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کشورهای دیگر برای جذب جهانگردان 
خارجی چه می کنند؟

 عدالت مالیاتی
مهم ترین درخواست صنعتگران

گزارش  از زنان شاغل در حوزه معماری و عمران 
و تاثیر آنها بر صنعت و اقتصاد کشور 

زنانی که بازی را عوض 
کرده اند

حراجی ها برای واسطه های 
اقتصادی هنر سودبخش است

بازگشت پویایی به معادن 
بخش خصوصی

  ایران قطب نمایشگاهی
 منطقه می شود

بررسی گرایش جوانان به جراحی 
زیبایی و اثرات اقتصادی آن

 بسته بندی کالای خارجی
 در جعبه ایرانی
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کارت زرد مجلس به دفاع خوب   
وزیر صنعت،  معدن و تجارت  

تدبیر 
وزیر نفت 

برای تامین 
خوراک 

واحدهای 
پایین دستی

استقرارتوسعه
 پایدار صنعتی 
در گرو 
پایه ریزی 
مطبوعات 
مقتدر 

روزنامه صبح ایران

18 13

مهدی کرباسیان
رییس هیات عامل ایمیدرو

ایمیدرو پیشرو
در اقتصاد مقاومتی

5

ولی الله افخمی راد
رئیس سازمان توسعه تجارت

ماراتن کشورهای 
اروپایی برای تجارت 
با ایران

7

محمد حسینی
رییس بنکداران صنایع غذایی

محصولات خارجی، 
داخلی اند!

8

فیروزه عسکری
کارشناس سهام 

بوی بازگشت اعتماد 
به بازار سرمایه 
می آید

10

ناصر بزرگمهر
مدیر مسئول

دفاع خوب،داوري بد 
 هردو در تاریخ 
مي مانند

2

7
 رشد 25درصدی صادرات به قاره سبز
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دریچه

رویداد

نگاه روز

نگاه روز

سهشنبه روز سپندارند:   روح الله 
24تیرماهوزیرصنعت،معدنوتجارتدر
صحنعلنیمجلسحضوریافتتابهسوال
حسنکامراننمایندهاصفهانپاسخدهد.
سوالکامراناینبود»علتوضعیتناگوار
بازنشستگانصنعتفولادوعدمپرداخت
غیرقابل دیرکردهای یا آنان مستمری

توجیهچیست؟«
کمیسیون در این از پیش سوال این
اجتماعیمجلسمطرحشدهبودوگویا
حسنکامرانقانعنشدوسوالرابهصحن

علنیارجاعدادند.
اماماجراازاینقراربودکهسالآخر
دولتاحمدینژاد،تصمیمگرفتهشدکه
صندوقهایبازنشستگیرادرهمادغام
کارکنان بازنشستگی صندوق و کنند
صنعتفولادکشورازوزارتصنعت،معدن
وتجارتجداوبهوزارتتعاون،کارورفاه

اجتماعیملحقشود.
دولتگذشتهاینمسئلهراتصویبکرد
امادرعملهیچاتفاقینیفتادومشکلاتی
آمد وجود به فولاد بازنشستگان برای
وحقوقآنهابهتعویقافتاد،تازمانیکه
دولتیازدهمبرسرکارآمدوتلاشکرد

اینمشکلرابرطرفکند.
علنی صحن در خودش نعمتزاده
صنعت بازنشستگان مورد در مجلس
کارش جدید دولت »وقتی گفت: فولاد
راآغازکردبازنشستگانصنعتفولاد5
ماهحقوقنگرفتهبودند.وزیرکارباوزرای
اقتصاد،صنعت،معدنوتجارتوسازمان
جلسه یازدهم دولت خصوصیسازی
مشترکبرگزارکردندودرتصمیمیموانع
واشکالاتادغامصندوقهایبازنشستگی
بررسیورفعشدوتصویبنامهمهرماه
بدین کرد. حل را مشکل این 1392
سازمان اتفاق به تعاون وزارت ترتیب
خصوصیسازیمتولیاجرایقانونادغام
به آن الحاق و بازنشستگی صندوقهای

وزارتتعاونشدند.«
هیچ اصفهان نماینده سوال واقع در
وزیر مسئولیتهای حوزه به ارتباطی
این و نداشت تجارت و معدن صنعت،
مسئلهباوجودآنکهدرمسیرحلشدن
قراردارد،امااگرهمکوتاهیصورتگرفته
باشد،بهوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی
مربوطمیشود.مسئلهایکهوزیرکارهم
خودشآنرامیپذیردوحتیپیامیرا
خطاببهنمایندگانبرایمجلسفرستاد.

وزیرصنعت،معدنوتجارتدرجلسه
من گفت: پیام این درباره سوال، طرح
رفاه و تعاون کار، وزیر ربیعی، آقای با
اجتماعیصحبتمیکردم.ایشانگفتند
کهازقولمنبگوییداینکاربهوزارت
کارمربوطاست،ماتاآخراردیبهشتماه
حسابوکتابهایبازنشستگانراانجام
دادهایم،پرداختحقوقخردادماهمقداری
بهتعویقافتادهکهبهخاطرمحدودیتهای
مالیصندوقاست،امابهزودیحلخواهد

شد.

اما نعمتزاده توضیحات وجود با
نمایندگانرایگیریکردندوبا111رأی
موافق،101رایمخالفو14رایممتنع
ازمجموع237نمایندهحاضرازپاسخوزیر

قانعنشدند.
بدینترتیبکارتزرددیگرمجلسروانه
پاستورشدتاوزیرصنعت،معدنوتجارت
بعدازوزرایاقتصاد،فرهنگ،کشور،علوم

وآموزشوپرورش،ششمینوزیریباشد
کهازمجلساخطارگرفتهاست.

پزشکیان:��عده�ای�با�کل�دولت���
مشکل�دارند

تبریز مردم نماینده پزشکیان، مسعود
در نعمتزاده ازجلسهطرحسوال پس
، پارلمانی خبرنگار با گفتوگو
میگوید:اینکارتزردغیرمنصفانهبود
چوناصلابهوزیرصنعت،معدنوتجارت

ارتباطینداشت.
پزشکیاندرموردعلتقانعنشدنبرخی
نعمتزاده، توضیحات از نمایندگان از

معتقداست:بههرحالعدهایباکلدولت
مشکلدارندوفرقینمیکندچهمسئلهای
درصحنمطرحشود،آنهابههرحالرای

علیهدولتمیدهند.
هم برخی میکند: اضافه همچنین او
مشکلاتمنطقهایوحوزهانتخابیهدارند
ونسبتبهآنمسئلهحساسهستندودر

ازایآنرایمنفیبهوزیرمیدهند.
پزشکیانمیگوید:دولتتلاشمیکند
کهکارانجامدهد،امااینرفتارهایمجلس

منصفانهنیست.
سبحانی�فر:��توضیحات�وزیر���

قانع�کننده�بود
معادن و صنایع کمیسیون عضو یک
درمورد مجلسهمدرگفتوگوبا
کارتزردمجلسبهنعمتزادهمیگوید:به
نظرمناینسوالبهحوزهوزارتصنعت،
معدنوتجارتربطنداشتوبیشتردر

ارتباطباوزارتکاراست.
مردم نماینده سبحانیفر، رمضانعلی
سبزوارمعتقداست:برخیازنمایندگان
رایشانصرفابهخاطرسوالنیست،بلکه
مسائلدیگرهمدررایآنهادخیلاست.

مشکلات معمولا میدهد: ادامه او
برخیمشکلاتدیگر،مثل یا منطقهای
دلخوریهاییازوزرا،دراینطرحسوال
دخیلمیشود؛کارتزردبهوزیرصنعت،
معدنوتجارتدرحالیتصویبشدکه

توضیحاتایشانقانعکنندهبود.
قائدرحمت:��باید�از�دولت�گذشته���

شکایت�کنیم
رئیسه هیات عضو رحمت قائد عباس
طرح که مجلس اجتماعی کمیسیون
تجارت و معدن صنعت، وزیر از سوال
ابتدادرکمیسیونمتبوعاومطرحشده
حق میگوید:  خبرنگار به بود،
نمایندگاناستکهسوالکنند،اماوزارت

صنعتاینمسئلهرابهوزارترفاهانتقال
دادهبود.اینمسئلهمصوبهدولتگذشته
بودکهبایداعتباراتاینصندوقازبرخی
کارگروه رئیس  شد. تامین بخشها
میدهد: ادامه مجلسهمچنین اشتغال
شد. گرفته گذشته دولت در تصمیمی
ایندولتباتماممشکلاتسعیکردکه
آنمصوبهرااجراکند،آیادرستاستکه
ایندولتپاسخگویمشکلاتدولتقبل

همباشد؟
قائدرحمتبابیاناینکهنهادهایدیگرو
ازهمهمهمتردولتگذشتهبایدپاسخگو
باشند،میگوید:وقتیکهدولتجدیدی
رویکارمیآید،دولتجدیدپاسخگوی
این نیست، گذشته دولت غلط عملکرد
مسائلبایددرکمیسیوناصلنودمطرح
ازمسئولاندولت میشد،کهمیتوانیم

گذشتهشکایتکنیم.
مجلس اجتماعی کمیسیون عضو این
معتقداست:اگراینتصمیمغلطبودچرا
پاسخگو نباید گذشته دولت مسئولان
باشند.قائدرحمتهمکارتزردمجلس
بهنعمتزادهراعادلانهنمیداندوتاکید
رای برای که احترامی بهرغم میکند:
مجلس رای اما هستم قائل نمایندگان
رامنصفانهنمیدانم،رئیسدولتقبلو
معاوناولایشانکهاینمصوبهراابلاغ

کردهاند،بایدپاسخگوباشند.
تخلفات مورد در ازنا مردم نماینده
دولتگذشتهدرزمینهبازنشستگانفولاد
پیشنهادمیدهد:حتیمیتوانیمتحقیق
وتفحصداشتهباشیموجزئیاتماجرارا
بیرونآوریم.اودرمورداخطارمجلسبه
وزیرصنعت،معدنوتجارتمعتقداست:
چنینکارتزردهاییرویعملکرددولت
تاثیرمیگذاردوبایداینکارتزردهارا

کاهشدهیم.

�از�طرح�سوال�نماینده�اصفهان�از�نعمت�زاده گزارش�

کارت زرد مجلس به دفاع خوب وزیر صنعت،  معدن و تجارت

صندوق های بازنشستگی را ادغام کنید
نوع 10 و داریم کشور یک داریم. عجیبی »دنیای
بازنشستگی.هرکدامبایکقانونبازنشستهمیکنند.
بازنشستگیکشوریجور اجتماعیهایکجور، تامین
دیگر.آنطورکهشنیدهام،راستودروغشرانمیدانم
17نوعصندوقبازنشستگیداریم،بشمارم،صداوسیما،
نفت،ایرانایر،ناجا،فولادو...منکهخیلیواردنیستمولی
آنطورکهشنیدمدرتمامدنیایکصندوقبازنشستگی
نیست،خوباگراینطورباشدمیشودتبعیضراکمکرد.«
حکم گرفتن مراحل تازه که میگوید جواد را این
اینطورکه میگوید: او میگذراند. را بازنشستگیاش
میدانمزیرخطفقربایدتاآخرعمردستمزدبگیرمو
برایجورکردنزندگیتادممرگبایدکارکنموبیخیال

مریضیهمبشوم،اصلابرایممریضشدنیکتجملاست،
گمانماگراینصندوقهاادغامشودشایدبتواندوضعدرمان

رامتناسببادرآمدبیبضاعتهاهمبکند.
بازنشستهدیگریباادغامصندوقهامخالفتمیکندودر
اینموردمیشنویم:صندوقهاباپولماسرپاماندهاندودر
اصلملکمشاعمایند،اگرقرارباشدصندوقهایورشکسته
سربارصندوقهاییشوندکهدرحالحاضرسرپایندبهضرر
ماتماممیشود،مگرآنکهدولتباادغاماینصندوقهابابت
شرکتهایزیاندهسهاممراکزسودآورشرابهرایگاندر

اختیاراینصندوققراردهد.
این کاش میگوید، هم بازنشسته میهماندار یک
صندوقهافکرنکنندتنهاوظیفهشاندادنیکدستمزد

بخورونمیراستوبس،درحالیکهدرهمهجایدنیادادن
خدماتتفریحیورفاهیوظیفهعادیاینسازمانهاست.

آینه بازنشستگان

درگیریلفظی2نمایندهمجلس– مقدادنجفنژادو
احمدتوکلی– درصحنهعلنیمجلسدرموردزمینخواری
هرچندباپادرمیانیعلیلاریجانیرییسمجلسناتمامماند
،ولیدادنکارتزردبهوزیرصنایعباوجودتذکرنایبرییس
مجلس،محمدرضاباهنرکهماجرایصندوقبازنشستگی

ربطیبهوزارتصنعت،معدنوتجارتندارد،ناتمامنماند.
دراینهفتهمذاکراتحساسهستهایدرژنودرفضای
بدبینانهآغازشدولیبادیدارظریفوکریاینفضاباخوشبینی
نسبیتغییرماهیتدادوهمهچشمانتظارآخرینتصمیمهای
مقاماتارشدایرانوامریکاماندهاند.دراینمیاناینخبرهم
جالببود:نتایجیکنظرسنجیجدیددرامریکانشانمیدهد

کهبیشاز60درصدمردماینکشورازحصولتوافقهستهای
باایرانحمایتمیکنند.واشنگتنپستباارائهاینخبرنوشته
است:نتایجیکنظرسنجیکهازسوینهادبرنامهمشاوره
عمومیومرکزمطالعاتبینالمللیوامنیتیدانشگاهمریلند
درایالاتمتحدهامریکاانجامشدهنشانمیدهدکه61درصد
ازمردمآمریکاخواهانتوافقمشروطهستهایواشنگتنبا

ایرانهستند.
اینخبراقتصادیهممیتوانددرمیانانبوهخبرهای
سیاسیموردتوجهقرارگیرد:پسازانجاممذاکراتتهاتر
نفتوکالاباروسیهمذاکراتگازیبااینکشورآغازشدو
ایران سراسری هفتم خط احداث در روسها است قرار

سرمایهگذاریکنند.پسازانجاممذاکراتنفتیایرانوروسیه
برایتهاترنفتوکالا،معاونوزیرنفتدرشرکتملیگاز
ایرانازتشکیلکارگروهمشترکشرکتهایملیگازایران
وگازپرومروسیهباهدفگسترشمناسباتوهمکاریهای
دوجانبهخبرمیدهد.پیشازاعلاماینخبرمعاونوزیرنفت،
تفاهمنامهخطلوله300کیلومتریگازایرانشهربهچابهار
روسی شرکت یک دلاری 700میلیون سرمایهگذاری با
امضاشدهاست،برایناساستکمیلخطلولهایرانشهربه
جنوبچابهاربه2سالزماننیازدارد.اینگزارشمیافزاید:
همچنینایرانبسته2میلیارددلاریسرمایهگذاریبرروی

خطلولههفتمسراسریرابهروسیهدادهاست.

راوی خبر

پزشکیان:   این کارت زرد 
غیرمنصفانه بود چون 
اصلا به وزیر صنعت،  

معدن و تجارت ارتباطی 
نداشت.    به هر حال 

عده ای با کل دولت مشکل 
دارند و فرقی نمی کند 
چه مسئله ای در صحن 
مطرح شود، آنها به هر 
حال علیه دولت رای 

می دهند

به نام او که هرچه بخواهد همان می شود
مردمماباهوشترازآنهستندکهتفاوتسوالواقعي
باسوالسیاسيوسیاسيکاريرانفهمند،مردممادر
مي راسریع بد و بازيخوب ارزیابيهايخود،تفاوت
فهمند،آنهابااولینشوتبازیگران،متوجهميشوندکه
چهکسي،چقدرتوانوآمادگيخدمتودویدنرادر90
دقیقهبازيداردوچهکسانينفسکمميآورندوبراي
بهمزدنبازي،مرتباخودشانرابهزمینوزمانميزنند
،مردممابرايهمینآگاهيهاستکهحتيوقتيميبازیم
،بهکوچهوخیابانميآیندوشادمانيميکنند،وقتيبچه
هايایراندرزمینسختدیگريبازيميکنند،اماخوب
بازيميکنندوليداوريباعلتوبيعلت،رايخودشرا
بهدیگريميدهدوماظاهراميبازیم،مردمماخمبهابرو

نميآورندوبازندهراچونبرندهاستقبالميکنند.
اینمردمتفاوتتلاشوخستگيهايبازیکنانيراکه
مردانهدویدهاند،باتوجهبهشرایطيکهدرآنبازيکردهاند

راکاملاحسميکنندوميفهمند.
بازيهايسیاسيهم،تفاوتچندانيبایکبازي
ورزشيندارد،درسالهایيکهسیاستبافرهنگ،هنر،
عجین شما و من وزندگي ورزش،اقتصاد،اجتماع
شد،کسانيکهقراربودسیاستراهیجانيکنندبهنتایج
دلخواهخوددستیافتندوفرهنگآرامشدرسیاسترا
کهنتیجهسالهاتلاشدولتهايقبلبود،بههیجاندر
سیاستتبدیلکردندوبهخوبيبااستفادهازهمهاهرم
هايرسانهايوشبکهملي،توانستندآرامشدرسیاست
راازمردمبگیرندکههنوزادامهداردوسالهانیازاست

تافرهنگآرامشوعقلانیتبهحوزهسیاستبرگردد.
پولهايصندوقبازنشستگيیکشرکتدردولتقبل
دچارتغییروتحوليميشود،چندماهقبلهمینسوال
درمجلسمطرحميگرددوپاسخلازمدادهميشود،یکباره
اینسوالبنابهدلایلي،کههمیندلایلجايسوالواما
واگردارد،مطرحميشود،وزیردرصحنعلنيحاضر
ميشودوتوضیحميدهدوازهمهمهمترطبققانونيکه
همینمجلسگذراندهاست،ميگویدازسالگذشتهبنا
بهدستورقانونيشمانمایندگانمحترم،دیگراینصندوق
بهوزارتخانهتحتامرمنمرتبطنیستواصلاطرحسوال،
هیچربطيبهمنووزارتخانهندارد،ضمناینکهمنبه
عنوانیکعضودولتميدانمکهاصلموضوعهمدردولت

حلشدهاست.
اماداورانمحترم،با111رايموافقدربرابر115راي
مخالفوممتنعقبولنميکنندوخطاميگیرندوکارت
زردنشانميدهندوحاضربهقبول»ویدیوچک«هم

نميشوند.
این و ها داوري این ما، مردم تاریخي حافظه اما

مظلومیتهارافراموشنخواهدکرد.

مذمت پوشش رسانه ای یکسویه 
فجایع غزه

52نفرازخبرنگارانرسانههایایراندرمجلسشورای
اسلامیدرمحکومیتپوششرسانهاییکسویهفجایع

غزهبیانیهایصادرکردند.
متناینبیانیهبدینشرحاست:

کشتار که است فجایعی آبستن خاورمیانه روزها این
انسانهاوجنایتعلیهبشریترابهامریروزمرهتبدیل
کردهاست.جنایاتگروههایافراطیوکشتنمردمدر
سوریهوعراقاگرچهحساسیترسانهایراتحتالشعاع
قراردادهاستاماهمزمانبااینفجایعودرستزمانیکه
اکثرگیرندههاوفرستندههایرسانهایمعطوفبهبرزیل
در مزمن زخمی بودند، فوتبال جامجهانی برگزاری و
خاورمیانهدوبارهدهانبازکردوجنایتیتاریخیراتداوم

بخشید:غزهدوبارهقربانیشد.
حملاتموشکیاسرائیلبهسرزمینیمحصورومردمی
بیدفاع،سندیدیگربرهزارانسندجنایتصهیونیستها
افزودتاشایدروزیتاریخبهقضاوتبنشیند.بااینحال
همزمانباحملاتموشکیاسرائیل،فاجعهایدیگردرقالب

پیامهایرسانهایدرحالوقوعاست.
اینروزهاماهیتجنایات پروپاگاندایرسانهایغرب،
اسرائیلرادرقالباستراتژیتدافعیمنعکسمیکنندوبا
نمایشیکسویهفجایعغزه،کشتارکودکانومردمبیدفاعرا
بههمینجملهسخیفتقلیلمیدهندکه»پاسخکلوخانداز

راباسنگبدهید.«
کشیدن چالش به در بیبیسی یکجانبه عملکرد
اظهاراتبیاساسمقاماتاسرائیلیبرایتوجیهکشتار
مردمغزه،گزارشهاواخبارمنتشرشدهدررسانههایی
نظیرشبکهانبیسیودیگررسانههایهژمونیکغربی،
باردیگرنشاندادکهعملکردصاحبانرسانهایبیشاز
آنکهدرراستایرسالتروزنامهنگاریدرانتشارحقایق
وآگاهکردنمردمباشد،درراستایمنافعسیاسیو
اقتصادیگروههاوجریانهاییخاصاست.دراینمیان
اماروزنامهنگارانوخبرنگارانمتعهدمیتوانندفارغاز
منافعمالکانرسانهایوبنگاههایسرمایه،گامیدرجهت
انتشارحقایقعریانوفجایعبشریبردارند.ماخبرنگاران
پارلمانیایران،عملکردرسانههایغربیدرپوششخبری
رامغایراصولورسالتهایروزنامهنگاری فجایعغزه
میدانیموخواستارتلاشجدیجامعهرسانهایبرای
انعکاسروایتیواقعیازکشتارانسانهاوحقایقپشت

پردهآنهستیم.

ناصر بزرگمهر
مدیر مسئول

دفاع خوب،داوري بد 
 هردو در تاریخ 
مي مانند

طراحی،تنوع، 3 بادواماست 2 باکیفیتاست 1 زیرا:
کارآمدیبهترو 4 رنگبندیواندازهبندیمناسبیدارد
خدمات 6 کارکردنباآنراحتتراست 5 بیشتریدارد
ضمانتنامه)گارانتی(واقعی 7 پسازفروشبهتریدارد

پسازخریددرصورتانصرافپسگرفتهمیشود 8 دارد
حملونقلونصبرایگاندارد10تشخصواعتبار 9
میآورد11برنداست12تبلیغاتتلویزیونیومطبوعاتیو
محیطیبیشتریدربارهآنبهچشممیخورد،بنابرایناعتماد
مراجلبکرده13همسرمیایکیازاعضایخانوادهمیپسندد
14ازرویعادتوناخودآگاهاست15بستهبندیشکیلو
مناسبیدارد16درصورتنیازبهتعمیرآسانتروکمهزینهتر
تعمیرمیشود17ارزانتراست18مشابهداخلیندارد19

امتحانخودراپسدادهاست...
ایندلایلکهبرشمردهشدوبهذهننگارندهرسیداضافه
میشودبهدلایلمتعددومتنوعدیگریکهمنجرمیگرددبه
انتخابوخریدوگزینشکالایخارجیتوسطمصرفکننده
ایرانی.جامعهصنعتیکشوربایدبهنقطهایازتواناییبرسدکه
بتواندنظرمصرفکنندهایرانیرادرباره»زیرا«هاییادشده
تامینکند.یکایک»زیرا«هاییادشدهشایستهتوجه،تاملو

برنامهریزیدقیقوهوشمندانهاست.
»زیرا«هاییکهدرایننوشتهپشتسرهمردیفشده،بر
پشتوگردهجامعهصنعتیکشورسنگینیمیکند.قانونگذار،
سیاستگذار،مجری،کارخانهدار،طراح،دانشگاهی،کارگر،
ناظرکیفی،ناظرتولید،تحقیقوتوسعه)R&D(همهاینها
مجموعهسپهرصنعتمیهنراشاملمیشودکهمیباید
بارسنگینامانت»تعهدبهتولیدکالایخوب«رابهدوش
بکشد.عصریکهدرآنبسرمیبریم،عصرشتاباستودوران
رقابتتنگاتنگ؛یکثانیهغفلتدرچنینعصری،برابراست

بایکسالعقبافتادگی.
مجموعهصنعتکشورسالهایزیادیاستکهدچارغفلت
ناخواستهشدهواینغفلتعلتهایفراوانداردکهدرحوصله
اینمقالهنمیگنجد.غفلتازعزمملیبهمنظورتولیدکیفیو
قابلرقابتبامشابهخارجیچنانقویشدهکهگوییصنعت
ملیواردمرحلهرکود،رخوتوشایدواپسگراییشدهاست.
اینهمانمرحلهایاستکهمعصوم)ع(میفرماید:مردم
خوابند،هنگامیکهبمیرندبیدارمیشوند»الناسنیامفاذا
ماتواانتبهوا«!درمرحلهرکود،رخوتوخوابآلودگیاست
کهبایدبیداروهشیارومصممشویم.تصمیمبگیریمقدمی-
هرچندیکگام-بهجلوبرداریموبهیکایک»زیرا«هاییکه
مصرفکنندهایرانیراوادارمیکندتاکالایخارجیراترجیح

دهد،پاسخدهیم.

ضرورت نظارت بازنشستگان
نهادهای بازنشستگی صندوقهای خبر:  آینه  گروه 
و اداری چارچوبهای از بهدور باید که مستقلیاند
دیوانسالارانهامورخودراساماندهند.اینسازمانهاباید
نگاهآیندهنگرداشتهباشندومتناسبباایننگاهبرایتامین
بازنشستههایاحتمالیآیندهدرآمدسازیکنند.متاسفانهدر
3دههگذشتهایناتفاقرخندادواکنونورودی– میزانحق
بیمه-اینسازمانبهمرزسربهسرباخروجی– دستمزدهای
بازنشستهها-رسیدهاستواگراینفرآیندبهسرعتاصلاح
نشوددرآیندهنهچنداندورمابابحرانجدیروبهروخواهیم
بااین شد.حتیصندوقبزرگیمثلتامیناجتماعینیز
بحراندرسطحملیروبهروستومتاسفانهدرسالهایقبل
تدابیرلازمبرایحلاینمعضلاتخاذنشدهاست.ازسوی
دیگردرسالهایاخیربهخاطررکودمراکزتولیدی،توان
جذبنیرویانسانیکافیراندارندوبهایندلیلصندوقهای
بازنشستگیازاینمنظرباکمبوددرآمدهایتازهروبهرو
هستند.نهادهاینظارتیازجملهمجلسشورایاسلامیدر
دولتقبلییاتوجهیبهاینمعضلنداشتندیانتوانستند
اینصندوقهاراوادارکننددراینموردراهکارهایلازمرا
اتخاذکنند.مشکلصندوقبازنشستگیفولادهماستثنایی
براینقاعدهنیست،متاسفانهدرسالهایگذشتهبرایحل
معضلبیکارییاهردلیلدیگر،اینصنعتبیشازنیاز
جذبنیرویانسانیرادردستورکارخودقراردادووقتیاین
نیروهابهمرزبازنشستگیرسیدندصندوقبابحرانجدی
روبهروشد،چراکهنتوانستهبوددرآمدهایدریافتیاشرابه
گونهایسرمایهگذاریکندکهدرشرایطکنونیبتواندازپس
دستمزدهابرآید.اکنونمتولیصنعتکشوربایددرشرایط
رکودبخشیازمنابعخودراصرفپرداختایندستمزدها
کند،درحالیکهاگرقادربوداینمبلغراسرمایهگذاریکند
میتوانستبااشتغالزایی،اینصندوقهارابهتحرکتازه
واداردوبحرانراازراهدرستاشحلکند.متاسفانهمجلس
شورایاسلامیبهجایرسیدگیمبناییویافتنخاطیانیکه
بابیتدبیریاینبحرانرابهوجودآوردندبرمدیریتصنعتی
کشورفشارواردآوردوتوانووقتاینمدیریتراصرفاموری
میکندکهجزووظایفقانونیشاننیست.هرچندتاکنون
ازمنظرانسانیحقوقودستمزدبازنشستههاپرداختشده
است.بهنمایندگانمردمپیشنهادمیکنیمبهجایمداخله
مقطعیوتزریقمسکنهایموقتباکمکوزارتتعاون،
کارورفاهاجتماعیکهمتولینظارتبراینصندوقهاست،
قانونیفراگیرتصویبکنندکهیکباربرایهمیشهبهاین
بحرانخاتمهدهند؛دراینقانونبایدموقعیتیفراهمشود
کهبیمهشدگانوبازنشستههابرکارصندوقهانظارت
کنندتادرآیندهاینصندوقهابهطورکاملتواناداره
خودراداشتهباشندواگرایناتفاقنیفتدباورشکستگی
اینصندوقها،کشوربایکبحراناقتصادیوانسانیجدی

روبهرومیشود.

مسعود دهشور
قائم مقام  سردبیر

چرا خرید و مصرف 
کالای خارجی را 
ترجیح می دهم؟

management@smtnews.ir
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دریچه

ویژه

که  وجودی  با  حبیب زاده-  شکوفه 
رییس جمهوری از تصمیم های جدیدی مبنی بر 
اشتغالزایی و ایجاد 190 هزار شغل تا پایان سال 
خبر می دهد، طبق آمارهای رسمی کشور حدود 
2میلیون و 500هزار نفر بیکار مطلق عموما زیر 
30سال در کشور داریم که بخش قابل توجهی از 
این گروه بالغ بر 1میلیون و 200هزار نفر را تنها 
فارغ التحصیلان دانشگاه ها تشکیل می دهند. 
حال که بیکاری در کشور بین جوانان زیر 30 
سال بیداد می کند و صنعت نیز از رکود شدید 
می نالد، خبرهایی در رابطه با رایزنی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در شورای عالی کار برای جذب 
سربازان وظیفه تحصیلکرده در بخش صنعت به 
گوش می رسد. چندی پیش مهندس نعمت زاده، 
پیشنهاد  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزیر 
بهره گیری از سربازان وظیفه تحصیلکرده در 
بخش صنعت را در قالب »سربازان صنعت« در 
دومین جلسه شورای عالی اشتغال در سال جاری 
مطرح کرد. مهندس نعمت زاده بر این عقیده 
به میزان تحصیلات  توجه  با  افراد  است که 
سربازی  دوران  گذراندن  از  پس  می توانند 
و کسب مهارت در همان واحد جذب شوند 
که از این طریق شاید 30 تا 40درصد مشکل 
بیکاری فارغ التحصیلان برطرف شود. این طرح 
که می توان از آن به عنوان »سپاه صنعت« نیز 
یاد کرد، در دولت های گذشته نیز مطرح شده 
بود و با وجود استقبال بخش صنعت و اجرایی 
شدن آن در برخی از دولت ها، متوقف شد. حال 
با طرح مجدد این موضوع از سوی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، بارقه هایی از امید برای کاهش 
بیکاری از سویی و جذب نیروهای کارآمد و 
نیمه متخصص در واحدهای صنعتی برای خروج 
از وضعیت کنونی به وجود آمده است. البته طرح 
این موضوع انتقادهایی را نیز در پی داشته است. 
به عقیده حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار 
کار، مشکل کنونی صنعت، نیروی کار نیست و 
مهم ترین مسئله رکود در بازار کار است که باید 
به آن توجه شود، زیرا نیروی کار آماده است و 
چشم انتظار ایجاد بستری مناسب برای ورود 
به این بازار که بارها برای تحرک بخشی در آن 
اقداماتی صورت گرفته اما متوقف شده است. از 
سویی معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از اعزام 
نیروی کار حرفه ای به کشورهای همسایه برای 
جذب در بازار کار این کشورها که با کمبود نیروی 

انسانی نیز مواجه است، خبر داد.
برای��� سربازی� دوران� از� بهره�گیری�

رونق�واحدهای�صنعتی
محمدرضا مرتضوی، دبیرکل خانه صنعت، 
معدن و تجارت در گفت وگو با  اظهار 
کرد: به عقیده من، بخش عمده ای از نیروهای 
تحصیلکرده کشور در دوران سربازی همسو با 
تخصص شان از آنها استفاده نمی شود، بنابراین 
ما با یک منبع بزرگ از نیروهایی روبه رو هستیم 
که می توانیم از زمان آنها در واحدهای صنعتی 
آقای  پیشنهاد  کنیم.  استفاده  درستی  به 

نعمت زاده در این خصوص موجب حل تمامی 
مشکلات صنعت نخواهد شد اما قطعا برای 
نیروهای تحصیلکرده ای که 2 سال از عمرشان 
در سربازی به هدر می رود و هیچ کار مثبتی در 
رشته تحصیلی خود نمی کنند بسیار کارا خواهد 
بود و برای صیانت از سرمایه های انسانی کشور در 
بهترین سن و با معلومات مرتبط در بخش های 

مختلف صنعت می توان از آنها بهره برد.
مرتضوی افزود:  سرباز صنعت در تاریخ کشور ما 
پیشینه حدود 50 ساله دارد. پیش از این نیز سپاه 
دانش، سپاه ترویج و سپاه بهداشت به روستاها 
 فرستاده می شد و پیشنهاد مهندس نعمت زاده 
در واقع رجوع به اندیشه و ایده مثبتی است که در 

کشوهای وزارتخانه ها خاک می خورد.
و��� ماهر� کارگران� کمبود� معضل�

تکنسین�ها�در�بخش�تولید
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت در 
پاسخ به این پرسش که گفته می شود در بخش 
صنعت با کمبود نیروهای متخصص مواجهیم، 
اظهار کرد: ما در کشور مشکل نیروی متخصص 
هستند.  تکنسین ها  ما  مشکل  بلکه  نداریم، 
مشکل ما بین کارگر صفر و فوق تخصص ها 
هستند. مشکلی در جذب نیروهای دانشگاهی 
و نیروهایی با تخصص بالا نداریم و حتی در این 
زمینه صادرات نیز داریم. میلیون ها نفر ایرانی از 
نیروهای متخصص از کشور خارج می شوند.  وی 
افزود: اما در عین حال مشکلی که به وضوح در 
بخش نیروی انسانی صنعت و تولید به چشم 
می خورد، کمبود کارگرهای ماهر یا تکنسین ها 
هستند. در اروپا افراد به مدرسه کار می روند تا 
در این زمینه ماهر شوند اما اینجا کسی که قصد 
ندارد درس بخواند به هنرستان ها می رود. باید 
فکری به حال موسسه های فنی و حرفه ای کشور 
شود، زیرا بخش صنعت کشور از نبود آموزش 
برای کارگرهای ماهر یا تکنسین ها رنج می برد. 

 باید ارتباطی بین وزارت کار و صنعت و سمن
)NGO( ایجاد شود تا در این زمینه چاره ای 

اندیشیده شود.
مشکل�صنعت،�رکود�است�نه�نیروی���

انسانی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار نیز 
در گفت وگو با  در رابطه با به کارگیری 
سربازان وظیفه در واحدهای صنعتی، اظهار کرد: 
مشکل صنایع در ایران سربازان فارغ التحصیل 
نیستند که با این راه حل ها بتوان مشکل را حل 
کرد. مشکل صنعت در کشور رکود در بازار تولید 

است که باید به آن پرداخته شود. 
حاج اسماعیلی در ادامه افزود: در حال حاضر با 
خیل عظیمی از فارغ التحصیلان بیکار مواجهیم 
که جویای کار هستند. مشکل تامین نیروی انسانی 
نیست، بلکه کارجویانی که فارغ التحصیل شده اند 
و مهارت دارند اما جذب بازار نمی شوند. مهم ترین 
مشکلی که در این زمان با آن مواجهیم، مسئله 
تحرک بخشی به بازار کار است که دولت و وزارت 
 صنعت، معدن و تجارت باید برای آن به دنبال
برنامه باشد.  وی با اشاره به نبود ظرفیت برای 
جذب نیروی انسانی اظهار کرد: این راه حل زمانی 
مفید و کارآمد خواهد بود که تنها مشکل نیروی 
انسانی وجود داشته باشد و بازار کار آنقدر گسترده 
باشد که قدرت جذب نیروهای مازاد و پاره وقت 
را نیز دارا باشد اما در حال حاضر چنین ظرفیتی 
وجود ندارد. این کارشناس بازار کار، مشکل بازار 
کار را رکود در صنایع دانست و بیان کرد:  صنایع 
و بنگاه های اقتصادی کشور نیاز به شارژ و انرژی 
جدیدی دارند که به حرکت درآیند. باید باعث 
تحرک فضای تولید، رقابت و کسب وکار در کشور 
باشیم. یکی از مهم ترین راه حل ها این است که 
سرمایه در گردش این واحدها را تامین کنیم. 
مورد دیگر بحث تامین مواد خام و مواد اولیه این 

واحدهاست. 

تحرک�بخشی�در�واحدهای�صنعتی��
وی افزود: باید یک ارتباط صحیح و منطقی 
بین موسسه های مالی و بانکی و صنایع و بازار 
کار شکل گیرد. در کنار اینها باید مشکلات 
صادرات و واردات را نیز حل کنیم، زیرا پس از 
تحریم ها این روند دچار آسیب شده است. از 
سویی صنایع بزرگ در کشور باید به حرکت 
تحرک  به  نیز  کوچک  بنگاه های  تا  درآید 
درآیند. نیروی کار در حال حاضر آماده است 
و در انتظار مهیا شدن بازار کار به سر می برد. 
 دولت باید به فکر تامین بسترهای اقتصادی
موجود باشد. حاج اسماعیلی با انتقاد از دولتی 
بودن بزرگ ترین صنایع کشور گفت:  صنایع 
صنعت  نفت،  صنعت  ما  کشور  در  اساسی 
فولاد،  چون  دیگری  صنایع  و  خودروسازی 
تغییر  این  دولت هستند.  اختیار  در  همگی 
نگرش باید از سوی مدیریت صنایع بزرگ دولتی 
صورت گیرد تا نیروهای کارآمد و متخصص 
را جذب بازار کار کند. اگر مشکلی در صنایع ما 
وجود داشته باشد که من بعید می دانم از سوی 
نیروی کار متخصص باشد، به نگرش مدیران 
دولتی بازمی گردد. آنها هستند که باید یک 
رقابت سالم را بین نیروهای کارآمد و متخصص 
در صنایع کشور ایجاد کنند، زیرا در حال حاضر 
 صنایع بزرگ ما در دستان بخش خصوصی
نیست.  با توجه به اینکه نمی توان از اجرایی شدن 
این طرح، توقع رفع عمده مشکلات صنعت را 
داشت اما می توان این نگاه را علاوه بر بخش تولید 
و صنعت در بخش های دیگر نیز در نظر داشت تا 
سربازان وظیفه همراه با بهره گیری از تخصص 
خود در دوره سربازی برای آینده حرفه ای خود 
نیز برنامه ریزی کنند. اما پیش از آن این انتظار 
از دولت می رود که برای خروج بخش تولید از 
رکودی که دامن گیر آن شده، چاره ای بیندیشد و 

در کنار آن از چنین روش هایی بهره گیرد.

بررسی�پیشنهاد�وزیر�صنعت،�معدن�و�تجارت�برای�جذب�»سرباز�صنعت«�در�گفت�وگو�با�کارشناسان:

سپاه صنعت، یاران تولید

 ایسنا- علی یزدانی معاون توسعه مدیریت و منابع 
و  معدن  صنعت،  وزارت  استان های  امور  و  انسانی 
تجارت گفت: قوانین و مقررات اقتصادی فعلی مرتبط با 

توسعه یافتگی صنعتی کشور نیست.
- فرشاد مقیمی معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: 
آمارها نشان می دهد که بیش از 595هزار میلیارد ریال توسط 
بخش غیردولتی در واحدهای به بهره برداری رسیده مستقر 
در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور سرمایه گذاری شده 

است.
ایسنا- علی اصغر رمزی، سرپرست مرکز برنامه ریزی 
و نظارت بر دخانیات کشور گفت: برخی تولیدکنندگان 
غیرمجاز در کشورهای همسایه اقدام به تولید سیگار و 

سپس قاچاق محصولات خود به ایران می کنند که در 
حال مکاتبه با وزارت امور خارجه به منظور مقابله با این 

تولیدکنندگان غیرقانونی هستیم. 
  تسنیم- معصومه ابتکار، رئیس سازمان محیط زیست 
گفت: تا پایان امسال درخصوص صنایع بزرگ، پایش آنلاین 

انجام خواهد شد. 
ایسنا- رضا جلالی، مدیرعامل مجتمع هیات های امنای 
شهرک های صنعتی استان تهران از اجرای قانون معافیت 
مالیاتی 5ساله واحدهای تولیدی انتقال یافته به شهرک های 
صنعتی شهرهای بزرگ کشور خبر داد و گفت: درخواست ما 
این است که مدت 6ماه تعیین شده برای مراجعه واحدهای 
تولیدی به سازمان امور مالیاتی جهت ارائه مدارک تا پایان 
سال تمدید شود. وی افزود: معافیت مالیاتی 5 ساله کمک 

می کند بیش از 1500 واحد تولیدی در 10 شهرک صنعتی 
استان تهران بتوانند منابع بیشتری را برای تامین نقدینگی و 

سرمایه گذاری های جدید خود در اختیار داشته باشند.
ایرنا- غلامحسین شافعی، رییس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران گفت: هنوز هیچ مبلغی از محل 
درآمدهای هدفمندی یارانه ها به بخش تولید پرداخت نشده 
است. شافعی با اشاره به ارائه بسته حمایتی دولت از بخش 
صنعت و تولید کشور تصریح کرد: انتظار بخش صنعت و تولید 
کشور در این مرحله از قانون هدفمندی یارانه ها این است که 
سهم تولید را به شیوه ای مناسب به این بخش اختصاص دهند.

 ایسنا- مجمع کارآفرینان ایران با حضور جمعی از 
تولیدکنندگان، صنعتگران و کارآفرینان مطرح کشور پس از 
اخذ مجوزهای لازم فعالیت خود را به صورت رسمی آغاز کرد. 

روی خط خبر 

در چند سال اخیر متاسفانه به دلیل فشارهایی که بر تولید 
و صنعت کشور وارد شد، حدود 5هزار و 454 واحد صنعتی 
بین سال های 1370 تا 1392 از دور خارج شدند. از این 
تعداد واحد ورشکسته، 497 واحد بین سال های 1370 تا 
1380 از دور خارج شده و یک هزار و 87 واحد بین سال های 
1380 تا 1385 و تعداد 3هزار و 870 واحد بین سال های 
1385 تا 1392 ورشکسته شدند که 71درصد واحدهای 
تعطیل شده را دربرمی گیرد. این شرایط نشان می دهد که 
واحدهای صنعتی کوچک احتیاج به پشتیبانی دارند و باید 
در سال های اول بهره برداری مورد حمایت ویژه دولت قرار 
گیرند. متاسفانه دولت گذشته توجه خاصی به این واحدها 
که عامل اصلی اشتغال در کشور هستند، نکرد و بخشی از 
این واحدها بین سال های 1385 تا 1391 از چرخه تولید 
خارج شدند. از سوی دیگر در برخی موارد به دلیل واردات 
بی رویه واحدهای کوچک قطعه ساز از بین رفتند. در حال 
حاضر حدود 60درصد واحدهای صنعتی که در شهرک های 
صنعتی مستقر هستند با بیش از 50درصد ظرفیت خود 
فعالیت می کنند. تجزیه و تحلیل دلایل ورشکستگی این 
واحدهای صنعتی نشان می دهد که تعداد 3هزار و 672 واحد 
به علت کمبود نقدینگی، 732 واحد به علت فقدان بازار، 555 
واحد به علت گرانی مواد اولیه، 264 واحد به دلیل اختلاف 
شرکا و 231 واحد به علت نقصان ماشین آلات از دور خارج 
شده اند. مهم ترین دلیل ورشکستگی واحدهای صنعتی در 
سال های گذشته کمبود نقدینگی اعلام شد که 67درصد 

واحدهای صنعتی را به تعطیلی کشاند. 
مشکلات  از  ناشی  صنعتی  واحدهای  مشکلات  عمده 
نقدینگی یا واردات و تامین مواد اولیه است. در همین حال 
برخی از واحدها نیز به دلیل تحریم دچار مشکل شده اند. این در 
شرایطی است که با توجه به 3برابر شدن قیمت ارز در 2 سال 
گذشته قیمت مواد اولیه واحدها بیش از 2برابر افزایش یافته که 

این روند نیاز به نقدینگی را نیز افزایش داده است.
اما متاسفانه بانک ها حمایت لازم از واحدهای صنعتی 
را انجام ندادند و به همین دلیل واحدهای صنعتی متوقف 
شدند. بعد از توقف این واحدها به دلیل اینکه برخی از آنها 
بدهکاری های عمده ای به بانک ها داشتند و نتوانستند با تامین 
نقدینگی لازم ادامه فعالیت بدهند به تملک بانک ها درآمدند، 
به گونه ای که در حال حاضر حدود 870 واحد صنعتی مستقر 
در شهرک های صنعتی کشور در تملک بانک ها هستند. در 
این شرایط اگر نتوانیم حمایت های لازم را از این دست از 
واحدهای صنعتی به عمل آوریم، به مرور واحدهای صنعتی 
تعداد نیروهای انسانی خود را کاهش داده و فعالیت خود را نیز 
کمتر خواهند کرد. اما خوشبختانه سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران توانست در 9 ماه گذشته روند رو به 
افزایش توقف واحدهای صنعتی را در ابتدا کند و در حال حاضر 
متوقف کند. این شرایط امیدواری برای افزوده نشدن تعداد 

واحدهای ورشکست شده را بیش از پیش کرده است.
در همین حال، در کنار این اقدامات دولت یازدهم در مدت 
زمان فعالیت خود توانست تعدادی از واحدهای ورشکسسته را 
به چرخه تولید بازگرداند؛ به گونه ای که در این مدت 680 واحد 
از واحدهای غیرفعال دوباره به چرخه تولید برگردانده شده که 
منجر به اشتغالزایی برای 12هزار و 139 نفر شده است. در این 
شرایط وزیر صنعت، معدن و تجارت به دلیل نیاز به تشویق 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در این حوزه دستور داد و 
از هیات مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
درخواست کرد که در واگذاری حق انتفاع و بهره برداری از 
زمین اعیانی و تاسیسات در شهرک ها و نواحی صنعتی واقع در 
مناطق غیربرخوردار، 10درصد تخفیف داده شود. همچنین 
این تخفیف برای مناطق برخوردار به جز تهران 5درصد اعمال 
خواهد شد و به منظور حمایت از واحدهای صنعتی دستورالعمل 
حق بهره برداری از زمین اعیانی و تاسیسات شهرک ها و نواحی 
صنعتی نیز اصلاح شد. در اقدامی دیگر سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران اصلاح تبصره 3 ماده 138 قانون 
مالیات های مستقیم را که براساس آن قرار بود کارخانه هایی 
که از داخل شهر به شهرک های صنعتی انتقال داده می شود و 

مشمول معافیت مالیاتی شوند نیز مجددا فعال کرد.

روزهای روشن تولید 
در 3 ماه امسال تولید نخ پلی استر با رشد 2/3 درصدی 
نسبت به مدت مشابه خود در سال گذشته به مرز57 هزار 
و 900 تن رسید. همچنین طی دوره مورد بررسی میزان 
تولید »الیاف پلی استر« بالغ بر40 هزار و 600 تن بوده است 
و »الیاف اکریلیک« نیز به میزان 8 هزار و 100تن تولید 
شده است. در همین مدت تولید روغن نباتی نیز به مرز 
365 هزار و 700 تن رسید که نسبت به مدت مشابه خود 
طی 3 ماه سال گذشته رشد 14/3 درصدی داشته است. 
همچنین تولید انواع دارو نیز به حجم 7هزار و 900 تن و 
تولید این محصول در مدت مشابه سال گذشته 7هزار تن 
بوده است که نشان دهنده رشد 12/2درصدی است. تولید 
پودر شوینده نیز در این مدت به مرز 169 هزار و 100 تن 
رسید. همچنین براساس آمارهای ارائه شده، تولید فرش 
ماشینی در این مدت با رشد 1/8 درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال 92 به مرز 19میلیون و 404 هزار مترمربع 
رسید. در این مدت تولید انواع کفش به 5میلیون و 889 
هزارجفت رسیده است که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته رشد 3/3درصدی داشته است. همچنین تولید چرم 
با رشد 10/8درصدی به مرز 1 میلیون و 950 هزارفوت مربع 

رسیده است.

سیدمحمدعلی سیدابریشمی
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت

کمبود نقدینگی
عامل ورشکستگی 
3هزار واحد صنعتی 

 »سپاه بهره وری نیروی کار« 
جایگزین »سرباز صنعت«

سرباز  جذب  بینش-  بنفشه 
در واحدهای صنعتی که از سوی 
تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
مطرح شده است علاوه بر نگاه های 
مثبتی که پیرامون آن برای کاهش 
نرخ بیکاری و رشد صنعتی وجود 
داشت، انتقاداتی را نیز متوجه خود 

کرده است. به عقیده علی صدری، رییس خانه صنعت، معدن و 
تجارت جوانان ایران باید به جای اجرای این طرح، طرح دیگری 
را با عنوان »سپاه بهره وری نیروی کار« به کار گیرد تا بهره وری 
را در واحدهای تولیدی بخش خصوصی افزایش دهیم. صدری 

در گفت وگو با  به جزئیات این طرح اشاره کرد.
از سوی مهندس  � که  آیا طرح »سرباز صنعت« 

نعمت زاده مطرح شده را برای افزایش بهره وری در 
تولید کارا  می دانید؟

درخصوص جذب »سرباز صنعت« به واحدهای صنعتی 
چند سال پیش طرحی با عنوان »سپاه بهره وری نیروی کار« 
مطرح شده بود. این سپاه در حقیقت جایگزین »سرباز صنعت« 
است که پیش از آن نیز در این حوزه مطرح شده بود. سرباز 
صنعت افرادی بودند که در بخش صنعت امریه می گرفتند و 
در وزارتخانه ها و نهادهای دولتی عموما در واحدهای اداری به 
کار گرفته می شدند و بهره وری مناسبی نیز نداشتند. با توجه به 
آن طرح، خواهان آن هستیم که »سپاه بهره وری نیروی کار« 
جایگزین »سرباز صنعت« شود و در این خصوص طرح جامع 
مطالعاتی نیز وجود دارد  که می توانیم آن را به مراجع ذی صلاح 

ارائه دهیم. 
»سپاه بهره وری نیروی کار« که به آن اشاره می کنید  �

چه رویکردی را مطرح می کند؟
در این طرح، کسی که فارغ التحصیل و به سربازی اعزام 
می شود، پس از گذران دوره آموزشی می تواند با پذیرش بخش 
خصوصی در واحدهای صنعتی شروع به کار کند. واحدهای 
صنعتی نیز با جذب این افراد به عنوان یک نیروی کار می توانند 
هزینه های خود را کاهش دهند. مزایای این طرح این است که 
هزینه های سر بار دولت کاهش می یابد، زیرا هزینه های سرباز 

در دو سال سربازی کاملا بر دوش دولت است. 
تنها کاهش هزینه های تولید می تواند به عنوان  �

مزیت این طرح مطرح شود؟
این طرح مزایای بی شماری دارد. نیرویی که 2سال در پادگان 
قرار است حضور داشته باشد، اگر در این مدت در واحدهای 
صنعتی گماشته شود، آموزش تخصصی ضمن خدمت در 
رابطه با رشته تحصیلی خود خواهد داشت. چه بسا در آینده 
بعد از 2سال کار در همان واحدهای صنعتی جذب می شود یا 
به واحدهای همتا معرفی می گردد. فردی که از سن 18 سالگی 
حداقل 4 سال در دانشگاه ها درس خوانده و 2سال هم به 
سربازی رفته و 6سال از عمر خود را از فضای کسب وکار دور بوده، 
به طور قطع برای آغاز به کار دچار مشکل خواهد شد. این مسئله 
می تواند به عنوان یک عامل محرک برای ایجاد اشتغال مولد 
مطرح باشد. علاوه بر آن، وقتی نیروی تحصیلکرده ارزان قیمت 
به واحدهای صنعتی بخش خصوصی تزریق شود به نسبت 
قیمت  می کنند،  جذب  صنعتی  واحدهای  که  نیروهایی 
 تمام شده کالا نیز پایین می آید، زیرا دریافتی این سربازان کمتر

خواهد بود. 
تحمیل  � تولید  بر  را  این طرح خود هزینه هایی 

نمی کند؟ از جمله هزینه های بیمه و مزایا و ...؟
در این زمینه نیز راهکاری اندیشیده شده است. نیرویی که 
به این طریق در واحدهای تولیدی به کار گرفته می شود، قطعا 
هزینه هایی را از دوش دولت برمی دارد. دولت می تواند مثلا 50 

درصد این هزینه ها را به عنوان یارانه به تولید اختصاص دهد.  
موضوع دیگری که ایجاد سوال می کند به این  �

مطرح  مردان  برای  سربازی  دوران  که  بازمی گردد 
است. سهم زنان از اشتغال در این واحدهای صنعتی 

چه می شود؟
به درستی به این مسئله اشاره کردید. یک فاصله ای در اینجا 
مطرح است که افرادی که به این طریق جذب می شوند فقط 
نیروی مرد هستند و زنان در این طرح جایی ندارند. برای رفع 
این نقصان برای جذب فارغ التحصیلان به نسبت هر 3نیروی 
مرد، یک نیروی زن نیز به عنوان نیروی کارآموز 2ساله جذب 

بازار خواهد شد. 

  سیاست های اقتصاد مقاومتی
 در بخش صنعت ابلاغ شد

در هفته گذشته جلسه شورای اقتصاد به ریاست معاون اول 
رییس جمهور برگزار شد و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 

برای تحقق اقتصاد مقاومتی به تصویب رسید.
 این برنامه 4 هدف کلی کاهش وابستگی به کشورهای محدود 
و خاص در تامین نیازهای کالایی کشور به ویژه کالای اساسی، 
حمایت همه جانبه و هدفمند از صادرات کالاها و خدمات، 
حوزه  در  اقتصادی  فعالیت های  سالم سازی  و  شفاف سازی 
صنعت، معدن و تجارت و مدیریت اثربخش عرضه و تقاضای بازار 

را در نظر دارد. 
در این برنامه به راهکارهایی چون ایجاد تنوع در مبادی 
تامین کالاهای وارداتی مورد نیاز بخش، رشد تولید نهاده ها 
و کالاهای حساس،  ضروری و اساسی، تسهیل مقررات و 
مقررات  و  رویه  ثبات  ایجاد  و  گسترش مشوق های لازم 
در مورد صادرات با هدف گسترش سهم پایدار ایران در 
بازارهای هدف، گسترش خدمات تجارت خارجی و ترانزیت 
و زیرساخت های مورد نیاز، تشویق سرمایه گذاری خارجی 
در جهت توسعه صادرات، برنامه ریزی تولید ملی متناسب 
با نیازهای صادراتی، شکل دهی بازارهای خارجی و تنوع 
پیوندهای اقتصادی با کشورهای منطقه به ویژه کشورهای 

همسایه اشاره شده است. 

گپ

ویژه

نشست مشترک دولت و مجلس و نمایندگان بخش 
خصوصی به منظور بررسی مشکلات در بخش تولید و 
صنعت در محل کمیسیون تلفیق مجلس برگزار شد. 
در این نشست نمایندگان اتاق بازرگانی خانه صنعت 
و معدن و انجمن کارآفرینان دغدغه های خود را طرح 
کردند و مسئولان دولت و مجلس پس از استماع نظرات 

کارآفرینان به دغدغه های آنها پاسخ دادند.
اعضای  حضور  با  نشست  این  ایسنا،  گزارش  به 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، وزیر صنعت، معدن و صنعت و رییس کل بانک 
مرکزی و مدیران عامل بانک های دولتی و خصوصی 

برگزار شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه اقتصاد ما 
بانک محور است و سرمایه آن کفایت کار را نمی کند،  

گفت: باید سرمایه بانک ها افزایش یابد و سهم تسهیلات 
یابد و سهم  افزایش  به 50درصد  طی یکی دو سال 
خدمات از تسهیلات کاهش یابد. مهندس محمدرضا 
نعمت زاده در این نشست اظهار کرد: صنایع کشور مانند 
بسیاری از بخش های دیگر یکسری چالش های تاریخی، 
سنتی و نهادینه دارند که در یک جلسه حل نخواهد شد. 
وی از تدوین استراتژی صنعتی در این وزارتخانه خبر داد 
و اظهار کرد: پس از پایان نظرخواهی استراتژی صنعتی 

را ارائه خواهیم کرد.
مهندس نعمت زاده به چالش های پیش آمده بر اثر 
تحریم ها،  تنگ نظری و مشکلات مدیریتی، تخصیص 
تا 1392  نیافتنی درست منابع در سال های 1390 
اشاره کرد و افزود: صنایعی که تا 2سال پیش معوقه 
مشکلات  دچار  پیش آمده  شرایط  به دلیل  نداشتند 

برای  اینکه  بیان  با  نعمت زاده  مهندس  شدند.  مالی 
رفع خروج واحدهای تولیدی از رکود، پیشنهاد کردیم 
سیاست های ما در جهت مصرف منابع مالی و صنایع با 
ارزش افزوده بیشتر و صادراتی بودن محصولات تولیدی 
چگونه باشد، ادامه داد: 2هزار میلیارد تومان از صنعت 
خودرو به خودش در این چند ماه تزریق کردیم که 
درنتیجه تولید آن 90درصد نسبت به سال قبل افزایش 
 داشت و قطعه سازان توانستند 20هزار نیروی جدید

جذب کنند.
ما  اینکه  بیان  با  یازدهم  دولت  کابینه  عضو  این 
نمی گوییم به تمام صنایع کوچک وام داده شود، تصریح 
کرد: ما گفتیم به 20درصد واحدهای صنایع کوچک اگر 
10هزار میلیارد تومان تزریق شود، بیش از 100هزار 

شغل ایجاد خواهد شد.

وزیر�صنعت،�معدن�و�تجارت�پیشنهاد�کرد؛

�افزایش�سهم�تسهیلات�بانکی�به�بخش�صنعت�
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گپیادداشت  

بازار  زمستانی  خواب  درویش:  دانیال 
تابستان خودرو در حالی رنگ و رو از شمایل 
این صنعت برده که نحوه قیمت گذاری خودرو 
عامل اصلی تاثیرگذار بر این روند بوده است. 
اگرچه پیش از این، حاشیه بازار تعیین کننده 
قیمت خودروها در بازار ایران بوده اما پس از 
افزایش نرخ تورم، افزایش نرخ ارز و تخصیص 
نیافتن ارز مبادله ای به خودروسازان در کنار 
افزایش قیمت  بانکی، آنها خواهان  مشکلات 
محصولات خود شدند که از اواخر سال 91 با 
از  خودرو  قیمت گذاری  دستورالعمل  تعیین 
سوی شورای رقابت قیمت گذاری از حاشیه بازار 
به روی میز این شورا رفت. اگر چه شورای رقابت 
در آن زمان با تعیین دستورالعمل قیمت گذاری 
خودرو تا حدی بازار را تعدیل کرد اما این موضوع 
نیز نتوانست بازار را از این رخوت خارج کند. 
این درحالی است که کاهش تولید خودروسازان 
طی چند سال گذشته در کنار قیمت گذاری های 
جدید، این بازار را به رکودی بی سابقه برد. با این 
تغییر فضای سیاسی  با  انتظار می رفت  حال 
کشور و تغییر رویه در حوزه صنعت در کنار 
کاهش تحریم ها، کاهش نرخ تورم و همچنین 
خودروسازان،  به  مبادله ای  ارز  تخصیص 
قیمت ها نیز کاهش پیدا کند. اما دیدیم با نحوه 
قیمت گذاری خودرو و غافلگیری شورای رقابت 
با طریقه محاسبه قیمت ها و افزودن 2 آپشن 
اجباری در کنار قیمت تمام شده که باید در 
اعتراضات  می شد،  محاسبه  کارخانه  قیمت 
از سوی دولت  قیمت گذاری هم  این گونه  به 
و هم از سوی مجلس بالا گرفت. در این میان 
خریداران نیز با قهر از بازار خودروهای داخلی 
نشان دادند که با قیمت های اعلامی مخالف و 
همچنان خواستار کاهش قیمت ها هستند. اما 
آنچه قابل تامل است اظهارات رییس شورای 
دولت،  اعتراضات  به  باتوجه  که  است  رقابت 
مجلس و خریداران به نحوه تعیین دستورالعمل 
قیمت های  بر  همچنان  خودرو  قیمت گذاری 
کنونی پافشاری و بازنگری آن را غیرقابل قبول 
اعلام کرده است. بر این اساس در نظر داریم در 
این گزارش، نحوه تعیین فرمول قیمت گذاری 

خودرو را به بوته نقد بگذاریم.
کیسه�هوا�جزو�ملزومات�خودرو�است��

در این خصوص رییس سابق شورای رقابت 
در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار  با 
اعلام اینکه فرمول تعیین قیمت گذاری خودرو 
در گذشته از سوی شورای رقابت بی نقص بوده 
است، در خصوص نحوه این فرمول اظهار کرد: 
درگذشته در کنار محاسبه افزایش تورم، بحث 
افزایش بهره وری و کیفیت نیز در نحوه تعیین 
قیمت گذاری در نظر گرفته شده بود که اگر در 
کنار تورم بخشی کیفیت افزایش پیدا نمی کرد 
نداشت.   وجود  قیمت ها  افزایش  به  الزامی 
جمشید پژویان افزود: ورود شورای رقابت به 
صورت  تحریم  زمان  در  قیمت گذاری  بحث 
گرفت و با استعلامی که از بانک مرکزی گرفتیم، 
مشخص شد که خودروسازان محصولات خود 
را با ارز آزاد در کنار جهش یکباره نرخ تورم  به 
بازار عرضه می کردند که در این شرایط افزایش 
قیمت ها نیز اجتناب ناپذیر بود.  وی ادامه داد: اما 
در حال حاضر شاهد افزایش نرخ تورم نیستیم 
و از سوی دیگر در محاسبه بخشی از به اصطلاح 
تورم بخشی که مربوط به واردات مواد و لوازم 
اولیه خودرو که از چین وارد می شود، است نیز 

شاهد افزایش تورم در این کشور نبودیم. بنابراین 
با توجه به این موضوع در کنار تعدیل قیمت نرخ 
ارز، نباید شاهد افزایش قیمت خودروها باشیم.  
پژویان در پاسخ به این سوال که قیمت کیسه 
هوا و استاندارد یورو4 در گذشته به چه صورتی 
محاسبه می شد، تصریح کرد: در گذشته یک 
کیسه هوا جزو ملزومات خودرو بوده و بیش از 
آن و به درخواست خریدار محاسبه و به قیمت 
نهایی افزوده می شد. اما رویه ای که در محاسبه 
آپشن هایی همچون کیسه هوا انجام شده خلاف 
آنچه ما در گذشته تعیین کرده ایم، است. این 
دانشگاه علامه طباطبایی  عضو هیات علمی 
در خصوص استاندارد یورو4 نیز افزود: اساس 
یورو4  استاندارد  اجرای  با  قیمت ها  افزایش 
زمانی صورت می گیرد که خودروساز محصول 
خود را مطابق با استانداردهای اعلامی سازمان 
ملی استاندارد تولید کند و شورای رقابت با 
و  خودروسازان  محصولات  کیفیت  تطبیق 
استانداردهای اعلام شده از سوی سازمان ملی 
استاندارد، افزایش قیمتی آن هم 2 یا 3درصدی 
داشته باشد. در اینجاست که شاخص کیفیت 
و بهره وری می تواند عاملی باشد برای افزایش 
قیمت که تاکنون این مهم به درستی اجرا نشده 

است.  وی درخصوص بازنگری دوباره قیمت ها از 
سوی شورای رقابت گفت: این شورا می تواند با 
دلایل و توجیهات علمی دستورالعمل را دوباره 
بازنگری کند. اما باید در نظر داشت که داشتن 
کیسه هوا از ابتدا جزو ملزومات خودرو بوده و 
افزایش قیمت در بحث استاندارد یورو4 نیز باید 
در سایه ارتقا، افزایش کیفیت و بهره وری صورت 

گیرد.  
قیمت�های�جدید�خودرو�غیرواقعی���

است�
رییس  اظهار نظرات  آخرین  حال  این  با 
شورای رقابت درخصوص بازنگری دستورالعمل 
قیمت گذاری خودرو حاکی از آن است که این 
شورا قصد ندارد از نظر خود بازگردد و قیمت های 
اعلامی خود را تا 1 سال بدون تغییر می داند. این 
درحالی است که وظیفه اصلی شورای رقابت در 
کنار ایجاد و نظارت بازاری رقابتی، تعیین فرمول 
قیمت گذاری خودرو است نه قیمت گذاری خودرو. 
اما نکته قابل توجه این است که خودروسازان طی 
آزاد  ارز  از  که  بودند  مدعی  گذشته  سال های 
استفاده می کردند و نرخ تورم بالا در کنار افزایش 
اجتناب ناپذیر  را  قیمت ها  افزایش  تحریم ها، 
کرده بود. حال این پرسش مطرح می شود که در 
حال حاضر باتوجه به کاهش نرخ تورم و کاهش 
مبادله ای چرا  ارز  تخصیص  کنار  در  تحریم ها 
افزایش معناداری  از  به جای کاهش  قیمت ها 
برخوردار است؟ با این حال یکی از شروط اصلی 
شورای رقابت که در گذشته مورد توجه این شورا 
این  بوده که  بهره وری  و  افزایش کیفیت  بوده 
مهم در محصولات تولیدی خودروسازان دیده 
نمی شود. عزت الله یوسفیان ملا  عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس نیز در این خصوص به 
خبرنگار  گفت: با شرایط حال حاضر وبا 
اعلام کاهش نرخ تورم از سوی دولت که از عدد 
40 به 30 رسیده است مردم بایدآثار آن را در 
سبد خانوار خود احساس کنند. با این حال خودرو 
نیز به عنوان یکی از کالاهای اساسی که ارتباط 
مستقیم با کاهش و افزایش سطح زندگی اقشار 
متوسط و کم درآمد دارد، باید از این شرایط بهره 

می برد و کاهش پیدا می کرد که این اتفاق نیفتاد.

احتمال�بازنگری�در�نحوه�قیمت�گذاری�شورای�رقابت

بازار خودرو میزبان فرمول یک نشد
3 شاخص تعیین کننده

قیمت نهایی خودرو
اگرچه  نوری حق:  حمیدرضا 
رکود در بازارهای خودروی ساخت 
روز  و  بحث بر انگیز  موضوع  داخل 
شده  غیررسمی  و  رسمی  محافل 
است اما عاملی که موجب شد این 
کالای طناز با هر رونمایی قیمتی 
در هر دوره با افزایش قیمت روبه رو 

شود، بحث برانگیزتر است. این درحالی است که با بررسی های 
دقیق می توان تفاوت بین فرمول دستورالعمل قیمت گذاری 
نحوه  اگرچه  کرد.  لمس  گذشته  فرمول  با  را  حاضر  حال 
قیمت گذاری و شاخص هایی که قیمت تمام شده یک خودرو 
را در گذشته و حال معین می کرده یکی بوده، اما خروجی 
متفاوتی را نشان می دهد. در این راستا خبرنگار  با 
امیر حسین قناتی، مدیرکل دفتر صنایع خودرو و نیرو محرکه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به گفت و گو نشست که بخشی 

از آن را با هم می خوانیم.
با توجه به اینکه نحوه بهره وری و افزایش کیفیت در  �

خودرو از گذشته در افزایش یا کاهش قیمت گذاری در 
کنار دیگر شاخص ها تاثیر گذار بوده، آیا این عوامل از 
سوی خودروسازان به مرحله اجرایی رسید که افزایش 

قیمت در محصولات آنها لحاظ شود؟
باید توجه داشت از منظر افزایش یا کاهش کیفیت در بحث 
قیمت گذاری اگر ضریب کیفیت افزایش پیدا کند، ضریب 
افزاینده و اگر کاهش پیدا کند، ضریب کاهنده خواهد بود. با 
این حال ضریب کیفی در اکثر خودروها با کاهش روبه رو بوده 
است، اما اینکه بخواهیم بگوییم قیمت ها تنها براساس کاهش یا 
افزایش کیفیت خودرو تعیین شود، درست نیست. نحوه تعیین 
قیمت گذاری براساس فرمولی پیاده شده  است که شاخص های 
کیفیت و شاخص بهره وری در کنار تورم بخشی در مجموع 

تاثیرگذار بوده و تعیین کننده قیمت نهایی خواهد بود. 
مبادله ای  � ارز  از   اینکه خودروسازان  به  توجه  با 

استفاده کرده و از سوی دیگر با کاهش تورم روبه رو 
تاثیر  قیمت ها  کاهش  در  فرآیند  این  نباید  بوده ایم، 

می گذاشت؟ 
با توجه به شاخص هایی که نام برده شد، در بحث کیفیت و 
بهره وری همچنین تورم، نمی توان هر کدام را به تنهایی در نظر 
گرفت. به طور مثال اگر بخواهیم کاهش تورم را به تنهایی در 
نظر بگیریم باید توجه داشت این کاهش نقطه به نقطه بوده و 
در یک مقطع خاص صورت نگرفته است که بتوان به آن استناد 
کرد. از سوی دیگر شورای رقابت با استعلام از بانک مرکزی و 
شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد در کنار گزارش های سازمان 
ملی استاندارد، میزان بهره وری، تورم و کیفیت خودرو را معین 

و قیمت نهایی را اعلام می کند. 

 خودروسازی امروز جزو نیازهای ضروری کشور 
است به طوری که در بحث زیرساخت های اقتصادی 
همواره حمل ونقل نقش کلیدی و محوری را داشته 
و جایگاه خودروسازی نقش موثری را در این زمینه 

داشته است. 
تحریم های اعمال شده علیه اقتصاد کشور و 
تشدید آن در سال های اخیر یکی از دریچه هایی 
است که دشمنان به سوی خودکفایی برای ما 
گشودند. برای عبور از این تحریم ها باید تلاش شود 
در تولید قطعات صنعت خودرو و سایر بخش های 
استانداردهای  با  منطبق  این صنعت  نیاز  مورد 
جهانی، خودکفا شد. در طول سال های اخیر، تولید 
خودرو درکشورمان باوجود کارشکنی کشورهای 
غربی و اروپایی موفق عمل شد و می توانیم این 
مهم را گسترش داده و به سمت تولید محصولات 
نقش  دارای  و  بیشتر  ارزش افزوده  با  قطعاتی  و 
کلیدی تر در صنعت خودرو حرکت کنیم. رسیدن 
به این نقطه نیازمند تحقیق و توسعه بیشتر و ارتقای 
سطح توانمندی شرکت های داخلی است. با توجه 
به اهداف و برنامه های تدوین شده، فراهم کردن 
زیرساخت های مورد نیاز در صنایع از جمله تولید 
قطعات و خودرو به ویژه اهمیت بالایی دارد و برای 
رسیدن به این اهداف هم باید منابع را تجهیز کرد. 
به طور قطع در حوزه تامین منابع مالی باید استراتژی 
مشخصی تعیین شود چراکه خودروسازی باید جزو 
بنگاه های اقتصادی سودآوری باشد و نباید اتکای 
باشد  بانکی  منابع  و  به تسهیلات  خودروسازان 
مخصوصا دریافت منابع بانکی در ایران که هزینه 
بالا و سود بالایی دارد قطعا در شرایط محدودیت ها 
و تحریم ها بسیار سخت خواهد بود. باید بخشی از 

درآمدهای خودروسازی برای اشتغال و توسعه برای 
ارتقای کیفیت صنعت خودرو صرف شود. به طور 
مطمئن تحقق این برنامه ها مستلزم آن است که 
بهره وری در صنعت خودرو افزایش یابد تا با رشد 
ظرفیت های اسمی، هزینه تمام شده در صنعت 

خودرو کاهش یابد.
سوی��� از� اقتصادی� مراودات� گسترش�

ایران�خودرو�
ارتباطات  تقویت  و  کشورها  با  تعامل  شیوه  
سیاسی در عرصه بین المللی و مراودات اقتصادی 
در حوزه هایی چون خودروسازی لازم است در 
در  خودروسازی  سایت های  ایجاد  حاضر  حال 
برخی کشورها موجب استحکام ارتباطات سیاسی 
و  ارتباطات سیاسی  تقویت  در جهت  عاملی  و 
اقتصادی شده است. به عنوان نمونه در کشورهایی 
که  بلاروس  و  آذربایجان  ونزوئلا،  سوریه،  چون 
بهترین  شده  ایجاد  خودروسازی  سایت های 
ارتباطات سیاسی نیز حاصل شده است. از سویی 
ایجاد سایت های خودروسازی در برخی از شهرهای 
کشور به واسطه پیگیری نمایندگان این شهرها نیز 
موجب تقویت و تعامل بهتر دولت و مجلس شده، 
که با توجه به نامگذاری امسال به حماسه سیاسی 
و اقتصادی می تواند در این راستا تقویت و ادامه 
یابد. از دیگر مولفه ها، رفع مشکل اشتغال در کشور 
است. امروز خودروسازی در ایران و قطعه سازی 
نزدیک به 2 میلیون اشتغال در کشور ایجاد کرده 
است خودروسازی می تواند عامل تقویت بسیاری 
از بنگاه ها و واحدهای تولیدی و اقتصادی باشد. در 
صورتی که به صنعت خودروسازی کشور آسیب وارد 
شود، قطعا مشکلات زیادی برای اشتغال و اقتصاد 

کشور به وجود خواهد آمد. در این شرایط باید بررسی 
شود برای اینکه اشتغال در صنعت خودروسازی 
حفظ شود و زیرساخت های اقتصادی در صنعت 
خودروسازی توسعه یابد، ضرورتا چه باید کرد.قطعا 
در این شرایط چند موضوع مهم باید مورد توجه 
قرار گیرد اولا از خودروسازان در برخی صحنه ها 
نباید استفاده ابزاری شود بلکه صنعت خودرو در 
جهت اهداف شرکت های خودروسازی باشد نه 
اینکه شرکتها مورد بی مهری قرار گیرند و به منظور 

رسیدن به مقاصد دیگر استفاده شوند.
تلاش�خودروسازان�به�بار�می�نشیند���

ارتقای کیفیت، بهره وری و کاهش قیمت، جز در 
ارتباط و تعامل موثر خودروسازان با مراکز تحقیقاتی 
و دانشگاهی محقق نمی شود و باید به واسطه این 
ارتباط از افراد خلاق و نوآور دانشگاهی در ارتقای 
صنعت خودرو و طراحی برند های جدید استفاده 
شود. وجود روحیه جهادی و اعتقادی در رشد و 
توسعه صنایع مختلف، خصوصا صنعت خودرو 
یکی از ارکان اصلی رسیدن به اهداف بزرگ در تولید 
است. چنانچه کارها با روحیه جهادی انجام شود 
قطعا رشد و ارتقاء در کشور صورت خواهد گرفت. 
خودروسازان از طریق افزایش مشتری و تولید، 
برای ماندن در صحنه رقابت جهانی، دست و پنجه 
نرم می کنند و در آینده ای نزدیک، نجات یافتگان این 
رقابت، شرکت هایی خواهند بود که یا بتوانند خود 
را با برند سرآمدشان معرفی یا محصولات خود را با 
قیمت های مناسب تر و کیفیت بهتر ارائه کنند. اگر 
شرکت ها تصمیمی برای دنبال کردن یکی از این 
2راهبرد را نداشته باشند در این بازار پر رقابت محکوم 
به شکست خواهند بود. از سوی دیگر تنها عرضه 

محصول عالی موفقیت در بازار را تضمین نمی کند 
و خودروسازان برای موفقیت در بازار نیازمند هر 
2جنبه تمایز در محصول و ارزش برند هستند. 
ارزش برند خودرو سازان به عنوان سرمایه نامحسوس 
آنان محاسبه و در حساب های مالی ثبت می شود. 
ارزش و اعتبار برند ایران خودرو مرهون تلاش های 
چند سال اخیر این شرکت برای حضور در بازارهای 
پر رقابت جهانی است .متولیان صنعت خودرو هرگز 
نباید فرصت های کشور را برای پیشرفت و سازندگی 
را به هدر دهند چراکه پیشرفت ها با تلاش و همت 
تولیدکنندگان و صنعتگران محقق خواهد شد. این 
رمز موفقیت را ایران خودرو نیز در سال های گذشته 
به کار گرفته است. می بایست در چنین فضایی 
در بخش های مختلف تولیدی و خودرویی، بستر 
برای حضور تولیدکنندگان داخل مهیا باشد تا آنها 
بتوانند در این زمینه ها نقش ایفا کنند و در تولید 
ملی، افزایش کیفیت و کاهش هزینه ها اثرگذار 
باشند. با توجه به اهداف سند چشم انداز 20 ساله و 
نیازمندی کشور در موضوعات مختلف برنامه پنجم 
توسعه پیشرفت در اقتصاد امری ضروری است. برای 
خلق این حماسه  قطعا پیش نیازها و بسترهایی لازم 
است.در درجه اول به یک باور ملی نیاز می باشد یعنی 
همه مردم ما باید ضرورت این قضیه را بپذیرند. علاوه 
بر این، باید همه افراد جامعه به این باور برسند که 
امکان خلق حماسه وجود دارد. از سوی دیگر باید 
تولیدکنندگان عرصه خودرو بیش از گذشته وارد 
صحنه اقتصاد شوند یعنی از ظرفیت ها استفاده 
بهینه شود. در کشور ما استعداد و سرمایه های بسیار 
زیادی در عرصه صنعت خودرو نهفته که استفاده از 

آن همت و عزمی جدی را می طلبد. 

ایران�خودرو�در�تلاش�کسب�افتخارآفرینی�

بزرگ ترین  از  یکی  ایجاد  اهداف  از  گفت  بتوان  شاید 
سایت های تولید خودرو در آسیا در منطقه آزاد چابهار خروج 
بازار خودرو از انحصار و ایجاد بازاری رقابتی است اما باید 
توجه داشت پرداختن به این موضوع نیازمند برنامه ریزی در 
سطوح کلان حوزه خودرو و همسویی با سیاست های توسعه 
صنعت خودرو است.  بر این اساس اگر چه طبق سند اهداف و 
سیاست های توسعه صنعت در سال 1404 باید خودروسازان ما 
3 میلیون دستگاه خودروی سبک در کشور تولید کنند اما باید 
توجه داشت که در فرآیند ایجاد هر واحد خودروسازی جدید  
به شاخصه های مدنظر در سند اهداف و سیاست های توسعه 
صنعت خودرو توجه شود که ایجاد قطب سوم خودروسازی 
کشور نیز از این قاعده مستثنا نبوده و باید در چارچوب استراتژی 
کلان صنعت خودرو صورت گیرد.  می دانیم هم اکنون ظرفیت 
تولید 2میلیون دستگاه خودرو در کشور وجود دارد و برای 
ایجاد ظرفیت 1میلیون دستگاه دیگر می توان ظرفیت تولید 
شرکت های فعلی را افزایش داده یا شرکت جدیدی ایجاد کرد. 
اما نکته قابل توجه این که، شرکت  خودروساز جدیدی که قرار 
است به عنوان قطب سوم فعالیت کند نباید مونتاژکار باشد، و 
درواقع هرگونه قطب سوم خودروسازی باید با محوریت طراحی 
و تولید داخل فعالیت خود را آغاز کند تا با تنوع محصولات 
در بازار بتواند هم نظر مصرف کننده را تامین کند و هم از 
خودروهای تولیدی دیگر خودروسازان کپی و تولید نکند. به 
هر حال یادمان نرود توسعه صنعت قطعه سازی نیز به عنوان 
رکن اصلی صنعت خودرو باید مدنظر قرار گیرد به گونه ای که 
همزمان با ایجاد قطب سوم خودروسازی، شبکه قطعه سازی 
مرتبط نیز شکل گیرد. البته نکاتی در رابطه با مکان ایجاد قطب 
سوم خودروسازی مطرح است. به عنوان مثال مشخص نیست 
که آیا چابهار به عنوان منطقه مورد نظر برای تولید خودرو نقطه 
مناسبی برای حمل ونقل قطعات و خودروهای آماده هست یا 
خیر. اما به طور کلی صنعت خودروسازی باید در استانی ایجاد 
شود که نزدیک به قطب های تولید قطعه در کشور باشد. از 
سوی دیگر بازارهای هدف آن نزدیک بوده تا محصول تولیدی 
به راحتی در اختیار خریدار باشد. از طرفی برخی از استان ها به 
لحاظ خاص بودن منطقه همچون چابهار که منطقه ای ویژه با 
بندری با ظرفیت بالاست، مدنظر قرار گرفته اند اما نمی توان تنها 
به دلیل اینکه منطقه ای تجاری است، آن را برای ایجاد سایت 
تولید خودرو انتخاب کرد. به عنوان مثال ممکن است در چابهار 
مزیت کشتی سازی داشته باشیم اما نمی توان گفت که چابهار 

مزیت خاصی برای ایجاد قطب سوم خودروسازی کشور دارد.

ساسان قربانی 
دبیر انجمن قطعه سازان

تازه وارد
کپی کار نباشد
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مژگان بابایی: با ابلاغ سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی از سوی مقام معظم رهبری، 
تمام مسئولان سازمان های مختلف عزم خود 
را برای تحقق این سیاست ها جزم کردند، 
در این میان با بررسی کارشناسان مختلف 
اهمیت برخی از بخش ها در تحقق این اهداف 
مشخص شد، به عنوان مثال بخش معدن در 
کشور ما جزو بخش هایی است که می تواند 
مسیر رسیدن به اقتصاد مقاومتی را کوتاه تر 
کند. سرمایه گذاری در بخش معدن به دلیل 
مزیت های مختلفی همچون انرژی ارزان و 
فراوانی مواد خام معدنی نقش مهمی را در 
خواهد  برعهده  کشور  درآمدهای  افزایش 
داشت، به گونه ای که برخی از فعالان بخش 
معدن معتقدند، در شرایط اقتصاد مقاومتی 
توسعه این بخش ، دستیابی به اهداف این 
باید  البته  را محقق خواهد کرد.  سیاست 
کلی  سیاست های  کنار  در  داشت  توجه 
اقتصاد مقاومتی لایحه حمایت از تولید که در 
چند هفته گذشته از سوی مسئولان وزارت 
نیز  شده  مطرح  تجارت  و  معدن  صنعت، 
می تواند به تحقق هر چه بیشتر سیاست های 
به گونه ای که  اقتصاد مقاومتی کمک کند، 
امور  معاون  سرقینی  جعفر  گذشته  هفته 
معادن و صنایع معدنی گفت:  لایحه حمایت 
از تولید در راستای تحقق سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی ابلاغی از سوی مقام معظم 

رهبری تنظیم شده است. 
جعفر سرقینی با بیان اینکه این لایحه 
می تواند با ایجاد بستر لازم، فرصت مناسبی 
برای توسعه و سرمایه گذاری در کشور ایجاد 
مختلف  طرق  لایحه  این  در  افزود:  کند ، 
حمایت های  نظیر  تولید  از  پشتیبانی 
گمرکی،  مالیاتی،  بانکی،  بیمه ای،  مالی، 
یافته های  تجاری سازی  فرهنگ سازی، 
پژوهشی، پوشش ریسک ناشی از نوسانات 
نرخ ارز، ایجاد انگیزه جهت ارتقای سطح 
کمی و کیفی تولیدات داخلی منظور شده 

است. 
معاون امور معادن و صنایع معدنی تصریح 
کرد: بدیهی است با تصویب لایحه مذکور، 
شاهد تاثیر مثبت آن بر بخش تولید خواهیم 

بود. 
هر چند معاون امور معادن و صنایع معدنی 
همسو  از  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
راستای  در  تولید  از  لایحه حمایت  بودن 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی خبر داده اما 
در این میان برخی از کارشناسان و فعالان 
حوزه معدن معتقدند، برخی از تصمیم های 
مختلف  دستگاه های  سوی  از  گرفته شده 
ازجمله وزارت صنعت، معدن و تجارت کمی 
از شتاب حرکت در مسیر رسیدن به اهداف 
کاسته و این موضوع دلسردی فعالان بخش 
معدن را در پی خواهد داشت. در واقع این 
سوال در ذهن فعالان بخش های مختلف 
ناگهانی  تصمیمات  آیا  که  می بندد  نقش 
صرفا در جهت حمایت از تولید است یا در 

جهت سرکوب تولید کننده؟ 
بر  عوارض  وضع  معتقدند،  گروه  این 
از  نمونه ای  معدنی  محصولات  صادرات 
تصمیماتی است که اجرای آن به تعطیلی 
منجر  معدن  بخش  در  کوچک  واحد های 
خواهد شد، البته این تصمیم ها تنها به وضع 
عوارض بر صادرات سنگ آهن بر نمی گردد، 
بلکه مواد معدنی دیگری از جمله سرب و روی 
از این تصمیم بی نصیب نبوده و وضع عوارض 

بر آنها بیش از سنگ آهن بوده است. 
اظهار  بارها  سنگ آهن  حوزه  فعالان 
ضرر  به  عوارض  اخذ  اجرای  که  کرده اند 
سیاست های  اجرای  و خلاف  تولید کننده 

اقتصاد مقاومتی است. 

رئیس  شفیعی  ابوالقاسم  پیش  چندی 
انجمن سنگ ایران اظهار کرد: درحالی که 
هنوز اجرای اخذ عوارض عملی نشده است 

تعطیلی  به  رو  کوچک  واحدهای  برخی 
این تصمیم را خلاف  هستند. وی اجرای 
و  دانست  مقاومتی  اقتصاد  سیاست های 
اظهار کرد: این تصمیم به شدت به تولیدات 

معدنی آسیب خواهد زد. 
اخذ  اجرای  بر  تصمیم  دولت  زمانی که 
عوارض از صادرات برخی محصولات معدنی 
را می گیرد بیشتر فعالان به دلیل اقتصادی 
ترک  به  تصمیم  فعالیت هایشان  نبودن 
اجرای  نتیجه  در  گرفت  خواهند  حوزه 
لایحه حمایت از تولید کمرنگ تر از گذشته 
می شود. از سوی دیگر، شرایط اخذ تسهیلات 
آن قدر  معدن  بخش  فعالان  برای  دولتی 
سخت است که بیشتر افراد ترجیح می دهند 

کمتر به سمت تسهیلات دولتی بروند. 
خروج�سرمایه�ها�از�سرب�و�روی���

فعالان حوزه سرب و روی معتقدند، اخذ 
محصول  این  90درصدی  تا   70 صادرات 
یعنی عدم توجیه اقتصادی در صادرات و 
همین  محصول،  تمام شده  قیمت  افزایش 
امر می تواند تولید کنندگان را دلسرد و با 

ضررهای اقتصادی رو به رو کند. 
روی  و  سرب  حوزه  فعال  نقدی  رضا 
صادرات  از  عوارض  اخذ  آیا  اینکه  درباره 
این محصول کمک به اجرای سیاست های 
مقاومتی و بخشی از لایحه حمایت از تولید 
است، اظهار کرد: اخذ عوارض نه تنها کمکی 
به تولیدکننده نمی کند، بلکه به شدت به 
این حوزه آسیب خواهد زد. افزایش عوارض 
صادرات سرب و روی یعنی خروج بخشی از 

سرمایه فعالان این حوزه. 
وی با اشاره به صحبت های معاون امور 
معادن و صنایع معدنی، اظهار کرد: دولت بهتر 
است در راستای حمایت از تولید، تغییراتی 

در بخش تامین مواد اولیه ایجاد کند. امروز 
تامین مواد اولیه بیش از هر اقدامی دیگر به 

تولیدکنندگان کمک خواهد کرد. 
به گفته نقدی، در حال حاضر مواد اولیه 
حوزه سرب و روی تنها از معدن انگوران 
تامین می شود که متاسفانه مدیریت خوبی بر 
این معدن حکمفرما نیست، به طوری که تنها 
یک تیم استخراجی در آن فعالیت می کنند. 
بنابراین بهتر است دولت در راستای حمایت 

از تولید در این بخش تجدید نظر کند. 
را��� تقاضا� کاهش� ارز� نرخ� نوسانات�

رقم�زد
اما پوشش ریسک ناشی از نوسانات نرخ 
ارز از مواردی بود که سرقینی برای حمایت از 
تولید به آن اشاره کرد، موضوعی که هم اکنون 
موجبات کاهش تقاضا را در بازار فراهم آورده 
است.  نقدی درباره این موضوع تصریح کرد: 
نوسانات نرخ ارز یکی از مشکلاتی است که 
به  شد.  تولید کنندگان  بیشتر  گریبان گیر 
اعتقاد من، اگر دولت بتواند در این بخش، 
گام های موثری بردارد شاید حمایت خوبی 

از تولیدکنندگان صورت پذیرد. 
به گفته وی، به دلیل عدم امکان پیش بینی 
قیمت ارز در روز بعد تقاضا در بازار کاهش 
یافته و مشتری سعی در تامین نیاز خود 
به صورت روزانه دارد، به گونه ای که هم اکنون 
معاملات  و  شده  اشباع  کالا  از  انبارهای 

به صورت چشمگیری کاهش یافته است. 
 در هر حال آنچه مسلم است دولت عزم 
خود را جزم کرده تا به هر طریقی که شده 
را سامان بخشد،  تولید  نامناسب  وضعیت 
بنابراین باید منتظر شد و دید دولت برای 
حمایت از تولید کدام یک از تصمیمات فوق 

را به مرحله اجرا خواهد گذاشت. 

��بررسی�می�کند:�

باید و نبایدهای لایحه حمایت از تولید در اقتصاد مقاومتی 

�بررسی�می�کند:

گره�کور�مشکلات�زیست�محیطی�معدن�
برگزاری  معدن:  گروه  ساعدی-  حسن 
سازمان  مشترک  کارگروه  دوم  و  اول  جلسات 
حفاظت از محیط زیست و کمیسیون معادن اتاق 
ایران نتیجه ای در پی نداشت، در واقع جنگ میان 
معادن و محیط زیست به سال های قبل بازمی گردد. 
به نظر می رسد قرار نیست صلحی میان این 2 گروه 
ایجاد شود، در این خصوص مکررا خبرهایی از اخطار 
محیط زیست درباره معدنکاری غیرقانونی به گوش 
می رسد اما از سویی دیگر افراد فعال در بخش معدن 
معتقدند، ذخایر معدنی موهبت الهی هستند که باید 
از آنها استفاده کرد، اما این برداشت باید در چارچوب 
قوانین سازمان حفاظت از محیط زیست صورت 
گیرد. با این حال در برخی موارد سازمان حفاظت از 
محیط زیست معتقد است فعالیت معادن در برخی از 
مناطق با اصول زیست محیطی منافات داشته و باید 
فعالیت آنها متوقف شود. به گونه ای که همین چند 
وقت پیش بود که معصومه ابتکار که ریاست این 
سازمان را در دولت یازدهم برعهده دارد گفته بود 
چه اشکالی دارد که معادن کوچک را تعطیل کنید؟
فعالان معدنی معتقد بودند این اظهارات یک 
طرفه بوده و تنها از دیدگاه محیط زیستی است، 
در صورتی که می توان حتی در مناطق 4گانه نیز با 

اجرای قوانین و مقررات شاهد معدنکاری بود.
فعالان این بخش می گویند با ایجاد انگیزه و 
پس  مناطق  بازسازی  روحیه  می توان  همکاری 
از استخراج ماده معدنی را بین معدنکاران ایجاد 
کرد، همانطور که در برخی کشورها دیده می شود 
که از معادنی بزرگ در دل جنگل ها بهره برداری به 
عمل می آید اما در کنار پروژه معدنی، پروژه احیای 

زیست محیطی منطقه نیز در حال اجراست. 
در کشور ما بخش معدن و محیط زیست خود 
را در مقابل یکدیگر می بینند و همین حس باعث 
ایجاد مشکلات فراوانی شده است تا جایی که بارها 
زنجیره های انسانی در مقابل برخی معادن در جهت 
اعتراض به این فعالیت ایجاد شده است، اما واقعیت 
چیز دیگری است. محیط زیست و بخش معدن به 
جای تقابل، درکنار هم هستند و با کمی همکاری 

می توان مشکلات را حل کرد.
محیطی در بخش  برای حل مشکلات زیست 
معدن، خانه معدن و کمیسیون معدن اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران پا پیش گذاشته و 
کارگروه مشترک معدن و محیط زیست را ایجاد کرد 
تا با حضور افراد مسئول و صاحب نظر در این کارگروه 
محیطی معدن حل شود. بخشی از مشکلات زیست 

اما نخستین نشست این کارگروه مشترک بیشتر 
البته  به مطرح شدن مشکلات موجود گذشت، 
بخش معدن در این جلسه فعال تر از نمایندگان 
مشکلات  داشتند  سعی  و  بودند  محیط زیست 
به گوش مسئولان  نمایندگان  از طریق  را  خود 
محیط زیستی برسانند. دست آخر اعضا تصمیم 
گرفتند جلسه دوم کارگروه هر چه سریع تر برگزار 
شود، اما متاسفانه این مهم پس از گذشت یک ماه 

اتفاق افتاد.
کارشناس معاونت انسانی محیط زیست درباره 
تاخیر نمایندگان محیط زیست در برگزاری جلسه 
دوم، اظهار کرد: در چند هفته اخیر حجم کاری 
به قدری زیاد بود که نتوانستیم برنامه ریزی برای 
برگزاری جلسه داشته باشیم زیرا عمده کارها مربوط 

به ارزیابی پروژه های صنعتی بود که نیاز به زمان 
داشت به همین دلیل کمی تاخیر در برگزاری جلسه 

دوم صورت گرفت.
 حمید هادی نیا در پاسخ به این سوال که آیا 
بخش  مشکلات  حل  در  محیط زیست  سازمان 
معدن عقب نشینی کرده است، گفت: خیر هیچ 
عقب نشینی رخ نداده است بلکه بحث اصلی حضور 

افراد تصمیم گیرنده است.
سازمان  دهم  دولت  دوران  در  داد:  ادامه  وی 
محیط زیست اقدامات و مطالعات زیادی در این 
رابطه انجام داد اما وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
چه که رشته کرده بودیم پنبه کرد، در نتیجه حضور 
نمایندگانی از هر 2بخش نمی تواند مشکلات را حل 
کند. به عنوان مثال باید معاونت طبیعی سازمان 

محیط زیست را وارد ماجرا کرد.
به گفته او اگر قرار است تنها جلساتی برگزار شود 
و صحبت هایی میان هر 2بخش رد و بدل شود، بهتر 

است برگزاری جلسات را منتفی کنیم.
به  نیاز  مشکلات  حل  کرد:  تصریح  هادی نیا 
تصمیم گیری دارد در نتیجه باید در جلسات بعدی 
داشته  تصمیم گیرندگان حضور  و  مسئول  افراد 
باشند، در غیر این صورت هیچ گره ای از مشکلات 

زیست محیطی بخش معدن باز نخواهد شد.
اما جلسه دوم کارگروه مشترک 21 تیرماه در 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
مشترک  دبیرکارگروه  میررحیمی،  شد.  برگزار 
محیط زیست و کمیسیون معدن اتاق ایران درباره 
دومین جلسه این کارگروه اظهار کرد: در این جلسه 
نیز بیشتر مسائل مربوط به حوزه محیط زیست و 

بخش معدن مطرح شد و تصمیم خاصی گرفته نشد. 
وی با بیان اینکه هنوز گزارش جلسه آماده نشده 
است، گفت: نمایندگان محیط زیست مطلبی درباره 
اکتشاف آماده کرده و آن را به بخش معدن ارائه 
دادند و تصمیم بر آن شد که فعالان بخش معدن 
در جلسه بعدی نظرات خود را درباره بخش اکتشاف 
ارائه دهند. مرتضی فرید، معاون دفتر زیستگاه ها 
و امور مناطق که یکی از اصلی ترین نمایندگان 
محیط زیست در این کارگروه است در هر 2جلسه 
جزء غایبین بوده است، در حالی که برای اجرایی 
در  کارگروه  مهم  اعضای  باید  تصمیمات  شدن 
جلسات حضور داشته باشند و این عدم حضور به 
نوعی بی توجهی به حل مشکلات به حساب می آید.

کارگروه  بعدی  جلسه  میررحیمی،  گفته  به 
اتاق  معدن  کمیسیون  و  محیط زیست  مشترک 

ایران در 11 مرداد برگزار خواهد شد.
اما این سوال مطرح است که آیا برگزاری چنین 
جلساتی می تواند گره کور مشکلات محیط زیست 

و بخش معدن را باز کند. زهرا یزدانی، کارشناس 
معاونت انسانی محیط زیست درباره تاثیر ایجاد این 
کارگروه در حل مشکلات زیست محیطی بخش 
معدن، اظهار کرد: نخستین اقدام این کارگروه برای 
حل مشکلات موجود، اصلاح قانون معادن مصوب 
سال91 است. وی ادامه داد: براساس این قانون، 
سازمان محیط زیست فقط درباره مناطق حفاظت 
محدوده  عملا  و  کند  اظهارنظر  می تواند  شده 
اختیارات سازمان در حل مشکلات بسیار کوچک 

شده است.
به گفته یزدانی در حال حاضر وزیر صنعت، معدن 
و تجارت جلساتی را برای اصلاح این قانون با رییس 
سازمان حفاظت از محیط زیست داشته است تا 

هرچه سریع تر برخی مشکلات رفع شود.
برگزاری جلسات  این کارشناس تصریح کرد: 
مختلف از سوی این کارگروه تا زمانی که قانون 
معادن اصلاح نشود، به نتیجه نخواهد رسید و تنها 

محلی برای مطرح کردن مشکلات خواهد بود.

در لایحه 
حمایت 
از تولید 

روش های مختلف 
پشتیبانی همچون 
حمایت های مالی، 

بیمه ای، بانکی، مالیاتی، 
گمرکی و ریسک ناشی 
از نوسانات نرخ ارز، 
ایجاد انگیزه منظور 

شده است

افزایش 22 درصدی تولید در شرکت 
فولاد آلیاژی

بیش از 111 هزار تن انواع فولاد خام در 3 ماهه نخست 
سال جاری در شرکت فولاد آلیاژی ایران تولید شد که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل بیش از 22 درصد افزایش 
داشت.    به گزارش روابط عمومی ایمیدرو؛ در مدت یادشده 
4هزار تن از محصولات شرکت مذکور به ارزش 3 میلیون و 
500 هزار دلار به کشورهای مختلف از جمله آلمان، فرانسه، 

هلند، اسپانیا، ترکیه و... صادر شد.
میزان صادرات در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
از لحاظ وزنی 22 درصد و از نظر ارزشی بیش از 18 درصد 
افزایش نشان داد. شرکت فولاد آلیاژی در 3 ماهه نخست 
امسال همچنین موفق به دریافت جایزه صنعت سبز برای 
یک  از  زیست محیطی  موفقیت های  کسب  در  فعالیت 
انجمن فرانسوی در ماه مارس 2014 شد. ثبت 4 رکورد 
تولید شامل 2 رکورد ماهانه، 1 رکورد روزانه و 2 رکورد 
در امور فروش از دیگر موفقیت های شرکت فولاد آلیاژی 

ایران است.

تعطیلی بیش از 1500 واحد صنفی 
آهن فروش 

رییس اتحادیه آهن فروشان مدعی شد: بیش از 1500 
واحد صنفی آهن فروش از سال گذشته تاکنون تعطیل 
اتحادیه  رییس  آزاد  محمد  ایلنا،  گزارش  به  شده اند. 
آهن فروشان اظهار کرد: بیش از یک سال است که بازار آهن 
در رکود است؛ در حال حاضر هم که در ماه رمضان هستیم 

هیچ خرید و فروشی صورت نمی گیرد.
وی افزود: مشکلات ما در خصوص مالیات بر ارزش افزوده 
همچنان باقی است و حل نشده و سازمان مالیات به قول 
و قرار هایی که داده بود، عمل نکرده است. رییس اتحادیه 
آهن فروشان خاطرنشان کرد: بیش از 1500 واحد صنفی 
آهن فروش از سال گذشته تاکنون تعطیل شده اند و صنف 
بماند،  باقی  این وضعیت  آهن فروش در صورتی که در 
متلاشی خواهد شد. وی با اشاره به صادرات افزود: هر چند 
صادرات فولاد و میلگرد آزاد شده اما باید اول فکری به حال 
تولیدکنندگان کرد، زمانی که بازار در رکود است و هیچ 
فروشی  نمی شود و تولیدکنندگان ناچارند کار خود را رها 
کنند، در نتیجه تولید کاهش می یابد و کارگران نیز بیکار 

می شوند.

سالی سخت برای سیمانی ها  
مدیرعامل سیمان خاش امسال را سال سختی برای 

صنایع معدنی می داند. 
 به گزارش معدن 24 ، علی اصغر گرشاسب  اعلام کرد: 
کاهش  سیمان  تولیدات  پیش بینی ها،  برخلاف  امسال 
خواهد یافت، زیرا کشور دچار رکود اقتصادی است و هنوز 
پروژه های عمرانی آغاز نشده که همین امر سبب کاهش 
مصرف داخلی سیمان شده است. وی افزود: از سویی عمده 
صادرات سیمان به عراق است که با توجه به مشکلات داخلی 
این کشور، صادرات آن کاهش یافت و امسال چشم انداز 
خوبی را نخواهیم داشت. گرشاسب گفت: صادرات سیمان 
به کشورهای افریقای شرقی، سومالی، مصر، افغانستان، 
پاکستان و عراق می باشد که حدود 60 درصد صادرات ایران 
به عراق است و دیگر کشورها سهم 30 تا 40 درصدی را در 

صادرات دارند.
مدیرعامل سیمان خاش عمده مشکلات تولیدکنندگان 

سیمان را کاهش مصرف این کالا در داخل کشور می داند.
وی همچنین عدم همکاری بانک ها با تولیدکنندگان 
می افزاید:  و  می داند  بخش  این  مشکلات  دیگر  از  را 
تولیدکنندگانی که تسهیلات ارزی گرفته اند در بازپرداخت 
آن با مشکلاتی روبه رو هستند. گرشاسب ادامه داد: مشکل 
دیگر افزایش قیمت حامل های انرژی است. هزینه های 
تولیدکنندگان سیمان 25 تا 30 درصد افزایش یافته، در 
صورتی که افزایش نرخ قیمت سیمان 19 درصد بوده است. 
وی افزود: از سویی سیمان کالایی غیرقابل انبار کردن 
است به همین دلیل بازار مصرف سیمان مهم تر از بازار 
کلینکر است؛ زیرا کلینکر را می توان انبار کرد و تولید 
افزایش است. گرشاسب آینده  به  کلینکر در کشور رو 
بلندمدت صنایع را با توجه به مدیریت دولت یازدهم مثبت 
ارزیابی کرده و گفت: دولت یازدهم تاکنون به وعده های 

خود عمل کرده است.

ضرورت جلوگیری از صادرات شمش 
و اسلب 

عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد از تعطیلی 30 درصدی 
سال  از  میلگرد  تولیدات  بزرگ  و  کوچک  کارگاه های 
گذشته تاکنون خبر داد. به گزارش فولادنیوز، عضو انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران درخصوص وضعیت صادرات 
فولاد اظهار کرد: هر چند صادرات فولاد آزاد شده است اما با 
وضعیت موجود در عراق مرز پرویز خان به دلیل حضور گروه 
داعش ناامن است و صادرات فولاد از مرز شلمچه صورت 
می گیرد. جهانبخش شکری افزود: در داخل نیز پروژه های 
عمرانی خوابیده و شرایط رکود حاکم است. وی یادآور شد: 
البته اوضاع ساخت و ساز در افغانستان به مراتب بهتر از عراق 
و ایران است و صادرات به افغانستان به صرفه تر می باشد. 
شکری ادامه داد: چالش اصلی ما این است که از صادرات 

شمش و اسلب جلوگیری شود تا قیمت ها کاهشی شود.
و  کوچک  کارگاه های  از  اینکه 30 درصد  بیان  با  وی 
بزرگ صنایع فلزی از سال گذشته تاکنون تعطیل شده اند، 
گفت: با رشد نرخ شمش و عدم سود دهی تولیدات بسیاری 
از کارگاه ها تعطیل شده اند و به فعالیت های دلالی روی 
آورده اند و کارخانجاتی هم که فعال هستند به دلیل فعال 

بودن ماشین آلات شان است.

سوی  از  مختلفی  نظرات  گذشته  سال های  در 
سیاست مداران و دولتمردان برای رفع بحران اقتصادی 
مطرح شد اما به دلیل نداشتن برنامه ریزی و راهکارهای 
مناسب در این امر به نتیجه مطلوب و درخشانی در اقتصاد 
کشور منجر نشد. تا اینکه حدود 3 سال پیش بود که طرح 
اجرای اقتصاد مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان 
یک سیاست جدید برای مقابله با بحران های موجود در 
کشور مطرح شد. طرحی که براساس آن می توان با تکیه 
بر نیروهای جوان و کارآمد داخلی و همچنین نظارت بر 

سیاست های پولی و مالی اقتصاد کشور را سامان بخشید.
در واقع ایران با وجود در اختیار داشتن بیش از 37میلیارد 
تن ذخایر معدنی غنی به ارزش 770میلیارد دلار و همچنین 
رتبه 15 کشورهای  ماده معدنی در  نوع  با داشتن 64 
معدن دار دنیا قرار گرفته و این در حالی است که با وجود این 
حجم عظیم از ثروت معدنی نه تنها سهم چشمگیری را از 
اقتصاد جهانی به خود اختصاص نداده بلکه در داخل کشور 
نیز معادن تنها سهم 1درصدی از تولید ناخالص ملی را در 
اختیار دارند. این در حالی است که منابع معدنی ضمن ایجاد 
پشتوانه قوی برای سرمایه گذاری می تواند نقش بسزایی را 

نیز در پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی ایفا کند. 
براساس آمارهای جهانی به ازای هریک شغل مستقیم در 
بخش معدن 17 شغل وابسته و تکمیلی در این بخش ایجاد 
می شود که نشان می دهد، هدایت سرمایه ها به بخش معدن 

راهگشای کشور در زمینه اشتغال خواهد بود.
البته از آنجایی که 12درصد از خاک کشور روی کمربند 
عناصر فلزی و بنیادی آهن، مس، سرب و روی قرار گرفته 
که سرمایه گذاری در این بخش ها علاوه بر سودآوری بالا 
موجبات اشتغال مستقیم و غیرمستقیم را فراهم می آورد. 
البته دراین راستا سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران همانگونه که از نام آن مشخص است، سازمان 
توسعه ای است که از سال 79 و به منظور بررسی، تهیه و 
اجرای طرح های احداث، توسعه، تجهیز و نوسازی صنایع 
تولیدی متالورژی، استخراج و فرآوری مواد معدنی و اجرای 
طرح های اکتشافی تاسیس شده و توانسته با تکیه بر دانش 
تکنولوژی های  و  نوین  فناوری های  به کارگیری  و  بومی 

پیشرفته در راستای اهداف اقتصاد مقاومتی گام بردارد.
لازم به ذکر است که ایمیدرو یکی از استراتژی اصلی 
خود را نظارت بر شرکت های عملیاتی قرار داده و با توجه 
به وجود ظرفیت و قابلیت های متنوع جغرافیایی موجود 
در کشور قصد دارد با انجام برنامه ریزی های لازم و منطقی 
زمینه حضور و سرمایه گذاری بخش خصوصی را در بخش 

صنایع و معادن ایجاد کند.
اقتصاد  پیشبرد  راستای  در  سازمان  این  همچنین   
احداث  زمینه  در  اجرای طرح های مختلف  با  مقاومتی 
کارخانجات و توسعه صنعت فولاد، مس و آلومینیوم نقش 

بزرگی در توسعه صنایع و معدن کشور داشته است.
از برنامه های آتی شرکت ایمیدرو، با وجود تحریم های 
تحمیلی حاکم بر کشور می توان به جذب سرمایه گذاران 
خارجی در صنایع و معادن اشاره کرد که به توسعه هرچه 

بیشتر معادن کشور کمک بزرگی خواهد کرد. 
اکتشاف  یادآور شد که سرمایه گذاری در بخش  باید 
معادن همیشه از ریسکی بالا برخوردار بوده است اما سهم 
50درصدی سرمایه گذاری در بخش اکتشاف حاکی از عزم 
راسخ این سازمان در دستیابی به اهداف اقتصاد مقاومتی 

است.

مهدی کرباسیان
رییس هیات عامل ایمیدرو

ایمیدرو پیشرو
در اقتصاد مقاومتی
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یادداشتروی خط خبر شهرستان

گروه معدن: نزدیک به 8 سال است 
که از آغاز اجرای 8 طرح فولادی در کشور 
مي گذرد. 8 طرحی که با ناکام شدن یکی 
از آنها و واگذاری به بخش خصوصی این 
روزها نام 7 طرح فولادی را به دنبال خود 

مي کشد. 
سال های در  فولادی  طرح   8  کلنگ 
86-85 توسط دولت وقت برای توسعه 
شد،  زده  زمین  به  کشور  فولاد  صنعت 
طرح هایی شامل چهارمحال و بختیاری، 
شادگان، نیریز، قائنات، بافق یزد، سبزوار، 
بافت و میانه بودند که پس از مدتی طرح 
و واگذار  خصوصی  بخش  به  یزد   بافق 
تبدیل  طرح   7 به  را  فولادی  طرح   8
کرد. این طرح ها هر یک دارای ظرفیت 
8۰۰هزار تن هستند که با این حساب 
به 6/۴میلیون تن  آنها  مجموع ظرفیت 
مي رسد. اما اجرای این طرح ها در میانه 
که  شد  مواجه  زیادی  مشکلات  با  راه 
باعث شد پس از 8 سال همچنان برخی 
طرح ها در پیچ و خم اخذ اعتبار بمانند. 
پس از گذشت مدتی از بینتیجه ماندن 
کنار  و  گوشه  از  خبرهایی  طرح ها  این 
به گوش مي رسید که مکان یابی این 7 
طرح فولادی اشتباه بوده و راه اندازی این 
به دنبال اقتصادی  توجیه  هیچ   طرح ها 

نخواهد داشت.
برخی از افراد با بیان این موضوع که 
صنعت فولاد صنعت وابسته به آب است 
اظهار مي کنند این طرح ها به دلیل کمبود 
نمي توانند  انتخاب شده  مناطق  در  آب 
باشند.  داشته  را  شده  پیش بینی  بازده 
موضوع احداث 7 طرح فولادی موافقان 
شنیدن  که  دارد  زیادی  مخالفان  و 

دیدگاه های آنها جالب است.
دولت�مي�توانست�مکان�های���

بهتری�را�انتخاب�کند
رئیس هیات مدیره شرکت ملی فولاد با 
اشاره به این موضوع که کلنگ 8 طرح 
فولادی در سال های 86-85 به زمین زده 
شد، اظهار کرد: طرح های توسعه استانی 
یا 8 طرح فولادی در 8 نقطه کشور برای 
شدند.  شروع  کشور  فولاد  نیاز  تامین 
البته در همان سال ها سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو( 
طرح ها برخی  روی  مطالعاتی   نیز 

انجام داد.

محمدرضا سجادیان درباره این سوال 
درست  طرح ها  این  مکان یابی  آیا  که 
دولت  زمان  در همان  البته  بوده گفت: 
برای  را  بهتری  مکان های  میتوانست 
با  اما  کند  انتخاب  طرح ها  این  اجرای 
توجه به مصوبات دولت وقت این 8 نقطه 
برای توسعه صنعت فولاد کشور انتخاب 
شدند اما خوشبختانه امروز این طرح ها با 
پیشرفت خوبی مواجه هستند و اقدامات 
انجام  پروژه ها  مالی  تامین  برای  خوبی 

شده است.
وی با تاکید بر مکان یابی مناسب برای 
اجرای طرح ها، تصریح کرد: امروز دولت 
و ایمیدرو برای گشایش ال سی و انتخاب 
اجرای  برای  مناسب  خارجی  شرکای 
و  برداشته اند  خوبی  قدم های  طرح ها 
حال  در  دیگری  از  پس  یکی  پروژه ها 

گشایش ال سی هستند.
اجرای  کلیات  سجادیان،  گفته  به 
طرح ها خوب است و در حال حاضر دولت، 
ایمیدرو و شرکت ملی فولاد عزم خود را 

برای اتمام طرح ها جزم کرده اند.
رئیس هیات مدیره شرکت ملی فولاد 
معتقد است راه اندازی این طرح ها نقش 

مهمی در ایجاد زیر ساخت های منطقه و 
ایجاد اشتغال خواهد داشت و دولت را به 
اهداف پیش بینی شده در سند چشم انداز 

بیست ساله نزدیک مي کند.
طرح�های�فولادی�توجیه���

اقتصادی�ندارند
ام��ا از س��ویی دیگ��ر دبی��ر اتحادی��ه 
صادرکنن��دگان  و  تولیدکنن��دگان 
محص��ولات معدنی معتقد اس��ت اجرای 
7 ط��رح فولادی به دلیل ع��دم مکان یابی 

مناسب توجیه اقتصادی ندارد.
کامران وکیل اظهار کرد: این طرح ها 
که  است  شده  انتخاب  مکان هایی  در 
صنعت فولاد را با مشکل مواجه مي کند. 
کلنگ این طرح ها در مناطقی به زمین 

خورده است که به آب کافی، مواد اولیه ، 
دسترسی  ریلی  حمل ونقل  سیستم 
 نداشته و هزینه نیروی کار در آن بسیار

بالاست.
وی افزود: کارخانه های تولید فولاد باید 
در کنار آب احداث شوند که دسترسی به 
آب و گاز راحت باشد اما این طرح ها نه تنها 
از آب دور بوده بلکه در مناطقی احداث 
شده اند که از لحاظ زیست محیطی بسیار 
آلوده بوده و دیگر ظرفیتی برای احداث 

کارخانه های فولاد ندارند.
تا  ماند  منتظر  باید  وکیل  گفته  به 
طرح های فولادی به مرحله بهره برداری 
سودده  آیا  که  شود  مشخص  تا  برسند 

خواهند بود.

�بررسی�می�کند:

هفتخواهرانفولادیدرپیچوخمبایدونبایدها

عضو�انجمن�سنگ�آهن�به�دنبال�تعیین�عوارض�صادراتی��۱۵تا��۲۰درصدی�مطرح�کرد

ما�با�پرداخت�هرگونه�عوارض�مخالف�هستیم!
در�سه�ماهه�نخست�امسال�صورت�گرفت؛

صادرات��۱8میلیون�دلار�کرومیت�
به منظور  تا  گرفت  تصمیم  دولت  که  بود  گذشته  اواخر سال 
جلوگیری از آنچه خام فروشی گفته می شد عوارض ۱۰درصدی را 
روی صادرات سنگ آهن اعمال کرده و در مدت سه سال این عوارض 
را به ۲۰درصد افزایش دهد. البته این تصمیم دولت به واسطه 
مخالفت هایی که از سوی فعالان بخش خصوص صورت گرفت تا یک 
سال به تعویق افتاد. اما این پایان ماجرا نبود و وزیر کهنه کار صنعت، 
معدن و تجارت که عزم خود را جزم کرده بود تا به هر طریقی شده 
وضعیت نه چندان مطلوب معادن را سامان بخشد، در نامه ای که به 
معاون اول رییس جمهوری نوشت خواستار اعمال عوارض صادراتی 
روی ۲۴ قلم کالا شد که در این بین تعیین عوارض ۳۰درصدی روی 
صادرات سنگ آهن موجبات نارضایتی فعالان این بخش را فراهم 
آورد. به گونه ای که معدنکاران سنگ آهنی معتقد بودند، همزمانی 
اخذ عوارض ۳۰درصدی روی صادرات و همچنین افت شدید قیمت 
سنگ آهن در بازارهای جهانی تعطیلی و بیکاری تعداد زیادی از 
معادن بخش خصوصی را رقم خواهد زد. حال در تازه ترین اظهارت 
از سوی معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر از تعیین 
عوارض ۱5 تا ۲۰درصدی روی صادرات سنگ آهن داده شده است، 
موضوعی که به نظر می رسد تا حدی بتواند از نگرانی های فعالان 

بخش خصوصی بکاهد. 
و  تولیدکنندگان  انجمن  هیات مدیره  عضو  اکبریان،  مهرداد 
صادرکنندگان سنگ آهن در گفت وگو با صمت در رابطه با تعیین 
عوارض ۱5 تا ۲۰درصدی روی صادرات سنگ آهن از سوی شورای 
اقتصاد، گفت: موضوع اخذ عوارض صادراتی سنگ آهن از حدود سه 
سال پیش برای بررسی و انجام کار کارشناسی در مجلس شورای 

اسلامی مطرح شده است.
وی با عنوان اینکه در تعیین عوارض سنگ آهن دولت باید تمام 
جوانب را در نظر بگیرد، اظهار کرد: به نظر می رسد در این تصمیم 
دولت معادن کوچک مقیاس کشور را نادیده گرفته و به همین دلیل 
معدنکاران اعتراض های خود را در قالب بیانیه و به صورت کتبی 

اعلام کرده اند.
اکبریان با اشاره به افت قیمت جهانی سنگ آهن، گفت: افت 
قیمت جهانی سنگ آهن که در نتیجه سیاست های دولت چین 
ایجاد شده مشکلات زیادی را برای سنگ آهن به وجود آورده است، 
بنابراین در حالتی که معادن بخش خصوصی سودآوری نداشته 
باشند، دیگر تمایلی به اکتشاف نداشته که در نهایت به زیان صنعت 

تمام خواهد شد.
وی در پاسخ به اینکه با کاهش عوارض صادراتی به ۱5درصد آیا 

وضعیت معادن بهبود خواهد یافت، گفت: اساسا انجمن سنگ آهن 
و فعالان این بخش با اخذ هرگونه عوارض صادراتی مخالف هستند و 
معتقدند تعیین عوارض هم از لحاظ مالی و هم از لحاظ روانی باعث 

شکست و تعطیلی معادن می شود.
وی تاکید کرد: در اینجا صحبت از فرآوری بیش از ۹۰میلیون تن 
سنگ آهن برای تولید ۴5میلیون تن فولاد در سال ۱۴۰۰ است که 

این امر سرمایه گذاری بیشتری را طلب می کند. 
اکبریان با عنوان اینکه عدم سرمایه گذاری مناسب در این بخش 
به زیان سنگ آهن تمام خواهد شد، گفت: در صورت سرمایه گذاری 
طی دو سال آینده در زمینه تولید فولاد، کشور به خودکفایی رسیده 

و گندله و کنستانتره تولید خواهد شد.
وی با اشاره به تصمیم دولت در افزایش پلکانی عوارض صادراتی 
سنگ آهن و همچنین کاهش عوارض صادراتی گندله و کنسانتره 
در  کرد:  تصریح  بخش،  این  در  به سرمایه گذاری  تشویق  برای 
صورتی که دولت برای اجرای تصمیم خود فقط به معادن بزرگ 
دولتی و نیمه دولتی توجه دارد باید گفت که تعیین روش پلکانی در 
اخذ عوارض صحیح بوده و جواب خواهد داد. اما به نظر می رسد که 
معادن کوچک مقیاس بخش خصوصی در این تصمیم نادیده گرفته 
شده، این در حالی است که بخش اعظمی از تولیدات سنگ آهن 

کشور از سوی معادن این بخش انجام می گیرد.

امسال،  نخست  ماهه  سه  در 
به  حدود ۱۲۴ هزار تن کرومیت 
ارزش ۱8/۴ میلیون دلار به خارج 

صادر شد.
به گزارش معدن۲۴، در ۱۲ ماهه 
سال ۹۲ حدود 5۰7هزار و 5۰۰ تن 
ایران صادر شد  بنادر  از  کرومیت 
که ارزش دلاری آن بالغ بر ۱۰6/۳ 

میلیون دلار بود.
آمار مقایسه ای نشان می دهد، در 
مقایسه با ۳ ماهه نخست سال ۹۲، 
کرومیت  صادرات  حجمی  ارزش 
این  و  ۳۲/۲8 درصد رشد داشته 
در حالی است که ارزش دلاری آن 
تجربه  را  کاهش ۴6/66 درصدی 

کرده بود و شاید بتوان کاهش ارزش دلار و سقوط نرخ ارز در سال جاری را دلیل این موضوع 
دانست.

کارشناسان بازار کرومیت، وضعیت بازار را این گونه ارزیابی کرده و توضیح می دهند؛ در حال 
حاضر چین تنها محموله های با عیار پایین کرومیت را خریداری می کند و دلیل آن قیمت های 
گران عیارهای بالای کرومیت است که آنها را تشویق به خرید کنسانتره کروم به جای کلوخ با 

عیار بالا کرده است.
فعالان بازار می گویند؛ عمده صادرات کرومیت ایران به چین بوده و بخش ناچیزی نیز به عمان 
رفته است. آنها معتقدند، تنها خریدار کرومیت ایران کشور چین بوده و با توجه به این نکته که در 
کرومیت MgO، Al۲O۳ و نسبت کروم به آهن مهم است، کرومیت ترکیه از لحاظ کیفیت از کروم 
ایران موغوب تر بوده و قیمت آن نیز از کروم ایران بیشتر است. اکنون در بازار، کرومیت ایران ۲۰ 

دلار پایین تر از کروم ترکیه به فروش می رسد.
گفتنی است؛ در معاملات کرومیت و قیمت گذاری آن، تناژ محموله های دپو شده نیز مهم 
بوده و هرچه تناژ محموله بالاتر باشد فروشنده قدرت چانه زنی بالاتری داشته و قیمت را بالاتر 

اعلام می کند.
به دلیل خرید چین، در مقطعی از ماه ژوئن شاهد تغییرات مثبت و در برخی موارد منفی بهای 
کرومیت در برخی کشورها بودیم. در ایران نیز قیمت ها با شروع سال و نیز به دنبال اجرای فاز دوم 

هدفمندی، حدود ۲۰ تا ۳۰ هزار تومان افزایش داده شد.
تحلیلگران بازار کرومیت می گویند، بازار کرومیت همچون سنگ آهن نبوده که تغییرات آن 
روزانه باشد، بلکه به تناسب درخواست و تقاضای چین تغییر می کند و از این رو شاهد تغییرات 

روزانه این محصول نیستیم.
بررسی بازار داخلی کرومیت نشان می دهد، هر تن کلوخه کرومیت با عیار ۴۲ کف انبار 
بندرعباس ۲۰5 دلار و با احتساب دلار ۳۰5۰ تومان حدود 6۱۰ تا 6۲۰ هزار تومان خرید و 

فروش می شود.

این طرح ها در مکان هایی انتخاب شده است که صنعت 
فولاد را با مشکل مواجه مي کند. کلنگ این طرح ها در 

مناطقی به زمین خورده است که به آب کافی، مواد اولیه  
و سیستم حمل ونقل ریلی دسترسی نداشته و هزینه 

نیروی کار در آن بسیار بالاست

 محیط زیست اندیمشک
در معرض نابودی

رییس اداره حفاظت محیط زیست اندیمشک از تعطیلی 
معدن چناره تولید کننده مواد معدنی این شهرستان خبر 
داد. به گزارش ماین نیوز، مهدی سراج الدین گفت: فعالیت 
این شرکت مواد معدنی معروف به معدن چناره موجب 
وی  است.  شده  منطقه  در  زیست محیطی  مشکلات 
اظهار کرد: شرکت معدن چناره اندیمشک تاکنون چند 
بار به دلیل آلودگی محیط زیست تعطیل شده که هر بار 
با تعهد جلوگیری از آلودگی محیط زیست فک پلمب 
شد. سراج الدین افزود: از فعالیت این معدن به دلیل عدم 
انجام تعهدات خود جلوگیری شده و با حکم قضایی تا 
زمان رفع آلودگی تعطیل خواهد بود. شرکت صنایع فولاد 
معدن چناره تولیدکننده مواد اولیه صنایع فولاد است. 
معادن سنگ آهک و دولومیت چناره در شمال شهرستان 

اندیمشک در مجاورت روستای بیدرویه قرار دارد. 

تولید سالانه 30 هزار تن سنگ آهن 
در نهبندان

مدیرعامل شرکت معادن قدس رضوی گفت: سالانه 
۳۰هزار تن انواع سنگ از معادن نهبندان که به عنوان 
استخراج  شده،  شناخته  خراسان رضوی  معدنی  قطب 
نوید مظفر جلالی  به گزارش دنیای معدن،  می شود.  
تولید ماهانه کارخانه نهبندان را حدود ۲هزار و 5۰۰ 
متر مربع انواع سنگ عنوان و اظهار کرد: ما خوشبختانه 
ظرفیت های معدنی خوبی در استان های خراسان داریم 
که این ظرفیت ها می تواند علاوه بر سودآوری، عاملی برای 
ایجاد اشتغال در مناطق محروم باشد. مظفر جلالی افزود: 
تولیدات این شرکت در سال۹۲ باوجود تمام مشکلات در 
سطح مطلوبی بود، به طوری که ۲۲درصد افزایش ریالی 
و ۳8درصد افزایش تولید در مجموع گویای این واقعیت 
است. وی با اشاره به ورود این شرکت به عرصه تولید سایر 
محصولات ازجمله تولید کوبیک، جدول و کف پوش های 
گرانیتی، عنوان کرد: تولید سنگ های نرم اعم از مرمریت 
براساس  نیز  فلزی  معادن  به عرصه  ورود  و  تراورتن  و 

نیازسنجی بازار در دستورکار این کارخانه قرار دارد.
مدیرعامل شرکت معادن قدس رضوی تصریح کرد: با 
توجه به اینکه سایر کارخانه ها و معادن برای پایین آوردن 
قیمت تمام شده از نیروی کار خارجی استفاده می کنند 
این کارخانه از هیچ نیروی کار خارجی استفاده نمی کند 
بلکه به دنبال ایجاد فرصت های شغلی برای نیروی فعال 

داخلی در مناطق محروم است.

مجتمع فولاد جنوب در دست احداث
مدیرعامل و رییس هیات مدیره مجتمع فولاد جنوب 
گفت: مقدمات لازم برای ساخت مجتمع فولاد در شهرک 

صنعتی سقاوه مارگون بویراحمد فراهم شده است.
به گزارش فولاد نیوز، احمد دنیانور گفت: این مجتمع در 
زمینی به مساحت ۳۰۰ هکتار و در ۳ فاز شامل کنسانتره و 
گندله، آهن اسفنجی و فولادسازی و نورد احداث می شود.

وی بیان کرد: برای ساخت این مجتمع به ۱۲۰میلیون 
یورو سرمایه گذاری ارزی و ریالی نیاز است که بخشی از 
آن از محل اعتبارات حوزه صنعت و معدن صندوق توسعه 

ملی تامین خواهد شد.
دنیانور کل اعتبار مورد نیاز برای اجرای هر ۳ فاز این 
مجتمع را ۳5۰میلیون یورو سرمایه گذاری ارزی و ریالی 
دانست و اظهار کرد: پیش بینی می شود در فاز نخست این 
مجتمع برای ۱ هزار و 5۰ نفر به طور مستقیم شغل ایجاد 
شود و میزان اشتغالزایی هر ۳ فاز آن نیز بیش از ۴هزار نفر 
باشد. وی عنوان کرد: ظرفیت تولید سالانه مجتمع فولاد 
دنای آسیا پس از بهره برداری هر ۳ فاز آن ۱ میلیون و 
۳۰۰هزار تن کنسانتره است که منجر به تولید یک میلیون 

تن گندله خواهد شد.
دنیانور میزان تولید فولاد و نورد این مجتمع را نیز به 
ترتیب ۱میلیون تن اعلام و ابراز کرد: اجرای فاز نخست 

این مجتمع بین ۳6 تا ۴۰ ماه طول می کشد.
احداث  برای  این شهرک صنعتی  انتخاب  دلیل  وی 
معادن  به  بودن  نزدیک  را  آسیا  دنای  فولاد  مجتمع 
مواد  تامین  برای  کرمان  و  یزد  استان های  سنگ آهن 
جنوب  فولاد  مدیرعامل  کرد.  عنوان  نیاز  مورد  اولیه 
گفت: مجتمع فولاد دنای آسیا به دلیل داشتن توجیه 
فنی و اقتصادی می تواند سنگ بنای توسعه و شکوفایی 
اقتصاد کهگیلویه و بویراحمد باشد و موجب ایجاد تعداد 

چشمگیری اشتغال پایدار شود.

تولید 20 درصد فولاد کشور در بناب
فرماندار بناب با اشاره به اینکه ۲۰۰ واحد تولیدی در 
بناب مشغول فعالیت هستند، گفت: امروز ۲۰درصد فولاد 

کشور در شهرستان بناب تولید می شود.
به گزارش ماین نیوز، ولی الله فرج اللهی در نشست جمعی 
از مسئولان و صنعتگران و تولیدکنندگان شهرستان بناب 
این شهرستان،  در  از سیمای صنعت  گزارشی  ارائه  با 
اظهار کرد: در سایه نظام جمهوری اسلامی و تلاش مردم 
این شهرستان، بناب بعد از پیروزی انقلاب اسلامی به 
یک شهرستان صنعتی و تولیدی تبدیل شده است و 
 امروز ۲۰درصد فولاد کشور در شهرستان بناب تولید

می شود.
وی با اشاره به اینکه ۲۰۰ واحد تولیدی در بناب مشغول 
فعالیت هستند، گفت: با وجود اینکه کشور از بابت تحریم 
در تهیه مواد اولیه برای صنایع مشکل داشته است ولی 
خوشبختانه در سایه تلاش مسئولان و صاحبان صنایع به 
غیر از ۲ مورد هیچ مشکل خاصی برای صنایع شهرستان 

به وجود نیامد.

ابتدا به تعریف واژه های مرتبط در جهان اقتصاد بپردازیم. 
عبارت Robustness )مقاوم بودن( در اقتصاد، بیان کننده 
شرایط،  تحت  اقتصادی  سیستم  یک  کارایی  و  توانمندی 
 Robust Economy مفروضات و پارامترهای مختلف است و
)اقتصاد مقاوم( اقتصادی است که علی رغم تغییرات، نوسانات 
و استرس های شدید پیرامون، بتواند به خوبی قابل اجرا، موثر و 
برقرار باقی بماند. بدون شک هر سیستم اقتصادی با تعاملات 
متعدد جهانی در حالی که با انواع تحولات و تنش ها مواجه است، 
در صورتی که بخواهد بخوبی ایفای نقش نماید و کارایی خود را 
از دست ندهد باید اقتصادی مقاوم داشته باشد و این مهم حاصل 
نمی شود مگر با رویکردی خردگرایانه، واقع بینانه و دانش محور. 
در حوزه معدن اما نگاه ها کماکان سنتی )در برابر مدرن و 
دانش محور( است. معدنکاری در ایران علی رغم پتانسیل های 
بالا که نگرش صنعتی و مدرن را می طلبد، هنوز براساس 
اصول ابتدایی صورت می گیرد. در واقع معدنکاری در بخش 
آینده نگر  و  مستمر  است.  دیم  کشت  همانند  خصوصی، 
نیست. مادامی که قیمت محصول )سنگ معدن( بالاست، 
سرمایه گذار اقدام به سرمایه گذاری و تولید می کند و با افت 
قیمت، که حاشیه سود مورد نظر را با ریسک همراه سازد، 
واحد معدنی را بدون در نظر گرفتن حداقل تبعات اجتماعی و 

زیست محیطی، تعطیل می کند. 
شرکت هایی که یک شبه، با افزایش قیمت سنگ معدن به 
عرصه معدنکاری ورود می کنند، معمولا فاقد تخصص و دانش 
فنی )در سطوح مختلف از مدیریتی تا اجرایی( هستند و بطور 
سنتی در کنار کار معدن فعالیت های اقتصادی مختلف را 
هم انجام می دهند. چنین شرکت هایی در اجرا، از مقدمات 
معدنکاری اصولی از جمله اکتشافات سیستماتیک )که پایه 
معدنکاری پایدار است( بی بهره اند به هنگام قیمت بالا چنان با 
اتلاف منابع به جان ذخیره می افتند که گاه شیب های منفی 
در معدنکاری روباز ایجاد می شود و از حداقل تبعات چنین 
معدنکاری، غیراقتصادی شدن معدنداری در زمان افت قیمت 
و در نتیجه تعطیلی واحد معدنی خواهد بود. اقتصاد این حوزه 

اقتصادی دیم است و بدون شک مقاوم و پایدار نخواهد بود.
در مقابل و در کلاس جهانی معدنکاری، شرکت های 
معدنی معتبر با سرمایه گذاری بر روی چندین کالا )فلز 
یا غیرفلز( و بهره گیری از دانش های نوین تلاش می کنند 
برسانند.  به حداقل  را  اقتصادی خود  فعالیت  ریسک  تا 
در  معدنکاری  اخیر،  دهه  یک  اقتصادی  بحران های 
کلاس جهانی را به سمت ایجاد دانش نوینی تحت عنوان 
ژئومتالورژی سوق داده است که امروزه بخشی جدانشدنی 
 Rio ازجمله  چندملیتی  شرکت های  فعالیت های  از 
Tinto، SRK و SGS شده است. زمانی می توان امید 
داشت حوزه معدن با ساختار اقتصادی مقاوم پیش می رود 
که سرمایه گذار آن دائمی باشد، شرکت های تخصصی و با 
سابقه در آن فعال باشند و مدیران شرکت ها فعالیت خود را 

بر اساس تعامل با دانشگاه ها پیش ببرند.

دکتر امید اصغری
استادیار دانشکده مهندسی معدن 

اقتصاد مقاوم و 
معدنکاری دانش محور
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گپ و گفت دریچه

   زهرا طهرانی- گروه تجارت: 
آمار 3 ماه تجارت کشور با 
دنیا حاکی از رشد مراودات با 
اروپاست. زمانی که برخی کشورهای غربی از 
به  و  کردند  شروع  ما  نفت  خرید  تحریم 
کالاهای غیرنفتی رسیدند، حجم تجارت ما 
حتی با کشورهای همسایه هم کاهش یافت 
چه برسد به کشورهای قاره سبز. اما براساس 
به  ایران  آخرین گزارش گمرک، صادرات 
اروپا در 3 ماه نخست امسال نسبت به مدت 
را  25درصدی  رشد  سال گذشته،  مشابه 

تجربه کرد.
ایران  امسال،  ماه  خرداد  تا  فروردین  از 
داشته  آسیا  قاره  به  را  صادرات  بیشترین 
است به طوری که در این مدت 18میلیون 
و  7میلیارد  ارزش  به  تن  624هزار  و 
507میلیون دلار صادر شد. میزان صادرات 
قاره در مدت مشابه سال گذشته  این  به 
18میلیون و 686هزار تن به ارزش 7میلیارد 
و 89میلیون دلار با رشد 5/90درصدی در 

ارزش کالا بود.
براساس این گزارش، قاره سبز در رتبه 
دوم صادرات ایران قرار دارد که در 3 ماه 
ابتدایی سال جاری 594هزار تن به ارزش 
اروپا  به  ایرانی  کالای  دلار  390میلیون 
صادر شد، این میزان در 3 ماه نخست سال 
گذشته 391هزار تن با ارزش 311میلیون 
دلار بود و حالا رشد 51/84درصدی در وزن 
و 25/27درصدی در ارزش را تجربه کرده 

است.
�رتبه�سوم�به�افریقا�رسید��

رتبه سوم هم از آن افریقاست که رشد 
47/57درصدی در میزان وزنی صادرات کالا 
به این قاره داشته ایم. در 3 ماه نخست امسال 
512هزار تن کالا به ارزش 158میلیون دلار 

به کشورهای افریقایی صادر شد.
به عبارت دیگر، از فروردین تا خردادماه 
ارزش  از  97/88درصد  حدود  امسال، 

کل صادرات کشور مربوط به 2 قاره آسیا 
از  دیگر  قاره   3 سهم  است.  بوده  اروپا  و 
صادرات 8/068میلیون دلاری ایران، فقط 

2/11درصد است.
در این مدت بیشترین صادرات ایران در 
ایتالیا اختصاص دارد. میزان  قاره اروپا به 
صادرات به این کشور 144هزار تن به ارزش 
11میلیون دلار است. در قاره آسیا نیز کشور 
با  را  ایران  صادرات  سهم  بیشترین  چین 
7میلیون و 361هزار تن به ارزش 2میلیارد 
و 137 میلیون دلار دارد. استرالیا از قاره 
اقیانوسیه و کانادا از قاره امریکا نیز بیشترین 

سهم هستند.
صادرات�به�همسایه�ها�کم�شد��

در حالی که صادرات به اروپا در 3ماه نخست 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد داشته اما آمارهای 5 ماهه 2014 حاکی 
از کاهش صادرات به کشورهای همسایه مانند 
عراق و افغانستان است که البته شاید یکی از 
دلایل آن اوضاع نابسامان و ناآرامی ها در این 
2 کشور است. طی این مدت، صادرات ایران 
به عراق 2میلیارد و 507میلیون دلار با کاهش 
3/59درصدی بود. همچنین در 5ماهه 2014 
حدود 939میلیون دلار به افغانستان صادرات 
داشتیم که کاهش 18/37درصدی به ثبت 
رسید. اما صادرات به ترکیه رشد 9درصدی 
داشت. در این مدت 794میلیون دلار کالا به 

این کشور صادر کردیم.
رشد��300درصدی�واردات�از�امریکا��

از  بیش  امسال  نخست  ماه   3 در 
کشور  واردات  کل  ارزش  از  96/56درصد 
مربوط به 2 قاره آسیا و اروپا بوده است. سهم 3 
قاره دیگر از واردات 12/386میلیون دلاری 

کشور، فقط 3/44درصد است.
قاره امریکا با اینکه در جایگاه سوم وارداتی 
ایران قرار دارد اما رشد بیش از 300درصدی 
را از آن خود کرده است، به نحوی که 541هزار 
تن کالا با ارزش 344میلیون دلار از این قاره 

وارد کردیم که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد 302/23درصدی در ارزش و 

768/07درصدی در وزن داشته است. 
در این مدت، 6میلیون و 752هزار تن کالا 
به ارزش 9میلیارد و 745هزار دلار از قاره 
آسیا وارد کردیم که با رشد 40درصدی در 
ارزش و 54درصدی در وزن نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته مواجه شد.از فروردین تا 
خرداد امسال 2میلیون و 276هزار تن کالا 
با ارزش 2میلیارد و 214میلیون دلار از اروپا 
وارد کشور شد که 5/61درصد رشد ارزشی 

داشت. 
امارات�صادرکننده�بزرگ�آسیایی��

عربی  متحده  امارات  آسیا،  قاره  در 
بیشترین سهم را در صادرات کالا به ایران 
داشته است. این کشور در 3 ماه نخست 
امسال 2میلیون و 363هزار تن کالا به ارزش 
3میلیارد و 367میلیون دلار به ایران صادر 
کرد. همچنین در قاره اروپا آلمان با بیشترین 
سهم در این قاره، 488هزار تن کالا با ارزش 
572میلیون دلار وارد ایران کرد. کشورمان 
از برزیل در قاره امریکا نیز 412هزار تن کالا 

با ارزش 206میلیون دلار  وارد کرده است. 
83کشور�منفی،��69کشور�مثبت��

از فروردین تا خرداد امسال، تراز بازرگانی 
خارجی کشور نیز )بدون احتساب نفت، گاز و 
خدمات( با 83 کشور دنیا منفی و با 69 کشور 

مثبت بوده است.
ارزش  مجموع  گمرک،  آمار  براساس 
نخست  ماه   3 در  کشور  خارجی  تجارت 

سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 
بیش از 5میلیارد دلار افزایش یافته است. در 
این مدت ایران در حالی با رشد صادراتی 
آمارها  براساس  بوده که  و وارداتی مواجه 
به دلیل پایین بودن آمار واردات نسبت به 
صادرات ، تراز تجاری ایران در 3 ماهه نخست 

سال93 با تراز منفی مواجه بوده است.
بر این اساس در 3 ماهه نخست سال93 
کشور  غیر نفتی  تجارت  ارزش  مجموع 
)واردات و صادرات( بیش از 24میلیارد و 
رقم  این  که  است  بوده  دلار  245میلیون 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل که عدد 
18میلیارد و 971میلیون دلاری را نشان 
می دهد به میزان 5میلیارد و 274میلیون 

دلار افزایش داشته است.
همچنین در این مدت صادرات غیرنفتی 
و  11میلیارد  ترتیب  به  ایران  واردات  و 
386میلیون  و  12میلیارد  و  859میلیون 
دلار بوده است؛  بنابراین اگرچه ارزش تجارت 
خارجی ایران در بهار امسال نسبت به سال 
گذشته با افزایش قابل قبولی همراه بوده اما 
با پیشی گرفتن واردات نسبت به صادرات تراز 

تجاری ایران در این مدت زیر صفر است.
در این مدت متوسط قیمت یک تن کالای 
صادراتی، 409 دلار و متوسط قیمت یک تن 
کالای وارداتی 1270 دلار بوده که به این 
ترتیب، رابطه مبادله بازرگانی خارجی ایران، 
با رقم 0/32درصد افزایش و متوسط قیمت 
یک تن کالای وارداتی )دلار( و 8/37درصد 

کاهش در ارزش دلاری مواجه بوده است.

 نگاهی به کارنامه دیپلماسی دولت یازدهم نشان دهنده 
ذوب شدن یخ روابط با کشورهای مختلف و توفیق در ایجاد 
فضای باز سیاسی، اقتصادی و تجاری است. اقدامات موثر در 
عرصه سیاست خارجی، شرایط را برای تولید مناسب تر فراهم 
کرده و سیاست »درهای باز«، نبض تحرک و پویایی را در همه 
بخش ها به ویژه بخش تجاری به جریان انداخته است. این 
تغییر و تحول تا حدی ملموس است که وسوسه رابطه با ایران 
را بین کشورهای اروپایی ایجاد و پای سیاستمداران کهنه کار 
انگلستان، فرانسه، ایتالیا و اسپانیا را برای بهبود روابط به تهران 
باز کرد. موفقیت دولت در مهار تورم در یک سال گذشته و عزم 
دولتمردان برای شکستن رکود اقتصادی، باعث ثبات و آرامش 
در بازار داخلی شده و فراهم کردن فرصت حضور کالاهای 
ایرانی در خارج از کشور، ارتباط تجاری متقابل ایران با دیگر 
کشورهای جهان را تقویت می کند. گفتمان ایجاد ارتباط 
دوستانه با کشورهای جهان و موفقیت تیم هسته ای در جذب 
اعتماد جهانیان به صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران، نگاه 
اروپایی ها به ارتباط با ایران را تغییر داده است، به طوری که 
بسیاری از این کشورها حتی منتظر نهایی شدن مذاکرات 
ایران و گروه 1+5 نماندند و برای عقب نماندن از یکدیگر در 
برقراری ارتباط و گسترش روابط تجاری و اقتصادی با تهران 
گوی سبقت را از یکدیگر می ربایند. اگرچه هنوز چند ماهی 
از ورود نخستین هیات اروپایی به تهران نگذشته، جاذبه های 
و  ماراتن رقابت  را در  اروپایی  ایران کشورهای  با  تجارت 
شراکت تجاری با تهران قرار داده است و فعالان اقتصادی و 
دولتمردان کشورمان شاهد اقبال اروپاییان برای فعالیت 
دوجانبه یا چندجانبه در بخش های مختلف با تهران هستند. 
این رقابت به حدی افزایش یافته است که کشورهایی با اقتصاد 
کوچک تر همچون ایرلند هم با توجه به ضررهای متحمل 
شده در چند سال گذشته به دلیل تحریم های ناعادلانه علیه 
ایران، به دنبال بهبود روابط گذشته خود با ایران در زمینه های 
تجاری و اقتصادی هستند.  اظهارنظرهای مقامات و نمایندگان 
هیات های اعزامی کشورهای اروپایی به تهران، گواهی بر آن 
است که تمامی این کشورها به نقش جمهوری اسلامی ایران 
در تامین امنیت و ثبات در منطقه اذعان دارند چراکه نخستین 
اصل در گسترش روابط تجاری و اقتصادی میان کشورها با 
یکدیگر ثبات در امنیت و آرامش در فضای تجاری است. در 
شرایطی که امواج سهمگین بحران اقتصادی جهان باعث شده 
کشورهای اروپایی به جست وجو برای یافتن شرکای تجاری 
جدید در خاورمیانه باشند، نقش استراتژیک ایران بیش از 
پیش ملموس می شود. چرا که ایران برای اروپاییان فقط یک 
کشور نیست، بلکه منطقه استراتژیکی به شمار می آید که در 
مرکز کریدور شمال ـ جنوب، شرق  ـ غرب خاورمیانه قرار دارد 
و آسیا و اروپا را به یکدیگر متصل کرده و دسترسی به بسیاری 
از بازارهای منطقه را برای غربی ها ممکن می کند. از این رو، 
کشورهای اروپایی با پشت سر گذاشتن شرایط بحرانی گذشته، 
هر روز به مرزهای تجاری ایران نزدیک تر می شوند و ترمیم ضرر 
ناشی از تحریم ها علیه ایران بر اقتصاد کشورشان را مدنظر دارند. 
در این رهگذر، سازمان توسعه تجارت ایران که در مقام متولی 
گسترش تجارت خارجی ایران است، تلاش می کند همسو با 
تیم سیاست خارجی ایران، روابط تجاری و اقتصادی تهران با 
اروپا و دیگر کشورهای جهان را بهبود بخشد و می کوشد تا 
در راستای اجرای سخنان دکتر روحانی در روز ملی صنعت و 
معدن، فناوری های خارجی را در کشور بومی سازی کند. اعزام 
رایزن های تجاری به کشورهای مختلف دنیا از جمله کشورهای 
اروپایی، امضای موافقتنامه های تجارت ترجیحی با کشورهای 
اروپایی و افزایش مراودات با کشورهای همسایه سرلوحه کار 
مسئولان سازمان توسعه تجارت ایران قرار دارد و در این مسیر، 
دولتمردان اقتصادی ایران با هدفگذاری 74میلیارد دلاری 
صادرات، به دنبال افزایش 40 درصدی صادرات غیرنفتی 
به اروپا هستند. آمارها نیز گواهی بر این مدعا هستند چراکه 
میزان صادرات غیرنفتی 2 ماه نخست سال جاری به اروپا از 428 
میلیون دلار در سال گذشته به 541 میلیون دلار در سال 1393 

رسیده که مبین حرکت رو به رشد ایران در این مسیر است.

روی خط خبر
- بیست وسومین نمایشگاه بین المللی مبلمان   
منزل در راه است.  این نمایشگاه قرار است 10 تا 13 مردادماه 
سال جاری در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

برگزار شود.
19میلیون  به  ایران  چمدانی  تجارت  ارزش  ایسنا- 
دلار رسید. مقایسه آمار در 3 ماهه نخست سال جاری و 
سال گذشته حاکی از کاهش 4/57درصدی ارزش تجارت 

چمدانی نسبت به مدت مشابه سال قبل است.  
روابط عمومی سازمان توسعه تجارت- گسترش 

روابط تجاری با قطر در اولویت کاری ایران قرار گرفت.   
صندوق  میان  همکاری ها  توسعه  تفاهمنامه   – ایرنا   
ایران  آبزیان  صادرکنندگان  اتحادیه  و  صادرات  توسعه 
امضا شد. طاهر شه حامد، مدیر عامل این صندوق گفت: در 
همین مقطع زمانی صندوق ضمانت صادرات ایران بیش 
از 42میلیون دلار ضمانت نامه برای کمک به تامین مالی 
صادراتی در این بخش و بیمه نامه برای پوشش ریسک های 
در حوزه  از خریداران خارجی  مطالبات  وصول  تجاری 

صادرات آبزیان صادر کرده است.  
تسنیم- خرید تضمینی گندم در کشور با رشد 80درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 4/5میلیون تن رسیده و 
45هزار میلیارد ریال بهای گندم های خریداری شده به حساب 

کشاورزان واریز شده است.  
ایسنا- سفیر ایران هرگونه اختلال در روند مبادلات کالا 

با عراق را تکذیب کرد. 

ولی الله افخمی راد
رئیس سازمان توسعه تجارت 

ماراتن کشورهای 
اروپایی برای تجارت 
با ایران

 نقش »نهادهاي هماهنگ کننده« براي تسهيل تجارت
 

الناز میاندوآبچي
عضو هیات علمي موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی

 تجارت بین المللي یکي از محورهاي اقتصاد هر کشوري است که 
به واسطه مبادلات تجاري تحقق مي یابد و مي توان آن را شامل حوزه 
تجارت خارجي به معناي واردات- صادرات و حوزه ترانزیت و ترانشیپ 
و امثال آن در نظر گرفت. روان بودن، هزینه بر نبودن و زما نبر نبودن 
مراحل عملیاتي مبادلات تجاري در دو حوزه فوق یکي از مسائلي است که هم بر رقابت پذیري 
کشور در بازارهاي جهاني و هم بر جایگاه آن در شبکه تجارت جهاني تاثیرگذار است. بنابراین یکي 
از مهمترین وظایف دولت ها در راستاي توسعه تجارت خارجي، اتخاذ اقدامات و سیاست هاي 
لازم جهت تامین هر چه بیشتر هدف فوق است که سازمان هاي بین المللي آن را تسهیل تجارت 
و حمل ونقل مي نامند. اما مسئله مهمي که در این میان وجود دارد، این است که موضوعات 
اثرگذار بر کارایي مبادلات تجاري را نمي توان به تمامي در حیطه وظایف یک دستگاه مشخص 
دانست. به عبارت دیگر تسهیل تجارت و حمل ونقل موضوعي است که در وظایف و ماموریت هاي 
دستگاه هاي مختلف پراکنده شده است. این بدان جهت است که مبادله تجاري نیازمند ترکیبي 
از انواع زیرساخت هاي سخت و نرم، خدمات تجاري و رویه ها و قوانین است که حوزه هاي مختلفي 
اعم از حمل ونقل و لجستیک، گمرک،  مالي و بیمه، تشریفات قانوني واردات و صادرات، تشریفات 
ترانزیت و ترخیص گمرکي و مانند آن را در برمي گیرند.  در 40 سالي که از عمر موضوع تسهیل 
تجارت و حمل ونقل مي گذرد، نهادهاي بین المللي پیشنهادات مختلفي را براي ایجاد نهادهاي 
هماهنگي کننده بین بخش هاي مختلف دولت و بین دولت و بخش خصوصي مطرح نموده و 
پروژه هایي را در کشورهاي مختلف اجرا نموده اند. آنچه که بیش از همه مورد توجه این سازمان ها 
بوده عدم تعدد این نهادها و همپوشاني بین آنهاست، به گونه اي که پیشنهادات آنها غالبا شامل 

ایجاد یک کمیته واحد در سطح ملي مي شود. در کشور ما نهادهاي هماهنگي کننده متعددي 
براي موضوعاتي مرتبط با تسهیل تجارت وجود دارند. اولین نهاد کارگروه ساماندهی، هماهنگی و 
توسعه و تشویق امر خدمات عبور کالا از کشور )ترانزیت( است که در سال 1388 و در سطح وزیران 
هیات دولت تشکیل شد. براي این کارگروه در تصویب نامه مربوطه هیچ شرح وظیفه اي پیش بیني 
نشده و مصوبات آن مسائل متنوعي را در حوزه ترانزیت در برمي گیرند. دومین نهاد، کمیته تسهیل 
الکترونیکي تجارت فرامرزي است که در سال 1389 تشکیل شده و موضوعات حوزه فناوري 
اطلاعات و پنجره واحد تجاري را مد نظر قرار داده است. با توجه به شواهد و قراین، این کمیته طي 
یکي دو سال اخیر فعالیت قابل توجهي نداشته است. سومین نهاد، کمیته تسهیل تجارت است 
که به منظور حمایت از صادرکنندگان و رفع مشکلا ت آنان در سال 1386 تشکیل شده است. 
این کمیته مرتبط ترین نهاد با تسهیل تجارت به نظر مي رسد، در حالي که تنها وظیفه مرتبط آن 
بررسي راهکارهاي کاهش فرآیند ترخیص کالا هاي وارداتي و صادراتي در گمرکات کشور بوده و 
سایر وظایف آن موضوعات متنوعي نظیر خرید محصولات کشاورزي، توسعه صادرات غیرنفتي،  
تسهیل تامین منابع ریالي و ارزي، ایجاد بانک طلا  و اصلاح زیرساخت هاي تولیدي و اعطاي وام به 
صنعت فلزات قیمتي و نیمه گرانبها و گرانبهاست. در نهایت نهاد چهارم کارگروه بهبود رتبه ایران 
در شاخص تجارت فرامرزي است که زیرمجموعه اي از »کارگروه بهبود فضاي کسب وکار« است. 
این کارگروه در سال 1387 با محوریت سازمان سرمایه گذاری خارجی و کمک های اقتصادی و 
فنی تشکیل شده است.    با توجه به تاکید سازمان هاي بین المللي مبني بر ایجاد یک کمیته واحد 
در سطح ملي براي تسهیل تجارت و حمل ونقل بین الملل، پیشنهاد مي شود که نهادي تحت 
عنوان »کمیته ملي تسهیل تجارت و حمل ونقل بین الملل« با عضویت کلیه دستگاه هاي دولتي 
دخیل در این حوزه و نمایندگان تشکل هاي بخش خصوصي براي واردات- صادرات و خدمات 

تجاري ایجاد شود.

دیدگاه

 صادرات مستقيم  به اروپا
فضای  از  صحبت  جا  همه   
تیم  که  است  امیدبخشی 
گروه  با  ایران  مذاکره کننده 
مذاکراتی  کرده اند.  ایجاد   5+1
شاهد  به تدریج  آن  در پی  که 
تغییراتی در بخش های اقتصاد 
این  از  یکی  و  هستیم  کشور 

تاثیرات مثبت، افزایش صادرات به اروپا در سه ماه 
قبلا  که  صادراتی  است.  شده  اعلام  امسال  نخست 
از طریق کشورهای واسط مانند امارات متحده عربی 
انجام می شد اما حالا با گرایش مثبت اروپایی ها به 
مراودات با ایران، به طور مستقیم انجام می شود. این 
افزایش صادرات به قاره سبز در حالی ثبت شده که در 3 
ماه نخست امسال کمی از صادرات ایران به کشورهای 
همسایه مانند عراق و افغانستان کاسته شده است. 
ارزیابی محسن بهرامی ارض اقدس، رئیس کمیسیون 
  » تجارت اتاق بازرگانی ایران را در گفت وگو با »

درخصوص این موارد می خوانید.
 آمار سه ماه گمرک حاکی از رشد صادرات به  �

اروپاست، چه تغییری در تجارت کشور صورت 
گرفته؟ ترکیب شرکای تجاری تغییر کرده است؟
خیر، تغییر عمده ای در شرکای ایران رخ نداده است. 
از فضای  این مدت متاثر  اروپا در  به  رشد صادرات 
امیدبخش تیم مذاکره کننده ایران با گروه 1+5 است که 
در همین راستا صدور قطعنامه های جدید علیه ایران 
از 6ماه گذشته لغو شده است. ضمن اینکه بخشی از 
تحریم ها مانند تحریم کشتیرانی و تحریم های بانکی 
و لغو شده اند. تمام این عوامل باعث شد که برخی 
شرکت های اروپایی که نسبت به آمریکا مستقل تر عمل 
می کنند گرایش بیشتری به روابط با ایران داشته باشند 

و به نوعی ترسی از رابطه با ایران ندارند.
 در گذشته تجارت با اروپا چگونه بود؟ �

قبل از این مباحث، امارات متحده عربی به عنوان 
کشوری واسط میان ایران و کشورهای اروپایی فعالیت 
داشت. در واقع کالاها به امارات می رفت و از آنجا هم 
با تغییر در اسناد و مراحل لازم، re-export صورت 
می گرفت. اما در حال حاضر بخشی از کالاها به طور 
مستقیم به قاره سبز وارد یا صادر می شود. اینها در حالی 
است که امارات عمده شریک تجاری ما بوده و هست که 

تراز تجاری مثبتی هم با این کشور داریم.
 چرا صادرات به عراق و افغانستان کاهش  �

داشته است؟
اوضاع  به دلیل  کشورها  این  به  صادرات  کاهش 
مرز  دارد.  وجود  که  است  ناآرامی هایی  و  نابسامان 
ایران و عراق به دلیل مسائل داعش بسته است و فقط 
مرز شلمچه باز است که آخرین گزارش حاکی از صف 
طولانی کامیون ها برای ورود به عراق است. افغانستان 
هم به دلیل مسائل انتخاباتی کنترل شده که حجم 

تجارت را کاهش داده است.
نظر شما هدفگذاری 70میلیارد دلاری  � به   

صادرات تا پایان سال محقق می شود؟
بعید است. اولین پارامتر موثر در صادرات غیر نفتی 
نرخ ارز است که متاسفانه در کشور ما درست مدیریت 
نشده است. براساس برنامه چهارم توسعه دولت مکلف 
شد تا نرخ ارز را متناسب با تورم داخلی و خارجی تعدیل 
کند و این قانون به دلیل اهمیت بالا در برنامه پنجم 
توسعه نیز تمدید شد اما در سال های گذشته شاهد 
تورم  سال91  نبودیم.  تکلیفی  چنین  شدن  عملی 
45 درصدی در داخل داشتیم و تورم جهانی هم صفر 
یا یک بود، اما نرخ ارز با این دو شاخص متعادل نبود. به 
همین دلیل مادامی که نرخ تورم در داخل دو رقمی 
باشد و نرخ ارز هم تناسبی با آن نداشته باشد، صادرات 
غیر نفتی رشدی نخواهد داشت و زمینه رقابت با جهان 

سلب خواهد شد. 
 یعنی معتقدید نرخ ارز افزایش یابد؟ �

به نظر من نرخ ارز باید متناسب با تورم داخلی و 
خارجی باشد تا صادرکننده با اطمینان خاطر فعالیت 
کند و بتواند ارز وارد کشور کند. به عنوان نمونه در 
سال93 که قرار است تورم را تا 25درصد کنترل کنند، 
اگر قرار باشد نرخ ارز را هم 10درصد افزایش دهند، 
درآمد تاجر با 15درصد کسری مواجه می شود که در 
صادرات غیرنفتی کشور تاثیرگذار خواهد بود. شاید در 
صادرات نفتی و فرآورده های آن مشکلی نداشته باشیم 
اما محصولاتی مانند فرش، پسته، زعفران، خاویار و... 
برای خروج از کشور و حضور در بازارهای هدف با مشکل 

مواجه می شوند. 
دغدغه های  � و  مشکلات  شما  دیدگاه  از   

پیش روی تجارت کشور چیست؟ 
فارغ از تحریم ها و تنش های بین المللی که البته 
مهم ترین عامل در رشد یا افت تجارت است، موانع 
داخلی هم در این امر موثر است. ایران برای واردات 
تربیت شده است و تمام سازمان ها و نهادهای مرتبط 
با تجارت واردات محور هستند، در حالی که استراتژی 
کشور توسعه صادرات غیرنفتی است. مشکل بعدی 
که  است  صادراتی  بنگاه های  نیاز  مورد  نقدینگی 
دولت باید حمایت جدی از این موضوع داشته باشد 
و قدرت وام دهی و سرمایه بانک ها را هم افزایش دهد. 
همایشی  امسال  مردادماه  آخر  هفته  اینکه  ضمن 
برگزار  ایران  اتاق  تجارت  کمیسیون  محوریت  با 
خواهد شد تا به بررسی مشکلات و موانع پیش روی 
 صادرات با حضور مسئولان دولتی و نمایندگان بخش

 خصوصی بپردازیم. 

�ترکیب�شرکای�تجاری�ایران�را�بررسی�می�کند؛ �

 رشد 25درصدی صادرات به قاره سبز

  1393سال  طي سه ماهه نخستگزارش آمار مقدماتي تجارت خارجي  
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  1392سال  طي سه ماهه نخستميزان صادرات ده قلم عمده-)2-1.ب(جدول شمارة

1392سال  سه ماهه نخست
يف  تعرفه  شرح تعرفه

رد
سهم هر كالا     ارزش 

)ميليون دلار(
  وزن 

ارزش)هزارتن( وزن
4.54  4.91 349 956 متانول 29051100 1
3.82  24.95 294 4,858 سنگ آهن هماتيت دانه بندي 26011110 2
3.78  2.96 291 577 قيرنفت 27132000 3
3.68  3.28 283 639 اوره حتي به صورت محلول در آب 31021000 4
3.62  18.31 278 3,565 )باستثناي سفيد( سيمان پورتلند 25232900 5
2.75  0.83 211 162 گريد فيلم تيلناپلي  39011039 6
2.68  1.09 206 212 پروپان مايع شده 27111290 7
2.47  1.07 190 209 بوتان مايع شده 27111390 8
2.25  0.98 173 191 هيدروكربورهاي گازي شكل مايع شده  گازهاي نفتي و 27111990 9
1.85  0.48 142 93 ا ستيرن 29025000 10
68.56 41.13 5,271 8,008 هاساير تعرفه

100 100 7,689 19,471 جمع كل
  

  ها صادرات به تفكيك قاره -2.ب
 اروپاو  آسيادرصد از ارزش كل صادرات كشور مربوط به دو قاره  97.88، حدود 1393سال  طي سه ماهه نخست

ميزان صادرات انواع . درصد است 2.11ميليون دلاري كشور، تنها  8,068 سهم سه قاره ديگر از صادرات. بوده است
  .كالاها به پنج قاره، به شرح جدول زير است

    
1392-93 هايسال طي سه ماهه نخستها ميزان صادرات به تفكيك قاره -)1-2.ب(جدول شمارة 

قاره  رديف

درصد تغييرات نسبت به 1392سال  سه ماهه نخست1393سال  سه ماهه نخست
سال قبلمدت مشابه    وزن 

)هزارتن(
  ارزش 

)ميليون دلار(
  وزنسهم هر قاره

)هزارتن(
  ارزش

)ميليون دلار(
سهم هر قاره

ارزشوزنارزشوزنارزشوزن

5.90- 18,6247,50794.3793.0518,6867,08995.9791.920.33آسيا  1

5943903.014.833913112.014.0451.8425.27اروپا  2

-5121582.61.963472721.783.5247.5741.85افريقا  3

18.57- 270.010.08360.020.0740.79اقيانوسيه  4

-82.80- 260.010.0744350.230.4594.67امريكا  5

1.354.62 19,7348,06810010019,4717,712100100جمع كل
  

روابط عمومی مرکز ملی فرش- صادرات فرش 
دستباف ایران در 3 ماهه نخست امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته روند رو به رشدی 
داشته است. سرپرست مرکز ملی فرش ایران 
ضمن بیان این مطلب گفته، بر پایه آمار گمرک 
در 3 ماه ابتدایی امسال نزدیک به 1 هزار تن فرش 
دستباف به ارزشی بیش از 57میلیون دلار از 
کشور صادر شده است که 23درصد رشد نسبت 

به مدت مشابه در سال گذشته را 
با  کارگر  حمید  می دهد.  نشان 
اشاره به افت صادرات فرش در سال 
گذشته افزود: تحریم واردات فرش 
ایران به امریکا، افزایش هزینه های 
عمومی  تحریم  پیامد  صادرات، 

برخی  در  سیاسی  ناآرامی های  وقوع  ایران، 
کشورهای عربی، افزایش و گسترش کالاهای 

عدم  نیز  و  مکمل  و  جانشین 
تطبیق تولیدات با نیازها و سلایق 
بازار ازجمله عوامل افت صادرات 
بوده  اخیر  سال های  در  فرش 
است. وی اظهار امیدواری کرد: 
همچنین ثبات و بهبود نسبی در 
شرایط سیاسی کشور به افزایش صادرات فرش 

دستباف ایران کمک کند.

�صادرات�
فرش�رونق�
می�گیرد
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گفتوگویادداشت

  نگار خسروی- گروه تجارت: 
کالاهای  تبلیغات  تماشای 
خارجی جزوی از برنامه های 
خارجی  که  آنقدر  است.  شده  تلویزیون 
بودن شان دیگر به نظر نمی آید. از موبایل و 
لوازم الکترونیک گرفته تا اسباب و اثاثیه 
آشپزخانه. همگی شان هم در لابه لای تیزر 
اصرار دارند که برند برتر هستند و هیچ برند 

دیگری توانایی رقابت با آنها را ندارد. 
کریس  مثل  چهره هایی  به کارگیری 
رونالدو و مسی حتی اگر برای چند ثانیه 
باشد، تیر خلاص را می زند و تماشاگر را 

مجذوب خودش می کند.
همین می شود که دیگر عکس نکونام 
حسین  یا  موتور  روغن  از  حمایت  برای 
رضازاده برای تبلیغ دوغ جذابیتی ندارد؛ 
حتی اگر برای مصرف کننده، جایزه چند 

میلیاردی در نظر گرفته شده باشد.
این تنها معطوف به رسانه ملی نیست؛ 
جدا از مطبوعات، تمام بیلبوردهای شهر 
هم دریچه ای برای معرفی کالای خارجی 
شده اند.  همین کافی است که تاثیر روانی 
ریشه  جامعه  در  خارجی  کالای  مصرف 
بدواند. تا جایی که دیگر برای خرید یک 
کالای خاص فقط یک برند به ذهن برسد؛ 
خرید تلویزیون با برند ... یا خرید یخچال با 
برند ... تحلیل خانواده ها هم ساده است. 
معتقدند که برندهای داخلی توان رقابت 
با آنها را ندارند و پرداخت هزینه بیشتر 
و خرید کالای مناسب، به خرید ارزان تر 
بازی  اما به تازگی  نامرغوب می ارزد.  اما 
تغییر کرده است. از زمانی که مقام معظم 
رهبری، حمایت از کالای داخلی را توصیه 
کرده اند، بارها قوانین سفت و سختی برای 
مبارزه با ورود کالاهای خارجی وضع شده 
است؛ ممنوع شدن تبلیغات خارجی در 
رسانه ملی یکی از اصلی ترین قوانینی است 
که قرار است اجرا شود. می شود گفت که 
تا حدی هم عملی شده اما واردکنندگان 
راه تازه ای برای فروش کالاهای شان به کار 
گرفته اند. خلاف آنچه در صنف البسه و لوازم  
خانگی اتفاق می افتد )اصرار دارند محصول 
داخلی را با برند خارجی به فروش برسانند( 
شرایط در صنف مواد غذایی متفاوت است. 
اصرار عجیبی است که محصولات خارجی 
به نام ایرانی به فروش برسند.  نگاهی به 
فهرست واردات نشان می دهد از 10 قلم 
کالای صدر جدول که در سال به کشور 
هستند.  خوراکی  قلم   7 می شوند،  وارد 
غذایی  محصولات  از  گسترده ای  حجم 
که مجبورند به هر نحوی وارد بازار شوند 
اما به دلیل قوانین تازه تصویب شده )به 
خاطر خارجی بودن( اجازه فروش ندارند. 

دور  را  قانون  که  راه هایی  اساس  این  بر 
می زند، ساخته شده است؛ کارخانه های 
تازه تاسیس که در آن محصولات غذایی 
وارد شده، در بسته بندی های ایرانی و با 
شیوه ای  می شوند.  بازار  وارد  ایرانی  نام 
زیرزمینی که ادامه اش صنعت ایران را فلج 

می کند. 

�وزارتخانه�وارد�شود��
اگر  معتقدند،  کارشناسان  از  برخی 
در  قطعات خودرو  مثل  وارداتی  قطعات 
نام خودروی  به  بسته بندی شوند،  ایران 
دلیل  همین  می رسند.  فروش  به  ایرانی 
کافی است که کالای وارداتی مانند چای 
محصول  عنوان  به  ایرانی،  بسته بندی  با 
داخلی به فروش برسند. اما عده دیگری از 
کارشناسان معتقدند این راه معضل بسیار 
مهمی در اقتصاد ایجاد می کند که به وجود 
افزایش  علت  به  معضلی  چنین  آمدن 
کالاهای غذایی وارداتی  است و اگر میزان 

آن کاهش پیدا کند، بخش زیادی از مشکل 
برخوردار،  محمد  اما  می شود  برطرف 
عضو هیات رئیسه اتاق تهران مخالف این 
نظریه است. او در گفت وگو با  
می گوید: متاسفانه این مشکل وجود دارد 
اما ربطی به میزان واردات کالا ندارد. ایران 
تولید مواد غذایی  برای  شرایط مناسبی 

ندارد و در این زمینه کمبود دارد. ازجمله 
این منابع آب است که تولیدات داخلی را 
کم می کند. اما برچسب زدن بر مواد غذایی 
وارداتی تخلف است و برای جلوگیری از 
چنین تخلفاتی باید نهادهای مربوط این 
محصولات را بازرسی کنند. بهترین مرجع 
برای تایید ایرانی یا وارداتی بودن کالاهایی 
شود،  تبلیغ  تلویزیون  در  است  قرار  که 
وزارتخانه های مرتبط هستند. وزارتخانه ها 
باید در این مورد افشاگری کنند، زیرا برای 
نمونه وزارت صنعت، معدن و تجارت آمار 
تمامی واحدهای تولیدی داخل کشور را 

دارد و می تواند تایید کند که کالایی که در 
تلویزیون با نام ایرانی تبلیغ می کند، صحت 

دارد یا خیر.
�کالای�خارجی،�خارجی�است��

حسین گروسی، رئیس فراکسیون تولید 
ملی هم معتقد است که فروش مواد غذایی 
با برند خارجی اشتباه است و صداوسیما 
باید با این روش مقابله کند: وی اظهار کرد: 
به نظر من تبلیغ کالاهای خارجی با برند 
ایرانی اصلا قابل قبول نیست. اگر قرار است 
که کالاهای خارجی تبلیغ شوند، بشوند اما 
نام ایرانی را نباید به آنها بدهیم. در سالی 
که اقتصاد مقاومتی نامیده شده است، باید 
در جامعه فرهنگ سازی صورت بگیرد تا 
محصولات  از  استفاده  سمت  به  جامعه 
داخلی برود. اما آنچه همگی کارشناسان 
در آن اتفاق نظر دارند، کمبود محصولاتی 
است که وارد می شوند. حال می خواهد به 
نبود توانایی و دانش فنی قشر فعال مربوط 
باشد یا به شرایط آب و هوایی کشور. در 
این صورت است که حضور پررنگ بخش 
خصوصی بیش از همیشه به چشم می آید. 
اینکه با وارد کردن فناوری  روز دنیا به بالا 
رفتن تولیدات داخلی کمک کنند یا اگر 
براساس فاکتورهای غیرقابل تغییر کشور 
محصولات مورد نیاز  تولید نشوند، با نظارت 
بر کیفیت کالاهای وارداتی و برعهده گرفتن 
شرایط  بهبود  به  حداقل  آن،   مسئولیت 

کمک کنند.

�نگاهی�به�واردات�محصولات�خارجی�و�تغییر�نام�به�محصولات�داخلی

بسته بندی کالای خارجی در جعبه ایرانی

بهبودفضایکسبوکارمتولیندارد
   غلامحسین شافعی- رییس اتاق ایران: برای اشاره به چالش ها و معضلاتی که 
تولیدکنندگان و صنعتگران کشور با آن مواجه هستند، زمان زیادی طول 
می کشد که بخواهم راجع به آن صحبت کنم چه برسد به اینکه راهکار های 
آن را پیشنهاد کنم. در برنامه های توسعه قبل از انقلاب و در دهه 1340 تا 1351 به علت 
اعمال سیاست های مالی و پولی و نیز سیاست های حمایت از بخش خصوصی، نرخ رشد 
اقتصادی 10درصد، نرخ تورم 9/ 1 درصد و سهم بخش خصوصی از اقتصاد به بالای 84درصد 
رسید. در برنامه های توسعه  ای مذکور ابتدا دولت حمایت های لازم را از بخش تولید و صنعت 
به عمل آورد و بعد از اجرای برنامه های توسعه  ای، خود را از اقتصاد کنار کشید و اقتصاد را به 
بخش خصوصی سپرد و به وظیفه نظارت بازگشت. در برنامه های توسعه  ای بعد از انقلاب از 
جمله برنامه اول و دوم، مبنای کار خصوصی سازی بود اما به دلیل نبود انضباط پولی، مالی و 
ارزی و نبود انسجام در اجرای برنامه ها و بسته حمایتی، اجرای این برنامه ها با شکست مواجه 

و راهبرد آزادسازی در این برنامه نیمه کاره رها شد.
در برنامه سوم توسعه به دلیل پایبندی دولت به اجرای برنامه و برخی نهادسازی های 
مناسب ازجمله حساب ذخیره ارزی و تصویب قانون سرمایه گذاری خارجی در کنار ایجاد 

شفافیت نسبی و انسجام در اجرای برنامه ها، عملکرد آزادسازی تا حدودی موفق بود.
برخلاف برنامه های توسعه ای، در این برنامه حجم تصدی دولت محدود شد و بر همین 
اساس در برنامه سوم بود که بهره وری کل عوامل تولید به رشد 1/5درصدی رسید که 
براساس آن سالانه 600هزار شغل ایجاد شد، در حالی که در برنامه چهارم عملکرد ضعیفی 

از دولت در راستای خصوصی سازی به جا ماند.
در برنامه چهارم توسعه، حجم دخالت دولت در تصدی گری ها افزایش یافت و نرخ رشد 

بهره وری کل عوامل تولید به صفر رسید ضمن اینکه نرخ رشد اقتصادی نیز به نصف اهداف 
برنامه و تورم به 2برابر این اهداف رسید.

ضعف دولت در اجرای این برنامه، عملکرد بسیاری از متغیرهای اقتصادی برخلاف برنامه 
پیش بینی شده پیش  رفت. ضمن اینکه در برنامه پنجم نیز در طول سال های 84 تا 90 کشور 

به درآمدهای رویایی دست پیدا کرد اما حاصل آن چیزی جز فاجعه نبود.
با این منابع سرشار ارزی در برنامه پنجم توسعه، تولید و صنعت کشور بی پناه رها 
شد و واسطه گری مالی رشد افزایشی به خود گرفت، به نحوی که بازار ایران به بهشت 

تولیدکنندگان خارجی تبدیل شد.
در این سال ها جمع تسهیلات بانکی به نحوی شکل گرفت که بخش بازرگانی و خدمات 
118هزار میلیارد تومان، ساختمان 98هزار میلیارد تومان، صادرات 2هزار میلیارد تومان، 
کشاورزی 29هزار میلیارد تومان و صنعت 60هزار میلیارد تومان از منابع بانکی تسهیلات 
دریافت کردند که با این اتفاق باید وضعیت تولید و صنعت از آنچه که هم اکنون مشاهده 

می شود، وخیم تر باشد.
قبل از آزادسازی، کشور نیازمند اصلاحاتی همچون تضمین حقوق مالکیت، اجرای 
قراردادها، ایجاد ثبات، ارتقای کارآمدی دولت، پاسخگویی دستگاه های اجرایی و کاهش 
فساد است و البته ترکیب خردمندانه دولت و بخش خصوصی می تواند افق جدیدی را شکل 

دهد.
خلأ موجود این است که برای اجرای قانون بهبود مستمر فضای کسب وکار متولی 
مشخصی در کشور وجود ندارد که پیشنهاد می کنم معاون اول رییس جمهوری به عنوان 

متولی اجرای این قانون تعیین شود تا در اجرای دقیق آن بستر لازم فراهم شود.

 ایلنا: بهزادیان در دوره اصلاحات رییس اتاق بازرگانی تهران بود که با روی کار آمدن 
دولت نهم از ریاست اتاق تهران برکنار شد ولی در حال حاضر با حکم شورای عالی نظارت و 

موافقت اتاق ایران می تواند کارت بازرگانی خود را دریافت کند. 
در همین زمینه سیدحمید حسینی، خزانه دار اتاق بازرگانی تهران در روزنوشت های 
21 و 22 تیر ماه خود در زمینه نوشته است: »با حکم شورای عالی نظارت و موافقت 
 اتاق ایران لغو عضویت بهزادیان ملغی شد و به زودی کارت بازرگانی برای وی صادر

 می شود.«
گزارش های رسیده حاکی از آن است که بهزادیان با دریافت مجدد کارت بازرگانی خود به 
احتمال زیاد برای انتخابات هیات نمایندگان اتاق تهران نیز نامزد خواهد شد و حتی خواهان 

حضور در ترکیب هیات رییسه اتاق بازرگانی در دوره جدید است.

 فارس: محمدحسین برخوردار عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی تهران از بهبود 
سرمایه گذاری خارجی در ایران پس از تحریم ها خبر داد و گفت: در قانون بودجه مشخص 
شده که باید در چه حوزه هایی باید سرمایه گذاری صورت گیرد. ایران در بخش نفت و 
گاز و بهینه سازی مصارف انرژی مزیت دارد که باید در این موارد سرمایه گذاری صورت 
گیرد. مواد معدنی و صنایع دیگر ازجمله لوازم خانگی مزیت هایی است که به هیات های 
خارجی در سفرها معرفی می شود که البته به رفع مسئله تحریم بستگی دارد. با کمی 
تغییر در فناوری  ها و ماشین آلات جدید می توان بازارهای منطقه ای را در دست گرفت. 
ایران در بسیاری از موارد مزیت رقابتی دارد و نیاز به فعالیت است. معمولا آنهایی که برای 
سرمایه گذاری به ایران می آیند به تسهیلات سرمایه گذاری نیازی ندارند، بلکه برای آنها 

مهم تر تثبیت و شفافیت قوانین است.

تحلیلروز

خبرخوان

آنچه مسلم است، نیاز واقعی داخل کشور به تولیداتی 
ازجمله برنج و چای است. ما به شدت با کمبود چنین اقلامی 
مواجه هستیم و تولید داخلی توان تامین نیاز را ندارد. 
من به عنوان یک کارخانه دار که تولیدکننده چای است با 

قاطعیت می گویم نیاز اساسی به این کالاها وجود دارد.
طبق آماری که اعلام شده، تولید داخلی محصول چای در 
کشور، سالی 30هزار تن است، اما نیاز کشور بالای 200هزار 
تن برآورد شده است. پس با یک حساب ساده مشخص 

می شود که واردات اجتناب ناپذیر است.
اما آنچه در این میان اهمیت دارد، بحث کیفیت کالای 
وارداتی چای است. متاسفانه بخش زیادی از کالا که به 
ایران وارد می شود کیفیت ندارد و به اغلب آنها اسانس و 
رنگ اضافه شده است. میزان بالای واردات با این کیفیت 
باعث شده که ایرانی که به مصرف کننده چای معروف است، 
طعم واقعی چای را نداند و هیچ وقت آن را امتحان نکرده 
باشد. مگر کسانی که همیشه مشتری و مصرف کننده چای 

شمال هستند. 
بحث مرتبط دیگر با این موضوع به نداشتن دانش فنی 
متاسفانه  برمی گردد.  واردکنندگان  و  تولیدکنندگان 
کسانی که در این کار دستی دارند، تخصص کافی ندارند 
و بدون اهمیت به کیفیت، چای آلوده وارد می کنند. این 
در حالی است که باید اتحادیه ها و ناظران واردکننده، 
چای هایی را وارد کنند که به سلامت مردم آسیبی نرساند. 
چند سال گذشته به خاطر مدیریت نادرست در کشور، 
حجم گسترده ای از این محصولات داخلی در انبارها دپو 
شدند. نداشتن دانش فنی سبب شد که همه آنها از بین 
بروند، در حالی که می توانستند با به کار گرفتن روش های 

خاص، از هدر رفتن آنها جلوگیری کنند.
در رابطه با اینکه می گویند روی کالاهای وارداتی که 
تولید خارج هستند، برچسب ایرانی زده می شود، بهتر است 
این طور به موضوع نگاه کنیم که اگر واقعا این اقلام از کیفیت 
بالایی برخوردارند، چرا نباید با نام خارجی در بازار به فروش 
برسند؟ کیفیتی که می تواند حاصل نظارت درست و صحیح 
باشد. هر چند برای رسیدن به این سطح باید به اتحادیه ها 
و کارشناسان این بخش مسئولیت بدهیم و از آنها بخواهیم 
مسئول ورود اقلام با کیفیت بالا باشند. اگر چنین روندی در 
بین بخش خصوصی جا بیفتد، هم سطح عملی بالا می رود 
)چراکه مسئولیت پذیرفته اند( و هم اوضاع بازار بهبود پیدا 

می کند.

اظهارنظر

سیدرحیم مقیمی
رییس اتحادیه تولیدکنندگان پلاستیک

واسطهگری
عاملافزایشقیمت
مواداولیهاست

بخش  تولیدکنندگان  همانند  صنفی  تولیدکنندگان   
صنعت مالیات و عوارض پرداخت می کنند، چرا نباید از 
بورس مواد اولیه تهیه کنند تا مجبور نباشند این مواد را با 
بهای گزاف از دلالان بخرند. جالب است که دلالان صنعت 
پلاستیک حتی اسم و رتبه های مواد اولیه پلاستیک را هم 
نمی دانند، اما مواد اولیه به آنها داده می شود. تولیدکنندگان 
یا  بورس  از  مستقیم  به صورت  نمی توانند  بخش  این 
پتروشیمی خرید کنند. بنابراین اگر مواد اولیه با نظارت 
مسئولان به دست تولیدکننده می رسید و نقش واسطه ها 
حذف می شد، تولیدکننده مجبور به خرید مواد اولیه با 
قیمت بالاتر از واسطه ها نبود. برخوردهای مقطعی سبب 
شده که قدرت خرید تولیدکننده کاهش یابد و در قیمت 
نهایی کالای تولید شده نیز تاثیر بگذارد.  در همه جای دنیا 
اما متاسفانه  از تولیدکنندگان حمایت ویژه ای می شود، 
در کشور ما تولیدکننده مجبور است با توان مالی خود با 
مشکلات کنار بیاید. صنعت پلاستیک به عنوان صنعت مادر 
به حساب می آید، پتروشیمی مواد اولیه مورد نیاز پلیمر 
را که باید در مرحله اول به تولیدکنندگان بفروشد، صادر 
می کند؛ به  طوری که مواد اولیه پلیمر صادراتی ایران در خارج 
از کشور ارزان تر است. مواد مورد نیاز تولیدکننده صنایع 
پلاستیک همانند بندزن، گازهای اتلین و مواد پلیمر به 
کشورهای دیگر صادر می شود و نرخ آن را با ارز مبادله ای 
حساب می کنند. اگر همین مواد به تولیدکنندگان داخلی 
فروخته شود از طریق تولید سود بیشتری نصیب پتروشیمی 
می شود و دیگر لازم به پرداخت هزینه گمرگ، کشتیرانی، 
سال های  در  نیست.  متفرقه  هزینه های  سایر  و  مالیات 
گذشته پیشرفت قابل ملاحظه ای در صنعت پلاستیک 
داشته ایم تا جایی که ایران در زمینه تولید پلاستیک در 
آسیا در رتبه سوم قرار داشت. خرید مواد اولیه از دلالان 
باعث می شود در هر کیلو بین 500 تا 2هزار تومان افزایش 
قیمت داشته باشیم؛ به طوری که بطری آب معدنی، گران تر 
از آب تولید می شود. ارائه ندادن مواد اولیه از طریق بورس 
به تولیدکنندگان کوچک باعث ضرر آنها می شود. واسطه ها 
و دسترسی آسان آنها به مواد اولیه ای که در بورس ارائه 
می شود مانع از دسترسی تولیدکنندگان کوچک به این مواد 
می شود، چراکه قدرت خرید تولیدکنندگان کوچک 10تا 
20تن است. تولیدات داخلی جوابگوی نیاز بازار است و 
حجم تولیدات بازار را اشباع کرده؛ به طوری که 25درصد 
عراق،  همچون  همسایه  کشورهای  به  داخل  تولید  از 

افغانستان و تاجیکستان صادر می شود.

عنایت الله بیابانی
قائم مقام خانه کشاورز

تولیدداخلی
کفافنیازمردم
رانمیدهد

 محمد حسینی، رییس انجمن تشکل صنایع غذایی 
است. او نظری کاملا متفاوت نسبت به کارشناسان دارد و 
می گوید مواد غذایی وارداتی اگر در ایران برچسب بخورند و 
بسته بندی شوند، ایرانی محسوب می شوند و مشکلی برای 

تبلیغ شدن، ندارند! 
تصویب  � قانون  براساس  که  هست  وقتی  چند 

ایران  وارد  که  خارجی  محصولات  تبلیغ  شده، 
می شوند، خصوصا مواد غذایی، ممنوع شده است. 
اما واردکنندگان برای فروش محصولات وارداتی، با 
بسته بندی کردن و برچسب زدن آنها در کارخانه ها، 
این محصولات را به عنوان  محصولات داخلی روانه 

بازار می کنند. این چه تاثیری در صنعت دارد؟
ورود مواد خارجی به کشور با اقتصاد مقاومتی که روحش 
حمایت از محصولات داخلی است در تضاد است و باید 

جلوی وارد شدن آن را بگیرند.
اما در عمل این اتفاق نمی افتد و مواد غذایی وارد  �

برچسب خوردن  با  این است که  می شوند. سوالم 
مواد وارداتی این محصولات با نام ایرانی به فروش 
می رسند. آیا شما موافق هستید؟ این در شرایطی 
است که در حقیقت قانون به گونه ای دور زده می شود.

خیر. هیچ کدام خارجی نیستند.
چای و برنج نمونه بارز این تخلف است. �

بله این برنج و چای ها خارجی هستند. دلیل وارد شدنشان 
هم این است که در داخل کشور با کمبود آنها مواجه هستیم. 

برای همین اگر وارد نشوند خلأ در بازار ایجاد می شود.
اما به گفته فعالان این صنف محصولات داخلی در  �

انبارها وجود دارند، اما فروخته نمی شوند.
من فکر نمی کنم اینطور باشد. اگر وجود داشت، وارد 
نمی شدند. در مورد سوال تان که می گویید چای و برنج 
خارجی با برچسب ایرانی وارد بازار می شوند، باید بگویم 

وقتی برچسب ایرانی می خورند دیگر ایرانی شده اند.
این  � است  کرده  اعلام  بازرسی  سازمان  اما 

محصولات ایرانی نیستند و این کار تخلف است.
مواد  فقط  چون  هستند.  ایرانی  محصولات  این  نه. 
اولیه شان از خارج وارد می شود. شما به صنعت خودروسازی 
دقت کنید. قطعات از خارج وارد می شوند اما در ایران به 
هم متصل می شوند. بعد به نام خودروی ایرانی به فروش 

می رسند.
بحث خودرو متفاوت است. چراکه تنها قطعات  �

وارد می شوند. اما برنج و چای، مواد اولیه نیستند. 
خودشان محصول قابل استفاده اند.

نه به هر حال در ایران بسته بندی می شوند و نباید به عنوان 
محصول خارجی شناخته شوند. من با این نظریه مخالف 
هستم و نباید جلوی این کار را گرفت. به هر حال در ایران 
کمبود این مواد احساس می شود و نباید بازار مصرف کننده 

را به خاطر این نوع تفکر شوک زده کنیم.
 

دیدگاه
 

رضا سلیم ساسانی
رئیس اتاق اصناف کرمانشاه 

بخشخصوصی
اقتصادایرانرا
بهبودمیبخشد

یکی از آرزو های دیرینه اقتصاد ایران این است که روند 
تولید کالاهای ایرانی به سمت تولیدات صادراتی سوق پیدا 
کند. چرا که صادرات از اهمیت بالایی در جامعه امروز برخوردار 
است. از این رو باید گفت که سیاست های تولیدی باید به گونه ای 
صورت بگیرد که تولیدکننده با این تفکر که قرار است محصولات 
نهایی اش در خارج از ایران به فروش برسد، تولید کند.  برای 
رسیدن به این هدف علاوه بر نکته ای که گفتم، باید بسترسازی 
مناسب برای توسعه تجارت بخش خصوصی صورت گیرد. این 
امر می تواند رقابت پذیری سرمایه گذاران و واحدهای تولیدی 
را افزایش دهد که اگر در بازار فضای رقابتی توسط واحدهای 
تولیدی به وجود بیاید قطعا شاهد ارتقای سطح کیفی تولیدات 
خواهیم بود. خوشبختانه هم اکنون بسیاری از تولیدات داخلی 
کشور از کیفیت بالایی برخوردار هستند. این امر سبب خرید 
کالای داخلی می شود که این به مقاوم سازی اقتصاد کشور 
کمک می کند. برای احقاق این آرزو باید فرهنگ سازی لازم 
در زمینه استفاده از کالاهای داخلی در کشور صورت بگیرد، 
زیرا که بسیاری از کالاهای ایرانی با محصولات وارداتی قابل 
رقابت هستند. اگر حمایت های لازم صورت بگیرد می توان در 
بخش های مختلف تولید به خودکفایی رسید. برای مثال بیشتر 
واحدهای تولیدی در کرمانشاه نیازمند سرمایه در گردش 
هستند که باید با واگذاری تسهیلات مشکل این واحدها نیز 
حل شود.  استفاده از کالاهای خارجی به اقتصاد ضربه می زند و 
تولیدکنندگان را با ضرر همراه می کند و لازم است مردم نیز برای 
حمایت از تولید ملی با خرید محصولات داخلی، تولیدکنندگان 

کشور را یاری کنند.
ادغام واحدهای تولیدی و توزیعی هم روند بسیار خوبی 
است. این مسئله را می توان به عنوان نقطه عطف اصناف 
برشمرد چراکه جدایی این دو صنف تنها به ضرر اصناف بود.

می توان تعامل اصناف با دولت و سازمان صنعت، معدن 
و تجارت را از دیگر نقاط قوت اصناف برشمرد. این خواسته 
را در شرایطی اعلام می کنم که مطمئن هستم اصناف در 
همه زمینه ها با دولت همکاری داشته و دولت نیز پاسخ این 

اعتماد را داده است.

محمد حسینی
رییس بنکداران صنایع غذایی

محصولاتخارجی،
داخلیاند!

برخوردار: بهترین مرجع برای تایید ایرانی یا 
وارداتی بودن کالاهایی که قرار است در تلویزیون 
تبلیغ شود، وزارتخانه های مرتبط هستند. برای 
نمونه وزارت صنعت، معدن و تجارت آمار تمامی 

واحدهای تولیدی داخل کشور را دارد و می تواند تایید کند که 
کالای تبلیغی،ایرانی است یا نه؟
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نگاه روز

   سمیرا کرمی- گروه اقتصاد 
کلان: یکی از درخواست های 
صنعتگران در روز صنعت،  از 
وزیر صنعت، معدن و تجارت  استقرار عدالت 
بود.  ملی  درآمد  ارتقای  جهت  مالیاتی 
پیرامون استقرار عدالت مالیاتی و لزوم آن 
حرف و حدیث زیاد است. اما عملا چه نهادی 
متولی عدالت مالیاتی است و منظور از عدالت 
مالیاتی چیست؟ چطور عدالت مالیاتی منجر 
به افزایش درآمد ملی می شود؟ آیا همیشه 
عدالت باید از طریق بازتوزیع درآمد باشد؟ آیا 
منظور صنعتگران و اقتصاددانان از عدالت 
مالیاتی یک چیز است ؟ از باز توزیع درآمد 
گرفته تا تغییر سهم مالیاتی در بخش های 
مختلف اقتصاد، ابعاد وسیع عدالت مالیاتی 
عدالت  از  صنعتگران  منظور  اما  هستند. 

مالیاتی چیست؟
در نگاهی به سیاست های مالیاتی می بینیم 
که از یک طرف درآمدهای بالای نفتی دولت 
را در اجرای سیاست های جمع آوری مالیاتی 
تضعیف کرده و از طرف دیگر صنعتگران 
گلایه  به  نیز  اندک  مالیات های  همین  از 
برخاسته و خواهان عدالت مالیاتی هستند. 
با نگاهی به درآمدهای مالیاتی می بینیم که 
همواره مبلغ بسیار پایینی از درآمد ملی، از 
محل درآمدهای مالیاتی بوده و سهم بسیار 
کشورهای  در  درحالی که  است.  ناچیزی 
یافته  توسعه  اقتصادهای  و  دنیا  پیشرفته 
بخش عظیمی از درآمد ملی به درآمدهای 

مالیاتی مربوط است.

حمایت�دولتی،�مغایر�رشد�صنعتی���
به  اقتصاد  وزیر  معاون  رابطه  همین  در 
بهبود  برای  یازدهم  دولت  اقدامات  برخی 
اقتصاد از جمله تثبیت بازار ارز، تهیه بسته 
تسهیلات،  بازنگری  تولید،  از  حمایت 
ترخیص مواد اولیه از گمرک و مهلت وام ها 
برای حمایت های دولتی از صنایع اشاره کرد 
و گفت: هیچ کشوری با حمایت های گمرکی، 
مالیاتی، تسهیلات و خوراک ارزان نتوانسته 
صنعت خود را بالا ببرد و قابل رقابت در عرصه 

جهانی کند.
موضوع  بر  تاکید  با  شاپورمحمدی 
فوق افزود: از این رو یکی از اهداف دولت 
یازدهم ، افزایش بهره وری و فناوری است، 
شهرک های  توسعه  برای  حمایت هایی 
برقی  فناوری،  شهرک های  و  دانش بنیان 
منابع  از  استفاده  حتی  و  چاه ها  کردن 
تجدیدپذیر در این خصوص در نظر گرفته 
شده است. البته موضوع بهره وری و فناوری 
مقوله ساده ای نیست و سیاست های طرف 

کسب وکار،  محیط  بهبود  شامل  عرضه 
در  کار  نیروی  انگیزش  و  مقررات زدایی 
بلندمدت جواب می دهد اگرچه برای خروج 
از رکود، سیاست های کوتاه مدت هم مورد 

نیاز است.
�شفافیت�فعالیت�های�مالی�سایر�بخش�ها��

در ادامه محمد صبوری، اقتصاددان نیز در 

رابطه با عدالت مالیاتی مورد نظر صنعتگران 
معتقد است: عدالت مورد نظر صنعتگران با 
عدالت به معنای باز توزیع درآمد و دریافت 
درآمد از ثروتمندان و توزیع مجدد به فقرا 
واقع  در  است.  متفاوت  کم درآمد  اقشار  و 
استقرار  باید  می گویند  صنعتگران  وقتی 
عدالت مالیاتی برقرار شود ، قصد ندارند بین 
بخش های مختلف اقتصادی تبعیض مالیاتی 
وجود داشته باشد به این مفهوم که وقتی 
فعالیت دو بخش به یک اندازه است مشمول 
صنعتگران  واقع  در  شوند.  برابر  مالیات 
خودشان را با واسطه گران، دلالان و بخش 

خدمات مقایسه می کنند.
 به گفته وی یک بازرگان می تواند بدون 
هیچ گونه فعالیت و کار اقتصادی فقط با یک 
تلفن مبلغ زیادی سرمایه را جابه جا کند و 
سود هنگفتی به دست بیاورد این فعالیت به 
سادگی از دید ماموران مالیاتی قابلیت پنهان 
شدن دارد، اما بخش تولید کننده همیشه با 
مشکلات و موانع قانونی زیادی روبه روست 

اختفاست. هر  غیر قابل  تولیدی  فعالیت  و 
تولید کننده با مدعیان و سازمان های زیادی 
روبه رو می  شود که باید عوارض، جریمه و 
مالیات های سنگین بپردازد از طرف دیگر 
تولیدکننده در مشکلاتی که با کارگران خود 
پیدا می کند همیشه قوانین به حمایت از 

نیروی کار مبادرت می کنند. 
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه 
صنعتگران به دنبال مشوق ها و حمایت هایی 
گروه  این  گفت:  هستند،  دولت  سوی  از 
زمانی که درخواست عدالت مالیاتی دارند، 
منظورشان معافیت مالیاتی و حمایت های 

دولتی است. 
گروه  علمی  هیات  عضو  تقوی،  مهدی 
اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی نیز درباره 
برای  مالیاتی  عدالت  استقرار  درخواست 
صنعتگران اظهار کرد: بخشی از فعالیت های 
و  دلالان  دست  در  ما  کشور  اقتصاد 
واسطه گران است که هیچ گونه ثبتی در امور 

اقتصادی آنها اتفاق نمی افتد. 
وی در خصوص مشکلات بخش صنعت 
ارز  صنعت  بخش  واقعی  مشکل  گفت: 
یارانه هاست ،  هدفمندی  و  تورم  گران، 
مالیاتی  ساختار  در  هم  اشکالاتی  البته 
کشور وجود دارد.  تقوی با تاکید بر اینکه 
باید سیستم مالیاتی کشورهای پیشرفته 
دنیا را مورد مطالعه و بررسی قرار داد، 
افزود: به عنوان مثال کشور انگلستان قانون 
شکلی  به  دارد  کارآمدی  بسیار  مالیات 
که به حقوق ها و درآمدهای بسیار بالا، 
مالیات بالایی تعلق می گیرد. پدیده وضع 
مالیات بالا به ثروتمندان در این کشور تا 
جایی پیش رفت که اشراف و صاحبان 
درآمدهای بالا مجبور شدند برای تامین 
معرض  در  را  خود  قصرهای  مالیات ها 
بازدید عموم گذاشته و از محل بازدیدهای 
مردم و درآمد حاصل از فروش بلیت های 
بازدید از قصرهایشان مالیات های بالای 

خود را پرداخت کنند. 
وی که معتقد است درآمدهای بالای نفتی 

دولت را در اجرای سیاست های جمع آوری 
مالیاتی تضعیف کرده است، گفت: درآمدهای 
کشور بیشتر از محل درآمدهای نفتی است 
و این موضوع به ساختار جمع آوری مالیاتی 
ضربه زده است و سازمان مالیاتی در این امر 
تامین  برای  مالیات  جمع آوری  به  الزامی 
مخارج دولت ندارد. از سال ۱۳۴۲ تاکنون 
نسبت درآمد نفتی به درآمد مالیاتی پایین 
باقی مانده است و ارتقایی در این زمینه دیده 
نشده است. همیشه وزن درآمدهای نفتی 

بیشتر از سایر درآمدها بوده است. 
�جذب�نیروی�متخصص�و�ارتقای���

فناوری�
در مجموع به نظر می رسد تولیدکنندگان 
دنبال شفافیت مالی و اقتصادی هستند تا 
میزان و نسبت واقعی مالیات آنها در مقایسه 
شود.  مشخص  اقتصاد  بخش های  سایر  با 
حاشیه  علت های  از  یکی  تولیدکنندگان 
نامتناسب  سود پایین خود را مالیات های 
از بیش  و  می دانند  خود  درآمدهای   با 

 هر موضوعی خواهان حمایت های بیشتر 
دولت هستند. اما از سویی دیگر با توجه 
تمام  عمومی،  بخش  پایین  بهر وری  به 
اقتصاددانان و بسیاری از مقامات اقتصادی 
کشور درخصوص کوچک شدن اندازه دولت 
متفق القول  دولتی  حمایت های  کاهش  و 
هستند. تولیدکنندگان برای افزایش سود 
خود باید به جای جلب حمایت های دولتی 
به دنبال  مالیاتی  معافیت های  کسب  و 
افزایش  در خصوص  تازه ای  راهکارهای 
بهره وری و ارتقای تکنولوژی خود باشند. اگر 
هم قرار باشد حمایتی از جانب دولت صورت 
واردات  از  زمینه جلوگیری  در  باید  گیرد 
باشد.  مصرفی  کالاهای  و  نهایی  کالاهای 
به سمت کالاهای سرمایه ای  واردات  باید 
و تولیدی پیش برود. در نهایت باید گفت 
داخلی  تولیدکنندگان  و  سرمایه گذاران 
و  متخصص  نیروی  جذب  به دنبال  باید 
 ارتقای تکنولوژی به جای جلب حمایت و

 معافیت باشند. 

عدالت�مالیاتی�یا�درخواست�حمایت�دولتی�و�معافیت�مالیاتی�

حمایت های دولتی التزامی برای رشد اصلاح ساختار هزینه ها ، مهم ترین درخواست صنعتگران
اقتصادی 

 بخش تولید و صنعت نیازمند 
و  است  مسئولان  جدی  حمایت 
نگاه ویژه به این امر علاوه بر اینکه 
بالندگی  و  رشد  تورم،  مهار  در 
اقتصاد سهم بسزایی خواهد داشت، 
بسیاری از مشکلات اجتماعی اعم 
از اشتغال و آسیب های اجتماعی 

دیگر را نیز برطرف خواهد کرد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با خبرنگار 
 اظهار کرد: انضباط پولی دولت تنها راهکار خروج از 
مشکلات اقتصادی به ویژه تورم است و تورم کنونی به ویژه 
افزایش قیمت های مواد غذایی به خصوص در زمان فعلی 
در بحث فرآورده های لبنی که بخش عمده درآمد طبقات 
آسیب پذیر را به خود اختصاص می دهد، یکی از مهم ترین 
چالش های اقتصادی دولت یازدهم است که در حال حاضر 

باید تدابیر لازم توسط تیم اقتصادی دولت اندیشیده شود.
مهناز بهمنی جلوگیری از افزایش نقدینگی در جامعه را 
از ابتدایی ترین سیاست های پولی مناسب برای مهار تورم 
فعلی کشور عنوان کرد و گفت : دولت باید انضباط مالی را در 
دستور کار تیم اقتصادی خود قرار دهد و نظارت بر سیستم 
بانکی جهت جلوگیری از خروج منابع از بخش تولید را 

تقویت کند.
سخنگوی مجمع نمایندگان استان آذربایجان شرقی با 
اشاره به اینکه نرخ تورم در یک سال اخیر به حدود ۳0 درصد 
رسیده است، ادامه داد: ادامه تحریم های نفتی، تحریم های 
بانکی و همچنین برخی تصمیمات در خصوص نرخ سود 
تسهیلات بانکی منجر به سیر صعودی بودن نرخ تورم 

خواهد شد.
بهمنی ادامه داد: متاسفانه بانک مرکزی به شدت وابسته 
پولی  سیاست گذاری های  در  بنابراین  است،  دولت  به 
استقلال لازم را ندارد و به همین دلیل با توجه به معیارهای 
پولی و بانکی و نبود رویکرد مناسب دولت ها مجبور به اعمال 
سیاست های اقتصادی انقباضی بوده و بی توجهی به انضباط 
مالی موجبات افزایش کسر بودجه و افزایش حجم نقدینگی 

در جامعه و درنهایت تورم خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه در صورت کنترل نشدن قیمت ها 
شکست  دولت  ضد تورمی  سیاست های  دولت  سوی  از 
خواهد خورد،  ادامه داد : در صورت تداوم افزایش روند نرخ 
تورم، سودآوری در بخش های تولیدی که موتور محرک 
هر کشوری هستند کاهش خواهد یافت و سرمایه گذاری 
در بخش تولید، جایگزین و جذب تجارت های غیرواقعی 

می شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه دولت باید 
برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت خود را در بخش اقتصاد 
به مجلس ارائه کند و کمیسیون اقتصادی آمادگی هرگونه 
همکاری را در این زمینه با دولت دارد، ادامه داد: متاسفانه 
اجرای سیاست های حمایتی همچون روند توزیع سبد 
کالای رایگان میان مردم با ایرادهای بسیاری همراه بود 
و همین امر مؤید نبودن هماهنگی لازم بین دستگاه های 

اقتصادی دولت به شمار می رود. 
سرمایه گذاری  جذب  برای  مناسب  بستر سازی  وی 
خارجی را یکی از مهم ترین سیاست ها و برنامه های قابل 
اجرا در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی عنوان کرد و ادامه 
داد: بخش تولید و صنعت نیازمند حمایت جدی مسئولان 
است و نگاه ویژه به این امر علاوه بر اینکه در مهار تورم و رشد 
و بالندگی اقتصاد سهم بسزایی خواهد داشت، بسیاری از 
مشکلات اجتماعی اعم از اشتغال و آسیب های اجتماعی 

دیگر را نیز در برخواهد گرفت.

خبر
 پرداخت وام ازدواج

 پس از تعطیلات عید فطر 
هیات دولت هفته داغ و پرخبری را پشت سر گذاشت. 
از مجلسی شدن 6 وزیر در یک هفته تا اعلام بسته خروج 
غیرتورمی از رکود اقتصادی که باعث شد همه دوربین ها 
به سمت دولت یازدهم بچرخند. در نشست هفته گذشته 
هیات دولت، سخنگوی این هیات در جمع خبرنگاران 
حاضر شد و به چالش های پیرامون عملکرد دولت پاسخ 

داد.
محمد باقر نوبخت درباره مصوبات جلسه کابینه دولت 
نیز اظهار کرد: با توجه به تاکید رییس جمهوری برای رفع 
مشکل وام ازدواج که باعث شده بود نزدیک به یک میلیون 
نفر از جوانان در نوبت دریافت وام باشند با هماهنگی میان 
بانک مرکزی و وزارت اقتصاد مقرر شد پس از تعطیلات 

عید فطر پرداخت وام های ازدواج صورت بگیرد.
سخنگوی دولت درباره اظهارنظر یکی از نمایندگان 
مجلس مبنی بر برداشت دولت از صندوق توسعه ملی 
گفت: مگر می شود ۴/۱میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی 
برداشت کنیم ولی مجلس 6 وزیر ما را استیضاح نکند؟! 
ادامه داد: با آقای نادران صحبت می کنم تا ببینم بر چه 

اساس این را برداشت دولت تلقی کرده اند.
ازدواج  به سوالی درباره منابع وام  نوبخت در پاسخ 
برای  ما  منابع  قرض الحسنه  سپرده های  کرد:  تصریح 
یکی  اظهارنظر  درباره  وی  است.  ازدواج  وام  پرداخت 
انسانی  منابع  تامین  و  مدیریت  معاونت  مسئولان  از 
رییس جمهوری درباره حق بیمه و کسورات اضافه کار 
کارمندان نیز اظهار کرد: با توجه به اینکه این مسئله در 
برخی سایت ها مطرح شده است، از آقای عسکری آزاد 
درخواست داریم که در این مورد گزارشی ارائه کنند؛ ما 
به هیچ وجه حق کارکنان دولت را ضایع نخواهیم کرد، اما 

ملزم به اجرای قانون هستیم.

فارس- برنامه های دولت برای خروج غیرتورمی از رکود منتشر شد. این برنامه ها در 
قالب یک بسته سیاستی تدوین شده و طی آن ۴ برنامه کوتاه مدت با احتساب و بدون 

احتساب تداوم تحریم ها به طور جزئی تشریح شده است. 
 مهر- طیب نیا وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیات دولت گفت: تمام 
فعالیت ها و برنامه ریزی های خود را با اصل و فرض بر اینکه تحریم ها 
ادامه خواهد داشت، انجام داده ایم هر چند امیدواریم این تحریم های 
ظالمانه برداشته شود و همچنین سعی داریم در سال جاری از شرایط 

رکود خارج شده و نرخ رشد منفی نباشد.
 وی در پاسخ به این سوال که آیا دولت برداشتی از صندوق توسعه ملی داشته است یا 
خیر، اظهار کرد: دولت به هیچ وجه برداشت غیرقانونی از صندوق توسعه ملی نداشته و این 

موضوع کذب محض است.
 اکو نیوز- مشاور اقتصادی رییس جمهوری، مسعود نیلی گفت: 
همان طور که رکود تورمی با عامل ضربه ای اولیه آغاز می شود، درمان 
آن نیز نیازمند نیروی پیشران یا شوک و تکانه اولیه است. یک سری 
بنگاه های اقتصادی باید نقش پیشران داشته باشند؛ مانند لوکوموتیوی 
که واگن ها را می توان به آن متصل کرد. اگر دولت سیاست های خوبی 
داشته باشد، پیمانکاران می توانند وارد این بخش ها شوند. همچنین نقش بازار سرمایه و 

بانک در اعطای تسهیلات بیشتر تاثیر چشمگیری دارد.
 ایرنا- جمشید اثنی عشری رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی معاونت توسعه 
مدیریت و سرمایه انسانی ریاست جمهوری اعلام کرد: در پرداخت پاداش بازنشستگی 

کارکنان دولت تغییری ایجاد نشده است.
  نسیم- طرح دو فوریتی برداشت ریالی معادل ۵00 میلیون دلار از منابع صندوق 
توسعه ملی برای پرداخت وام ازدواج با امضای ۲۵0 نماینده تقدیم هیات رییسه مجلس 

شد. 
  ایرنا – سیدمالک حسینی مشاور وزیر و رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی شد. 

وی که سابقه فعالیت رسانه ای در سطح ملی و بین المللی داشت در حکمی توسط علی 
طبیب نیا وزیر امور اقتصادی و دارایی به سمت مشاور وزیر و رییس مرکز روابط عمومی و 

اطلاع رسانی منصوب شد.
 تسنیم - شاخص بهای تولیدکننده در ایران، در ۱۲ ماه منتهی به 
معادل  به خرداد  ۱۳۹۲  منتهی  ماه  به ۱۲  نسبت  خرداد ۱۳۹۳ 
۲6/۵درصد افزایش نشان می دهد. بررسی های بانک مرکزی در خصوص 
تورم تولیدکننده در ایران برای خردادماه امسال نشان می دهد که این 
شاخص به عدد ۵۴۵/7 رسیده و نسبت به ماه قبل معادل 0/7درصد 

افزایش یافته که این میزان کمتر از ۳/۳درصد افزایش در اردیبهشت ماه بود.
 مهر - وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: تحلیل عملکرد اشتغالی 8 سال 
گذشته نشان می دهد که غیر از سال86، در سایر سنوات نرخ بیکاری جوانان افزایش یافته 
است، همچنین جامعه به سمت غیرفعالی پیش می رود. از سویی، تعداد افرادی که در 

سال۹۲ نسبت به سال8۴ درخواست اضافه کاری داشته اند، افزایش یافته است.
 ایسنا - اداره کل نظارت و بازرسی امور اقتصادی سازمان بازرسی کل 
کشور تصریح کرد: از سازمان امور مالیاتی خواسته شد تا نسبت به 
ساماندهی و رفع نواقص موجود در روند رسیدگی به پرونده های 
مالیات بر ارث اعم از تهیه فرم های استاندارد نقل و انتقالات پرونده های 
ارث بین ماموران مالیاتی، جلوگیری از اعمال نظر شخصی در مطالبه 
جریمه موضوع ماده ۱۹0ق. م.م.، تایید گزارش های مالیاتی تنظیمی توسط رییس گروه 
مالیاتی مربوطه و... اقدام کند. بنابر این گزارش، سازمان امور مالیاتی دستورالعمل ایجاد 
هماهنگی و ایجاد رویه واحد در رسیدگی های مربوط به مالیات بر ارث را به تمامی ادارات 

امور مالیاتی کشور ابلاغ کرد.
 تسنیم- نشست هم اندیشی بررسی پیمان دوجانبه پولی در مرکز ایتان با حضور 
صاحبنظران، اقتصاددانان، مسئولان بانک مرکزی و شرکت ملی نفت و برخی نماینده های 

مجلس برگزار شد. 

روی خط خبر 

گپ و گفت 

هدفمندی در کشاکش تورم و تحریم 

 گروه اقتصاد کلان: صندوق بین المللی پول و بانک جهانی
را  گزارش هایی  سالانه  که  هستند  مهمی  پولی  نهاد   ۲  
درخصوص اقتصاد جهان و وضعیت آماری کشورها منتشر 
می کنند. براساس گزارش اخیر صندوق بین المللی پول درباره 
طرح هدفمندی در اقتصاد ایران پس از اجرای فاز اول، رشد 
اقتصادی کاهش و نرخ تورم افزایش یافت. طرح هدفمندی 
یارانه ها که پیش بینی شده بود بار مالی ای برای دولت نداشته 
باشد، با نبود توازن جریان وجوه نقد روبه رو شد، زیرا سهم 
بزرگی از درآمدهایی که انتظار می رفت از محل افزایش قیمت 
حامل های انرژی به دست آید، محقق نشد و درآمدهای این 

چنینی کفاف پرداخت یارانه نقدی خانوارها را نکرد.
کالاهای  مصرف  میزان  صندوق،  این  گزارش  براساس 
یارانه ای در سال ۲0۱۲ و همزمان با به تعویق افتادن اجرای 
فاز دوم هدفمندی به میزان قبلی خود بازگشت. قیمت انرژی 
بدون تغییر باقی ماند و تورم و درآمد اسمی بالا رفت. پرداخت 
یارانه نقدی به خانوارها موجب بهبود توزیع درآمد شد. نرخ فقر 
به میزان 0/۵ درصد در ۳ ماه نخست اجرای طرح کاهش یافت. 
پرداخت یارانه های نقدی درآمد بسیاری از خانواده های فقیر و 
پرجمعیت را ۲ برابر کرد و درآمد سرانه را به بالای آستانه فقر 
۲ دلار در روز رساند. در نتیجه، ضریب جینی به دلیل کاهش 
قابل توجه نابرابری در مناطق روستایی، براساس برآوردها از 
0/۴۱ در سال ۲0۱0 به 0/۳7 در سال ۲0۱۱ رسید. هرچند 
هیچ آمار رسمی  وجود ندارد، اما کوچک شدن اقتصاد، رشد 
سریع نرخ تورم و کاهش ارزش واقعی دستمزدها و یارانه های 
پرداختی در سال ۲0۱۲ ظاهرا بخشی از دستاوردهای اجرای 
این طرح در بخش توزیع درآمد را خنثی کرده است. به همین 
منظور درخصوص تشریح نتایج گزارش صندوق بین المللی 
پول گفت وگویی را با جمشید پژویان، عضو هیات علمی 

دانشگاه علامه طباطبایی انجام دادیم.
نظر شما در رابطه با گزارش صندوق بین المللی  �

پول مبنی بر از بین رفتن آثار مثبت هدفمندی 
تشریح  را  مثبت  آثار  این  می شود  یارانه ها، 

بفرمایید.
نخستین و مهم ترین آثار اجرای هدفمندی یارانه ها اصلاح 
سبد مصرفی خانوارهاست که باعث تغییرات عمده ای در 
مصرف انرژی در سبد مصرفی خانوارها شد. بخش دیگری 
از آثار مثبت هدفمندی یارانه ها جلوگیری از قاچاق کالاهای 
یارانه ای به خارج بود. مطالعات استان های مرزی به خوبی 
نشان می دهد که پایین بودن قیمت حامل های انرژی نسبت 
به قیمت آنها در کشورهای همسایه و ریسک پایین، منجر به 
قاچاق این کالاها شده بود که با اصلاح قیمت این حامل های 
انرژی با کاهش شدید در قاچاق کالاهای مذکور مواجه شدیم 
که رویکرد مثبت اقتصادی را به بار آورد و می توان گفت از 

دستاوردهای اقتصادی طرح هدفمندی یارانه هاست. 
صندوق  � گزارش  در  که  موضوع هایی  دیگر 

بین المللی پول به آن اشاره شده، موضوع توزیع درآمد 
اثر  است. آیا گزارشی از روند این شاخص رفاه، در 
هدفمندی یارانه ها قبل از تحریم های اقتصادی موجود 

است؟ 
قبل از تحریم فقط یک سال هدفمندی یارانه ها را تجربه 
کرده ایم که براساس مطالعات درباره اطلاعات بودجه خانوار 
مشاهده می کنیم که ضریب جینی و توزیع درآمد در اثر 
هدفمندی یارانه ها بهبود یافته است و توزیع درآمد گروه های 

کم درآمد روستایی بهبود پیدا کرده بود. 
اقتصاد  � علیه  اقتصادی گسترده  تحریم  آثار  آیا 

بین المللی پول لحاظ  ایران در بررسی های صندوق 
شده است؟ در واقع آیا می توان گفت به جز تورم و 
اسم  به  فقدان سیاست های حمایتی، عامل دیگری 
اقتصادی  مثبت  آثار  رفتن  بین  از  موجب  تحریم ها 

هدفمندی یارانه ها شده است. 
 بله در گزارش آمده است که افزایش تحریم ها و کاهش 
ارزش پول به از دست رفتن دستاوردهای اجرای طرح و تاخیر 

در اجرای اصلاحات انجامید. 
صندوق بین المللی پول یک نهاد وابسته به سازمان ملل 
است که برخلاف بانک جهانی که در مسائل خرد وارد می شود، 
بر مسائل کلان متمرکز است. این صندوق بخش اعظمی از 
داده های آماری را که مورد استفاده قرار می دهد از منابع 
اطلاعاتی داخل کشورها می گیرد و در مجموع در زمینه 
اطلاعات و گزارش ها به واقعیت بسیار نزدیک هستند. اگرچه 
در مورد سیاستگذاری هایی که در کشور های خارجی انجام 

می دهند، متاثر از تامین منافع کشورهای بزرگتر هستند. 
در خصوص سیاست های حمایت، منظور شما موانع  �

تجاری در راستای پیوستن به سازمان تجارت جهانی 
است؟ 

اگر صندوق بین المللی پول سیاست هایی را در رابطه با 
برداشتن سوبسید مربوط به بخش تولید، پیشنهاد بدهد. 
این توصیه ها در راستای برگشتن به سازمان تجارت جهانی 
هستند اما اگر توصیه هایی را درخصوص خانوارها داشته 
باشد، منظور سیاست های حمایت و یارانه به خانوارهاست 
و در راستای پیوستن به تجارت جهانی و منافع کشورهای 

بزرگ دنیا نیست.

مقایسه درآمدهای مالیت های غیرمستقیم با درآمدهای ملی
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نگاه روز

 فعالان بازار سرمایه در جلسه ای با معاون سازمان 
روان سازی  جهت  در  مناسب  راهکار  کشور  مالیاتی 
اظهارنامه های مالیاتی نهادهای مالی و کارگزاران را مورد 
بررسی قرار دادند تا از این پس این نهادها از برخی تکالیف 

مالیاتی معاف شوند.
 آمارهای منتشره شرکت پردازش اطلاعات مالی اندیشه 
پارس نشان می دهد که تعداد معاملات بورس در قیاس با دوره 
مشابه سال قبل از آن )24 تیر91 تا 24 تیر 92(، 153درصد، 

حجم معاملات 58/96درصد و ارزش معاملات 59/74درصد 
رشد داشته است. از میان خرید و فروش های انجام شده طی یک 
سال گذشته، بورس اوراق بهادار با در اختیار داشتن 53درصد 
از معاملات، بیشترین سهم را در بین بازارهای داشته است. 
معاملات عمده 24درصد معاملات، اوراق بدهی 10درصد و 

بازار اول فرابورس 8درصد معاملات را شامل شده اند.
 مدیریت بازار اعلام کرد؛ در سامانه معاملات بازار پایه 
توافقی در صورت انتخاب گزینه یکجا درخصوص ورود سفارش 

های فروش یکجا یا خرید یکجا، اولویت این سفارش ها در صف 
به مانند سفارش های قابل مذاکره کاهش می یابد.

خرید  درخصوص  اطلاعیه ای  انتشار  با  بازار  مدیریت   
اوراق اختیار فروش تبعی سهام اعلام کرد؛ خریدار نمی تواند 
بیش از تعداد سهام پایه ای که در اختیار دارد اوراق خریداری 
کند؛ بنابراین اوراق اختیار فروش تبعی معتبر در پایان هر روز 
معاملاتی حداکثر می تواند معادل دارایی سهامدار در سهم پایه 

باشد.

روی خط خبر

   روند معاملات روزهای اخیر بورس در حالی با افت و خیزهایی 
همراه شده که به نظر می رسد این روند نوسانی نشان دهنده پایان 
افت قیمت های شدید سهام شرکت های بورسی است. فعالان بازار 
سرمایه انتظارات متفاوتی از دولت یازدهم و کابینه اقتصادی آن 
داشتند که در پی اتخاذ برخی تصمیمات توسط نمایندگان مجلس 
و دولتمردان موجی از بی اعتمادی در بازار سهام شکل گرفت و در 
نهایت منجر به تداوم روند نزولی بورس شد. هم اکنون دولتمردان 
تمام تلاش خود را برای بهبود وضعیت بازار سرمایه و جذب اعتماد 
سرمایه گذاران به کار بسته اند، برهمین اساس می توان گفت روند 
نزولی روزهای اخیر بورس نگران کننده نیست، چراکه دیگر نه 
از صف های فروش سنگین سهام خبری است و نه از افت شدید 
قیمت ها. با توجه به حمایت های اخیر دولت از بازار سرمایه و 
تغییر نگرش و سیاست آنها نسبت به این بازار انتظار می رود تا طی 
ماه های آتی، شاهد روندی متعادل در بورس، به دور از کاهش قابل 
اهمیت قیمت سهام مجموعه های بورسی باشیم. علاوه بر اینها  
نتایج احتمالی ناشی از مذاکرات هسته ای ژنو  آثار مثبت یا منفی 
خود را بر وضعیت اقتصادی کشور و نیز بازار سهام اعمال می کند.  
توافق هسته ای ژنو موجب شکوفایی بسیاری از صنایع همچون 
پتروشیمی خواهد شد، صنعت مذکور از ظرفیت  های زیادی برای 
رشد سودآوری برخوردار است که در صورت لغو تحریم ها شاهد 
بالندگی آن خواهیم بود. همچنین گروه هایی همچون بانک، 
لیزینگ و شرکت های سرمایه گذاری را می توان در شرایط فعلی، 
جزو صنایع پرپتانسیل بورس برشمرد. با توجه به افت قیمت های 
اخیر بسیاری از شرکت های بورسی و تغییر نگرش دولت جهت 
حمایت از صنایع، به نظر می رسد صنایع مذکور از رشد سودآوری 
برخوردارند. درباره خودروسازان نیز من معتقدم این مجموعه ها 
عملکرد خوبی را از ابتدای سال جاری تاکنون از خود به نمایش 
گذاشتند و میزان تولید آنها و نیز تقاضا برای خودرو نسبت به دوره 
مشابه سال گذشته با افزایش همراه بوده است. البته توجه به این 
نکته حائز اهمیت است که سرمایه گذاران می بایست با احتیاط در 

این صنعت سرمایه گذاری کنند.
 

 این روزها با خبرهای مثبتی که در محافل بورسی می چرخد 
این سوال در ذهن هر سهامداری پیش می آید که آیا اعتماد به بازار 

سرمایه بازگشته است؟
 نرخ خوراک 8 سنتی، کاهش سود بانکی از مرداد ماه سال جاری، 
اخبار مثبت از مذاکرات، حمایت همه جانبه رهبر معظم انقلاب 
از تیم مذاکره کننده، توصیه وزیر اقتصاد به کف قیمتی سهام و 
نفروختن سهام توسط سهامداران خرد، معافیت مالیاتی سرمایه 
از تجدید ارزیابی شرکت ها و قطار تعدیل مثبت پتروشیمی ها و 
تعیین تکلیف افزایش نرخ گروه خودرویی، اخباری هستند که در 
سراسر بازار سرمایه پیچیده است و نوید بازگشت اعتماد را می دهد.  
زمستان گذشته با موافقت نمایندگان خانه ملت، کف قیمتی 
خوراک گاز پتروشیمی ها 13 سنت تعیین و بعد از آن اجرایی شد از 
این رو افزایش نرخ خوراک در افت ارزش سهام شرکت ها در بورس 
تاثیرگذار بوده و نمی توان تاثیر آن را منکر شد.  البته گروه صنعت 
پتروشیمی در بازار سرمایه سهم مشخصی دارد و این تاثیر در دامنه 
واقعی خود قابل ارزیابی است. در حال حاضر زمان آن رسیده است 
که مجلس کمک کند تا قوانینی با ثبات تدوین و تصویب شود 
که به ایفای نقش حمایتی در زمینه تقویت بازار سرمایه بپردازد. 
در همین رابطه رفع ابهام پالایشگاه های بورسی در جلسه اخیر 
معاون وزیران اقتصاد و نفت با حضور رییس سازمان بورس برای 
یک جمع بندی در بحث کیفی سازی محصولات پالایشی نیز 
توانست به رکود بازار سرمایه تا حدودی کمک کند. علاوه بر اینها، 
بازار سهام پس از افزایش قیمت خودرو طبق نظر شرکت های 
خودروسازی و محاسبه با نرخ محصولات اعتماد سرمایه گذاران 
بی اعتنا به بازار سرمایه را بار دیگر جلب کرد. اما متاسفانه روند 
ریزشی مجدد بازار کاری کرد که همه نگرش ها مجددا در این 
چند روز اخیر منفی شود که این مسئله برای مجموعه کل بازار به 
صلاح نیست، زیرا آینده همان چیزی است که الان فکر می کنیم. 
از این رو اعتماد سرمایه گذاران و مثبت اندیشی با توجه به خبرهای 
پیش رو مبنی بر عرضه کنندگان و فروشنده های سهام در دوره 

فعلی نیز مهم است.
سرمایه گذاران باید به این نکته توجه کنند که ممکن است 

چنین قیمت ها و p/e های پایینی تکرار نشدنی باشد.
در کل با این خبرهایی که از اجلاس مذاکره کننده گان، مجلس 
و مسئولان بازار سرمایه به گوش می رسد باید منتظر بازاری مثبت 
در هفته جدید باشیم. حالا باید دید آیا بازار از این خبرها تبعیت 
می کند یا راه خلاف جهت که امروزه در بازار سرمایه مد شده است 
را در پیش می گیرد. پس از این رو اعتقاد برخی کارشناسان بر این 

است که در بازار هم بوی مثبت و هم بوی منفی می آید. 
اگرچه تحلیلگران بنیادی قیمت های کنونی بسیاری از سهم ها 
را ارزنده و جذاب برای خرید می دانند اما به اعتقاد برخی از 
کارشناسان تکنیکال، شاخص بورس در حال کف سازی است 
و می توان این گونه تعبیر کرد که محدوده 70هزار واحدی کف 
کنونی شاخص است. اما برای ساختن این کف شاید به زمان 2 تا 
3 هفته ای نیاز داشته باشد. در این مدت می توان کف  سهم های 
ارزنده را شناسایی و در روزهای منفی اقدام به خرید کرد. با توجه 
به اظهارات امیدوارکننده رییس جمهوری درباره شکستن کاسه 
تحریم ها و بهبود اقتصاد کشور در آینده، به نظر می رسد دور پایانی 

مذاکرات بهانه زیبایی برای بازگشت بورس به دوران رونق باشد.

 
از  حمایت  انوشه:  مهدیه 
بسیار  موضوع  ملی،  تولید 
ارکان  جزو  که  است  مهمی 
اقتصادی شمرده می شود. در بازار سرمایه 
بنگاه های   بورسی،  شرکت های  اکثر  نیز 
تولیدی هستند و محصولات آنها، کالاهای 
مورد نظر در اقتصاد است. یکی از مشکلات 
اصلی پیش روی تولیدکنندگان بحث تامین 
مالی ارزان قیمت و دستیابی به آن در حداقل 
بر  علاوه  سرمایه  بازار  است.  ممکن  زمان 
فراهم کردن و تسهیل فرآیند تامین مالی 
بنگاه های اقتصادی بخش خصوصی، بهترین 
محل برای افزایش توان بخش خصوصی از 

بعُد اجرای پروژه هاست .
با این وجود نگاهی به آمارها نشان می دهد 
که به دلیل گستردگی سازوکار سیستم بانکی 
در کشور و آشنا نبودن فعالان اقتصادی با 
سرمایه،  بازار  کانال  از  مالی  تامین  فرآیند 
بانک ها نقش عمده و قابل اعتنایی در تامین 
مالی برعهده دارند و بازار سرمایه بخش کم 
و غیرقابل اتکایی از تامین مالی را در کلیت 
اقتصاد کشور بر دوش می کشد. این در حالی 
است که براساس نوع فراهم سازی تامین مالی 
که در سیستم بانک و بازار سرمایه تعریف 
شده است، تامین مالی از سوی بازار سرمایه 
با  هزینه های کمتری نسبت به بانک ها انجام 
دارد  وجود  هم  واقعیت  این  می شود.البته 
که بازار سرمایه در مقابل کل سیستم بانکی 
و حمایت های  و گستردگی  قدمت  به دلیل 
دولتی و غیردولتی ارزش و اعتبار متفاوتی دارد 
اما باید به این مسئله بسیار مهم و اساسی نیز 
اشاره کنیم که شفافیت، سهولت و تنوع صنایع 
در بازار سرمایه که توانسته است بنگاه های 
بزرگ اقتصادی کشور را در اختیار داشته باشد 
را  بیشتری  انگیزه های  می تواند  روشنی  به 
برای تامین مالی به تصمیم گیرندگان بزرگ 
اقتصادی که به دنبال حل وفصل مشکل جذب 

نقدینگی هستند ایجاد کند. 
توسعه�ابزارهای�تامین�مالی���

در همین رابطه، علی صالح آبادی، رییس 
سازمان بورس و اوراق بهادار نیز بارها به لزوم 
افزایش سهم بازار سرمایه در فرآیند تامین 
مالی تاکید کرده است. وی به تازگی نیز به 
راه اندازی ابزارهای مالی جدید اشاره کرد 
و گفت:  راه اندازی نهادهای مالی همچون 
صندوق سرمایه گذاری زیرساخت با هدف 
طریق  از  زیربنایی  طرح های  مالی  تامین 
از  به مردم  این صندوق  فروش واحدهای 
برای  دولت  پیش روی  راهکارهای  دیگر 

تامین مالی ازطریق بازار سرمایه است.
صالح آبادی معتقد است زمانی که موضوع 
افزایش سهم بازار سرمایه در تامین مالی 
که  اندازه  همان  به  باید  می شود،  مطرح 
وجود  یعنی  سرمایه  بازار  درونی  عوامل 
و  ابزارها  طراحی  لازم،  مقررات  و  قوانین 
نهادهای مالی جدید، توسعه زیرساخت های 
نرم افزاری و سخت افزاری یا فرهنگ سازی 
برای سرمایه گذاران و سرمایه پذیران مدنظر 
لزوم  به ویژه  بیرونی  عوامل  می گیرد،  قرار 

هماهنگی و همراهی دستگاه های ذی ربط 
نیز مورد توجه باشد.

وی تاکید می کند: اگر تمامی شرایط لازم 
برای تامین مالی ازطریق بازار سرمایه فراهم 
باشد، اما دستگاه های ذی ربط آگاهی یا اراده 
کافی برای بهره گیری از پتانسیل های بازار 
سرمایه در تامین مالی را نداشته باشند، اتفاق 

چشمگیری رخ نخواهد داد.
�2راهکار�تامین�مالی�دربورس��

بورس  شرکت  معاون  صحرایی،  علی 
سهم  افزایش  راهکارهای  درخصوص  نیز 
بازار سرمایه در فرآیند تامین مالی تولید 
معتقد است برای بهبود فرآیند تامین مالی، 
روش های مختلفی پیش روی  بازار سرمایه  و 

سرمایه گذاران قرار دارد.
این مقام مسئول در بورس تهران افزایش 
سرمایه را یکی از این راهکارها دانست و گفت: 
انتشار اوراق بدهی یکی دیگر از راهکارهای 
متعارف تامین مالی در بازار سرمایه است. وی 
معتقد است: اوراق بدهی در کشور قابلیت 
تامین مالی دارد و با تنوع بخشی این اوراق 
انتظارات طیف های مختلف سرمایه گذاران 
مدیرعامل  فاضلیان،  شد.   خواهد  تامین 
شرکت تامین سرمایه امید نیز در این رابطه  
به تفاوت تامین مالی از طریق بانک ها و بازار 
سرمایه اشاره کرد و به خبرنگار  گفت: 
اصولا تامین مالی در سطح کلان از طریق 
بازار سرمایه رخ می دهد  و در سطوح خرد و 
متوسط از طریق شبکه بانکی اتفاق می افتد، 
بنابراین فرآیندی که در تامین مالی از طریق 
بازار سرمایه طی می شود، دارای بوروکراسی 
بیشتری است. وی معتقد است، در اقتصاد 
کشور ما با وجود مزیت های بازار سرمایه 
برای تامین مالی، نظام و ساختار اقتصاد، 
بانک محور است و بانک ها نماینده انحصاری 

تامین مالی در کشور هستند.
تامین�مالی�تولید�از�مردم��

مالی  تامین  اینکه  به  اشاره  با  فاضلیان 
از طریق بازار سرمایه در واقع تامین مالی 
مستقیم از مردم است،گفت:   ولی در تامین 
را  سپرده ها  بانک  بانک ها،  طریق  از  مالی 
تجهیز کرده و به مشتری تسهیلات می دهد 
اتفاق  غیرمستقیم  مالی  تامین  واقع  در  و 

می افتد. وی تغییر این ساختار را نیازمند 
راه  نقشه  طراحی  و  دقیق  آسیب شناسی 
بیش  در حال حاضر  داد:  ادامه  و  دانست 
معوق  مطالبات  تومان  میلیارد  از 80هزار 
بانک هاست که این اتفاق یک زنگ خطر برای 
نظام بانکی کشور است. فارغ از اینکه دلیل 
چنین اتفاقی را بانک ها یا نظام بانکی بدانیم 
این مبلغ 2برابر سرمایه تجمعی بانک هاست 
و این موضوع می تواند یک شاخص باشد تا 
نشان دهد اقتصاد بانک محور، اقتصاد کارایی 
نیست.مدیرعامل شرکت تامین سرمایه امید 
با اشاره به موارد بالا، بازار سرمایه را حلقه 
از  بخشی  می تواند  که  دانست  مفقوده ای 

مشکلات را برطرف کند.
فاضلیان مهم ترین مزیت های یک فرآیند 
منطقی تامین مالی را نرخ پایین وسرعت 
این در یک  بر  بالا دانست و گفت: علاوه 
تامین مالی قابل قبول، روش باید متناسب 
با استعدادها و توانایی های بنگاه اقتصادی 
باشد که بازار سرمایه می تواند به عنوان حلقه 
مفقوده این زنجیره، مشکلات بخش تامین 
مالی را برطرف کند. وی ادامه داد: علاوه بر 
این تامین مالی از طریق بازار سرمایه با توجه 
به افشای اطلاعات ناشر و طرح از شفافیت 
بالاتری برخوردار است، در حالیکه در بانک 
اطلاعاتی از طرح و پروژه برای سرمایه گذاران 
منتشر نمی شود. فاضلیان اظهار کرد: در بازار 
اوراق  انتشار  به  اقدام  سرمایه شرکتی که 
بهادار می کند، اعتبار بیشتری پیدا می کند؛ 
زیرا توانسته است، از نهاد ناظر مجوز دریافت 
کند که این مسئله نشان از توانمندی شرکت 
دارد و معامله اوراق در بازار ثانویه نیز به اعتبار 
شرکت می افزاید.در ادامه مدیرعامل شرکت 
تامین سرمایه آرمان نیز با اشاره به اینکه بازار 
سرمایه هنوز نتوانسته است گام های مناسب 
جهت رفع نیاز تامین مالی شرکت های حاضر 
در بورس بردارد، گفت: در سال های اخیر، 
بنگاه های  و  پروژه ها  مالی  تامین  موضوع 
اقتصادی، به یکی از مهم ترین چالش های 
توسعه بخش های تولیدی تبدیل شده است 
که در نتیجه آن، مانعی بسیار جدی برای 
کشور  اقتصادی  رشد  به  بخشیدن  شتاب 

به وجود آمده است. 

محدودیت�های�تامین�مالی�در���
بورس

به گفته محمد جمالی امروزه در اهمیت 
گردش  در  سرمایه  و  مالی  تامین  مسئله 
تردیدی  هیچ  اقتصادی،  بنگاه های  در 
وجود ندارد و آمارهای منتشر شده و نتایج 
موید  همگی  صورت گرفته،  تحقیقات 
و  اقتصاد کشور  در  مقوله  این  مهم  نقش 
وی  است.   خصوصی  بخش  فعالیت های 
شده  منتشر  آمارهای  براساس  داد:  ادامه 
تامین  کشور،  تحقیقاتی  نهادهای  توسط 
بنگاه های  از 70درصد  بیش  مالی مشکل 
اقتصادی کشور است.   جمالی با بیان اینکه 
بازار سرمایه در هر کشور عموما دو کارکرد 
اساسی دارد، خاطرنشان کرد: نخست، ایجاد 
کردن بستری مناسب برای سرمایه گذاری 
صاحبان سرمایه و دوم، ایجاد شرایط مناسب 
و ساز و کارهای مشخص برای تامین مالی 
با  کرد:  عنوان  وی  اقتصادی.   بنگاه های 
بررسی شرایط کنونی و به بیان اکثر فعالان 
حوزه اقتصاد کشور، بازار سرمایه در ایران 
با وجود تلاش های ستودنی چند سال اخیر 
متولیان بازار، هنوز نتوانسته است گام های 
مناسب جهت تامین مالی شرکت های حاضر 
در بورس اوراق بهادار و شرکت فرابورس 
آرمان  سرمایه  تامین  مدیرعامل  بردارد.  
درخصوص مشکلات و محدودیت های فعلی 
تامین مالی از طریق بازار سرمایه، گفت: عدم 
شناخت کافی و مناسب بنگاه های اقتصادی 
و شرکت های بورسی نسبت به روش ها و 
شیوه های تامین مالی از طریق مکانیزم بازار 
سرمایه میسر عدم استفاده اکثر شرکت های 
حاضر در بورس از ظرفیت بالای ابزارهای 
تامین مالی تاکنون، موید وجود این مشکل 
در این حوزه است. در مجموع به نظر می رسد 
سنتی  نگاهی  در  اقتصادی  بنگاه های  که 
بانک ها را نخستین گزینه  و طبق عادت، 
خود برای تامین مالی در نظر می گیرند و 
برای تغییر این نگاه و حرکت اقتصاد کشور 
از بانک محور به سمت بازار سرمایه محور، 
باید علاوه بر آماده سازی زیرساخت ها و رفع 
موانع، فرهنگ سازی گسترده ای در سطح 

بنگاه های تولیدی کشور انجام گیرد.

مزیت�های�افزایش�سهم�بازار�سرمایه�در�تامین�مالی�صنایع

دستتولید،بهپولارزانمیرسد
یادداشت

 به نظر می رسد با توجه به خوش بینی های موجود در 
اقتصاد کلان و همچنین امیدواری ها در زمینه مذاکرات 
هسته ای، شاهد بازدهی معقول در بازار سرمایه در ماه های 
باقیمانده سال 93 باشیم. با توجه به روند بازار سرمایه طی 6 
ماه اخیر و نوع رفتار سهامداران در این مدت، می توان بیان کرد 
که بازار سرمایه وارد فاز جدیدی از بلوغ شده، به طوری که بازار 
در مقابل اخبار واکنش صحیح نشان می دهد. در بازار سرمایه 
عوامل متعددی منجر به کاهش قیمت ها از نیمه دوم دی ماه سال 
گذشته شده است. در واقع آغاز افت در بازار سرمایه را می توان 
پتروشیمی  نرخ خوراک  تصمیمات مجلس درخصوص  به 
و همچنین وضع عوارض جدید برای معدنی ها نسبت داد که 
در نتیجه منجر به نخستین جرقه کاهش قیمت سهام در بازار 
سرمایه شد. شایان ذکر است، سرمایه گذار با توجه به سیاست های 
اتخاذ شده در مورد صنایع مذکور، بیم از اتخاذ تصمیم گیری هایی 
در مورد سایر صنایع داشت، به طوری که سهامداران از وضع 
قوانین و مقررات روزانه نگران بودند که منجر به ضرر برای 
صنایع و در نتیجه سرمایه گذاران شود. همچنین تاثیر فاز دوم 
هدفمندی یارانه ها به افزایش قیمت تمام شده محصولات 
انجامید، این در حالی بود که به دلیل سیاست های  شرکت ها 
انقباضی و کنترل قیمت ها نگرانی سهامداران نسبت به وضعیت 
شرکت ها تشدید شد.  علاوه بر این افزایش نرخ سپرده های بانکی 
در شرایطی که بی اعتمادی و احساس عدم امنیت در بازار سرمایه 
وجود داشت، باعث تقویت بازار رقیب شد و در نتیجه افت قیمت ها 
در بازار سرمایه تداوم یافت. به طور کلی می توان اظهار کرد که 
بازار سرمایه وارد فاز جدیدی شده که به نسبت بالغ و هوشیار 
است و به اخبار عکس العمل صحیح نشان می دهد. شایان، ذکر 
است در شرایطی که شاخص کل بورس طی 6 ماه اخیر با افت 
حدود 20 درصدی و همچنین سهام اکثر شرکت ها حدود 50 
درصد با کاهش قیمت مواجه بودند با توجه به فصل مجامع و 
گزارش عملکرد شرکت ها که از مقدار پیش بینی شده وضعیت 
مطلوب تری کسب کردند و همچنین با توجه به نسبت قیمت 
سهام به EPS اعلامی که در حد مناسب و پایین تر از 4 بود تا 
حدودی اطمینان سهامداران نسبت به بازار سرمایه افزایش 
یافت. علاوه بر این خوش بینی در مورد مسائل اقتصاد کلان و 
همچنین چشم انداز مثبت روابط سیاسی و احتمال حصول 
نتیجه مثبت در مذاکرات هسته ای، تاثیر مثبتی بر عملکرد بازار 
سرمایه گذاشت.  به اعتقاد من، از نیمه دوم سال جاری شاهد رشد 
ملایم و مداوم قیمت ها در بازار سرمایه خواهیم بود اگرچه نوسان 
ذات طبیعی بازار و پدیده ای اجتناب ناپذیر است اما به نظر می رسد 
که بازار سرمایه با توجه به اخبار مثبت و انتظارات خوشبینانه طی 

سال جاری حداقل بازدهی 30 درصدی داشته باشد.  

    خیمه سفته بازان بر 
»اوراق تسهیلات مسکن«

  گروه بورس:  افزایش کاذب »قیمت اوراق تسهیلات مسکن« 
در فرابورس و خیمه سفته بازان در ابتدای امسال باعث شد که با 
اعمال سیاست هایی قیمت این اوراق برای مدت کوتاهی کاهش 
یابد اما از ابتدای تیر ماه مجددا قیمت این اوراق افزایش پیدا کرد، 
در حالی که خریداری برای این اوراق وجود ندارد و مشخص نیست 
که چه کسی قیمت ها را افزایش می دهد.اوراق گواهی حق تقدم 
استفاده از تسهیلات مسکن به منظور جلوگیری از واسطه گری در 
خرید و فروش تسهیلات مسکن وارد فرابورس شد و قرار شد تا با 
وارد شدن این اوراق به بازار سرمایه قیمت شان واقعی تر شود اما 
افزایش کاذب قیمت از ابتدای سال تاکنون، این اوراق را از هدف 

اصلی خود دور کرده است.
 همچنین شورای بورس جلسه ای برای مقابله با سفته بازی این 
اوراق تشکیل داد و بانک مسکن نیز مقرر کرد که متقاضیان اوراق 
گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن با افتتاح یا افزایش 
موجودی حساب سپرده سرمایه گذاری ممتاز خود می توانند از 
محل این حساب از اوراق حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن 

برخوردار شوند .
 اما این سیاست های کوتاه مدت نیزهمانند مُسکن عمل کرد و 
تنها یک ماه راهگشا بود، زیرا از ابتدای تیر ماه مجددا قیمت این 
اوراق با افزایش کاذب مواجه شد و به بالای 90هزار تومان برگشت. 
اکنون برای تهیه 90 ورقه از اوراق تسهیلات خرید مسکن باید 
مبلغی بیش از 83میلیون ریال پرداخته شود که در مقایسه با 
اصل وام، 20درصد کل آن را شامل می شود، یعنی متقاضی 
دریافت وام 45میلیون تومانی باید همان ابتدا از 8میلیون تومان 
آن صرف نظر کند و مابقی را پس از کسر هزینه دفاتر اسناد رسمی 
و پرداخت هزینه ها در بانک مسکن دریافت کند.در همین رابطه 
یک کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه قیمت های فعلی اوراق 
تسهیلات خرید مسکن فرابورس، حبابی است، گفت: وام جعاله 
بانک های خصوصی به مراتب بهتر و ارزان تر از وام بانک مسکن در 
قالب اوراق تسهیلات است، چراکه نرخ »تسه ها« بسیار بالا رفته 
است. ولی الله اشتری با بیان اینکه این اوراق با توجه به قوانین 
سازمان بورس و فرابورس حق تقدم نامیده شده و دارای اعتبار 
است، افزود: حق تقدم های بورسی با توجه به سازوکار بازار دارای 
مواردی است؛ یکی اینکه حق تقدم دارای مدت محدود بوده و 
سرمایه گذار باید در موعد مقرر نسبت به واریز مبلغ اسمی سهم 
اقدام کند و در صورت عدم واریز وجه اسمی در موعد مقرر، شرکت 
سرمایه پذیر حق فوق را در نماد حق تقدم استفاده نشده به فروش 
می رساند و مبلغ حاصل از فروش را پس از کسر هزینه ها به حساب 
سرمایه گذار واریز می کند. اشتری افزود: با توجه به رکود نسبی و 
روند کاهشی یا ثابت ماندن تمامی بازارها مانند طلا، ارز، مسکن و 
حتی بورس طی 6 ماه گذشته چه اتفاقی برای بازار اوراق مسکن 
افتاده که چنین افزایش نرخ را در خود دیده است؛ آیا این نشان از 

یک بازار حبابی برای این اوراق نیست؟

نصرالله برزنی
 مدیرعامل کارگزاری بانک اقتصاد نوین

  بلوغ بازار سرمایه
 و آمادگی برای 
صعود شاخص

شکوفایی صنایع 
 بورسی پس از

 توافق هسته ای 
مصطفی امیدقائمی
 مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری آینده نگر

گروه بورس - رویا آسمانی: بازار سرمایه این روزها آرام 
آرام در حال بازگشت از سراشیبی نزولی بود که از دی ماه سال 
گذشته در گرداب آن افتاد. اما پس از افت ادامه دار بازار در این 
مدت که باعث شد تا سودهای قابل توجه سال گذشته را از 
سرمایه گذاران بازپس بگیرد، سرانجام مجلس و دولت دست 
به دست هم دادند تا به طور جدی با تصمیم هایی حمایتی بازار 
سرمایه را نجات دهند. هفته گذشته روزهای پرخبری برای 
مسئولان و اهالی بازار سرمایه بود. حضور مدیران این بازار در 
مجلس و پاسخ به بهارستان نشینان یکی از اتفاق های مهم هفته 
سوم تیر ماه بود. صالح آبادی و تیم همراه در جلسه غیر علنی 
مجلس علاوه بر پاسخگویی به سوالات بهارستان نشینان با 
تقویت  راهکارهای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  همراهی 
این بازار را بررسی کردند.همچنین در نهایت بسته سیاستی 
بلند مدت بازار سرمایه برای حمایت از این بازار تدوین شد. یکی 
از پیشنهادهای مطرح شده، تزریق منابع صندوق توسعه ملی به 

صندوق توسعه بازار سرمایه بود که در حال بررسی است. علاوه 
بر اینها هفته گذشته بسته تحلیلی دولت برای خروج غیرتورمی 
از رکود منتشر شد که در بندهایی از این بسته به نقش مهم بازار 
سرمایه در تامین مالی برای بنگاه های تولیدی اشاره شده است. 
در بطن بازار سرمایه نیز سرمایه گذاران در هفته ای که گذشت 
بودند. شرکت های  قبولی  قابل  ماهه  گزارش های 3  شاهد 
بورسی برخلاف انتظار سهامداران توانستند با وجود مشکلات 
موجود در اقتصاد کشور، عملکرد 3 ماهه خوبی داشته باشند. اما 
صدرنشینان بازار هفته گذشته 2 غول خودروساز کشور بودند 
که با دریافت مجوز افزایش نرخ توانستند در صدر معاملات قرار 
بگیرند. در این میان ایران خودرو در آخرین روز کاری هفته 
با انتشار گزارش 3 ماهه خود سهامداران را شگفت زده کرد. 
افزایش 100درصدی سود و پوشش نیمی از سود پیش بینی 
شده در 3 ماه مهم ترین خبر روز چهارشنبه بازار سهام بود. 
اما در عرضه بین الملل، مذاکرات هسته ای همچنان در جریان 

است و خبرهای روزانه از این مذاکرات امیدواری هایی را برای 
سرمایه گذاران بازار سرمایه به همراه داشته است. همه اهالی 
بازار سرمایه در انتظار یک شنبه تاریخی )امروز( هستند تا 
نتیجه نهایی مذاکرات بتواند آرامش خاطری برای آنها به همراه 
آورد. در مجموع هفته گذشته روزهای آرامی را سپری کرد. 
رشد پله پله بازار در 5 روز معاملاتی هفته گذشته نشان از 
بازگشت اعتماد به همراه احتیاط در بازار سرمایه داشت. به این 
ترتیب شاخص در روزهای هفته ای که گذشت 4روز سبزپوش 
بود. اما رشد آرام این متغیر بازدهی مثبت 0/4درصدی را نصیب 
سرمایه گذاران کرد. شاخص در هفته گذشته سبزپوش بود اما 
فقط 338 واحد بالا رفت. با این وجود رشد آرام بازار سرمایه 
یک نشانه خوب از حکمفرمایی تعقل و تحلیل در این بازار 
است. به نظر می رسد سرمایه گذاران پس از گذراندن روزهای 
سخت گذشته تصمیم گرفته اند به دور از هیجان های کاذب به 
انتخاب سهام پرپتانسیل بپردازند. در مجموع به نظر می رسد 
هفته پیش رو نیز روزهای آرامی را برای بازار سرمایه به همراه 
داشته باشد، البته روند بازار از امروز بسته به نتیجه مذاکرات 
دارد و به همین پیش بینی بازار هفته جاری کمی مشکل است.

یک هفته با بورس 

بازگشت محتاطانه اعتماد به تالار حافظ

نظرگاه 

دریچه
بوی بازگشت اعتماد 
به بازار سرمایه 
می آید

فیروزه عسکری
کارشناس سهام 
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مریم نظری- گروه گزارش: 
از همان روزی که جعبه جادو 
پایش را به خانه ها گذاشت باید 
چندسال  هنوز  که  می شد  پیش بینی 
نگذشته به رکن ثابت خانه ها مبدل می شود 
اما این روزها در عصر رسانه و ارتباطات، 
دیگر سوال اصلی به ضرورت وجود تلویزیون 
خرید  بلکه  نمی شود،  مربوط  خانه  در 
تلویزیون ساخت داخل یا خارج است که به 
پرسشی اساسی مبدل شده است . داخلی یا 
به  نگاهی  است!  این  مسئله  خارجی؟ 
تلویزیون  بیندازید،  خود  خانه  تلویزیون 
خانه های اقوام و دوستان را نگاه کنید، چند 
ایرانی  تلویزیون های  از  ایران  در  خانواده 

استفاده می کنند؟ 
ساخت  بخش  کارگر  که  »مهرداد« 
تلویزیون یکی از کارخانه های کشور است 
هم در خانه اش تلویزیون خارجی دارد. حال 
آنکه شرکتی که او در آن کار می کند، شرایط 
ویژه ای برای کارمندان و کارگرانش در نظر 
گرفته است تا بتوانند به راحتی تلویزیون 
به  مهرداد  اما  بخرند  خود  برای  داخلی 
صمت می گوید: »گارانتی تلویزیون شرکت 
خودمان، خیلی چیزها را پوشش نمی دهد. 
خدمات پس از فروشش هم مثل تلویزیونی 

که خریده ام نیست.
رشد�فروش�تلویزیون���

نیازسنجی ها نشان می دهد، نیاز سالانه 
2/5میلیون  حدود  تلویزیون،  به  کشور 
حدود  تعداد  این  از  که  است  دستگاه 
1میلیون و 980 دستگاه در کشور تولید 
می شود. گروهی از صاحبنظران می گویند 
به عنوان  »ماژول«  این که  به  توجه  با 
به  تلویزیون  اصلی ترین قطعه در ساخت 
کشور وارد می شود، به اعتقاد کارشناسان، 
صنعت تلویزیون ایران بیشتر مونتاژکاری 
است تا تولید. اما برخی نیز این ادعا را رد 
کرده و تلویزیون هایی که در داخل کشور 
بازار  به  خارجی  برندهای  تحت  و  تولید 
داخلی«  »تولید  نیز  را  می شود  عرضه 
می دانند. آنها می گویند که این کالاها نه 
نمونه های  از  کیفی چیزی  لحاظ  از  تنها 
به دلیل حمایت  بلکه  ندارند،  وارداتی کم 
شرکت های تولیدکننده از این محصولات 
و ارائه خدمات پس از فروش به خریداران 
نمایندگی های  گستردگی  همچنین  و 
فروش، مورد اعتماد خریداران واقع شده اند. 
چنین اعتمادی منجر به رشد سهم فروش 
تولیدات داخلی در این حوزه به حدود 90 تا 

95درصد شده است.
چه��� تلویزیون� فروشگاه� در�

می�گذرد؟
فروش  نمایندگی  به  سری  است  کافی 
فروش  بازار  بزنید.  خارجی  برندهای 
تلویزیون هایی که خط تولید آن در داخل 
کشور است اما با برند خارجی تولید می شوند 
داغ داغ است. در یک فروشگاه لوازم خانگی 
در غرب تهران، فروشنده می گوید که مردم 
به دنبال جدیدترین مدل  برندهای خارجی 

هستند. 
ماه  از  بعد  است  قرار  همسرش  و  لیلا 
رمضان مراسم عروسی برگزار کنند. آنها به 
این فروشگاه آمده اند تا برآوردی از قیمت ها 
داشته باشند که همسر لیلا بتواند برای آغاز 
زندگی مشترک مناسب ترین تلویزیون را 
به  می گوید: »خارجی  او  بخرد. 
بودن تلویزیون برایم خیلی مهم است. چون 
کیفیت بالاتری دارد. اگر یک قطعه اش هم 
گارانتی  خارجی  تلویزیون  شود ،  خراب 

بهتری دارد.« 
یک  روی  می گذارد  دست  لیلا  همسر 
برند  یک  سه بعدی  ال ای دی  تلویزیون 
 FUll «:معروف. فروشنده توضیح می دهد
HD، صفحه نمایش 42 اینچی، تله تکست،  
تکنولوژی  تصویر،  در  تصویر  قابلیت 
سه بعدی، صرفه جویی در مصرف برق و....« 
با خنده می گوید:»باکلاسه! خیلی  لیلا 

خوبه!«
من می پرسم »قیمتش چقدر است؟« . 

فروشنده می خندد: »3میلیون و 390« و 
ادامه می دهد:»ما را از نان خوردن نندازی!« 
فروشنده توضیح می دهد که 2 سال گارانتی 

اصل دارد. 
ساله ای   53 کارمند  محمدی  حسین 
است که به همراه همسر و دخترش برای 
او  است. حرف های  آمده  تلویزیون  خرید 
هم شبیه حرف های لیلاست: »گارانتی و 
کیفیت خانم!  همین دوتاست که حرف اول 

را می زند.« 
نیست؟«،  مهم  »قیمت  می پرسم: 
پاسخ می دهد: »ما کارمندیم و  محمدی 
اقساطی می خریم. برای خریدن تلویزیون 

پرداخت  قسط  بیشتر  ماه  چند  بهتر 
می کنیم که خیلی به ما سخت نمی گذرد. 
بنابراین ترجیح می دهیم تلویزیون خارجی 

بخریم.«
از�تبلیغات�تا�سلیقه�مشتری��

سونی،  ال جی،  سامسونگ،  برندهای 
فراسو،  شارپ،  ویژن،  ایکس  پاناسونیک، 
پارس و شهاب از برندهای موجود در بازار 
داخلی هستند. اما اگر سری به فروشگاه های 
تلویزیون بزنید خواهید دید که برندهای 
سامسونگ و ال جی بیشترین سهم فروش 
را در بازار داخلی به خود اختصاص داده اند. 
دلیلش تنوع بالا در مدل و قیمت باشد یا 
از  استفاده  امکان  که  آپشن هایی  وجود 
این  می دهد،  افزایش  را  روز  تکنولوژی 
شرکت ها هر روز براساس سلیقه مشتری 
تلویزیون های ریز و درشتی را روانه بازار 
می کنند و برای خریداران خود جوایزی هم 
در نظر می گیرند. برخی از دست اندرکاران 
تولید تلویزیون در کشور این امر را ناشی 
اخیر  سال های  در  دولتی  حمایت های  از 
دانسته اند، چراکه مواد اولیه این تلویزیون ها 
وارد کشور شده و در داخل کشور مونتاژ 
می شود. آنها همچنین معتقدند تبلیغاتی 
که از این تلویزیون ها در رسانه ها به ویژه 
صداوسیما انجام می شد راه جذب مشتری 

را برای آنها هموار کرده است. 
قانون�چه�می�گوید؟��

خرید  وزیران  هیات  امسال  اردیبهشت 
کالاهای خارجی که مشابه داخلی دارند را 
ممنوع اعلام کرد و به دنبال آن در خردادماه 
امسال تصویب نامه ممنوعیت خرید کالای 
خارجی منتشر شد که ردیف 31 آن به 
انواع تلویزیون رنگی اعم از صفحه تخت، 
سایزها  تمامی  در  ال ای دی  و  ال سی دی 

اختصاص دارد. 
اتحادیه  رئیس  درستی،  ابراهیم 
فروشندگان لوازم صوتی و تصویری و تلفن 
همراه در گفت وگو با  معتقد است 
که کمر تولیدکنندگان داخلی تلویزیون زیر 
بار عرضه تلویزیون های خارجی در کشور 
شکسته است: »اگر مقایسه ای در میزان 
قیمت ها داشته باشیم می بینیم تلویزیونی 
با  قیمتش  می شود  تولید  ایران  در  که 
می کند.  برابری  خارجی  تلویزیون های 
باید دید چرا با اینکه برای وارد کردن این 
تلویزیون های خارجی یا قطعات آنها هزینه 
حمل ونقل پرداخت می شود اما قیمت 2 
گروه تلویزیون داخلی و خارجی تقریبا برابر 

است؟«
مصرف کننده  می دهد:»برای  ادامه  او   
کالا  مصرف کننده  است.  مهم  قیمت  هم 
از  به دنبال قیمت مناسب، خدمات پس 
فروش و کیفیت مطلوب است. ما باید در 
ساخت تلویزیون داخلی به سمتی برویم 

که خدمات پس از فروش و کیفیت را ارتقا 
دهیم و در قیمت سعی بر این باشد که آن را 
تنزل دهیم چون خرید کالای داخلی باید 

برای خریدار مقرون به صرفه باشد.« 
زیرساخت ها  باید  بنابراین  می گوید:  او 
را آماده کنیم تا خدمات پس از فروش و 
کیفیت کالای داخلی افزایش یابد. به گفته 
وی، در یک دهه اخیر بنگاه های اقتصادی 
کوچک که تعدادشان 400هزار بنگاه در 
کشور است به هیچ وجه وضعیت مطلوبی 
تعطیل  بنگاه ها  این  از  بسیاری  نداشتند. 
شدند. مشکلاتی که پیش رو داشتند بسیار 
زیاد بود. دود مباحث مربوط به نقدینگی، 
در  غلط  سیاستگذاری  و  سوءمدیریت 
پشت درهای بسته در سال های گذشته  به 
چشم تولیدکنندگان رفت. در هیچ یک از 
تصمیماتی که گرفته شد از خبرگان اصناف 
و  بزرگ ترین  افراد  این  نشد.  نظرخواهی 
بهترین مشاوران هستند چون از نزدیک با 
این موارد سر و کار دارند. اگر پای درددل 
بسیاری  موارد  از  بنشینید  کننده  تولید 
گلایه دارد، از موانعی که بر سر راهش است. 
اولیه در گمرک  واردات کالاهای  از  شما 
تحریم ها  سیاستگذاری ها.  تا  بگیرید 
به  دلار  قیمت  نوسانات  بودند.  موثر  هم 

تولیدکنندگان خسارت زد.«
ابراهیم درستی ادامه می دهد:»تبلیغات 
هم در خرید کالای ایرانی بسیار موثر است. 
هیچکس نمی تواند منکر تاثیر تبلیغات شود. 
تبلیغات در فرهنگسازی نقش بسیار زیادی 
دارد. همه ما ایرانی هستیم و عِرق ایرانی 
داریم. ببینید وقتی تیم ملی کشورمان در 
عرصه های ورزشی موفقیتی کسب می کند 
مردم چقدر خوشحال می شوند پس عِرق 
ملی در ایرانی ها زنده است. اگر شرایط مهیا 

شود آنها هم کالای ایرانی می خرند.«
در  ما  تولیدکنندگان  می افزاید:»اما  او 
این بخش واقعا مظلوم واقع شدند. باید در 
نظر داشته باشید که دولت ها هرگز تاجران 
خوبی نبوده و نیستند. دولت ها باید تاجران 
برای  را  و زیرساخت ها  بدهند  را آموزش 
فعالیت آنها فراهم کنند. خوشبختانه در 
دولت یازدهم وضع فرق کرده است. قبلا 
عنوان  و  می آمد  تجربه ای  بدون  فرد  هر 
می کرد که مشابه فلان کالای خارجی را 
با کیفیتی حدود 30درصد کالای خارجی 
تولید می کند، به او وام می دادند تا کلنگ 
احداث کارگاه و کارخانه را بزند. دیدیم که 
کلنگ بسیاری از کارخانه ها زده شد و در 
همان ابتدای امر هم، کار رها شد. افرادی به 
سراغ این کار می آمدند که نه اهل فن بودند 
و نه متخصص و به همین خاطر بیت المال 
حیف و میل می شد. اما در حال حاضر اول 

برای تولید کالا نیازسنجی می شود.« 
که  دیدگاه  این  به  پاسخ  در  درستی 
تلویزیون های سونی و ال جی ایرانی است، 
می گوید :»درباره سایر لوازم خانگی نظر 
نمی دهم اما درباره تلویزیون باید بگویم که 
اتحادیه مربوطه نظر منطقی تری می تواند 
ارائه کند. آن تلویزیون هایی که می گویند 
تولید داخل است همه قطعاتش از خارج 
کشور وارد و در داخل مونتاژ می شود. اگر 
خلاف این است پس چرا روی تلویزیون 
است  ایران  ساخت  که  نمی شود  نوشته 
با  بتواند  خریدار  تا   )Made in Iran(
آگاهی کامل تصمیم گیری کند؟ چرا این 
کالاها با ابهام در خارجی بودن یا داخلی 
و مصرف کننده  بازار می شوند  وارد  بودن 
دارد جنس خارجی  فکر می کند که  هم 

می خرد؟«
آمارها�چه�می�گوید؟��
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یک  نتایج  )ایسپا(،  ایران  دانشجویان 
نشان  که  کرد  منتشر  را  نظر سنجی 
لوازم صوتی و تصویری،  می داد در گروه 
تولیدات  از  خانوارها  از  10/1درصد  تنها 
این  بین  در  می کنند.  استفاده  داخلی 
از  استفاده  میزان  بیشترین  محصولات، 
تولیدات داخلی مربوط به تلویزیون رنگی 
محصولات  است.  16/9درصد  میزان  به 
ساخت کره با 50/3درصد بیشترین سهم 
را در بازار محصولات صوتی و تصویری به 
خود اختصاص داده اند. محصولات ژاپنی با 
26/3درصد و محصولات چینی با 7/8درصد 
رده های بعدی را به خود اختصاص داده اند. 
با  حتی محصولات ساخت سایر کشورها 
سهم 5/5درصدی، سهم بیشتری را نسبت 
به تولیدات داخل در بازار تهران به خود 
اختصاص داده اند. نتایج این نظرسنجی در 
حالی منتشر شد که براساس اعلام انجمن 
تصویری  و  صوتی  لوازم  تولیدکنندگان 
بیشتر تلویزیون های موجود در بازار ایران 
متعلق به تولیدات داخلی اما تحت برندهای 

خارجی است. 
تلویزیونی��� نوع� چه� مردم�

می�خواهند؟
جادوست.  قاب های  سرزمین  اینجا 
در  تلویزیون های  فروشگاه  و  نمایشگاه 
حیات  هماهنگ  تصاویر  پایتخت.  شمال 
بزرگ  و  کوچک  قاب های  در  وحش 
تلویزیون ها همزمان به حرکت درمی آید. 
یک تلویزیون که تصویر مرال ها را به نمایش 
بگذارد همه تلویزیون ها همان مرال را نشان 

می دهند. 
انتخاب  تلویزیون  آمده اند  خانواده ای 
می خواهند.  اینچ   84 تلویزیون  کنند. 
سایز  »این  که  می دهد  توضیح  فروشنده 
تلویزیون در ایران تولید نمی شود.« پدر با 
تعجب می پرسد که »مگر بقیه سایزها در 
ایران تولید می شود؟«  دختر خانواده اما 
به تلویزیون کوچکتر راضی نمی شود. بهانه 
می گیرد و اشک می ریزد که همان سایز 

مناسب خانه شان است.
آن طرف تر رضا با همسر و پسر کوچکش 
او  است.  ایستاده  تلویزیون ها  تماشای  به 
شرکت بازرگانی دارد و به دنبال تلویزیونی 

برای دفتر کارش است. 
او قاطعانه می گوید که تمایلی به خرید 
کالای ایرانی ندارد:»چون گارانتی ندارند. 
باطن  در  باشند  داشته  در ظاهر  اگر هم 
ندارند! تصور می کنم تلویزیون ایرانی زود به 
زود خراب شود. خب تلویزیون های جدید 
هم چیزی نیستند که بشود آنها را باز کرد 
و دل و روده اشان را بیرون ریخت و تعمیر 
کرد. فکر کنم باید بندازمش دور و یکی 

دیگر بخرم!« 
رخساره سیاسی64 ساله است و به همراه 
دختر و نوه هایش به فروشگاه آمده است. او 
می گوید: »همان تلویزیون قدیمی خودم 
خوب بود. 7 سال است که از آن استفاده 
خانه ام  می آیند  که  نوه هایم  اما  می کنم 
می خواهند تلویزیون نگاه کنند می گویند 
که مامان بزرگ تلویزیونت »سه تا باکس« 
نداره! یک چیزی است که با آنتن معمولی 
و  بگیرند  را  کارتون  کانال های  می توانند 

تماشا کنند.« 
نوه اش پقی می زند زیر خنده و رویش 
را بر می گرداند تا من خنده اش را نبینم. 
خانم سیاسی هم جنس ایرانی نمی خرد. 
است  این هم سوال  می گوید:»دخترجان 
می پرسی؟ من چی کم از جوانترها دارم که 
بروم جنس بی کیفیت بخرم؟ بعد سر پیری 
هی زنگ بزنم بیایید خراب شده درستش 

کنید!«

چرا�مردم�تلویزیون�تولید�داخل�نمی�خرند

خدمات پس از فروش، پاشنه آشیل تلویزیون های داخلی گفت�وگو�با�رییس�اتحادیه�لوازم�خانگی:
تلویزیون خارجی

در ایران وجود ندارد
گروه گزارش: با اینکه بسیاری 
تلویزیون هایی  کارشناسان  از 
در  ال جی  نظیر  برندهایی  با  که 
زمره  در  را  می شود  تولید  کشور 
تولیدات داخلی به شمار نمی آورند 
اما  مونتاژ می دانند  تنها  را  آن  و 
اتحادیه  رییس  طحان پور  محمد 

کشوری لوازم خانگی معتقد است که تلویزیون های ال جی، 
سامسونگ و سونی ایرانی هستند و مردم هر تلویزیونی 
که بخرند، ایرانی است. چندی پیش محمدرضا شهیدی 
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری نیز 
همه تلویزیون های موجود سطح بازار که با برند خارجی 
کره جنوبی و ژاپن عرضه می شود را تولید داخل دانسته بود. 
طحان پور در گفت وگو با  تاکید می کند: وقتی خط 
تولید را در کشور راه اندازی کرده ایم، دیگر نمی توان اسم 

مونتاژ را بر آن گذاشت. 
بیشتر  � را  خارجی  تلویزیون های  مردم  چرا 

می خرند؟
چه کسی چنین حرفی زده است؟ ما در کشور تلویزیون 
خارجی نداریم. هر چه هست تولید داخل است. در حال 
ما همه ورشکسته شده اند. فقط  تلویزیون سازان  حاضر 
پارس را داریم. مادیران هم شارپ را تولید می کند و شهاب 
را هم داریم که تی سی ال را مونتاژ می کند. به غیر از اینها 
سونی، سامسونگ و ال جی فعال هستند که همگی خط 
تولیدشان در ایران است. ما اصلا واردات در حوزه تلویزیون 

نداریم. تلویزیون جزو اولویت های واردات دولت نیست. 
اگر داخلی است، پس چرا این قدر تفاوت قیمت  �

دارد؟
حق با شماست. وقتی قاچاق این تلویزیون ها وارد کشور 
می شود این قدر تفاوت قیمت دارد که موضوع قیمت را باید 

مورد بحث و بررسی قرار داد. 
بعضی از کارشناسان می گویند که این برندهای  �

خارجی که نام بردید در ایران فقط مونتاژ می شود.
اصلا چنین نیست. فناوری محصولات ایرانی بالاست. 
ما در حال حاضر خط تولید را راه اندازی کرده ایم. مثلا 
تلویزیونی که سیرجان در کارخانه ال جی تولید می شود 
درست مثل همانی است که در کره روی خط تولید است. 
فناوری خط تولید خریداری شده و در ایران راه اندازی شده 
است. به همین دلیل است که تاکید می کنم تلویزیون های 

پرطرفدار ال جی، سامسونگ و سونی ایرانی هستند. 
واقعا این طور است؟ �

فقط سایزهای بزرگ تلویزیون مثل 84 اینچ در داخل 
تولید نمی شود و وارداتی است.

بین برندهای خارجی و ایرانی، مردم برند خارجی  �
را انتخاب می کنند. چرا اینطور است؟

کالای  بیایید  که  می کنند  تبلیغ  اندرکاران  دست 
داخلی بخرید. حالا ببینید فلان کارخانه خودروسازی هم 
مدیرعاملش سوار ماشین های تولیدی خودش می شود؟ ما 
گاندی را داشتیم که کرباس را پوشید و همه هندی ها هم 
همان را پوشیدند. بنابراین وقتی چنین روندی را در پیش 
نمی گیریم نباید از مردم هم توقع داشته باشیم تمام و کمال 
آن را اجرا کنند. ما در این باره در حوزه سیاستگذاری و اجرا 

ضعیف عمل کرده ایم. به ویژه روی کلمه اجرا تاکید دارم. 
تولیدکنندگان داخلی می گویند موانعی بر سر  �

راهشان است که بر سر راه برندهای خارجی نیست.
متاسفانه هر وقت پای حرف های تولیدکنندگان بنشینید 
از ضرر حرف می زنند. در حالی که از سود سخنی نمی گویند. 
مگر می شود در کاری منفعت نباشد و سال ها در آن کار باقی 
ماند؟ آنها همیشه از کمبود تسهیلات بانکی نالان هستند. 
اما وقتی وام می گیرند به جای آنکه به دنبال توسعه فناوری 
تولید باشند ملک را بزرگ می کنند و ساختمان را وسیع 

می کنند. 
کیفیت تلویزیون های موجود در بازار را چگونه  �

ارزیابی می کنید؟
در حال حاضر کالای صوتی و تصویری در کشور ما به تولید 
انبوه رسیده و کاملا پاسخگوی نیاز داخل کشور است. نمی گویم 

کاستی نیست اما ما در این زمینه فوق العاده عمل کرده ایم. 
ما در فناوری تولید تلویزیون در چه جایگاهی  �

هستیم؟
فناوری روز دنیا در کشور ما اجرا می شود. گواهش هم 
این است که تولیدکنندگان تلویزیون نامه ای به من نوشتند 
که تلویزیون های جدید در دنیا رسیور دارند و آنها همگام 
با فناوری درخواست تولید چنین تلویزیون هایی را دارند 
اما براساس قانون کشور، استفاده از تجهیزات ماهواره ای 
ممنوع است بنابراین تولیدکننده هم نمی تواند آن را تولید 
کند. همین نکته را در اینجا مطرح کنم که روزی ویدئو در 
کشور ممنوع بود اما امروز دیگر اصلا ویدئو یک چیز عادی 
است و استفاده هم نمی شود. درباره ماهواره هم به این شکل 
است. نمایندگان مجلس باید با اصلاح قوانین چاره ای برای 

رشد و توسعه بخش تولید داشته باشند. 
درباره خدمات پس از فروش که محل گلایه مردم  �

است چطور؟
خدمات پس از فروش در بخش تلویزیون در کشور ما 
مطلوب است. در نظر داشته باشید که تلویزیون اصلا کالایی 
نیست که زود به زود خراب شود. آنچنان که مردم گمان 
می کنند، جنس ایرانی خدمات پس از فروش خوبی ندارد، 
شاید در موارد دیگری درست باشد اما در باب تلویزیون 
این طور نیست. الان در برند ال جی 5 محصول در کشور 
تولید می شود که یکی از آنها تلویزیون است. کمترین میزان 
مراجعه به بخش خدمات پس از فروش به تلویزیون مربوط 

می شود. مگر اینکه پانلش شکسته باشد.

از قدیم لفظ بسیار توهین آمیزی برای خلاقیت ها 
و استعداد های فنی - مهندسی ایرانیان به کار برده 
می شد که بسیار غیرواقعی و ناشایست بوده و هست ، 
اینکه ایرانیان فقط بلدند لولهنگ بسازند یا اینکه اساسا 
اهل کار و فعالیت . این حرف های نادرست و نظریات 
دولت های  روانی  ایستار های  نتیجه  بی معنی  کاملا 
امپریالیستی و استکباری است و القائات غیرمنصفانه ای 
که سیاست های نو استعماری را در کشور ما دنبال کرده 

و می کنند .
از دیرباز ایرانیان مهندسان و صنعتگرانی بودند که 
در ساخت بسیاری از ابزارها و وسایل مورد نیاز بشر 

پیشتاز بوده اند .
آثار برجای مانده از نوع معماری و نوع صنعت و فن 
در کشور ما ، بیانگر خصلت بالای خلاقیت و تلاش ملت 
استواری است که در بحران های بسیار از هیچ تلاش و 

کوششی فرو گذار نکرده اند .
پس از پیروزی انقلاب اسلامی ، یکی از مهم ترین و 
و  تولیدات  مصرف  مردمی ،  شعارهای  اساسی ترین 
کالاهای داخلی بود که این شعار و خواست مردمی با 
گذشت بیش از 3 دهه از انقلاب همچنان مسئله مهم 

مردم و جامعه است .
در سال های جنگ تحمیلی  که کشور با شرایط بحرانی 
از لحاظ اقتصادی روبه رو بود، مردم کمبودهای بسیار 
را در عرصه مصرف کالاهای مختلف به انحاء گوناگون 
تحمل کردند و در این زمینه از خود ایثارگری فراوان 

به خرج دادند . 
تحریم اقتصادی طولانی ، کمبود مواد اولیه ، بلوکه 
کردن ذخایر و منابع ارزی از سوی کشورهای خارجی ، 
چند گانگی نرخ ارز ، بمباران کارخانه ها و مراکز صنعتی 
بزرگ و... عملا روند تولید کالاهای صنعتی را با وقفه 
بسیار روبه رو کرده بود اما با پایان جنگ تحمیلی و 
شروع عصر سازندگی ، بار دیگر زنگهای کار و تولید در 

کارخانه های داخلی به صدا در آمد .
صنایع بزرگ و کوچک بار دیگر مشغول به کار شدند 
و در این میان ، تولیدات بسیاری را روانه بازار کردند 
به طوری که در دهه 70 گرایش بسیاری از خانواده ها 
به مصرف کالاهای داخلی به ویژه لوازم خانگی افزایش 

یافت .
صنایع داخلی دهه 70 و اوایل دهه 80 تا حدود زیادی 
فعال بودند اما بار دیگر سیل واردات کالاهای خارجی به 
کشور عملا بار دیگر چشم ها و نگاه ها را متوجه کالاهای 
خارجی ساخت . در این میان به ویژه در اواخر دهه 80 
با واردات انواع کالاهای بی کیفیت چینی و قیمت ارزان 
این کالاها ، محصولات و اجناس داخلی با صدمات و 

آسیب های زیادی روبه رو شدند . 
در سال های اخیر بار دیگر در مقایسه با قبل از انقلاب ، 
گرایش به مصرف کالاهای خارجی و اینکه برند های 
وارداتی از سوی خانواده ها مورد مصرف قرار بگیرند 

بسیار فزونی گرفته است .
اگر در گذشته بسیاری از خانواده های قشر مرفه و 
و  درآمدها  صاحبان  حتی  و  جامعه  درآمد  متوسط 
دهک های پایین - منظور قبل از انقلاب است - به مصرف 
کالاهای خارجی عادت داشتند، متاسفانه در سال های 
اخیر نیز بار دیگر این گرایش تشدید و جایگاه و نقش 
تولیدات داخلی در حیطه مصرف خانوار ها تا حد زیادی 
کمرنگ شده است . این درحالی است که به ویژه در 
زمینه ساخت و عرضه لوازم خانگی برقی نظیر تلویزیون 
با توجه به پیشرفت های فناوری سال های اخیر ، مصرف 

برند های خارجی بین خانواده ها رایج شده است . 
با این حال، برخی از دست اندرکاران تولید و عرضه 
این تلویزیون ها می گویند که این کالای برقی با نام 
خارجی در داخل کشور تولید می شود و پرسشی که 
مطرح می شود این است که اگر واقعا تولیدکننده این 
محصول صنعتی ، کارخانه های داخلی هستند چرا نام و 
عنوان ایرانی را برای محصول خویش انتخاب نمی کنند. 
آیا این کار نوعی توهین و اهانت به کارکنان، کارگران، 
مهندسان و مدیران شرافتمند ایرانی نیست که برای 
تولید چنین محصولاتی زحمت می کشند و بعد آن را 

باید با نام و برند خارجی بفروشند . 
این کار در حقیقت نوعی نگاه تحقیرگرانه به تولیدات 
و محصولات ایرانی است و همان گونه که قبلا نیز اشاره 
شد این حرکت بی اعتنایی و بی توجهی به خلاقیت ها و 

استعدادهای فنی - مهندسی ایرانیان است .
بحث دیگر این است که با توجه به خلاقیت دانش و 
مهارتی که در بین صنعتگران ، مهندسان و کارگران 
ایرانی وجود دارد، اساسا چرا برنامه ریزی اساسی برای 
ساخت انواع تلویزیون با فناوری روز اما با برند ایرانی 
انجام نمی شود و چرا برای تبلیغ محصولاتی که ایرانیان 
یا  یافته  توسعه  نظیر کشورهای  آن هستند  سازنده 

درحال توسعه ، اقداماتی انجام نمی شود .
آگاهی  برای  خاصی  تبلیغاتی  سیاست  هم اکنون   
دادن به جامعه به ویژه نسل جوان برای مصرف کالاها 
بی اعتنایی  این  و  ندارد  وجود  داخلی  محصولات  و 
فرهنگی نیز مزید بر علت شده و بر توهم اینکه ایرانیان ، 
صنعتگران و فناوران خوبی نیستند، دامن زده می شود . 
در یک کلام باید بگوییم که باور کردن خود در عرصه 
صنعت و فن نه تنها باعث توسعه و پیشرفت اقتصادی - 
صنعتی می شود، بلکه نام ایران را در همه جای دنیا بار 

دیگر بلند آوازه می سازد.

مینو بدیعی
 دبیر گروه گزارش

خلاقیت های فنی خود 
را باور کنیم

برای مصرف کننده 
هم قیمت مهم است. 

مصرف کننده کالا به 
دنبال قیمت مناسب، 
خدمات پس از فروش 
و کیفیت مطلوب است. 

ما باید در ساخت 
تلویزیون داخلی به 

سمتی برویم که خدمات 
پس از فروش و کیفیت 

را ارتقا دهیم 
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گفت وگوی روز

»می خوام توی جمع برق بزنم« این را شهرام ۲۵ ساله 
شبکه  عمل  برای  هزینه  تومان  ۴میلیون  که  می گوید 
برای  را  چشمش  رنگ  که  کرده  هزینه  چشمی اش 
همیشه به طوسی تغییر دهد. علی ۱۸ساله است و تازه 
پیش دانشگاهي اش را تمام کرده. چسب سفیدي که طول 
و عرض دماغش را پوشانده از دور داد مي زند این بیني 
عمل شده است. در میان مهمانان نشسته و سرش را بالا 
نگه داشته تا بیني اش بیشتر از همیشه سربالا به نظر برسد. 
او نزدیك به ۴میلیون و 600هزار تومان براي این کار هزینه 

کرده است. 
مي گوید: »وقتي مي رفتیم مهماني یا در کوچه و خیابان 
من  بیني  به  دخترها  به ویژه  مردم،  مي کردم  احساس 

مي خندند.« 
گوشي موبایلش را بالا مي آورد و یکي از عکس هاي قدیمي 
خود که نیمرخش را به نمایش گذاشته نشانم مي دهد: 
»دکتر مي گفت نیازي به عمل نیست. حتي مي خواست 
منصرفم کند اما وقتي قاطعیت مرا دید عملم کرد.« قبل از 
این خودش را پسري زشت مي دانسته اما حالا اوضاع برایش 
فرق مي کند: »دماغم بهترین شکل را هم که نداشته باشد 
حداقل سربالاست و این نوع دماغ مد است. پس هیچکس 

نمي تواند از من ایراد بگیرد.«
به  اخیر  سال  چند  در  جراحی  و  زیبایی  صنعت 
به خصوص  در همه جای جهان  سودآورترین صنعت ها 
در کشور ما تبدیل شده است. درآمد این صنعت در سال 
۲00۵ در بریتانیا ۷۵0میلیون پوند بود که در سال ۲0۱0 
به ۲میلیارد و 300میلیون پوند رسید و پیش بینی می شود 
که تا سال ۲0۱۵ به 3میلیارد و 600میلیون پوند برسد. اگر 
در ایران متوسط ۵0 هزار عمل جراحی در سال انجام شود 
و متوسط ۸ میلیون تومان هزینه شود مبلغ ۴00 میلیارد 
تومان هزینه می شود. ریشه صنعت جراحی زیبایی به آیین 
»بیمارانگاری زنان« در دوره ویکتوریایی بازمی گردد که 
فیزیولوژی، محرک ها و میل های طبیعی و سالم زنانه را 

»مریض و معیوب« قلمداد می کرد.
�صنعت�جراحی�در�ایران���

و  پوست صورت  پلك، کشیدن  پروتز سینه، جراحی 
گردن، کوچك کردن سینه، جراحی بینی، لیپوساکشن، 
جراحی رفع افتادگی شکم، جراحی برداشتن چربی، بالا 
بردن ابرو و جراحی گوش از محبوب ترین جراحی ها بین 
زنان و جراحی بینی انتخاب بیشتر مردان ایرانی به حساب 
می آید. بلند کردن قد با عمل، جراحی های بازو، پهلو، 
انگشتان، ساق پا ازجمله دیگر جراحی های بدن است که با 
تعداد رو به افزایش متقاضیان آن، چرخه صنعت جراحی و 
زیبایی پرتحرک تر از دیگر صنایع بزرگ و کوچك اقتصادی 
در حال حرکت است. دکتر ابراهیم رزم پا، دبیر علمي 
چهارمین کنگره راینولوژي می گوید: اعمال جراحي بیني 
در کشور ما ارزان است و همچنین کیفیت بسیار بالایي دارد. 
این امر باعث شده که مراجعان بسیاري از کشورهاي 
همسایه براي انجام جراحي زیبایي به ایران بیایند. با توجه 
به کیفیت بالاي جراحي زیبایي در ایران و هزینه پایین آن 
نسبت به کشورهاي دیگر، بیماران بسیاري علاقه مند به 
جراحي در ایران هستند و مي توانیم به آن به عنوان صنعت 
سودآور نگاه کنیم. درخواست ما از مسئولان این است که 
تسهیلاتي براي بیماران خارجي فراهم کنند تا بیمار به 
راحتي به ایران بیاید و تحت جراحي قرار گیرد. این در حالی 
است که رییس انجمن جراحان پلاستیك ایران معتقد است 
سالانه حدود ۲۵ تا 30 هزار جراحی زیبایی در کشور انجام 
می شود که بسیاری از آنها تحت تاثیر تبلیغات رسانه های 
زرد صورت می گیرد و ضرورتی برای انجام آنها وجود ندارد 
و خیلی ها این عدد را تا ۱00 هزار عمل در سال مطرح 
انجمن  رییس  امامی،  سیدعبدالحسن  دکتر  می کنند. 
جراحان پلاستیك ایران اظهار کرد: 60 درصد این موارد 
مربوط به جراحی بینی و بقیه آن مربوط به سایر جراحی های 
زیبایی و پلاستیك است. جراحی پلك و صورت در ایران در 
رده چهارم و پس از لیپوساکشن، سینه و شکم و در آمریکا 
در رده دوم قرار دارد. وی ادامه داد: شمار زیاد تبلیغات 
رسانه ای و نبود نظارت بر عملکرد پزشکان و به طور کلی 
حوزه پزشکی سبب شده که مردم در موارد زیادی در مورد 
انتخاب پزشك معالج خود به اشتباه افتاده و عوارض و 
مشکلات زیادی را متحمل شوند. رییس انجمن جراحان 
شده،  اعلام  شکایات  ۱0درصد  گفت:  ایران  پلاستیك 
مربوط به جراحی پلاستیك در حوزه جراحان پلاستیك 

و ۹0درصد مابقی مربوط به تکنسین ها و پزشکان رشته 
هایی است که بدون داشتن تخصص لازم به حوزه جراحی 
پلاستیك ورود کرده اند. وی افزود: دو نوع اقدام در زمینه 
جراحی پلاستیك  روی بیماران صورت می گیرد که یکی 
از آنها جراحی و دیگری تزریق ژل و مواد فلج کننده اعصاب 
)بوتاکس( است؛ اعمال جراحی تنها در زمانی مورد استفاده 
قرار می گیرد که به عنوان نمونه پلك فرد به اندازه ای پایین 
افتاده باشد که دید او را دچار اختلال کرده  یا به دلیل ایجاد 
سنگینی پلك چشم او زود دچار خستگی شود؛ در غیر 
این موارد انجام جراحی پلاستیك به هیچ عنوان توصیه 
نمی شود. استفاده از پروتزها و ژل های غیرقابل جذب را 
با احتمال بروز عوارضی همچون ایجاد عفونت و آبسه و 
در نهایت اجبار به تخلیه این مواد همراه دانست و گفت: 

در برخی موارد نمی توان تمام این مواد را از بدن فرد خارج 
کرد و فرد با عوارض آن و فرم بدی که ایجاد شده تا آخر عمر 

مواجه خواهد بود. 
�صنعت�بدن،�شکل�نوین�یک�خشونت���

میشل فوکو نویسنده فرانسوی در کتاب »مراقبت و تنبیه« 
از اقدامات انضباطی نام می برد. براساس این سازوکار جدید 
قدرت یك نفر می تواند بدن دیگران را طوری کنترل کند 
که نه تنها آن گونه که او می خواهد رفتار کنند، بلکه این 
رفتار را به نحوی انجام دهند که به نظر رسد براساس میل 
خود انجام داده اند. تبدیل زنان به بازیچه هایی در دستان 
مردان، تعیین الگوهای زیبایی توسط شرکت های تجاری 
و تحقیر زنان در تبلیغات و فیلم ها و مدهای جدید عرضه 
شده در بازار، مسیر انتخاب شده برای چرخه صنعت زیبایی 
است. دکتر پرویز پیران استاد جامعه شناسی در تعریف 
زیبایی در دوران معاصر می گوید: اگر در گذشته از زنانگی 
کلیتی وجود داشت اما  اکنون زیبایی جزء به جزء اعضای 
صورت و بدن - مطابق با الگوهایی که رسانه ها در اختیار 
قرار می دهند- اهمیت  یافته است. استاندارد کردن زیبایی 
و تعریف خاص فیزیکی از آن، در نگاه جامعه شناسان نوعی 

فاشیسم زیبایی محسوب می شود. 
پیران می گوید: ساخت الگوی جونز و جولی)هنرپیشگان 
به  دستیابی  و  زیبایی  معیارهای  به عنوان  هالیوود( 
به  باعث  آنها  به  با شبیه شدن  اجتماعی  بالای  جایگاه 
وجود آمدن الگوهایی مصرفی شده است که زیبا شدن 
براساس استاندارد های این الگو تعریف می شود و کسانی 
خواهند  سرخوردگی  دچار  ندارند،  ظاهری  چنین  که 
شد. در هر دوره از تاریخ، شاهد معیارهای گوناگونی از 
زیبایی هستیم. این معیارها همواره توسط قدرت حاکم 
و فرهنگ طبقه غالب تعیین شده اند، اما در عصر جهانی 
شدن، فناوری های ارتباطاتی به عنوان عاملی بسیار مهم 
ترویج  و  به شکل دهی  فرهنگ حاکم  و  کنار طبقه  در 
استاندارد های زیبایی می پردازند.  بر اساس تحقیقی که 
انجام  آریا  مطالعات  مرکز  آسیب شناسی  گروه  توسط 
شده است، 6۵ درصد دختران زیر ۲۵ سال از ظاهر خود 
راضی نیستند و بسیاری از آنها به جراحی زیبایی روی 
می آورند. گرایش روزافزون به زیبایی و افزایش تقاضا 
برای این نوع از جراحی، منجر به افزایش ۸3درصدی 
تعداد جراحی های پلاستیك در دهه گذشته شده است. 
نویسندگان فمنیست همواره معتقدند که تلاش زنان 
برای آرایش ظاهرشان، آنان را به فریب خوردگان صنعت 
مد تبدیل کرده که به عنوان اسباب  بازی مردان، همچنان 
باید مظلومیت و ستم های وارده به همجنس های خود 

بخش  در  فمنیست  نویسنده  اسکات  کنند.  تحمل  را 
معرفی کتاب خود می نویسد: چنین تفکرات رایجی، به 
 ندرت زیر سوال رفته یا اجازه تردید در مورد آن وجود

 داشته است.
 وی می افزاید: »در دنیای واقعی، موضوع ظاهر فردی 
زنان، بارها به عنوان ابزار قدرت و کنترل جنبش زنان و 
پافشاری بر تغییر در طبقه اجتماعی، آموزشی و نژادی 
آنان، مورد استفاده قرار گرفته است. یکی از مبانی کلیدی 
و بنیادین چنین انتقاداتی این است که مد توسط صنایع 
مد و محصولات آرایشی تحت سلطه مردان، به جامعه 
دیکته می شود. با نگاهی به تاریخچه ۱۵0 ساله صنعت 
مد می توان دریافت که اکثر مردان در مورد ابعاد این 
بازار، حرف کمی برای گفتن دارند. بی تردید، این صنعت، 
زن محور بوده و زنان با ورود به آن، بهت  زده می شوند و به 
صورتی قابل توجه، اکثر تبلیغات مربوط به صنعت زیبایی، 

توسط زنان نوشته می شود.
�تاریخچه�جراحی�و�روند�تبدیل�آن�به�صنعت���

ستارگان سینما مانند الهه های کوه المپ دور از دسترس 
محسوب می شوند و تلاش همه در جهت هر چه شبیه تر 
شدن به آنها مسابقه ای در زیباتر شدن پدید می آورد که در 
نتیجه آن جراحی های زیبایی به نقطه اوج خود می رسند. 
جراحی پلاستیك دارای دو شاخه اصلی است؛ یکی از آنها 
مربوط به جراحی های ترمیمی و رفع سوختگی و دیگری 
در ارتباط با جراحی های زیبایی است. نخستین جراحی 
پلاستیك ۸00 سال قبل از میلاد در هند انجام شده 
است و در مصر نیز پزشکان از روش های ترمیمی استفاده 
در  )رینوپلاستی(  بینی  جراحی  نخستین  می کرده اند. 

آمریکا در سال ۱۸۲۷م انجام شده است. 
پس از جنگ جهانی اول و دوم به دلیل وجود مجروحان 
زیاد، جراحی پلاستیك هم به منظور ترمیم و هم به منظور 
پلاستیك  کرد. جراحی  پیدا  بیشتری  رواج  زیباسازی 
۵0سال قبل به منظور ترمیم ضایعات ناشی از سوانح 
سوختگی و تصادف وارد ایران شد، اما با گذشت زمان و 
بیشتر شدن تمایل نسل جوان به این نوع جراحی در جهت 
زیباتر شدن، شاهد افزایش ۸0 درصدی آن در دهه ۷0 و 
۸0 هستیم که این امر ایران را در کنار برزیل با داشتن 
رتبه بالا در میزان جراحی زیبایی قرار داده است. آنچه 
پرداختن به این موضوع را بسیار مهم و حیاتی می کند، 
مسائل و حواشی مربوط به این جراحی ها و گاه وجود 
نتایجی نامطلوب است. شکایت های انجام شده از جراحان 
زیبایی و افزایش آن در کشور، هشداری مهم است که توجه 

بدان از ضروریات محسوب می شود.  علاوه بر این، پرداختن 
انجام  به  منجر  که  روانشناختی  و  اجتماعی  بستر  به 
جراحی های زیبایی توسط افراد جامعه می شود، می تواند 
به درک بهتر ما از این پدیده کمك شایانی کند. براساس 
آمارهای موجود در کشور ما، جراحی بینی در رتبه اول، 
جراحی اندام در رتبه دوم و حذف چین و چروک صورت 
در رتبه سوم جراحی های معمول در ایران قرار دارد. طبق 
نظرسنجی تلفنی انجام شده از مردم تهران، ۴۵ درصد انواع 
جراحی های زیبایی شامل موارد مختلفی می شود: عمل 
زیباسازی لاله گوش، رفع افتادگی پلك ها و از بین بردن 
پف آنها، لیفتینگ صورت که به منظور رفع افتادگی آن و از 
بین بردن چین و چروک انجام می شود. تزریق بوتاکس به 

لب برای کلفت تر کردن آن، کاشت مو و لایپوساکشن که 
عملی به منظور برداشتن چربی های زیر پوستی فرد است.

 آخرین مورد یعنی لایپوساکشن از خطرناک ترین موارد 
جراحی زیبایی است که موارد مرگ و میر در آن بسیار 
شایع است. امر قابل توجه در این زمینه، تقاضای زیاد برای 
انجام جراحی های زیبایی است که منجر به رشد عرضه 
آن توسط پزشکان مختلف می شود. همین امر، ریسك 
و خطر آسیب به متقاضی را بسیار بالا می برد و سالانه 
نتیجه عمل غیرمتخصصانه  از فوت در  شاهد مواردی 
لایپوساکشن هستیم. این در حالی است که هیچ نظارتی 
از سوی وزارت بهداشت و نظام پزشکی بر عملکرد این 
مراکز درمانی وجود ندارد و تعداد قربانیان جراحی های 

زیبایی به دلیل نبود آمار رسمی مشخص نیست.
سهل انگاری  به دلیل  که  جوانی  دختر  مورد  مانند   
پزشکش در انجام عمل ترمیمی زیبایی شکم و سینه، 
و  می شود  قلبی  ایست  دچار  عمومی  بیهوشی  به علت 
پس از به هوش آمدن، به سبب شدید بودن صدمه وارده 
به مغز، مجبور به زندگی نباتی شده است. آنچه اهمیت 
دارد مشخص کردن هدف انجام چنین جراحی هاست. 
آیا به منظور طبیعی تر شدن و از بین بردن نقص ظاهری 
است یا برای تغییر و جواب دادن به نیاز جامعه برای زیباتر 
شدن؟ جواب این سوال مستلزم پرداخت عمیق تر به روند 
تغییر ارزش ها و هنجارها در بستر جامعه تحت تاثیر عوامل 

گوناگون است.
�صنعت�پزشکی�و�زیبایی��

بسیار  سرعت  با  غیرتهاجمی  روش های  و  تزریق ها 
یا  هستند  گسترش  به  رو  جراحی  به  نسبت  بالاتری 
تقریبا هیچ چیز نمی تواند جلوی علاقه زنان و در برخی 
موارد مردان را به زیبایی بگیرد. در جریان کنگره اروپایی 
جراحی پلاستیك میزان گردش مالی پزشکی زیبایی 
در جهان، با رشد ۱0درصدی در سال ۲0۱۲ میلادی، 
۴میلیارد و ۴00میلیون یورو برای جراحی و درمان های 
ملایم تر )تزریق، لیزر و غیره( اعلام شده، این روند تا سال 
۲0۱۷ ادامه خواهد داشت.  این روزها بازار جراحي هاي 
زیبایي حسابي داغ است. قبلا زنان و مردان جوان و میانسال 
مشتري قرص و محکم مطب هاي جراحي زیبایي بودند اما 
هم اکنون به گفته برخي متخصصان جراحي زیبایي مراجعه 
نوجوانان ۱۴ و ۱۵ ساله براي انجام عمل هاي زیبایي رو به 
افزایش است و این کاهش سن نگران کننده است. اگرچه 
آمار دقیق و رسمي از جراحي هاي زیبایي در کشور موجود 
نیست اما طبق برخي آمار غیررسمي که سایت فرارو به 
آن اشاره کرده میزان جراحي هاي زیبایي در ایران ۷ برابر 
اروپا است، برخي آمار غیررسمي دیگر نیز ایران را در ردیف 
دوم یا سوم از نظر جراحي هاي زیبایي مي دانند حتي یك 
فوق تخصص جراحي پلاستیك ادعا کرده، ایران پایتخت 
عمل هاي زیبایي جهان است.  دکتر سجاد درویش، فوق 
تخصص جراحي زیبایي و پلاستیك و عضو انجمن جراحان 
زیبایي و پلاستیك معتقد است، گرایش به عمل جراحي 
زیبایي در ایران به مد تبدیل شده است و یك نوع پرستیژ) 
جایگاه اجتماعي( به حساب مي آید. وي مي گوید: اکنون جو 
جامعه تغییر کرده، تبلیغات روي اذهان مردم تاثیرگذاشته 
و بسیاري از افراد تحت تاثیر تبلیغات به عمل جراحي 
زیبایي روي مي آورند. حتي بسیاري از شاخص هاي زیبایي 
نیز بین جوانان تغییر کرده است. به گونه اي که دخترهاي 
جوان، پسرهاي داراي فلان فرم بیني را مي پسندند و پسرها 

دختران داراي فلان فرم صورت را.
مرور  به  زیبایي  این شاخص هاي  مي افزاید:  درویش   
زمان تغییر مي کنند. ممکن است امروز فلان فرم لب و 
بیني مد باشد ولي چند سال بعد دیگر کسي به این مدل ها 
توجهي نکند. وي به برخي از تجارب خود اشاره کرد و درباره 
شاخص هاي زیبایي و مدزدگي ها گفت: برخي از دختران به 
مطب من مراجعه مي کنند و مي گویند فلان گونه فرم لب 
مد است این افراد چه بسا هیچ ایرادي در بیني و لب شان 

دیده نمي شود ولي بازهم اصرار به عمل جراحي دارند. 

بررسی�علل�گرایش�جوانان�به�جراحی�زیبایی�و�اثرات�اقتصادی�آن�و�ثروتی�که�به�باد�پیری�می�رود

 سراب زیبایی یا صرف مخارج بیهوده و گزاف خانوارها
   پرستو بیرانوند- گروه گزارش:  
صنعت زیبایی و جراحی در ایران به 
صنعت ها  پردرآمدترین  از  یکی 
تبدیل شده است، این در حالی است که اقتصاد 
بیمه، سلامت و بهداشت در ایران از جایگاه چندان 
مستحکمی برخوردار نیست. در حال حاضر تب 
مصرف گرایی زیبایی چنان جامعه ثروتمند و حتی 
از  برخی  که  است  دربرگرفته  را  متوسط  طبقه 
خانواده ها، به ویژه دختران و پسران جوان حاضرند 
بخش مهمی از بودجه و درآمد خانوار را که با زحمت 
و مرارت زیاد به دست می آید صرف جراحی های 
پلاستیک و زیبایی کنند و در این میان، بخشی از 
درآمدها، صرف مخارج و هزینه هایی می شود که 

بیانگر مصرف زدگی بی رویه جامعه  است.
به راستی این تب فراگیر، بیانگر نوعی نه تنها 

بیماری اجتماعی بلکه آسیب اقتصادی نیست؟!

کارگران پیمانکار شرایط دشوار و سختی را در واحدهای 
صنعتی می گذرانند. آنان به آینده خویش امیدی ندارند، 
زیرا هر روز و حتی هر لحظه ممکن است مشمول تعدیل 

و اخراج شوند. 
کارگران  اخراج  مسئله  روزنامه،  »پرونده«  صفحه  در 
پیمانکار از ابعاد مختلف مورد بررسی قرار گرفته است و 
در این ستون، ولی الله صالحی نماینده پیشین کارگران در 
شورای عالی کار به تنگناها و مسائل کارگران ایرانی اشاره 

می کند.
وی معتقد است که کارگران ایرانی راه پرپیچ و خم و 
سختی را گذرانده اند تا به این جا رسیده اند. وضعیتی که هر 
چند مطلوب نیست اما در مقایسه با قبل، بهتر شده است. او 
در گفت وگو با  به پرسش هایی درباره وضعیت 

کارگران پاسخ گفته است:
چرا شرایط برای کارگران پیمانی سخت تر است؟ �

در یك دوره ای این بحث درباره کارگران قراردادی رواج 
داشت و به اصطلاح به اوج خود رسیده بود. همان طور که 
می دانید کارگران به دو صورت مشغول به کار می شوند 
صنایع  تولیدی،  شرکت های  کارگاه ها،  با  مستقیما  یا 
و وزارتخانه ها یا در حالت دوم با شرکت های تامین نیرو 
قرارداد می بندند. در دوره ای جذب نیرو از طریق دوم به 
شکل افراطی شده بود که البته تمهیداتی صورت گرفت که 
این امر کاهش یابد. این موضوع مغایر با قانون است. چگونه 
ممکن است یك کارگر دو کارفرما داشته باشد؟ یك کارفرما 
فردی است که شرکتی تاسیس کرده و کارگران را جذب 
می کند و به محلی به جز محل کار خود می فرستد. برای کار 
و کارفرمای دوم مدیری است که بالای سر کارگر است و از 
او کار می خواهد. از آنجا که این امر مغایر قانون است همواره 
پیگیری هایی برای جمع آوری این شرکت ها انجام شده 
است. نمی گویم به طور کامل جمع شده اند اما از تعدادشان 
بسیار کاسته شده است. به این معنا که شرکت های خدماتی 
تامین نیرو آن گونه که به اوج رسیده بودند رفته رفته تنزل 

پیدا کردند. 
مشکلات  � که  هستند  کارگرانی  هنوز  اما 

ناشی از قرارداد غیرمستقیم با کارگاه، کارخانه و  
سازمان های دولتی را تحمل می کنند.

علت اصلی این ماجرا نبود تعادل در عرضه و تقاضاست. 
کار کم است و کارگر زیاد. ما کارگرانی داریم که ۲0 سال 
است یکجا کار می کنند، اما قراردادشان هنوز یك سال 
یك سال تمدید می شود. کارفرما قرارداد را طوری تنظیم 
می کند که اگر کارگر باب میلش نبود فورا عذرش را بخواهد. 

گفته می شود خلأ قانونی هم در این زمینه داریم! �
بله قوانین و دستورالعمل های مربوط به کار باید بازبینی 
شود، به نحوی که نیروی کار آسیب نبیند. وقتی نیروی کار، 
طوری کار می کند که مدام از بیکار شدنش نگران است 
نخستین کسی که ضرر می کند کارفرماست. کارگری که 
احساس تعلق به محیط کار نمی کند، بهره وری لازم را ندارد. 
به این ترتیب هم کارگر دارد ضرر می کند و هم کارفرما، هم 
دولت دارد ضرر می کند و هم ملت. ما در نیروی کار، کارگر 
قراردادی تعریف شده در قانون نداریم. اصلا در کارهایی که 

ماهیت دائم دارند، نیروی قراردادی در آن معنا ندارد. 
همین قراردادهایی که منعقد شده است هم در  �

بسیاری مواقع رعایت نمی شود.
دقیقا همین طور است. بسیاری از نیروهای کار حقوق 
ماهانه خود را آن طور که قانون وضع کرده است، دریافت 
نمی کنند. یا اینکه سنوات نمی گیرند. اینها به دلیل مفرهایی 
است که کارفرما در قانون پیدا کرده است. کارگر همواره در 
زندگی خود دچار چالش است. سنواتش ثبت نمی شود، حق 

بیمه اش رد نمی شود.
به پیمان گذاشتن نیروی کار و کارگر چطور؟ آیا  �

قانونی است؟
اگر پیمانکار اول حق و حقوق کارگر را پرداخت نکند، ماده 
۱۲ قانون کار می گوید که هر کارفرمایی به جای او می آید، 
قائم مقام کارفرمای قبلی است و باید حق و حقوق کارگر را 
پرداخت کند. البته بسیار دیده شده است که کارفرما شانه 
خالی می کند و در چنین شرایطی کارگر باید مراجعه کند 
به مراجع حل اختلاف. اما اینکه همزمان با آمدن کارفرمای 
جدید به کارگر قدیمی بگویند مدت قراردادت تمام شده، 
باید بروی و نیروی جدید را به جای او جایگزین کنند، از 
مشکلات قراردادی کار کردن است و کارفرما در باب آن 
مخیر است. متاسفانه کاری نمی شود کرد. اینها از مواردی 

است که در بازبینی قانون باید مدنظر قرار گیرد. 
ضرورت توجه به این موضوع در کجاست؟ �

مشکلاتی که این مسئله به وجود می آورد، فراوان است و 
این امر ضرورت توجه را نشان می دهد. مثلا کارگر قدیمی 
بهره وری  به  می خواهد  تازه  است،  گرفته  یاد  را  کاری 
برسد، اما مانع می شوند. اکثر این افراد متاهل هستند و 
خانه ای خریده اند، ماشینی خریده اند، فرزند دارند و قسط 
وام پرداخت می کنند، اما همه ابعاد زندگی آنها به چالش 
کشیده می شود. از سوی دیگر جذب مجدد او کار بسیار 
سختی است. وقتی کارگری چند سال از عمرش را برای 
یك کارفرما کار کرده دیگر جوان نیست و اکثر کارفرماها 
علاقه مند هستند که نیروی جوان جذب کنند. جا دارد 
دولت در قالب دستورالعمل ها و آیین نامه ها از این کارگران 

حمایت کند.

نماینده�پیشین�کارگران�در�شورای�عالی�کار:�
  قوانین و خلأهای قانونی اشتغال 

باید بازبینی شود

مد توسط صنایع مد و محصولات 
آرایشی زیر سلطه مردان، به جامعه 
دیکته می شود. با نگاهی به تاریخچه 
150 ساله صنعت مد می توان دریافت 

که بیشتر مردان در مورد ابعاد این 
بازار، حرف کمی برای گفتن دارند

 اگر در ایران متوسط 50 هزار 
عمل جراحی در سال انجام شود و 
متوسط 8 میلیون تومان هزینه 
شود مبلغ 400 میلیارد تومان 

هزینه می شود
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نگاه روزدریچه

با ادامه مذاکرات جمهوری اسلامی ایران 
با  و گروه 1+5 در وین، معاون وزیر نفت 
اشاره به پابرجا ماندن تحریم های صادرات 
گاز  صادرات  افزایش  هرگونه  پتروشیمی، 
را در  پتروشیمی  مایع و سایر محصولات 
گروی توافق نهایی در مذاکرات اخیر وین 

عنوان می کند.
یکی  فعلی  شرایط  در  مهر،  گزارش  به 
صادراتی  سبد  محصولات  مهم ترین  از 
پتروشیمی ایران، گاز مایع است به طوری که 
سالانه 2 تا 2/5 میلیارد دلار فقط گاز مایع 
از مجتمع های پتروشیمی به بازارهای چهار 

گوشه جهان صادر می شود.
بر این اساس یکی از مهم ترین مشکلات 
پیش روی صادرات گاز مایع به ویژه پس از 
افزایش تحریم های غیرقانونی غرب، تامین 
سایر  و  مایع  گاز  حمل  ویژه  کشتی های 

محصولات مایع پتروشیمی بوده است.
شرکت  مدیرعامل  شعری مقدم،  عباس 
بر  تاکید  با  ایران  پتروشیمی  صنایع  ملی 
اینکه در حال حاضر گاز مایع گلوگاه اصلی 
صنعت پتروشیمی کشور است، گفته است: 
مالکان کشتی های خارجی حمل گاز مایع با 
وجود تمایل شدید به حمل این محصولات، 
به دلیل تحریم های بین المللی قادر به تردد 

در بنادر ایران نیستند.
معاون وزیر نفت با اشاره به پابرجا بودن 
مشکلات تحریم تامین کشتی، فروش، حمل 
و نقل و مبادلات بانکی و بیمه محموله های 
ایران،  پتروشیمی های  صادراتی  مایع  گاز 
بین المللی  بیمه  کرد: شرکت های  تصریح 
پی اندآی )P&I( عملا تنها بازه زمانی 6 ماه 
را پوشش داده اند و در مکاتبه های رسمی با 
مالکان کشتی های حمل کننده محصولات 
پتروشیمی نیز یادآوری و تاکید کرده اند که 
این موضوع هنوز آنها را از عقد قراردادهای 

بلندمدت منع می کند.
به گفته این مقام مسئول مالکان اروپایی، 
شریکان  با  شرکت هایی  یا  کره ای  ژاپنی، 
آمریکایی ضمن تماس یا حتی دیدارهای 
خود  کامل  آمادگی  تهران،  در  حضوری 
رفع  شرط  به  همکاری  شروع  برای  را 

برقراری  به ویژه  مربوطه،  محدودیت های 
پوشش بیمه پی اند آی اعلام کرده اند.

شعری مقدم با تاکید بر اینکه در زمینه 
پتروشیمی شرکت های  فروش محصولات 
معتبر اروپایی، ژاپنی و کره ای علاقه مندی 
ایران  بازار  در  دوباره  برای حضور  را  خود 
اعلام کرده اند، یادآور شده است: همکاری 
بلندمدت در گرو پایان یافتن مهلت 6 ماه 
گروه 1+5 و دریافت مصوبه های قطعی برای 
همکاری بلندمدت ایران و این کشورهاست.

پیشنهاد�نفتی�آمریکا�به�ایران��
معاون وزیر نفت از تماس و حتی مذاکرات 
محصولات  دریایی  حمل  شرکت های  با 
از  برخی  از سوی  مایع  گاز  و  پتروشیمی 
آمریکایی  با شریکان  شرکت های خارجی 
خبر داد و اعلام کرد: افزایش صادرات گاز 
مایع ایران در گروی توافق نهایی 1+5 است.

وضعیت  آخرین  درباره  شعری مقدم 
صادرات گاز مایع ایران، گفت: در حال حاضر 
صنعت  اصلی  گلوگاه   ،)LPG( مایع  گاز 
پتروشیمی کشور است، ضمن اینکه مالکان 
وجود  با   LPG حمل کننده  های  کشتی 
تمایل شدید به حمل این محصولات به دلیل 
تحریم های بین المللی قادر به تردد در بنادر 

ایران نیستند.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 

با بیان اینکه تاکنون در زمینه رفع تحریم ها 
و مقولات بیمه، فروش، حمل ونقل و مبادلات 
نشده  پتروشیمی گشایشی  بانکی صنعت 
تعیین  ماه   6 زمانی  بازه  در  گفت:  است، 
شده میان ایران و گروه 1+5، بیشتر جنبه 
اعتمادسازی و شروع مذاکرات آتی در صنعت 
پتروشیمی دنبال شده و در عمل سبب باز 
یا مراجعه مالکان قوی و عقد  بازار  شدن 

قراردادهای بلندمدت نشده است.
این مقام مسئول افزود: شرکت های بیمه 
بین المللی پی اند آی )P&I( عملا تنها بازه 
زمانی 6 ماه را پوشش داده اند و در مکاتبه های 
حمل کننده  کشتی های  مالکان  با  رسمی 
و  یادآوری  نیز  پتروشیمی  محصولات 
تاکید کرده اند که این موضوع هنوز آنها را 
بلندمدت منع می کند.  از عقد قراردادهای 
دستورالعمل  در  داد:  ادامه  شعری مقدم 
به  پی اند آی  بین المللی  بیمه  شرکت های 
مالکان کشتی ها تاکید شده که در صورت 
بروز حادثه یا خسارت و باز بودن پرونده های 
تاریخ از  پس  تا  احتمالی   خسارت های 
پاسخگوی  بیمه  20 جولای، عملا شرکت 
پرونده مذکور نخواهد بود؛ این مهم سبب شده 
شرکت های معتبر بین المللی مانند گذشته از 
اعزام کشتی خودداری کرده یا به صورت مورد 

به مورد به حمل محصولات اقدام کنند.

پیشنهاد�نفتی�ایران�به���5+1
از سویی، مشکلات پیش روی صادرات گاز 
مایع با وجود توافق اولیه ایران و کشورهای 
1+5 در مذاکرات ژنو3 حتی اعتراض برخی از 
مدیران و مسئولان صنعت پتروشیمی کشور 

را هم به همراه داشته است.
بزرگ ترین  مدیرعامل  نژادسلیم،  عادل 
اردیبهشت ماه  ایران  پتروشیمی  هلدینگ 
ارائه  با  خبرنگاران  جمع  در  سال جاری 
خواستار   5+1 کشورهای  به  پیشنهادی 
خروج گاز مایع از فهرست تحریم ها شد و 
اعلام کرد: بر خلاف محصولات پتروشیمی 
و فرآورده های پلیمری، گاز مایع تولیدی 
پتروشیمی ها هنوز در فهرست تحریم قرار 
دارد. با این وجود از اسفند ماه سال گذشته 
پتروشیمی  محصولات  محموله  چند 
به  نیاز  که  ایران  پلیمری  فرآورده های  و 
کشتی های ویژه حمل نداشته است به برخی 
همچون  اروپا  اتحادیه  عضو  کشورهای  از 
ایتالیا و آلمان صادر شده است. در همین 
حال احمد مهدوی، دبیرکل انجمن صنفی 
یادآوری  با  پتروشیمی پیش تر  کارفرمایی 
اینکه پیش بینی می شود با توجه به روند 
به  ایران  پتروشیمی  صادرات  مذاکرات 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا به تدریج افزایش 
یابد، تاکید کرده بود: هم اکنون هیچ گونه 
محدودیتی در تامین کشتی، بیمه یا انتقال 
ارز حاصل از صادرات محصولات پتروشیمی 
با  همزمان  دیگر  سوی  از  ندارد.  وجود 
با  ایران  اسلامی  مذاکرات جمهوری  ورود 
مقامات کشورهای 1+5 به مراحل نهایی، 
پتروشیمی  صنایع  ملی  شرکت  مسئولان 
هرگونه افزایش صادرات محصولات به ویژه 
مایع پتروشیمی را در گروی توافق نهایی 
مذاکرات وین عنوان می کنند. در این بین 
حسن پیوندی، قائم مقام شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی خردادماه سال جاری در گفت وگو 
با مهر با ارائه پیشنهادی به سران کشورهای 
امضای  به منظور  تهران  آمادگی  از   5+1
قراردادهای تامین فاینانس به صورت »برد-
کشورهای  با  پتروشیمی  طرح های  برد« 

اروپایی خبر داده بود.

لغو�تحریم�های�صادرات�پتروشیمی،�در�گرو�نتیجه�مذاکرات

نگاه غول های پتروشیمی به مذاکرات ایران و 5+1 ایرانی ها اسراف کارترین مردم دنیا 
در بخش انرژی

جهانی،  متوسط  به  نسبت  ایرانی ها  جنوبی:  پیمان 
بیش از ۷0 درصد در مصرف انرژی اسراف می کنند. در 
ایرانی ها جزو اسراف کارترین مردم دنیا در بخش  واقع 
انرژی هستند. شدت مصرف انرژی یکی از شاخص های 
بررسی کارآیی مصرف انرژی است.  این شاخص با تقسیم 
واحدی از انرژی بر واحدی از تولید ناخالص داخلی به دست 
می آید، این در حالی است که از واحدهای مختلفی برای 
یا هزار  یا  یک  مثلا  می شود.  استفاده  اندازه گیری   این 
و  ناخالص داخلی  تولید  به عنوان واحد  1 میلیون دلار 
معادل یک بشکه نفت خام یا 1000 بی تی یو یا کیلوژول 

به عنوان واحد مصرف انرژی.
انرژی نشانگر مصرف بیشتر  بالا بودن شدت مصرف 
انرژی است. مثلا اگر شدت مصرف انرژی در کشور الف 
2 برابر کشور »ب« باشد، یعنی کشور »الف« برای تولید 
میزان برابری کالا و خدمات 2 برابر کشور »ب« انرژی 

مصرف کرده  است.
اندازه گیری  برای  که  مختلفی  روش های  به  توجه  با 
شدت مصرف انرژی و همچنین تولید ناخالص داخلی 
وجود دارد، ارقام متفاوتی از شدت مصرف انرژی کشورها 
در منابع مختلف اعلام شده  است. شدت مصرف انرژی از 
شاخص های مطلوب برای مقایسه بهره وری مصرف انرژی 
محسوب می شود اما با این نقیصه روبروست که عواملی 
چون شرایط آب وهوایی )مثل سرمای شدید(، تفاوت های 
جغرافیایی و همچنین ساختارهای اقتصادی و نوع صنایع 

کشور در آن لحاظ نمی شود.
 The titi آمار و نمودار منتشره در بولتن بین المللی
tudorancea نشان می دهد شدت انرژی جهان )مصرف 
کل انرژی اولیه در هر دلار از تولید ناخالص داخلی و به 
قیمت های ثابت 2005 طی سال های 1۹۹1 تا 200۷ 
به ۹531  از 113۸۴ بی تی یو  با شیبی ملایم  میلادی 
بشکه  )ارزش حرارتی یک  است  یافته  بی تی یو کاهش 
نفت خام 15۸/۹۹ لیتری تقریبا برابر 5.۸ میلیون بی تی یو 

است(.
روند کاهش شدت انرژی در جهان در حالی در  سال های 
1۹۹1 تاکنون منجر به افزایش بهره وری و کاهش سهم 
انرژی در هزینه های تولید ناخالص داخلی کشورها شده که 
بررسی روند تغییرات در شدت انرژی در ایران نشان دهنده 

حرکت عکس تعالی کشورهای جهان است.
 The titi بین المللی  بولتن  در  منتشره  آمار 
tudorancea نشان می دهد شدت انرژی در ایران با یک 
شیب فزاینده در سال های 1۹۹1 تا پایان 200۷ میلادی 
از 2۴6۸1 بی تی یو به 3۴۷10 بی تی یو افزایش پیدا کرده 
است. جالب اینکه شدت انرژی در ایران در سال 1۹۸0 
میلادی 1۴۸1۴ بی تی یو برای هر دلار تولید ناخالص 
داخلی گزارش شده که حتی کمتر از سال 1۹۹1 میلادی 

است. 
متوسط  به  توجه  با  می شود  اساس، ملاحظه  این  بر 
جهانی شدت انرژی با ۹531 بی تی یو برای هر دلار تولید 
ناخالص داخلی در سال 200۷ و در نظر گرفتن شدت 
 انرژی 3۴۷10 بی تی یو برای ایران در این سال، ایران حدود

3/6 برابر متوسط جهانی برای تولید هر 1 دلار تولید 
ناخالص داخلی خود انرژی مصرف می کند. به تعبیر دیگر 
ایرانی ها نسبت به متوسط جهانی بیش از ۷0 درصد در 

مصرف انرژی اسراف می کنند.  
برای درک بهتر تغییرات جهانی مصرف انرژی اولیه برای 
هر دلار از تولید ناخالص داخلی، نگاهی کلی به شدت انرژی 
در کشورهایی مانند امریکا، آلمان، فرانسه، ژاپن، انگلیس 
و ایران مشخص می کند که کشورهای صنعتی در بیش از 
3 دهه گذشته با حرکت به سمت ارتقای فناوری تولید و 
با تاکید بر افزایش استانداردهای مصرف انرژی و با بهره 
گرفتن از ابزار قیمت از اسراف انرژی جلوگیری کرده اند. 
اما در کشورهایی مانند ایران که تولیدکننده و صادرکننده 
نفت و گاز هستند همواره شاهد افزایش اسراف و دور 
ریختن منابع خدادادی هستیم و این موضوع همچنان 

خسارت های هنگفتی را به کشور تحمیل می کند.
این در حالی است که آمار مربوط به تغییرات در شدت 
انرژی امریکا نشان دهنده کاهش شدت انرژی در این 
کشور از 133۸۹ بی تی یو در سال 1۹۸0 به ۷۷۹6 بی تی یو 
در 200۷ میلادی است. چنان که آمارهای بین المللی نیز 
نشان می دهد، ایران با اینکه از غنی ترین منابع انرژی 
جهان برخوردار است، تلف کردن و استفاده نادرست از 
این منابع خدادادی خسارات جبران ناپذیری را به کشور 
تحمیل می کند. به گفته بیژن زنگنه، وزیر نفت ایران، 
برای کاهش شدت مصرف انرژی در کشور باید روش های 
قیمتی و غیرقیمتی در نظر گرفته شود، زیرا برای کاهش 

شدت انرژی تنها افزایش قیمت ملاک نیست. 
قیمت نازل حامل های انرژی و عواملی همچون استفاده 
از فناوری روز در کارخانه ها، ساختمان سازی،  نکردن 
کشاورزی و حمل ونقل و لوازم برقی خانگی باعث شده 
است که مصرف سرانه انرژی نهایی کشور در مقایسه با 

سایر کشورها بسیار بالا باشد.
بی تردید  انرژی  مصرف  کاهش  فناوری های  توسعه 
یکی از مهم ترین و شاخص ترین سیاست هایی است که 
کشورهای توسعه یافته در زمینه کاهش مصرف انرژی 

اتخاذ کرده اند. 
دستاورد استفاده از چنین فناوری هایی، در شاخصی 
به نام »شدت انرژی« نمود پیدا می کند. به این ترتیب 
که رشد مصرف انرژی در این کشورها به دلیل استفاده از 
فناوری های کارآمد و رعایت استانداردهای لازم به مراتب 
کمتر از رشد تولید ناخالص داخلی بوده و در نتیجه این 
نسبت از یک روند کاهنده برخوردار شده است. اما در 
افزایش  بیشتر کشورهای جهان شاهد  برخلاف  ایران 

شدت انرژی در بیش از 3 دهه گذشته هستیم.

به گذشته می اندیشم به سال های دوره دانشجویی، دغدغه های 
آن روزها را به خاطر می آورم، دغدغه های شبیه دلواپسی های 
دانشجویان ممتاز دانشگاه صنعتی شریف امروز، »بمانیم یا برویم؟« 
این سوال مشترک دو نسل دیروز و امروز این دانشگاه است، آن 
زمان جایی به عنوان بنیاد ملی نخبگان نبود، پیشرفت های علمی 
کشور همچون امروز، چشمگیر نبود، دانشگاه ها، مراکز علمی، 
پژوهشی کارخانه ها و زیرساخت های صنعتی قوت کنونی شان 
را نداشتند. پزشکی و پژوهش علمی مثل حالا توانمندی به 
دست نیاورده بود. در حوزه اساتید هم، وضعیت همچون امروز 
نبود؛ شمار کمی از استادان با بخش صنعت قراردادهای پژوهشی 
بسته بودند، همه چیز در عرصه علمی، محدودتر از امروز بود.اما 
اکنون بسیاری از زیرساخت ها در کشور تغییر کرده است. بنیاد 
ملی نخبگان داریم، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
داریم. طرح ها و لوایح بسیاری در حوزه علم و فناوری تصویب 
و ابلاغ شده است. راس نظام نگاه ویژه به پیشرفت علم در کشور 
دارد. اقتصاد دانش بنیان و تجاری سازی فناوری در حال فرهنگ 
شدن است. شرکت های دانش بنیان در حال توسعه اند، صندوق 
نوآوری و شکوفایی را احیا کرده ایم.  مفاهیم جدید در اقتصاد 
ایران شکل گرفته، اقتصاد دانش بنیان فصل تازه ای در اقتصاد 
نفتی به وجود آورده است، از حدود ۸ ماه پیش که مسئولیت 
بنیاد نخبگان را برعهده گرفتم تلاش بر این بود تا برای بنیاد ملی 
نخبگان تعریف و جایگاهی برای فضای معاونت علمی مشخص 
شود. با این کار دامنه شناسایی نخبگان در آئین نامه های جدید 
گسترش می یابد و شمول مختصات این جامعه وسیع تر می شود. 
از این پس تمرکز ما بر روی توانمندسازی نخبگان و استعدادهای 
برتر خواهد بود. توانمندسازی، منافاتی با تحصیل این افراد در 
خارج از کشور ندارد، بلکه از حضور نخبگان و استعدادهای برتر در 
دانشگاه های معتبر دنیا حمایت هم می کنیم. می خواهیم مسیر 
این کار از گذرگاه های بنیاد باشد. اعزام نخبگان توسط بنیاد یکی از 
آرزوهای دیروز ماست که امروز تحقق می یابد. اما سوالی در اینجا از 
نخبگان می پرسم. »با مهاجرت همه مشکلات حل می شود؟« من 
به عنوان دانشجوی دیروز دانشگاه صنعتی شریف، می گویم: »نه«. 
به همین خاطر تلاش می کنم بیشترین امکانات در بنیاد ملی 
نخبگان برایشان فراهم شود، تا نگاهی به آن سوی مرزها دوخته 
نشود. بنابراین برنامه های موثری در معاونت علمی داریم که در 
آینده نزدیک اثربخش خواهد شد.  ساختار و سازمان بنیاد نیز در 
حال برقراری ارتباط بیشتر و موثرتر با مخاطبانش است. نخبگان 
باید این بنیاد را از آن خودشان بدانند تا ارتباط دو سویه برقرار شود، 
چراکه ما در عرصه های مهمی همچون شرکت های دانش بنیان به 

همراهی آنان نیازمندیم. 

سورنا ستاری
معاون فناوری رییس جمهور

اقتصاد دانش بنیان 
فصل تازه ای

در اقتصاد نفتی 

تدبیر وزیر نفت برای تامین خوراک واحدهای پایین دستی 

مذاکره برای تامین بنزین یورو ۴

کاهش هزینه ها با استقرار سیستم مدیریت انرژي

وزیر نفت تاکید کرد: پالایشگاه ها و واحدهای پتروشیمی مجاز 
نیستند بدون رضایت واحدهای پایین دستی، سهمیه خوراک آنها 
را کمتر از دوران پیش از خصوصی سازی تامین کنند. بیژن زنگنه 
در نامه ای خطاب به شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران، شرکت ملی صنایع پتروشیمی و معاونت برنامه ریزی و نظارت 
بر منابع هیدروکربوری وزارت نفت تاکید کرد: در تمام مواردی 
که پالایشگاه ها و واحدهای پتروشیمی پیش از خصوصی سازی، 
پایین دستی  تامین خوراک واحدهای  در عمل تعهدهایی برای 

)ازجمله برای تامین خوراک واحدهای روغن سازی و قیرسازی( بر عهده داشته اند، به هیچ دلیلی 
مجاز نیستند، بدون رضایت این گونه واحدها، سهمیه خوراک آنها را کمتر از دوران پیش از 
خصوصی سازی تامین کنند. وزیر نفت افزود: قیمت خوراک تابع شرایط بازار و توافق دو طرف 

)پالایشگاه ها، واحدهای پتروشیمی  و واحدهای پایین دستی( خواهد بود.

سیدمحسن قمصری، امور بین الملل شرکت ملی نفت با تاکید بر 
اینکه هم اکنون در حال مذاکره با عرضه کنندگان بنزین یورو۴ برای 
تامین نیاز داخلی در سال جاری است، گفت: 3 محموله بنزین با 
مشخصات کیفی یورو۴ تا پایان تیرماه وارد کشور می شود. وی پیش 
از این گفته بود: در خرید بنزین یورو2 یا ۴ وجود ندارد، امور بین الملل 
شرکت ملی نفت براساس مشخصاتی که شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی در اختیار آن قرار می دهد، اقدام به واردات بنزین 
می کند. قمصری با اشاره به اینکه مشخصات شرکت ملی پالایش 

و پخش فرآورده های نفتی برای واردات بنزین منطبق بر استاندارد های یورو۴ است، تاکید کرد: 
مشخصات محموله بنزین وارداتی قبلی نیز کاملا منطبق با مشخصات درخواستی از سوی شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی بوده است که هم اکنون نیز در منطقه خلیج فارس و دریای 

عمان از سوی کشورهای همسایه در حال خرید، فروش و مصرف است.

قاسم عرب/ کارشناس بهینه سازي مصرف سوخت : استقرار سیستماتیک  
سیستم مدیریت انرژي راهکاري تجربه شده در جهان است که فواید 
زیادي براي سازمان ها در زمینه کاهش هزینه ها، افزایش کارایي انرژي، 
بهبود عملکرد زیست محیطي، کاهش ریسک و افزایش امنیت انرژي به 
همراه دارد.  استفاده منطقي از حامل هاي انرژي با توجه به سنگیني بار 
مالي یارانه  هاي پرداختي دولت از اهمیت ویژه اي برخوردار است. فرآیند 
تولید کارا منجر به تولید محصولاتي مطمئن  تر و کاهش ضایعات و به تبع 
آن افزایش سود و کاهش هزینه هاي تولید مي شود؛ علاوه بر آن بازیافت 

ضایعات و استفاده دوباره در خط تولید، منجر به تولید محصول با مصرف نهاده  هاي تولید کمتر می شود.  در 
بین نهاده هاي تولید )مواد اولیه، نیروي کار و انرژي(، نهاده انرژي از انعطاف بیشتري براي کاهش برخوردار 
است و تجربه هاي جهاني و داخلي نشان مي  دهد با استفاده از مفاهیم مدیریت انرژي امکان کاهش 5 تا 30 
درصدي در مصارف و هزینه هاي انرژي واحدهاي صنعتي بدون اخلال در فرآیند تولید و کاهش مطلوبیت 
انرژي امکان پذیر است. تجربه هاي جهاني و داخلي حاکي از آن است که اگرچه استقرار غیرسیستماتیک 
واحد مدیریت انرژي، تجربه اي ناموفق به شمار مي رود؛ با این حال، شروع این فعالیت ها در کشور سبب 
ایجاد حساسیت و سطحي از بلوغ در کارشناسان و مدیران صنعتي کشور شده و زیربناي بهینه سازي 
مصرف انرژي در کشور ایجاد شده است. همزمان با اجراي فاز دوم هدفمندي یارانه  ها، افزایش هزینه هاي 
انرژي به ویژه در واحدهاي صنعتي نگراني هاي زیادي را به وجود آورده است و با استفاده از مفاهیم و 
اجراي صحیح استاندارد مدیریت انرژي در واحدهاي صنعتي مي  توان به صورت موفقي هزینه هاي انرژي 
را مدیریت کرد تا علاوه بر کاهش هزینه ها و مصارف انرژي، آسیب پذیري واحد صنعتي در مقابل افزایش 

قیمت حامل هاي انرژي کاهش یابد. 
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 محمد آقازاده: شایعه است یا حقیقت دارد 
که بهره وری نیروی انسانی در ایران نسبت به 
کشورهای پیشرفته کمتر از یک چهلم است ، 
یعنی نیروی انسانی در ژاپن ، آلمان و... 40 برابر 
بهتر از ما کار می کنند و اگر این خبر درست باشد 
یعنی ما با یک فاجعه تمام عیار اقتصادی روبه رو 
هستیم. معنای این حرف آن است که منابع ما 
به خاطر ضعف بهره وری دود می شود و به هوا 
می رود ، یعنی ما در تولید ثروت ضعیف و ناتوانیم 
و اگر این چنین باشد که شواهد نشان می دهد 
ما همچنان در گردونه تاریخی توسعه نیافتگی 
گرفتار می مانیم و اگر نتوانیم تدبیری بیندیشیم 
تا زمانی که درآمد نفتی وجود دارد، می توانیم 
گرفتار  آن  از  بعد  و  کنیم  سر  حداقل ها  با 
بی آینده گی شویم و به عنوان یک کشور تاریخی 

بی افتخار زندگی کنیم.
آنچه که خواندید گفته های یک صاحبنظر 
است که سال هاست در مورد توسعه مطالعه 
می کند و اکنون به گفته خودش این مطالعه را 
رها کرده چرا دیگر ناامید شده است که بحث 
توسعه را بتوان در ارتفاع توجه عمومی قرار داد . 
وقتی دلایل این امر را می پرسم با صراحت جواب 
می دهد: بعد از اتمام جنگ، بحث های توسعه 
شدت گرفت و همه دنبال فرمولی بودند که 
بحث های  کند ،  توسعه  وارد  را  کشور  بتواند 
و  شدند  فعال  دانشگاه ها  درگرفت ،  زیادی 
بسیاری از صاحبنظران وارد گود شدند ، ولی 
متاسفانه به تدریج با شتاب در تحقق برنامه ها 
کارشناسان به انزوا رانده شدند و برنامه ریزی ها 
کنار  عمل  در  یا  بودند  لازم  انسجام  فاقد  یا 
گذاشته می شدند . در همان سال ها از مقامات 
می شنیدیم که کشور در این بخش یا آن بخش 
از برنامه جلو است و هیچ کس هم به روی خود 
نمی آورد که این خبر معنایی جز آن ندارد که یا 

ما در برنامه ریزی غلط کار کرده ایم یا در اجرای 
مفاد برنامه را جدی نمی گیریم.

مکثی می کند و بعد می پرسد اگر حوصله تان 
وقتی  دهم ،  ادامه  را  حرفم  نبرده ام  سر  را 
اطمینان می دهیم که با اشتیاق حرف هایش 
را گوش می کنیم ، باز از او می شنویم: کلید 
طلایی توسعه، نیروی انسانی است و خلاقیت ، 
را  پول  که  آنهاست  سخت کوشی  و  توانایی 
مبدل به سرمایه می کند و بعد فرآیند تولید 
ثروت را شتاب می دهد ، در حالی که در نظام 
اداری ما کارکنان هیچ اند و مدیران همه چیز ، 
در حالی که در تمام دنیا این کارشناسان اند که 
عقلانی  و  تصمیم سازی های حساب شده  با 
نیروهای متفاوت را در فرآیند هم افزایی قرار 
می دهند و به توسعه شتاب می دهند ، اما در 
کارشناسان  گفت،  باید  بی تعارف  ما  کشور 
منزوی و بی اعتبارند و این مدیران اند که با 
اداره  را  سیستم  زده شان  سلیقه  تک گویی 
می کنند و با جابه جایی مدیران سلیقه ها هم 
جابه جا می شوند و این سلیقه ها در دایره های 
متقاطع در کنار هم قرار می گیرند و سیستم 
منابع  نهایت  در  و  آشفتگی می کشند  به  را 
تلف می شوند و ما با یک نیروی انسانی فشل ، 
بی انگیزه و افسرده طرفیم که چشم به ساعت 

دارند که کی از محیط کار خلاص می شوند.
بحث از جنبه دیگر پی گرفته می شود و ما در 
این مورد می شنویم: شما 3 دهه اخیر را رصد 
دولتی  هر  نبودند،  هم  ادامه  دولت ها  کنید ، 
که آمد کار گذشته را نفی کرد و بنا را بر آن 
گذاشت که همه چیز را از نو شروع کند و این 
تغییرات مداوم معنایی جز آن ندارد که ما با 
انباشت تجارب روبه رو نیستیم ، کارهای مقطعی 
هیچ تاثیر بلندمدتی ندارند و این چنین می شود 
که ما در همه جنبه های زندگی مان با بحران 

صنعت  که  است  دهه  چند  روبروییم .  جدی 
وارد کشورمان شده، ولی کار به گونه ای است 
شدن  صنعتی  خواهان  رییس جمهوری  که 

در  امروز  می شود .  کشور 
عمل متوجه شده ایم به علت 
مطالعات  نبودن  کارشناسانه 
مشکل  آنکه  به جای  سدها 
کنند  حل  را  کشور  کم آبی 
در  ما  افزوده اند،  آن  برعمق 
جدی  مشکل  برق  تامین 
که  هم  حمل ونقل  داریم ، 
دارد  را  خود  حاد  مشکلات 
و چه کسی است نداند آب ، 
برق و حمل ونقل زیرساخت 

توسعه اند و نبود آن تحقق هر برنامه توسعه را 
با مشکل روبه رو می کند.

سکوتی درمی گیرد و این صاحبنظر می گوید: 
نمی خواهم آیه یأس بخوانم و به قول امروزی ها 
از  بارها  این صحبت ها  ولی  سیاه نمایی کنم ، 
سوی کارشناسان شنیده می شود که در آینده 

میلیون ها تحصیلکرده  دور  نه چندان 
بیکار خواهیم داشت. در می یابم نظام 
آموزشی بدون مطالعه و کار کارشناسی 

و  است  برده  پیش  را  خود  کار 
به  دادن  جواب  برای  دانشگاه ها 
میل سرکش گسترش خود منابع 
را به آتش کشیدند و امروز با بحران 
کمبود دانشجو روبه رو شده اند و اگر 
نهادهای ذی ربط مداخله نکنند آنها 
گسترش  را  تکمیلی شان  تحصیلات 
به  را  مشکلات  حل  تنها  و  می دهند 
از  یکی  حالی که  در  می اندازند ،  تاخیر 
پایه های ارتقای بهره وری تربیت نیروی 

انسانی ماهر و کاردان است.
اما  بود  ما  پرسش  این  کرد،  باید  چه 
جواب او: در یک کلام دموکراسی سازمانی ، 

تقسیم قدرت و مسئولیت در سازمان ها ، تفکیک 
گرفتن  جدی  حقوقی ،  و  حقیقی  شخصیت 
کارشناسی ، بها دادن به تصمیم سازی و در یک 
کلام شایسته سالاری. اگر این اتفاق ها بیفتد 

از گردونه توسعه نیافتگی رها شویم  می توان 
و سازمان هایمان را مدرن کنیم و در غیر این 
صورت مدیریت کوتوله ها این وضع را تداوم 

می دهد و هر روز وضع بدتر می شود.

: محمدرضا تابش در گفت وگو با 
 حمایت از تولیدکنندگان

 هدفمند باشد

گروه آینه: بحث تولید ملی و حمایت از تولیدکنندگان 
همواره از سوی مسئولان مورد تاکید بوده است. اما اینکه نگاه 
معطوف به تولید داخلی چقدر از سوی جامعه مورد پذیرش 
باشد،  بحث دیگری است. چگونه می توان مردم را به سمت 
مصرف کالای داخلی ترغیب کرد؟ شاید پاسخ به این سوال 
بتواند برخی از مشکلات حوزه تولید داخلی را تا اندازه ای حل 
کند و در شرایط فعلی راهگشای خروج از وضعیت رکود باشد. 
همین مسئله را در حاشیه جلسه علنی مجلس با محمدرضا 
تابش عضو کمیسیون برنامه و بودجه در میان گذاشتیم. تابش 
معتقد است، علاوه بر ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان، باید 
آنها را از نظر کیفیت دسته بندی کرد و به تولیدکنندگان 
برتر بسته های تشویقی داد. این گفت وگوی کوتاه را در ادامه 

می خوانید:
چگونه می توان مردم را به مصرف کالاهای داخلی  �

تشویق کرد؟
این سلسله ای وابسته به هم است، فقط نمی توانیم شعار 
بدهیم یا از مردم خواهش و تمنا کنیم و آنها را به سمت مصرف 
تولید داخلی سوق بدهیم. تولید ما باید منطبق با استانداردهای 
روز باشد. در واقع کیفیت بالای تولیدات داخلی در ترغیب 

مردم به سمت مصرف کالای داخلی بسیار موثر است.
کالای  � بالای  کیفیت  نظر می رسد  به  این حال  با 

داخلی به تنهایی نمی تواند عامل تشویق مردم به سمت 
مصرف این کالاها باشد.

در این مورد هم باید در نظر گرفت که نباید از فرهنگ سازی 
و تبلیغات غافل شد. تبلیغ به مصرف کالای داخلی می تواند 
راهکاری باشد که به مردم بگوید با مصرف هر کالای داخلی چه 
اندازه به میزان اشتغالزایی کمک می شود و از هدر رفتن منابع 

ارزی جلوگیری می کند.
حاضر  � حال  در  داخلی  کالاهای  کیفیت  وضعیت 

چگونه است، آیا کیفیت بالای کالای داخلی توانسته 
رغبت بازار داخلی را به همراه بیاورد؟

در حال حاضر برخی از قطعات تولید داخلی خودرو، به زعم 
مصرف کنندگان بسیار برتر از قطعاتی است که از چین وارد 
می شود،  وقتی که کیفیت بالا باشد، خریدار هم به سمت خرید 

کالای تولید داخل می رود.
چه عوامل دیگری می تواند در حوزه تولید ملی و  �

گرایش جامعه به مصرف کالای داخلی موثر باشد؟
به هر حال مصرف کالای داخلی، متاثر از زنجیره ای از عوامل 
است. علاوه بر نگاه به جامعه، نباید از تولیدکنندگان هم غافل 
شد. برای تقویت تولید داخلی شاهد هستیم که تولیدکنندگان 

می گویند  ما را حمایت کنید.
برای حمایت از تولیدکنندگان چه باید کرد؟ �

به  معافیت ها  برخی  و  تسهیلات  ارائه  از طریق  می توان 
تامین  زمینه  در  آن  بر  علاوه  کرد،  کمک  تولیدکنندگان 

اجتماعی و مسائل کارگری هم باید حمایت شوند.
چه  � تا  باشد؟  باید  حمایت چگونه  این  کیفیت  و 

اندازه؟ 
به نظر من، دولت باید نسبت به ارتقای کیفیت کالاهای 
داخلی و استانداردسازی آنها با توجه به ارتقای کالاهای تولید 
داخلی اقدام کند. برای این منظور می تواند بسته های تشویقی 
مشخص  هم  تولیدکنندگان  تفاوت های  تا  کند  تعیین  را 
شود. برای مثال استان یزد قطب تولید کاشی است، برخی 
تولیدکنندگان کاشی با استانداردهای 20 سال گذشته فعالیت 
دارند اما تسهیلاتی مشابه تولیدکننده منطبق با استانداردهای 
روز دریافت می کنند. به نظر من، باید تغییراتی در نظام ارائه 
تسهیلات ایجاد شود و تولیدکنندگان دسته بندی شوند تا از 

این طریق آنها هم برای رسیدن به تولید بهتر رقابت کنند.
از محل  � به هر حال  مالی چطور؟  نظر حمایت  از 

تولید  برای  مبالغی  یارانه ها  هدفمندی  درآمدهای 
درنظر گرفته شده است.

باید 10هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای هدفمندی 
یارانه ها به بخش تولید اختصاص یابد ولی دولت گفته است 
امیدواریم بتوانیم 5هزار میلیارد تومان بدهیم. ما امیدواریم که 

این اتفاق بیفتد و این رقم به تولید تزریق شود.

به داد مستاجرها برسید
اسباب کشی در کشور یک مشکل دیرپاست که تاکنون کمتر کسی 
در مورد آن سخن گفته است. این مشکل برای مستاجرها بسیاری 
از مواقع یک  کابوس واقعی است. در ایران نیروهای تربیت شده ای 
برای این کار وجود ندارد و به این دلیل همه خانواده ها در هر بار 
جابه جایی خسارت های ناخواسته ای را تحمل می کنند و این خسارت 
ناخالص ملی عدد قابل توجهی  تولید  ارزیابی شود در  اگر دقیق 
بود. برای این معضل کاری نمی شود کرد، چراکه تورم کرایه  خواهد 
خانه ها را افزایش می دهد و همیشه صاحبخانه ها بنا دارند متناسب 
با تورم کرایه بیشتری بگیرند و خیلی از مستاجرها توان این کار را 
ندارند و به ناچار هر سال به مناطق پایین تر شهر نقل مکان می کنند. 
وزارت کار و امور اجتماعی میتواند برای موسسه های حمل و نقل 
قواعدی طراحی کند که کارگران در این مورد در سازمان آموزش 
و فنی و حرفه ای دوره های خاص را ببینند و در غیر این صورت 
مجوزشان باطل شود، تا لااقل مستاجرها هم به خاطر مستاجری و 

هم به خاطر از بین رفتن اسباب و اثاثیه های شان مجازات نشوند.

سلسله گزارش های  درباره مبانی توسعه

دموکراسیسازمانیتنهاراهافزایشبهرهوری

آب کرج در گلوی همیشه تشنه تهرانکلوچه جای کتاب
التحریر،  لوازم  کارت،  کپی  عکس،  کپی  آینه:  گروه 
کفش فروشی و کلوچه پزی... آخرین نشانی کتابفروشی دهه 70 
است.7 سال است که تغییر کاربری داده است. کتابفروشی که 
حالا بوی کلوچه و پیراشکی اش عابران چهارراه را مست می کند. 
تغییر کاربری از جنس لغو مجوز بود به دلایلی که می گوید خیلی 
گفتنی نیست اما قبول می کند که به زودی با ما از همه چیز به طور 
مفصل بگوید. »مشکل مالی هم بود اما... سری تکان می دهد. 
سری از روی تاسف یا عجز و می گوید: برمی گردم. لابه لای 
مغازه های مختلف آن کتابفروشی که سال 56 شروع به کار کرد 

دیگر نامی نمانده.
سرش را نزدیک تر می آورد وقتی که می خواهد با غرور بگوید:  

تاکنون کتاب های زیادی چاپ کرده ام.
در همین میان زنی و مردی و پسربچه ای هم می آیند و چند 

کلوچه و پیراشکی میخرند.
کارگرانش پسرهای جوانی هستند که پشت سرش مشغول 
پختن کلوچه اند. یکی نشسته خمیر گرد می کند، یکی آرد داخل 
دستگاه می ریزد و آن یکی کلوچه ها درون کوره می اندازد. از 
سال 1378 این کتابفروشی بسته شد، به دلایل مختلف که یکی 
از آنها مالی بود. روزگاری مغازه موبایل فروشی بود و حالا اینجا 

خمیرهای کلوچه تهیه می شود.
حالا چرا کلوچه پزی؟ �

فرقی نمی کرد این کار نمی شد یک کار دیگر. اجباری بود، کار 
اجباری که انتخابی نیست. 

نگاهش رو به عابرانی است که در گرمای ظهر بی تفاوت عبور 
می کنند. بی تفاوت، سردرگم یا شاید راه گم کرده. چهارراه حالا 
کاملا از عبور و مرور مردمی خالی شده و همه از چهارراه یا 
هشت راه زیرزمینی دنبال مقصدشان می گردند. آنها می توانند 
دانشجوها و حتی استادانی باشند که سال های نه چندان دور 
آنجا می آمدند چشم می گرداندند تا بدون ایستادن به خاطر بوی 

کلوچه فومن کتاب بخرند.

کتاب خوان های قدیم هنوز هم می آیند اینجا؟ �
می آیند، دوستان زیادی دارم که همیشه می آیند و سراغم را 

می گیرند و البته حالا جز کلوچه چیزی ندارم به آنها بفروشم.
همان ها نمی پرسند کی برمی گردید؟ �

همیشه می پرسند و من هم امیدوارم.
خیلی جالب است که امیدوارید. چرا این همه  �

سال اقدامی نکردید؟
نمی خواستند، نمی توانستم فکر می کنید فایده ای هم داشت؟

 اما دولت عوض شده، وزیر فرهنگ و ارشاد هم  �
رویکرد مثبتی دارد.

هیچ فرقی نمی کند، دوران آقای هرندی که آن شد، حالا 
هم این. دوست دارم امیدوارم باشم. به خاطر همین است که 
می گویم دوباره برمی گردم با دست پر. دوستانی دارم که کمکم 

می کنند.
روند گرفتن دوباره مجوز سخت نیست؟ فکر  �

می کنید شدنی است؟
با پول درست می شود. همه چیز با پول حل شدنی است.

می دهد،  نشان  را  ناشران  اتحادیه  در  عضویتش  کارت 
6 سال است عضو است، هنوز هم عضو است حتی وقتی در 
کلوچه پزی اش ایستاده و پیراشکی های 1000 تومانی به 
دست مردم می دهد. می گوید همین حالا دوستانی دارد که 

هوایش را نگه می دارند برای تمدید عضویت.
کتاب ها چه شدند؟ �

را  نیست  یافتنی  که  را  آنهایی  البته  را.  همه  فروختم. 
می توانم دوباره پیدا می کنم. دوباره همه آن کتاب های خوب 

و دوست داشتنی را چاپ می کنم. زیاد دور نیست.

گروه آینه:  هشدارها نسبت به بحران آب در تهران 
الگوی  تغییر  قصد  پایتخت نشینان  گویا  اما  دارد  ادامه 
مصرف را ندارند و تا کل آب مخازن را سر نکشند، خیالشان 
راحت نمی شود. تابستان های زیادی را با هشدار نسبت به 
کمبود آب سپری کرده ایم، اما هر تابستان بدتر از سال 

قبل، ذخایر آب پایین تر می رود.
 در این میان، نه هشدارها نسبت به جیره بندی آب و 
نه ابراز نگرانی درباره استفاده از آب چاه و کیفیت آب، 
تهرانی ها را تکان می دهد و گویا تمام سدهای کشور هم 
کفاف تامین آب تهران را نمی دهند. در روزهای گرمی 
که گفته می شود جیره بندی آب در تهران منتفی است، 
شهروندان کرج وضعیت متفاوت تری را تجربه می کنند، 
شهروندانی که هیچ سهمی از آب سدهای احداث شده 

در شهرشان ندارند.
از سال 1309 آب شهر تهران از کرج تامین می شد و سد 
لار، طالقان، کرج و لتیان برای تامین آب ورامین و کرج 
احداث شده بودند، پس از چندی بیش از 90درصد آب 
پشت سدها نیز به سوی تهران روانه شد و کمتر از 10درصد 

آب پشت این سدها به ورامین و کرج رسید. 
طی چند سال اخیر با افزایش جمعیت تهران تمام آب 
پشت این سدها به سمت پایتخت روانه شد و حتی یک 
قطره از آن به ورامین و کرج نرسید و سهم مردم این مناطق 

آب چاه ها بود.
استفاده از آب چاه، افت فشار و کیفیت پایین و کدر بودن 
آب از مشکلاتی است که شهروندان کرج در گفت وگو با 
گروه آینه مطرح می کنند. البته این مشکلات در مناطق 
مختلف کرج متفاوت است، اما افت فشار آب از مشکلات 
مشترکی است که بدون شک در کیفیت آب نیز موثر است.
با  گفت وگو  در  کرج   4 منطقه  شهروندان  از  یکی 
 اظهار می کند: زمانی که برق می رود آب منطقه 

هم قطع می شود و این نشان دهنده این است که آب فشار 
کمی دارد و بدون پمپ های فشار داخل ساختمان های 
مسکونی آب به طبقات بالا نمی رسد. به گفته او، پس از 

وصل شدن هم آب کدر است.

یک شهروند دیگر نیز می گوید: فشار آب معمولا کم است 
و این فشار کم، کیفیت آب را هم تحت تاثیر قرار داده است. 
وی افزود: حتی در برخی روزها آب شنی است و به رنگ 

قهوه ای در می آید.
مسئله مشترک برخی مناطق این است که وقتی شیر آب 
باز می شود رنگ آب کدر است و گویا کلر زیادی دارد که 

پس از چند دقیقه روان شدن آب، قابل استفاده می شود.
در این زمینه، چندی پیش عزیز اکبریان نماینده کرج 
در مجلس با بیان اینکه انتقال بخشی از آب شهرستان کرج 
به تهران مشکلاتی را در این رابطه برای مردم کرج پدید 
آورده است، گفته بود، درباره این موضوع در صحن علنی 

مجلس به وزیر نیرو تذکر داده شده است.

گپ و گفت

پیشنهاد

بهره وری در یک کلام نشانه عملکرد نیروی تصویر اول
متعارف  عملکرد  با  می شود.  محسوب  انسانی 
این نیرو است که می توان اهداف سازمانی را با 
کمترین زمان و با کمترین هزینه تحقق بخشید. 
در جوامع دانش بنیان اتکای سازمان ها به تحقیق 
در  انسانی  نیروی  بهره وری  و  است  توسعه  و 
پیشبرد تکنولوژی و کاهش هزینه ها به گونه ای 
است که کار یدی به نفع کار فکری عقب بنشیند 
تولید  اندیشه ها در جامه مدرن  و در حقیقت 
ثروت می کنند و بی توجهی به منابع انسانی و 
بهره وری که در عمل محقق می کند نشان توجه 
و یا بی توجهی به فناوری است. بهره وری به شدت 
در گرو چگونگی اعمال مدیریت است و مدیریت 
سازمان  یک  می کند  تعیین  انسانی  نیروی 
حذف شود.می تواند در جهان کنونی سرپا بماند یا از صحنه 

منابع انسانی بزرگترین ثروت جامعه است و در تصویر دوم 
کشور ما درآمدهای نفتی این ثروت را نابود کرد و تا 
زمانی که این ثروت در ذهن ها جدی گرفته نشود در 
سازمان ها این تعاریف کلاسیک را خواهیم شنید 
بدون آنکه این فرمول ها تغییری در رفتارمان به 
وجود آورد.الف: بهره وری عبارت است از نسبت 
زمانی که یک فرد در تولید یک کالا یا یک خدمت 
ارائه می دهد با توجه به هزینه ای که صرف آن شده 
است.ب: بهره وری گروهی منابع انسانی عبارت است 
از نسبت کار انجام شده توسط گروه به مجموعه 
زمان مصرف شده توسط اعضای گروه.پ: بهره وری 
منابع انسانی سازمان عبارت است از: نسبت کار 
انجام شده توسط سازمان، تولید کالا با ارائه خدمات 
در طول یک دوره زمانی – بر نفر ساعت، هفته یا ماه 
تولید یا خدمات را ارائه کرده اند.نفر - معلوم نسبت به نیروی انسانی که این کالا را 
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نگاهی به بی ثباتی فضای کار مطبوعاتی در ایران

روزنامه نگاری با خانه ای بر دوش
لیدا ایاز: بیش از 3 هزار نشریه در کشور در 
مقابل خبرنگاران خانه به دوشی که گاه طول 
مدت کاری شان به چند روز نمی رسد. آمار دقیقی 
خبرنگار،  تعداد  چه  اینکه  کرد.  پیدا  نمی توان 
بخش  کارمندان  و  تحریریه  به  وابسته  اعضای 
فنی مطبوعات بیکارند، چقدر زن، چقدر مرد، چه 
تعداد متاهل، چه تعداد مجرد و چه میزان خسارت 
مالی از مفقود بودن حلقه چرخش کار در این حرفه 

برجای مانده است.
برای  کسی  متوجه  مسئولیتی  هم  این سو  از 
خانه بدوشی خبرنگاران نیست چراکه اولویت با 
رسیدگی به وضعیت انجمن صنفی مطبوعات و 
موسسان آن است که خودشان هم خانه به دوش 
هستند، گاه از شهری به شهری و گاه از این کشور 
به سرزمین های دور.  می گویند خبرنگاران مدعی 
حقوق حقه جامعه اند حالا اما شواهد در میان افراد 
برای  آنها  که  نشان می دهد  نزدیک  مطبوعاتی 

ادعای حقوق خود راه به جایی نمی برند.
عرصه  در  گذشته  سال  یک  اتفاقات  مرور 
گذشته  سال  در  که  می دهد  نشان  مطبوعات 
2 روزنامه شاخص توقیف موقت شدند، 2 روزنامه 
در آستانه انتشار در نهایت مجوز انتشار دریافت 
نکردند و 1 روزنامه پس از کمتر از 10 روز انتشار 
توقیف شد. نگاهی به وضعیت روزنامه نگاران دور 
بنابه دلایل  نزدیک حاکی است که بسیاری  و 
اقتصادی یا از این شغل کناره گیری کرده اند یا 
مهاجرت کرده اند یا با وضعیتی همچنان بی ثبات به 
کار مشغول اند. به جز روزنامه ها و خبرگزاری های 

دولتی مابقی گرفتار بی ثباتی اقتصادی اند.
در ادامه اظهارات 3 روزنامه نگار فعال در شهر 
تهران را می خوانید که به دلیل بی ثباتی وضعیت 
تجربه های  گذشته  سال  چند  در  مطبوعات 
سر  از  را  مختلفی  روزنامه های  در  جابه جایی 

گذرانده اند.
جابه جایی باید به دلخواه باشد �

حامد شفیعی- خبرنگار سایت دیپلماسی 
منفی  تجربه  ابتدا  ایرانی: 
از  بیش  برایم  اتفاقاتی  چنین 
است.  آزاردهنده  چیزی  هر 
اینکه هر روز مجبور هستیم به 
جای جدید اسباب کشی کنیم و 

جای جدید هم استرس و اضطراب جدید به همراه 
دارد. احساس خوبی نیست وقتی که هر روز هر 
صفحه ای که می بندیم به این فکر می کنیم که 
شاید این آخرین صفحه ای است که بسته می شود. 
هرچند این جابه جایی ها تجربه های ما را گسترده تر 
می کند و با رفتن به رسانه ای جدید با سیاست های 
جدید آشنا می شویم و روش ها و تجربیات تیم های 
کاری مختلف را می توان استفاده کرد. به همین 
علت و با همه این اوصاف ترجیح می دهم در جایی 
که ثابت باشد کار کنم و اگر قرار به رفتن باشد به 
دلخواه و انتخاب خودم باشد نه یک رویداد و اجبار.

مطبوعات ما توسعه نیافته اند �
صمت:  روزنامه  رنجی-خبرنگار  بنفشه 

دوم  سال  دانشجوی  به عنوان 
ارتباطات  رشته  کارشناسی 
ایسنا  خبرگزاری  در  را  کارم 
شروع کردم و نخستین بار به طور 
جدی وارد کار خبری شدم اما 

8ماه بدون حقوق مشغول به کار بودم و در نهایت 
پس از 8 ماه استعفا دادم. پس از آن در ماهنامه 
گزارش مشغول به کار شدم و بر موضوعاتی کار کردم 
که دغدغه ام بود البته به صورت حق التحریری، آن 
ماهنامه هم به دلیل مسائل مالی وضعیت خوبی 
بود،  توسعه  روزنامه  بعدی  کار  محل  نداشت. 
روزنامه به دلیل مشکلات زیاد پس از یک ماه و 
نیم کار کردن در آنجا منتشر نشد و گروهی استعفا 
دادیم و بخشی از حقوق مان پرداخت نشد. محل 
بعدی روزنامه آرمان بود، قبول کرده بودم بدون 
بیمه و با حقوق 700 هزار تومان آنجا کار کنم، اما در 
موارد دیگر هم وضعیت خوب نبود و محیط کاری 
نامناسب بود و فهمیدم عده ای دیگر که در آنجا 
کار می کنند وضعیت من را ندارند و حقوق بهتری 
می گیرند. در حال حاضر در روزنامه  مشغول 
به کار هستم. به طور کل، آنچه در این مدت برایم 
ارزشمند بود، ارتباط با همکاران و روزنامه نگاران 
و کسب تجربه و اطلاعات و باز شدن دیدم نسبت 
به خیلی مسائل بود. اما تجربیات منفی من شامل 
بی توجهی به حقوق صنفی روزنامه نگاران علاوه 
بر فشارهای برون سازمانی بر روزنامه نگاران بود.  
مسئله این است که منافع مشترکی میان روزنامه 
وجود  رسانه ای  سازمان های  مدیران  و  نگاران 
ندارد. مدیران به فکر رسیدن به کسب سرمایه 
بدون حمایت، مسئولیت  اقتصادی  و  اجتماعی 
و تکلیف در قبال روزنامه نگاران هستند. از سوی 
خود  دغدغه های  به دنبال  روزنامه نگاران  دیگر 
و بی توجهی به نیازهای رفاهی و مالی هستند و 
همین بهانه ای شده است برای مدیران برای تضییع 
حقوق خبرنگاران. همچنین، امیدوارم در تجربه 
تازه خاطرات بهتری رقم بخورد. به عنوان شخصی 
که تجربه روزنامه نگاری در کشوری توسعه یافته 

ما  بگویم مطبوعات  به جرات می توانم  را دارم، 
توسعه نیافته است و بیشتر جامعه مطبوعاتی نیز 
از حداقل های مسئولیت و اخلاق حرفه ای باخبر 

نیستند.
همیشه از صفر �

آرزو شهبازی- خبرنگار روزنامه فرهیختگان: 
مسلما نخستین چیزی که همه 
داریم،  نظر  اتفاق  آن  بر  ما 
مسئله و وضعیت بغرنج مالی و 
اقتصادی است. اما چیزی که به 
نظر من مهم تر از آن است این 

است که اساس پیشرفت زاییده یک شرایط متداوم 
و تجربه متمرکز است چراکه وقتی ما جابه جا 
می شویم فقط جابه جایی بین روزنامه ای نیست که 
مهم است بلکه جابه جایی بین تجربه ها و ایده های 
و برنامه ریزی حوزه کاری است که اغلب مراحل 
تکامل یافتن را نیمه تمام باقی می گذارد. به خاطر 
همین شرایط بغرنج، مجبور هستیم حوزه های 
کاری غیرتخصصی را تجربه کنیم و در نهایت 
این پراکندگی و فاصله کاری منجر به شکاف بین 
پیشرفت و توسعه می شود. به نظر می رسد، تداوم 
همکاری با روزنامه به نفع روزنامه و پیشرفت آن 
هم است. چراکه تعهد و دلبستگی بین روزنامه نگار 
و آژانس خبری برای روزنامه و رسانه هم مهم و هم 
مفید است. با این وجود، تکرار جابه جایی کاری و 
گسست روزنامه ها که معمولا به لحاظ سیاست و 
محتوا با هم متفاوت هستند، باعث گسست فکری 
روزنامه نگاران می شود چراکه ایده های هر روزنامه 
برای روزنامه های دیگر قابل اجرا نیست به همین 
علت ما خبرنگاران مجبور هستیم در روزنامه جدید 
از صفر شروع کنیم و این همواره در صفر بودن باعث 
می شود که هیچ وقت پروسه تکامل روزنامه نگاری 
روی ندهد. از سوی دیگر نبود امنیت روانی به 
خاطر شرایط اقتصادی به جایی می رسد که رویاها 
و اهداف روزنامه نگاری را تحت شعاع قرار دهد. برای 
نمونه اگر از ابتدا روزنامه نگاری و تعهد برای ما مهم 
باشد بعد از مدتی این کار صرفا به فعالیت اقتصادی 
تبدیل می شود که وابسته به درآمد بیشتر است که 

می خواهد جبران روزهای بیکاری باشد.

معرغی

سایتی برای آموختن
سایت کاوشگران روابط عمومي درسال 1387 با هدف 
اطلاع رساني و ایجاد فضاي تبادل دیدگاه هاي کارشناسان 

راه اندازي شد.
در بخش درباره ما در این سایت آمده است: 

باور همکاران ما در سایت کاوشگران این است که هم اکنون 
تعداد بسیار زیادي از کارکنان شاغل در روابط عمومي کشور 
در روند تحولات و رویدادهاي روابط عمومي داخلي و خارجي 
کشور نبوده و نیازمند افزایش سطح آموزش ها و اطلاعات 
خود در حوزه هاي مختلف روابط عمومي هستند. بدون 
تردید رسانه هاي الکترونیک همچون سایت کاوشگران 
به سبب سرعت و سهولت دسترسي و ارتباط مستقیم و 
دوسویه با کارکنان روابط عمومي کشور مي توانند در کنار 
 سایر رسانه هاي هم خانواده نقش ارزنده اي در این حوزه 

ایفا کنند.

روی خط خبر
تمام کشور رومینگ ملی شد

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره 
به اینکه رومینگ بین این 2 اپراتور تا پایان هفته تکمیل 
می شود، اظهار کرد: با این طرح مشترکانی از این دو اپراتور 
که در برخی مناطق آنتن دهی نداشته باشند، می توانند از 

شبکه یکدیگر استفاده کنند. 
علی اصغر عمیدیان ادامه داد: بر مبنای این طرح 11۶۹ 
شهر و 70 هزار کیلومتر از جاده های اصلی، فرعی و ریلی 
زیر پوشش رومینگ اپراتورها قرار می گیرد که این موضوع 
از دیروز بین 2 اپراتور اجرایی شده و تا به امروز بین 1000 تا 
2000 مشترک از خدمات اپراتور مقابل استفاده کرده اند. 
وی با اشاره به اینکه کامل شدن رومینگ بین همراه اول و 
ایرانسل کمی زمانبر است گفت: همراه اول از سوئیچ های 
توزیع شده استفاده می کند و از این حیث تا جداول سوئیچ ها 
بروزرسانی شود کمی زمان خواهد برد؛ از دیروز 200 تا 300 
مشترک همراه اول با رومینگ از شبکه ایرانسل و 1100 

مشترک ایرانسل از شبکه همراه اول استفاده کرده اند. 
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی درباره 
درخواست اپراتورهای همراه اول و ایرانسل در ارتباط نقاط 
زیر پوشش رومینگ ملی اعلام کرد: ایرانسل ۹000 و همراه 
اول 130 نقطه را درخواست داشته است که تا آخر این هفته 

تمامی موضوعات و مشکلات حل خواهد شد. 
عمیدیان همچنین با اشاره به برقراری ارتباط رومینگ 
رایتل با همراه اول و ایرانسل از حدود یک ماه گذشته گفت: 
37 هزار و ۹۴0 مشترک رایتل از شبکه همراه اول و ۶3 
هزار و 200 از شبکه ایرانسل به صورت رومینگ استفاده 
کردند. وی در ادامه به خدمات نسل سوم ارتباطی اشاره 
کرد و گفت: در مصوبه 18۶ کمیسیون تنظیم مقررات 
شرایطی برای نسل سوم و نسل های بالاتر در نظر گرفته 
و  اپراتورها  بین  رومینگ  اجرای  آنها  از  یکی  که  شده 
خدمات ترابردپذیری شماره های همراه )مشترکان یک 
اپراتور می توانند با حفظ شماره از خدمات اپراتور دیگر 

استفاده کنند( است.

؟؟؟؟
اشتیاق، اشتباه و اشباع در آموزش روابط عمومی

این مصاحبه را به دلیل اهمیتی که دارد از سایت کاوشگران 
که به بحث روابط عمومی نگاه کارشناسانه دارد برداشته ایم. این 

مصاحبه را می خوانید:
اگر درجازدن و غفلت در  افخمی می گوید:  دکتر حسین 
راه اندازی دوره های تحصیلات تکمیلی رشته روابط عمومی را 
نوعی بی توجهی ارزیابی کنیم؛ راه اندازی دوره  کاردانی روابط 
عمومی بزرگ ترین اشتباه آموزش عالی در این زمینه بوده است 

که بیشترین لطمه را به اعتبار حرفه ای آن وارد کرده است. بنابراین، حذف دوره  کاردانی 
و راه اندازی دوره  ارشد آن شاید تنها راه جبران یک اشتباه بزرگ باشد.

کاوشگران روابط عمومی-  حسین افخمی: �
آموزش روابط عمومی بازهم خبرساز شد. در روزهای پایانی سال گذشته در خبرهای 
آموزشی به نقل از رییس دانشگاه علمی-کاربردی آمده بود که »... دانشگاه علمی 
کاربردی در پی آن است تا رشته روابط عمومی را به طور کلی از رشته های خود حذف 
کند چراکه جامعه اشباع شده است.« وی درهمین سخنرانی بر تخصصی شدن دوره های 
آموزشی علمی-کاربردی نیز تاکید کرد. چندی قبل از آن هم یکی از مدرسان روابط 
عمومی در مراکز آموزش عالی در گفت وگویی بیان کرد: »... علم روابط عمومی که در 
دانشگاه ها به صورت تخصصی آموزش داده می شود طی 10 سال اخیر رشد مناسبی 

داشته است. 
به نحوی که تاکنون حدود 15هزار نفر فارغ التحصیل روابط عمومی از دانشگاه های 
مختلف، مدرک تحصیلی خود را دریافت کرده اند و در حال حاضر نیز 5هزار دانشجوی 
روابط عمومی مشغول به تحصیل هستند. اما درخصوص تعداد پذیرش دانشجویان 
رشته روابط عمومی در دانشگاه ها می توان گفت که دانشگاه جامع علمی کاربردی 
بیشترین جذب کننده دانشجو برای این رشته و سپس دانشگاه آزاد رتبه دوم در جذب 
دانشجو را در اختیار دارد. اما متاسفانه طی چندسال گذشته در دانشگاه علامه طباطبایی 
رشته روابط عمومی دستخوش فراز و نشیب های فراوانی بوده است و گاه تا مرحله حذف 

رشته نیز پیش رفته است«.
همزمان؛ مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و سرپرست موسسه آموزش عالی علمی 
کاربردی فرهنگ و هنر نیز گفت: »در حال حاضر بیش از 10هزار دانشجوی رشته 
روابط عمومی در مراکز آموزش عالی علمی-کاربردی فرهنگ و هنر در سراسر کشور به 

تحصیل مشغول هستند«.
اگر این سه نقل قول را در کنار یکدیگر قرار دهیم می توان استنباط کرد که آموزش این 
رشته هنوز خبرساز است. تعداد فارغ التحصیلان اشباع شده است و قابل توجیه است. 
چون اغلب این دانشجویان همزمان از شاغلان واحدهای روابط عمومی بوده اند یا بازار 
کار امروز ظرفیت جذب فارغ التحصیلان جدید را ندارد. از سوی دیگر توسعه و پیشرفت 
در 10 سال گذشته نشانگر میزان علاقه و اشتیاق جمع زیادی از دانشجویان به این رشته 
آموزشی و گسترش سراسری آن بوده است. سوم اینکه در ذکر تعداد دانشجویان شاغل 
در بیان یک مدرس تا یک نفر مشاور وزیر یکباره رقمی 5هزار نفری اختلاف مشاهده 
می شود که البته یکی از این دو رقم احتمالا اشتباه یا نزدیک به درست است. در هرحال 
این نقل قول ها همه از رشد کمی در آموزش روابط عمومی کشور خبر می دهد که در 

گرامیداشت ها و مناسبت ها خبری خوش به شمار می رود.
اما با این رشد کمی »چشمگیر« و آن حذف یا تعطیلی »ناخوشایند« چه باید کرد؟ اگر 
به حدود ۴0 سال قبل برگردیم یعنی در آن زمان که امثال من دانشجوی دوره کارشناسی 
روابط عمومی شدند تعداد پذیرش دانشجویان سالانه 20 نفر و تعداد دانشجویان شاغل 
به تحصیل در ۴سال دوره  کارشناسی کمتر از 100 نفر بود. اگر رشد جمعیت کشور را 
کمتر از 3برابر و افزایش تعداد جمعیت شاغل را هم حتی ۴ برابر محاسبه کنیم، تعداد 
دانشجویان امروز در این رشته را حیرت آور خواهیم یافت. یعنی افزایشی صدبرابری را 
شاهد هستیم که البته قابل دفاع است. اما چه شده است که چنین افزایشی هنوز قابل 
دفاع و پذیرفتنی است. ساده ترین پاسخ، اثرات ناشی از تغییر »تکنولوژیک« است که 

حرفه  روابط عمومی و بازار کار آن را چنین متحول کرده است. 
کافی است به پیرامون نگاهی بیندازیم و مقایسه کنیم. در ۴0 سال قبل تعداد 
روزنامه های سراسری در کشور به 5 عنوان هم نمی رسید ولی امروز از پنجاه عنوان هم 

گذشته است. 
تعداد کانال های تلویزیون در حد 2 تا بود که سال هاست از مرز 20 شبکه هم گذشته 
است. اگر شبکه های جهانی ماهواره ای را بر آن بیفزاییم رشدی حیرت آور را در تعداد 
کانال ها خواهیم یافت. به طوری که می توان گفت در آموزش هنوز در کهکشان الکترونیک 
مک لوهان به سر می بریم، ولی در زندگی روزمره و »زیست جهان« در کهکشان اینترنت 

هستیم و جهانی شدن فرهنگ و ارتباطات را تجربه می کنیم.
به نظر می رسد آنچه بیشتر از همه حیرت آور است، ثابت ماندن تعداد مراکز آموزشی 
در دانشگاه های سراسری )دولتی( در این مدت بوده است که هنوز هم در قامت »یک« 
واحد باقی مانده است. هرچند از نوع غیردولتی آن حتی ازمرز 50 واحد هم گذشته 
است، گرچه گاه سکون و درجازدگی هم با آن همراه بوده است. جای تاسف است. به رغم 
تحولات شگرف فناوری های ارتباطی در جهان و تغییرات محیط پیرامون، توسعه  علمی 
و آموزشی در رشته  دانشگاهی روابط عمومی در هیچ دانشگاه دولتی کشورمان حتی در 

حد یک تکدرس هم نرسیده است.
 از این »یک« هم گاه مسئولان دولتی با تغییر در عنوان ادارات کل روابط عمومی در 
سازمان ها و وزارتخانه ها به مراکز »اطلاع رسانی« و نظایر این کمی می کاهند و »هیچ« را 
مژده می دهند. این بی توجهی و بی اشتیاقی تا جایی پیش می رود که از 250 سوال طرح 
شده در کنکور سراسری سال جاری برای دوره های ارشد )ارتباطات، روزنامه نگاری، 
مدیریت رسانه و نظایر این( حتی یک پرسش چهارجوابی هم از 35 واحد درس های 
تخصصی دوره کارشناسی روابط عمومی و نزدیک به 100 عنوان کتاب مرتبط با آن 
دیده نمی شود. طنز موضوع در اینجاست که فارغ التحصیلان همین دوره های ارشد، 
مدرسان آینده این دوره های علمی-کاربردی می شوند و گاه بیش از نیمی از مطالب 

خبری رسانه ها از تولیدات محتوای واحدهای روابط عمومی است. 
از صحبت درباره  کیفیت آموزشی ازجمله عواملی مانند تجربه و تخصص مدرسان، 
محتوای متون درسی، تجهیزات کمک آموزشی و ملزومات کارگاهی، برنامه های درسی 
و سطح دوره ها نیز در اینجا چشم پوشی می شود. به همین نکته بسنده می شود که اگر 
درجازدن و غفلت در راه اندازی دوره های تحصیلات تکمیلی رشته روابط عمومی را 
نوعی بی توجهی ارزیابی کنیم؛ راه اندازی دوره کاردانی روابط عمومی بزرگ ترین اشتباه 
آموزش عالی در این زمینه بوده است که بیشترین لطمه را به اعتبار حرفه ای آن وارد 
کرده است. بنابراین، حذف دوره  کاردانی و راه اندازی دوره  ارشد آن شاید تنها راه جبران 

یک اشتباه بزرگ باشد.
در یک جمع بندی می توان گفت چون اشباع جامعه از فارغ التحصیلان را معمولا 
قاعده  بازار کار تعیین می کند، مداخله  دولت برای تعطیلی مراکز آموزشی غیردولتی 
قبل از اعمال نظارت های لازم در جهت بهبود کیفیت آموزشی و پژوهشی این مراکز، 
می تواند اقدامی نسنجیده و به مصداق »گز نکرده پاره کردن« به شمار رود؛ بنابراین، 
سیاست های آموزشی را با معیارهای »جامعه  مبتنی بر اطلاعات« تدوین کنیم. از 
اشتیاق زیاد دانشجویان به رشته  روابط عمومی گرچه باید استقبال کنیم، ولی نباید ذوق 
زده شویم. بهتر است به این اشتیاق پاسخی معقول و در خور توجه بدهیم. برای مثال 
توسعه  آموزش روابط عمومی با کمک ابزارهای نوین ارتباطی، توسعه  زیرساخت های 
ارتباطی و مقررات زدایی در این زمینه را کمی مورد التفات قرار دهیم. از اشتباه کردن های 
مکرر هم بپرهیزیم: یعنی نه عنوان ها را تغییر دهیم، نه آمارها را تقریبی اعلام کنیم، نه 

گز نکرده پاره کنیم و نه درجا بزنیم. 
در جامعه  مبتنی بر اطلاعات، روابط عمومی را آمیزه ای از هنرها، فنون و دانشی برای 

ترویج اشتیاق قرار دهیم تا نه اشتباهی رخ دهد و نه اشباعی بروز کند.

روابط عمومی  بارسانه  ارتباط  مدیر  ابراهیمی 
روابط عمومی  نظر من جایگاه  به  متروی تهران: 
در ایران چه در ارگان های دولتی و چه خصوصی 
مشخص نشده و ارزش و بهای این کار خودش را 
نشان نداده است. به دلیل جایگاه نداشتن، بودجه ای 
به روابط عمومی اختصاص نمی دهند اما، انتظار کار 
و فعالیت فرهنگی و رسانه ای دارند و انتقاد می کنند 
دنیای  دنیا،  می گویند  نشد.  انجام  فعالیت ها  چرا 
ارتباطات است، همچنین سیاست خصوصی سازی 
در پیش گرفته می شود اما برای اینها پول باید باشد. 
مهم ترین مشکلات این است که کار روابط عمومی را با 
دست خالی انجام می دهیم، هنگامی که کار به خوبی 
پیش می رود دیده نمی شود. هنگامی که کاری انجام 
نشود به چشم می آید. همیشه این انتظار وجود دارد 
که برنامه ها پوشش رسانه ای داده شوند و عکاس و 

فیلمبردار حضور داشته باشند اما، بدون بودجه.

جواد علیزاده، کارشناس روابط عمومی معاونت 
خدمات شهری شهرداری تهران: بارزترین مشکل 
عدم تعامل صحیح با دست اندرکاران سازمان های 
مختلف است. روابط عمومی جدی گرفته نمی شود. 
می توان گفت بیشتر افراد تصور می کنند کسی که 
با چند خبرنگار تعامل دارد مدیر روابط عمومی خوبی 
است و همه از او راضی هستند. برای استخدام در پست 
روابط عمومی تحصیلات را در نظر نمی گیرند و هر 
کس را به دلیل اینکه ارتباط قوی دارد وارد این پست 

می کنند.
وزارت  رسانه  امور  مدیر  نورمحمدیان،  منیر 
ارگان  از جانب  علوم: مسئول روابط عمومی هم 
مربوطه و هم از جانب خبرنگار مورد بازخواست قرار 
می گیرد و هر دو طرف از روابط عمومی انتظار دارند. 
برای استخدام به نظر من متخصص و رشته تحصیلی 
چندان اهمیتی ندارد و سابقه کار مهم است در حالی 

که، من بسیاری از افراد با تحصیلات مرتبط را دیده ام 
که کارآیی لازم را ندارند.

روابط عمومی  مدیرکل  هادیان،  سیدجمال 
شورای شهر: بارزترین مشکل شناخته نبودن نقش 
تعیین شده  اهداف  به  دستیابی  در  روابط عمومی 
سازمان و مدیریت کلان است. شاید بخشی از این 
برگردد، پیشنهاد من  نام روابط عمومی  به  مشکل 
معادل عمومی  نام عوض شود.  این  است که  این 
در انگلیسی public است اما، گستره معنایی این 
کلمه با معادل فارسی آن متفاوت است. در فارسی 
به هر جایی که هرکس می تواند برود و بیاید عمومی 
می گویند، اما public به لحاظ ظرفیت و شخصیت 
نازل نیست بلکه نهاد پسندیده ای است. مدیران در 
رابطه با روابط عمومی نسبت به روحیه و دانش شان 
3 تصور دارند. یکی از این تصورات که مربوط به اغلب 
مدیران می شود این است که روابط عمومی اتاق خبر 

است، باید عکس و اخبار مدیر رسانه را منتشر کند تا 
او به شهرت برسد. تصور دوم که از جهل نسبت به این 
حوزه می آید این است که روابط عمومی اتاق تبلیغ 
به ویژه در موقعیت های مناسبتی است مانند مراسم 
ختم و جشن. تصور سوم که ویژه سازمان های تجاری 
و اقتصادی است این است که روابط عمومی تنها نقش 
تبلیغات بازرگانی را در راستای دستیابی به پول و 
فروش کالا و خدمات دارد. در واقع، هر کس از دید خود 
به روابط عمومی نگاه می کند که معضلی عجیب است. 
در روابط عمومی تخصص شرط لازم است اما کافی 
نیست بلکه، یک سری ویژگی ها مانند قدرت تعامل 
و ایجاد ارتباط، ذهن خلاق، هوش سرشار و ابتکار 
اهمیت دارد. اما، در ایران بالعکس است بیشتر کسانی 
که خلاقیت ندارند و نیروی مازاد در یک ارگان هستند 
به روابط عمومی فرستاده می شوند و این پست محل 

تجمع افراد ناکارآمد شده است.

گزارش  از جایگاه روابط عمومی در سازمان ها

3 تصور غلط
 در مورد روابط عمومی

گروه آینه:  »روابط عمومی« نامی است که اگرچه زیاد به گوشمان خورده است اما، معدود کسانی هستند که 
شناخت درستی نسبت به آن داشته باشند. این رشته که معادل انگلیسی آن public relations است نهادی 

مرسوم داخل هر ارگان است، که برخی فعالیت های آن شامل اجرای برنامه های پیش بینی 
شده و مشاوره مدیران سازمان هاست. این حوزه جای خود را آنچنان که باید و شاید 
در ایران باز نکرده است، معضلی که به گفته برخی شاید از نام آن ناشی می شود. در 
همین زمینه چهار نفر از کسانی که در این حوزه در سازمان های مختلف مشغول 
به فعالیت هستند از بارزترین و مهم ترین مشکل فعالیت روابط عمومی سخن 

گفته اند. در این میان، آنچه که بیشتر این افراد معیارهای مهمی برای اشغال این 
پست در نظر می گیرند نه صرفا تخصص و تحصیلات بلکه مهارت های دیگر مانند 

قدرت تعامل است. 
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اقتصادی  رونق  برای  دولت  تحلیلی  بسته  آینه:  گروه 
منتشر شد. در بسته جامع پیشنهادی رونق اقتصادی پس از 
بررسی موشکافانه دلایل رکود تورمی کشور در سالیان گذشته، 
راهکارهایی برای برون رفت از رکود تورمی پیش بینی شده است.

در این طرح موضوعاتی نظیر نقش بنگاه های پیشرو در بازار 
داخلی، صادرات صنعتی و خدمات پیمانکاری و مشاوره ای 
به کشورهای همسایه، گردشگری، مسکن، تقویت سازوکار 
مالی تجهیز پس انداز )بازار سرمایه(، بهبود وضعیت بانک ها 
از نظر مطالبات معوق و بالا بردن قدرت اعطای تسهیلات آنها، 
توسعه صنایع پایین دستی انرژی، بهبود مبادلات خارجی، 
کاهش مستمر تورم، ثبات نسبی بازار ارز، بهبود نسبی محیط 

کسب وکار مورد توجه قرار گرفته است.
دولت امیدوار است این گزارش مورد نقد صاحبنظران قرار 
گرفته و از این طریق وفاق مورد نیاز برای اجرای سیاست های 

خروج از رکود حاصل شود.
اقتصاد کشور در سال های 1391 و 1392 در وضعیت ویژه ای 
قرار گرفت که اثرات آن همچنان بر فضای کشور حاکم است. 
شرایط ذکر شده به این دلیل ویژه تلقی می شود که مشابه آن 
را نمی توان در سه دهه گذشته مشاهده کرد. بروز رکود عمیق 
در کنار تورم بالا در 2 سال متوالی نه تنها در سه دهه گذشته، 
بلکه اگر سال های 1357 تا 1360 )سال های ابتدایی پیروزی 
انقلاب اسلامی( کنار گذاشته شود، از آغاز انتشار آمارهای 
حساب های ملی بانک مرکزی در سال 1338 تاکنون سابقه 
نداشته است. حتی در زمان جنگ تحمیلی نیز نمی توان 2 سال 
پی در پی را مشاهده کرد که رشد تولید ناخالص داخلی منفی 
بوده و همزمان تورم بیش از 30درصد باشد. البته باید توجه 
داشت پیش از وقوع رکود و تورم بالا در سال های 1391 و 
1392، علائم اولیه این 2 پدیده از سال های قبل قابل مشاهده 
و پیشگیری از بروز آنها امکانپذیر بوده است. از این رو بررسی 
دقیق تر شرایط 2 سال گذشته و شناسایی عواملی که منجر 
به بروز آن شده است، علاوه بر آنکه منجر به انباشت تجربه 
در جهت بهبود سیاست گذاری های اقتصادی کشور می شود، 
می تواند مسیر عبور موفقیت آمیز از آثار مخرب شرایط این 2 
سال را نیز ترسیم کند. زیرا بدون داشتن تحلیلی درست از 
چگونگی بروز این وضعیت در 2 سال گذشته، نمی توان در مورد 

چگونگی برون رفت از آن، تصمیم درست اتخاذ کرد.
با توجه به اجماع کارشناسان اقتصادی و آنچه در گزارش 
اقتصادی 100 روزه دولت ارائه شد، اقتصاد ایران طی سال های 
1391 و 1392 دچار پدیده »رکود تورمی« بوده است. جزء 
رکود این پدیده نسبت به جزء تورم آن دارای پیچیدگی های 

از  می تواند  رکود  زیرا  است،  بیشتری 
تحولات هر یک از دو سمت عرضه و 
تقاضای اقتصاد ناشی شده باشد و بسته 
به اینکه از تحولات کدام سمت بیشتر 
از  برون رفت  مسیر  باشد،  پذیرفته  اثر 
آن نیز متفاوت خواهد بود. همچنین در 
بررسی دوره های رونق و رکود، شناسایی 
و تفکیک عواملی که بر »عمق رکود« 
و »طول دوره رکود« اثر می گذارند از 
این  بر  است.  برخوردار  زیادی  اهمیت 
اساس معمولا در نظریه های چرخه های 
تجاری، نقش 4 عامل را در بروز رکود از 
عاملی  اول:  می کنند؛  تفکیک  یکدیگر 
که ضربه اول را وارد می کند، دوم: عوامل 
عوامل  سوم:  سرایت دهنده،  یا  انتشار 
زمینه ساز و چهارم عوامل انتقال دهنده 
در طول زمان. تعیین دقیق نقش عامل 

مسلط در میان عوامل ذکر شده دشوار است. در صورت عدم بروز 
عامل اول، اساسا رکود اتفاق نمی افتد و در صورت نبود عامل 
دوم، مسئله در محدوده حوزه آسیب دیده باقی خواهد ماند. اگر 
عامل سوم نباشد، ابعاد مسئله قابل توجه نخواهد بود و بالاخره 
اگر عامل چهارم نباشد اتفاق به وقوع پیوسته در یک زمان، به 

زمان بعد منتقل نخواهد شد.
بنابراین برای تشخیص صحیح مسئله اقتصاد ایران طی 
سال های 1391 و 1392، لازم است قدری به عقب بازگشته و 
سیاست ها و وقایع اقتصادی کشور طی سال های گذشته مورد 
بررسی قرار گیرند. به خصوص برای شناسایی عوامل دسته سوم 
که بر عمق رکود اثر می گذارند، لازم است مروری بر تحولات 
سال های پیش از وقوع رکود، یعنی سال های نیمه دوم دهه 
1380 صورت گیرد. بر این اساس گزارش حاضر چهار دوره 

زمانی را مورد بررسی قرار می دهد.
- دوره اول: سال های نیمه دوم دهه 80 )سال های 1385 

تا 1389(
- دوره دوم: از دی ماه 1389 تا انتهای مردادماه 1392

- دوره سوم: از شهریورماه 1392 تا زمان حاضر
- دوره چهارم: ماه های پیش رو از سال 1393

تا��� �1385 سال�های� اقتصادی� تحولات� اول؛� دوره�
1389

طی این دوره، تحولات اقتصادی مهمی در کشور رخ داد 
که اثر آن بر عملکرد بازارها و بخش های مختلف اقتصادی در 
همان دوره و سال های پس از آن بسیار تعیین کننده بود. در این 
دوره، افزایش قیمت نفت و در نتیجه افزایش درآمدهای نفتی 
باعث شد وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی افزایش یابد و 
دولت برای شروع، طرح های اقتصادی بلندپروازانه مانند طرح 
بنگاه های زودبازده و مسکن مهر یا اجرای طرح پرداخت یارانه 
گسترده به مردم به رغم وجود کسری بزرگ در آن، جرأت زیاد 
پیدا کند. از طرفی ساختار نهادهای تاثیرگذار اقتصادی کشور 
از جمله سازمان مدیریت و برنامه ریزی به گونه ای تغییر یافت که 
ممانعت از این سیاست ها با توجه به تجربه انباشته در این نهادها 
نیز امکانپذیر نبود. پیگیری چنین سیاست ها و طرح هایی که 
منابع آن به صورت صحیحی از طریق بودجه دولت پیش بینی 
نشده بود، باعث شد طی این دوره پایه پولی و حجم نقدینگی، 
ابتدا از طریق افزایش دارایی های خارجی بانک مرکزی و سپس 
از طریق افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی، مدام در حال 
افزایش باشد. در نتیجه تورم در این دوره مسیری افزایشی و 
نوسانی را طی کرد. در چنین شرایطی که تورم دو رقمی و نسبتا 

بالا در اقتصاد کشور حاکم بود، سیاست گذاری در خصوص سه 
متغیر کلیدی نرخ سود بانکی، نرخ ارز و قیمت حامل های انرژی 
به گونه ای انجام گرفت که یا کاهش سطح این متغیرها را در پی 
داشت یا منجر به تثبیت سطح این متغیرها در مقادیر خود شد.

بر اثر تثبیت قیمت انرژی و در نتیجه کاهش قیمت حقیقی 
انرژی نسبت به سایر کالاهایی که قیمت آنها همراه با تورم 
افزایش می یافت، مصرف انواع انرژی به سرعت افزایش پیدا 
می کرد. هرچند ممکن است در مورد میزان واکنش مصرف به 
افزایش قیمت حامل های انرژی، اختلاف برآورد وجود داشته 
باشد، اما در این جمع بندی اختلافی نیست که کاهش قیمت 
نسبی انرژی، به افزایش مصرف آن دامن می زند. افزایش مصرف 
انرژی در سطح خانوارها منجر به هدر رفتن انواع انرژی و در 
سطح بنگاه های اقتصادی باعث افزایش وابستگی تولید به انرژی 
ارزان قیمت شد. از سوی دیگر به دلیل کاهش سرمایه گذاری و 
مشکلات مدیریتی در بخش نفت، میزان تولید این محصول 
طی سال های 1385 تا 1389 روندی کاهشی را طی کرد، 
به طوری که طی این دوره حدود 500 هزار بشکه در روز از تولید 
نفت ایران کاسته شد. تثبیت نرخ ارز نیز باعث شد به دلیل وجود 
تورم و افزایش هزینه های تولید و قیمت محصولات تولیدی، 
قدرت رقابت صنایع داخلی با صنایع خارجی کاهش یابد. 
همچنین به دلیل کاهش نرخ ارز حقیقی طی این دوره و ارزان تر 
شدن نسبی کالاهای خارجی نسبت به کالاهای داخلی، واردات 
به سرعت افزایش یافت و در سال های پایانی دهه 80 به اوج خود 
رسید. بنابراین طی این دوره، به دلیل تثبیت نرخ ارز، مصرف 
خانوارها و تولید بنگاه ها وابستگی بیشتری به کالاهای وارداتی 

)مصرفی و واسطه ای( پیدا کرد.
نرخ های سود بانکی متغیر مهم دیگری بود که طی این دوره 
با سیاست گذاری های نادرستی روبه رو شد. در ابتدای این 
دوره نرخ سود عقود مبادله ای -که در آن زمان بخش اصلی 
تسهیلات در قالب این عقود ارائه می شد- کاهش پیدا کرد. بر 
اثر این اقدام و به دلیل وجود تورم دو رقمی، نرخ سود حقیقی 
تسهیلات و سپرده ها منفی شد. منفی شدن نرخ سود حقیقی 
سبب می شود افرادی که پول خود را در بانک نگه می دارند، 
متضرر شده و افرادی که می توانند از بانک ها منابعی دریافت 
تسهیلات  دریافت  تقاضای  نتیجه  در  شوند.  منتفع  کنند، 
ارزان قیمت از سیستم بانکی کشور افزایش یافت. این رویکرد 
از یک طرف موجب آن شد که توجیه اقتصادی طرح ها در 
چارچوبی نادرست و به نفع پروژه هایی صورت بگیرد که در واقع 
فاقد توجیه هستند و از طرف دیگر، وابستگی تامین مالی تولید 
در بخش های مختلف اقتصادی به منابع بانکی بیش از پیش 
افزایش یابد، چراکه دریافت منابع مالی از 
بانک ها با نرخ سود پایین صرفه اقتصادی 
دیگر کاهش  از سوی  بیشتری داشت. 
جهت  در  مرکزی  بانک  کنترل  قدرت 
مدیریت بدهی بانک ها به بانک مرکزی، 
باعث شد بانک ها منابع مورد نیاز برای ارائه 
تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان را از 
طریق بانک مرکزی تامین نمایند که بر 
اثر آن پایه پولی کشور در انتهای این دوره 
از طریق افزایش بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی به طور قابل ملاحظه ای افزایش 

یافت.
اقتصادی  در مجموع نتیجه تحولات 
میزان  افزایش   ،80 دهه  دوم  نیمه 
آسیب پذیری اقتصاد کشور از شوک ها و 
تکانه های مختلف خارجی و داخلی بود. 

زیرا :
- اولا افزایش درآمدهای نفتی و هزینه کردن آنها بدون توجه 
به عواقب این اقدام، منجر به افزایش وابستگی بودجه دولت به 

درآمدهای نفتی شد.
- ثانیا تثبیت نرخ ارز در شرایط تورمی کشور باعث کاهش نرخ 
ارز حقیقی و افزایش وابستگی تولید بنگاه ها و مصرف خانوارها 

به واردات شد.
- ثالثا تثبیت قیمت انرژی باعث شد تا بنگاه های اقتصادی 
بیش از پیش تولید انرژی بر را در دستورکار خود قرار دهند و در 
نتیجه وابستگی تولید کشور به انرژی ارزان قیمت افزایش یافت.
- رابعا کاهش نرخ سود سبب افزایش وابستگی تامین مالی 

بخش های تولیدی به بانک ها شد.
بنابراین در انتهای دهه 80، اقتصاد ایران در شرایطی قرار 
گرفت که بروز تکانه های مختلف می توانست منجر به وارد آمدن 

آسیب های عمده بر بدنه اقتصاد کشور شود. 
تا��� �1389 دی�ماه� اقتصادی� تحولات� دوم؛� دوره�

مردادماه�1392
این دوره از دی ماه سال 1389 و با افزایش جهشی قیمت انرژی 
آغاز می شود و با تحولات مهمی همچون شروع تحریم های نفتی 
و بانکی، تلاطمات ارزی و ورود بخش های مختلف اقتصادی به 
رکود و رشدهای منفی ادامه می یابد. همچنین در این دوره 
برای تسهیلات مشارکتی نیز سقف سود تعیین می شود. لازم 
به توضیح است که پس از کاهش نرخ سود عقود مبادله ای، به 
تدریج سهم عقود مشارکتی در ارائه تسهیلات افزایش و سهم 
عقود مبادله ای کاهش یافت. به طوری که در سال های اخیر 
بخش عمده تسهیلات از طریق عقود مشارکتی ارائه می شود. در 
کنار تعیین نرخ های سود، آشکار شدن فساد بانکی در نیمه سال 
1390 نیز بیش از پیش بانک ها را در جهت انقباض فعالیت های 

خود پیش برد.
در ادامه سعی می شود از طریق مرور وقایع دوره دوم و 
فرآیندهای اثرگذاری متغیرهای اقتصادی بر یکدیگر و در 
چارچوب نظریه های چرخه های تجاری توضیح داده شده در 
مقدمه گزارش، علل بروز رکود سال های 1391 و 1392 توضیح 
داده شود. بر این اساس تشخیص اینکه چه عواملی در چهار 
نقش 1- عواملی که ضربه اول را وارد می کنند، 2- عوامل انتشار 
یا سرایت دهنده، 3- عوامل زمینه ساز و 4- عوامل انتقال دهنده 
مسئله در طول زمان ظاهر می شوند برای شناخت رکود اخیر 

ضرورت پیدا می کند.
یارانه نقدی به  انرژی و پرداخت  افزایش جهشی قیمت 
خانوارها که با کسری بودجه قابل توجهی همراه بود، در کنار 

تورم فزاینده و بروز اثرات سیاست گذاری های اقتصادی دوره 
قبل مانند مسکن مهر، »مجموعه بی ثباتی های اقتصاد کلان« 
را موجب شدند که در ابتدای این دوره از طریق افزایش »هزینه 
تولید«، ارزش افزوده بخش های صنعت و خدمات را تحت تاثیر 
قرار داد. البته باید توجه شود، اثر »مجموعه بی ثباتی های 
اقتصاد کلان« نمی تواند به تنهایی منجر به رکود در این دو 
بخش شود و لذا نمی توان آن را به عنوان تکانه اولیه در ایجاد 
رکود قلمداد کرد. در ادامه و در اواخر سال 1390 تحریم های 
اقتصادی در بخش های بانکی، نفت و تجارت بر فضای اقتصادی 
کشور حاکم شد. تحریم مبادلات نفتی در کنار سایر عواملی 
که منجر به کاهش تولید و صادرات نفت کشور طی سال های 
اخیر شده بود سبب کاهش شدید صادرات نفت کشور در سال 
1391 شد. به طوریکه صادرات نفت از حدود 2میلیون بشکه 
در روز در سال 1390 به حدود 1میلیون و 130هزار بشکه در 
روز در سال 1391 رسید. کاهش صادرات نفت، کاهش تولید 
نفت را به دنبال داشت که در نتیجه آن ارزش افزوده این بخش 
با کاهش 37/4درصدی در سال 1391 مواجه شد. از سوی 
دیگر کاهش صادرات نفت کاهش درآمدهای ارزی دولت را در 
پی داشت که در کنار اثر تحریم های مالی و تحریم های تجاری، 
»درآمدهای ارزی در دسترس« دولت کاهش یافت. در اولین 
مرحله، کاهش درآمدهای ارزی با اثر بر بودجه دولت در سال 
1391 بر ارزش افزوده بخش خدمات اثر منفی گذاشت؛ بودجه 
عمرانی دولت در سال 1391 با رشد منفی 47درصدی مواجه 
شد و به حدود نصف بودجه عمرانی سال 1390 رسید. لذا با در 
نظر گرفتن قیمت های ثابت، اثر کاهش درآمدهای در دسترس 
نفتی بر کاهش بودجه عمرانی سال 1391 بسیار تعیین کننده 
بوده است. از سوی دیگر، کاهش درآمدهای ارزی منجر به 
کاهش واردات مواد اولیه شد که از این طریق ارزش افزوده 

بخش صنعت و معدن نیز کاهش یافت.
باید توجه داشت تحریم ها علاوه بر هدف گیری مبادلات 
نفتی، مالی و تجاری، ضلع چهارمی نیز داشت که کل ارکان نظام 
اقتصادی را با چالش مواجه می کرد. این ضلع، »نااطمینانی« 
ناشی از تصویب تحریم های جدید درکنار اخباری بود که تصویر 
مثبتی از آینده روابط اقتصادی و سیاسی با جهان ارائه نمی داد. 
نااطمینانی حادث شده فراتر از تحریم های مالی، دارای ابعاد 
گسترده ای بود و از پس انداز خانوارها تا سرمایه گذاری بنگاه ها و 
از بازار سرمایه تا بازار پول را تحت تاثیر و تلاطم قرار می داد. در 
نتیجه کاهش عرضه ارز )کاهش درآمدهای ارزی در دسترس( 
در کنار نااطمینانی ناشی از تحریم ها، »مجموعه بی ثباتی های 
اقتصاد کلان« و رشد نقدینگی لجام گسیخته، زمینه را برای 
بروز تلاطمات ارزی در اقتصاد کشور فراهم کرد. از آنجا که 
نرخ ارز طی دوره ای طولانی ثابت نگاه داشته شده بود و وفور 
درآمدهای ارزی به تشدید وابستگی اقتصاد به درآمدهای 
حاصل از صادرات نفت انجامیده بود، کاهش عرضه ارز همراه 
با رشد بالای نقدینگی و تشدید عدم قطعیت نسبت به آینده، به 
سرعت به بحران ارزی تبدیل شد. بحران ارزی یا افزایش جهشی 
نرخ ارز همراه با نوسانات شدید، در کنار سرکوب قیمتی که با 
هدف مهار تورم انجام می گرفت، باعث شد هزینه های تولید در 
کوتاه مدت افزایش یابد. از این مسیر نیز ارزش افزوده بخش های 

صنعت و خدمات تحت تاثیر قرار گرفت.
بنابراین می توان اینگونه نتیجه گرفت که ضربه اول را بخش 
نفت و کاهش تولید و صادرات آن بر تولید ناخالص داخلی کشور 
وارد کرد و مکانیزم هایی که بخش نفت را به سایر فعالیت های 
اقتصادی مرتبط می کند به عنوان سازوکار انتشار یا سرایت 
عمل کرده است. این مکانیزم ها در سه مسیر واردات، بودجه 
دولت و اثر بر عرضه ارز قابل طبقه بندی هستند. بنابراین 
کاهش درآمدهای ارزی ناشی از کاهش صادرات نفت از این 
سه مسیر به سایر بخش های تولید ناخالص داخلی )خدمات و 
صنعت( انتشار یافت و با افزایش هزینه های تولید منجر به افت 
تولید ناخالص داخلی در این دو بخش شد. همچنین میزان 
»وابستگی واردات به درآمدهای نفتی«، میزان »وابستگی 
بودجه به نفت« و میزان »آسیب پذیری تولید از تحولات ارز و 
تورم«، به عنوان عوامل زمینه ساز، بر شدت کاهش فعالیت های 
تولیدی اثرگذار شدند. تا بدین جا می توان اینگونه نتیجه گرفت 
که محدودیت های ناشی از سمت عرضه اقتصاد یا به صورت 
مستقیم منجر به کاهش تولید ناخالص داخلی شده است یا 
از طریق افزایش هزینه تولید کاهش ارزش افزوده بخش های 

مختلف اقتصادی را در پی داشته است.
نکته دیگر اینکه کاهش تولید ناخالص 
سودآوری  کاهش  معنی  به  داخلی 
کاهش  کنار  در  اقتصادی  بنگاه های 
درآمد قابل تصرف خانوارهاست. بنابراین 
کاهش تولید ناخالص داخلی، خود از دو 
مسیر می تواند منجر به ایجاد یا تشدید 
کاهش  دینامیک  که  شود  عواملی 
در  را  تولیدی  بخش های  ارزش افزوده 
طول زمان تداوم بخشد. مسیر اول همان 
کاهش سودآوری بنگاه هاست که باعث 
می شود بنگاه های اقتصادی نتوانند به 
بانکی  سیستم  قبال  در  خود  تعهدات 
عمل نمایند. لذا از این مسیر، مطالبات 
غیرجاری )معوق( سیستم بانکی افزایش 
یافته و بانک ها با تنگناهای مالی در جهت 
ارائه تسهیلات مواجه می شوند. از سوی 

دیگر همانطور که در ابتدای این بخش ذکر شد، کاهش نرخ 
سود عقود مشارکتی، آشکار شدن فساد بانکی سال 1390 و 
محدودیت های ناشی از تحریم های مالی بین المللی سبب 
شد بانک ها بیشتر در جهت انقباض فعالیت های خود حرکت 
و برای ارائه تسهیلات محتاطانه تر عمل کنند. در نتیجه بروز 
تنگنای جدی مالی در نظام بانکی، درکنار تامین منابع مورد نیاز 
بانک ها از طریق افزایش پایه پولی به عنوان یکی از عوامل انتقال 
دینامیک رکود در طول زمان عمل کرده است، زیرا نداشتن 
تامین مالی تولید توسط بانک ها و افزایش پایه پولی و در نتیجه 
افزایش تورم، می تواند مجددا از طریق سازوکارهای توضیح 
داده شده منجر به کاهش ارزش افزوده بخش های مختلف 
اقتصادی شود. مشکلی که در حال حاضر اقتصاد کشور با آن 

مواجه است به این موضوع برمی گردد که بیماری شدید محیط 
حاکم بر روابط بانک و بنگاه، در شرایطی بروز کرده که راه های 

متعارف ظهور علائم بیماری مسدود است.
لذا تشخیص بیماری و میزان وخامت آن بسیار دشوار است. 
بانک ها در مواجهه با محدودیت های جدی مالی، علامتی از 
خود بروز نمی دهند و بر خلاف ارز که از طریق جهش نرخ 
ارز وجود مشکل را علامت می دهد، در بازار بانکی متغیری با 
رفتار مشابه وجود ندارد. از طرف دیگر، در سمت بنگاه هم، 
پدیده ورشکستگی که بیماری بنگاه را بروز می دهد بدلیل 

حمایت های مختلف به طور نادر اتفاق می افتد.
مسیر دیگری که می تواند رکود را در طول زمان منتقل کند 
به کاهش درآمد قابل تصرف خانوارها مربوط می شود. مطالعات 
انجام شده نشان می دهد که کاهش درآمد، در درجه اول اثر 
خود را بر کاهش پس انداز آشکار می کند و پس از آن، اثر بعدی 
بر تقاضای کالاهای بادوام ظاهر می شود و در مرحله انتهایی 
این اثر به کالاهای مصرفی کم دوام هم سرایت می کند. کاهش 
پس انداز، کاهش سرمایه گذاری را درپی دارد که رکود را به آینده 
انتقال می دهد و کاهش تقاضای کالاهای 
مصرفی بادوام در درجه اول اثر خود را بر 
مسکن می گذارد و این بخش را نیز با رکود 
مواجه می سازد. بنابراین از مسیر درآمد 
قابل تصرف خانوارها و کاهش سودآوری 
بنگاه های اقتصادی، پس انداز و تقاضای 
کل کاهش می یابد که در نتیجه آن رکود 

به دوره های بعدی انتقال می یابد.
دوره�سوم؛�تحولات�اقتصادی���

شهریورماه��1392تا�زمان�حاضر
یازدهم  دولت  استقرار  با  دوره  این 
آغاز می شود. با شروع این دوره برخی از 
سازوکارها و عوامل اشاره شده در بخش 
قبل که در جهت ایجاد یا تشدید رکود و 
تورم حرکت می کرد، از میان برداشته شد. 
در نخستین گام، روند فزاینده تحریم های 
چارچوبی  در  »مذاکرات«  با  اقتصادی 
متفاوت همراه شد و از این مسیر فرصتی به وجود آمد تا با ایجاد 
گسست در برخی تحریم های موجود، صادرات نفت کشور در 
ماه های نیمه دوم سال 1392 افزایش یابد. همچنین برخی 
از عواملی که در سال های نیمه دوم دهه 80 منجر به ایجاد 
روندی نزولی در تولید و صادرات نفت کشور شده بود، متوقف 
و اصلاح شد. از آن جمله می توان به تحولات ایجاد شده در 
ساختار مدیریتی بخش نفت و گاز کشور و ایجاد تحرک در 
جهت افزایش فروش نفت و جذب منابع و تحرک بخشیدن 
به پروژه های مهم نفت و گاز اشاره کرد. لذا مجموعه تحولات 
ایجاد شده در بخش نفت و افزایش فروش نفت به خریداران 
موجود، افزایش صادرات نفت در نیمه دوم سال 1392 را به 

دنبال داشت.

از سوی دیگر افزایش درآمدهای حاصل از صادرات نفت در 
کنار کنترل پایه پولی و کاهش مجموعه بی ثباتی های اقتصاد 
کلان سبب شد اولا تورم روندی کاهنده به خود بگیرد و 
ثانیا تلاطم ارزی جای خود را به ثبات در بازار ارز دهد. البته 
جایگزینی روند افزایشی تحریم ها با مذاکرات، باعث شد ضلع 
چهارم تحریم ها )نااطمینانی( که اثری تعیین کننده بر تلاطم 
بازارهای پول، دارایی و سرمایه داشت جای خود را به اعتماد و 
امید به اقدامات دولت بدهد که این امر نقش مهمی در ایجاد 

ثبات در بازار ارز و سایر دارایی ها بازی کرد.
تغییر مهم دیگر صورت گرفته در این دوره، به اصلاحیه 
بودجه 92 و لایحه بودجه سال 1393 برمی گردد. در این 
خصوص تفکیک دو نکته ضروری است؛ نکته اول به زمان 
ارائه لایحه بودجه 93 مربوط می شود و نکته دوم به کیفیت و 
کمیت بخش های مختلف اصلاحیه بودجه سال 1392 و لایحه 
بودجه سال93 نسبت به بودجه سال های 91 و 92. پس از 
سال ها تاخیرهای طولانی و بی انضباطی در ارائه لایحه بودجه 
به مجلس، وقت شناسی و تعهد دولت در ارائه لایحه بودجه در 
زمان قانونی آن نیز ازجمله مواردی بود که در جهت کاهش 
فضای نااطمینانی در فعالان اقتصادی و افزایش امید به آینده 
موثر افتاد. از سوی دیگر، اصلاح سقف اعتبارات بودجه سال 
1392 برای کاهش کسری بودجه این سال، اولویت بندی در 
تخصیص بودجه های عمرانی و افزایش میزان بودجه عمرانی 
سال 1393 ازجمله مواردی است که کیفیت اصلاحیه بودجه 
سال 1392 و لایحه بودجه سال 1393 را نسبت به بودجه های 
سال های 91 و 92 در وضعیت مناسب تری قرار می دهد. لذا از 
این مسیر نیز بهبودی در عملکرد بخش خدمات کشور نسبت 

به سال 1391 و نیمه اول سال 1392 حاصل شد.
دیگر تحول مهم نیمه دوم سال 1392 – به خصوص ماه های 
پایانی سال و ماه های آغازین سال 1393- که بر توقف مسیر 
رکودی تاثیر گذاشت، افزایش حجم تجارت خارجی کشور 
نسبت به مدت مشابه سال قبل بود. همان طور که توضیح 
داده شد، روند مذاکرات و افزایش فروش نفت سبب افزایش 
محدود درآمدهای ارزی در دسترس در نیمه دوم سال 1392 
و توقف روند کاهشی واردات مواد اولیه در سال های 1391 و 
9 ماهه اول سال 1392 شد، که در نتیجه آن از شتاب روند 
نزولی ارزش افزوده بخش صنعت کاسته شد. همچنین بهبود 
نسبی محیط کسب وکار کشور که بیشتر ناشی از افزایش ثبات 
در سطح اقتصاد کلان و کاهش برخی موانع در ایجاد و توسعه 
کسب وکارها بود در کنار افزایش تولید نفت و گاز تحرکاتی را در 

ارزش افزوده بخش های اقتصادی ایجاد کرد.
در مجموع با تشخیص وضعیت رکود تورمی برای سال های 
1391 و 1392، دولت اولویت نخست را به کاهش تورم فزاینده 
داد و در این راه، از کنترل دستوری قیمت ها و اتخاذ راهکارهای 
موقتی که به صورت مکرر در فضای اقتصادی کشور امتحان 
شده اند پرهیز و سعی کرد با کنترل عوامل اصلی ایجاد تورم 
یعنی اجزای پایه پولی، تورم را کاهش دهد. از سوی دیگر دولت 
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راهکار خروج غیر تورمی از رکود

در این دوره، افزایش قیمت 
نفت و در نتیجه افزایش 
درآمدهای نفتی باعث 

شد وابستگی بودجه به 
درآمدهای نفتی افزایش یابد و 
دولت برای شروع،طرح های 
اقتصادی بلندپروازانه مانند 
طرح بنگاه های زودبازده و 
مسکن مهر یا پرداخت یارانه 

گسترده به رغم وجود کسری 
بزرگ در آن جرأت زیاد پیدا 

کند

افزایش جهشی قیمت 
انرژی و پرداخت یارانه 

نقدی به خانوارها 
که با کسری بودجه 
قابل توجهی همراه 
بود، در کنار تورم 

فزاینده و بروز اثرات 
سیاست گذاری های 

اقتصادی دوره قبل مانند 
مسکن مهر، »مجموعه 
بی ثباتی های اقتصاد 
کلان« را موجب شدند
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یازدهم موفق شد با مدیریت انتظارات و تقویت روحیه ایجاد 
شده در جامعه، نااطمینانی موجود در اقتصاد را با اعتماد و 
اطمینان و امید به آینده جایگزین و از این طریق هدف ایجاد 

آرامش و ثبات در بازار ارز و سایر دارایی ها را محقق نماید.
همانطور که اشاره شد یکی از اجزای »مجموعه بی ثباتی های 
اقتصاد کلان« کشور وضعیت نامطلوب بازار انرژی و نابسامانی 
در پرداخت یارانه های نقدی به خانوارها بود. مشکلات بازار 
انرژی ایران باعث شده است، بخش اعظم نفت و گاز استخراج 
شده از منابع زیرزمینی کشور، به شکل ناکارایی در داخل مصرف 
شود، بدون اینکه به اندازه مورد انتظار باعث رشد و شکوفایی 
اقتصاد ملی شود. از سوی دیگر، مشکلات زیست محیطی ناشی 
از بهره برداری ناصحیح از حامل های انرژی،  به بحران تبدیل 
شده بود و باید به سرعت برای رفع آنها برنامه ریزی می شد. این 
در حالی است که با وجود مصرف حدود ۲میلیون بشکه نفت در 
روز و نزدیک به ۷۰۰میلیارد مترمکعب گاز در سال برای تامین 
انرژی کشور، دولت منابع ریالی لازم برای مدیریت بازار انرژی 
را در اختیار نداشت. مجموعه این مشکلات، انجام اصلاحات در 
بازار انرژی کشور را اجتناب ناپذیر کرده و اقداماتی فوری و البته 

سنجیده را ضروری می ساخت.
پرداخت های نقدی به خانوارها نیز با مسائل و مشکلات 
مختلف دست به گریبان بود. مهم ترین مسئله در این زمینه 
کسری بودجه قابل توجهی است که فشار مالی سنگینی بر 
دولت تحمیل می کند. از طرفی، بررسی تجربه سایر کشورها در 
زمینه حمایت از خانوار نشان می دهد آنچه که در سال 1389 
برای حمایت از خانوارها در کشور صورت گرفت، یک تجربه 
منحصر به فرد و یکتا بود و در هیچ کشوری مشابه آن وجود 
نداشته است. زیرا هدف از برنامه های حمایت از خانوار، بهبود 
رفاه گروه های آسیب پذیر است که پرداخت نقدی به صورتی 
فراگیر، بدون هدف گیری گروه آسیب پذیر و بدون طراحی 
مکانیزمی برای خروج افراد از جمعیت یارانه بگیر با هیچیک از 
اهداف برنامه های حمایت از خانوار همخوانی ندارد و لذا نیازمند 

اصلاحات جدی در مراحل بعدی بود.
با توجه به نقاط ضعف مطرح شده، دولت یکی دیگر از 
اولویت های خود را شروع فرآیند اصلاح بازار انرژی تعریف 
نمود و نخستین گام آن را در سال 1393 برداشت و این برنامه 
را با ملاحظه وضعیت رکودی کشور به گونه ای طراحی کرد 
که کمترین آسیب ممکن متوجه تولید و رفاه خانوارها -و 
به خصوص خانوارهای کم درآمد- شود. برای تحقق این امر 
نیز طراحی این برنامه با استفاده از اندوخته تجارب داخلی و 
خارجی و آسیب شناسی برنامه های پیشین اجرا شده در بازار 
انرژی ازجمله طرح هدفمندسازی یارانه ها انجام شد. نتیجه 
این برنامه ریزی آن بود که افزایش حدود 5۰ درصدی متوسط 
قیمت مجموعه حامل های انرژی در اردیبهشت ماه سال 1393، 
اثر معناداری بر شاخص قیمت خرده فروشی کالا و خدمات 
در ماه های اردیبهشت و خرداد نگذاشت. از سوی دیگر گام 
اولیه برنامه سامان دادن به پرداخت های نقدی به خانوارها 

نیز با ملاحظات خاص دولت در جهت دامن نزدن به فضای 
نااطمینانی در جامعه و اقتصاد برداشته شد، زیرا ثبات ایجاد شده 
در بازارهای مختلف و کاهش روند انتقال رکود در طول زمان 
می توانست با ایجاد شوک های غیرضروری جدید مختل شود. 
مرحله نخست سامان دادن به پرداخت های نقدی در فضایی 
آرام به اجرا گذاشته شد و برنامه حمایت از خانوار در طرح اصلاح 
بازار انرژی نیز به سمت توسعه خدمات بهداشتی-درمانی و 
حمایت ویژه غذایی از خانوارهای فقیر و کم درآمد تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیستی سوق داده شد تا در 
ادامه کار این برنامه بتواند به یک نظام تامین اجتماعی فراگیر و 

قوی در سطح جامعه تبدیل شود.
در مجموع طی دوره سوم از بسیاری جهات تغییرات عمده ای 
در وضعیت اقتصادی کشور ایجاد شد و از این رو دوره مذکور را 
نمی توان در ادامه دوره دوم مورد بررسی قرار داد، زیرا تحولات 
برخی متغیرهای اقتصادی از جمله تورم و نرخ ارز کاملا روند 
متفاوتی را نسبت به دوره دوم نشان می دهد. اما همان طورکه 
در ابتدای این گزارش ذکر شد، همچنان برخی آثار تحولات 

سال 1391 و نیمه اول 139۲ بر اقتصاد 
کشور حاکم است. ازجمله مهم ترین این 
مسائل تداوم وضعیت رکودی در تولید 
است. هرچند آمار و ارقام بیانگر بهبود 
وضعیت تولید، توقف روند کاهنده ارزش 
افزوده بخش های مختلف اقتصادی و قرار 
گرفتن برخی بخش های اقتصاد در مسیر 
نمی توان خروج  اما  رونق نسبی است، 
رکود  وضعیت  از  کشور  اقتصاد  قطعی 
تورمی را محقق و پایدار دانست. از این رو 
در ادامه گزارش، جهت گیری های اصلی 
دولت برای خروج از رکود و افزایش رشد 
اقتصادی طی ماه های آتی سال 1393 
ارائه می شود. هدف از این بخش معرفی 
رویکرد دولت برای خروج از رکود است که 
در این چارچوب، در گزارش های تفصیلی 
مختلف،  موضوعات  تفکیک  به  بعدی، 

طرح دولت برای بازگشت اقتصاد به مسیر توسعه و رشد پایدار 
تشریح خواهد شد.

1393؛��� سال� از� پیش�رو� ماه�های� چهارم:� دوره�
جهت�گیری�دولت�برای�برون�رفت�از�رکود�در�سال�

1393
در بخش قبل اشاره شد که همچنان برخی سازوکارهای 
باقیمانده از دوره های قبل به عنوان مانعی جدی بر سر راه خروج 
از رکود واقع شده اند. از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

1. تحریم؛ محدودیت مبادلات مالی و تجاری با خارج
۲. تقاضای موثر؛ کاهش درآمد خانوار و بودجه دولت

3. تنگناهای مالی؛ مشکل تامین منابع مالی برای تولید
4. کاهش سرمایه گذاری

5. وجود عدم قطعیت های اقتصادی و سیاسی
با اتخاذ رویکردی واقع بینانه، به نظر می رسد بخش عمده 
محدودیت های موجود در مبادلات مالی و تجاری که در نتیجه 
تحریم به وجود آمده، در سال 1393 همچنان پابرجا باشد. 
بنابراین درآمدهای ارزی در دسترس اقتصاد کشور در سال 
1393 با میزان مطلوب آن فاصله خواهد داشت و براساس 
سازوکارهای توضیح داده شده، اثرگذاری بر رشد اقتصادی 
از این مسیر با محدودیت هایی مواجه است. همچنین بنابر 
سازوکارهایی که در دوره دوم منجر به ایجاد ضربه به تولید 
و سپس سرایت آن به سایر بخش های اقتصادی و در نهایت 
باعث انتقال آن در طول زمان شد، به نظر می رسد با حذف 
تکانه اولیه )افزایش درآمدهای ارزی از طریق افزایش صادرات 
نفت( و رفع عوامل انتشار و برخی عوامل زمینه ای در دوره سوم، 
همچنان برخی از عوامل انتقال دهنده رکود در طول زمان در 
اقتصاد کشور فعال هستند. از آن جمله می توان به تنگناهای 
مالی یعنی مشکل تامین مالی تولید، کاهش سرمایه گذاری و 
کاهش تقاضای موثر در اثر کاهش درآمد خانوار و بودجه دولت 
اشاره کرد. از سوی دیگر، همچنان عدم قطعیت های اقتصادی و 
غیراقتصادی نسبت به آینده وجود دارد که مانع از تحرک سریع 
اقتصاد کشور می شود. بنابراین مجموعه 5 مورد اشاره شده به 
عنوان گلوگاه های موجود در جهت خروج اقتصاد از رکود قابل 
شناسایی هستند. اما باید توجه داشت مسئله سرمایه گذاری با 
4 مورد دیگر متفاوت است. زیرا در صورت رفع هر یک از 4 عامل 
دیگر تحرک اقتصادی ناشی از آن به سرعت نمایان می شود. 
اما اثر افزایش سرمایه گذاری در سال جاری حداقل با یک 
سال تاخیر ظاهر می شود و از آنجایی که رشد سرمایه گذاری 
در سال گذشته منفی بوده است، نمی توان بر ایفای نقش این 
عامل برای خروج از رکود در سال 1393 تاکید کرد. از این رو 
افزایش سرمایه گذاری برای رشد اقتصادی سال های 1394 به 
بعد مفید خواهد بود. بنابراین برای خروج اقتصاد از رکود در سال 

1393 تمرکز بر 4 گلوگاه دیگر می تواند راهگشا باشد.
اتخاذ رویکردی مناسب در جهت رفع گلوگاه های  برای 
موجود، باید به محدودیت هایی نیز توجه کرد. به عنوان مثال 
هدف خروج از رکود نباید منجر به از دست رفتن دستاورد مهم 
کاهش تورم شود. از طرف دیگر، اتخاذ رویکردی برای خروج از 
رکود در سال 1393 نیازمند تعیین پیش فرض هایی است. به 
این معنی که اگر فرض شود تحریم ها در سال 1393 با کاهش 
مواجه می شوند، رویکرد خروج از رکود با شرایطی که همچنان 
تحریم ها پابرجا باشد، متفاوت خواهد بود. بر این اساس، در 
ادامه مجموعه ای از پیش فرض ها و محدودیت های موجود برای 
مجموعه سیاست های خروج اقتصاد از رکود در سال 1393 
گردآوری شده است. جهت گیری دولت برای خروج از رکود با 

مبنا قرار دادن این موارد طراحی شده است.
سیاست�های��� محدودیت�های� و� پیش�فرض�ها�

خروج�از�رکود�در�سال�1393
تداوم وضعیت موجود تحریم تا پایان سال 1393

هر برنامه ای برای خروج از رکود لازم است با فرض تداوم 
وضعیت فعلی در زمینه تحریم ها طراحی شود.

عدم اتکا به منابع بانک مرکزی در خروج از رکود
دستاورد کاهش تورم از 36/۲درصد در مهرماه سال 139۲ 
تا ۲6/۲درصد در خردادماه سال جاری دستاوردی مهم است 
که تداوم آن می تواند ثبات بیشتر در سطح اقتصاد کلان و 
اعتماد بیشتر فعالان اقتصادی به آینده را در پی داشته باشد. 
تاثیر این دستاورد در ثبات بازارهای دیگر مانند ارز و دارایی ها 
نیز زیاد است. بنابراین از اتکا به منابع بانک مرکزی برای 

خروج اقتصاد از رکود پرهیز خواهد شد.
دامن نزدن به بیماری هلندی �

»هزینه کردن دلارهای حاصل از نفت خام با هدف ایجاد 
توسعه« و »استفاده از نرخ ارز به عنوان ابزار کنترل تورم« 
موضوعی است که بارها در اقتصاد ایران تجربه شده است و 
هر بار نتیجه محتوم این اقدام یعنی بیماری هلندی و ایجاد 
رکود در صنایع و بخش قابل تجارت در اقتصاد کشور ظاهر 
شده است. لذا نباید موضوع خروج از رکود را دستاویزی برای 
تجربه مجدد سیاست هایی کرد که بارها در فضای اقتصاد 

ایران آزمون شده اند.
توسعه فعالیت های اشتغال زا؛ توجه به بنگاه های  �

کوچک و متوسط
در گزارش 1۰۰ روزه دولت در بخش 
اقتصادی  رکود  شد  تاکید  اقتصادی 
مشکل  بزرگ ترین  تورم،  با  همراه 
جوانان  پنهان  بیکاری  و  »کنونی« 
تحصیلکرده، مهم ترین معضل »آتی« 
اقتصاد ایران است. از آنجایی که بخش 
–به خصوص  کشور  اشتغال  عمده 
اشتغال صنعتی- در بنگاه های کوچک 
طی  بنگاه ها  این  و  است  متمرکز 
را  آسیب  بیشترین  گذشته  سال های 
از بی ثباتی های اقتصاد کلان متحمل 
شده اند، لازم است مسیر خروج از رکود 
به گونه ای ترسیم شود که توسعه و رشد 
بنگاه های کوچک و متوسط را در پی 
توجه داشت گرچه  باید  باشد.  داشته 
اتخاذ حمایت های خاص از بنگاه های 
بزرگ می تواند منجر به خروج اقتصاد 
از رکود شود اما این خروج از رکود، خروجی اشتغال زا نخواهد 
بود و ممکن است تداوم این سیاست ها در سال های آتی 
مجددا رشدهای اقتصادی غیراشتغال زا را به همراه داشته 

باشد )مانند شرایط سال های 1385 تا 1389(
عدم امکان افزایش درآمد خانوار با افزایش حجم  �

پول
افزایش حجم پول با هدف تحریک تقاضا نیز در شرایط 
حاضر نمی تواند منجر به افزایش رشد اقتصادی شود. زیرا 
همانطور که در توضیح رویدادها و سازوکارهای دوره دوم 
ذکر شد، ضربه اولیه، عوامل سرایت دهنده و عوامل زمینه ساز 
در ایجاد رکود سال های 1391 و 139۲ تماما در سمت عرضه 
اقتصاد عمل کرده اند و کاهش درآمد قابل تصرف خانوارها 

و کاهش پس انداز و سرمایه گذاری )سمت تقاضا( عواملی 
بودند که منجر به انتقال رکود در طول زمان شدند. لذا 
تحریک تقاضا در شرایطی که همچنان سمت عرضه اقتصاد 
با محدودیت هایی از جمله تامین مالی، واردات مواد اولیه و 
کالاهای سرمایه ای و عدم قطعیت های مختلف مواجه است، 
تنها منجر به افزایش سطح عمومی قیمت ها خواهد شد و 
نمی تواند منجر به تحرک تولید شود. لذا افزایش حجم پول 
نخواهد توانست منجر به رونق تولید و در نتیجه افزایش 
درآمد خانوارها از محل اشتغال شود و بالعکس با ایجاد تورم، 

رفاه خانوارها را کاهش خواهد داد.
راهکارهای�موجود�و�جهت�گیری�های�دولت��

همانند آنچه در خصوص بررسی عوامل موثر بر ورود اقتصاد 
ایران به رکود اشاره شد، می توان برای خروج از رکود نیز 
از همان چارچوب تحلیلی استفاده نمود. بدین معنی که 
می توان در چارچوب ادبیات چرخه تجاری عوامل اصلی 

خروج از رکود را به ترتیب زیر طبقه بندی نمود:
1- عواملی که می توانند تکانه اولیه را برای خروج از رکود 

ایجاد کنند )نیروهای پیشران(
۲- عواملی که سازوکار رشد ایجاد شده در یک بخش را 
به سایر بخش های اقتصاد منتقل می کنند )مکانیزم های 

انتشار(
که  تشدیدکننده ای  عوامل  و  جانبی  محرک های   -3
)عوامل  شوند  اقتصادی  رشد  افزایش  به  منجر  می توانند 

زمینه ای(
4- عواملی که رشد ایجاد شده را در طول زمان منتقل 

خواهند کرد.
اما باید توجه داشت رفتار بروز رکود و رفتار خروج از 
و  وقایع  دنباله  نمی توان  لذا  نیست.  متقارن  لزوما  رکود 
سازوکارهای ایجاد رکود را معکوس کرد تا به راهکار خروج 
از رکود رسید. بنابراین لازم است در چارچوب طرح شده و 
با توجه به ظرفیت های اقتصادی موجود، جهت گیری خروج 
از رکود را تعیین نمود. بر این اساس، می توان به تفکیک 4 
عامل ذکر شده به مجموعه جهت گیری های اقتصادی که 
در ادامه می آید اشاره کرد. مجموعه اقدامات و سیاست های 
ذکر شده، در پاسخ به »چگونگی خروج غیرتورمی از رکود 
سمت عرضه« طرح شده است. از آنجا که رکود سمت تقاضا 
به تبع عوامل سمت عرضه ایجاد شده، در درمان بیماری 
اقتصاد در مرحله حاضر، نباید به شیوه های بکار گرفته شده 
در بیماری رکود سمت تقاضا متوسل شد. این جهت گیری ها 
دارای تفاوت ماهوی با سیاست هایی است که برای خروج از 

رکود سمت تقاضا و با وجود تورم یک 
رقمی، طراحی می شوند.

این  به  یازدهم  این اساس دولت  بر 
حداکثر  که  است  رسیده  جمع بندی 
اقدامات ممکن برای خروجی غیرتورم زا 
از رکود سمت عرضه در این مجموعه 

عبارتند از:
1- عوامل اولیه خروج از رکود )تجهیز 
بخش های  در  ارزی  و  ریالی  منابع 

پیشرو(
3 مورد از 4 گلوگاه ذکر شده برای 
خروج از رکود، یعنی تحریم، تقاضای 
بر  ناظر  تولید،  مالی  تامین  و  موثر 
برای  ریالی  و  ارزی  منابع  کمبود 
شروع سازوکارهایی است که منجر به 
ایجاد تحرک در سمت عرضه اقتصاد 
می شوند. لذا تجهیز منابع مالی می تواند 

نقطه شروعی بر ایجاد سازوکارهای خروج از رکود باشد. از 
این روی در ادامه مجموعه عواملی که به عنوان »نیروهای 
پیشران«، منابع ارزی و ریالی را برای شروع فرآیند خروج 
از رکود تجهیز می کنند ذکر شده اند. منظور از تجهیز منابع، 
ایجاد منابع جدید یا مصرف بهینه منابع در جهت افزایش 

رشد اقتصادی است.
تحرک بخش های نفت، گاز، پتروشیمی و صنایع معدنی به 
عنوان بنگاه های اقتصادی پیشرو در کنار رونق گردشگری و 
امکان آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده از یک سو با افزایش 
»منابع ارزی در دسترس« تکانه اولیه برای خروج از رکود 
را ایجاد می کنند. از سوی دیگر همین بخش ها در کنار 
بخش های دیگری مانند مسکن و فعالیت های صرفه جویی 
انرژی می توانند با جذب منابع ریالی )یا ارزی( به سمت خود، 
تکانه های دیگری بر سمت عرضه اقتصاد ایجاد کنند که 
در نهایت مجموعه آنها تحرک تولید ناخالص داخلی را در 
بخش های ذکر شده نتیجه خواهد داد. بخش هایی که به 
عنوان عوامل اولیه خروج از رکود می توانند نقش مهمی را 

ایفا کنند، عبارتند از:
گاز،  )نفت،  داخلی  بازار  در  پیشرو  بنگاه های  الف- 

پتروشیمی، صنایع معدنی و صرفه جویی انرژی(
ب- صادرات صنعتی و خدمات پیمانکاری و مشاوره ای به 

کشورهای همسایه
ج- گردشگری

د- مسکن
ه- آزادسازی منابع بلوکه شده یا تامین مالی به پشتوانه 

این منابع
۲- عوامل انتشاردهنده

عوامل انتشاردهنده عواملی هستند که انتقال رونق ایجاد 
شده در یک بخش به سایر بخش های اقتصاد توسط آنها 
انجام می شود. بازار سرمایه، بازار پول )بانک ها(، بودجه دولت 
و صنایعی که در دنباله صنایع پیشرو قرار دارند، ازجمله 
مواردی هستند که می توانند رونق را به سایر بخش ها منتقل 
پول  بازار  و  )بورس(  بازار سرمایه  که  بدین صورت  کنند. 
)بانک( علاوه بر آنکه نقش مهمی در تجهیز منابع ریالی مورد 
نیاز بخش های پیشرو –که در بند قبل به آنها اشاره شد- 
دارند، بلکه با انتقال منابع ایجاد شده توسط بخش های پیشرو 
به سمت سایر بخش های اقتصادی موجب انتشار رونق در 
اقتصاد می شوند. همچنین تامین سرمایه در گردش بنگاه های 
اقتصادی توسط بانک ها نیز می تواند محدودیت های موجود 

بنگاه های اقتصادی برای تامین نقدینگی مورد نیاز را کاهش 
دهد. بنابراین برنامه ریزی برای بهبود وضعیت بانک ها از 
نظر مطالبات معوق، با تبدیل مطالبات غیرجاری بانک ها 
به مطالبات جاری قدرت اعطای تسهیلات بانک ها را افزایش 
می دهد. همچنین برنامه ریزی برای تبدیل بازار بورس به نهاد 
مناسبی برای جمع آوری پس اندازهای خرد سهامداران و 
برای  اقتصادی  بزرگ  بنگاه های  نیاز  تامین سرمایه مورد 
سرمایه گذاری های بلندمدت نیز از جمله عوامل موثر برای 
تسری رونق ایجاد شده به بخش های صنعت و خدمات کشور 

است.
بودجه عمرانی دولت یکی دیگر از عوامل انتشار دهنده 
است که با تخصیص کارای منابع ارزی و ریالی تجهیز شده 
زیرساخت های  گسترش  و  خدماتی  بخش های  سمت  به 
اقتصادی، تحرک بیشتری در اقتصاد کشور فراهم می کند. از 
سوی دیگر رونق ایجاد شده در بخش های بالادستی انرژی و 
معدن در کنار تامین منابع لازم از طریق بانک و بورس منجر 
به رونق کسب وکار بنگاه هایی خواهد شد که عملیات آنها در 
ادامه فعالیت بنگاه های پیشرو و بزرگ قرار دارند. از این جمله 
می توان توسعه صنایع پایین دست انرژی را نام برد. مجموعه 
موارد ذکر شده می توانند منجر به انتشار و تسری رونق ایجاد 
شده در بخش نفت و گاز به سایر بخش های اقتصاد ازجمله 
بخش های صنعت و خدمات شوند. مجموعه این رویکردها 

عبارتند از:
الف- تخصیص کارای منابع بودجه عمرانی

ب- ایجاد و تقویت سازوکار مالی تجهیز پس انداز )بازار 
سرمایه(

ج- بهبود وضعیت بانک ها از نظر مطالبات معوق و بالا بردن 
قدرت اعطای تسهیلات آنها

د- توسعه صنایع پایین دستی انرژی
یک ساله  قراردادهای  سمت  به  بانک ها  جهت گیری  ه- 

)تامین سرمایه در گردش(
3- عوامل زمینه ساز

عوامل  شد،  اشاره  قبل  بخش های  در  که  همان طور 
زمینه ساز عواملی هستند که شدت اثر تکانه ها و عوامل 
انتشاردهنده در جهت ایجاد رکود و رونق را تعیین می کنند. 
عوامل زمینه ساز می توانند شرایط مساعد را برای تشدید 
آثار مخرب رکود یا آثار مثبت رونق اقتصادی فراهم نمایند. 
کیفیت بودجه دولت، بهبود روابط خارجی اقتصاد در جهت 
جذب سرمایه و تکنولوژی، ثبات و قابل پیش بینی بودن 
تحولات بازار ارز، بهبود مستمر فضای کسب وکار بنگاه های 
اقتصادی، کاهش قابل توجه و پایدار 
در  دخالت  کاهش  نهایت  در  و  تورم 
بازار محصول و قیمت گذاری کالاهای 
که  هستند  مواردی  ازجمله  مختلف، 
در  رونق  تسری  برای  مناسب  زمینه 
بخش های مختلف اقتصادی را فراهم 
می کنند. هرچه موارد ذکر شده علائم 
مثبت بیشتری در جهت بهبود فضای 
نقش  دهند،  بروز  کشور  اقتصادی 
عوامل انتشار و عوامل اولیه ایجاد رونق 

رنگ تر خواهد بود. پر 
الف- استفاده از سازوکارهای بودجه

ب- بهبود آرام مبادلات خارجی
ج- کاهش قابل توجه تورم

د- ثبات نسبی بازار ارز
ه- بهبود نسبی محیط کسب وکار

و- احتراز از سرکوب مالی
4- عوامل انتقال دهنده رشد در طول زمان

بهبود سمت تقاضای اقتصاد کشور مولفه ای اثرگذار برای 
انتقال رونق ایجاد شده در سمت عرضه به دوره های بعد 
است. همانطور که توضیح داده شد تحریک تقاضا بدون رفع 
محدودیت های سمت عرضه اثرمعناداری بر تولید نخواهد 
گذاشت و تنها رشد قیمت ها را در پی دارد. اما در شرایطی 
که تکانه های مثبت در سمت عرضه اقتصاد منجر به تحرک 
اولیه برخی بخش های اقتصادی شده و این تحرک به شکل 
مناسبی به سایر بخش ها انتقال یابد، فعال کردن تقاضا، باعث 
تحرک بیشتر سمت عرضه و تولید در دوره های آتی از طریق 

افزایش سطح تقاضا خواهد شد.
البته به دلیل اتخاذ رویکرد کاهش تورم با هدف ایجاد ثبات 
اقتصادی، تحریک سمت تقاضا با استفاده از رشد نقدینگی 
همچنان ناکارا و ناصحیح بوده و دو جهت گیری متناقض و 
ناسازگار تلقی می شود. از این رو تسهیل و تشویق صادرات، 
حفظ  و  دولت  عمرانی  مخارج  افزایش  مالیات،  کاهش 
رقابت پذیری بنگاه های داخلی از طریق اتخاذ سیاست های 
مناسب ارزی به عنوان مجموعه اقداماتی که می تواند بدون 
ایجاد تورم، منجر به فعال نمودن سمت تقاضای اقتصاد 
شود، در نظر گرفته شده است. این اقدامات علاوه بر آنکه در 
کوتاه مدت می تواند تحرک سمت تقاضا و در نتیجه تولید را 
در پی داشته باشد، با سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامه 
دولت در بلندمدت نیز که همانا ایجاد بخش های تولیدی 
و صنعتی صادراتی، برون گرا و رقابت پذیر است، همخوانی 

کامل دارد.
در مجموع برای فعال کردن تقاضای کل بدون ایجاد تورم 

به موارد زیر پرداخته خواهد شد:
الف- تسهیل و تشویق صادرات

ب- کاهش مالیات
ج- افزایش مخارج عمرانی دولت

د- حفظ رقابت پذیری بنگاه های داخلی از طریق اتخاذ 
سیاست های مناسب ارزی

این مجموعه سرفصل های اصلی برنامه دولت برای خروج 
غیرتورمی از رکود را تشکیل می دهد. دولت یازدهم با اتکا 
به مطالعات کارشناسی و بدون شتاب زدگی و البته بدون 
فوت وقت، درصدد آن است تا اقتصاد را به طور »پایدار« 
از رکود خارج کند و لذا همانطور که به تفصیل توضیح 
 داده شد، از اقدامات ضربتی صرفا مسکن، اجتناب کرده

و خواهد کرد.

یکشنبه 29 تیرماه 1393 - 22 رمضان 1435- 20 جولای 2014آینه اقتصاد

بسته�تحلیلی�دولت�برای�رونق�اقتصادی�منتشر�شد

راهکار خروج غیر تورمی از رکود
دولت یکی دیگر از 

اولویت های خود را شروع 
فرآیند اصلاح بازار انرژی 

تعریف کرد و نخستین 
گام آن را در سال 1393 

برداشت و این برنامه را با 
ملاحظه وضعیت رکودی 
کشور به گونه ای طراحی 

کرد که کمترین آسیب 
ممکن متوجه تولید و رفاه 
خانوارها -و به خصوص 
خانوارهای کم درآمد- شود

تحرک بخش های نفت، 
گاز، پتروشیمی و 

صنایع معدنی به عنوان 
بنگاه های اقتصادی 
پیشرو در کنار رونق 
گردشگری و امکان 

آزادسازی منابع ارزی 
بلوکه شده از یک سو با 
افزایش »منابع ارزی در 
دسترس« تکانه اولیه 
برای خروج از رکود را 

ایجاد می کنند
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مینو بدیعی - گروه گزارش: از گذر خاطره های 
با کوله باری از تحصیل ،  دور تا رسیدن به دورانی که 
کار ، تلاش و... که می آیی سیمای دکتر محمدمهدی 
فرقانی ، چهره بسیار آشنایی است. از همکلاسی 
بودن در دوره کارشناسی و سپری ساختن سال ها و 
ماه هایی که تصویر جوانی داشته و دارد و تا به امروز 
که مرزهای میانسالی نیز درنوردیده می شود مهدی 

فرقانی همواره حضور داشته است. 
روزنامه نگار ، استاد دانشگاه ، مدیر فرهنگی و... که 
هرگز سال های کار سترگ روزنامه نگاری و سپس 
استادی رشته ارتباطات اجتماعی را حتی برای 
مدت کوتاهی ترک نکرده است و همراه با او ، چه 
تجربه های سترگی را پشت سر گذاشته ای به عنوان 
گزارشگر ، به عنوان معاون گروه گزارش روزنامه 
و پیش از آنها به عنوان یک همکلاسی باهوش و 

فعال ...
که  می آورد  یادت  به  دور  سال های  از  گذر 
مهدی فرقانی در بسیاری از عرصه ها حرف های 
زیادی برای گفتن دارد ، از این رو است که به عنوان 
یک استاد علوم ارتباطات به سراغش می روی تا 
در  پایدار  توسعه  طرح های  اجرای  ضرورت  از 
بخش های اقتصادی ، صنعتی ، فرهنگی ، اجتماعی 

و... کشور سخن بگویی.
امروز کشور موضوع بسیار مهم توسعه  شعار 
پایدار است و تمامی کشورهای دنیا درصدد حرکت 
رو به توسعه ای هستند که ماندگاری و پایداری 
داشته باشد و دیدگاه یک استاد ارتباطات همچون 
فرهنگی  کار  از  غنی  پشتوانه  با  فرقانی  مهدی 
می تواند ، توجیه گر این مسئله باشد که رسانه ها 
به ویژه مطبوعات چه نقشی می توانند در تبیین 
و اجرای طرح توسعه پایدار داشته باشند. توسعه 
پایدار در قالب توسعه صنعتی نیز موضوع زیربنایی 
و اساسی مهمی است که در گفت وگو با دکتر فرقانی 

این بحث مورد تجزیه و تحلیل قرار می گیرد.
مصاحبه با دکتر مهدی فرقانی استاد دانشگاه 
علامه طباطبایی و روزنامه نگار قدیمی را با این 

پرسش آغاز می کنیم:
توسعه  � تاریخی  سیر  بخواهیم  اگر 

اقتصادی را در جامعه ایران مورد بررسی قرار 
بدهیم باید به چه فراز هایی اشاره کنیم ؟

توسعه به لحاظ تاریخی در ایران از زمان صفویه 
آغاز شده و تا سلسله قاجاریه ادامه می یابد . از دوران 
صفویه مظاهر تمدن غربی وارد ایران شد و تجدد ، 
نوعی نوسازی و توسعه تلقی می شود و همین طور 
بهره گیری از مظاهر جدید توسعه به حساب می آید. 
در حقیقت توسعه رشد موزون کیفی تا انقلاب 
مشروطه تلقی می شود. از دوره مشروطه تا بدین 
سو ، بیشتر روشنفکران توجه شان به نوسازی و 
تحول کیفی معطوف بوده است اما در دوره پهلوی 

مسیر توسعه سیاسی و فرهنگی مسدود می شود. 
در تمامی دوره هایی که به آن اشاره شد از بدو 
مشروطه تاکنون ، توسعه سیاسی بیشترین انسداد 
را دارد و توسعه اجتماعی هم همین طور و به همین 
ترتیب در این دوره به شکل اساسی نهادهای مدنی 
و مستقل مشاهده نمی شوند. این نهادها اگر هم 
اعضا  منافع  از  نمی توانند  باشند،  داشته  وجود 
و صنف شان دفاع کنند و به لحاظ فرهنگی نیز 
ضعف های مشابهی وجود دارد ، آزادی بیان و قلم ، 

تولید فکر و کرامت انسانی انسداد کامل دارد .
به طور کلی معنای توسعه پایدار چیست؟ �

برای توسعه به ویژه توسعه صنعتی تعاریف و 
معانی مختلفی ارائه شده است و می توان گفت؛ در 
این زمینه ده ها تعریف عنوان گشته است ، نخستین 
نظریه های توسعه که نظریه خطی توسعه است از 
سوی والت روستو مطرح شد. توسعه در این معنا ، 
دیدگاهی مبتنی بر رشد اقتصادی است که در این 
حالت ابعاد کیفی و اجتماعی در مجموع نادیده 
انگاشته می شد. درهمان حال بسیاری از کشورها 
بوده و هستند که درآمد سرانه بالایی دارند، اما 

نمی توان آنها را توسعه یافته تلقی کرد.
در حقیقت نقطه آغاز توسعه یافتگی به گونه ای 
بود که نظریه خطی توسعه را تکمیل کرد. به هر 
صورت باید گفت که الگوهای متفاوتی برای توسعه 
در جهان وجود دارد و نمی توان گفت، توسعه دارای 
نسخه واحدی است. هر کشور ممکن است نسخه 
خاص خود را داشته باشد. اصولا نمی توان الگوی 
واحدی را برای توسعه پایدار در نظر گرفت اما 

می توان از تجارب دیگران استفاده کرد.
در مورد توسعه پایدار هم باید گفت، هر جا که 
سخن از توسعه می شود منظور توسعه پایدار است 
و پرداختن به یک بعد از توسعه و بی توجهی به 
جنبه های دیگر چاره کار نیست و حتی می تواند 

بحران آفرین باشد.
بنابراین نخستین تعریفی که از توسعه  �

وجود دارد توسعه به مفهوم اخص اقتصادی 
است ، این تعبیر درست است ؟

بله. نخستین تعریفی که از توسعه وجود داشت 
مبتنی بر رشد اقتصادی بود که از دهه 70 میلادی 
این تعاریف تغییر کرد و به مسائل کیفی توسعه 
توجه بیشتری شد و این بحث مورد توجه قرار 
گرفت که توسعه یک تغییر اجتماعی ، یعنی حرکت 

از وضع موجود به سمت وضع مطلوب است که 
علاوه بر پیشرفت و بهبود شرایط مادی زندگی ، 
سایر کیفیت های حیات نیز باید تغییر کند. آزادی ، 
کرامت انسانی ، خودمختاری شخصی ، بحث های 
مربوط به قدرت تصمیم گیری ، قدرت کنترل فرد 
بر محیط و مواردی از این قبیل به مفاهیم توسعه 
اضافه شود .  در همان حال در بخش ارتباطات 
توسعه ، راجرز و ویلبر شرام دیدگاه های توسعه را 
اصلاح کردند و بحث توسعه متوازن و همه جانبه 
و توسعه پایدار مطرح شد .  درحال حاضر توسعه ، 
پیشرفت همه جانبه ای است که از حیث سیاسی ، 
فرهنگی و جمیع جهات آهنگ موزونی را دنبال 
می کند .  در جامعه ایران بعد از انقلاب اسلامی ، 
از دوره سازندگی توسعه اقتصادی شروع شد اما 
توسعه سیاسی فراموش شده بود و همیشه این 
بحث مطرح بود که توسعه اقتصادی یا سیاسی 
کدام یک بر دیگری مقدم است که تردیدی نیست 
هم توسعه اقتصادی هم توسعه سیاسی ، باید دوش 

به دوش هم حرکت کنند . 
توسعه  � بحث  بودن  جهانشمول  آیا 

اقتصادی آن هم توسعه پایدار تفکر درستی 
است؟

نسخه جهانشمول توسعه غیر واقع بینانه است. 
اینکه کشورهای غربی خیرخواه بوده و خواستار 
پیشرفت و رفاه مردم کشورهای جهان سوم باشند، 
غیرواقعی و اغراق آمیز است. اصولا هیچ الگویی 
نمی تواند آینده را پیش بینی کند و اگر بر این باور 

باشد بسیار خوشبینانه طراحی شده است . 
به جز الگو های توسعه اقتصادی در بخش  �

استاد  لرنر  دانیل  طرح  توسعه ،  ارتباطات 
علوم ارتباطات در اواخر دهه 40 و اوایل دهه 
50 شمسی در ایران اجرا شد؛ این طرح اساسا 
چرا موفقیت آمیز نبود و دلایل شکست آن 

چیست ؟

رگه هایی از عمل گرایی در مدل نوسازی دانیل 
لرنر مشاهده می شود که البته جنبه ناکارآمدی 
بسیاری هم دارد؛ ازجمله سوابق تاریخی نشان 
نمی دهد که غربی ها به دنبال رشد و پیشرفت 
کشورهای شرقی باشند، بلکه آنان منافع خود را 
دنبال می کردند و توجه شان به توسعه و نوسازی 
مثلا ایران نیم بند بوده و هدف بزرگ تری زیر آن 
پنهان بوده است. این درست است که الگوی توسعه 
باید الگوی واحد جهانشمول باشد، اما هر کشور هم 
باید الگوی کاملا متعادلی داشته باشد اما اصول و 
جنبه های بومی به طور طبیعی در کنار کلیت آن 

وجود داشته باشد . 
لرنر در حوزه  الگوی توسعه  باید گفت،  البته 
ارتباطاط مورد توجه است و نخستین نظریه ای 
است که نقش رسانه های جمعی را در پیشرفت و 
توسعه تبیین می کند. این دیدگاه معبر توسعه را 
رویارویی با وسائل ارتباط جمعی می داند. اکثریت 
مردم شهرنشین و باسواد با استفاده از رسانه ها 
اما  باشند،  داشته  توسعه  و  پیشرفت  می توانند 
مشارکت عمومی از دیدگاه لرنر یک بعدی است 
و الزاما مشارکت در توسعه اقتصادی دربردارنده 

توسعه نیست . 
تاثیر اجرای طرح لرنر در توسعه یا توسعه  �

نیافتن اقتصاد ایران چه بود ؟
تحلیل تاریخی انقلاب نشان می دهد که آرزوها و 
سرخوردگی های فزاینده ای به دنبال اجرای طرح 

لرنر در ایران به وجود آمد . 
بستر  بر  انقلاب  گفت،  باید  زمینه  همین  در 
بحران های اجتماعی - اقتصادی که با اقتباس از 
الگوی لرنر و سایر الگو های وارداتی به وجود آمده 
بود، رشد کرد .  استدلال لرنر نیز در شکست الگویش 
در ایران با پیروزی انقلاب اسلامی این است که با 
پیروزی ا نقلاب اسلامی باید گفت، اشکال از مدل 
او نبود، بلکه نوع اقتباس از آن بود و سوءاستفاده 

از رسانه ها در رژیم گذشته ازجمله مطبوعات و 
رسانه های جهان سوم که هر روز صبح با اتکای 
به وعده و وعیدهای مسئولان هزاران کاخ و آمال 
می ساختند و هر شب هنگامی که وعده ها عملی 
نمی شد، کاخ های آرزوها بر سر مردم فرو می ریخت .  
لرنر در این زمینه تاکید دارد که رژیم های جهان 
سوم مدام در باغ سبز نشان دادند. ولرنر براین 
»شاه بیت« تاکید می کند که این رژیم ها بیشتر 
از آنکه به توسعه واقعی بیندیشند به آثار نمایشی 
استدلال  مهم ترین  این  آوردند.  روی  توسعه 
لرنر برای پاسخگویی به منتقدان است .  در حال 
حاضر هم دیده می شود که شعار دادن های زیاد 
روی یک طرح ، بزرگنمایی آثار و اقدامات عمرانی یا 
توسعه ای که حتی جنبه های کیفی توسعه بیشتر 
از عمل گرایی آن تبلیغ می شود. در جهان سوم 
جنبه های نمایشی ، شعاری ، ظاهرسازی ها ، نگران 
نشان دادن ها ، پیشرفت و توسعه واقعی و مطالعه 
تاریخی و همین طور مطالعه شرایط عینی درباره آن 
نشان می دهد که امکان سوءاستفاده از اخبار توسعه 

به وسیله رسانه ها وجود دارد . 
به طور کلی جایگاه مطبوعات در توسعه  �

پایدار چه می تواند باشد ؟
و  ارزیابی  برای  را  شاخص هایی  باید  اول، 
توسعه یافتگی یا نیافتگی مطبوعات در نظر گرفت. 
باید در نظر داشت که توسعه مطبوعات یک شاخص 

برای ارزیابی توسعه اجتماعی است . 
توسعه یافته  مطبوعاتش  که  جامعه ای  دوم، 
نیستند دچار انسداد است و این جامعه به لحاظ 
توسعه یافتگی مشکل دارد زیرا مراحل توسعه را 
طی نکرده است. در حقیقت مطبوعات هم علت 
و هم معلول هستند. جامعه ای که دارای مطبوعات 
توسعه یافته است توسعه در آنها کمی هزینه تر و 

امکان دسترسی به آن بیشتر است . 
رسانه مکتوب برای رسیدن به توسعه  �

و حرکت در جهت رشد و توسعه اقتصادی 
پایدار چه شرایطی باید داشته باشد ؟

رسانه برای اینکه بتواند در جهت توسعه پایدار 
حرکت کند باید دارای چند ویژگی به شرح زیر 

باشد:
الف - تامین آزادی بیان و قلم و آزادی جست وجو 

و کسب و جمع  آوری اطلاعات . 
ب- به رسمیت شناختن حق دسترسی مردم به 
اطلاعات که حق طبیعی آنهاست. همان گونه که 
مردم حق دارند به پوشاک و غذا دسترسی داشته 
باشند، به طور طبیعی حق دسترسی به اطلاعات 

را هم دارند . 
ج- تکثرگرایی و تنوع در مدیریت و مالکیت 
مطبوعات ، بحث دیگری است که تنوع در محتوا ، 

سیاست ها و خط مشی هاست . 
رسانه در یک جامعه توسعه یافته ، سلایق افراد 
دید گاه ها  و  علایق  از  که  می کند  دیده بانی  را 
محروم نباشند . بحث کثرت گرایی با تعدد گرایی 
تعدد گرایی  کثرت گرایی ،  است.  متفاوت  کمی 
کیفی است اما عملا کثرت در مطبوعات وجود 
ندارد. مثلا 20 کانال تلویزیونی وجود دارند که 
از یک آبشخور سیراب می شوند و بازتولید یک 
دیدگاه و یک سیاست به شیوه های مختلف انجام 
می شود. بنابراین تنوع در محتوا وجود ندارد. اگر 
به این نوع رسانه ها 60 کانال دیگر هم اضافه شود 
توسعه یافتگی در آنها اتفاق نیفتاده است، زیرا همه 
یک گفتمان واحد را تولید می کنند. این رسانه ها 
فاقد همه افکار و سلایق در جامعه هستند، بنابراین 
 آنها  را نه می توان رسانه ملی و نه رسانه توسعه یافته

تلقی کرد . 
درحال حاضر آیا مطبوعات کنونی کشور  �

تبیین  و  اطلاع رسانی  زمینه  در  می توانند 
مطلوبی  شکل  به  پایدار  توسعه  مفاهیم 

حرکت کنند؟
بدیهی است که مطبوعات می توانند به پیشبرد 
اهداف توسعه پایدار کمک کنند و اقتضائات را 
مطرح کرده و توجه ها را جلب و نقاط حساس را 
شناسایی و راهکارها را ارائه دهند و برنامه ها را 

ارزیابی کنند . 
البته برای پیشبرد اهداف توسعه پایدار نیاز به 
مطبوعات حرفه ای و کارآمد وجود دارد. در حال 
حاضر می توان گفت که روزنامه نگاری امروز بسیار 
سیاست زده و در عین حال با موازین روزنامه نگاری 
حرفه ای فاصله زیادی دارد و برای اینکه ساختار 
چند  شود  حرفه ای  ایران  امروز  روزنامه نگاری 

موضوع اساسی در ایران باید اتفاق بیفتد:
الف - قوانین لازم و حمایت از حقوق حرفه ای 
روزنامه نگاران باید تصویب و به مرحله اجرا در بیاید. 
از حدود 178 سال پیش با انتشار نخستین روزنامه 
در ایران تنها مواد قانونی معدودی در این ارتباط 
تصویب و اجرا شده اند که نه از روزنامه نگار دفاع 

کرده و نه از مطبوعات. 
استقلال  و  حرفه ای  استقلال  تامین  ب- 
اقتصادی ، امضای پیمانکار دسته جمعی ، تدوین 
منشور اصول اخلاق حرفه ای و مهم تر از همه فضای 
آزاد و مطلوب برای فعالیت های مطبوعاتی از دیگر 

موارد است . 
ج- ایجاد فضای آزاد و مطلوب برای فعالیت های 
مطبوعاتی دراز مدت مهم ترین مسئله است تازمانی 
زیاد  می کنند  کار  درکوتاه مدت  مطبوعات  که 
دغدغه ساختار مند شدن ندارند. این مطبوعات تنها 
دغدغه حفظ حیات خود را دارند و عملا به ساختار 
حرفه ای ، توسعه ای و سرمایه گذاری در این زمینه 
توجه نمی کنند. مطبوعات سیاست زده با انتخاب 
آدم ها براساس حداقل هزینه و حداکثر وابستگی به 
آرمان های موردنظر ، سیاست و خط مشی فعالیت 

می کنند . 
نقش مدیریت مطبوعاتی در این زمینه  �

چیست؟
مدیریت  نام  به  موضوعی  حاضر،  درحال 
مطبوعاتی  موسسات  و  ندارد  وجود  مطبوعاتی 
هستند.  اندک  بسیار  کلمه  اخص  مفهوم  به 
موسسات مقتدر مطبوعاتی هم فاقد یک سیستم 
کارآمد هستند .  بسیاری از مطبوعات کشور که 
خصوصی هستند، توانایی مادی لازم را برای ادامه 
کار ندارند. آنچه که از گذشته در مطبوعات کشور 
وجود داشته تخریب شده و ساختار حساب شده 
و کارآمدی به جای آن به وجود نیامده است. در 
این وضعیت اوضاع کجدار و مریزی غالب است و 
به طور عملی مطبوعات نگران آینده شان هستند و 
سرمایه گذاری روی ساختار ، منابع انسانی ، سازمان 
انجام نمی شود .  مدیریت  و مدیریت مطبوعات 
عناصر  باید  خود  اهداف  پیشبرد  برای  روزنامه 
حرفه ای روزنامه نگاری را جا سازی کند و باید بتواند 
از پشتیبانی های حقوقی و قانونی برخوردار باشد. در 
شرایط کنونی حلقه مفقوده مطبوعات تنها مدیر 
زمینه های  و  بستر ها  فراهم شدن  بلکه  نیست، 
روزنامه نگاری مستقل مد نظر است و از سوی دیگر 
مدیریت غیر حرفه ای است و اگر مدیر حرفه ای هم 
 مستقر شود اصول و قوانین حمایت کننده برایش

وجود ندارد . 

گفت وگو با دکتر محمد مهدی فرقانی روزنامه نگار و استاد علوم ارتباطات 

استقرار توسعه پایدار صنعتی در گرو پایه ریزی مطبوعات مقتدر 
آزادی مطبوعات

زمینه ساز توسعه صنعتی پایدار 
مهری ساحلی- گروه گزارش: توسعه صنعتی پایدار 
فقط یک طرح ، یک برنامه کوتاه مدت یا  بلند  مدت نیست، 
این  است.  زیربنایی  سیاست های  از  مجموعه ای  بلکه 
سیاست ها ، شامل اجرای طرح های بنیادی در عرصه های 
گوناگون صنعتی ، اقتصادی و حتی اجتماعی و سیاسی 

است.
امروزه مفهوم توسعه پایدار در تمامی عرصه های اقتصاد 
مولد ازجمله صنعت معنای متفاوتی پیدا کرده است و 
دیگر مفاهیم کلاسیک توسعه اقتصادی و مباحث تئوری 
که از سوی آدام اسمیت و والت روستو درباره توسعه مطرح 
شده است کاملا با مفاهیمی که امروزه مطرح می شود، 

متفاوت است . 
از  یکی  آزادی  توسعه ،  امروز  متفکران  دیدگاه  از 
اقتصادی توسعه  مباحث  زیربنایی ترین  و   پایه ای ترین 
- صنعتی پایدار است و در مفهوم جهانی اگر این موضوع را 
بتوان تبیین کرد ، آینده آزادی در توسعه جهانی در گروی 

توسعه اقتصادی - سیاسی است. 
در این ارتباط ادگار اوون یکی از اندیشمندان توسعه این 
بحث را مطرح می کند که توسعه اقتصادی - سیاسی علاوه 
بر اینکه باید پایدار باشد ،  باید در محدوده خود اصلاحاتی را 
انجام دهد، در این ارتباط باید یادآور شد که موضوع آزادی 
امری ضروری برای توسعه پایدار به  ویژه در بخش صنعت 
به شمار می رود. در بیان کلی باید گفت، پیدایش مفهوم 

توسعه پایدار نتیجه فرآیند »جهانی شدن« است . 
مفهوم  با  پایدار  توسعه  مفهوم  که  است  گفتنی 
طبیعت محوری رابطه مستقیمی دارد ، درحقیقت توسعه 

پایدار هم انسان محور و هم طبیعت محور است . 
به عبارت دیگر مفهوم توسعه به معنای خاص آن با 
اما در دوره  انسان محوری عصر خرد هماهنگی داشت 
کنونی انسان محوری توسعه با طبیعت محوری پایداری 

همنشین شده است . 
در بیان ساده تر موضوع باید بگوییم هنگامی که بحث 
توسعه پایدار در صنعت مد نظر است در این نوع توسعه ، 
در نظر داشتن همه پایداری های طبیعی در کنار بهبود 
شرایط زندگی و رفاه اقتصادی همه انسان ها در یک جامعه 

مورد توجه خواهد بود . 
توسعه صنعتی پایدار بر این محور متکی است که زمانی 
که فرضا کارخانه ای ساخته می شود در کنارش همه عوامل 
زیست محیطی  باید مورد توجه باشد و در عین حال این 
نوع توسعه ، انسان ویژه ای را می طلبد که توسعه یافتگی 
به ذهن علمی ، شخصیت کاری و حس مسئولیت پذیری 

انسان متکی است . 
همه  در  پایدار  توسعه  پی افکنی  برای  حال  درهمان 
عنوان  اندیشمندان  از  یکی  که  آن گونه  باید  عرصه ها 

می کند ، توسعه پایدار را باید به مثابه آزادی دید . 
آمارتیا سن متفکری است که بحث توسعه به مثابه آزادی 
را مطرح می کند و معتقد است که در رویکردهای رایج 
توسعه ای ، برخی از ارزش های والای انسانی مورد غفلت 

قرار گرفته اند . 
به اعتقاد »سن« آزادی پایدار متکی بر مسئولیت در 
حقیقت موتور توسعه است. در چنین شرایطی آزادی 
مقوله ای است که شاکله اصلی توسعه را تشکیل می دهد 
و برای دستیابی به توسعه ضروری است که بیشترین 
توجه به ظرفیت سازی و شکوفایی توانمندی های همه 
آحاد انسانی باشد تا بتوانند موفق به اداره زندگی مورد 

علاقه شان شوند . 
در تحلیل نهایی جایی توانمندی های انسانی زمینه بروز 
پیدا می کند که ابزارهای آنها فراهم شود. این آزادی های 
ابزاری آن گونه که سن معتقد است آزادی های اقتصادی ، 
بحث  آزادی ها  این  کنار  در  است.  اجتماعی  و  سیاسی 

تضمین شفافیت و امنیت حمایتی از دیگر موارد است . 
بنابراین تدوین سیاست های زیربنایی و استراتژیک در 
زمینه توسعه پایدار صنعتی و توجه کامل به مواردی که 
اشاره شد، می تواند رشد و توسعه اقتصادی - صنعتی را 

به وجود بیاورد . 
همه مواردی که به آن اشاره شد، نقش رسانه های جمعی 
و به ویژه مطبوعات را در تعمیق و ترویج سیاست های 

توسعه پایدار صنعتی - اقتصادی نشان می دهد . 
مطبوعات برای اینکه بتوانند سیاست های توسعه پایدار 
را به نحو کاملا موثر تعمیق داده و آن را هدایت کنند، 

نیازمند آزادی های مطلوب و زیربنایی هستند . 
در این زمینه می توان مثالی را مطرح کرد. در بحران 
مالی جنوب شرق آسیا در دهه 70 شمسی همزمان با 
دهه 90 میلادی ، متفکران معتقدند اگر اعتقاد به فضای 
دموکراتیک و آزادی های رسانه ای در این منطقه در زمان 
مورد اشاره وجود داشت، خطر سرمایه گذاری های مخرب 
و سیاست های نادرست در این منطقه می توانست مورد 
بررسی های شفاف قرار بگیرد و در نتیجه از لطمات بحران 

مالی در جنوب شرق آسیا در آن زمان کاسته می شد . 
آمارتیا سن - اندیشمند هندی - نبود آزادی های سیاسی 
را عامل نداشتن شفافیت مالی و زمینه ساز تشدید بحران 
مالی جنوب شرقی آسیا در اوایل دهه 70 شمسی می داند . 
در یک کلام می توان گفت که نهادهای بسیار زیادی در 
فرآیند توسعه اقتصادی یا صنعتی تاثیرگذار هستند که در 
برنامه ریزی های توسعه پایدار صنعتی - اقتصادی در ایران 

باید مورد توجه قرار گیرند . 
تکیه بر ارزش ها و باورهای ملی مردم در بستر تحولات 
بسیار  مسئله  فرهنگی  و  اجتماعی  صنعتی،  اقتصادی، 

مهمی در این ارتباط است . 
همچنین نکته ای را در این زمینه صاحب نظران عنوان 
می کنند که توجه به پیشرفت و توسعه شعور مدار بسیار 
مهم است و در این زمینه هم رسانه های جمعی به ویژه 

مطبوعات نقش بارزی دارند . 

نظریه پردازان ارتباطات بر این باورند که ارتباطات، علت و عامل توسعه 
اقتصادی - صنعتی است. به بیان دیگر، ارتباطات توسعه به عنوان یک پارادایم 
اصلی و زیربنایی نقش بسیار اساسی در رشد و پیشرفت اقتصادی و توسعه 
صنعتی دارد.  پارادایم نوسازی یکی از اساسی ترین نظریه های ارتباطات توسعه 
است که در این زمینه نظریات دانیل لرنر از اهمیت خاصی برخوردار است.  دانیل 
لرنر یکی از نظریه پردازان ارتباطات است که کلمه نوسازی را معادل توسعه قرار 
داد و برای بررسی راه های توسعه اقتصادی در کشورهای جهان سوم پژوهش 
خود را در اوایل دهه 1950 میلادی معادل دهه 30 شمسی با کمک مالی 
رادیو صدای امریکا و همکاری علمی دانشگاه کلمبیا )در نیویورک( و انستیتو 
تکنولوژی ماساچوست )ام،آی،تی( در 6 کشور منطقه خاورمیانه شامل ایران، 
ترکیه، لنبان، سوریه، اردن و مصر انجام داد.  فرضیه لرنر در این تحقیق این بود 
که کشورهای اسلامی خاورمیانه که دارای جوامع سنتی هستند، می توانند 
راهی را که کشورهای غربی در 400 یا 500سال طی کرده  اند، در طول چند دهه 
بپیمایند.  از دیدگاه لرنر برای اینکه جامعه ای از مرز عقب ماندگی عبور کرده و 
در جهت رشد و توسعه اقتصادی گام بردارد، نیازمند شهرنشینی، سوادآموزی، 
درآمد سرانه بیشتر و مشارکت سیاسی است.  رشد در هر کدام از این قلمروها 
موجب می شود که سایر قلمروها نیز تحریک شوند و این فرآیند جامعه را به 
سمت نوگرایی یا توسعه می راند. لرنر بر این باور است که جامعه باید در فرد 
این تلقین یا القا را به وجود بیاورد که افراد می توانند در جایگاه اجتماعی خود 
تاثیرات مثبت و مهم ایجاد کنند که این قوه تصور باعث حرکت به سمت 
نوگرایی می شود. با تکیه بر این نکته است که شهرنشینی و توسعه از دیدگاه لرنر 
ارتباطی تنگاتنگ دارند. او بر این باور است که سنتی بودن روستاییان عامل مهم 
عدم توسعه و نوسازی کشورهای عقب مانده است و با توجه به اینکه روستاییان 
اکثریت جمعیت جهان سوم را در آغاز دهه 30 و 40 شمسی ازجمله کشورهای 
خاورمیانه تشکیل می دهند، این نکته را عنوان می کند که این کشورها در 
شرایطی می توانند پیشرفت کنند که حداقل 10 درصد از جمعیت کل آنها 
در شهرهایی که بیش از 50هزار نفر زندگی کنند اما تا زمانی که 25 درصد 
جمعیت شهرنشین شده اند، روند پیشرفت بسیار کند است.  براساس این 
نظریه، شهرنشینی عامل اصلی نوسازی یا مدرنیزاسیون و توسعه است. با تکیه 

بر این مورد دانیل لرنر نظریه خود را به شرح زیر مطرح می کند:
الف - توسعه و افزایش شهرنشینی 

ب- گسترش سواد 
ج- افزایش استفاده مردم از وسایل ارتباط جمعی 

د- افزایش میزان مشارکت سیاسی و اقتصادی مردم 
یکی از منتقدان الگوی لرنر، چودری عنایت الله، محقق پاکستانی است که 
عنوان کرده است: الگوی لرنر مبتنی بر تجارب تاریخی غرب است، در حالی که 
الگوهای توسعه در کشورهای موسوم به جنوب آسیایی و افریقایی باید مبتنی 
بر خصایص بومی و داخلی هر کشور باشد.  چودری تاکید کرد که لرنر همچنین 
اشاره کرده که رسانه ها و به ویژه تلویزیون عامل ایجاد دگرگونی های توسعه 
مدار هستند اما به اعتقاد منتقدان این مدل، تغییراتی که تلویزیون به وجود 
می آورد، مبتنی بر توسعه نیست و در بسیاری موارد در کشورهای توسعه 
نیافته رسانه ها، عامل ترویج مصرف گرایی و گسترش وابستگی هستند و 
شیوه های زندگی مصرفی سرمایه داری را رواج می دهند. درحالی که ترویج 
مصرف گرایی، حرکتی بنیادی، عمیق و اساسی در مورد توسعه تولید و 
پایه ریزی اقتصاد مولد نیست.  منتقدان لرنر آسیب های وارده به کشورهای 
درحال توسعه در زمینه پیاده کردن این مدل را به چند حوزه تقسیم کرده اند:

الف - نابسامانی های اجتماعی: مهاجرت روستاییان به شهرها، افزایش 
میزان حاشیه نشینی، گسترش فقر، بیکاری و... از تاثیرات اجرای مدل نوسازی 

لرنر در کشورهای درحال توسعه بود.
اثرات  از رسانه ها و اختلال فرهنگی، علاوه بر  ب- گسترش استفاده 
سخت افزاری رسانه ها و وسایل ارتباطی در شناخت، نگرش و رفتارهای فردی، 
رسانه ها به مخاطبان این امکان را می دهند که شیوه ها و الگو های رسانه ای که 
غیربومی و غیرمحلی هستند را مورد تقلید قرار دهند که چنین فرآیندی سیر 

طبیعی رفتارها را دچار اختلال می کند. 
ج- گسترش شهرنشینی یا زاغه نشینی: منتقدان الگوی لرنر بر این باورند 
که شهرنشینی به معنای پیشرفت و توسعه جوامع سنتی نه تنها در این گونه 
جوامع اتفاق نیفتاد بلکه این رویه عملا با گسترش زاغه نشینی، حاشیه نشینی 

و مشکلات اقتصادی - اجتماعی ناشی از آن همراه بود.

نقش ارتباطات در توسعه و نظریه دانیل لرنر 
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بنفشه رنجی: در جامعه ما مشاغلی مانند 
معماری، عمران و مکانیک را مردان از آن خود 
می دانند و به گفته زنان شاغل در این حوزه ها  
سعی می کنند زنان را در آن بازی ندهند. اگر هم 
در این میان زنی پیدا شد و با ورود به این حوزه ها 
نقش و تصویر متفاوت تری از زنان ترسیم کرد، 
دست  و  حاشیه ای  مسئولیت های  سپردن  با 
دوم سعی می شود حضور زنان در این مشاغل 
مردان  همچنان  تا  شود  داده  جلوه  کمرنگ 

یکه تاز میدان باشند. 
روشن تری  تصویر  که  آنچه  مواقع،  این  در 
آوردن  روی  می دهد،  ارائه  زنان  موقعیت  از 
از زبان  به تجربیات زنان و شناخت وضعیت 
سراغ  به  آینه  گروه  این رو،  از  آنهاست.  خود 
زنانی رفته است که سال ها در حوزه معماری 
و عمران اشتغال داشته اند و باوجود نگاه های 
محدود کننده نسبت به زنان به موفقیت دست 
یافته اند. زنانی که اگرچه رویکردها معطوف به 
راه ندادن آنها به بازی است، اما بازی را با پشتکار 

و موفقیت خود عوض کرده اند.
همکار�مرد�می�خواست�نقش�منشی�او���

را�بازی�کنم
فارغ التحصیل  و  زنان  این  از  یکی  متین، 
کارشناسی ارشد عمران است و تا به حال 10 

جا مشغول به کار شده و بیرون آمده و اکنون 
نیز جویای کار است. او می گوید: 40درصد از 
آگهی هایی که در روزنامه ها برای جذب نیروی 
کار در زمینه عمران دیده می شود، برای جذب 
نیروی کار مرد است. برای او بارها پیش آمده که 
با دیدن رزومه دعوت به مصاحبه شده است،  اما 
وقتی متوجه می شوند زن است از استخدام او 

خودداری می کنند.
به  مربوط  مسائل  به دلیل  وی،  گفته  به 
رفت وآمد و خوابگاه، زنان برای کار در کارگاه ها 
استخدام نمی شوند. روال عادی چنین است 
که به کارگران و مهندسان خوابگاه اختصاص 
می دهند اما برای زنان خوابگاه ندارند. متین 
درخواست می کند که در کارگاهی در نقطه 
دوری از تهران استخدام شود و برای خود خانه 
شخصی اجاره کند اما آن هم پذیرفته نشد. 
می شود،  متوجه  تعجب  کمال  در  او  سپس 
همسر منشی محل کار پیشین او که در رشته 
جغرافیا تخصص داشته است در همان کارگاه 

استخدام می شود. 
متین از تجربیات کار در کارگاه های مختلف 
بی سیم  زنان  به  کارگاه  در  می گوید:  چنین 
مردها  که  بود  این  دلیلشان  و  نمی دادند 
حرف هایی می زنند که زنان نباید بشنوند. از 

این رو، برای کار در محوطه کارگاه با موبایل او 
تماس می گرفتند و اگر در بی سیم چیزی اعلام 

می شد، زنان نمی فهمیدند.
مستقیم  نتیجه  را  خود  ماندن  بیکار  او   
درخواست نیروی کار مرد و شرایط خاص برای 
کارهای  معمولا  وی،  گفته  به  می داند.  زنان 
دفتری برای زنان در نظر گرفته می شود آن هم 

نه به شکلی که زنان ارجحیت داشته باشند. 
متین گلایه می کند که او با پسری که ترم سوم 
است و سابقه کار ندارد یا حتی پسری که از رشته 
دیگری فارغ التحصیل شده برای استخدام یکی 
گرفته می شود. او بیشترین مشکل را مربوط به 
نگاه همکاران مرد می داند، همکارانی که پس از 
شنیدن درد دل های او می گویند: رشته دیگری 

انتخاب می کردی.
 وی در رابطه با تجربه کار با همکاران مرد 
هم سطح خود چنین می گوید: همکار مرد به من 
می گفت تو در دفتر بمان و نقشه را بکش، من را 
مجبور می کرد نقش منشی او را بازی کنم، خود 
به کارگاه می رفت و اجازه تعامل با کارفرما را به 

من نمی داد.
 او در رابطه با نگاه کارفرمایان نسبت به نیروی 
ابتدا  همان  از  کارفرمایان  می گوید:  زنان  کار 
ترجیح می دهند وارد این مشکلات نشوند و زن 

استخدام نکنند. متین در یکی از ماموریت ها با 
4 همکار مرد به شهر دیگری می رود که کارفرما 
مجبور می شود برای او هتل کرایه کند، هزینه ای 
به دنبال  نشدن  متقبل  برای  کارفرمایان  که 

استخدام مردان می روند.
انجام�کارهای�ساختمانی�توسط�زنان���

عجیب�به�نظر�می�رسد
و  است  معماری  رشته  فارغ التحصیل  سارا 
کار پیدا کردن برای زنان در این حوزه را مشکل 
می داند، با این حال او سال هاست که در شرکتی 

مشغول به کار است.
 او می گوید که مردان سعی می کنند زنان را در 
این حوزه بازی ندهند چرا که برای مردان معنی 
ندارد زنان در خاک و گچ و سیمان و ساختمان 
مشغول فعالیت شوند. به گفته سارا، مردان سعی 
می کنند فعالیت زنان را به طراحی محدود کنند 

و آنها را از پروژه های اجرایی دور نگه دارند.
او ادامه می دهد: چه زنان و چه مردان فکر 
می کنند یک زن نمی تواند معمار باشد و در 
محیط کار با کارگر و کارفرما تعامل داشته باشد 
و برایشان معمولا عجیب است. به گفته سارا، 
اشتغال زنان در چنین حوزه ای برای نسل های 

قبل غیر قابل قبول تر است. 
به دلیل  برای خودش هم  اینکه  با وجود  او 

بزرگ شدن در چنین جامعه ای اشتغال در این 
حوزه سخت بوده است، ترس را کنار می گذارد 
و به گفته خودش توجهی حتی به نگاه عجیب 
پدرش به شغلش نمی کند چراکه توانایی انسان 

را در جنسیت نمی بیند.
حقوق�کمتر�زنان�نسبت�به�مردان��

مریم نیز 10 سال است که در حوزه معماری 
می گوید:  چنین  که  است  کار  به  مشغول 
فنی  مدیرهای  تمام  و  شرکت  مدیر عامل 
شرکت در تهران و تمام شهرستان ها و اکثر 
مدیران پروژه ها مرد هستند، تمام منشی ها زن 
بودند و در بقیه سمت ها ترکیبی از زن و مرد 
وجود داشت و در جلسات معمولا زن ها حرف 

نمی زدند.
او در یک گروه 4 نفره که همه زن بودند، 
مشغول به کار بوده است و به نظرش بهتر، 
از مردهای هم رده شان کار  بیشتر  و  دقیق تر 
از  کمتر  آنها  حقوق  مجموع  اما  می کردند. 
انجام  مجموع 4 مردی بود که همان کار را 

می دادند.
بیشتر�سرپرستان�مرد�هستند��

نادره نظری 30 سال در حوزه معماری مشغول 
به تحصیل بوده است، او زمانی استاد دانشگاه 
و اکنون مدیر عامل شرکت مهندسین مشاور 

بیشتر سرپرستان  معمولا  او،  گفته  به  است. 
گروه های معماری مرد هستند اما در شرکت 
آنها وضعیت کمی متفاوت است. نظری ادامه 
می دهد: زنان اگر در راس امور باشند، باید به کار 
احاطه و تسلط کامل داشته باشند چراکه وقتی 
مردان می بینند زنی سرپرست است از او حرف 

شنوی ندارند.
با وجود تمام مشکلاتی که پیش روی خانم 
نظری بوده است، او توانسته چالش ها را حل 
کند و مدیریت پروژه هایی مانند تونل، میدان 
و بیمارستان را بگیرد که افراد زیادی از پس 

آن برنیامدند.
 او از تجربیات خود تعریف می کند: زمانی که 
باردار بودم همزمان مدیریت طراحی 5 پروژه 
بیمارستان را برعهده داشتم. روز قبل از زایمان 
تا ساعت 7 شب کار می کردم و نمی خواستم 
بگویند به دلیل بارداری کارش روی زمین ماند.

نظری ادامه می دهد: چند سال پیش پروژه 
بزرگی در مشهد داشتم و هفته ای 2 بار صبح به 
مشهد می رفتم و شب بر می گشتم و 2 سال و 

نیم به همین روال گذشت.
او معتقد است که زنان به دلیل دقت، حوصله و 
توجه بیشتر به کار خود، در زمینه معماری بهتر 

از مردان عمل می کنند.

که  جمعیتی  پر شور  مباحث  آینه:   گروه 
بیش از هر چیز تصویب جنجالی کلیات طرح 
افزایش جمعیت در مجلس به آن دامن زده است، 
همزمان با روز و هفته جهانی جمعیت دنبال شد 

و حتی صورت جدیدی به خود گرفت.
هر چند عنوان می شود سازمان ها و نهاد های 
مختلف همزمان با روز و هفته ای که به نام آنها 
نامگذاری شده است باید به جز ارائه آمار و بیلان 
اعلام  نیز  را  خود  راهبردی  برنامه های  کاری، 
کنند اما تاکنون این تنها سازمان های مسئول 
در حوزه جمعیت بوده اند که بر برنامه راهبردی 
خود که مایه گرفته از سیاست های کلان است، 

تاکید کرده اند.
به  امسال  که  سمینارهایی  و  همایش ها 
مناسبت روز جهانی جمعیت برگزار شد بیش 
هرچند  گرفت.  قرار  توجه  مورد  گذشته  از 
امر  متولی  به گونه ای  که  ثبت احوال  سازمان 
جمعیت یا حداقل مرجع رسمی ارائه آمارهای 
و  آمار  ارائه  به  گذشته  مانند  است،  جمعیتی 
ارقامی کمابیش خام بسنده کرد اما سخنرانان 
همایش ها و سمینار های هفته جمعیت که اغلب 
از بین مسئولان بلند پایه کشوری و یا افراد موثر 
در حوزه قانون گذاری بودند، با ورود به مسائل 
جزئی تر، گاه در مورد چیز هایی حرف زدند که 
پیش از این یا به طور کلی نادیده گرفته یا کمتر به 

آنها پرداخته می شد.
رییس مجلس در همایش روز جهانی جمعیت 
در دانشگاه علوم پزشکی تهران در حالی بر وجود 
120 هزار سقط جنین غیر قانونی در سال اشاره 
کرد که همزمان یک مقام مسئول در وزارت 
رسمی  آمار  به عنوان  را  بالاتری  رقم  بهداشت 
کرد.  ذکر  ایران  در  قانونی  غیر  جنین  سقط 
علی اکبر سیاری، معاون بهداشتی وزیر بهداشت 
در همان همایشی که علی لاریجانی سخنرانی 
در  جنین  سقط  220 هزار  سالانه  گفت:  کرد، 
از  مورد  7هزار  فقط  که  می شود  انجام  کشور 
این سقط ها مجوز دارند و بقیه زیرزمینی انجام 

می شود.
هر چند رسانه ها از مباحثی که در همایش روز 
جهانی جمعیت مطرح شد، بیش از همه آمار 
مربوط به سقط جنین را مورد توجه قرار دادند اما 
به نظر می رسد ادامه صحبت های سیاری و این 

اظهارنظر که »اگر خدمات آن )سقط جنین( را 
ارائه ندهیم در آینده وضعیت بدتر خواهد شد« 

اهمیت بیشتری داشت.
شاید بتوان ریشه چنین حرفی را در اتفاقاتی 
جست و جو کرد که در هفته های اخیر رخ داده 
در  اتفاقاتی  آنکه  از  بیش  اتفاقات  این  است؛ 
حوزه جمعیت توصیف شوند، اتفاقاتی در حوزه 

قانون گذاری بوده اند.
تصویب�یک�طرح�جنجالی��

سالانه قوانین زیادی به تصویب مجلس می رسد. 
بسیاری از شهروندان از این قوانین اطلاعی پیدا 
نمی کنند و حتی اگر رادیو و تلویزیون، روزنامه ها، 
خبرگزاری ها و... آن قوانین را بارها منتشر کنند و 
حتی مورد نقد و تحلیل قرار دهند باز هم کمتر 
مورد توجه قرار می گیرد و به آسانی به فراموشی 
سپرده می شود. بسیاری از شهروندان ایرانی عادت 
دارند در جایی که لازم است از قوانین سر در بیاورند 
با این وجود، به نظر می رسد در مورد قوانینی، این 
واقعیت وجود دارد که همیشه لازم است از آنها 
سر درآورد؛ قوانینی هست که نمی توان به آنها بی 
توجه بود یا آنها را به فراموشی سپرد؛ کلیات طرح 

افزایش جمعیت یکی از این قوانین است.
چرخش  از  کمابیش  ایرانی  شهروندان 
جمعیتی  سیاست های  حوزه  در  180درجه ای 
اطلاع دارند. اگر تا چند سال پیش شعار »فرزند 
کمتر، زندگی بهتر« در هر کوی و برزن خودنمایی 
شادتر«  زندگی  بیشتر،  »فرزند  اکنون  می کرد 
همه جا حتی روی بیلبورد هایی که کنار اتوبان ها 
نصب می کنند، درج شده است. ماجرا از این قرار 
بود که بررسی های جمعیت شناختی نشان داد 
با نرخ باروری  یک و سه دهم درصدی، جمعیت 
جوان ایران چند سال دیگر جای خود را به جمعیت 
سالمند خواهد داد. حتی برخی کارشناسان نسبت 
به صفر شدن رشد جمعیت هشدار دادند و این 
ملاحظات جمعیتی به تغییر سیاست در این حوزه 
انجامید تا جایی که، حضرت آیت الله خامنه ای 
اظهارنظرهایی  دنبال  به  انقلاب   معظم  رهبر 
امسال  30شهریور  داشتند،  زمینه  این  در  که 
سیاست های کلی »جمعیّت« را که براساس بند 
یک اصل 110 قانون اساسی و پس از مشورت با 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تعیین شده است، 
ابلاغ کردند. ابلاغ سیاست های کلی، به معنای لزوم 

برنامه ریزی توسط مسئولان اجرایی و همچنین 
قانونگذاران است. به دنبال ابلاغ سیاست های کلی 
جمعیتی همزمان که وزارت بهداشت تلاش داشت 
برنامه هایی کارشناسی و منطقی به اجرا بگذارد، 
به یکباره نمایندگان مجلس کلیات طرحی را به 
تصویب رساندند که نه تنها مردم را متعجب کرد که 
انتقادات تند و تیز کارشناسان و مسئولان دولتی را 
بر انگیخت. براساس طرحی که نمایندگان مجلس 
کلیات آن را به تصویب رساندند تمامی اقدامات 
مربوط به سقط جنین، عقیم سازی، وازکتومی، 
توبکتومی و هرگونه تبلیغات درباره تحدید موالید 
و کاهش فرزندآوری ممنوع اعلام و برای افراد 

متخلف 2 تا 5سال زندان در نظر گرفته شد.
تصویب این طرح اعتراضات گسترده ای را به 
دنبال داشت تا جایی که تا چند روز پس از تصویب 
آن، کاربران شبکه های اجتماعی با هشتگ کردن 
»وازکتومی« و »توبکتومی« آن را به بحث اصلی 
نمایندگان  نهایت  کردند.در  بدل  شبکه ها  این 
مجلس با این توجیه که این تنها کلیات طرح است 
و هنوز جزییات به تصویب نرسیده است، آن را 
به کمیسیون مربوط برگشت دادند. اظهار نظرهای 
درمان  و  بهداشت  کمیسیون  اعضای  از  برخی 
مجلس از احتمال قوی حذف بند هایی از طرح 
مجازات  از جمله  جمعیت  افزایش  طرح  کلیات 
حبس حکایت دارد. در این میان مسئولان دولتی 
به ویژه معاون امور زنان و خانواده رییس جمهوری 
و وزیر بهداشت شدیدا به طرح مجلس واکنش 
نشان داده اند. در حالی که شهیندخت مولاوردی 
نوشت:  بوک  در صفحه شخصی خود در فیس 

از  برخورداری  »راه 
و  داغ  جوان،  جمعیت 
سیدحسن  نیست.«  درفش 
گفت:  نیز  قاضی زاده هاشمی 
»برخورد سلبی برای افزایش 
نتیجه  به  هرگز  جمعیت 
باید مردم را قانع  نمی رسد؛ 
کنیم در غیر این صورت، به 
20 سال قبل برمی گردیم که 
زیرزمینی  مکرر  سقط های 

افزایش یافته بود.«
سقط�جنین�و�نگرانی�درباره�افزایش�آن��

گزارشی که در سال 90 روی خروجی بسیاری 
دقیق  آمار  نبود  از  گرفته،  قرار  از خبرگزاری ها 
سقط جنین غیر قانونی در کشور حکایت دارد. 
براساس این گزارش آخرین آمار در این زمینه 
به سال 77 بر می گردد. سال گذشته و امسال اما 

مسئولان شفافیت بیشتری در این زمینه به خرج 
دادند به گونه ای که، بعد از سال ها آماری در زمینه 
سقط جنین غیر قانونی در ایران منتشر شد. در 
گزارش های سال گذشته آمده است: در حال حاضر 
براساس آمارهای رسمی ارائه شده از سوی وزارت 
بهداشت سالانه بیش از 6هزار سقط جنین قانونی 

در کشور انجام می شود اما، نکته بسیار مهم در این 
رابطه سهم بالای سقط جنین های غیرقانونی یا به 
اصطلاح زیرزمینی است به طوری که، سالانه بیش 
از 250هزار سقط جنین غیرقانونی در کشور انجام 
می شود که در مقایسه با سقط جنین های قانونی، 

40 برابر بیشتر است.
سلامت  دفتر  رییس  مطلق،  اسماعیل  محمد 

خانواده وزارت بهداشت در بهمن سال 1392 اعلام 
هرچند  داریم.  مرده زایی  100هزار  حدود  کرد: 
حدود  متوسط  به طور  اما  است،  متفاوت  آمارها 
250هزار سقط جنین در سال گزارش می شود که 
البته اینها مربوط به سقط های غیرقانونی است در 
حالی که، حدود 6هزار سقط جنین قانونی در سال 
انجام می شود. این آمار البته در جای دیگری نیز 
معنادار است. هم اکنون براساس آمار های رسمی 
سالانه 1میلیون و 400هزار کودک به دنیا می آیند 
که اگر رقم 100هزار مرده زایی و 250هزار سقط 
جنین غیرقانونی را به آن اضافه کنیم می توان گفت 
رقم اولیه بارداری) مراحل ابتدایی آن( در کشور 
چیزی در حدود یک میلیون و هفتصد و 50هزار 
نفر است. هر چند برخی کارشناسان معتقدند آمار 
سقط جنین غیرقانونی در ایران بیشتر از این است 
اما همین آمار با توجه به حساسیت سقط جنین 
و تبعاتی که به دنبال دارد نگران کننده است. در 
همین حال، نگرانی هایی در این باره وجود دارد 
که قوانین جدید جمعیتی آمار سقط جنین در 
کشور را افزایش دهد. منتقدان طرح مجلس بیش 
از هر چیز بر این تاکید می کنند که در این طرح 
سلامت مادران و کودکان در نظر گرفته نشده است 
و روش های  وسایل  که محدود کردن  همانطور 
زیرزمینی شدن سقط  به  بارداری  از  پیشگیری 

جنین خواهد انجامید. 

�از�زنان�شاغل�در�حوزه�معماری�و�عمران�و�تاثیر�آنها�بر�صنعت�و�اقتصاد�کشور� گزارش�

زنانیکهبازیراعوضکردهاند

سالانه��120تا�220هزار��سقط�جنین�غیر�قانونی�در�کشور�اتفاق�می�افتد

طرح�های�خام��و�افزایش�جمعیت

   مردان  زنان را  بازی 
نمی دهند چرا که برای مردان 

معنی ندارد زنان در خاک 
و گچ و سیمان و ساختمان 

مشغول فعالیت شوند
  زنان اگر در راس امور 

باشند باید به کار احاطه و 
تسلط کامل داشته باشند 

چراکه وقتی مردان می بینند 
زنی سرپرست است از او 

حرف شنوی ندارند
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  گروه آینه حوادث: دور است، برای آنان 
که راه را نمی دانند، وسیله نقلیه ندارند و برای 
به نتیجه رسیدن عجله دارند. جایی در نزدیکی 
کوی دانشگاه در وادی غرب، ساختمان سازمان 

نظام پزشکی تهران.
مرد  سالنی خلوت، اتاقک های تو درتو و واحد 5. 
مسن پشت دیوارهای فایبرگلاس نشسته. روی 
دیوار کاغذهایی چسبانده اند. برای پر کردن 
فرم های ثبت شکایت در دست داشتن کارت 
ملی یا کارت شناسایی معتبر الزامی است. برای 
به ثمر رسیدن شکایت از یک پزشک متخلف که 
در جریان درمان از او آسیب دیده اید باید به طور 
میانگین 5 ماه صبر کنید. داشتن صبر و آرامش 

به همراه شرکت در جلسات بررسی شکایت. 
پیش از این رییس انجمن پزشکان متخصصان 
داخلی ایران گفته بود که هیچ یک از پزشکان به 
خصوص پزشکان داخلی نمی خواهند گرفتار 
قانون شوند اما هر هفته در پزشکی قانونی و 
یا  که  دارد  وجود  پرونده هایی  پزشکی  نظام 
پزشک به طور مستقیم دخالت دارد و یا به دلیل 
دریافت 20 تا 30هزار تومان حق ویزیت گرفتار 

پرونده ای شده که رهایی از آن دشوار است.
تشخیص،  در  خطا  که  می دهد  نشان  آمار 
جراحی، تجویز دارو، بیهوشی، پره ناتال زایمان، 
نیز  و... جزو قصور پزشکی  پیگیری  خطا در 

محسوب می شوند.
پروسه�شکایت��

زن و مردی مسن در اتاق مشغول نوشتن 
شکایت اند. زن به مرد متصدی نزدیک است 

برای شکایت آمده و کاغذ را به دست دارد.
زن می گوید 2 سال است سردرد دارم. پلک 
بالای چشمش را نشان می دهد. 2 سال پیش 
یک جراح چشم پلکم را عمل کرد اما بعدها 
متوجه شدم که متخصص پلک فقط می تواند 

این جراحی را انجام دهد.
 افتادگی پلک داشت و باید عمل می کرد. 
می گوید یک میلیون و 400هزار تومان هزینه 
تومان  بار 35هزار  به علاوه هر  بوده  جراحی 
دکتر  به  مکررا  سال ها  این  که  ویزیت  حق 
رفته. همسرش می گوید: هربار که مطب دکتر 
می رفتیم می گفت خوب می شود این از عوارض 
جراحی است اما خوب نشد. حالا چند متخصص 

ناشیانه  کشیدگی  خاطر  به  می گویند  چشم 
عضله این سردرد به جای مانده و دیگر درمانی 

برای آن وجود ندارد.
زن به برگه شکایت اش نگاه می کند که چیزی 
را از قلم نینداخته باشد: ما آدم های ساکت و آرامی 
هستیم. پایمان برای شکایت و اعتراض به جایی 
باز نشده اما وقتی دیدم این دکتر اصلا نباید این 
جراحی را انجام می داد اما انجام داده خواستم 
شکایت کنم. مرد متصدی می گوید: هیچ معلوم 
نیست وقت رسیدگی به پرونده شما کی باشد. 
شاید یک ماه دیگر، شاید بیشتر و شاید کمتر. در 
ابتدا در سازمان نظام پزشکی شورای حل اختلاف 
تشکیل می شود که با نظارت قوه قضاییه است. در 
این جلسه سازمان، پزشکی را که از او شکایت به 

عمل آمده فرامی خواند.
60درصد�پزشکان�مقصرند��

پزشکان  انجمن  رییس  خسرونیا،  ایرج 
متخصصان داخلی ایران در گفت وگو با روزنامه 

 می گوید: از زمان ثبت شکایت از سوی 
شاکی حدودا 3 تا 4 ماه طول می کشد تا شکایت 
به رای برسد. پس از آن در صورت اعتراض پزشک 
ارسال  نظر  برای تجدید  به دادگاه بدوی حکم 

می شود.
اما در آماری که سازمان پزشکی قانونی به تازگی 
اعلام کرده از 400 مورد پرونده به نتیجه رسیده 
در اردیبهشت ماه، قصور پزشکی با 255 پرونده 

بیشترین تعداد را دربر گرفته است.
خسرونیا هم به آمار 60درصدی مجرم شدن 
پزشکان در مقابل آمار 40درصدی تبرئه شدن آنها 
اشاره می کند. به گفته او رسیدگی به پرونده های 
پزشکی در دادسرا بعد از 2 هفته آغاز می شود و 
بعد از کار کارشناسی که یک ماه تا 45 روز به طول 
می انجامد حکم پزشک صادر می شود و سپس 
برای رای بدوی فرستاده می شود. معمولا مجازات 
برای پزشکان مقصر که بار اول مجرم باشند سبک 
اما در صورت مجرم بودن یا در  صادر می شود 

صورت تکرار جرم و عمدی بودن از ممانعت از کار تا 
بستن مطب رای صادر می شود.

برای رسیدگی به ادعای شاکی و متضرر بودن 
بیمار، کارشناسانی از سوی سازمان نظام پزشکی 
نظام پزشکی  انتخاب می شوند. رییس سازمان 
می گوید این افراد پولی دریافت نمی کنند و هیچ 
سمت و سویی برای حمایت از همکاران پزشک 
پزشکی  کمیسیون  تعرفه  میزان  ندارند.  خود 
مبلغی بین 30 تا 40هزار تومان است که از یک 
روز کاری پزشک در مطبش به مراتب کمتر است. 
به همین دلیل پزشکان کمتر برای قبول نظارت 
در این کمیسیون ها از خود رغبت نشان می دهند 
اما ایرج خسرونیا می گوید که پزشکان داوطلبانه 
این مسئولیت را قبول می کنند. »در اعلام رای هم 
همکاران سعی بر حفظ حقوق بیمار دارند چراکه 
با یک رای مخدوش آبروی نظام پزشکی کشور به 

خطر می افتد«
به گفته او جراحی پلاستیک، زنان و زایمان و 
پرونده های  شاکیان  بیشترین  عمومی  پزشکان 
پزشکی هستند که در جراحی پلاستیک نارضایتی 
از اعمال جراحی و زنان و زایمان مشکلات زایمان 
در بچه و مادر و در پزشکان عمومی بالا بودن تعرفه 

پزشکی است.

روی خط خبر
 رشد 5 برابری بلایای طبیعی 

از دهه 70 میلادی 
گزارش جدید سازمان جهانی هواشناسی نشان می دهد 
که جهان نسبت به دهه 70 میلادی 5برابر بیشتر در معرض 
خطر بلایای طبیعی قرار دارد، زیرا تغییرات جوی خطر وقوع 
این حوادث طبیعی را افزایش داده است. به گزارش ایسنا، در 
دهه نخست قرن 21، شاهد 3496 مورد وقوع حوادث طبیعی 
شامل سیل، توفان، خشکسالی و موج گرما بوده ایم که این 
رقم تقریبا 5برابر آمار بلایای طبیعی است که در طول دهه 
70 میلادی به ثبت رسیده است. در دهه 70 میلادی 743 
مورد وقوع بلایای طبیعی به ثبت رسیده که تمام آنها به دنبال 
تغییرات جوی رخ داده اند. علاوه بر این برخی از بلایای طبیعی 
نظیر سیل و توفان از سایر این رویدادهای ویرانگر، خطرات 
و آسیب های بیشتر و وسیع تری ایجاد می کنند. بنابرگزارش 
این سازمان، حوادثی چون سیل و توفان های سهمگین از 
سال های 2000 تا 2010 میلادی که 80 درصد از مجموع 
3496 حادثه طبیعی را شامل شده اند، پیشتاز بلایای طبیعی 
در دهه گذشته بوده اند. موج گرما نیز یک قاتل جدید محسوب 
می شود. در دهه 70 میلادی، موج گرما حتی به عنوان یک 
تهدید ثبت نشده بود اما در سال 2010 میلادی به عنوان 
یکی از عوامل اصلی مرگ ومیرهای ناشی از بلایای طبیعی پا 
به عرصه وجود گذاشت. در سال 2010 میلادی در روسیه بر 

اثر موج گرما 55 هزار نفر جان باختند. 

ارجاع بیش از 104هزار پرونده نزاع 
به مراکز پزشکی قانونی

در 2 ماهه نخست سال جاری 104هزار و 200 نفر به دلیل 
صدمات ناشی از نزاع به مراکز پزشکی قانونی مراجعه کردند. 
این رقم در مقایسه به مدت مشابه سال قبل که تعداد مراجعان 
نزاع 103هزار و 767 نفر بود، 4 دهم درصد بیشتر شده است.

به گزارش مهر، در 2 ماهه نخست امسال از کل مراجعان 
نزاع 72هزار و 515 نفر مرد و 31هزار و 685 نفر زن بودند. در 
این مدت استان های تهران با 17هزار و 989، خراسان رضوی 
با 8هزار و 338 و اصفهان با هفت هزار و 276 بیشترین و 
استان های خراسان جنوبی با 546، ایلام با 758 و سمنان با 

884 کمترین آمار مراجعان نزاع را داشته اند.
براساس آمارهای موجود در سازمان پزشکی قانونی کشور 
به طور معمول آمار مراجعان نزاع در فصل تابستان بیش از 
سایر فصل های سال است، به نحوی که در 3 سال اخیر همواره 
تیر ماه بیشترین آمار نزاع را داشته است. آمار مراجعان نزاع 
در تیرماه سال 1390، 63هزار و 308 نفر، در سال 1391، 
63هزار و 548 و در سال 1392، 65هزار و 168 نفر بوده است.

کشف 124 تن انواع مواد مخدر در بهار
قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر از کشف  124 
تن و 406 کیلو انواع مواد مخدر و دستگیری 69هزار قاچاقچی 

مواد مخدر طی 3 ماهه نخست امسال خبر داد. 
و  مخدر  مواد  تن   100 امحای  گفت:  جزینی  علیرضا 
روانگردان در سالروز جهانی مبارزه با مواد مخدر در تهران 
و 23 استان کشور، بازدید گروه مینی دوبلین از مرزهای 
شرقی کشور و افزایش تدابیر امنیتی و حفاظتی جهت کاهش 
خسارات انسانی نیروهای خودی بخشی این اقدامات است.
وی افزود: در 3 ماهه نخست امسال 124 تن و 406 کیلو انواع 
مواد مخدر کشف شد که با منشا تریاک این رقم به 170 تن 
و 424 کیلو می رسد، همچنین طی این مدت یک میلیون و 
270هزار و 159 عدد قرص و آمپول و روانگردان کشف شده 
است.به گفته جزینی، در 3 ماهه امسال 303 سلاح کشف و 
68هزار و 931 قاچاقچی و 18هزار و 717 معتاد دستگیر 
شدند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 86 ، 28 

و 74درصد افزایش داشته اند. 

  گروه آینه حوادث: غذا دور دهان 
کودک ریخته و او میل به خوردن ندارد 
اما، زن روی کودک نشسته، بینی کودک 
را گرفته است، قاشق را در دهان او فرو 
گریه  می کشد.  بیرون  ناگهان  و  می کند 
کودک ادامه دارد. زن شروع به ضرب و شتم 
کودک می کند، او را از مو بلند و به گوشه ای 
دیگر  کودک  سراغ  به  و  می کند  پرتاب 
می رود. اشتباه نکنید، این تصویر متعلق 
به یک فیلم ساختگی تجاری نیست، بلکه 
ویدئویی از مهدکودک 3 ستاره ستایش 
در استان اردبیل است که توسط یکی از 
کارکنان گرفته شده است. زن ضارب نیز 
که مربی مهدکودک بود اکنون در بازداشت 

به سر می برد.
به تازگی پخش فیلم کودک آزاری در 
یک مهدکودک نه تنها وجدان عمومی را 
هاشمی،  همایون  بلکه  کرد  جریحه دار 
رییس سازمان بهزیستی حاضر شد میز 
ریاست خود را از دست بدهد ولی محکم 

پای ماجرا و رسیدگی به آن بایستد.
کودک آزاری مانند دیگر جرم ها دارای 
انواع و مصادیق مختلف است و در آن از 
عاطفی  جنسی،  جسمی،  آزاری  کودک 
یا  رفتار  هر  برد.  نام  می توان  غفلت  و 
سهل انگاری که سلامت روانی و جسمی 
کودک را تهدید کرده یا مانع رشد و نمو او 

شود، کودک آزاری محسوب می شود. 
اسلامی،  مجازات  قانون  براساس 
کودک آزاری تا دو سال حبس دارد و اگر 
هم  قصاص  شود،  قصاص  موجبات  هم 

صورت خواهد گرفت. در قانون، به تنبیه 
در حد مجاز و متعارف و تذکر دادن اشاره 
شده اما ضرب و شتم کودکان از طریق 
شلاق یا سوزاندن تنبیه غیرمتعارف است 
و در مواد 3 و 4 قانون حمایت از کودکان 
متهمان  این  مجازات  به  نیز  نوجوانان  و 
اشاره شده است. همچنین، براساس ماده 
22 لایحه حمایت از کودکان و نوجوانان، 
هر کسی کودک و نوجوانی را در معرض 
خطر شدید و قریب الوقوع مشاهده کند و 
باوجود توانایی از اعلام و گزارش به مراجع 
یا مقامات صلاحیت دار خودداری کند و از 
اقدام فوری برای جلوگیری از وقوع خطر نیز 
امتناع نماید از 91 روز تا یکسال حبس یا 
به جزای نقدی از 10میلیون تا 30میلیون 

ریال محکوم خواهد شد. با این حال، حقوق 
خلأهای  از  همچنان  ایران  در  کودکان 
قانونی رنج می برد چراکه تعریف جامعی 
از کودک آزاری وجود ندارد و تنها هنگامی 
مسئله برای عموم آشکار و احتمالا عاملان، 
مجازات می شوند که کار از کار گذشته و 
کودک آسیب شدید دیده باشد. البته اگر 
نگار  مانند  و  باشد  آورده  شانس  کودک 
حنیف نژاد، دختر بچه 2 ساله ای که بر اثر 
ضرب و شتم پدرش دچار مرگ مغزی شد، 
در گورستان نخفته باشد. درپی این خبر، 
مدیر و خدمه خاطی این مهد دستگیر و 
روانه زندان شدند و مهدکودک نیز پلمپ 
شد. این اتفاق در حالی افتاد که احمدیان، 
مدیرکل بهزیستی استان اردبیل با اشاره 

به بازدید 5 موردی اکیپ بازرسی سازمان 
بهزیستی در بهمن سال92 تا تیر سال 93 
از این مهدکودک اشاره کرد و افزود: برای 
بررسی وضعیت تمامی مهدهای کودک 
برای  مستمر  بازرسی  اکیپ های  استان، 
اقدامات  و  کارها  گرفتن  قرار  جریان  در 
مهدهای سطح استان می فرستیم. رئیس 
سازمان بهزیستی نیز در این زمینه گفت: از 
مدیرکل بهزیستی استان اردبیل خواستم تا 
فهرست بازدید و نظارت از مهدکودک های 
این استان را به ما ارائه دهد که نشان داد از 
ابتدای سال تاکنون، 4 بار بازدید صورت 
گرفته ولی باز هم این حادثه را شاهد بودیم 
که جای بسی تامل دارد. همایون هاشمی با 
بیان اینکه ما از این حادثه ناراحت هستیم 
ولی متاسفانه عامل انسانی، گاهی خطایی 
به عنوان  بنده  افزود:  را مرتکب می شود، 
شاکی تا آخر این مسئله و برای رسیدگی 
به موضوع ایستاده ام تا عبرتی برای دیگران 
باشد. هاشمی تصریح کرد: بنده همواره 
تاکید کردم که حق با مردم است و سازمان 
بهزیستی، به نمایندگی از مردم از حقوق 
حقه خود که نظارت و برخورد با متهمان 

است کوتاه نخواهد آمد.
هاشمی گفت: این موضوع در کشورهای 
پیشرفته نیز اتفاق می افتد اما باید سعی 
کنیم، با اعمال قانون خطاها را به حداقل 
برسانیم. رئیس سازمان بهزیستی کشور در 
پایان افزود: حاضرم میز ریاست را از دست 
بدهم ولی محکم پای ماجرا و رسیدگی به 

این امر بایستم.

  گروه آینه حوادث: صفحه حوادث، شمارگان روزنامه ها را افزایش 
می دهد ، چه کسی است که از خواندن رویدادهای پرهیجان سر باز بزند، ولی 
این علاقه همه ماجرا نیست، گروهی دل خواندن خبرهای سیاه را ندارند ، اینکه 
بفهمند در اطرافشان کسانی به قتل می رسند ، کسانی به خاطر همین قتل ها 
به دار آویخته می شوند ، هر روز گوشه  ای تصادف می کنند و کشته و زخمی 
می شوند اتفاق خوبی نیست که اشتیاق خواندن شان دل ما را ببرد ، هر چند 

گروه اول دلایل خود را دارند که حتما شنیدنی است.
یکی از خوانندگان پا به سن گذاشته مطبوعات که دوران بازنشستگی را با 
پارک نشینی می گذراند وقتی فهمید موضوع گزارش ما حادثه خوانی است: 
می گوید برای من روزنامه دو خاصیت دارد؛ اول جدول و بعد حادثه. همه 
زندگی ما یکنواخت است ، صبح بلند شدن ، بعد چیزی خوردن و دیگر هیچ ، 
روزنامه ای می خرم ، اول صفحه حوادث اش را تورق می کنم و بعد سراغ جدول 

می روم ، یکی، دو ساعت وقت می گذارم و می روم سراغ رفقای بازنشسته ام و 
خاطرات تکراری را باز با هم تکرار می کنیم ، فوتبال که بود به جای این خاطرات 

در مورد کی برد و کی باخت حرف می زدیم. 
اما یک وکیل دادگستری که برای هواخوری به پارک آمده است نظر دیگری 
دارد ، می گوید مدام خبرهای منفی را دنبال کردن فضای منفی در جامعه 

به وجود می آورد و روحیه عمومی را به افسردگی می کشاند ، در حالی که کلید 
طلایی رسیدن به جامعه مولد، نشاط اجتماعی است ، البته اشتیاق بی حد به 
خبرهای تلخ نشان دهنده ملالی که دامن گیر همه مان شده است ، آقایی که 
برای شما از حل جدول و حادثه خوانی گفت راه رفتن اش نشان می دهد که 
مشکل حرکتی دارد ، اگر به او پیشنهاد بدهید که به جای حادثه خوانی بیشتر 
راه برود ، حرکات کششی انجام دهد و تن به نرمش های متناسب بدهد حتما 
سر باز می زند چون افسرده است. این وکیل پا به سن گذاشته بر می خیزد و 
شروع می کند به راه رفتن و ما هم به ناچار همراهی اش می کنیم ، سکوت اش 
کمی طول می کشد و بعد می گوید نگاه کنید هیچ کدام از آنهایی که روی 
نیمکت نشسته اند اهل کتاب خواندن نیستند ، حادثه خوانی، آسان خوانی است 
و به این دلیل اشتیاق بیشتری برمی انگیزد ، شما که یک روزنامه صنعتی اید ، 
باید زبانی به کار ببرید که حادثه ها بیشتر جامعه را ترغیب کند تا از فربه شدن 
این رویدادهای تلخ بکاهد. اگر بدانیم جرایم چه منابع بزرگی را هدر می دهد 
می فهمیم اگر حادثه ها کمتر شود اقتصاد ایران می تواند با این منابع چه تکانی 

بخورد و در مدار توسعه قرار  گیرد.

چه منابعی در حوادث دود می شود

جراحان�پلاستیک،�زایمان�و�پزشکان�عمومی�بیشترین�شکایت�را�دارند

راه دور شکایت از پزشکان

در آماری که سازمان پزشکی قانونی به تازگی 
اعلام کرده از 400 مورد پرونده به نتیجه 
 رسیده در اردیبهشت ماه، قصور پزشکی با

 255 پرونده بیشترین تعداد را دربر گرفته است

ماجرای�کودک�آزاری�در�مهد�کودک�

هفته گذشته خبر کشته شدن یک حیوان عجیب در یکی از کتک�به�جای�بازی
روستاهای شهرستان میمه و شاهین شهر در بیشتر فضاها و 
سایت های مجازی منتشر شد که تاکنون واکنش های زیادی 

را به دنبال داشته است.
حمید ظهرابی، مدیرکل محیط زیست استان اصفهان 
در گفت وگو با ایسنا، درباره حیوانی که به تازگی توسط 

جهادآباد  روستای  اهالی  از  2 نفر 
در شهرستان میمه و شاهین شهر 
این  گفت:  است،  شده  کشته 
دارد  نام  بیابانی  بزمجه  حیوان 
به  و  است  بی آزاری  خزنده ا  که 
انسان کاری ندارد و از پرندگان و 
تخم آنها، چرندگان، حشرات و... 
اینکه  بیان  با  می کند.وی  تغذیه 
تصاویر منتشر شده در سایت ها، 
با بزرگنمایی از تصویر این حیوان 
این  اندازه  داد:  ادامه  است،  بوده 
حدود  بیابانی(  )بزمجه  حیوان 
حدود  که  بوده  سانتیمتر   130
5 کیلوگرم نیز وزن داشته است.
استان  زیست  محیط  مدیرکل 
اصفهان با بیان اینکه 2 نفر از اهالی 
روستای جهادآباد این حیوان را در 

مکانی حبس و سپس خفه کردند، تصریح کرد: در حال حاضر 
این 2 نفر شناسایی شده و قرار است با آنان برخورد قضایی 

صورت گیرد.
ظهرابی گفت: انسان ها نباید هر حیوانی را که می بینند، 
به آن حمله کنند و آن را بکشند، متاسفانه انسان ها تا یک 
حیوانی را می بینند، فکر می کنند باید جمجمه آن را له کرد 

که این موضوع امری اشتباه است. وقتی فردی حیات وحشی 
را از بین می برد، وظیفه محیط زیست است که پیگیری 
موجود  این حیوان،  کرد:  تصریح  دهد.وی  انجام  قضایی 
عجیب و غریبی نیست و همیشه در مناطق بیابانی مشاهده 
می شود و تنها جثه بزرگی داشته است، البته آگاماها و 
که  دارد  وجود  بیابانی  مناطق  در  نیز  دیگری  خزندگان 
بسیار مشاهده می شوند.مدیرکل 
با  اصفهان  استان  محیط زیست 
بیان اینکه این موجودات در بیشتر 
مناطق بیابانی و نیمه بیابانی کشور 
این  وجود دارند، اظهارکرد: گویا 
در  مخروبه ای  در  بیابانی  بزمجه 
روستای جهادآباد زندگی می کرد 
و به مناطق مسکونی و مکان هایی 
که انسان ها در آن زندگی می کنند، 

وارد نمی شود.
ظهرابی با بیان اینکه بسیار بعید 
است که این حیوان دوباره در این 
این  ادامه داد:  دیده شود،  منطقه 
حیوان بسیار کم جمعیت است و 
دلیل کم جمعیت شدن این حیوان 
نیز تخریب زیستگاه های آن است.

به  باید  مردم  کرد:  بیان  وی 
محض دیدن موجود و حیوان عجیب در اطراف محل زندگی 
خود بلافاصله این موضوع را به محیط زیست اطلاع دهند تا 
مدیریت این حیوانات توسط اداره محیط زیست انجام گیرد.
شهرستان  غرب  کیلومتری   8 در  جهادآباد  روستای 
شاهین شهر و در حاشیه پناهگاه حیات وحش قمیشلو واقع 

شده است.

شکنجه مرگبار بزمجه
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حسن فرازمند- گروه گزارش: 
بیداد  هوا  گرمای  که  زمانی 
هرم  که  هنگام  آن  می کند، 
خورشید بر سرت می تابد، آن زمان که سراسیمه 
به دنبال جایی برای خنک شدن می گردی؛ 
»یخ« و »آب خنک« همه تمنای »تو« می شود 
و به دنبال یخ حتی می خواهی همه جای شهر 
بزرگ را زیر پا بگذاری. در مورد عطش و گرمای 
سوزان تابستان و سراب کویر و خنکای آبی که 
تو را به چالش بخواند، هزاران سخن گفته اند و 

چه زیبا سروده حافظ شاعر گرانمایه که:
دورست سر آب در این بادیه هشدار

تا غول بیابان نفریبد به سرابت
اما آیا هرگز از خود پرسیده اید که بشر چگونه 
به تولید یخ دست یافت؟ و چگونه کارخانه های 
یخ سازی دایر شد؟ و چگونه یخچال های زمینی 

و سپس برقی و... ساخته شدند؟
را  یخ  که  شود  مدعی  نمی تواند  هیچ کس 
اختراع یا کشف کرده است. یخ از ابتدای شکل 
گرفتن زیست بشر در کنار همه موجودات و 
انسان ها بوده است اما بسیارند کسانی که در 
یخچال  کنار جهان مدعی هستند،  و  گوشه 
ساخته اند یا شرایطی فراهم آورده اند که آب یخ 
بزند که یکی از آنها ابن سیناست که همزمان 
با قرن 11 میلادی نخستین دستگاه »مبرد« 
یا یخ ساز را اختراع کرد که این روزها از نوع 
چگالی  آوردن  دست  به  برای  آن  پیشرفته 
پیوند بخارهای آروماتیک در صنعت استفاده 
بزرگ ترین  از  ابن سینا یکی  اختراع  می شود. 
گام ها در صنعت و فناوری تقطیر بود و خود 
ابن سینا نیز از آن برای تقطیر بخار استفاده 
قرن  دو  یکی،  دانشمندان  دستیابی  می کرد. 
اخیر به این دستگاه ابن سینا و یافته های علمی 
او، توانست زمینه ساخت نخستین یخچال های 

مکانیکی و صنعتی را فراهم آورد.
بدین سان غرب نمی تواند با تمام پیشرفت ها 
مدعی  زمینه  این  در  برتر خود  تکنولوژی  و 
شود که اختراع تجهیزات یخ سازی متعلق به 
آنهاست، گرچه آنها با کپی برداری و تکمیل 
طرح اولیه ابن سینا، امروز مدعی اختراعات و 

پیشرفت زیادی در این زمینه هستند.
طبیعی  یخچال های  وجود  دیگر  سوی  از 
در گوشه و کنار کشورمان و حتی در مناطق 
کویری و گرمسیری حکایت از آن دارد که مردم 
ایران از دیرباز با این صنعت، همنشینی سنتی و 
دیرینه ای دارند و با شیوه های یخ سازی طبیعی 
البته آنها این حوزه های  کاملا آشنا بوده اند. 
یخ سازی را فقط به منظور دستیابی به آب خنک 

در تابستان های توان فرسا ایجاد می کردند.
دکتر مهدی بهادری نژاد و مهندس علیرضا 
دهقانی در کتابی به نام »یخ سازی طبیعی و 
سنتی در ایران« پیشینه این صنعت سنتی را از 

زبان سوزنی سمرقندی شاعر قرن ششم هجری 
آورده اند که در بخشی از یکی از قصیده هایش 

سروده است:
نه به مرد یک اندرم یخدان

نه سخن چون فقاع یخدانی
و در بیتی دیگر در قصیده ای دیگر نیز به 

یخدان اشاره ای کوتاه کرده و سروده است:
کس از محلت مرد، یک از زر و یخدان

نه میوه آرد و نه یخ، نمانده پندارم
»نقد  کتاب  در  فشارکی  محمد  و 
در  »یخ«  به  فردوسی  می گوید:  نیز  بدیع« 
یکی  در  دارد.  اشاراتی  شاهنامه  جای جای 
 از ابیات اغراق آمیزش در بیان مفرط لاغری 

سروده است:
چنان شد که گویی تراز نخ است

وگر پیش آتش نهاده یخ است
یخ�سازی�های�سنتی��

اگرچه تولید یخ از دیرباز در همه جای کشور و 
با شرایط متفاوت جریان داشته است، اما در دو، 
سه قرن اخیر ابداعات و ابتکارات برخی ایرانیان 
به ویژه در مناطق کویری این صنعت سنتی 
را با تغییرات زیادی مواجه کرد، به طوری که 
در منابع تاریخ پیشه وری اصفهان نوشته شده 
است که در شهر میمه از توابع اصفهان برای 
نخستین بار در سال 1196 هجری شمسی یکی 
از بناهای ویژه تولید یخ یا همان یخچال معروف 
میمه بنا گذاشته شد. می گویند این بنا توسط 
شخصی به نام مرحوم میرزا باصفا جد مرحوم 
قیصرخان گرانمایه در فاصله یک کیلومتری 

میمه ساخته شد و بعد از گذشت زمان، به تدریج 
بخشی از بنای این واحد یخ سازی تخریب شد 
و این کارگاه یخ سازی دیگر قابل استفاده نبود 
تا اینکه دوباره در سال 1336 از سوی مرحوم 
حاج حسین نعمت اللهی از تجار سرشناس شهر 
اصفهان که چند سالی ساکن شهر میمه بود، 
ساختمان آن کارگاه بازسازی و مرمت شد و 
مجددا در آن قالب های یخ تولید شد. این دوره از 
فعالیت یخ سازی را در کشور شروع مجددی برای 
تکوین و تکمیل کارگاه های یخ سازی و حرکت 

آهسته آنها از سنتی به سمت صنعتی می دانند.
پژوهشگران  از  یکی  معینیان  محمدتقی 

تاریخ و بناهای تاریخی میمه در این باره اشاره 
کرده است که ساختمان یخ سازی یا یخچال 
میمه دارای دیوارهای بلند و استواری از جنس 
گل رس که موسوم به چینه های گبری بوده 
است و این دیوارها مانع اصلی رسیدن هرگونه 
گردوغبار و خار و خاشاک و آلودگی به درون 
می شده  یخ  حفر  ویژه  کانال های  و  گودال 
است. ساختمان یخچال نیز در چهار سو دارای 
دیوارهای بلندی به عرض 1/5متر در ریشه و 

40 سانتیمتر در تاج و بلندی 5 متر بوده است.
آب  کارگاه  کارگران  سرد  شب های  در 
قنات را به سوی یخچال روان می کردند و در 
کرت های  همانند  کرت هایی  یخچال،  کف 
کشاورزی درست شده بود که جایگاه ایست 
آبی و یخ بستن آب بود. نگهبانان و کارگران 
روان  به سوی کرت ها  را  قنات  هر شب آب 
و  سرما  بامداد،  تا  سرشب  از  و  می کردند 
یخبندان سخت، آب های گردآمده در کرت ها 
را به یخ تبدیل می کرد. بامداد فردای آن شب 
گروهی از کارگران با کلنگ و پارو یخ ها را از 
روی کرت ها گردآوری کرده و به درون کانال 
یخ سازی می ریختند و پس از آن با پاشیدن کاه 
و کزل روی یخ ها، لابه لای آنها را پر می کردند 
و این کار تا پایان فصل سرد زمستان پیگیری 
می شد. سرانجام در پایان کار، با ریختن کاه و 
خاشاک روی واپسین لایه های یخ روی کاه ها 
را با خاک نرم می پوشاندند و یخ ها را در آن 
کانال دفن می کردند و در فصل تابستان که 
به یخ نیاز داشتند، گوشه ای از خاک و کاه را 

برداشته و با شکستن یخ ها به اندازه نیاز روزانه 
یخ برمی داشتند و دوباره روی آن را با پوشال و 

کاه و خاشاک و برگ می پوشاندند.
کارگاه�های�سنتی�یخ��

یکی  یخ سازی  سنتی  کارگاه های  ایجاد 
رواج  قاجار  بود که در زمان  از حرکت هایی 
بیشتری پیدا کرد و موجب شد مردم این دوره 
به آب خنک یا یخ دسترسی بیشتری داشته 
باشند و بسیاری از این بناها که از آن زمان 
تاکنون در گوشه و کنار استان های یزد و کرمان 
موضوع  همین  از  است، حکایت  مانده  باقی 
دارند و برخی از این بناها حتی به ثبت ملی 
هم رسیده اند و از آنها نگهداری هم می شود. 
یکی از نمونه های بارز این واحدهای قدیمی 
یخ سازی در قرن گذشته، یخچال های قدیمی 
ابرقو یا ابرکوه است که در حوزه استان یزد واقع 
شده اند که می گویند یخچال های برزن، هک 
در روستای هک از توابع بخش ابرکوه و فتح آباد 
در روستای فتح آباد ابرکوه ازجمله 4 یخچال 
معروف هستند که در آنها به شکل سنتی در 
فصولی از سال یخ تولید می شود و به تدریج در 

اختیار مردم قرار می گرفت.
به گفته یکی از محققان بومی استان یزد به 
نام غلامعباس خاموشی؛ هر کدام از یخچال های 
دیوارهای  چون  قسمت هایی  دارای  سنتی 
سایه انداز، حوضچه های تولید یخ و چاله های وسیع 
مخروطی شکل بوده است که بر فراز این چاله ها، 
یک گنبد بزرگ خشتی ساخته می شده و دیوار این 
گنبد پله ای، ابتدا دارای قطر تا 3 متر بوده است و با 
 بالا رفتن و نزدیک شدن به راس از قطر آن کاسته

پژوهشی  اثر  در  این باره  در  او  است.  می شده 
کهن یخچال سازی  روزگار  نام  به   خود 
 یادآور شده است که روی حوضچه ها پس از 
آبگیری و یخ بستن با یک نوع گیاه چسبنده به 
نام »پیزو« پوشیده می شد که هوا به یخ ها نرسد 
و مردم نیز در زمستان ها یخ های این حوضچه ها 
را با اسب، الاغ و گاری به این یخچال ها منتقل 
می کردند و با پوشش گیاهی پیزو مانع ذوب شدن 

یخ ها تا زمان استفاده از آنها می شدند.
یخدان�های�خانگی��

مردم ایران به مرور آموخته اند که یخ های به 
دست آمده از یخچال های شهر و دیار خود را 
در محفظه ها و پوشش های ویژه چوبی و گیاهی 
نگهداری کنند و هنگام نیاز قسمتی از آن را 
برداشته و استفاده کنند و بدین سان استفاده 
از یخدان های خانگی رواج یافت و گاهی از این 
یخدان ها در کاروانسراها و ورودی شهرها نیز 
مشاهده می شد، یخدان هایی که پس از به وجود 
منسوخ  به تدریج  کائوچویی  جعبه های  آمدن 
شدند و بعد نیز یخدان های چوبی جایگزین آنها 
شدند که نوع پیشرفته آن همین کلمن های 

امروزی است.

نگاهی�به�چگونگی�احداث�نخستین�کارگاه�های�یخ�سازی�در�ایران

به دنبال قطره های »یخ« در عطش سوزان »گرما«

ایجاد کارگاه های سنتی 
یخ سازی یکی از 

حرکت هایی بود که در زمان 
قاجار رواج بیشتری پیدا 
کرد و موجب شد مردم این 

دوره به آب خنک یا یخ 
دسترسی بیشتری داشته 
باشند که بسیاری از این 

بناها   از آن زمان تاکنون در 
گوشه و کنار استان های یزد 

و کرمان باقی مانده است

مروری�بر�تاریخچه�تولید�یخ�و�کارخانه�یخ�سازی

سال�های�یخ�و�یخچال�سازی
صنایع  وزارت  گزارش:  گروه  حسنی-   فراز 
کشورمان در سال 1339 یعنی حدود 54 سال قبل ورود 
نخستین یخچال ها را در کشورمان به ثبت رسانده است 
و از آن پس بود که تولیدات تنها شرکت تولیدکننده 
یخچال یعنی »فیلور« خیلی زود مورد استقبال عموم 
قرار گرفت و محصولات آن کارخانه که در 25 فروردین 
1343 فعالیت تولیدی خود را در خط تولیدی در اطراف 
بیابان های شرق تهران )خیابان پیروزی امروزی( آغاز 

کرده بود، به خانه ها راه یافت. 
این کارخانه با مونتاژ قطعاتی که از کارخانه فیلکوی 
امریکا و هوور انگلیس به کشور وارد می شد، نخستین 
محصولات خود را روانه بازارهای ایران کرد و نام آن را 
»یخچال فیلکو« گذاشت که ترکیبی از نام دو کارخانه 

امریکایی و انگلیسی بود.
از آن سال به بعد کارخانه های تولید لوازم خانگی در 
ایران هر کدام خط تولید ویژه ای برای تولیدات انواع 
یخچال های خانگی تعریف کردند  و در حال حاضر بیش 
از 250 واحد صنعتی  در زمینه تولید انواع یخچال و 
فریزر فعال هستند و سالانه افزون بر 3میلیون و 800 
هزار دستگاه یخچال در 22 منطقه و استان کشور تولید 
می شود که فقط 22 کارخانه آن در تهران و شهرهای 
اطراف و 2 استان خراسان رضوی و فارس بعد از تهران 

دارای بیشترین تولیدات یخچال هستند.
کارخانه هایی از دهه 40 تا 70 به زنجیره تولیدات 
چون  شرکت هایی  ازجمله  پیوسته اند.  خانگی  لوازم 
هیمالیا، سینجر، پارس، برفاب، هانیزان، سرشار برودت، 
ایست کول، ایران شرق، یخچال سازی عباس پور، سپهر 
الکتریک، الکترواستیل، قاینار خزر، گلدایران، سنگرکار، 
ایران پویا، دونار خزر، مشهد دوام، نیکسان، یخ جاودان، 
لورچ،  انتخاب،  گروه  خزر،  آبسال  یخسازان،  اخوان، 
صنعتی  واحدهای  معروف ترین  از  که  ارج  و  مادیران 

فعال در زمینه تولید یخچال هستند. با این حال مدعی 
اختراع یخچال های برقی امروز، ما ایرانی ها نیستیم و این 
محصول از غرب وارد ایران و بسیار سریع به یک صنعت 
بومی تبدیل شد. صنعتی که ریشه در غرب داشت و از 
فرنگ وارد ایران شد و ضرب المثل متلک گونه و مصطلح 
در کوچه و بازار هم که می گویند »یخ کنی، یخچال 
فرنگی« هم از همین دوران بر سر زبان مردم کشورمان 
افتاد و عموما در مورد کسانی به کار برده می شود که کار 
لوس و بی مزه ای را انجام می دهند   و حکایت از آن دارد که 
وقتی ما یخچال های طبیعی و کارگاه های تولید یخ به آن 
عظمت داشته ایم، این یخچال ها در برابر آنها خیلی لوس 

و بی مزه هستند!!.
اما جلوی پیشرفت سریع فناوری را با این حرف ها 
تولید کارخانجات  و  نمی توان گرفت  و ضرب المثل ها 
یخچال سازی جهان هم معطل هیچ حرف و حدیثی 
تاکنون نشده است و از روزی که دکتر »جان کوری« 
نخستین یخچال برقی را اختراع کرد تاکنون میلیون ها 
دستگاه از این محصول در جهان تولید و عرضه شده 
است. دکتر جان کوری امریکایی هم در سال 1841 

میلادی یخچال به شکل امروزی اش را نساخته بود.
یخ سازی  مکانیکی  ماشین  نخستین  مبتکر  فقط  او 
تا   1850 سال های  بین  فاصله  در  بود.  امریکا  در 
موسوم  یخ ساز  نخستین  ساخت  نیز  میلادی   1851
به بستنی ساز در امریکا به ثبت رسید و پس از آن در 
سال 1857 میلادی یک مخترع استرالیایی نخستین 
دستگاه های خنک کن و سردکن را با استفاده از بخار 
متراکم ساخت و عرضه کرد و سپس در سال 1859 
میلادی یک مخترع فرانسوی سیستم پیچیده تری را 
ساخت که برعکس دستگاه های تراکم کننده اولیه، از 
گاز آمونیاک که سریعا منبسط می شود استفاده کرد و 
بعد از آن در سال 1892 میلادی یک دانشجوی دانشگاه 

سوئد، یخچال های جذبی را اختراع کرد که یک موفقیت 
جهانی بود و توسط شرکت الکترولوکس به طور انبوه 

ساخته و عرضه شد.
این روند ادامه داشت تا آنکه حدود نیمی از خانواده های 
امریکا در آغاز قرن بیستم غذای خود را در یک  در 
محفظه سرد نگه می داشتند، که البته یخ مورد نیاز این 
گونه مخازن خانگی گران هم بود و آنها مجبور بودند 
یخ لازم را از دریاچه های زمستانی برش زده و تا زمان 
استفاده آن را ذخیره کنند. اما یک مخترع فرانسوی 
در فاصله سال های 1905 تا 1908 میلادی توانست 
ایده یک دستگاه سردکننده برای خنک کردن و نگه 
داشتن غذاها را در خانه ارائه کند و آن را در اداره ثبت 
نیز  امریکایی  کارخانه  یک  رساند.  ثبت  به  اختراعات 
امتیاز این اختراع را خرید و آن را براساس فرآیندی 
موسوم به »فرآیند سولفوردی اکسید« توسط کمپانی 

ساخت  امریکا  ایندیانای  ایالت  در  جنرال الکتریک 
نام  به  بازرگانی  شرکت  یک  توسط  و  کرد  عرضه  و 
»جونزمائیل« کار بازاریابی و عرضه آن انجام و نخستین 
دستگاه آن در سال 1911 میلادی فروخته شد. البته 
این یخچال در آن روز، یخچال بسیار گرانی بود و حدود 
 1000 دلار قیمت گذاری و فروخته شد که قیمت اش

 دو برابر ارزش یک اتومبیل آخرین مدل امریکایی بود.
به این ترتیب نام »جنرال الکتریک« به عنوان یکی از 
نخستین کارخانه های تولید یخچال و سردکننده در امریکا و 
جهان به ثبت رسید. این کارخانه فقط در سال 1915 میلادی 
را  برقی  نخستین یخچال های  پیش(  )حدود 100 سال 
ساخت و بعدها شرکت های امریکایی دیگر مثل »کلویناتور« 
و »سرول« در سال 1916 میلادی 2 دستگاه از آن عرضه 
 کردند و در سال 1920 شمار این یخچال ها در امریکا به 200 

دستگاه رسید.

آن روزهای داغ کوچه های کودکی
و یخچال 

مهری ساحلی – گروه گزارش: گرمای تابستان در 
کوچه های باریک بیداد می کرد. روزهای داغ کودکی و 
خردسالی بود و دویدن در کوچه  پس کوچه ها و گاه سوار 
بر دوچرخه برادرهای بزرگتر و گاهی همگام با آنان در 
بازی هفت سنگ و سپس دویدن به خانه و پناه بردن به 
یخچال و نوشیدن آب خنک و گاهی هم پپسی کولای 
خنک و یخچالی که پیوسته کار می کرد و بدون اینکه 

یک روز متوقف شود!
یخچالی که مارک یک کارخانه معتبر خارجی را برخود 
داشت و گاه بچه های فامیل که به خانه ما می آمدند 
آنقدر  و  می گرفتند  را  باشکوه  یخچال  این  دستگیره 
کوچک بودند که با آویزان شدن به این دستگیره تاب 

می خوردند و یک روز پدر آنها را دید و...
اما این یخچال برقی با شکوه با همه عظمت اش در فصل 
تابستان ، تنها خاطره من از روزهای داغ کودکی فصل 
گرم نبود، ما در محله ای زندگی می کردیم که نام یخچال 
را داشت و من و برادر های بزرگم هر روز مسافتی از خانه 

دور می شدیم که یخچال را پیدا کنیم، اما یخچال نبود!
مردم محله می گفتند سال ها قبل از این ، اینجا اندکی 
دورتر از ابرشهر تهران، یخچال بوده و مردم تهران قدیم 
از این یخچال طبیعی بهره می گرفتند. اما خواندن این 
خاطره از محمد پور ثانی روزنامه نگار فقید بسیار جالب 

و پر ارزش است:
»در گذشته تعداد زیادی از بیابان های تهران، یخچال 
بود. مانند یخچال باقرآباد در انتهای خیابان شهباز و یخچال 
خیابان نایب السلطنه. این یخچال ها باید یخ تابستان تهران 

را تامین می کردند.
دیوارهای  که  بود  وسیعی  بسیار  محوطه   یخچال، 
بلندی به ارتفاع 8متر داشت. عرضش به 10متر و طولش 
به 100متر هم می رسید. از ماه آذر نصفه شب ها، آب را 
داخل آن می انداختند که تا صبح، یخ بزند. هر یخچال دار، 
چند نفر را می گماشت تا هر روز  لایه یخ را بشکنند و 
تکه های یخ را به داخل مخزنی بریزند که »پاچال« نام 
داشت. یخ روی یخ به عمق 10متر که برای فصل تابستان 

ذخیره شود.
یخ فروش ها از یخچال، یخ می خریدند؛ هر 3کیلو یخ را 
یک شاهی خریداری می کردند، بار الاغ کرده و در کوی و 

برزن به مردم می فروختند؛ ده شاهی، یک قران. 
خانواده هایی هم که بچه های شیطان داشتند بچه ها 
چون  می کردند.  یخچال  راهی  یخ،  خریدن  برای  را 
یک شاهی یخی که از یخچال خریده می شد 10برابر 
مقدار یخی بود که یخ فروش های دوره گرد به خانواده ها 
وسیله  که  بود  پیش  60-50سال  حدود  می دادند. 
یخچال وارد خانه ها شد. ابتدا یخچال نفتی آمد و بعد، 

یخچال برقی.
از این یک شاهی یخی که مثلا از یخچال نایب السلطنه 
خریداری و به خانه آورده می شد ، حداکثر استفاده به 
عمل می آمد. یخ را چند تکه می کردند و لای گونی 
زمان،  آن  شود.  آب  دیرتر  که  می پیچیدند  حوله  و 
بیشتر ناهارهای تابستان، آبدوغ خیار، ماست و خیار، 
سکنجبین خیار یا سرکه شیره خیار بود. یک تکه یخ 

داخل ظرف می انداختند که خنک شود.«
خود من تکه های یخ بزرگ را که شادروان محمد 
پور ثانی به تصویر کشیده است به خوبی به یاد دارم، 
هنوز هم در بسیاری از شهرها و روستاهای کشور در 
فصل تابستان از این تکه های یخ بزرگ استفاده می شود.

اما این یخچال خارجی خانه ما چه عمری کرد، هنوز 
هم مادر این یخچال را که اینک با سروصدای زیاد کار 

می کند، حفظ کرده است.
من فکر کنم که آیا یخچال های تولید قدیمی ، کیفیت 
بسیار بالاتری داشته اند یا اینکه در گذشته کارخانه ها 
و صنایع لوازم خانگی به بحث کیفیت بیشتر از فروش 

سریع و احتمالا تولید انبوه بیشتر اهمیت می دادند.
من هرگز یخچال های طبیعی شهرم - تهران بزرگ 
برقی  یخچال  هنوز  اما  ندیدم،  کودکی  دوره  در  را- 
خانه پدری مان حضور دارد و با سروصدای زیاد و البته 
کارخانه  اسم  می کند .  کار  بسیار  زدن های  برفک  با 
خارجی تولید کننده این یخچال را نمی برم زیرا به سود 

محصولات و کالاهای داخلی نیست!
جالب اینجاست که این یخچال قدیمی برای یکبار هم 

به تعمیرگاه نرفته است!
اینک در شهر بزرگ و درندشت تهران، همه خانه ها 
چه در شمال شهر و چه در جنوب شهر، دارای یخچال 
کودکان  هستند.  داخل  تولید  یا  وارداتی  فریزرهای 
یخ های آماده و قالبی را از یخچال های مدرن برمی دارند، 
روزی  که  کنند  تصور  نمی توانند  هرگز  کودکان  این 
یخ فروش های دوره گرد، یخ های قالبی بزرگ را به در 

خانه ها می آوردند.
و چه زحمتی داشت حمل یخ ها، بر دوش چارپایان 
و چه مطبوع بود آشامیدن آب یخ در کاسه های مسی و 
چه تلاشی می شد برای اینکه »یخ ها« در تابستان گرم، 

زود آ ب نشود!
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    باران رادمنش- گروه گزارش:  نمایشگاه و اکسپوی 
نخستین گردهمایی نگارخانه های جهان با حضور 24 گالری 
خارجی و با نمایش آثاری از پیکاسو، سالوادور دالی و خوان 
میرو در کنار آثاری از هنرمندان ایرانی از 4 تا 9 تیر در باغ 

موزه قصر برگزار شد.
 در این نمایشگاه برای نخستین بار آثار 24 گالری خارجی 
از کشورهای اتریش، کره جنوبی، اسپانیا، ژاپن، چین، پرو، 
ایتالیا، بلژیک و سوئیس به ایران آمد تا شاهد نمایش آثار 
هنرمندان کشورهای مختلف در کنار آثار هنرمندان مان در 
ایران باشیم. از جذابیت های این نمایشگاه نمایش نسخه های 
اصل آثار پیکاسو، دالی و خوان میرو بود که جلوه خاصی به 
فضای نمایشگاه بخشید.  نخستین گردهمایی نگارخانه های 
جهان در شرایطی به کار خود پایان داد که براساس اعلام 
حامد اصغری، مدیر اجرایی این رویداد، از مجموع فروش 
آثار  به  تومان  آثار، مبلغ 60میلیون  تومانی  600میلیون 
هنرمندان ایرانی و بقیه به آثاری از دو هنرمند طراز اول 
جهان یعنی پابلو پیکاسو و سالوادور دالی و همچنین سه 

مجسمه از هنرمند معاصر اتریشی اختصاص پیدا کرد.
این  با  نمایشگاهی  برای  600میلیونی  فروش  اگرچه 
نخستین  اما  نمی شود،  محسوب  بالایی  رقم  مختصات 
که  در صورتی  ایران  در  نگارخانه های جهان  گردهمایی 
برگزارکنندگانش توجه بیشتری به کیفیت و استانداردهای 
اجرایی آن نشان می دادند، می توانست رویدادی تاثیرگذارتر 
باشد. نبود حضور مدیر هنری یکی از دلایلی بود که موجب 
 24 از  نگارخانه هایی  علی رغم حضور  نمایشگاه  این  شد 
کشور جهان، در حد و اندازه یک گردهمایی بین المللی به 
نظر نیاید. با نگاهی گذرا به این رویداد به راحتی می شد پی 
برد که ساماندهی آثار به وسیله برگزارکنندگان به شکل 
شتاب زده انجام شده است و چیدمان آثار از نظم درستی 
تبعیت نمی کرد. ضعف تبلیغات و اطلاع رسانی نیز از دیگر 
نواقص این نمایشگاه بود که به گفته اغلب شرکت کنندگان 

بیشترین آسیب را به این رویداد زد.
�آنچه�بود�و�آنچه�می�توانست�باشد���

»باربارا فیرجیرو« مدیر گالری »فریجیرو« که در شهر 
میلان ایتالیا فعالیت دارد درمورد نمایشگاه نگارخانه های 

گام  نخستین  در  نمایشگاه  این  چون  می گوید:  جهان 
برگزاری خود بود بی شک مشکلاتی هم در شیوه برگزاری 
آن وجود داشت اما با این همه برگزاری اش اتفاق مهمی است. 
برگزارکنندگان ایرانی باید تلاش کرده و مخاطبان جدی 
را هم به این نمایشگاه دعوت می کردند در حالی که بخش 
عمده دیدارکنندگان این نمایشگاه را دانشجویان و افراد 
عادی تشکیل داده بودند، کسانی که فقط به قصد تماشا آمده 
بودند و نه خرید آثار و فقدان حضور هنرمندان و گالری های 

ایرانی در این نمایشگاه به خوبی مشهود بود.
»ماکو ورگاس« مدیرگالری »آرت ایمپدوس« از کشور 
پرو هم درباره نحوه برگزاری این نمایشگاه اظهار کرد: همه 
گالری ها بی شک فکر می کردند که دراین نمایشگاه فروش 
خواهند داشت اما در این دوره از نمایشگاه چنین چیزی 

محقق نشد و امیدوارم در سال های آتی این اتفاق بیفتد.
بداقبال  دلایل  از  یکی  پرویی  گالری دار  این  گفته  به 
بودن این نمایشگاه، نامناسب بودن مکان نمایشگاه بود، 
اینکه نمایشگاه در مرکز شهر برپا نشده و جای پارک برای 

اتومبیل های دیدارکنندگان هم در نظر گرفته نشده بود. 
در غرفه کره جنوبی نیز هنرمندی که در این نمایشگاه 
شرکت داشت با ابراز ناخرسندی از اینکه هیچیک از آثارش 
در این نمایشگاه به فروش نرفته است، می گوید: به امید 
اینکه کارهایم در این نمایشگاه فروش خوبی داشته باشند به 
ایران آمدم ولی نتیجه خیلی مایوس کننده بود و در این مدت 
حتی دیدارکننده ها هم کم شمار بودند. من پیش از اینکه به 
ایران بیایم در اینترنت جست وجو کردم و متوجه شدم که 
ظرفیت خوبی برای خرید آثار هنری از سوی ایرانی ها وجود 
دارد و برای همین راغب شدم که در این رویداد شرکت کنم 
اما گویا برگزارکنندگان این نمایشگاه در زمینه اطلاع رسانی 

و تبلیغات آن کار چندانی صورت نداده اند. 
چیدمان  نحوه  از  نارضایتی  اظهار  ضمن  هنرمند  این 
آثار نمایشگاه می گوید: با توجه به نور نامناسب غرفه ها 
درخواست نور اضافی کرده بودم که آن نیز مهیا نشد و همین 

موجب شد آثارم در شرایط نامناسبی ارائه شوند.
 »M« فلیس برتن« هنرمندی که به نمایندگی از گالری«
از کشور اتریش در این رویداد حضور دارد، با وجود اینکه 

نمایشگاه گالری های جهان را فاقد نظم و انضباط کافی 
ارزیابی می کند اما معتقد است که به عنوان اولین تجربه 
حضورش در ایران از شرکت در این نمایشگاه و بودن در 
کنار هنرمندان و گالری دارهایی از کشورهای مختلف جهان 

احساس خوبی دارد.
او در ادامه با اشاره به مشکلات و موانعی که برای حضور در 
این رویداد داشته است، اظهار می کند: بزرگترین مشکلی که 
با آن مواجه شدم این بود که گمرک ایران مجوز ترخیص و 
انتقال تعدادی از کارهایم را منوط به پرداخت مبلغ زیادی 
کرد که از عهده من خارج بود و نتوانستم آنها را در نمایشگاه 
ارائه کنم و البته شاهد بودم که تعدادی دیگر از غرفه های 
 »About art« نمایشگاه از جمله غرفه گالری اسپانیایی
هم با همین مشکل مواجه شده بودند و گمرک برای ترخیص 
آثارشان 2500 یورو طلب کرده بود که مجبور به نمایش 

نسخه پرینت شده آثار شدند. 
این هنرمند می افزاید: مشکل دیگر فصل و زمان برگزاری 
نمایشگاه بود که به علت گرمی هوا، تنها در 3-2 ساعت پایانی 
روز دیدارها شروع می شد در حالیکه ما از ساعت 9 صبح در 

محل نمایشگاه حضور داشتیم. 
برتن در پایان سخنانش با اشاره به اینکه گالری »M« طی 
روزهای برگزاری نمایشگاه موفق به فروش 3 اثر مجسمه 
شده است، خاطرنشان می کند: با وجود مشکلاتی که از آن ها 
حرف زدم در مجموع و با توجه به اینکه چنین رویدادی برای 
اولین بار در ایران برگزار می شود از حضور در آن رضایت دارم 
و تصور می کنم در صورتی که دوره های بعدی این نمایشگاه 

برگزار شود میزان موفقیتش بیش از این ها خواهد بود.
�این�پرونده�بسته�می�شود؟��

ایده اصلی برپایی نمایشگاه نگارخانه های جهان در باغ 
موزه قصر از سوی »جکی مارس برگر« بانوی فیلیپینی تبار 
ساکن اتریش ارائه شده است. او سال هاست که در زمینه 
معرفی هنر کشورها فعالیت می کند و یکی از موسسان 
گروه »اوراسیا« است که از 20 کشور عضو دارد و هدف 
اصلی اش برپایی نمایشگاه های هنری و تبادل فرهنگی میان 

کشورهای مختلف جهان است. 
نگارخانه های  نمایشگاه  برگر در مورد نخستین  مارس 
جهان می گوید: برنامه ریزی برای برپایی نمایشگاه را از نوامبر 

سال گذشته آغاز کردیم و خوشبختانه با تمامی مشکلات 
توانستیم این نمایشگاه را برپا کنیم، شاید این نمایشگاه 
خیلی خوب و حرفه ای نباشد اما باید در نظر داشت که این 
نخستین گام است. همین که ما توانستیم با همه تبلیغات 
سوء درباره ایران، این تعداد گالری را از کشورهای دیگر به 
ایران بیاوریم، اتفاق مهمی است و نقایصی هم که در این دوره 
از نمایشگاه شاهدش هستیم، بی شک در دوره آتی کمرنگ 
خواهد شد و می توانیم برگزار کننده یک نمایشگاه قدرتمند 

در ایران باشیم.
اما حامد اصغری، مدیر اجرایی نمایشگاه نگارخانه های 
جهان، پرونده این رویداد را هنوز بسته شده نمی داند و معتقد 
است: این نمایشگاه را باید نقطه شروعی برای برقراری تعامل 
و خرید و فروش آثار هنری میان گالری داران و مجموعه داران 

هنری ایرانی و خارجی دانست.
او همچنین اعتقاد دارد که برگزاری این نمایشگاه را باید 
آغاز روندی مداوم از همکاری های چندجانبه میان کشورها 
در عرصه هنرهای تجسمی به حساب بیاوریم و در حقیقت 

هدف اصلی برگزاری این رویداد نیز همین بوده است.

گزارشی�از�نخستین�نمایشگاه�فروش�آثار�نگارخانه�های�جهان�در�باغ�موزه�قصر

نمایشگاهی که فروش نکرد

 در میان نمایشگاه هایي از این دست که تاکنون برگزار شده، به نظر می رسد آثار شما قابل  �
درك و فهم تر از دیگر آثار در این زمینه است و گویی فرم و حجمی را که شما در لحظه کشف 
این آثار در دل طبیعت دیده اید، مخاطب هم همان فرم ها را در این نمایشگاه مي بیند. چه شد 

که به این نوع از مجسمه سازی رو آوردید؟
پیش از رویآوری به این شیوه از مجسمه سازی، من با متریال های مختلف در شیوه هاي متعارف هنر 
مجسمه سازي کار می کردم. اما به تدریج پي بردم، این شیوه مباني گرایانه در مجسمه سازي سبب خلق 
آثار تکراري و یکنواخت می شود. من این فضا را دوست نداشتم و به دنبال راهي براي بداهه گرایي در 
مجسمه سازي بودم و به این شیوه رسیدم. از آنجایي که من در رودسر لاهیجان متولد شده ام و تا پیش از 
3 سال آخری که در تهران ساکن هستم، در لاهیجان زندگی می کردم، ارتباط و همزیستي تنگاتنگی با 
طبیعت داشتم و همواره معتقد بودم که طبیعت مي تواند خواست فکري مرا پاسخ دهد و بر این اساس از 
حدود 12 سال پیش شروع به جست وجوي فرم های بداهه در لابه لاي شاخه ها و ریشه های درختان کردم.

 درباره مجموعه آثارتان در نمایشگاه »مجسمه هاي پنهان« توضیح دهید؟ �
آثار این نمایشگاه. نمایشگاه »مجسمه هاي پنهان« چهارمین نمایشگاه انفرادي من در این شیوه و 
حاصل فعالیت های من در سال هاي 92 و 93 است که دو تفاوت عمده  با نمایشگاه هاي قبلي ام دارد؛ یکي 
اینکه ابعاد آثارم بسیار بزرگ شده اند، چون در نمایشگاه های قبلي آثاري با ابعاد کوچک تر از 30 سانتي متر 
داشتم و بزرگ ترین کارم 120 سانتي متر بود ولي در این نمایشگاه آثارم از 80 سانتي متر شروع مي شود 
و تا 3 متر هم ادامه دارد. ویژگي دوم هم اینکه در آثار این نمایشگاه حضورم در ساخت وساز آثار به معنای 
تراشیدن، الحاق کردن  ، وصل کردن  ، دفرمه کردن و... تقریبا صفر است، در حالی که این حضور روی آثار 
نمایشگاه های قبلی ام کمابیش وجود داشت. من روي آثارم کار پتینه یا کار رنگ انجام نمي دهم و اساسا 

علاقه مند هستم که چوب بافت خودش را داشته باشد.
 هدف شما از برپایي نمایشگاه هاي مجسمه با این شیوه چیست؟ �

مداومت من در ارائه این گونه آثار، تلاش براي معرفی و ثبت این شیوه  
در هنر مجسمه سازی است. طبیعي است که خریداران آثار من بسیار 
محدود هستند ولي من به این نکته اصلا فکر نمي کنم. من مي توانستم 
در شیوه هاي متداول کار کنم و خیلي هم خوب بفروشم ولي ترجیح دادم 
این شیوه را دنبال کنم تا به عنوان یک نوآوري در عرصه هنر مجسمه سازي 

به یک ثبت تاریخي برسد.
شیوه  � این  که  مي دانید  کسي  نخستین  را  خود  شما 

مجسمه سازي را در پیش گرفته است؟
بله. من از سال 1380 با این شیوه شروع به کار کرده ام و اولین فردي هستم 

که با این شیوه به مجسمه سازي می پردازد.
 یعني کساني مانند آقاي رضا کیانیان که با این شیوه آثاري را ارائه  �

داده اند، پیرو روش خودتان مي دانید؟
آقاي کیانیان در یک دوره ای چند چوب فرم دار را پیدا کرد و یک چیزهایي 

هم به آنها اضافه کرد و به نمایش گذاشت. متاسفانه امروزه خیلي از هنرمندان حوزه هاي 
دیگر به جهت اعتبارات زماني و هنري خودشان و بنا به دلایلي پا به عرصه هاي دیگر 
هنرها گذاشته اند، مثلا بعضي از بازیگران سینما، عکاس هنري شده اند. این در حالي 
است که ما هنرمندان حرفه ای بسیاری در زمینه عکاسي داریم که این هنرپیشه ها 
با سال ها کار عکاسی هم به حد آنها نخواهند رسید و در شرایطی که همین عکاس 
حرفه ای با 40 سال سابقه کار هنري هنوز پشت درهاي بسته مانده است، بازیگران 
نامدار سینما فقط به جهت شهرت شان و به خاطر اینکه از اعتبار اجتماعي و تبلیغاتي 
بیشتري برخوردار بوده اند، عکس هاي شان در گالري ها تا 20 میلیون تومان به فروش 
مي رسد. این واقعیت تاریخي هنر معاصر ما نیست و حوزه »اقتصاد هنر« در این زمینه 

دخل و تصرف دارد.
در واقع عقیده شما این است که این گروه از هنرمندان سینما که به عرصه  �

هنرهاي تجسمي وارد مي شوند به خاطر آثار نه چندان حرفه اي که ارائه مي دهند باعث انحراف 
مخاطبان هنرهاي تجسمي مي شوند؟

بله، دقیقا همین طور است، چراکه آنها با آثارشان مخاطبان عرصه تجسمي را دچار تشویش و تردید 
مي کنند و به نوعی تخریب ذهني را در جوانان فعال در زمینه هنرهای تجسمی به وجود می آورند اما آنها 

در زمینه اقتصاد هنر کار بسیار تاثیرگذاري مي کنند.
 »تاثیرگذار« به چه معنایي؟ �

حضور آنان در این عرصه براي واسطه هاي اقتصادي هنر سودبخش است. با حضور این بازیگران، وضع 
کساني که در دایره ارتباطی با این دلالان هستند، بهتر می شود و وضع کساني که در  این دایره به اصطلاح 

پدرخواندگي قرار ندارند بدتر.
یعنی به نظر شما حضور ستاره هاي سینما و آثارشان در عرصه هنرهاي تجسمي، انگیزه اي  �

براي جلب نظر مردم ایران به هنرهاي تجسمي نمي تواند باشد؟
براي کشاندن مخاطب هنرهاي تجسمي و سرمایه گذاري در عرصه هنرهاي تجسمي راه هاي بسیاري 
وجود دارد و اگر علاقه مند باشیم که مخاطبان زیادي را به گالري ها و نمایشگاه هاي هنرهاي تجسمي 
بکشانیم، مي توانیم در این مسیر سرمایه گذاري های وسیع فرهنگی داشته باشیم و کارهاي زیربنایي انجام 
دهیم. دولت مي تواند نقش بسیار پررنگي در این زمینه داشته باشد. وقتي ما چیزي در این عرصه نکاریم 
به طور طبیعی چیزي هم درو نخواهیم کرد. در آشفته بازار هنرهاي تجسمي، با تشویق گروهی دلال، یک 
ستاره سینما وارد عرصه هنرهاي تجسمي می شود و به ما نیز القا می شود که به نفع هنرهای تجسمی است 

اما در واقع کسان دیگری در این میان منتفع می شوند و نه هنرهای تجسمی! 
وزارت ارشاد در دولت کنونی اعلام کرده که از اقتصاد هنر در بخش خصوصي حمایت  �

مي کند و این حمایت را در حراج هاي خصوصي مانند حراج بزرگ تهران که تمامي  آثارش هم 
طي یك شب به فروش رفت تا حدودي مي بینیم. نظر شما درباره چنین اقداماتي چیست و آیا 

حراجي هایي از این دست به رونق اقتصاد هنرهاي تجسمي ایران کمکي مي کند؟
امروزه در حراجي هاي داخل و خارج ایران که آثار بعضي از هنرمندان به آن راه می باید، بررسی کرد که 
آثار چگونه به این حراجي ها ورود پیدا می کنند، چه قیمت هایي براي آنها تعیین می شود 
و اینکه آیا این قیمت ها با ارزش هنری این آثار برابري می کند؟ با کمي تحقیق می توان 
متوجه شد در این حراجی ها آثاري وجود دارند که داراي ارزش هنري چنداني نیستند 
اما وارد حوزه خرید و فروش و معاملات شده اند. اینجاست که بدون تردید می توان گفت 
براي ورود به این حراجي ها برقراری ارتباطاتي ضروری است. این در حالي است که 
در دایره بسته این حراجي ها حتي دریچه ای هم براي ورود هنرمندان جوان نوآور که 
مستقل فکر مي کنند به آن فضا وجود ندارد.  البته من فکر مي کنم آدم هاي داخل این 
دایره بسته یک زماني آنقدر بزرگ شوند که فضاي دایره برایشان تنگ شود و دایره 

دیگر ظرفیت پذیرش این فشار داخلي را نداشته باشد. 
 بیرون از دایره چه اتفاقي براي آن مي افتد؟ �

از بیرون کسي به این دایره تلنگر نخواهد زد، بلکه حتي حمایت هم مي شود، 
چون اصولا اگر حمایت نمی شد که اصلا آن دایره شکل نمي گرفت. در کاتالوگ 
نمایشگاه های حراجي های گذشته آثاري با قیمت 20 تا 25 میلیون تومان قیمت 
خورده اند که نه هنرمند صاحب نظري دارند، نه کار خلاقانه و نوآورانه اي در آنها 

صورت گرفته است، نه ساختار منسجمي دارد و نه اینکه از نظر بصري زیبایی شناسانه 
است. با تمامي اینها این کار به حراجي وارد و با قیمت بالایي هم فروخته می شود! چون 

از حضور این اثر در حراجی، شاید بی توجه به ویژگی های هنری آن حمایت شده است.
البته در این حراجي ها آثار قابل اعتنا و اغلب از هنرمندان بنام هم  �

حضور داشته اند.
بحث من این دست از هنرمندان نیستند بلکه آثاري هستند مانند اثري که در حراج 

کریستي اخیر با قیمت 20 میلیون تومان فروخته شد، در حالي که دقیقا مثل یکي از 
آثار استاد تناولي ساخته شده بود. این 

کار چرا باید با چنین قیمتي چکش 
بخورد؟! من در ارتباطات هنري خود 
با دیگر هنرمندان، کارهاي بسیار 
بدیعي آز آنها مي بینم که در پستوي خانه های شان 
خاک مي خورد اما یک کار که کاملا کپي اثر آقاي 
ایکس درست شده و یک مکانیسین هم مي تواند 
آنها را به هم مونتاژ کند، به عنوان اثر هنري 
وارد حراجي می شود و به فروش هم می رسد! 
هیچ دلیلي براي حضور این اثر در آن حراجي 
نمي توان یافت جز اینکه ارتباطي پشت آن 
وجود داشته است و در اینجاست که تعریف 

اثر هنري مخدوش می شود.
در اغلب این حراجي ها بهاي کارهاي 
رد و بدل شده به دست خود هنرمندان 
میان دلال ها  این  در  و  نمي رسد  هم 
واقع  در  مي برند.  را  سود  بیشترین 
بنگاه هاي  هنري  آثار  حراجي هاي 
معاملاتي هستند و اینطور نیست که 
آثار جدید چند هنرمند کارکشته را 
چکش  و  کنند  انتخاب  حراج  براي 
بخورد. آثار این حراجی ها اغلب توسط 
خریداري  مجموعه داران  و  دلالان 
زماني  تا  مجموعه دار  آن  و  می شود 
که احساس نکند اثري را که با قیمت 4 

میلیون تومان خریداري کرده، مي تواند 
به قیمت 25 میلیون تومان بفروشد، آن 

را در حراجی ها رونمایي نخواهد کرد. پس 
به  را  اثرش  بتواند  مجموعه دار  اینکه  براي 

قیمت دلخواه بفروشد باید روي آن تبلیغات و 
بزرگ نمایي های خاصی انجام دهد و با این روش، 

به سرمایه گذاري هاي اقتصادي مي پردازد. متاسفانه 
راه این دایره براي آثار جدید هنرمندان خلاق و نوآور باز 
نیست تا اگر که حتی این آثار در حراجی ها به فروش 

هم نرفت، حداقل هنرمند این اجازه را 
نوآورانه محصول  اثر  که  باشد  یافته 

به  آنجا  را  خویش  خلاقیت هاي 
کند.  معرفي  گذاشته،  نمایش 

بحث اصلي من نیز همین نکته 
است و نگاه دوم به آن مي تواند 

بحث اقتصاد هنر باشد.

گفت و گو

گفت�وگو�با�»سعید�لزرجاني«،�نقاش�و�مجسمه�ساز:

حراجی�ها�برای�واسطه�های�اقتصادی�هنر�سودبخش�است
دلال ها و واسطه های اقتصادی به بخش فرهنگ و هنر نیز به رسوخ کرده اند. یکی از دلایل 
این مسئله حضور بازیگران و هنرمندان عرصه های تلویزیون، سینما و... به حیطه هنرهای 
تجسمی و سایر هنرهایی است که پیش از آن هنرمندان سایر رشته ها در آن حضور نداشتند. 
در حال حاضر دلالان و واسطه هایی هستند که آثار کمتر ارزشمند بازیگران مشهور را در 
هنرهای تجسمی نظیر مجسمه سازی به فروش می رسانند، این مسئله موجب می شود 
که نه تنها سطح این هنرها و کیفیت آنها پایین بیاید، بلکه هنرمندان واقعی نیز از لحاظ 

برخورداری از اقتصاد معیشتی و رفاهی خویش با مشکلات زیادی دست به گریبان شوند.
در این ارتباط هنرمند مجسمه ساز - سعید لزرجانی – حرف هایی برای گفتن دارد.  به 
بهانه برگزاری آخرین نمایشگاه انفرادی »سعید لزرجانی« که از 23 خرداد تا 2 تیر در گالری 
»ساربان« برگزار شده بود، قرار گفت وگویی را با این هنرمند پرسابقه گذاشتم. او در نمایشگاه 
»مجسمه های پنهان« 24 مجسمه چوبی را ارائه کرده بود، مجسمه هایی که با تکیه بر قوه 
تجسم خویش و در جست وجو میان شاخه ها و ریشه های درختان یافته و با حذف زوائد و 

اضافات آنها، دیده شدن این آثار را براي مخاطبان نیز میسر کرده است.
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کالا:  بورس   - گلاب  سمانه 
مصوبه جديد شوراي عالي بورس 
که البته با موافقت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت همراه بود، عکس العمل هاي 
متفاوتي را به همراه داشت. هرچند مدت ها بود 
که توليدکنندگان از عرضه هاي قطره چکاني 
محصولات پتروشيمي در بورس کالا معترض 
بودند و از سوي ديگر پتروشيمي ها مهم ترين 
پايين  فروش  قيمت  را  عرضه  عدم  عامل 
محصولات در بورس کالا مي دانستند اما با 
مختلفي  اظهارنظرهاي  تصميم  اين  اعلام 
پايه  قيمت  تغيير  گروهي  شد.  مطرح 
محصولات پتروشيمي در بورس کالا را بر 
مبناي نرخ ارز آزاد به سود پتروشيمي ها و به 
ضرر مصرف کنندگان دانستند که البته منجر 
به افزايش بهاي تمام شده و افزايش قيمت 
فروش محصولات نهايي خواهد شد. هرچند 
در پاسخ به اين گروه بايد گفت پيش از اين 
تغيير نيز مصرف کنندگان به دليل عرضه 
نشدن محصولات پتروشيمي در بورس کالا 
مجبور بودند مواد مورد نياز را از بازار آزاد و با 
قيمت هايي بالا تهيه کنند اما از اين به بعد 
مي توانند در بازاري قانونمند و به دور از رانت 
و دلالي اقدام به تامين مواد اوليه خود کنند. 

اين تصميم وزارت صنعت،  با  همچنين 
رينگ  از  دلالي  بساط  تجارت  و  معدن 

پتروشيمي بورس کالا جمع شد.
برخي کارشناسان معتقدند اين تصميم 
به  را  آنها  و تجارت  وزارت صنعت، معدن 
ياد تصميم اين نهاد دولتي در سال ۱۳۸۲ 
و راه اندازي بورس فلزات تهران مي اندازد. 
در آن زمان نيز آهن به دليل بازار و معاملات 
ناکارآمد حواله اي راهي بورس شد که اکنون 

ثمرات آن اتفاق قابل مشاهده است.
قبل از اينکه مبادلات آهن آلات در بورس 
فلزات انجام شود، افراد زيادي با استفاده از 
ارتباطات خود با شرکت هاي توليدي، اقدام 
و  ارزان  نرخ هاي  با  محصولات  خريد  به 
فروش آنها با قيمت هاي گران در بازار آزاد 
مي کردند که پس از عرضه آهن در بورس و 
فروش کارخانه ها با قيمت هاي حاشيه بازار، 

رانت هاي کلان بازار آهن به پايان رسيد.
آزادسازي  شايد  که  نکنيم  فراموش 
شود  محصولات  نرخ  رشد  باعث  قيمت ها 
اما بالاخره اين کار روزي بايد انجام مي شد و 
کالاهاي پتروشيمي در فضاي رقابتي و سالم 

مورد معامله قرار مي گرفت.
محمدرضا پورابراهيمي درباره مصوبه اخير 
مبناي  تغيير  بر  مبني  بورس  شوراي عالي 
پتروشيمي  محصولات  پايه  قيمت  تعيين 
در بورس کالا، از ارز مبادله اي به ارز آزاد، 
معتقد است: مدت ها قبل بايد اين تصميم 
گرفته مي شد، چراکه بايد از تفاوت قيمت 
محصولات پتروشيمي که رانت ايجاد کرده 

بود، جلوگيري مي شد.
در مجلس  راور  و  کرمان  مردم  نماينده 
شوراي اسلامي با بيان اينکه قيمت گذاري 
نامناسب در ستاد تنظيم بازار اختلاف قيمتي 
را با قيمت عرضه اين محصولات در بورس 
ايجاد کرده بود، گفت: در گذشته محاسبه 
به دليل  مبادله اي  ارز  با  قيمت محصولات 

درصدي   ۲۰ رانت  آزاد  ارز  نرخ  با  تفاوت 
ايجاد مي کرد که به جيب دلالان بازار سرمايه 
مي رفت که اين هم به ضرر مصرف کنندگان 

بود و هم توليدکنندگان.

وي با بيان اينکه اين اقدام سفره دلال بازي و 
تقاضاهاي کاذب را جمع مي کند، افزود: قيمت 
مصرف کننده  براي  پتروشيمي  محصولات 
بالا  توليدکننده  قيمت  و  مي يابد  کاهش 

مي رود و به نفع توليد کننده است.
تاثير  درباره  بورس  شوراي عالي  عضو 
گفت:  بورس،  شاخص هاي  بر  مصوبه  اين 
اينکه  واسطه  به  پتروشيمي  شرکت هاي 
تفاوت قيمت پايين از دلالي حذف و به اين 
شرکت ها بر مي گردد در درآمدهايشان تعديل 
صورت خواهد گرفت و طي روزهاي آينده 
سهام اين شرکت ها به شدت افزايش مي يابد. 
کالاي  بورس  مدير  مرشدسلوک،  آرش 
کارگزاري تامين سرمايه نيز به ابلاغيه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت درباره تغيير مبناي 
تعيين قيمت پايه محصولات پتروشيمي در 
بورس کالا، توضيح داد: معاملات با ارز آزاد به 

تثبيت قيمت ها کمک مي کند.
قيمت  اختلاف  زيادي  مدت  افزود:  وي 
فاحش در بازار وجود داشت، اما اگر معاملات 
اختلاف  اين  گيرد  صورت  آزاد  ارز  بازار 
تفاوت  همچنين  مي رود.  بين  از  قيمت ها 
قيمت بين بورس و بازار با اين کار از بين 

مثال  طور  به  گفت:  مرشد سلوک  مي رود. 
بورس  در  را  محصولش  جم  پتروشيمي 
۳۹۰۰ تومان عرضه مي کند، درحالي که در 
بازار ۵۲۵۰ تومان است. يکي از دلايلي که 
قيمت پايين نگه داشته مي شود، اين است 
که مبنا مبادلات ارز مبادله اي است اما بازار با 
قيمت جهاني و ارز آزاد قيمت گذاري مي کند 
اگر اين مابه التفاوت حل شود، قيمت واقعي 

به دست مي آيد.
کالاهاي  عرضه  لزوم  درخصوص  وي 
پتروشيمي گفت: اين بخش نياز به ضمانت 
اجرايي دارد، زيرا قيمت ها آزاد شده و همه 
بايد محصولاتشان را عرضه کنند، در اينجا 
وزارت صنعت ، معدن و تجارت و سازمان 

بورس به عنوان ناظر بايد وارد عمل شوند.
تامين  کارگزاري  کالاي  بورس  مدير 
سرمايه درباره سقف قيمت ها بيان کرد: وقتي 
عرضه زياد نباشد پس از مدتي افزايش تقاضا 

به وجود مي آيد، عرضه محدود باعث ايجاد 
شرايط سهميه اي و کوپني مي شود و سيستم 
سهميه اي نيز ناکارآمدي را به دنبال دارد مثل 
سيستم بهين ياب که وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تدوين کرده بود و خودش را نشان داد.

مرشدسلوک يادآور شد: اگر بتوانيم سقف 
و کف قيمت ها را برداريم و اجازه دهيم خود 
بازار قيمت را تعيين کند به شرايط مطلوب 
مي رسيم. البته اين کار نيازمند يک مسير 
است که به شرايط برداشتن سقف قيمت ها 
برسيم و اين نيازمند نظارت سازمان بورس 
نيز  سرمايه  بازار  ديگر  کارشناس  است. 
محصولات  فروش  تاثيرات  درخصوص 
پتروشيمي بر مبناي نرخ ارز آزاد به خبرنگار 
قيمت ها  آزادسازي  شايد  گفت:   
باعث رشد نرخ محصولات شود اما بالاخره 
اين کار روزي بايد انجام مي شد و کالاهاي 
پتروشيمي در فضاي رقابتي و سالم مورد 

معامله قرار مي گرفت.
مشاور  هيات مديره  عضو  گفته  به 
سرمايه گذاري آواي آگاه، با درج قيمت هاي 
واقعي در بورس کالا و شفافيت معاملات، 

پديده ناسالم رانت از بين مي رود.
وي افزود: البته بايد در نظر بگيريم که 
براساس  پتروشيمي ها  گاز  خوراک  نرخ 
تصميم مجلس پنج برابر شد و از سوی ديگر 
سرمايه گذاري هاي سنگين در اين بخش در 
حال انجام است، با اين تفاسير دولت نبايد 
نرخ خوراک را آنقدر ارزان يا آنقدر گران به 
سوء استفاده  زمينه  که  بدهد  پتروشيمي 
فراهم شده يا سرمايه گذاري هاي اين بخش 
به خطر افتد، در نتيجه ضرورت دارد که دولت 
در اين زمينه مديريت بهتري اعمال کند. 
خرازي درخصوص تقاضاي مازاد واحدهاي 
توليدي نيازمند فرآورده هاي پتروشيمي نيز 
تصريح کرد: مصرف مواد پلاستيکي در کشور 
ما به عنوان يکي از آلاينده هاي محيط زيست 
پنج برابر سرانه دنياست که در اين زمينه بايد 
به سمت کاهش مصرف برويم. در تمام دنيا 
انرژي و مواد اوليه گران شده و به تبع آن 
يافته  کاهش  نيز  پلاستيکي  مواد  مصرف 
است، اما در حال حاضر اين صنعت در کشور 
ما براساس چرخه ارزان انرژي حرکت مي کند 
و مواد اوليه زيادي را نيز به مصرف مي رساند 
اقداماتي  بايد  فرهنگ سازي،  بر  علاوه  که 

همچون واقعي شدن قيمت ها رخ دهد.

وزارت صنعت، معدن و تجارت بساط دلالان را از بورس کالا جمع کرد

معامله کالاهاي پتروشيمي در بازاري شفاف

معامله بیش از 150میلیارد ریال کالا 
بورس انرژی پس از وقفه ای ۲ ماهه در هفته گذشته 
گازی  پالايشگاه  گازی  ميعانات  دوباره  عرضه  شاهد 
ايلام در رينگ داخلی بود. به گزارش خبرنگار   
از معاملات هفته گذشته بورس انرژی، پالايشگاه گازی 
ايلام پس از پايان مراحل تعميرات، ميعانات گازی را در 
اوايل هفته در بورس انرژی عرضه کرد. به اين ترتيب در 
اولين روز حضور در بازار اين پالايشگاه ۱هزار و ۲۰ بشکه 
ميعانات گازی عرضه کرد که با موفقيت به فروش رسيد. 
همچنين ۹6۰ بشکه از ميعانات گازی خانگيران نيز در 
هفته گذشته از سوی شرکت ملی نفت ايران عرضه و 
به فروش رفت. ارزش معاملات صورت گرفته در بازار 
فيزيکی بورس انرژی در ابتدای هفته گذشته بالغ بر 
۱۰۲ميليارد ريال بود. در بازار مشتقه )تابلو برق( هم ۱۰6 
قرارداد سلف موازی استاندارد برق به ارزش ۱ميليارد و 
۳7۰ ميليون ريال دادوستد شد. همچنين در جريان 
معاملات هفته گذشته بورس انرژی در تابلوی فيزيکی 
6۰۰ تن قطران واحد کک سازی و پالايش قطران زرند، 
۱۰۲۰ بشکه ميعانات گازی پالايش گاز ايلام، ۱۰۵۰ تن 
متانول پتروشيمی زاگرس به همراه ۲474 تن متانول 
پتروشيمی شيراز و ۲۰4هزار ليتر حلال 4۰6 پالايش 
نفت اصفهان به ارزش ۵۸ميليارد و ۸7ميليون ريال 
معامله شدند. در آخرين روز معاملاتی هفته گذشته 
نيز بازار فيزيکی بورس انرژی شاهد عرضه بنزول واحد 
کک سازی و پالايش قطران زرند و گاز مايع پالايش نفت 

شازند در رينگ بين الملل بود.

  در آخرين نظرسنجی استيل ايندکس از بازارهای 
فولاد دنيا، ۳۸ درصد از شرکت های امريکايی در انتظار 
افزايش قيمت فولاد در ۳ ماه آينده بودند که  اين ميزان 
هفته قبل ۱۱درصد بود و ۵۰درصد نيز ثبات قيمت را برآورد 
کردند که 6درصد افت داشت. در اروپا موافقان پيش بينی 
افزايش قيمت از ۳7درصد به ۲۹درصد رسيد و ۵۸درصد 
از اميد به ثبات آن خبر دادند. ۲۰درصد از حاضران در اين 
نظرسنجی از سراسر دنيا رشد قيمت و ۵4درصد ثبات آن را 

روند رايج بازارهای فولاد در ۳ ماه آينده ديدند.
  قيمت سنگ آهن در بازار نقدی چين به بالاترين سطح 
7 هفته گذشته رسيد و به ۱۰۰ دلار نزديک شده است. 
افزايش قيمت فولاد در چين تمايل به خريد سنگ آهن را 
بالا برد. تلاش دولت چين برای بهبود رشد اقتصادی، قيمت 
فولاد را در بورس فيوچرز اين کشور بالا برده در نتيجه در 
بازار سنگ آهن خريد ها بالا رفته و اميد به رسيدن قيمت 

به ۱۰۰ دلار هر تن خشک سی اف آر چين زياد شده است.
  افزايش قيمت قراضه، قيمت پيشنهادی بيلت دريای 
سياه را بالا برده است. کارخانه بی ام زد قيمت پيشنهادی 
خود را در آخرين مزايده ۲ دلار بالا برد و به 4۹۲ دلار هر 
تن فوب رساند. البته هنوز خريداران زير 4۹۰ دلار هم 
درخواست می دهند ولی برخی، از معامله در 4۹۵ دلار در 

هر تن فوب نيز صحبت کرده اند.
  قيمت ورق گرم در بازار داخلی امريکا از 66۰ تا 6۸۰ 
دلار به 67۰ تا 6۸۰ دلار در هر شورت تن درب کارخانه 
افزايش يافته و ورق سرد در 7۹۰ تا ۸۰۵ دلار در هر شورت 

تن در ثبات است. 

 مديرعامل بورس کالای ايران از آغاز فروش املاک 
مازاد بانک ها و اموال غيرمنقول آنها در بورس کالا تا پايان 
نيمه اول امسال خبر داد و گفت: پيشنهادمان در مورد 
عرضه نقدی سکه طلا در بورس کالا همچنان روی ميز 

بانک مرکزی است.

صنعت،  وزير  قائم مقام  خسروتاج،  مصطفی   
قابل  افزايش  به  توجه  با  گفت:  تجارت  و  معدن 
کالا،  بورس  در  پتروشيمی  محصولات  عرضه  توجه 
ميزان  از  پايين تر  محصول  يک  تقاضای  حجم  اگر 
کاهش  را  قيمت  عرضه کنندگان  باشد،   عرضه 

می دهند.

برگزاری  از  پيش  که  انرژی  بورس  سهامداران   
مجمع فوق العاده و تصويب افزايش سرمايه ۲۰۰درصدی 
سهامدار چهارمين بورس کشور بودند، ۲ ماه برای پرداخت 

مبلغ اسمی ۱۰۰ تومان بابت هر برگ سهام فرصت دارند.

 مديريت نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و 
سرمايه گذاری  صندوق های  کرد:  اعلام  بهادار  اوراق 

می توانند اوراق سلف موازی استاندارد را خريداری کنند.

 رييس اتحاديه پلاستيک تهران با بيان اينکه هنوز 
نظارت ها هم  و  نيست  عادلانه  پتروشيمی  مواد  توزيع 
کم رنگ شده است، گفت: رانت خواری در فروش محصولات 

پتروشيمی در بورس کم رنگ شده، اما از بين نرفته است.

روی خط خبر بازار بین الملل یک هفته با بورس انرژی

در گذشته محاسبه 
قيمت محصولات با ارز 

مبادله اي به دليل تفاوت با 
 نرخ ارز آزاد رانت

۲۰ درصدي ايجاد مي کرد 
که به جيب دلالان بازار 

سرمايه مي رفت که اين هم 
به ضرر مصرف کنندگان 
بود و هم توليدکنندگان

نرخ خوراک گاز 
پتروشيمي ها براساس 
تصميم مجلس 5 برابر 

شد و از سوی ديگر 
سرمايه گذاري هاي سنگين 
در اين بخش در حال انجام 
است، با اين تفاسير دولت 
نبايد نرخ خوراک را آنقدر 

ارزان يا آنقدر گران به 
پتروشيمي بدهد که زمينه 
سوء استفاده فراهم شده 
يا سرمايه گذاري هاي اين 

بخش به خطر افتد

قبض انبار، اوراقی برای تامین مالی 
کشاورزان

کشاورزی  کالاهای  بورس 
به عنوان دومين بورس کالايی ايران 
اوراق  بورس  با مشارکت سازمان 
و  کشاورزی  جهاد  وزارت  بهادار، 
بانک کشاورزی در پايان شهريور 
۱۳۸۳ فعاليت خود را آغاز کرد. 
بورس  اين  راه اندازی  از  هدف 

انتقال  ايجاد رقابت،  افزايش کارآيی،  شفافيت قيمت ها، 
ريسک و توسعه بازارهای مالی عنوان شد. با اين حال بورس 
کالا در صورت توسعه ابزارهای متنوع می تواند راهی برای 
تامين مالی کشاورزان نيز باشد. اينکه بورس کالای ايران تا 
چه اندازه توانسته ابزارهای لازم برای تحقق اين هدف را مهيا 
کند، موضوعی است که در گفت وگو با محمدرضا گرامی پور، 
قائم مقام مديرعامل اتحاديه مرکزی تعاونی های روستايی و 

کشاورزی مطرح کرديم. 
جناب گرامی پور یکی از ابزارهایی که بورس کالا  �

گرفته،  نظر  در  کشاورزی  محصولات  عرضه  برای 
استفاده از قبض انبار است. لطفا در مورد سازوکار این 

ابزار توضیح دهید. 
سال ۱۳۸۹ دولت قانون افزايش بهره وری بخش کشاورزی 
و منابع طبيعی را به تصويب رساند که طبق ماده ۳۳ آن 
دولت به جز در مورد گندم و برنج خريد تضمينی نخواهد 
داشت. بر اين اساس برای ديگر محصولات کشاورزی هر 
ساله يک قيمت تضمينی اعلام می شود  و کشاورز متعهد 
است محصولات خود را در بورس عرضه کند. اگر قيمت 
در بورس بيشتر از قيمت تضمينی باشد، کشاورز کالای 
خود را مستقيم به فروش می رساند اما اگر قيمت در بورس 
کمتر از قيمت تضمينی تعيين شود وزارت جهاد کشاورزی 
مابه التفاوت اين رقم با قيمت تضمينی را با تاييد سازمان 
بورس طی دوهفته کاری به حساب فروشنده واريز می کند. 
سازمان بورس کالای ايران برای اينکه توليدکنندگان 
محصولات کشاورزی بتوانند از اين روش استفاده کنند 
در همه شهرستان های کشور انباری مشخص کرده که 
زيرنظر اين نهاد فعاليت می کند.  کشاورز در هر منطقه به 
اين انبار مراجعه می کند و کارشناس محصول وی را از نظر 
کيفی مورد ارزيابی قرار می دهد و در نهايت قيمت آن را 
تخمين می زند. پس از اينکه فروشنده محصول خود را به 
انبار تحويل داد قبضی که شامل اطلاعات کالای وی است، 

صادر می شود.
 کشاورز اين قبض را به يکی از کارگزاری ها ارائه می دهد و 
کارگزاری اين کالا را در بورس عرضه می کند. زمانی که کالا 
در بورس فروش رفت، خريدار قبض را از کارگزاری تحويل 
می گيرد و به انبار مراجعه می کند. مسئولان انبار نيز در ازای 
ارائه قبض، کالا را به خريدار تحويل می دهند و به اين طريق 

معامله انجام می شود.
یکی از مشکلات عمده کشاورزان، تامین مالی  �

است، به طوری که گاهی کشاورزان برای تامین نیاز 
خود مجبور به فروش محصولات شان به قیمت بسیار 
پایین می شوند. آیا می توان در صورت اجرایی شدن 
سیستم قبض انبار، از آن برای تامین مالی کشاورزان 

نیز استفاده کرد؟
به طور حتم قبض انبار می تواند يکی از ابزارهای تامين 
مالی باشد که البته مسئولان بورس کالا نيز به دنبال تدوين 

آن هستند. 
فرض کنيد کشاورز يک محصول فسادناپذير توليد کرده 
است و حدس می زند قيمت اين محصول در چند ماه آينده 
افزايش می يابد به همين دليل انگيزه ای برای فروش کالای 
خود ندارد اما ممکن است در عين حال به پول کالای خود 
نيز نياز داشته باشد. برای اين حالت شورای عالی بورس 
کالا با بانک ها هماهنگ می کند که قبض انبار کشاورزان را 
به عنوان اوراق بهادار بپذيرند و بخشی از ارزش آن را به عنوان 
اعتبار به صاحب کالا تحويل دهند. زمانی که سررسيد اين 
قرارداد برسد، کشاورز موظف است پول بانک را برگرداند و 
قبض خود را تحويل بگيرد. در حالتی که کشاورز قادر به 
بازپرداخت پول خود نباشد بانک اين حق را دارد که محصول 
مربوط به قبض را به فروش برساند و پول خود را بردارد و 
مابقی را به حساب کشاورز واريز کند. همان طور که گفته 
شد، اين ابزار هنوز مراحل تدوين قانون را می گذراند و در 
صورتی که به تصويب برسد، می تواند يک ابزار تامين مالی 

بهينه برای کشاورزان باشد.
ابزارهای  � از  دیگر  یکی  سلف  قراردادهای 

تامین مالی در بورس کالاست. آیا می توان در مورد 
محصولات کشاورزی نیز از این ابزار استفاده کرد؟

قراردادهای سلف در حال حاضر برای محصولات فلزی 
به کار می رود. زمانی که توليدکننده برای تامين مواد اوليه 
بورس  به  روبه روست،  نقدينگی  کمبود  مشکل  با  خود 
مراجعه می کند و بخشی از محصول خود را در سررسيد 
مشخص به صورت سلف و زير قيمت بازار پيش فروش 
می کند.  بورس کالا اين محصول توليد نشده را با زمان 
تحويل مشخص مثلا ۲ماه آينده به فروش می رساند و پول 
آن را به توليدکننده می دهد و در مقابل معادل ۱۲۰درصد 
قيمت محصول، سپرده دريافت می کند. توليد کننده نيز با 
پول حاصل از فروش، محصول خود را توليد می کند و در 
زمان مشخص تحويل خريدار می دهد. در اين معامله از يک 
طرف توليدکننده مشکل نقدينگی خود را حل کرده است 
و از طرف ديگر خريدار با قيمتی زير قيمت بازار محصول 
محصولات  برای  هنوز  نيز  ابزار  اين  می کند.  دريافت  را 
کشاورزی مورد استفاده قرار نگرفته است اما در دستور کار 
قرار دارد. در صورت استفاده از اين دو ابزار می توان اميد 
داشت بخشی از مشکلات نقدينگی کشاورزان از طريق 

بورس کالا مرتفع شود.

معاملات بورس فلزات به صورت رسمی از شهريورماه 
سال ۱۳۸۲ آغاز شد. پيش از آغاز به کار بورس، شرکت 
بزرگی مثل ذوب آهن در صورتی که درنظر داشت يک 
حداقل افزايش قيمت اندکی داشته باشد، بايد ۵ وزير 
تشکيل جلسه می دادند و کميسيون تنظيم بازار فولاد 
تشکيل می شد تا اين موضوع تصويب شود. اين در حالی 
بازار وجود  است که در همان زمان حواله هايی که در 
فروش  به  بازار  قيمت  از  بالاتر  6۰درصد  تا  داشت،4۰ 
می رسيد. اين در حقيقت رانتی بود که به جيب دلال ها 
نمی رساند.  توليدکننده  به  را  سودی  هيچ  و  می رفت 
از روزی که بورس فلزات تاسيس شد، قيمت پايه روی 
تابلو می آمد و تقريبا تا نزديکی نرخ بازار بالا می رفت و 
به دنبال آن کل پول نصيب توليدکننده می شد. در نتيجه 
اين امر، سوددهی شرکت های توليدکننده افزايش يافت. 
به طور مثال شرکت ذوب آهن اصفهان توانست طرح های 
توسعه خود را شروع کند و خط های نورد اين شرکت 
بهينه شد. شرکت گروه ملی فولاد ايران نيز به همين 
صورت از يک شرکت زيان ده به شرکت سودده تبديل 
شد و بعد سازمان خصوصی سازی توانست اين شرکت را 
بفروشد. به سود رسيدن اين کارخانه ها از آنجايی بود که 
تاجر و مصرف کننده تا آخرين ريال ارزشمند را با رقابت 
عادلانه و کاملا شفاف از طريق خريد از بورس کالا به دست 
توليدکننده می رساندند. فقط در مقطعی در دولت گذشته 
قيمت های فولادی به صورت دستوری تعيين شد که همه 
مجموعه مديران بورس کالا و توليد کننده ها موافق با اين 
قيمت های دستوری نبودند، در حال حاضر قيمت ها برای 
بعضی محصولات مثل شرکت ملی مس به اين صورت است 
که ميانگين قيمت جهانی هفته قبل به علاوه پرميوم با دلار 
بازار آزاد عرضه می شود. اين قيمت ها بر مبنای نرخ های 
LME لندن تعيين می شود که اين يک معيار مناسب 
است. از اين نظر تشکيل بورس کالا يک اقدام مناسب در 

اقتصاد ايران بود. 
در ابتدا خيلی از کارشناس ها معتقد بودند که تعدد 
يا  لندن  فلزات  بورس  مانند  و  باشد  نبايد  کارگزاران 
همان LME فقط با همان ۱۱ کارگزار ادامه پيدا کند و 
شرکت های بازارساز و... زيرمجموعه قوی داشته باشند. 
LME با حدود ۱۳۰ سال قدمت هنوز ۱۱ کارگزار دارد. 
ولی از زمانی که بورس فلزات تبديل به بورس کالا شد، 
مديران سازمان به اين نتيجه رسيدند که تعدد کارگزاران 
باعث رونق بازار می شود. علاوه بر اين معاملات فلزی ما 
بايد به سمت معاملات حرکت کند که هم توليد کننده 
و هم خريدار فقط از بورس برای پوشش ريسک استفاده 
کنند که بورس در اين زمينه هنوز موفقيت چندانی 
نداشته است. هم اکنون معاملات سکه و زيره به صورت 
کامل آينده نگر انجام می شود و در خيلی مواقع در کنترل 
بازار سکه موفق هم بوده اند. در بورس های کالايی دنيا 
معاملات فيزيکی به شکلی که در بورس کالای ايران 
وجود دارد، انجام نمی شود و بيشتر به صورت آينده نگر 
و آپشن معامله می شود که اميدواريم بورس کالا به اين 
سمت حرکت کند و از حالت معاملات فيزيکی خارج شود 
و دفتر فروش شرکت های توليدی فقط معاملات فيزيکی 
انجام دهند. با اين حال بورس ايران از نظر قوانين و 
آيين نامه معاملات ظرفيت های خوبی دارد. اميدواريم با 
قول هايی که دولت در رفع رکود اقتصادی داده بازار از اين 
حالت خارج شود و رونق اقتصادی شکل بگيرد. همان طور 
که دولت موفق به مهار تورم شد ان شاالله با نشانه هايی 
که پيداست رونق اقتصادی نيز به زودی شروع می شود 
و می توان اميد داشت هر زمان که مشکلات رکودی 
فعلی کشور رفع شود بورس کالای ايران شرايط بهتری 
را تجربه کند. البته نمی توان از زحمات مديران بورس 
کالا به سادگی گذشت که در اين مدت رکود اقتصادی، 
حمايت های لازم را در بخش توليد انجام دادند و اين 

حمايت ها هنوز هم ادامه دارد.

یک هفته، یک نگاه
بورس کالا زیر ذره بین 

بر  افزون  عرضه  شاهد  گذشته  هفته  در  کالا  بورس 
۱ميليون و ۵6۰هزار تن کالا در رينگ های پتروشيمی، 
خبرنگار  گزارش  به  بود.  کشاورزی  تا  صادراتی  فلزات، 
 از معاملات بورس کالا، در ۵ روز معاملاتی شنبه تا 
چهارشنبه هفته منتهی به ۲6 تيرماه سال جاری، رينگ های 
معاملاتی اين بازار کالايی عرضه های پرحجمی را ثبت کرد.

دوشنبه هفته گذشته يکی از روزهای مهم و پرکار اين 
بازار بود. در اين روز برای نخستين بار اوراق سلف استاندارد 
به اهالی اين بازار معرفی شد. رونمايی از اين ابزار با فروش 
۵۰۰هزار تن سنگ آهن دانه بندی شده گل گهر به صورت 
سلف موازی استاندارد بود. اما به جز معامله سلف استاندارد 
سنگ آهن گل گهر، رينگ فلزات در مدت مورد بررسی، 

عرضه ۲۰۰هزار تن انواع محصولات فلزی را تجربه کرد.
علاوه بر اين ها، پس از تغيير نحوه قيمت گذاری کالاهای 
پتروشيمی در بورس کالا، رينگ پتروشيمی اين بازار نيز 
پررونق شد. به اين ترتيب در هفته ای که گذشت بيش از 
4۵۲هزار تن انواع محصولات پتروشيمی در اين رينگ روی 

ميز فروش رفت. 
اما سومين رينگ بورس کالا، بازار محصولات کشاورزی 
بود که رونق قابل توجهی نداشت. به اين ترتيب که در 
هفته گذشته تنها ۱۳هزار تن محصول کشاورزی از شنبه تا 

چهارشنبه در اين رينگ عرضه شد.

محمدرضا محمدی
کارشناس فلزات

کاهش رانت؛ 
بهره مندی تولید
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یادداشت دیدگاه

   زهره محسنی شاد- بانک و 
بیمه:  موضوع تعیین نرخ سود 
مهم ترین  از  همواره  بانکی 
مباحث مطرح میان صاحبنظران و اهالی 
اقتصاد بوده و آن را به محلی برای چانه زنی 
مبدل کرده است. بانک مرکزی هم در این 
سال ها همواره تلاش کرده تا بتواند 2 گروه 
فعالان بانکی و فعالان اقتصادی را که یکی 
موافق بالارفتن این نرخ است و دیگری بر 
کاهش آن تاکید دارد، در تعیین نرخ سود 
بانکی راضی نگه دارد که البته طی سنوات 
گذشته چنین هدفی هیچ وقت محقق 

نشد. 
به هر حال پس از رقابت تنگاتنگ بانک ها 
درخصوص اعمال نرخ سود بانکی در پایان 
سال گذشته، بانک مرکزی به صرافت افتاد 
تا به این موضوع خاتمه دهد، ازهمین رو هم 
بعد از کاهش دستوری نرخ سود سپرده ها 
به سراغ نرخ سود تسهیلات رفت و حداکثر 
نرخ سود تسهیلات عقود غیرمشارکتی 
معادل  را  اعتباری  موسسات  و  بانک ها 
22درصد و حداقل نرخ سود مورد انتظار 
عقود مشارکتی هنگام عقد قرارداد بین 
بانک ها و موسسات اعتباری و مشتری را 
معادل 21درصد تعیین کرد. اما با وجود 
مصوبه بانک مرکزی این نگرانی از سوی 
فعالان اقتصادی وجود دارد که بانک ها 
کنند  سرپیچی  دستورات  این  از  شاید 
تسهیلات  پرداخت  به  بانک ها  تمایل  یا 
یابد  افزایش  مشارکتی  عقود  قالب  در 
بالا  دریافت سود  تکراری  و همان قصه 
برای تسهیلات که طی سال های گذشته 
شاهد آن بودیم تکرار شود. موضوعی که 
در این سال ها اتفاق افتاد، تغییر معنادار 
سهم قراردادهای مبادله ای و مشارکتی در 
بانک ها بوده است، به نحوی که طی چند 
سال گذشته تمایل بانک ها به پرداخت 
تسهیلات در قالب عقود مشارکتی و با نرخ 

سود بالا بسیار افزایش یافته است.

 به هر حال به گفته فعالان اقتصادی، با 
توجه به تجربه سال های گذشته، به نظر 
فقط  مرکزی  بانک  مصوبه های  می رسد 
در حد یک دستورالعمل کتبی در برخی 
این  طبق  کمتر  و  بماند  باقی  بانک ها 
دستورالعمل اقدام به پرداخت تسهیلات 
کنند، موضوعی که فعالان این بخش را بعد 
از مصوبه جدید بانک مرکزی بازهم نگران 

می کند.
تسهیلاتی�که�به�سختی�و�گران�به���

دست�صنعت�می�رسد
رییس هیات مدیره خانه صنعت و معدن 
اینکه  بر  تاکید  با  رابطه  این  در  جوانان 
برخی از بانک ها بی توجه به وضعیت بخش 
تولید و صنعت در کشور اقدام به پرداخت 
تسهیلات با بالاترین نرخ سود می کنند، 
گفت: البته این درحالی است که همین 
تسهیلات با نرخ بالا هم به سختی به دست 
می رسد.  صنعت  و  تولید  بخش  فعالان 

علی صدری با بیان اینکه بانک مرکزی 
پرداخت  به  موظف  را  بانک ها  هرساله، 
سهمی از منابع شان به عنوان تسهیلات 
نرخی  با  اقتصاد  مختلف  بخش های  به 
مصوب می کند، افزود: اما متاسفانه این 
تسهیلات بسیار سخت و در برخی از مواقع 
با نرخ بالاتر از مصوبه بانک مرکزی به دست 

تولیدکننده و صنعتگر می رسد.
وی در ادامه با بیان اینکه نرخ سود بالای 
تسهیلات، تبعات منفی را در بخش اقتصاد 
به همراه خواهد داشت، گفت: هرچه نرخ 
سود بانکی بالا باشد این امر موجب افزایش 
قیمت تمام شده کالای تولیدی در کشور 
می شود که در نهایت موجب خواهد شد، 
حاشیه سود بخش تولید کاهش و ادامه 
فعالیت برای فعالان این بخش به سختی 
انجام شود. صدری معتقد است که البته 

تنهایی  به  تسهیلات  سود  نرخ  کاهش 
راهگشا نخواهد بود و باید در کنار آن، نرخ 
تورم نیز کاهش یابد تا این امر موجب رونق 

اقتصادی در کشور شود. 
تمایل�بانک�ها�به�پرداخت�تسهیلات���

مشارکتی�
سیدابراهیم حسینی مهربان نایب رییس 
هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان لوله 
و پروفیل فولادی هم در این باره با بیان 
اینکه بانک ها طبق مصوبات بانک مرکزی 
عمل نمی کنند و نرخ سود مصوب را ملاک 
پرداخت تسهیلات قرار نمی دهند، گفت: 
در حال حاضر برخی از بانک ها درقالب 
عقود مشارکتی با نرخ سود 30 درصد اقدام 
به پرداخت وام به بخش صنعت می کنند 
که این نرخ بسیار گران است و هیچ گونه 
توجیه اقتصادی برای این بخش ندارد. وی 
با تاکید بر اینکه همین تسهیلات گران 
باعث شده است که از صادرات تولیداتمان 

به کشورهای دیگر باز بمانیم گفت: گران 
بودن نرخ تسهیلات موجب از بین رفتن 
بازارهای  در  داخلی  تولیدکننده  رقابت 
جهانی می شود که این اصلا به نفع اقتصاد 

کشور نخواهد بود.
حسینی مهربان با بیان اینکه در حال 
حاضر شرایط به گونه ای است که بانک ها 
نه تنها از بخش تولید و صنعت حمایت 
نیز  بخش ها  این  رقیب  بلکه  نمی کنند 
شده اند، افزود: برای توسعه اقتصاد باید 
از بخش تولید و صنعت حمایت شود که 
این امر مستلزم شرایط سهل برای فعالیت 

فعالان این بخش است.
تورم�و�قیمت�تمام�شده�پول،�دلیل���

گران�بودن�تسهیلات�
حوزه  صاحبنظران  که  آنطور  البته 
اقتصاد می گویند: یکی از دلایل جذابیت 
تورم  نرخ  بانک ها  برای  مشارکتی  عقود 
بانک ها  بالا و قیمت تمام شده پول در 
طی سال های گذشته بوده است. بنابراین 
بدیهی است بانک ها نیز به عنوان یک واحد 
بیشترین  تورمی،  شرایط  در  اقتصادی 
مشارکت را در بخش هایی خواهند داشت 
نصیب شان  را  بیشتری  سودآوری  که 
می کند و بازدهی مناسبی را برای آنها دارد.

پرویز خسروشاهی کارشناس و یکی از 
فعالان بانکی با بیان اینکه فعالان بخش 
عقود  قالب  در  که  دارند  تمایل  اقتصاد 
مبادله ای که نرخ پایین تری دارد تسهیلات 
از بانک دریافت کنند، گفت: اما بانک ها به 
جهت بالاتر بودن نرخ سود و انعطاف پذیری 
بیشتر در عقود مشارکتی بیشتر به سمت 
عقود  این  قالب  در  تسهیلات  پرداخت 
تمایل دارند البته با ابلاغ نرخ های جدید 
مرکزی  بانک  سوی  از  تسهیلات  سود 
انتظار می رود این روند تعدیل شده و حتی 
معکوس شود. براساس ابلاغیه جدید، نرخ 
سود عقود مشارکتی حداقل 21درصد و 
نرخ سود عقود مبادله ای حداکثر 22درصد 
تعیین شده است. به هر حال برای قضاوت 
درباره بالا یا پایین بود نرخ سود تسهیلات 
باید آن را با نرخ تورم و نرخ سود سپرده ها 
مقایسه کرد. بالا بودن این دو، با افزایش 
آنها  رفتن  پایین  و  تسهیلات  سود  نرخ 
همراه  تسهیلات  سود  نرخ  کاهش   با 

خواهد بود.
او با بیان اینکه تفاوت میان نرخ سود 
از عوامل اصلی  بانکی در عقود مختلف 
است  عقودی  به سمت  بانک ها  گرایش 
که سود بیشتری عایدشان شود، افزود: 
اقتصادی است که  فعالیت  اقتضای  این 
حرکت  سمتی  به  اقتصادی  موسسات 

برایشان  بیشتری  سودآوری  که  کنند 
قاعده  این  از  بانکی هم   دارد و سیستم 

مستثنا نیست. 
وی با بیان اینکه برای منطقی کردن 
نرخ سود تسهیلات، باید عرضه و تقاضا 
در  افزود:  باشد،  نرخ  این  تعیین کننده 
چنین شرایطی بانک ها به سمت حمایت 
از بخش های مولد کشور حرکت خواهند 
کرد و دیگر از فعالیت های بنگاه داری دور 
خواهند شد که این، هم به نفع بانک و هم 
به نفع اقتصاد کشور خواهد بود. او گفت: 
بهترین و سالم ترین راه برای حمایت از 
بانک ها  مالی  تولید و سوق دادن منابع 
بخش های  به  غیرمولد  بخش های  از 
از  مالیات  دریافت  تولیدی،  و  صنعتی 
اعطای تسهیلات به بخش های غیرمولد و 
تخصیص یارانه برای اعطای تسهیلات به 

بخش های مولد است.
ابوالقاسم حکیمی پور، کارشناس بانکی 
این باره  و عضو هیات علمی دانشگاه هم در 
یکی از دلایل گرایش بانک ها به تسهیلات 
در قالب عقود مشارکتی را بالا بودن قیمت 
تمام شده پول در بانک و بالا بودن نرخ 
تورم در کشور دانست وگفت: بانک مرکزی 
در حال حاضر سقف نرخ عقود مبادله ای 
را  مشارکتی  عقود  کف  و  22درصد  را 
21درصد اعلام کرده است. اما از آنجایی 
یک ساله  سپرده های  برای  بانک  که 
سپرده گذاران  به  سود  22درصد  تا 
می پردازد، قطعا برای بانک ضرر خواهد 
بود که بخواهد سود تسهیلات پرداختی 
خود را کمتر از این رقم تعیین کند. وی 
افزود: از آنجا که نرخ قیمت تمام شده پول 
در بانک ها بالاست، بنابراین در تعیین سود 
تسهیلات بانک باید به هزینه های جاری 
خود توجه کند و هم حاشیه سودی را 
در نظر بگیرد و قطعا این هزینه ها بیش 
از 22درصد می شود که این امر گرایش 
تسهیلات  پرداخت  به سمت  را  بانک ها 
در قالب عقود مشارکتی افزایش می دهد. 
او البته بالا بودن نرخ تورم در کشور را در 
افزایش این هزینه ها مزید برعلت دانست و 

بر کاهش این نرخ نیز تاکید کرد. 
بانک  که  شرایطی  چنین  در  حال 
صنعت  بخش  و  سودآوری  به دنبال 
نظر  به  است  ارزان قیمت  پول  به دنبال 
می رسد باید سیاست های حمایت از بخش 
تولید و صنعت اصلاح شود و آن طور که 
کارشناسان می گویند، به دنبال کاهش نرخ 
تورم در کشور باشیم تا این امر به کم شدن 
هزینه تمام شده پول در بانک و در نهایت 

کاهش نرخ سود تسهیلات منجر شود. 

تمایل�معنادار�بانک�ها�به�سمت�عقود�مشارکتی�

پولی که برای صنعتکاران گران تمام می شود 
نظام  وضعیت  فعلی  بین المللی  شرایط  در  متاسفانه 
بانکی مصداق این ضرب المثل است که سنگ ها را بسته اند 
و سگ ها را باز گذاشته اند. بانک ها در چنین شرایطی با 
توجه به محدودیت های اعمال شده توسط نظام سلطه، 
بیشترین خسارت را متحمل می شوند که البته دلیل آن هم 
اهمیت و اثرگذاری نظام بانکی در فعالیت های اقتصادی 

کشور می باشد.
نظام سلطه می داند که برای کاهش کارآیی در هر اقتصاد 
ملی، شبکه بانکی آسیب پذیرترین محل برای ضربه زدن 
است اما برای خنثی کردن تبعات منفی این جریان و اینکه 
بتوانیم در چنین شرایطی هزینه های اعمال تحریم ها را 
در این بخش کاهش دهیم باید به 2 راهکار افزایش توان 
تسهیلات دهی بانک ها و یکپارچه کردن نظام بانکی متوسل 

شویم.
بنابراین در گام نخست باید توان تسهیلات دهی و وام دهی 
بانک ها را افزایش دهیم تا بانک ها بتوانند عدم تامین منابع 
را برای پروژه ها از خارج کشور جبران کنند تا حداقل 
پروژه های نیمه کاره داخل کشور معطل نمانند. در این راستا 
برای افزایش توان تسهیلات دهی، به نظر می رسد که بانک ها 
باید از بنگاه داری پرهیز کنند تا منابعی که بانک ها از محل 
سپرده های مردمی جمع می کنند صرف تامین سرمایه 
سرمایه  افزایش  نشود  بانک ها  زیرمجموعه  شرکت های 
بانک  ها هم از دیگر اقدامات موثری است که می توان در 
جهت افزایش اعتباردهی بانک ها انجام داد. افزایش سرمایه 
بانک ها در سال های قبل که درآمد ارزی دولت سرشار و 
شعار دولت صرفا عدالت محوری بود می توانست به سادگی 
محقق شود، اما متاسفانه این امر محقق نشد یا افزایش 
سرمایه به میزان مناسبی صورت نگرفت. و حال دولت و 
مجلس براساس قوانین برنامه پنجم و بودجه های سنواتی 
باید نسبت به افزایش سرمایه بانک های دولتی به میزان 
مناسب اقدام کنند که این امر به همراه سیاست واگذاری 
املاک مازاد بانک ها می تواند سهم بسزایی در افزایش توان 

تسهیلات دهی بانک ها داشته باشد.
یکی دیگر از مسیرهایی که می تواند به افزایش توان 
تسهیلات دهی بانک ها کمک کند وصول مطالبات معوق 
بانک ها از بدهکاران نظام بانکی است. این محور اهمیت 
بسزایی در تامین منابع غیردسترس نظام بانکی دارد اما 
بدانیم که نزدیک 15درصد کل تسهیلات نظام بانکی در 

سرفصل مطالبات معوق قرار گرفته است.
از  استفاده حداکثری  بتوانیم  اینکه  برای  به هر حال 
توان اقتصادی و پرداخت کمترین هزینه در نظام بانکی را 
داشته باشیم، باید سیستم یکپارچه ای از نظام بانکی شامل 
مشتریان، منابع و مصرف نظام بانکی وجود داشته باشد. به 
واقع راه اندازی سیستم بانکداری یکپارچه گامی موثر در 

تحقق اهداف اقتصادی می باشد.
بانکداری یکپارچه اولین قدمی که برمی دارد این است 
که فعالان واقعی اقتصادی و فعالان صوری را از یکدیگر 
تفکیک و بهره مندی فعالان واقعی از منابع نظام بانکی را 
تسهیل می کند. به عبارت دیگر شفافیت در عملکرد فعالان 
اقتصادی در بخش پولی موجب می شود رقابت سالم بین 
فعالان دیگر بخش های اقتصادی صورت گیرد و در نهایت 

کل اقتصاد از این نعمت بهره مند شود.
با رویکرد بانکداری یکپارچه بخش تولید در اقتصاد مورد 
حمایت واقعی قرار می گیرد و همچنین اصلاحی عمیق در 
اعطای تسهیلات به مشتریان واقعی و کاهش احتمال معوق 
شدن تسهیلات رخ می دهد که در نهایت موجب می شود 

توان تسهیلات دهی نظام بانکی به مرور زمان تقویت شود.
در واقع 2 عنصر شفافیت و افزایش سرمایه در نظام پولی 
به عنوان دو بال پرواز می تواند موجب شود بخش پولی کشور 
به یاری بخش واقعی اقتصاد درآمده و محیط را برای افزایش 
تولید مساعد کند. به هر ترتیب از آنجایی که تحریم های 
اعمال شده در بخش پولی آگاهانه و عامدانه اعمال شده اند 
این  رفع  در  دیپلمات ها  و  سیاستمداران  تا  است  لازم 
تحریم ها نهایت دقت و تسریع را داشته باشند تا شرایط 
برای افزایش کارآمدی بانک ها به لحاظ عملیات درونی و در 

راستای اهداف کلان اقتصادی را میسر کنند.

بیمه نامه

تلاش بیمه »ما« برای ارائه 
خدمات برتر 

مجمع عمومی سالانه بیمه »ما« پس از ثبت افزایش سرمایه 
از مبلغ 400میلیارد ریال به 1000میلیارد ریال برگزار و به 
ازای هر سهم 165 ریال سود میان سهامداران تقسیم شد.   
، سیدمحمد علیپور، مدیرعامل بیمه »ما«  به گزارش 
ضمن ارائه گزارش هیات مدیره در این مراسم گفت: به عنوان 
یک شرکت مشتری مدار تلاش می کنیم با پیش بینی نیازهای 
مشتری مدارانه، محصولات و خدمات نوآورانه، سرعت بالا 
در پرداخت خسارت، به کارگیری فناوری روز و به پشتوانه 
برتر  ارائه دهنده  خود  متخصص  کارکنان  توانمندی های 
تمامی خدمات بیمه ای در کشور باشیم. به گفته او،  همچنین 
افزایش  و  به مشتریان  مناسب  ارائه خدمات  راستای  در 
از ظرفیت های موجود در  رضایتمندی آنها و بهره گیری 
بانک، اقداماتی نظیر راه اندازی شعبه مستقل بانک بیمه جهت 
پشتیبانی صدور بیمه نامه های مشتریان بانک ملت به صورت 
آنلاین، فراهم کردن امکان اخذ گزارش های لازم از عملکرد 
فروش در حوزه بانک و نیز سفارشی سازی خدمات و محصولات 
بیمه ای متناسب با مشتریان بانک ملت جهت خلق ارزش برای 

مشتری صورت گرفته است.

محمد وطن پور 
کارشناس اقتصادی 

 ایجاد سیستم 
 یکپارچه در 
نظام بانکی

 بانک قوامین خدمت کارت به کارت از حساب های این بانک به سایر بانک ها را در 
محیط اینترنت فراهم کرده است.  مشتریان این بانک می توانند با مراجعه به شعب 

این بانک و اخذ رمز های حساب خود، از خدمات بانک قوامین استفاده کنند.
پرداخت  تسهیلات  هنری  مکان های  ساخت وساز  برای  کارآفرین  بانک   
می کند. فضل الله معظمی، سرپرست بانک کارآفرین در این باره گفت: ارائه 
تسهیلات، کار بانک هاست و ما بعد از اعتبارسنجی اگر مشکلی وجود نداشته 

باشد تسهیلات خود را حتی در قالب ساخت وساز مکان های هنری ارائه خواهیم کرد.
 شعبه امین حضور بانک سامان فعالیت خود را آغاز کرد. سید احمد طاهری بهبهانی، 
مدیرعامل بانک سامان  گفت: امیدوارم بانک سامان بتواند از موقعیت بین المللی 

خود در جهت توسعه تجارت لوازم خانگی کشورمان نقش موثرتری ایفا کند.
مدیرعامل بیمه سرمد از صدور مجوز بیمه درمان تکمیلی انفرادی توسط 
بیمه مرکزی خبر داد و گفت: بر همین اساس ارائه این خدمت از برنامه های 

آتی این شرکت است.

  کمیته طراحی و توسعه محصول اداره کل بازاریابی و تبلیغات بانک 
انصار، طرح استقرار سامانه اعلام پذیرش مشتریان ویژه را تحت سامانه 
نگین، تصویب کرد. با این طرح از این پس مشتریان ویژه بانک انصار 
به صورت خاص در شعب مورد پذیرش قرار گرفته و درخواست هایشان با سرعت و 

تسهیلات بیشتر انجام شود.
 در صورت فراهم شدن سازوکارها از سوی بانک مرکزی محول کردن 
پرداخت کل وام ازدواج به بانک های قرض الحسنه می تواند از گزینه های 
مورد تاکید برای حل مشکل وام ازدواج باشد. این پیشنهاد محمد حسین 

حسین زاده، مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت است.
می شود.  رونمایی  ملت  بانک  اینترنتی  بانکداری  سامانه  نمای جدید 
رونمایی از نمای جدید سامانه بانکداری اینترنتی با هدف ارتقای کیفی و 
هماهنگی نمای ظاهری ورود به سامانه بانکداری اینترنتی با برندینگ و 

هویت سازمانی بانک صورت می گیرد.

روی خط خبر 

نزدیک به 2هزار سال پیش یکی از امپراتوران روم، 
به نام دیوکلسیانوس با قلب سکه یعنی جانشین کردن 
سکه های هم رنگ از آلیاژهایی که هرچه کمتر نقره 
داشت به جای سکه های نقره باعث ایجاد تورم شد. 
انجام  را  کار  همین  درست  نیز  امروزی  دولت های 

می دهند، منتهی با چاپ اضافی پول کاغذی.
تورم عبارت است از افزایش پایدار در سطح عمومی 
قیمت کالاها و خدمات در یک اقتصاد. باید ملاحظه 
شود این تعریف بیان می کند که تورم افزایش پایدار و نه 
موقتی در قیمت ها و همچنین افزایش در سطح عمومی 
قیمت کالاها و خدمات و نه یک یا چند کالا یا خدمت 

خاص است.
 افزایش مصرف سریع حجم پول در گردش، چنانچه 
با سرعتی بیش از سرعت افزایش تولید اجناسی که در 
معرض فروش هستند صورت بگیرد، به خودی خود 
موجب تورم خواهد شد و سبب می شود که قیمت ها در 

مقایسه با پول رایج افزایش یابند.
 امروزه که واسطه مورد قبول همگان در امر معاملات 
هیچ ارتباطی به هیچ کالایی ندارد، مقدار پول در گردش 
در تمام کشورها توسط دولت ها و بانک های مرکزی آن 
کشورها تعیین می شود. پس، تنها دولت و بانک مرکزی 
است که مسئول افزایش سریع حجم پول در گردش 

خواهد بود. 
اگر مقدار کالاها و خدماتی که برای عرضه به خریدار 
فراهم است یعنی مقدار تولید، با همان سرعت افزایش 
مقدار پول افزایش می یافت، در این صورت قیمت ها 
همواره ثابت می ماند. تورم زمانی رخ می دهد که سرعت 
افزایش حجم پول بسیار بیشتر و شدیدتر از سرعت 

افزایش تولید باشد.
هزینه های اضافی دولتی تنها به شرطی موجب تورم 
نخواهد شد که بودجه آن از محل مالیات بیشتر یا از محل 
قرضه ملی تامین شود. در چنین حالتی دولت برای 
خرج کردن، پول بیشتری در دسترس دارد و ملت پول 
کمتری و لذا هزینه های اضافی دولت با کاهش مخارج 
سرمایه گذاری  یا  مصرفی  کالاهای  بخش  در  مردم 

همترازی می کند. 
با این همه، نباید از یاد برد که اخذ مالیات بیشتر یا 
قرض گرفتن از ملت برای تامین بودجه اضافی مخارج 
دولت، به لحاظ سیاسی اقدام جالبی نیست. همچنین 
قرض گرفتن دولت از ملت باعث می شود که مسیر پول، 
در پی افزایشی که در نرخ سود رخ می دهد، از مصارف 
خصوصی منحرف شود و در نتیجه قرض گرفتن برای 

اشخاص و کسبه مشکل تر و پرخرج تر شود. 
راه دیگری که به کمک آن دولت می تواند بودجه 
هزینه های اضافی خود را تامین کند، افزایش حجم 
پول در گردش است. برای انجام این کار دولت می تواند 
خزانه داری را وادار کند که قرضه دولتی صادر کند و 
بانک مرکزی نیز به نوبه خود پول آن اوراق قرضه را 
یا به صورت چاپ اسکناس تازه یا به صورت وارد کردن 
سپرده در ستون بستانکاری خزانه داری بپردازد. از آن 
پس خزانه داری می تواند صورتحساب های خود را با 
پول نقد یا چک هایی که از حساب خود نزد بانک صادر 

می کند، بپردازد. 
نزد  قرضه  اوراق  سپردن  راه  از  اضافی  پول  وقتی 
بانک های تجاری به صورت سپرده درآمد، آن سپرده ها 
تجاری  بانک های  ذخیره های  به صورت  نوبه خود  به 
به  باز خود در خدمت  آمد که  بانک درخواهند  نزد 
قرار  پول  بزرگتری  بسیار  مقدار  درآمدن  جریان 
خواهند گرفت. دومین دلیل رشد حجم پول، کوششی 
کامل اشتغال  به  رسیدن  راه  در  دولت ها  که   است 

 انجام می دهند. 
رابطه ای  تورم  مسئله  با  دولت  سیاست های  رابطه 
باعث  دوگانه است؛ هزینه های دولتی خود می تواند 
دولتی  مالیات های  آنکه  حال  شود،  اشتغال  افزایش 
می توانند بر میزان بیکاری بیفزایند، چراکه این نوع 
مالیات ها خواه ناخواه درآمدهای بخش خصوصی را 

تقلیل می دهند.
 از این رو است که سیاست اشتغال کامل دولت را 
متمایل می کند که از یک سو بر هزینه های خود بیفزاید 
و از سوی دیگر از میزان مالیات ها بکاهد و کسری بودجه 
حاصل را نیز از راه افزودن بر حجم پول در گردش تامین 
کند، بی آنکه به وضع مالیات های تازه یا به قرض گرفتن 
از ملت اقدام کند. هر بار که پولی اضافی چاپ می شود، 
آن پول در واقع حکم مالیاتی را دارد که بر موجودی 

حساب های مردم بسته اند.

خبر کوتاه 
فعالیت 24 موسسه مالی غیرمجاز

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با انتقاد از عملکرد 
موسسات مالی و پولی در کشور، گفت: با وجود گذشت 
2 سال از ابلاغیه بانک مرکزی مبنی بر تغییر نام موسسات 
مالی و اعتباری که با نام ائمه اطهار نامگذاری شدند، شاهدیم 
هیچ اقدامی در این زمینه صورت نگرفته است. مهناز بهمنی 
با بیان اینکه این موسسات باید هرچه سریع تر نسبت به 
اصلاح نام تجاری خود اقدام کنند، افزود: با بررسی های 
صورت گرفته از صندوق های پولی و مالی موجود، 24 فقره 
بدون مجوز بانک مرکزی و 20 صندوق فاقد تفاهم نامه های 

لازم با سازمان اقتصاد اسلامی مشغول به فعالیت هستند.

حیدر مستخدمین حسینی
معاون مالی اقتصادی ایدرو

رابطه دوگانه 
 سیاست های دولت

 با تورم 
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نگاه روزدریچه

  فرانک میرزایی: برپایی مسابقاتی با ابعاد جام جهانی 
در برزیل عاملی شد تا علاوه بر بررسی روند امور،  با اقتصاد این 

کشور بیشتر آشنا شویم. 
برزیل مانند سایر کشورهای آن منطقه ازجمله شیلی، 
آرژانتین، ونزوئلا و... تا دهه 1980 توسط نظامیان اداره 
می شد و از زیرساخت های مناسبی برخوردار بود. شبکه 
ازجمله  گاز  و  برق  اینترنت،  مخابرات،  هواپیمایی،  راه ها، 
 1980 سال  از  که  کشورند  این  مناسب  زیرساخت های 
پایه ریزی شده اند. اگرچه  برزیل فاقد راه آهن مسافری و شبکه 
گسترده مترو است ولی زندگی در آن راحت و لذت بخش 
است. تراکم جمعیت و ترافیک نسبتا سنگین در شهرهای 

سائوپولو و ریو دوژانیرو آنها را تبدیل به کلانشهر کرده است.
حمید حسینی، رئیس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی 
ایران در رابطه با مشخصه های اقتصادی برزیل می گوید: 
کشور برزیل در امر مارکتینگ )نمود و ظهور کشور( بسیار 
موفق بوده، فوتبال، موزیک و قهوه معرف برزیل است و 
همین امر باعث شده گردشگران زیادی جذب برزیل شوند. 
سرمایه گذاری خارجی در این کشور  موتور محرک اقتصاد 
است. این کشور تنها در سال 2012 توانست 65میلیارد دلار 
سرمایه خارجی جذب کند.  برزیل در خروج  از بحران  سال 
2008 از موفق ترین کشورها بود و  توانست در سال 2010، 

رشد 7درصدی را تجربه کند.
رتبه�هفتم�اقتصاد�دنیا��

برزیل با وجود تولید ناخالص داخلی بیش از 2هزارمیلیارد 
معتبر  برندهای  فاقد  دنیا،  اقتصاد  هفتم  رتبه  و  دلاری 
جهانی است. اگر 2 مارک قهوه این کشور و کارخانه سازنده 
شرکت   2 فقط  بگیریم،  نادیده  را  مسافری  هواپیماهای 
صادر کننده خدمات فنی و مهندسی در زمینه راه و سدسازی 
دارد که شهرت جهانی دارند. حضور شرکت های چندملیتی 
در بازار خودرو و خدمات این کشور چشمگیر است. حسینی 
در این خصوص می گوید: برزیل کشور نسبتا جوانی است 
که 50درصد جمعیت آن در بخش های خدمات، صنعت و 
کشاورزی شاغل هستند. نرخ بیکاری حدود 6درصد و تورم 
5درصد است ولی اقتصاد این کشور متکی بر منابع طبیعی  
و خدمات است و یک کشور صنعتی تلقی نمی  شود. اقتصاد 
نوآوری  یا  کارایی   بر  متکی  اقتصادهای  زمره  در  برزیل 
نیست. صادرات سالانه بیش از 450میلیون تن سنگ آهن 
و میلیون ها تن  محصولات کشاورزی و قهوه نشان دهنده 

است.  کشور  این  اقتصادی  وضعیت 
در سال های اخیر رشد اقتصادی این 
کشور کاهش یافته و در سال گذشته 

به 1/7درصد رسیده است.
نقش�برجسته�بخش�خصوصی���

و�خصوصی�سازی
خصوصی  بخش  جایگاه  و  نقش 
داخلی در اقتصاد این کشور برجسته 
است و دولت فقط در آموزش، بهداشت 
رئیس  دارد.  حضور  امنیت  تامین  و 
کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی ایران 
درباره درآمدهای این کشور می گوید: 
اغلب بانک ها و صنایع در دست بخش 
خصوصی است. دولت مالیات سنگینی 
می کند.  دریافت  اقتصادی  فعالان  از 

نسبت مالیات به تولید ناخالص ملی 2000میلیارد دلاری 
این کشور حدود 35درصد است، یعنی حدود 700میلیارد 
دلار در سال. چراکه دولت تا 67درصد از درآمد شرکت ها را 

به عنوان مالیات اخذ می کند.
او سیاست دولت برزیل را در مواجهه با موج خصوصی سازی 
سایر کشورها این گونه ارزیابی می کند:  برزیل در برابر این موج 
اقدام به مشارکت بخش خصوصی و دولت)PPP( کرد. این 
مدل می تواند برای کشور ما نیز کاربرد داشته باشد، چراکه 
باعث می شود سیستم اداری در خدمت منافع ملی کشور 

قرار گیرد.
فساد�گسترده�در�سیستم�اداری��

او می افزاید: »فساد گسترده در سیستم اداری این کشور و 

سوء استفاده مقامات از موقعیت شغلی خود باعث نگرانی مردم 
شده است. اعتراضات اخیر در برزیل که به بهانه جام جهانی 
آغاز شد، ریشه در نارضایتی مردم از این فساد دارد. رابطه این 
فساد با مشارکت دولت و بخش خصوصی قابل تامل است و 

باید مورد مطالعه قرار گیرد.
از دیگر اقدامات اقتصادی دولت برزیل، طرح های بزرگ و 
بلندپروازانه ای است که به خصوص در زمینه سدسازی انجام 
داده است. حسینی می افزاید: کل برق تولیدی این کشور 
140هزار مگاوات است که 74درصد از آن از نیروگاه های 
آبی تامین می شود. سد بزرگ مشترک 
با پاراگوئه 25درصد برق این کشور را 
تامین می کند. البته پروژه ها از سرعت 
مناسب برخوردار نیستند. برای مثال 
ساخت سد فوق از سال 1977 شروع 

شده و در 2007 به پایان رسید.
داخل��� در� برزیل� نفت� تمام�

می�سوزد
کشور  اقتصادی  منابع  دیگر  از 
برزیل، تولید روزانه حدود 2.6میلیون 
بشکه نفت تولید است. حمید حسینی 
می گوید: برزیل به طور تقریبی کل نفت 
تولیدی خود را مصرف کرده و اغلب 
خودروها در این کشورها قادرند از گاز، 

بنزین و اتانول استفاده کنند.
لیتر  قیمت یک  اضافه می کند:  اقتصادی  تحلیلگر  این 
گازوئیل و یک مترمکعب گاز در برزیل حدود یک دلار، قیمت 

بنزین 1/5دلار و اتانول 1/30سنت است.
تاکید�بر�حمایت�از�تولید�داخلی���

رئیس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی ایران درخصوص 
اینکه دولت این کشور در جهت حمایت از صنایع داخلی چه 
اقداماتی انجام داده است، بیان می کند: دولت تعرفه سنگینی 
بر واردات کالاهای خارجی وضع کرده و از این طریق از صنایع 
حمایت می کند ولی با توجه به حضور گسترده شرکت های 
بین المللی در صنایع خصوصا خودروسازی این کشور به نظر 

می رسد این حمایت بیشتر تامین کننده منافع آنان باشد.
حدود  سالانه  کشور   این  صادرات  می دهد:  ادامه  او 

240میلیارد دلار یعنی 12درصد تولید ناخالص داخلی این 
کشور  و واردات این کشور نیز به همین میزان است. صادرات  
این کشور را قهوه، سنگ آهن، خودرو، قطعات خودرو و سویا 
تشکیل می دهد. همچنین در منطقه مرزی برزیل و پاراگوئه 
یک منطقه آزاد تجاری توسط پاراگوئه تاسیس شده است که 
روزانه 500 تا 600میلیون دلار کالا با حداقل تعرفه وارد این 
منطقه و درنهایت به برزیل و آرژانتین قاچاق  یا صادر می شود.

سیستم�اداری�پرخرج��
سیستم اداری و بوروکراسی این کشور نامناسب و پرخرج 
است. از دولتی که در سال فقط 700میلیارد دلار مالیات 
دریافت می کند و صاحب منابع نفت و گاز و معادن بزرگ 
است انتظار می رود که خدمات مناسبی را به جامعه ارائه دهد 
و کیفیت سیستم آموزشی و بهداشت مطلوب باشد. همین 
امر سبب می شود اغلب مردم ترجیح دهند که از خدمات 
بخش خصوصی استفاده کنند. حسینی درخصوص سیاست 
اداری برزیل می افزاید:  حقوق کارمندان دولت حدود 4000 
دلار است و لذا عطش فراوانی برای استخدام در دولت وجود 
دارد و تراکم نیروی کار در ادارات باعث نامطلوب شدن فضای 
کسب وکار شده است. رتبه این کشور در شاخص کسب و کار 

بانک جهانی 116 است.
فوتبال،�فوتبال،�فوتبال��

فوتبال جزیی از اقتصاد و عمده زندگی مردم برزیل است. در 
حال حاضر، یک هزار بازیکن برزیلی به عنوان لژیونر در خارج 
از برزیل توپ می زنند و سالانه بیش از 10میلیارد دلار برای 
این کشور درآمد ایجاد می کنند. موسوی زنور درخصوص 
اقتصاد جام جهانی 2014 می گوید: جام جهانی 2014 برای 
برزیل حدود 11میلیارد دلار هزینه داشته که عمده آن صرف 
ساخت و بازسازی استادیوم شده است ولی درنهایت حدود 
3میلیارد دلار درآمد خالص برای این کشور در پی خواهد 
داشت و از سوی دیگر باعث شده است که این کشور به دنیا 
معرفی شود و گردشگرانی زیادی در آینده به این کشور سفر 

کنند و ضمنا 4میلیون نفر نیز جذب بازار کار شوند.
با توجه به آنچه گفته شد، اقتصاد برزیل بر پایه ای تکیه 
بر بخش خصوصی، سرمایه گذاری خارجی و البته فوتبال و 
جذب گردشگری بنا شده و به عنوان بخشی پویا در اقتصاد 

جهان ادامه خواهد داشت.

سرمایه�گذاری�خارجی�موتور�محرک�اقتصاد�برزیل

از قهوه تا فوتبال...

کاهش صادرات امریکا به ایران
تسنیم: وزارت بازرگانی امریکا اعلام کرد، صادرات این 
کشور به ایران در 5 ماه نخست سال جاری میلادی با کاهش 
حدود  به  قبل  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  56درصدی 

65میلیون دلار رسید.
مبادلات امریکا با ایران در حالی از ابتدای 2014 کاهش 
یافته است که توافق موقت هسته ای از 20 ژانویه به اجرا 
گذاشته شد و برخی تحلیلگران امضای این توافق را به معنای 
تغییر رویکرد امریکا در قبال ایران و پدید آمدن گشایشی 

در روابط سیاسی و اقتصادی امریکا با ایران تفسیر کردند.
براساس این گزارش، صادرات امریکا به ایران در ماه های 
ژانویه تا می 2014 نسبت به مدت مشابه سال قبل 56درصد 
کاهش داشته و به 65/42میلیون دلار رسیده است. صادرات 
امریکا به ایران در 5 ماه نخست 2013 بالغ بر 151/4میلیون 

دلار اعلام شده بود.

افزایش واردات نفت کره جنوبی از ایران
تسنیم: گمرک کره جنوبی اعلام کرد واردات نفت این 
کشور از ایران در ژوئن امسال با رشد 112درصدی نسبت به 

ماه قبل از آن به 146هزار و 676 بشکه در روز رسید.
آمارهای گمرک کره جنوبی نشان داد که واردات نفت 
کره جنوبی از ایران در ماه ژوئن با 7درصد افزایش نسبت 
به سال گذشته همراه بود، اما میزان خرید نفت این کشور 
از ایران در نیمه نخست امسال همچنان 11درصد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل کاهش نشان می دهد و کمتر از متوسط 
خرید روزانه سال گذشته است. براساس آمارهای گمرکی 
اولیه، کره جنوبی در ماه ژوئن 604هزار و 402 تن معادل 
146هزار و 676 بشکه در روز نفت از ایران خریداری کرد. 
واردات نفت کره جنوبی از ایران در این ماه نسبت به ماه قبل 
از آن رشد 112درصدی داشته است. کره جنوبی در ماه می 

284هزار و 327 تن نفت از ایران وارد کرده بود.

توسعه روابط تجاری بریتانیا با ایران
روابط عمومی سازمان توسعه تجارت: »مایکل فالون« با 
تاکید بر اهمیت سیاسی و استراتژیکی رابطه با ایران افزود: 
در حال حاضر مسائلی در رابطه با برنامه هسته ای ایران 
وجود دارد که در حال حل شدن است و ما امیدواریم در 
راستای تامین نفت و گاز اروپا با ایران همکاری کنیم. وی 
ابتکار جمهوری آذربایجان در برقراری ارتباط با کشورهای 
همسایه را مثبت ارزیابی کرد و بر توسعه روزافزون این روابط 
تاکید کرد و افزود: بریتانیا از جمهوری آذربایجان در راستای 
تحقق پروژه های خط لوله گاز »ترانس خزر«، »تاناپ« و 

»تاپ« حمایت می کند.
وزیر انرژی بریتانیا اعلام کرد: جمهوری آذربایجان سهم 
بزرگی در پروژه های »تاناپ« و »تاپ« دارد. اتحادیه اروپا 
و بریتانیا در این خصوص از جمهوری آذربایجان حمایت 

می کنند.

تجارت خارجی

برزیل تنها در سال 2012 
توانست 65میلیارد دلار 
سرمایه خارجی جذب 
کند.  برزیل در خروج  
از بحران  سال 2008 از 

موفق ترین کشورها بود 
و  توانست در سال 2010 
رشد 7درصدی را تجربه 

کند.

برزیل 8میلیون کیلومترمربع مساحت و 200میلیون نفر جمعیت دارد که متشکل از نژادهای سیاه، سفید و سرخ 
است. این کشور دارای رشد خیره کننده اقتصادی در 15 سال گذشته بوده است. برزیل در سال 2000 توانست 

تولید ناخالص داخلی )GDP( خود را از رقم 645میلیارد دلار به 2254میلیارد دلار در سال 2012 برساند. 

اقتصاد برزیل در جامی که گذشت

چند سالی است فوتبال به یک صنعت بزرگ تبدیل 
شده و از چارچوب های صرف ورزشی گذر کرده است. جام 
جهانی که به عنوان بزرگ ترین همایش ورزشی دنیا مطرح 
است، علاوه بر کنار هم نشاندن ورزشکاران، حجم انبوهی 
از سرمایه گذاران اقتصادی، تماشاگران و در نهایت درآمد 
را به خود جذب می کند چراکه این رویداد یک کارزار 
تبلیغاتی برای برندهای مشهور کشورهای توسعه یافته و 
البته منبع درآمدی برای فدراسیون ها می باشد. همین امر 
سبب می شود تا کشورها برای دریافت میزبانی با یکدیگر 

به رقابت بپردازند.
اقتصاد برزیل در سال 2010 به میزان 7/5درصد رشد 
کرده بود اما این رشد دیری نپایید و اقتصاد برزیل دچار 

افت شدید شد.
 بسیاری بر این باور بودند که سرمایه گذاری برای میزبانی 
جام جهانی کمک شایانی به اقتصاد تضعیف شده این کشور 
خواهد کرد. این در حالی است که بسیاری از برزیلی ها 
صرف شدن این هزینه های بالا را برای میزبانی صحیح 

نمی دیدند.
درآمدی�که�به�فیفا�می�رسد��

چندی پیش از آغاز مسابقات جام جهانی 2014، شرکت 
مشاوره مالی و حسابرسی بی دی درآمد بی سابقه 5میلیارد 
)فیفا(  فوتبال  المللی  بین  فدراسیون  برای  را  دلاری 

تخمین زد. 
جام جهانی 2014 به پایان رسیده است و منابع آگاه 
از درآمد قطعی و تضمین شده 4میلیارد و 600میلیون 
دلاری فدراسیون بین المللی فوتبال)فیفا(در جام جهانی 
برزیل خبر می دهند که 65درصد آن از فروش حق پخش 
تلویزیونی بازی ها بوده است. به نظر می رسد این شرکت 
با کمی تمایز، توانسته میزان درآمد حاصل از جام جهانی 

برای فیفا را درست محاسبه کند.
اشتغال�3میلیون�و�600هزاری،�حاصل�میزبانی��

بنابه گزارش موسسه مالی »ارنست اند یانگ« برگزاری 
جام جهانی، اعم از تمهیدات قبل از برگزاری، خدمات حین 
برگزاری و تغییرات پس از آن، می تواند حدود 3میلیون و 

600هزار شغل جدید در برزیل ایجاد کند.
براساس پیش بینی های صندوق بین المللی پول برای 
سال2014 میلادی، کمترین سرانه درآمد ناخالص داخلی 
میان 8 تیم حاضر در یک چهارم نهایی برزیل، متعلق به 
کلمبیایی هاست که سالانه حدود 8هزار و 200دلار، سرانه 

درآمد ناخالص داخلی آنهاست.
با  آلمان  پول،  بین المللی  صندوق  گزارش  براساس 
تولیدی سالانه نزدیک به 4هزار میلیارد دلار رتبه نخست 
را به خود اختصاص می دهد و پس از این کشور فرانسه با 
تولید ناخالص داخلی معادل 2هزار و 885میلیارد دلار در 

رتبه دوم می ایستد.
این رقم در افریقای جنوبی 4میلیارد دلار در سال 2010 
بود و شاید به سبب همین است که معترضان بیکار و 
تحت فشارهای اقتصادی در برزیل در خیابان ها نسبت به 

میزبانی این مسابقات فریاد می زدند.
هزینه�11میلیارد�دلاری�میزبان���

برگزاری  برای  برزیل  دلاری  11میلیارد  هزینه 
جام جهانی بیستم، این جام را به گران ترین جام جهانی 
تاریخ بدل کرده است. این رقم در افریقای جنوبی 4میلیارد 
دلار در سال 2010 بود و شاید به همین سبب است که 
معترضان بیکار و تحت فشارهای اقتصادی در برزیل در 

خیابان ها نسبت به میزبانی این مسابقات فریاد می زدند. 
یکی از این هزینه ها برای ساخت ورزشگاه ناسیونال 
برازیلیا صورت گرفت که با هزینه 900میلیون دلاری 
ساخته شد و در مقام دومین ورزشگاه پرهزینه جهان قرار 

گرفته است. 
توریست�هایی�که�به�جام�رسیدند���

3میلیون و300هزار توریست در این مدت در برزیل 
از این شهر به دیگر شهرهای این کشور سفر کردند تا 
مسابقات را تماشا کنند. آنان به طور بالقوه بخشی از این 
هزینه ها را جبران می کنند. از این تعداد حدود 600هزار 
نفر توریست خارجی هستند که وارد برزیل شده اند. به 
گزارش سایت »نرد والت« در بهترین حالت، این تعداد 
توریست، بیش از 11میلیارد دلار در بخش های مختلف 
و برای استفاده از خدمات و خرید کالاهای مورد نیاز خود 
ناخالص اندازه نیم درصد تولید  به   هزینه می کنند که 

داخلی برزیل است.
سرمایه�گذاری�در�جام�سودآوری�در�المپیک���

به  کمتری  نیاز  بعد،  سال   2 المپیک  برای  برزیل 
به  این  و  دارد  زیرساخت ها  تامین  در  سرمایه گذاری 
سودآوری برگزاری المپیک در برزیل کمک شایانی خواهد 
کرد. در این میان با توجه به پیش رو بودن المپیک 2016 
که قرار است در برزیل برگزار شود، می توان خوشبین بود 
جام جهانی  میزبانی  از  میان مدت  در  برزیل  اقتصاد  که 

بهره مند شود.
نتیجه گیری بهتر در زمین فوتبال به حتم با پارامترهایی 
مناسب  عملکرد  اقتصادی،  مناسب  وضعیت  همچون 
شاخص های کلان اقتصادی، ساختار حرفه ای باشگاه ها و 
فراهم بودن زیرساخت ها در ارتباط است که همگی به 
یک معنا با اقتصاد در ارتباطی مستقیم و غیرمستقیم در 

تعامل هستند.

مسابقات جام جهانی فوتبال 2012 به پایان رسید. این 
مسابقات با حجم گسترده ای از مسائل و بحث های مختلف از 
جمله هزینه هایی که کشور برزیل برای برپایی این گردهمایی 
صرف کرد، درحالی که تعداد زیادی از مردم این کشور به دلیل 
مشکلات اقتصادی، مخالف آن بودند، روبه رو بود که شاید این 
تصور را در ذهن ما ایجاد کند که این همه اصرار کشورها برای 
قبول میزبانی برای چیست؟ برای گرفتن پاسخ این پرسش 
با حسین راغفر، کارشناس اقتصادی به گفت وگو می نشینیم 

که در ادامه می خوانید.
میزبانی جام جهانی  � برای گرفتن  چرا کشورها 

تلاش می کنند؟
برگزاری مسابقاتی در این مقیاس به عنوان بزرگ ترین 
رویداد ورزشی جهانی که بیشترین میزان توجه مردم به خود 
را دارد، عرصه وسیعی است تا کشورهای دنیا بتوانند تبلیغات 
خود را انجام دهند، چراکه می توانند بیشترین حجم توجه 
را به محصولات و تجارت خود جلب کنند. این جاذبه عظیم 
به طور حتم درآمدهای بزرگی را برای کشور میزبان به ارمغان 

می آورد.
 برگزاری این مسابقات مستلزم چه اقداماتی  �

است؟
مستلزم  گستردگی،  این  با  مسابقاتی  انجام 
سرمایه گذاری های عظیم در زیرساخت های بنیادین از جمله 
ارتباطی  راه های  ایجاد  ورزشگاه ها،  و  استادیوم ها  احداث 
نزدیک مثل جاده ها و راه های ارتباطی دور مثل راه آهن و 

مسیرهای هوایی است.
سبب  � چگونه  عظیم،  گردهمایی  این  میزبانی 

ایجاد شغل در کشور می شود؟
در بسیاری از کشورهای میزبان، صرف این سرمایه گذاری ها 
از سال ها قبل آغاز می شود. بنابراین می تواند همراه خود 
به  مسابقات  برگزارکننده  کشور  برای  را  میلیون ها شغل 

ارمغان بیاورد.
راه های دیگر جذب درآمد برای کشور میزبان  �

چیست؟
از آنجایی که این گردهمایی بزرگ ترین گردهمایی ورزشی 
در دنیا به حساب می آید، به طور حتم طرفداران بسیاری 
تمایل به حضور در کشور میزبان برای تماشای مسابقات 
در ورزشگاه ها را دارند. به همین خاطر، خیل عظیمی از 
گردشگران نیز وارد کشور میزبان خواهند شد که علاوه بر 
حضور در استادیوم ها برای مسابقات، از مناطق مختلف و 

اماکن دیدنی و گردشگری کشور مقصد نیز  دیدار می کنند.
هدفی  � چه  با  مسابقات  برای  سرمایه گذاری 

صورت می پذیرد؟
توجه  فوتبال،  برگزارکننده مسابقات جام جهانی  کشور 
به  این  و  به خود جلب می کند  را  دنیا  از مردم  بسیاری 
معنای جلب توجه سرمایه گذاران دنیا برای انجام تبلیغات 
در سطح گسترده و قابل رقابت با دیگر سرمایه گذاران آن 
کشور است. با ایجاد فرصت های سرمایه گذاری، سرمایه های 
بسیار عظیمی وارد کشور می شود. بسیاری از این تبلیغات و 
سرمایه گذاری ها حتی پس از پایان مسابقات نیز ادامه دارد، 

چراکه سرمایه گذارها با ظرفیت های آن کشور آشنا شده اند.
کشور میزبان برای اینکه بتواند توجه این سرمایه گذاران 
را جلب کند، شاید مجبور شود میلیاردها دلار هزینه صرف 

ایجاد زمینه برای سرمایه گذاری صاحبان سرمایه کند.
در حوزه فرهنگ چه فضایی ایجاد می شود؟ �

علاوه بر جلب سرمایه ها، این گردهمایی فرصتی است تا 
کشور میزبان ظرفیت های فرهنگی خود را به دنیا معرفی کند. 
مراسم افتتاحیه و اختتامیه جام جهانی، نماد اصلی نمایش 
فرهنگ کشور میزبان به جهان است. این کشورها در مراسم 
افتتاحیه و اختتامیه سعی می کنند فرهنگ، دستاوردهای 
علمی، تاریخ اقتصادی و اجتماعی، توسعه صنعت در کشور 
و همچنین نوآوری های خود در حوزه های مختلف فرهنگ، 
اقتصاد، اجتماع، سیاست و... را در قالب این مراسم به نمایش 

همگان درآورند.
این مسابقات بار سیاسی نیز برای کشور میزبان  �

دارد؟
بله، نکته مهم دیگر، اهمیت سیاسی برگزاری چنین مسابقاتی 
است که سبب می شود کشورها هرگونه تلاشی را برای اخذ 
میزبانی انجام دهند. نمونه بارز آن کشور قطر است که برای 
مبالغ  برگزاری مسابقات جام جهانی 2022 در کشور خود، 
قابل توجهی رشوه به کشورهای صاحب قدرت داده است تا رای 
آنها را به نفع خود تغییر دهد. قطر کشوری با مساحت جغرافیایی 
کوچک و موقعیت استراتژیک ناچیز در یک نقطه در خاورمیانه 
است که مجبور شد رشوه و لابی های سیاسی بسیاری را برای 
خود مهیا کند تا بتواند مسابقات را برگزار کند، چراکه جنبه های 

سیاسی و اقتصادی مهمی برای کشور قطر فراهم می کند.
فدراسیون بین المللی فوتبال بیشترین درآمد  �

خود را از چه راهی تامین می کند؟
بیشترین حجم درآمدهای فدراسیون بین المللی فوتبال 
از طریق فروش مسابقات به کشورهای دنیا برای پخش از 
شبکه های تلویزیونی است. بخش دیگری از آن هم از طریق 

تبلیغات کسب می شود.
این  � اقتصاد  به  توانست  برزیل  کشور  میزبانی 

کشور کمک کند؟
از نظر من نتوانست چندان به اقتصاد این کشور کمک کند، 
چراکه کشور برزیل جدا از اینکه در چند سال اخیر اقتصاد 
شکوفایی را داشته، در کل ماهیتی فقیر دارد. این کشور با 
موانع ساختاری روبه روست، تا مادامی که آنها مرتفع نشود، 
نمی تواند از ظرفیت های خود استفاده و جلب سرمایه در 

داخل کشور کند.

حسین راغفر
کارشناس اقتصادی

چرا کشورها میزبان 
جام جهانی می شوند؟

دلارهایی که روانه برزیل شد
پیش از شروع جذاب ترین تورنمنت فوتبال در برزیل، تظاهرات گسترده ای در شهرهای این کشور به راه افتاد. بسیاری از مردم برزیل معتقد بودند؛ هزینه های گزافی که دولت برای برگزار کردن این 
بازی ها پرداخته است باید به رفع مشکلات اقتصادی مردم اختصاص داده می شد. اما رییس جمهوری برزیل بارها اعلام کرد که این تورنمنت می تواند نجات دهنده اقتصاد کشورشان باشد؛ چراکه ورود چند 
10میلیون گردشگر به برزیل به معنای وارد شدن ارز بیکران خواهد بود. حالا با تمام شدن این بازی ها، همه منتظر اعلام رقم ارزهای وارد شده به برزیل هستند. اما با حساب سرانگشتی تعداد گردشگران وارد 
شده گفته می شود، 3/7میلیون گردشگر داخلی و خارجی به 12 شهر میزبان مسابقات جذب شده اند که 600هزار نفر از این تعداد را گردشگران خارجی تشکیل می دهند. وزیر گردشگری برزیل پیش بینی 

کرد؛ این مسابقات نزدیک به 3میلیارد دلار برای این بخش ارزآوری داشته است.
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یادداشتکیوسک

»قصد داریم ایران را قطب نمایشگاهی منطقه کنیم« 
این جمله ای است که از سوی مهرداد جلالی پور، مدیر 
کل دفتر امور تجارت سازمان توسعه تجارت در نشست با 
نمایشگاهداران و فعالان اقتصادی آلمان مطرح شد. با روی 
شدن  کار آمدن دولت یازدهم و آغاز توافقات هسته ای و باز 
دوباره درهای ایران به روی بازرگانان و تجار خارجی، 
برنامه های دولت و مسئولان برای توسعه و ترویج تجارت 
دامنه وسیع تری پیدا کرده است. در همین راستا با آغاز سال 
جدید، دور مذاکرات تازه ای برای برگزاری نمایشگاه های 
دوجانبه با کشورهای اروپایی آغاز شد و نمایشگاهداران 
آلمانی از نخستین گروه هایی بودند که برای مراوده با 

مسئولان و همتایان ایرانی پای میز مذاکره نشستند. 
�برگزاری��400عنوان�نمایشگاهی�در�سایت�های�ایران��

براساس اخبار منتشر شده محل دائمی نمایشگاه های 
تهران یکی از بزرگ ترین مکان های نمایشگاهی منطقه 
ایران نیز از مکان  است. به علاوه سایر شهرهای بزرگ 
مناسبی برای برگزاری نمایشگاه های بین المللی برخوردار 
هستند. این مزیت به ایران فرصت مناسبی برای بهره گیری 
از مزیت های اقتصادی برگزاری نمایشگاه در کشورهای 

دفتر  مدیر کل  جلالی پور،  مهرداد  می دهد.  را  منطقه 
امور تجارت سازمان توسعه تجارت، با بیان اینکه ایران 
سایت نمایشگاهی است، می گوید، بزرگ ترین  دارای 30 
سایت های نمایشگاهی ایران در تهران، تبریز، شیراز، مشهد 
و اصفهان قرار داشته که با رعایت استانداردهای بین المللی 
برگزار  نمایشگاهی  400عنوان  بر  بالغ  سایت ها  این  در 
می شود. به گفته وی، تهران دارای 60 عنوان نمایشگاه است 
که 10 عنوان آن گواهی سازمان جهانی نمایشگاهی را دارند.

�حضور�فعال�در�نمایشگاه�های�خارجی��
از سوی دیگر حضور در نمایشگاه های خارجی یکی 
دیگر از ملزومات توسعه تجارت با جهان خارج است. 
براساس این گزارش و به گفته مدیر کل دفتر امور 
تجارت سازمان توسعه تجارت، ایران در 60 نمایشگاه 
خارجی حضور دارد که کشور آلمان یکی از بزرگ ترین 
غرفه های نمایشگاهی ایران است.  جلالی پور با اشاره به 
اینکه ایران در میان بازار 400میلیونی در منطقه قرار 
گرفته، تاکید دارد که ایران در کنار محور پتانسیل های 
نمایشگاهی  معتبر  برندهای  حضور  و  تولیدی 
این فرصت را برای منطقه ایجاد می کند که از این 

مسیر بهتر استفاده شود. مدیرکل دفتر امور تجارت 
سازمان توسعه  تجارت با اعلام اینکه پیرو مراجعات 
ایران  نمایشگاه،  برگزار کننده   بین المللی  نهاد های 
به دنبال برگزاری نمایشگاه های مشترک با کشورهای 
متقاضی است، می گوید: علاوه بر حضور در بازار آلمان و 
بازارهای فرامنطقه ای و تعاملات بین المللی برای سال 
93 و 94 با همکاری اتاق بازرگانی، صنایع و معادن 
ایران بنا داریم هیات هایی را به کشورها اعزام کنیم 
تا از نزدیک علاوه بر آشنایی با روند نمایشگاه داری به 
تحقیق و بازاریابی نیز اقدام کنند که در همین راستا 
تاکنون میزبان 30-20 هیات تجاری از فرانسه، آلمان، 

اسپانیا و بلژیک بودیم.
�اعزام�هیات�های�تجاری�به�دور�دنیا��

اعزام هیات های تجاری از دیگر مواردی است که در کنار 
برگزاری نمایشگاه ها به توسعه مراودات اقتصادی کشورها 
اعزام  برای  یازدهم  دولت  اساس   همین  بر  می انجامد. 
هیات های تجاری متعدد در سال های 93 و 94 برنامه ریزی 
کرده و تاکنون نیز میزبان 20 تا 30 هیات تجاری از فرانسه، 

آلمان، اسپانیا و بلژیک بوده است.

�هدفگذاری�دولت�برای�گسترش�تجارت�و�بازرگانی�

ایرانقطبنمایشگاهیمنطقهمیشود

مدیر عامل شرکت سهامی نمایشگاه ها، معاون UFI شد
 حسین اسفهبدی، رییس هیات مدیره و مدیر عامل شرکت 
سهامی نمایشگاه های بین المللی جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان معاون منطقه خاورمیانه و افریقا انجمن جهانی 

صنعت نمایشگاهی »UFI« انتخاب شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت سهامی 
نمایشگاه های بین المللی جمهوری اسلامی ایران، براساس 
نامه ای که به تایید حسابرس خارجیUFI، رسیده است، 
؛ دکتر حسین اسفهبدی برای مدت 3 سال، معاون دفتر 
منطقه ای خاورمیانه و آفریقا شده است. طبق اعلام مدیرکل 
UFI آغاز رسمی فعالیت وی در این سمت، از زمان کنگره 
UFI در بوگوتا – کلمبیا که در تاریخ 29 اکتبر تا اول نوامبر 
2014 )برابر با 7 تا 10 آبان 1393 ( برگزار می شود، می باشد.

نعمت�زاده�تبریک�گفت��
 مهندس نعمت زاده، وزیر صنعت، معدن و تجارت در پیامی 
انتخاب اسفهبدی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه های بین المللی جمهوری اسلامی ایران به سمت 

معاونت دفتر منطقه ای خاورمیانه و افریقا را تبریک گفت. در 
پیام وزیر صنعت، معدن و تجارت آمده »امید است در جهت 
ارتقای سطح خدمات و جوابگویی به صاحبان حرف از تجارب 

و اطلاعات این اتحادیه جهانی بهره مند شویم.«
 اتحادیه جهانی صنعت نمایشگاهی »UFI« درحال 
حاضر دارای 641 عضو در سراسر جهان می باشد و این 
نخستین بار است که بعد ازگذشت 38 سال از عضویت 
کشورمان در این اتحادیه چنین پستی به نماینده ایران اعطا 
می گردد. از مهم ترین وظایف دفاتر منطقه ای UFI می توان 

به موارد زیر اشاره نمود:
1 - بررسی مشکلات خاص صنعت نمایشگاهی در منطقه 

و تبادل نظر پیرامون چگونگی رفع آنها
2 - ترغیب کشورهای منطقه به همکاری با یکدیگر در امور 

مرتبط با نمایشگاه ها
3 - تلاش به منظور ارتقای سطح تخصص سازمان های 
چارچوب  در  رشته  این  در  شاغل  افراد  و  نمایشگاهی 

UFI برنامه های آموزشی
4 - کمک به اعضای جدید UFI و آموزش آنها به گونه ای 

که بتوانند مسئولیت های خود را به نحو احسن انجام دهند
UFI 5 - ارائه پیشنهادهای لازم به اعضای هیات مدیره

6 - توسعه فعالیت های نمایشگاهی در منطقه
7- ارائه رهنمود یا مشورتی به مدیرعامل UFI درخصوص 
کلیه فعالیت هایی که برای پیشرفت نمایشگاه ها در منطقه 

باید انجام گیرد.

ویژه تر از خبر

باید و نبایدهای برگزاری نمایشگاه 
 نمایشگاه، تنها یکی از روش های برقراری ارتباط با مشتریان 
بالقوه است. اصولا نمایشگاه بازرگانی نیز انواع مختلفی دارد و 
هریک از آنها برای دستیابی به هدف خاصی مناسب هستند. 
بنابراین هر شرکتی در چارچوب اهدافی که برای خود مشخص 
کرده  است به انتخاب آن نوع نمایشگاهی اقدام میکند که 

دستیابی به هدف شرکت را میسر می سازد. 
اینکه چگونه در یک نمایشگاه شرکت کنیم و چگونه از 
شرکت در یک نمایشگاه نهایت بهره را در فروش کالا یا خدمات 
خود ببریم، ازجمله سوالات اساسی است که برای موفقیت 
باید به این پرسش ها پاسخ داده شود. تعدادی از شرکت های 
تجاری وصنعتی، حضور در یک نمایشگاه را به منزله فعالیت 
بازاریابی یا حتی در مواردی تنها ابزار دستیابی به یک بازار تلقی 
می کنند. بدون شک موفقیت یک نمایشگاه به عوامل بسیار 
زیادی بستگی دارد، در نظر برخی طراحی غرفه ها و فضای 
نمایشگاهی از عوامل مهم موفقیت یا شکست یک نمایشگاه 

در دستیابی به اهداف برپایی آن است.   
پیدایش�نمایشگاه��

 »FERIA« از کلمه لاتین »FAIR« اصولا واژه نمایشگاه
یا »FERIAE« مشتق شده است، که به معنی جشن یا 
فستیوال است. گروهی بر این عقیده اند که نمایشگاه صرفا 
محل عرضه کالاهاست، حال آنکه برخی دیگر اعتقاد دارند که 
نمایشگاه محل برگزاری جشن یا فستیوال بوده که در خلال آن 
امکان عرضه کالاها یا خدمات فراهم می شود. همان طور که 
شواهد گویای این مطلب است، در دوران گذشته در طول هفته 
یا در ایام خاصی از هرماه یا سال در مکان معینی افراد به منظور 
برپایی جشن دور هم جمع می شدند تا ضمن برپایی جشن و 
پایکوبی به برگزاری نمایشگاه و تجارت نیز پرداخته و کالاهای 

همراه خود را به فروش رسانیده یا معاوضه کنند. 
امروزه نمایشگاه از شکل ابتدایی خود خارج شده و صرفا 
محلی برای خریدوفروش کالا نیست، بلکه برخی از افراد در 
خلال برپایی نمایشگاه به دنبال اهداف خاصی ازجمله یافتن 
شغل مناسب، کسب اطلاعات تخصصی مشاغل، آشنایی 
با صنعتگران و ایجاد ارتباط با دیگر تولیدکنندگان هستند. 
بسیاری معتقدند که نمایشگاه محل تلاقی بازدیدکنندگان 
و عرضه کنندگان کالا و خدمات و نقطه برخورد عرضه و 
تقاضاست. افراد در یک نمایشگاه قادر خواهند بود نوآوری ها، 
خلاقیت ها، ابتکارات و ماشین آلات خود را عرضه و قیمت های 
کالاهای اساسی خود را بیان داشته و در یک بازار رقابتی سالم 
به فروش برسانند، ولی چیزی که در شرکت در یک نمایشگاه 

حائز اهمیت فراواناست،  نقش ارتباطی آن است. 
در واقع نمایشگاه مناسب ترین شرایط را برای انجام دادوستد 
یا برقراری ارتباط در آینده مهیا کرده  و هزینه جست وجو برای 
یافتن یک کالا یا دسترسی به اطلاعات را کاهش می دهد و 
رقابت مهم ترین عاملی است که شرکت کنندگان را به ارائه بهتر 

و مطلوب تر کالاها و خدمات وادار می سازد. 
�عوامل�موثر�در�موفقیت�یا�شکست���

بدون شک هر شرکتی که قصد حضور در یک نمایشگاه 
را دارد در وهله اول حضوری موفق در نمایشگاه و موفقیت 
نمایشگاه را در ذهن خود متصور می سازد، اما ممکن است 
به دلایلی این انتظار برآورده نشود، علل شکست یا عدم موفقیت 
یک نمایشگاه به طور اجمال می تواند ناشی از عوامل زیر باشد: 

1( اهداف برپایی نمایشگاه مشخص نباشد
2( شرکت در نمایشگاه بدون برنامه بازاریابی انجام شود 

3( استقبال بازدیدکنندگان از نمایشگاه به حد کافی نباشد 
4( کالاهای عرضه شده متناسب با بازار نباشد 

5( اطلاعات کافی از بازار در دسترس نباشد 
6( جانمایی غرفه ها مناسب نبوده و از طراحی مناسبی 

برخوردار نباشد 
7( اعتبار برگزاری نمایشگاه کافی نبوده و تبلیغات نیز به طور 

کافی انجام نپذیرفته باشد 
8( برنامه ریزی برای حضور و برگزاری پرشتاب باشد 

9( نتایج نمایشگاه های قبلی مورد توجه و پیگیری قرار نگیرد. 
���برنامه�ریزی�نمایشگاهی��

برنامه ریزی برای شرکت در یک نمایشگاه یا برای تشکیل 
آن از نهایت اهمیت برخوردار بوده و نقش کلیدی در موفقیت 
آن دارد. چنانچه هر فردی، اعم از شرکت کننده یا مسئولان 
برگزاری وظایف خود را به طور کامل و صحیح انجام ندهد، یک 

نمایشگاه نمی تواند موفق باشد. 
برنامه ریزی برای تشکیل یا شرکت در یک نمایشگاه نیازمند 
طی مراحلی است؛ ازجمله آنکه تعیین فعالیت هایی که دقیقا 
باید انجام گیرد، به صورت کتبی برای هر بخش نوشته شود و 
افرادی که عهده دار مسئولیت های گوناگون می باشند براساس 

توانایی ها و قابلیت هایشان تعیین شوند. 
برآورد زمان لازم برای انجام هر فعالیت به صورتی که آخرین 
فعالیت، نخستین حرکت پس از افتتاح نمایشگاه باشد و 
همچنین ایجاد هماهنگی در هر مرحله بین عوامل مختلف 

پروژه از دیگر برنامه ریزی هایی است که باید مدنظر باشد. 
�مزایا�و�امتیازات�یک�نمایشگاه��

یک نمایشگاه ممکن است دارای مزایایی چون تمرکز 
)رودررویی خریداران و فروشندگان در یک مکان و زمان با 
هدف توسعه صادرات(، عرضه کالا)نمایشگاه غالبا موثرترین 
واکنش  ارزشیابی  می گردد(،  محسوب  کالا  عرضه  روش 
خریدار )فروشنده قادر خواهد بود در کوتاه ترین زمان ممکن، 
عکس العمل خریدار را نسبت به کالای عرضه شده احساس 
بزرگ ترین  )از  ناشناخته  خریداران  به  دسترسی  نماید(، 
مزیت نمایشگاه های تجاری ملاقات حضوری صادرکنندگان 
رقیب)در  کالای  بررسی  کالاهاست(،  عرضه کنندگان  و 
نمایشگاه ها می توان شرکت کنندگانی را مشاهده نمود که 
کالاهای آنان رقیب یکدیگرند(، حمایت گروهی )شرکت 
در نمایشگاه در قالب اتحادیه مدیریت نمایشگاه یا اداره امور 
مالی)کمک های  کمک های  از  برخورداری  شرکت ها(، 
مالی که اغلب توسط برخی از کشورها ازجمله اتحادیه اروپا، 
سازمان های بین المللی و... در اختیار کشورهای در حال توسعه 

قرار می گیرد( باشد. 

بررسی�جایگاه�صنعت�نمایشگاه�در�کشورهای�جهان

�دروازه�ای�برای�گسترش�تجارت�
از  یکی  منزله  به  نمایشگاهی  صنعت 
به  است.  جهانی  اقتصاد  حیاتی  ستون های 
تعبیر دیگر »صنعت نمایشگاه«، ابزاری موثر 
است  تجاری   تبادل  و  توسعه  ترویج،  برای 
کشور ها  پیش روی  روشن  چشم اندازی  که 
می گذارد. این صنعت برای بسیاری از کشورهای 
جهان به منزله صنعتی بزرگ و بین المللی و 
نقطه رشد اقتصادی جدید به شمار می رود. به 
جز صنعت نمایشگاهی هیچ صنعت بین المللی 
دیگری وجود ندارد که در تمام اعصار نقشی 
محوری در توسعه تجارت ایفا کرده باشد. به 
گفته کارشناسان و دست اندرکاران این صنعت، 
هر یک یورو که برای ورود به نمایشگاه یا برای 
هزینه ثبت نام غرفه دار به برگزارکننده پرداخت 
می شود، به صرف هزینه 7 تا 10 یورو در سایر 
بخش های اقتصادی منطقه می انجامد. هر قدر 
توسعه یافته تر  منطقه  اقتصادی  زیرساخت 
منطقه  در  بیشتری  شده  هزینه  پول  باشد، 
نمایشگاهی باقی می ماند. براساس آمار اعلام 
در  نمایشگاه   15000 حدود  ساله  هر  شده 
سراسر جهان برگزار می شود که این امر همراه 
با رشد جهانی معنادار به خصوص در بازارهای 
آمارهای  براساس  می افتد.  اتفاق  نوظهور 
ساله  هر  نمایشگاهی  مراکز  فضای  جهانی، 
درحال توسعه است که همین امر قدرت این 

صنعت را اثبات می کند.
�بررسی�صنعت�نمایشگاهی�در�اروپا��

نا خالص  تولید  از  اروپا 30درصد  اتحادیه 
جهان را در سال 2008 به خود اختصاص داد. 
به واسطه سال ها تجربه، به خصوص در اروپای 
غربی، بیش از 50درصد از فضای نمایشگاهی 
است.  شده  واقع  کشورها  این  در  جهان 
کشورهای مطرح در اروپا عبارتند از آلمان، 
ایتالیا و فرانسه که دارای مراکز نمایشگاهی 
مهم در هانور، فیرا. میلانو و فرانکفورت هستند. 
صنعت و فناوری - پوشاک، منسوجات و مد - 
تفریحات و ورزشی - مواد غذایی و کترینگ 
- ارتباطات و لوازم اداری ازجمله نمایشگاه های 
بزرگ برگزار شده در نمایشگاه های بین المللی 

یادشده در سال های اخیر هستند.
�نمایشگاه�ها�در�امریکای�شمالی��

صنعت نمایشگاهی در امریکای شمالی دارای 
ویژگی هایی است که از آن جمله می توان به 
وجود بیش از 360مرکز در منطقه که تقریبا 

مالکیت  دارای  نمایشگاه  مراکز  از  70درصد 
دولتی هستند، اشاره کرد. بزرگ ترین مرکز 
به  و در فضایی  نیز در شیکاگو  نمایشگاهی 

وسعت 248000 مترمربع واقع شده است.

�صنعت�نمایشگاهی�روسیه���
 640.000 روسیه  نمایشگاهی  صنعت 
بیشترین  دارد.  نمایشگاهی  فضای  مترمربع 
تمرکز این فضا در مسکو واقع شده است که 
65درصد از کل نمایشگاه های روسیه در آن 

مکان برگزار می شود و شاهد برگزاری بیش 
بین المللی  نمایشگاه های  از  80درصد  از 
است. »سن پترزبورگ« شهر نمایشگاهی مهم 
دیگر روسیه است. ساخت مراکز نمایشگاهی 
مدرن در دستورکار شهرهای سن پترزبورگ، 
نووسیبریک، کارنسودار و یکاترینبورگ قرار 
دارد. بخش های نمایشگاهی اصلی در روسیه 
تولید  حمل ونقل،  ساختمان،  از  عبارتند 

صنعتی، معدن، مواد غذایی و نوشیدنی.
�صنعت�نمایشگاهی�در�خاورمیانه��

صنعت نمایشگاهی در خاورمیانه- منظور 
کشورهای آسیای غربی است- که متشکل از 
6 کشور عربی از انجمن همکاری کشورهای 
عمان،  کویت،  بحرین،  شامل  خلیج فارس 
قطر، عربستان سعودی و امارات متحده عربی 
و 6 کشور عرب آسیایی شامل عراق، اردن، 
لبنان، فلسطین، سوریه و یمن است. در کل 
34 مرکز نمایشگاهی در 12 کشور خاورمیانه 
وجود دارند که 6 مرکز نمایشگاهی مطرح در 
ایران و عربستان صعودی واقع هستند. محل 
بین المللی  نمایشگاه های  دائمی  برگزاری 
تهران با 120000مترمربع در صدر بزرگ ترین 
مراکز نمایشگاهی خاورمیانه قرار دارد. مرکز 
 63000 با  دمشق  بین المللی  نمایشگاهی 
مترمربع و مرکز تجارت جهانی دوبی با 60000 
مراکز  بزرگ ترین  بعدی  رده  در  مترمربع 

نمایشگاهی خاورمیانه قرار گرفته اند.

و��� ایران� خاورمیانه:� بازار� رهبران� �
امارات�متحده�عربی

بنا به گزارش UFI ایران به همراه امارات 
متحده عربی در مقام رهبران بازار نمایشگاهی 
خاورمیانه قرار دارند. به طوری که تا پایان سال 
را  نمایشگاه ها  تعداد  بیشترین  ایران   2007
برگزار کرده و از بزرگ ترین فضاهای مسقف 

بهره مند است.
�چشم�انداز�آینده��

برای  دروازه ای  نمایشگاه ها  که  آنجا  از 
تمام  می روند،  به شمار  تجارت  گسترش 
کشورهای جهان چشم اندازهای روشنی را برای 
آینده صنعت نمایشگاهی کشورهای خود در 
نظر گرفته اند. براساس برنامه ریزی های صورت 
گرفته، کاهش رشد در امریکای شمالی و اروپا، 
رشد 5 تا 10درصدی در روسیه و آسیا به همراه 
و  نمایشگاه  مالکیت  در  ساختاری  تغییرات 
چشم اندازهایی  ازجمله  نمایشگاهی  مرکز 
است که برای نمایشگاه ها در نظر گرفته شده 
است.از سوی دیگر کشورها به افزایش نقش 
سرمایه گذاری خصوصی در این بخش تاکید 
فراوان دارند که در نهایت با تمام برنامه ها گام 
به سوی توسعه تلقی می شود. این در حالی 
است که به گفته کارشناسان، نمایشگاه های 
بزرگ، گران و افقی در معرض خطر قرار دارند و 
نمایشگاه های عمودی که محتوایی قوی دارند 

مانند برنامه های آموزشی، رشد خواهند کرد.

 صنعت نمایشگاهی در دو دهه اخیر دستخوش تحولات 
زیادی شده و به یکی از مهم ترین ابزارهای توسعه فناوری و 
مبادلات تجاری تبدیل شده است. توسعه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات در گسترش هرچه بیشتر فعالیت های نمایشگاهی 
در سراسر جهان و متحول شدن آن نقش )ICT( اصلی را ایفا 

کرده است. 
توسعه صنعت  باورند که  این  بر  اقتصادی  کارشناسان 
نمایشگاهی در دنیا بدون هماهنگی و حمایت بخش های 
صنعت، بازرگانی، توریسم، مدرن شدن شبکه حمل ونقل 
بین المللی، تجهیز گمرک خانه ها به پیشرفته ترین ابزارهای 
ترخیص و بازبینی کالاها، آزادسازی تجاری و حذف موانع 
 )Public Security( .غیرتعرفه ای امکانپذیر نبوده است
تکامل سیستم های امنیت عمومی علاوه بر آن، پیشرفت های 
صنعت بانکداری، بیمه و تبلیغات اینترنتی در گسترش 

فعالیت های نمایشگاهی تاثیر بسزایی داشته است. 
کشورهایی که بالاترین سهم را در تجارت، به ویژه در صادرات 
جهانی دارند )آلمان، چین، ایالات متحده، ژاپن، فرانسه و...( در 
صنعت نمایشگاهی جایگاه والاتری در عرصه بین المللی به خود 

اختصاص داده اند. 
ادوات  پیشرفته ترین  به  گمرک خانه ها  تجهیز    
بررسی کالاها یا بازبینی کالاها: همواره یکی از مهم ترین 
مشکلات نمایشگاه ها، مشکلات گمرکی بوده است، چراکه 
کشورها همواره به گمرک به عنوان ابزاری برای وصول درآمد 
نگاه می کردند و هیچ گاه فکر نمی کردند که اگر در مواردی از 
این درآمد صرف نظر شود، نقشی که نمایشگاه ها می توانند در 
اقتصاد کشور داشته باشد به مراتب بیشتراز درآمدی است که 

عاید گمرک می شود. 
با نگاهی به وضع سنگاپور و هنگ کنگ ملاحظه می کنیم 
که تقریبا هیچ نوع حقوق گمرکی به کالاهای وارداتی این دو 
منطقه تعلق نمی گیرد فقط معدودی از کالاها و آن هم به دلایل 
خاص مشمول تعرفه گمرکی هستند. که از آن جمله می توان 
به دخانیات و اتومبیل اشاره کرد.   درست است که از تعرفه 
گمرکی صرفنظر می کنند ولی از آن درآمد ایجاد شده سود 
می برند. پس تجهیز گمرکات به پیشرفته ترین ادوات بررسی 
کالاها یا حذف تعرفه ها عامل مهمی در پیشرفت صنعت 
نمایشگاهی است. اصولا سرعت ترخیص کالاهای مورد نمایش 
از گمرک خانه های یک کشور و فقدان دیوان سالاری در این 
زمینه به افزایش تعداد نمایشگاه هایی که در آن کشور برگزار 
می شود، کمک خواهد کرد.   آزادسازی تجارت بین الملل: 
بعد از جنگ جهانی دوم تجارت بین الملل به شدت دچار رکود 
شد. برای خارج کردن تجارت از حالت رکود صندوق بین المللی 
پول- بانک جهانی و سازمان بین المللی تجارت تصمیم به 
برگزاری کنفرانسی با عنوان»Breton woods« گرفتند. 
البته به دلیل مخالفت امریکا این کنفرانس در آن سال ها 
تشکیل نشد اما به جای آن در سال1947 در کنفرانسی که 
در هاوانا تشکیل شد کشورها موافقت نامه ای به نام موافقت نامه 
عمومی تعرفه و تجارت امضا کردند که متعاقب آن چند دور 
مذاکرات کاهش تعرفه ای صورت گرفت، به طوری که میانگین 
تعرفه ها که در سال های بعد از جنگ به 45درصد می رسید 
الان در سطح بین المللی کمتر از 5درصد است. بر همین اساس 
از آن سال به بعد حذف تعرفه ها نقش بسیار زیادی در توسعه 

نمایشگاه ها داشته است. 
�هر�که�بامش�بیش...���

به طور کلی کشورهایی که در تجارت جهانی بالاترین سهم را 
دارند از صنعت نمایشگاهی پیشرفته ای هم برخوردار هستند 
به همین دلیل درحال حاضر می بینید که کشور آلمان دارای 
پیشرفته ترین صنعت نمایشگاهی است. البته از لحاظ گسترش 
فضای نمایشگاه ها کشور امریکا نیز مقام مهمی را دارد. در بعضی 
از کشورهای کوچک قاره آسیا مثل سنگاپور یا هنگ کنگ، 
نمایشگاه ها فوق العاده در پیشرفت اقتصاد تاثیرگذار بوده اند. 
البته صنعت نمایشگاهی چین هم تقریبا در سال های اخیر از 
رشد قابل ملاحظه ای برخوردار شده است. به گونه ای که حتی 
 Expo به اتحادیه جهانی نمایشگاه ها که از سال 1920را در
تشکیل شده است و امور مربوط به اکسپوها را اداره می کند 
قبولانده است که 2010 شانگهای برگزار کند که در حال حاضر 
اطلاعاتش روی سایت آن وجود دارد. صادرات کشور آلمان در 
سال 2007 به بیش از 1300میلیارد دلار رسیده است. پرواضح 
است که در چنین کشوری به منظور معرفی دستاوردهای 
تکنولوژیکی یا امضای قراردادهای تجاری، صنعت نمایشگاهی 
فوق العاده اهمیت پیدا می کند. سازمان نمایشگاه های آلمان 
هر سال گزارشی ارائه می دهد که وضعیت صنعت نمایشگاهی 
را در این کشور مشخص می کند. جالب است بدانید که این 
صنعت به یکی از پردرآمدترین صنایع در آلمان تبدیل شده 
است. صنعت نمایشگاهی آلمان برای 300000 نفر شغل 
ایجاد کرده که رقم بسیار بالایی است. در دنیای امروز مسئله 
اشتغال یکی از مهم ترین مسائل کشورهاست، چون بیکاری به 
یک پدیده تبدیل شده است. اینجاست )Structual( نیست 
بلکه به یک پدیده ساختاری )Periodical( ادواری که هر 
اقدامی که سبب کاهش بیکاری شود به رشد اقتصاد جهانی 

کمک می کند. 
�اهمیت�نمایشگاه�ها�در�بازارهای�جهانی��

براساس بررسی های انجام شده، برپایی نمایشگاه ها هر 
سال حداقل 300میلیارد دلار درآمد، به طور مستقیم عاید 
اقتصاد جهانی می کند. اگرچه آمار دقیقی در مورد درآمد 
حاصل از برپایی اکسپوها در سطح بین المللی در دست نیست 
اما کارشناسان اقتصادی سهم اکسپوها را در تولید ناخالص 
داخلی دنیا حداقل 1درصد برآورد کرده اند. این آمار اهمیت 
 برگزاری نمایشگاه ها را در اقتصاد کشورها و اقتصاد جهان

 نمایان می سازد. 

محمد علمی
کارشناس مسائل اقتصاد بین الملل 

تحولات صنعت 
 نمایشگاهی در 
جهان معاصر

محل برگزاری دائمی 
نمایشگاه های 

بین المللی تهران در 
صدر بزرگ ترین مراکز 
نمایشگاهی خاورمیانه 

قرار دارد. مرکز 
نمایشگاهی بین المللی 
دمشق و مرکز تجارت 
جهانی دوبی در رده 

بعدی بزرگ ترین مراکز 
نمایشگاهی خاورمیانه 

قرار گرفته اند.
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گروه معدن: صنعت آلومینیوم ایران به 
تعبیر فعالانش، صنعتی مغفول مانده است 
که علاوه بر بی توجهی دولت نسبت به آن در 
حال حاضر بخش بزرگی از بازار بین المللی 
کشورهای  فعالیت های  به دلیل  را  خود 

حاشیه خلیج فارس از دست داده است.
اما چطور کشورهای حاشیه خلیج فارس 
خود  آن  از  را  آلومینیوم  بازار  توانستند 
کنند و در این میان از ایران که جزو اولین 
خاورمیانه  در  آلومینیوم  تولیدکنندگان 
است، سبقت بگیرند. شاید مهم ترین نکته 
کشورها  این  آلومینیوم  صنعت  رشد  در 
توجه ویژه دولت ها بوده است. از سویی دیگر 
نباید حضور سرمایه گذاران خارجی در این 
صنعت را دست کم گرفت نکته ای که شاید 
در کشور ما در سال های اخیر دستخوش 

وضع تحریم ها شد.
توسعه مناطق ویژه در برخی کشورهای 
حاشیه خلیج فارس به رونق بازار آلومینیوم 
آنها کمک بزرگی کرد. به عنوان مثال صحار 
آلومینیوم در منطقه ویژه صحار در کشور 
آلومینیوم  تن  375هزار  سالانه  عمان 
مرغوب تولید می کند. در حال حاضر در 
کشور امارات در پروژه دوبال 1میلیون تن 
آلومینیوم  تن  1میلیون  امال  پروژه  در  و 
تولید می شود. همچنین اخیرا این کشور 
با ظرفیت 2/5میلیون  آلومینا  تولید  خط 
تنی را بین ابوظبی و دوبی در دست احداث 
به 1میلیون  نزدیک  دیگر  از سویی  دارد. 
تن آلومینیوم در قطر تولید و برنامه تولید 
نیز  عربستان  در  آلومینیوم  تن  2میلیون 
قرار دارد. در کشورهای حاشیه خلیج فارس 
تولید  امکان  تن  7/5میلیون  به  نزدیک 
به  یا  هم اکنون  که  دارد  وجود  آلومینیوم 

بهره برداری رسیده یا مراحل احداث خود را 
پشت سر می گذارد که می تواند بازار منطقه 
را به قبضه درآورد در نتیجه مسئولان ایران 
نیز باید با توجه بیشتر به این صنعت برای 
حضور ایران در بازارهای جهانی و کشورهای 

همسایه برنامه ریزی داشته باشند.
حاشیه��� در� آلومینیوم� بازار� نبض�

خلیج�فارس�می�زند
درباره  جنوب  آلومینیوم  مدیرعامل 
خلیج فارس  حاشیه  کشورهای  پیشرفت 
از  کرد:  اظهار  آلومینیوم  صنعت  در 
کشورهای  پیشرفت  دلایل  اصلی ترین 
آلومینیوم  تولید  در  خلیج فارس  حاشیه 
معاملات  در  کشورها  این  موفق  حضور 
بین المللی و تقسیم منافع و ماموریت های 
اقتصادی در منطقه است. این کشورها با 
با کشورهای  ایجاد شده  ارتباط  به  توجه 
بزرگ ازجمله امریکا به پیشرفت های خوبی 

در صنعت های مختلف ازجمله آلومینیوم 
دست یافته اند.

توجه  با  افزود:  مستقیمی  محمدمهدی 
به ارتباط های ایجاد شده تامین مواد اولیه 
برای این کشورها بدون مشکل و با قیمت 
کمتری صورت می گیرد و در نهایت محصول 
اقتصادی  سود  و  مناسب  قیمت  با  نهایی 

خوب وارد بازارهای فروش می شود.
به گفته وی، عمده محصولات نهایی تولید 
شده در این کشورها شمش آلومینیوم است 
که پس از یک بار فرآوری مجدد به صنایع 

پایین دستی تبدیل می شود.
برای  دیگر  علت  داد:  ادامه  مستقیمی 
توسعه صنعت آلومینیوم در این کشورها 
بحث انرژی است. اصلی ترین منبع انرژی 
برای صنایع آلومینیوم گاز است که تبدیل 
به برق می شود. انرژی استفاده شده در این 
صنعت نزدیک به 35درصد قیمت تمام شده 

را از آن خود می کند که در این میان برخی 
براساس  خلیج فارس  حاشیه  کشورهای 
قراردادهای گازی انرژی مورد نیاز خود را 
از پارس جنوبی تامین می کنند. برخی دیگر 
نیز از گاز خام صادر شده از قطر استفاده 
جنوب  آلومینیوم  مدیرعامل  می کنند. 
بابیان این موضوع که نگاه کشورهای حاشیه 
ایجاد  آلومینیوم  صنعت  به  خلیج فارس 
چرخه تولید است، تصریح کرد: آنها سعی 
می کنند این چرخه از تولید آلومینا تا تولید 
شمش و صنایع پایین دستی در کشورشان 
انجام  برنامه ریزی های  ایجاد شود و طبق 
گرفته در آینده می توانند سهم بسزایی در 
تولید آلومینیوم داشته و نقش مهمی در 

اقتصاد کشورشان ایفا کنند.
دیگر  دلیل  افزود:  ادامه  در  مستقیمی 
خلیج فارس  حاشیه  کشورهای  پیشرفت 
در صنعت آلومینیوم حضور سرمایه گذاران 
آلومینیومی  بزرگ  و شرکت های  خارجی 
در  شرکت ها  این  فعالیت  است.  جهان 
کشورهای حاشیه خلیج فارس با توجه به 
تامین مواد اولیه ارزان قیمت و انرژی قابل 
دسترس از لحاظ اقتصادی به صرفه بوده و 
ایجاد  سرمایه گذاران  سایر  برای  می تواند 

تمایل کند.
به گفته وی؛ صنعت آلومینیوم ایران نیز 
باید با ایجاد پروژه های اقتصادی و افزایش 
ظرفیت تولید خود بار دیگر به جایگاه اصلی 
خود در تولید آلومینیوم بازگردد، زیرا در 
سال های آینده و با توجه به کاهش ذخایر 
نفتی آلومینیوم از لحاظ استراتژیک جایگاه 
ویژه ای را از آن خود می کند. پس بهتر است 
امروز با برنامه ریزی و رفع موانع، آینده خوبی 

برای صنعت آلومینیوم ترسیم کنیم.

بررسی�پیشرفت�صنعت�آلومینیوم�در�کشورهای�حاشیه�خلیج�فارس؛

آلومینیوم عربی با انرژی ایرانی
صنعت فولاد جهان در یک نگاه

درخصوص صنعت فولاد باید قبل از هر کشوری به سراغ 
چین رفت؛ کشوری که تقریبا یک دوم یا 49درصد تولید فولاد 
خام جهانی را در سال گذشته در اختیار داشته و کارخانه های 
فولادسازی آن سهم مشابهی از جدول فولادسازان رده بالای 
متال بولتن را به خود اختصاص داده اند. سهم چین از تولید 
فولاد جهانی در حالی به یک دوم می رسد که این سهم در سال 
2013 معادل 47 درصد بوده که با رشد 3 درصدی در 4 ماهه 
نخست امسال به 50 درصد رسیده و به نظر می رسد که چین 
تصمیم دارد سهم خود را از این بازار به بیش از نصف افزایش 
دهد. اما تقاضای داخلی فولاد چین در سال 2013 با تولید 
آن همگام نشد و موجب شد که حجم بیشتری فولاد از این 
کشور صادر شود، به طوری که از سال 2011 به بزرگ ترین 
صادرکننده فولاد در جهان تبدیل شد. صادرات با 13 درصد 
افزایش به 57/8 میلیون تن رسید. واردات آن نیز افزایش داشت 
و با رشد 4 درصدی به 14/4میلیون تن رسید اما این کشور هنوز 
یک صادرکننده عمده فولاد به شمار می آید. وزارت صنعت و 
فناوری اطلاعات چین اعلام کرده است که 28/7میلیون 
ظرفیت فولادسازی و 19 میلیون تن ظرفیت چدن ریزی 
امسال تعطیل خواهد شد؛ البته این ظرفیت ها بدون شک بخش 
کوچکی از کل ظرفیت کشور است که به طور تخمینی به بیش 

از 1میلیارد تن می رسد.

بهبود تولید در اروپا
اگر اتحادیه اروپا را یک منطقه درنظر بگیریم، دومین 
تولیدکننده بزرگ فولاد در جهان پس از چین به شمار می آید. 
تولید این منطقه پس از سقوط 5/1 درصدی در سال 2012 
و با کاهش 2 درصدی در سال 2013 به 165/6میلیون تن 
رسید اما در 4 ماهه نخست امسال با 6/2 درصد افزایش 
نسبت به مدت مشابه آن در سال قبل به 58/5میلیون 
آلمان  یعنی  این منطقه  فولادساز  بزرگترین  تن رسید. 
تولیدش را با 4/3 درصد افزایش به 15 میلیون تن رساند. 
کل تولید اتحادیه اروپا در سال گذشته هنوز 22 درصد زیر 
اوج 210 میلیون تنی آن در قبل از شروع بحران در سال 
واقعی فولاد  بود. پیش بینی می شود که مصرف   2007
امسال 2/1 درصد و در سال 2015 حدود 2/4درصد افزایش 
داشته باشد. همچنین ژاپن دومین فولادساز بزرگ است که 
تولید فولادخام خود را با 3/1درصد افزایش به 110/6میلیون 
تن رساند و این توسعه ظرفیت ادامه داشته و در ماه های 
ژانویه و آوریل امسال نسبت به مدت مشابه آن در سال قبل 
2 درصد افزایش پیدا کرده است. صنعت فولاد ژاپن اتکای 
زیادی به صادرات دارد که در سال 2013 با 3 درصد رشد 
به 42/1 میلیون تن رسید که آن را به دومین صادرکننده 
پس از چین تبدیل کرده است. صادرات آن بیشتر به شرق 
آسیا و حدود 22 درصد به بقیه کشورهای جهان بوده است. 
واردات این کشور در سال گذشته که عمدتا از کره جنوبی 
است، به 5/37میلیون تن رسید. فولادسازی در امریکا پس از 
رهایی از بحران سال 2009 به وضعیت پایداری رسیده است 
اگر چه در سال گذشته تولید فولاد آن با 2 درصد کاهش به 
87 میلیون تن رسید. در 4 ماه نخست سال 2014 تولید 
فولاد نسبت به مدت مشابه سال قبل تغییری نداشت و به 
28/7 میلیون تن رسید. امریکا در سال 2013 بزرگ ترین 
وارد کننده فولاد با 28/6میلیون تن واردات بود که 4 درصد 
نسبت به سال قبل آن کاهش نشان می دهد و اندکی بیشتر از 
26/8 میلیون تن اتحادیه اروپاست. منطقه دیگری که شدیدا 
به صادرات فولاد وابستگی دارد، CIS است. تولید روسیه در 
سال 2013 با 1 درصد کاهش به 69/5میلیون تن رسید و این 
کشور ششمین صادرکننده بزرگ است گرچه صادرات آن با 

11 درصد کاهش به 23/5میلیون تن رسید.

افزایش تقاضای سرانه فولاد 
یکی ازجالب ترین آمارها که نشان دهنده رشد اقتصاد 
جهانی است، مصرف سرانه فولاد است که میانگین جهانی 
آن از 135 کیلوگرم در سال 2000 به 224 کیلوگرم در سال 
گذشته افزایش پیدا کرده است. درکشورهای صنعتی مانند 
اروپا، امریکا و ژاپن این مصرف سرانه فولاد در این قرن کاهش 
یافته است. به عنوان نمونه در اتحادیه اروپا مصرف سرانه فولاد از 
346 کیلوگرم در سال 2000 به 268 کیلوگرم در سال 2013 
کاهش یافته است. این در حالی است که در کشورهای رو به 
توسعه با سرمایه گذاری های سنگین به خصوص در بخش 
ساختمانی و زیربنایی تقاضا برای فولاد از کشورهای صنعتی 
پیشی گرفته به گونه ای که از سال 2000 مصرف سرانه فولاد 
در چین از 98 کیلوگرم به 515 کیلوگرم افزایش یافته و مصرف 
سرانه فولاد در عربستان سعودی به 445 کیلوگرم و ترکیه به 

406کیلوگرم رسیده است.

تحریم های سیاسی و اقتصادی علیه ایران به اوایل پیروزی 
انقلاب و همزمان با تسخیر سفارت امریکا برمی گردد. در 
آن زمان امریکا و هم پیمانانش برای جلوگیری از پیشرفت 
کشور که درگیر جنگ نیز شده بود محدودیت هایی را در 
زمینه های مختلف سیاسی و اقتصادی اعمال کردند که این 
محدودیت ها در چند سال گذشته به اوج خود رسیده است.

در واقع کشورهای غربی با اعمال محدودیت در صنایع 
مختلفی همچون نفت و گاز، حمل ونقل و سیستم بانکی 
زیان قابل توجهی را در نتیجه عدم امکان تامین مواد اولیه 
و همچنین تعاملات بانکی به آنها تحمیل کرده است. البته 
باید توجه داشت که در این میان صنایع معدنی از تحریم ها 
در امان نمانده و در این بخش نیز مشکلات زیادی را در زمینه 
تامین ماشین آلات و تجهیزات نوین معدنی و همچنین 
عدم امکان به کارگیری از سرمایه گذاران خارجی شاهد 
هستیم. به گونه ای که در شرایط کنونی عدم امکان حضور 
شرکت های صاحب نام تولیدکننده ماشین آلات معدنی 
ضمن ایجاد بازار کاذب معاملات دست دوم زمینه حضور 
محصولات بی کیفیت و غیراستاندارد دوستان چشم بادامی 
را نیز فراهم آورده که صدمات جبران ناپذیری را به واسطه 
کاهش تولید درپی داشته است. بنابراین به نظر می رسد 
لازم است با وجود گشایش هایی که هم اکنون در روابط 
خارجی ایجاد شده در ابتدا دولت در رفع محدودیت ها و 
تنگناهای موجود در قوانین و مقررات گام برداشته و با توجه 
به پتانسیل این بخش در جذب سرمایه گذار زمینه حضور 

فعال تر شرکت های خارجی را فراهم آورد.
به  توجه  با  از سوی دیگر لازم است دولت  همچنین 
حوزه  در   یافته  اختصاص  بودجه  توسعه  پنجم  برنامه 
اکتشاف و استخراج معادن را به طور کامل هزینه کند تا 
بخشی از مشکلات نقدینگی صنایع معدنی کاسته شود. 
از سوی دیگر با توجه به اینکه کشورهای دیگر تمایلی 
به سرمایه گذاری در ایران ندارند،  دولت باید تمام تلاش 
سایر  با  بیشتر  ارتباط  ایجاد  با  تا  گرفته  به کار  را  خود 
معدنی  صنایع  و  معدن  بخش  در  قدرتمند  کشورهای 
را معدن  و  اهداف صنعت  به  دستیابی  ارزآوری،   ضمن 

تسریع کند.
همچنین از آنجایی که بیشتر معادن کشور در مناطق 
کمتر توسعه یافته واقع شده اند افزایش بهره وری ضمن 
ایجاد اشتغال در منطقه به کاهش فاصله طبقاتی نیز خواهد 
انجامید. البته باید توجه داشت از مهم ترین عواملی که 
موجبات کاهش تولید و فعالیت معادن را فراهم آورده، 
اعمال شیوه های نادرست مدیریت و اعمال محدودیت های 
محوطه های  افراد  برخی  به گونه ای که  است  سلیقه ای 
معدنی متعددی را به نام خود ثبت کرده و آنها را بدون 
اینکه به بهره برداری برسانند به حال خود رها کرده اند و 
این حس مالکیت مشکلات بسیاری را در حوزه صنعت 
و معدن به وجود آورده است. طبق آخرین آمار به دست 
آمده 93درصد از اراضی کشور مورد بررسی و اکتشاف 
قرار نگرفته و تنها 7درصد به مرحله اکتشاف و بهره برداری 
رسیده است. بنابراین لازم است که با سرمایه گذاری در 
بخش معادن شاهد افزایش تولید صنایع معدنی بوده تا به 

خودکفایی برسیم.

پدرام سلطانی 
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران

سایه تحریم روی 
صنایع معدنی ایران

الماس�کولینان،�ستاره�بزرگ�افریقا
الماس کولینان یا ستاره بزرگ 
افریقا که از آن به عنوان بزرگ ترین 
الماس خالص کشف شده در جهان 
نام برده می شود با 675/31 قیراط 
معادل 621/35 گرم  هم اکنون در 
راس تاج سلطنتی انگلستان قرار 

گرفته است.
در  زیبا  و  درشت  الماس  این 
کشف  پرمیر  معدن  از   1905
شده و در نهایت از سوی دولت 
مستعمره  که  افریقای جنوبی 

انگلستان بود به شاه ادوارد هفتم هدیه شده است . البته گفته می شود 
الماس اصلی توسط تراشکاران آن زمان به 2 تکه تقسیم شده که 
انگلستان نگهداری نیز در جواهرات سلطنتی  الماس  از   این بخش 

می شود.

امریکا�مالک�بزرگ�ترین�طلای�طبیعی�جهان
طبیعی  طلای  تکه  بزرگ ترین 
جهان با وزن27/7 کیلوگرم با نام 
دست ایمان که ایالت ویکتوریای 
استرالیا کشف شده هم اکنون در 
یک هتل محلی به نام کازینو هتل 
نگهداری  گاس  و  لاس  شهر  در 

می شود. 
تصمیم  که  کاشف  هیلر  کوین 
جدیدش  فلز یاب  تا  بود  گرفته 
تصور  هیچ گاه  کند  امتحان  را 
نمی کرد که به جای تکه فلزات زنگ 

زده با بزرگ ترین طلای طبیعی جهان به ابعاد 9×20×47 مواجه خواهد 
شد که تنها در عمق 30سانتی متری زمین پنهان شده بود.

این شاهکار طبیعی که بزرگ ترین طلای طبیعی کشف شده به کمک 
فلزیاب است تا به امروز حالت اولیه خود را حفظ کرده است.

تلاش�معدنکار�امریکایی�برای�مبارزه�با�سرطان
در  تاکونیت  هیبینگ  معدن 
امریکا قصد  لوییس کانتی  سنت 
دارد در راستای تلاش برای افزایش 
آگاهی عمومی در مورد سرطان، 
کامیون معدنی بزرگی را که به رنگ 
صورتی درآورده در مراسمی با رژه 
پلیس  اسکورت  و  معدنچی   60
مینه سوتا و وایومینگ به نمایش 
غیرمعمول  کامیون  این  درآورد. 
200 هزار دلار هزینه داشته و از 
اهدایی  صورتی  رنگ  30گالون 

برای رنگ آمیزی آن استفاده شده است. این کامیون به مدت سه سال 
سالانه 12هزار بار سنگ آهن حمل خواهد کرد و پس از آن تعویض خواهد 
شد. این معدن همچنین 200 کمربند و کلاه ایمنی صورتی سفارش داده 

تا معدنچیان در هنگام کار از آنها استفاده کنند.

هند�بزرگ�ترین�صادرکننده�جواهرات
صادرات  با  هندوستان  کشور 
دلار  40میلیارد  از  بیش  سالانه 
قیمتی  سنگ های  و  جواهرآلات 
صنعت  مهم  قطب های  از 
به شمار  جهان  در  جواهر سازی 

می آید.
خبر،  مرکزی  واحد  گزارش  به 
سال  دلاری  43میلیارد  صادرات 
گذشته هندی های آنها را در مقامی 
بالاتر از ایتالیا و هم تراز امریکا قرار 

داده است.
در حال حاضر بیش از 850هزار نفر در کارگاه های تراش و تولید 
جواهرات به ویژه الماس در هند مشغول به کار هستند به گونه ای که گفته 
می شود حدود 75درصد از فراوری الماس جهان به هند اختصاص داشته 

که سالانه بیش 28میلیارد دلار را برای کشور به ارمغان می آورد.

درصد تغییراتقیمت روز )دلار(شاخص

5-1477پلاتین

0/03-20/66نقره

1+865پالادیوم

5+1928آلومینیوم

25+420فولاد

52-7102مس

50+19260نیکل

80-22090قلع

18-2175سرب

27-2288روی

2-1298طلا

نگاهی�به�نمایشگاه�ها�و�کنفرانس�های�بین�المللی�معدن�
نرگس قیصری- گروه معدن:  نمایشگاه و کنفرانس  های 
بین المللی هرساله با هدف توسعه و گسترش حوزه های مختلف 
اقتصادی برگزار می شود. در بخش معدن و صنایع معدنی نیز 
هر ساله در کشورهای مختلف شاهد برگزاری نمایشگاه ها و 
کنفرانس های مختلف هستیم، در این گزارش تلاش کردیم تا 
10 نمایشگاه مهم و بزرگ جهانی را در بخش معدن معرفی کنیم.

سومین�کنفرانس�بین�المللی�آلومینیوم�ایران���
به  نگاه  با  ایران  آلومینیوم  بین المللی  کنفرانس  ساله  هر 
فرآیندهای مرتبط با این فلز و صنایع وابسته در تاریخ 4و 5 
خرداد در تهران برگزار می شود که امسال نیز این کنفرانس 
صنعت  و  علم  دانشگاه  آلومینیوم  تحقیقات  مرکز  سوی  از 
ایران و سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( برگزار شده و در آن موضوعاتی همچون فرصت های 
سرمایه گذاری در صنعت آلومینیوم ایران، فناوری های نوین 
و مدیریت انرژی در حوزه های مختلف مهندسی مورد نقد و 

بررسی قرار گرفته است.
اجلاس�بین�المللی�معدن�و�صنایع�معدنی�ایران���

 نخستین اجلاس بین المللی معدن و صنایع معدنی ایران با 
محوریت توسعه و سرمایه گذاری در تاریخ 24 و 25 آذر امسال 

در برج میلاد تهران برگزار می شود.
 این اجلاس که از سوی سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( برگزار می شود زمینه توسعه 
همچون  مختلفی  حوزه های  سرمایه گذاری  فرصت های  و 
اکتشاف، بهره برداری و ماشین آلات را مورد بررسی قرار می دهد.

نمایشگاه�بین�المللی�معدن�)2014(چین��
چین به عنوان یکی از کشورهای قدرتمند معدنی هر ساله 
اقدام به برگزاری نمایشگاه تخصصی در حوزه معدن کرده که 

در تاریخ 25 شهریور مصادف با 16 سپتامبر برگزار می شود. 
چینی ها با برگزاری این نمایشگاه قصد دارند اهداف مختلفی 
همچون ارتقای سطح علمی و فناوری، افزایش بهره وری در 
معادن و صنایع معدنی، همچنین بازاریابی و فراهم آوردن بستر 

حضور در بازارهای جهانی را مورد بررسی قرار دهند.

کنگره�بین�المللی�فرآوری�مواد�معدنی�شیلی�)2014(��
نیز  جهان  معدن خیز  کشورهای  از  یکی  به عنوان  شیلی 
هرساله در تاریخ 28 مهر مصادف با 20 اکتبر اقدام به برگزاری 
کنگره بین المللی در زمینه مواد معدنی می کند. این کنگره 
که مورد حمایت دولتمردان این کشور قرار دارد مقالات و 
آخرین دستاوردهای جهانی کارشناسان و فعالان معدنی را 
در حوزه های مختلفی همچون طراحی و بهینه سازی معادن 

و صنایع معدنی و همچنین اکتشاف و استخراج ارائه می دهد. 
نمایشگاه�معدن)2014(�استرالیا��

استرالیا که عنوان قدرت معدنی جهان را یدک می کشد در 
کنار برزیل دو قطب مهم تولید سنگ آهن محسوب شده و 
بیشترین حجم صادرات این ماده معدنی را در اختیار دارد. این 
کشور هر ساله در 31 شهریور ماه مصادف با 4 سپتامبر نمایشگاه 
معدن خود را به مدت 3 روز برگزار می کند که با توجه به اهمیت 
این نمایشگاه اکثر شرکت های بزرگ و فعال معدنی جهان در 

حوزه های مختلف مهندسی در آن حضور دارند. 
کنفرانس�و�نمایشگاه�بین�المللی�معدن)2014(�امریکا��

از بزرگ ترین و قدرتمندترین کشورهای  نیز یکی  امریکا 
معدنی جهان محسوب شده که در همین راستا هر ساله کنفرانس 
و نمایشگاهی را با هدف بررسی و ارائه آخرین دستاوردهای 
معدنی در تاریخ 1 مهرماه مصادف با 23 سپتامبر برگزار می کند. 
با توجه به ذخایر عظیم طلا، نقره، مس، نیترات، قلع و سنگ آهن 
در امریکا این نمایشگاه محل مناسبی برای دستیابی به آخرین 

تکنولوژی های عرضه شده در این حوزه هاست. 
���Expo –نمایشگاه�معدن�اروپا�

در دنیای تجارت جهانی نمایشگاه ها تنها جنبه اقتصادی 
نداشته و در برخی از موارد ایجاد ارتباط و گفت وگو میان کشورها 
از مهم ترین دستاوردهای آن محسوب می شود. نمایشگاه معدن 
اروپا که با نام expo شناخته می شود با همین هدف بیشتر جنبه 
نمایشی داشته و در تاریخ 20 تا 22 خرداد مصادف با 10 تا 12 
ژوئن هر ساله در یکی از کشورهای عضو اتحادیه اروپا برگزار 

می شود که امسال قرعه به نام سوئد افتاده است.

نمایشگاه�معدن�دوبی���
که  شده  به گونه ای  اقتصادی  شرایط  اخیر  سال  چند  در 
کشورهای حوزه خلیج فارس نیز در حوزه معدن و صنایع معدنی 
فعالیت گسترده ای را انجام داده اند؛ به همین منظور دوبی هر 
ساله نمایشگاه معدنی را نیز با هدف توسعه و دستیابی به آخرین 
تکنولوژی های نوین معدنی در تاریخ 29 مهر مصادف با 21 
اکتبر برگزار می کند که با توجه به اهمیت این کشور به عنوان 
شاهراه مبادلات تجاری منطقه و حضور در آن برای فعالان 

معدنی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
دوازدهمین�نمایشگاه�بین�المللی�ماشین�آلات�معدن���

هند
هند یکی از کشورهایی است که در زمینه محصولات معدنی 
داده  انجام  را  زیادی  فعالیت های  قیمتی  به ویژه سنگ های 
است. همچنین این کشور در زمینه تولید ماشین آلات معدنی 
اقدامات خوبی را انجام داده که در همین راستا هر ساله نمایشگاه 
بین المللی تجهیزات و ماشین آلات معدنی را در تاریخ 12 تا 
15 آذرماه مصادف با 3 تا 6 دسامبر برگزار می کند که امسال 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات معدنی خود را در 

شهر دهلی برگزار خواهد کرد.

نگاه روز
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شایان صداقت- گروه معدن: توافقات تیم مذاکرات 
هسته ای ایران با گروه 1+5 به مراحل نهایی نزدیک تر شده 
است، اتفاقی که می تواند دریچه تازه ای برای بهبود تولید 
از آنجایی که مسئولان  و صادرات مواد معدنی رقم زند. 
اقتصادی کشور معتقدند؛ باید اتکا به اقتصاد مبتنی بر نفت 
کاهش یابد، توجه به تولید و فرآوری مواد معدنی بخشی از بار 
اقتصادی را از دوش مواد نفتی برداشته و هدف دولت در تامین 
5 درصد تولید ناخالص ملی از مواد معدنی را محقق می کند. 
از سوی دیگر، بسیاری از کارشناسان معتقدند؛ مثبت شدن 
مذاکرات اثر مثبتی بر ارزش سهام شرکت های معدنی دارد 

که بازتاب آن رونق بازار مواد معدنی خواهد بود.
در شرایطی که 60 میلیارد تن ذخیره معدنی در کشور 
کشف شده و هنوز بسیاری از مناطق به دلیل کمبود اطلاعات 
در پس خاک پنهان مانده، برنامه ریزی مناسب برای عملیات 
اکتشاف معادن جدید و تکمیل سایر ذخایر اکتشاف شده 
می تواند در افزایش ثروت ملی نقش مهمی ایفا کند. در 
راستای اهمیت معادن و صنایع معدنی در توسعه اقتصادی 
با 3 نفر از کارشناسان و مسئولان بخش صنعت و معدن 

گفت وگویی را انجام داده ایم که در زیر می آید.

اثراتمثبتمذاکراتوینبرحوزهمعدنرابررسیمیکند؛

بازگشت پویایی به معادن بخش خصوصی 
تکیه بر منابع نفت و گاز در طول سال ها باعث شده تا سایر 
منابع کشور همچون ذخایر معدنی که ارزش افزوده بالایی را 
نیز به همراه دارند، مهجور مانده و معادن و صنایع معدنی از 
رشد و توسعه کافی بهره مند نگردند؛ به گونه ای که آمارهای 
منتشر شده حاکی از سهم 32درصدی محصولات معدنی از 
صادرات غیرنفتی داشته که برای کشوری با این حجم عظیم 
منابع معدنی مناسب نیست. البته باید توجه داشت که توسعه 
معادن کشور نیازمند تمرکز بر روی اکتشاف و سرمایه گذاری 
در بخش های مختلف معدن است تا بتواند زمینه رشد معادن 
و رونق اقتصادی را فراهم آورد. به طور کلی اکتشاف در معادن 
با ریسک بالایی همراه بود و در بسیاری از موارد مشاهد شده 
با وجود سرمایه گذاری های بالا در بخش اکتشاف ماده معدنی 
استخراج شده از عیار کافی و مناسب برای تولید برخوردار 
نبوده که این به معنای هدر رفتن سرمایه گذاری های صورت 
گرفته است. در سایر کشورهای معدن خیز دنیا دولت در این 
زمینه ورود کرده و برای جذب سرمایه گذاری های جدید و 
کاهش ریسک این حوزه، مراحل اولیه اکتشاف را با هزینه 
دولتی انجام می دهند. دولت با پذیرفتن این ریسک باعث 
می شود تا هم محدوده های اکتشاف شده بلاتکلیف نمانند 
و هم ریسک فعالیت در معادن اکتشاف شده کاهش یابد. 
داده  تخصیص  اکتشافی  بودجه های  اخیر  سال های  طی 
شده توسط نهادهای دولتی به بخش اکتشاف قابل توجه 
نبوده و می توان گفت، در 5 تا 6 سال اخیر بخش اکتشاف 
در کشور مغفول و مهجور مانده است. به علت اینکه از حوزه 
بخش  نگرفت،  صورت  تاثیر گذاری  حمایت های  اکتشاف 
زیادی  رغبت  مالی  محدودیت های  به دلیل  نیز  خصوصی 
برای سرمایه گذاری در تمام مراحل اکتشاف از خود نشان 
نمی دهد که به افزوده شدن سایه سنگین رکود دامن می زند. 
عدم سرمایه گذاری در این بخش موجب شده تا ایران با داشتن 
بیش از 57میلیارد تن ذخایر قطعی و احتمالی با تنوع بیش 
از 64 نوع ماده معدنی، هیچ گاه همگام با دیگر کشورهای برتر 
معدن خیز در هیچ یک از ابعاد و حلقه های زنجیره ارزش معدن 
نبوده و نتوانسته جایگاه واقعی بخش معدن را در اقتصاد احیا 
کند که به جرات می توان گفت، کشور ایران با این منابع عظیم 
طبیعی هیچ کم و کاستی از کشورهای افریقای جنوبی، کانادا 
و استرالیا ندارد. حال امید است دولت با اتخاذ سیاست های 
جدید، بودجه قابل توجهی را به این بخش اختصاص دهد تا 
به نوعی از ادامه روند رکود حوزه اکتشاف جلوگیری کرده تا 

سهم معادن ایران از تولید محصولات معدنی دنیا ارتقا یابد.

وحید صائب فر
عضو کمیته اکتشاف خانه معدن ایران 

بخش اکتشاف
در ایران
مهجور مانده است 

۱۰ثروتمندمعدنیجهان

حسینساسان
دبیراسبقکنفدراسیونصنعت

از  � پس  تحریم ها  شدن  برداشته  آیا 
توافق ایران با گروه 1+5 روی فعالیت بخش 

خصوصی در حوزه معدن موثر خواهد بود؟ 

محدودیت تحریم ها روی کسب وکار فعالان 
بین  این  در  که  داشته  مخرب  نقش  معدن 
بخش خصوصی بیشترین آسیب را دیده است، 
زیرا در شرایطی که محصولات معدنی ایران 
تحریم بود، شرکت های تولیدی که در تامین 
اعتبارات خود به دولت وابسته بودند، راحت تر 
می توانستند مواد اولیه تامین کنند. زیرا این 
شرکت ها با صرفه هزینه ای بیشتر تحریم ها را 
دور می زدند و مواد اولیه مورد نیاز خود را تامین 
در  شرکت ها  این  درآمد  هرچند  می کردند، 
نتیجه افزایش هزینه کاهش داد، با این حال این 
شرکت ها توانستند با هزینه بیشتر برنامه های 
در  کنند.  عملی  تاحدی  را  خود  توسعه ای 
مقابل بسیاری از شرکت های خصوصی به دلیل 
بیشتر  هزینه  توان  محدود،  مالی  اعتبارات 
برای خرید مواد اولیه برای تولیدات نداشتند 
واحدهای خصوصی  که  شد  عاملی  همین  و 
نتیجه  که  دهند  کاهش  را  خود  تولیدات 
 آن نیز چیزی جز کاهش درآمد و کم شدن

سرمایه گذاری نبود.
شاید بسیاری از شرکت های معدنی با تکیه بر 
اعتبارات دولتی توانستند به حیات خود ادامه 
دهند، این در حالی است که بخش خصوصی 
خارج  بازار  از  سرعت  به  شرایطی  چنین  در 
می شود و در محصولات دیگری که سودآورتر 
است، سرمایه گذاری می کند. با توجه به اینکه 
اگر در مذاکرات توافق نهایی نیز صورت بگیرد، 
به یکباره تحریم ها برداشته نمی شود و به صورت 
گام به گام بندهای تحریم ها لغو می شود، این 
فرصت خوبی است که بخش خصوصی معدن 
به تدریج آمادگی خود را برای حضوری پررنگ تر 

آماده کند. 

علیعلیلو،عضوکمیسیونصنایعومعادنمجلس
روند مثبت مذاکرات تیم هسته ای ایران با گروه 1+5 در وین چه  �

نقشی در بازار معدن ایران دارد؟
ابتدا باید از تیم وزارت خارجه در وین تشکر کنم که 
باید در گام  اما  مطمئنا کار پرمشقتی پیش رو دارند، 
نخست، تاثیر مذاکرات دیپلماسی وین را از 2 منظر مورد 
بررسی قرار داد. ابتدا از جنبه عمومی آن که اقتصاد همه 
کشور را تحت تاثیر قرار می دهد، به طوری که اگر این 
مذاکرات به رفع تحریم ها ختم شود، پویایی را برای اقتصاد 
به ارمغان خواهد آورد که قطعا بخش معدن و فعالان این 

بازار نیز از آن بهره مند خواهند شد. در نگاه ویژه به تاثیر مثبت این مذاکرات به بازار معدن 
این گونه می توان برآورد کرد که صادرات مواد معدنی افزایش خواهد یافت، زیرا یکی از 
مشکلات ناشی از تحریم، اختلال در عملیات بانکی صادرکنندگان است که اگر این 
مشکل مرتفع شود، صادرات معدنی رونق بیشتری می گیرد.  تاثیر دیگر رفع تحریم ها 
پیشگیری از خام فروشی مواد معدنی کشورمان است. به طوری که با ورود فناوری جدید به 
تولیدی ها، فرآوری مواد معدنی افزایش یافته و به واسطه آن ارزش افزوده ایجاد می شود. 
برآورد نهایی از تاثیرات مثبت این مذاکرات بر بازار معدن افزایش درآمد حاصل از تولید 
و صادرات مواد معدنی است.  البته باید به این نکته توجه کرد که در حال حاضر امریکا 
اجازه نمی دهد که این مذاکرات به نتیجه مثبتی برسد و سعی می کند فشارهای قبلی را 

که در قالب تحریم ها اعمال می کرد، به شکل دیگری بروز دهد.

نصراللهبرزنی،عضوهیاتمدیرهبورساوراقبهادار
روند مثبت مذاکرات ایران با گروه 1+5 چه تاثیری بر ارزش سهام شرکت های معدنی  �

خواهد داشت؟
با توجه به اینکه بیشترین محدودیت تحریم ها برای شرکت های صادراتی بوده، 
روند مثبت مذاکرات ارزش سهام تمام شرکت های صادرکننده را با رشد مثبت 
روبه رو می کند. مقوله صادرات برای شرکت های معدنی در ایران بیشترین اهمیت 
را دارد و به همین دلیل است که کوچک ترین تغییری در دیپلماسی بین المللی 
ارزش سهام این شرکت ها را مثبت می کند. برای نمونه شرکت های تولیدکننده 
مس در معاملات روزهای اخیر رشد خوبی را تجربه کردند که علت آن تغییر بهبود 
فضای صادرات این محصول بوده است. شرکت های تولیدکننده این محصول در 

سال گذشته به دلیل فضای غبارآلود تحریم ها نتوانستند از تمام ظرفیت تولید خود برای صادرات استفاده کنند 
و همین موضوع باعث کم شدن میزان بازگشت منابع ارزی ناشی از مس شد؛ این در حالی است که ایران سالانه 
بیش از 1 میلیارد دلار مس صادر می کرد.  اگرچه هنوز با گروه 1+5 توافقات قطعی انجام نشده اما اثرات آن بر 
فضای اقتصاد کشور به ویژه صنایع و معادن مشهود است، زیرا خیلی از منابع ارزی ناشی از صادرات مواد معدنی 
در سال های گذشته در بانک های خارجی مسدود مانده که آزادسازی آن، بازار تولید را رونق می بخشد. با این حال 
برخی از فعالان این بازار با اخذ تسهیلات جدید در تلاش برای گشایش اعتبار و افزایش صادرات خود خواهند بود. 
به نظر می رسد، پس از رفع تحریم ها ارزش سهام شرکت های معدنی با رشدی ملایم و فزاینده همراه خواهد شد. 
اثری که نه تنها برای شرکت های صادرکننده مواد معدنی است، بلکه برای تولیدکنندگانی که به واردات مواد اولیه 
متکی هستند نیز موثر خواهد بود. بسیاری از شرکت های تولیدی به فلزات و مواد معدنی وابسته اند و رونق معادن 
ایران به دلیل رشد ارزش سهام شرکت های تولیدی است که به تبع آن ارزش شرکت های وابسته نیز مثبت می شود.

صنایع معدنی برخلاف تصور ثروتمندان، افراد موفق زیادی را در خود جای داده افرادی 
که هم اکنون ثروت آنها با کل درآمد یک کشور برابری می کند. البته بیشتر این ثروتمندان را 

کشورهای روسیه و امریکای جنوبی در خود پرورش داده اند. در این گزارش تلاش کرده ایم تا 
10 نفر از مردان و زنان ثروتمند معدنی را براساس میزان دارایی های آنها معرفی کنیم. 

آلیشرعثمانفازازبکستان�
با۱۸/۶میلیارددلارثروت

عثمانف مانند بسیاری از روس ها و طرفداران حکومت 
شوروی سابق ثروتش را از فعالیت های معدنی به دست 
آورده است. وی شرکت )یو.اس.ام( را با 100 درصد حق 
رای در این شرکت اداره می کند و یکی از مالکان )متالو این 
وست( است که کسب وکارهای معدنی و فلزی و کارخانه 
فولاد اورال را دارد. عثمانف همچنین سهم بزرگی در 
شرکت معدنی زیر آب »ناتیلوس مینرالز« دارد. لازم به 
ذکر است که عثمانف همچنین سرمایه گذاری هایی در 
استرالیا انجام داده و دارایی هایی در مدوسا، ام.تی جیبسو، 

ازتک و استرایک ریسورسز دارد.

ولادیمیرلیزینازروسیهبا۱۶/۶میلیارددلارثروت�
مرد  پنجمین 
ثروتمند جهان از کشور 
غول  به  که  روسیه 
مشهور  روسی  فولاد 
لیزین  ولادیمیر  است، 
یکی  دارد. وی که  نام 
جهان  سردمداران  از 
متالورژی است در زمینه 
محصولات  فرآوری 
موفق  متالورژیکی 
انحصار شده.  ایجاد  به 
را  فعالیت خود  لیزین 
در  مکانیک  به عنوان 
یک معدن زغال سنگ 

شوروی آغاز کرده تا اینکه موفق شد در آن شرکت مقام 
نایب رییسی مهندسی به دست آورد. وی به دنبال فروپاشی 
نظام شوروی به کمک معاملات قوی، سهم بزرگی از صنعت 
فولاد و معدنکاری کشورش را به دست آورد. لیزین تنها مالک 
شرکت فولاد )نوولیپتسک( است. لیزین از سال 2002 مدیر 

)نوری لسک( نیکل بوده است.

الکساندرمورداشفازروسیه�
با۱۰/۵میلیارددلارثروت

آخرین  و  دهمین 
این  معدنی  ثروتمند 
کشور  از  نیز  فهرست 
الکساندر  است؛  روسیه 
مورداشف مانند بسیاری 
روسی  میلیاردرهای  از 
ثروت  شرقی،  اروپای  و 
خود را در زمان فروپاشی 
شوروی  جماهیر  اتحاد 
در  آورد.  به دست 
کارخانه  برای  حالی که 
چرپووتسکی  متالورژی 
زمان  در  می کرد،  کار 
خصوصی شدن آن سهم 

عمده ای در این کارخانه خرید و بعدها مدیرکل شرکت 
شد و غول سوراستال را بنا نهاد که شرکت های زغال سنگ 
هم اکنون  شرکت  این  می کرد.  خریداری  را  معدنی  و 
سرمایه گذاری های زیادی را در زمینه های مختلف صنایع 

معدنی انجام داده است.

ریناتاحمدافازاوکراین�
با۱۲/۵میلیارددلارثروت

 نهمین ثروتمند معدنی نیز از دیار روس و کشور اوکراین 
است. احمداف که خود را جزیی از خانواده معادن زغال 
سنگ می داند با اینکه ادعاهایی مبنی بر ارتباط غیرقانونی با 
جرایم سازمان یافته برعلیه او وجود دارد، اما تاکید می کند که 
ثروتش را از تجارت زغال سنگ و کک به دست آورده است. وی 
می گوید: 1میلیون اول ثروت خود را از تجارت زغال سنگ و کک 
به دست آوردم و آن را صرف خرید دارایی هایی کردم که هیچ 
کس حاضر به خرید آن نبود. وی مالک گروه مدیریت سرمایه 
سیستم )اس.سی.ام( است. این شرکت معدنی و فولاد »متن 

وست« یکی از بزرگ ترین شرکت ها در اروپا شناخته می شود.

ولادیمیرپوتانینازروسیه�
با۱۲/۶میلیارددلارثروت

روسیه هم همچون مکزیک ثروتمندان معدنی زیادی 
را در خود پرورش داده است. ولادیمیر پوتانین که از 
وی به عنوان کارآفرین، بازرگان نام برده می شود، مالک 
او  است.  اینتروس  رییس هیات مدیره شرکت  و  اصلی 
زمینه  که  شرکت  این  پروخوروف  شریکش  همراه  به 
انرژی، مدیریت  فعالیتش استخراج مواد کانی، فلزات، 
بخش ها  دیگر  و  املاک  مبادلات  خرده فروشی،  مالی، 
است را تاسیس کرد.  ولادیمیر پوتانین ازدواج کرده و سه 
فرزند دارد. او اعلام کرده که ثروتش را برای خیریه خواهد 

گذاشت و به فرزندانش ارثی تعلق نخواهد گرفت. 

جرمانلارئاموتابلاسکوازمکزیکبا۱۴/۷میلیارد�
دلارثروت

می رسد  نظر  به 
توانسته  مکزیک 
ین  تر تمند ر قد
معدنی  فعالان 
خود  در  را  جهان 
به  دهد،  جای 
هفتمین  گونه ای که 
معدنی  ثروتمند 
این  از  نیز  جهان 
کشور است. جرمان 
لارئا موتا بلاسکو که 
ریاست گروه معدنی 
به عنوان  را  مکزیک 
شرکت  بزرگ ترین 
معدنی برعهده دارد 

علاوه بر رتبه هفتم ثروت جهانی معدن، لقب سومین 
تولیدکننده بزرگ مس جهان را نیز یدک می کشد. گروه 
معدنی مکزیک از طریق زیرمجموعه خود که ساوترن کاپر 

است بزرگ ترین ذخایر مس جهان را در اختیار دارد. 

آیریسفونتباناازشیلی�
با۱۵/۵میلیارددلارثروت

ششمین ثروتمند جهان بازهم متعلق به یکی از زنان 
امریکای جنوبی است. آیریس فونتبانا که اصالتا متولد 
کشور شیلی است یکی دیگر از چهره های ثروتمند جهان 
است که بیوه آنتونیو لوکسیک، بنیانگذار گروه لوکسیک 
است. این گروه فعالیت های زیادی را در حوزه های مختلف 
اقتصادی انجام داده، اما بیشترین درآمد این شرکت از 
طریق فعالیت در معادن بوده است گروه لوسیک همچنین 
سهم عمده ای در شرکت معدنی مس آنتوفاگاستا دارد که 

در انگلیس به ثبت رسیده است.

آلبرتوبایرسگونزالسازمکزیک�
با۱۸/۲میلیارددلارثروت

بایرس  آلبرتو 
معدن دار  گونزالس 
مکزیکی  ثروتمند 
خانواده  همراه  به  که 
معادن  بزرگ ترین 
اختیار  در  را  مکزیک 
داشته و از او به عنوان 
معدنی  مرد  دومین 
جهان نام برده می شود. 
یک  مالک  گونزالس 
به  هولدینگ  شرکت 
نام گروپوبال است که 

پنولس را اداره می کند. این شرکت بزرگ ترین تولیدکننده 
نقره و بیسموت تصفیه شده در جهان شناخته شده است. 
همچنین از دیگر فعالیت های وی می توان به فعالیت وی در 

معادن سرب و امریکای لاتین اشاره کرد.

جورجینا)جینا(راینهارتازاسترالیا�
با۱۷/۷میلیارددلارثروت

سومین ثروتمند معدن دار جهان زن استرالیایی به نام 
جینا راینهارت است که نه تنها در صدر فهرست پولدارترین 
زنان جهان قرار گرفته، بلکه لقب سومین ثروتمند معدنی 
را نیز از آن خود کرده است. جورجینای استرالیایی بیشتر 
ثروت خود را از شرکت پدرش و فعالیت هایی که از طریق 
)هانکوک پراسپکتینگ( انجام می شود، کسب کرده است. 
سنگ آهن پیلبارا در اختیار این شرکت بزرگ قرار دارد. از 
دیگر دارایی های وی می توان به سهام معدن هوب اشاره کرد.

لاکشمیمیتالازهندبا۱۶/۷میلیارددلارثروت�
میتال  لاکشمی 
هیات مدیره  رییس 
شرکت  مدیرعامل  و 
چهارمین  آرسلورمیتال 
جهان  معدنی  ثروتمند 
این  می شود.  محسوب 
شرکت یکی از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان فولاد در 
جهان به شمار می آید. این 
ثروتمند هندی نخستین 
در  را  فولادش  کارخانه 
سن 26سالگی در کشور 

اندونزی به راه انداخت، اما به دلیل جوانی تا مرز ورشکستگی 
راه یافت. از نکات جالب توجه کاهش ناگهانی ثروت وی از 
31/1 میلیارد دلار در سال 2011 به دلیل کاهش تقاضای 
فولاد است، اما با این وجود هنوز مقام چهارم ثروتمند معدنی 

را از آن خود کرده است.



صرفه جویی برای سودآوری 
واگن  فولکس  ایسنا- 
خودروساز  بزرگ ترین  که 
اروپاست، قصد دارد با کاهش 
هزینه ها و بالا بردن بهره وری 
تا  یورو  5میلیارد  ارزش  به 
سودآوری   ،2017 سال 
خود را افزایش دهد. مارتین 

اظهار  بیانیه ای  در  واگن  فولکس  عامل  مدیر  وینترکورن، 
کرد: رشد کارآمدی مطابق با روند رشد هزینه های نیروی کار 
نبوده است. این خودروساز قصد دارد از طریق کمتر کردن 
و کاهش هزینه های  پیچیدگی  هزینه های خرید، کاهش 

کارخانه اقدام به صرفه جویی کند.  

گارانتی 6 ساله   سیتروئن 
برای  گارانتی  طولانی ترین  سیتروئن  خبرخودرو- 
سواری  مدل های  برای  را  استرالیا  در  جدید  خودروهای 
DS و Cلاین خود ارائه می دهد. این گارانتی 6 ساله و بدون 
محدودیت کیلومتری است. هر خودروی سواری سیتروئن نیز 
ساله یا  از خدمات جاده ای رایگان 6 ساله و سرویس رایگان6 
90هزار کیلومتری بهره خواهد برد. گارانتی 3 ساله یا 100 هزار 
کیلومتری برلینگو نیز همچنان ادامه دارد. این گارانتی 6 ساله 
از گارانتی های 5ساله کیا، هیوندای، رنو و میتسوبیشی پیشی 
می گیرد. البته کیا نیز در پی افزایش زمان گارانتی خود به 

مدت 7 سال است.
 

آئودی 3 شیفته می شود
آلمانی  خودروساز  ایسنا- 
آئودی در کارخانه خودروسازی 
خود در مجارستان از اواسط 
اضافه  را  سومی  شیفت  اوت 
می کند تا پاسخگوی تقاضای 
رو به رشد برای مدل های گران 
قیمتش باشد. کارخانه آئودی 

در شهر غربی جیور در 120کیلومتری بوداپست، پایتخت 
مجارستان واقع است و با ظرفیت تولید سالانه 160 هزار 
 A3 دستگاه، خودروهای تی تی کوپه و روداستر و همچنین
لیموزین و کابریولت تولید می کند. این شرکت که یکی از 
پردرآمدترین و بزرگ ترین صادرکنندگان در مجارستان است، 
سال گذشته 42 هزار و 851 دستگاه خودرو و 1 میلیون و 
930 هزار میلیون موتور خودرو تولید کرد که بیشتر آنها صادر 
شدند. آئودی بیش از 900میلیون یورو برای توسعه کارخانه 
مجارستانی در سال گذشته هزینه کرد تا تولید کامل خود را 

تحت پوشش قرار دهد. 
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خودرو سازان بین الملل

جدیدترین آماری که سه شنبه هفته گذشته از واردات خودرو 
به کشور منتشر شد از رشد قابل ملاحظه این بخش حکایت 
دارد. اما شنیدن این خبر در اوضاع و احوال این روزهای اقتصاد 
ایران باید امیدوارکننده باشد یا دلسردکننده؟ آنچه می تواند 
نگرانی را در حوزه صنعت خودرو افزایش دهد، حضور بیش از 
حد محصولات چینی در سبد مصرفی ایرانی هاست. در حال 
حاضر شاهدیم خودروسازان داخلی در عرضه محصولات چینی 
گوی سبقت را از یکدیگر ربودند و خودروهای چینی به رغم 
نبود استقبال عمومی همچنان در بازار خودروی ایران حضوری 
پررنگ تر از گذشته کسب کرده اند. براساس آمار گمرک، در 
ماه نخست سال گذشته مجموعا 2میلیون و 283هزار   11
قطعات خودرو و خودرو از چین به ایران وارد شد که ارزش 
ریالی این حجم واردات، 720میلیارد تومان و ارزش دلاری آن 
300میلیون دلار بوده است. روند رو به رشد واردات خودروهای 
چینی در ماه های اخیر که عبور و مرور آنها در کوچه و خیابان نیز 
بیشتر از قبل به چشم می خورد، در حالی است که کیفیت این 
خودروها نسبت به خودروهای ساخت داخل، برتری قابل ذکری 
ندارد و خودروهای چینی صرفا دارای طراحی های زیبا هستند. از 
طرفی با وجودی که چینی ها در سال های گذشته برای حضور در 
کارخانه های دولتی سازنده خودرو مجوز نداشتند اما به تازگی سر 
و کله شان در این بخش نیز نمایان شده است. همچنین وضعیت 
واردات قطعات خودرو از این کشور، بسیار نگران کننده تر از 
واردات خودروی سواری است. در حالی که قطعه سازان داخلی 

با مشکل تولید روبه رو بوده و اقدام به تعدیل نیرو کرده اند. واردات 
انبوه قطعات ساده خودرو از چین، نشانه غفلت از تولید ملی 
در این بخش است.   این در حالی است که ورود خودروهای 
سواری چینی همواره با مخالفت بسیاری از سوی مسئولان و 
دست اندرکاران صنعت خودرو مواجه بوده است، به طوری که از 
نگاه کارشناسان این حوزه به ویژه حامیان همپا کردن صنعت 
خودروسازی ایران با دانش و کیفیت روز جهانی و نه کپی کاری 
صنعت  ویژگی  به عنوان  خارجی  محصولات  چندم  دست 
خودروسازی چین، خودروهای ساخت این کشور به کابوسی 
در بازار ایران تبدیل شده است که خواب را از تولیدکنندگان، 
قطعه سازان و مسئولان صنعتی کشور ربوده اند. چینی ها طی 
یک دهه گذشته و با استفاده از فرصتی تاریخی که تحریم های 

بین المللی به آنها داده تا حد امکان در بازار ایران نفوذ کردند 
و بازار خودرو نیز در امان نماند. آنها کار خود را با خودروهای 
کوچک و کم مصرف و ارزان آغاز کردند و از آنجا که مجوز ورود به 
حریم خودروسازان دولتی را نیافتند، به سراغ بخش خصوصی 
رفته و از همان جا استارت تجارت پرسود خود در بازار ایران را 
زدند. اوایل تنها یک خودروساز چینی به نام چری در ایران حضور 
داشت، اما رفته رفته پای دیگر چشم بادامی های خودروساز نیز به 
کشور باز شد، تا جایی که هم اکنون 8 خودروساز چینی در ایران 
حضور دارند. حاصل کار این 8 خودروساز، عرضه 27 مدل خودرو 
است که در مدل ها و محدوده های قیمتی مختلفی میهمان 
خیابان های کشور شده اند. چینی ها حالا دیگر مانند 10 سال 

پیش که تازه به ایران آمده بودند، ارزان فروشی نمی کنند.

-  ایران خودرو تا پایان امسال به تولید وانت   
پیکان خاتمه داده و خطوط تولید محصولات دیگری را 
جایگزین آن خواهد کرد.  علاوه بر پیکان وانت، ایران خودرو 
خطوط تولید پژو405 را تا پایان سال 95 متوقف خواهد 
کرد تا خطوط تولید این خودرو را به محصولات جدیدتری 
اختصاص دهد. خودرو جدید ایران خودرو با نام »دنا« یکی از 

محصولاتی است که جایگزین خواهد شد.
 سایپانیوز- حسن فروزان مهر مدیر بازاریابی و فروش 
گروه خودروسازی سایپا از انواع روش های فروش 4 محصول 
این شرکت خبر داد و از جاری بودن صدور پیش فاکتور برای 
گرفتن تسهیلات بانکی و خودروهای فرسوده هم خبر داد و 
گفت: مشتریان می توانند از دو روش سایت اینترنتی گروه 
خودروسازی سایپا به نشانی www.saipagroup.ir یا 

نمایندگی های مجاز سایپا در سراسر کشور اقدام به ثبت نام 
و تحویل خودرو کنند. 

  ایرنا- معصومه ابتکار معاون رییس جمهوری و رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: مهلت خودروسازان 
برای ارتقای محصولات خود به استاندارد یورو4 تمدید 
نخواهد شد و براساس مصوبه دولت، خودروسازان موظفند 
تا اول شهریورماه محصولات خود را با استاندارد یورو4 تولید 

کنند و این زمان تعیین شده تمدید نمی شود.
 ایسنا- براساس جدیدترین آمارهای رسمی تولید 
انواع کامیون در خردادماه امسال با افزایش 47/6 درصدی 
از 741دستگاه در خردادماه 92 به 1094دستگاه افزایش 
ارس  در  کامیون  انواع  تولید  مدت  این  در  است.  یافته 
دیزل با رشد 50/7 درصدی از 146 دستگاه در  خودرو 

خردادماه 92 به 220 دستگاه رسیده است. تولید انواع 
کامیون در ایران خودرو دیزل نیز با افزایش 67/7 درصدی 
از 164 دستگاه در خرداد ماه 92 به 275 دستگاه افزایش 

یافته است. 
تسنیم- محمدرضا نجفی منش عضو هیات مدیره   
انجمن قطعه سازان ایران گفت: اگر دولت خواستار کاهش 
قیمت خودرو است باید با ابزارهای خاص خود هزینه های 
سربار تولیدخودرو را کاهش دهد. وی با اشاره به اینکه در 
کارگران،  دستمزد  ازجمله  تولید  هزینه های  سال جاری 
حمل ونقل و سوخت رشد قابل توجهی داشته است، افزود: 
در این شرایط تولیدکنندگان باید بهره های 26 درصدی 
سیستم بانکی را هم پرداخت کنند که همین امر مشکلات 

متعددی را برای واحدهای تولیدی به وجود آورده است.

روی خط خبر

عرضه تمام تولیدات سایپا 
با استاندارد یورو4 

خودروسازی  گروه  مدیرعامل 
سایپا گفت: تمامی محصولات گروه 
با  سال93  در  سایپا  خودروسازی 
بازار  به  و  تولید  یورو4  استاندارد 
عرضه شده است. سعید مدنی اظهار 
کرد: با توجه به الزامات قانونی که از 
برای  محیط زیست  سازمان  سوی 

خودروسازان لحاظ شده است و نیازی که برای ارتقای کیفی 
محصولات این گروه احساس می شد و براساس برنامه ریزی های 
انجام شده در سال گذشته، خوشبختانه تمامی محصولات 
تولید شده در این گروه خودروسازی از ابتدای امسال تاکنون 
بر اساس استاندارد یورو4 تولید و به بازار عرضه شده است. 
مدنی با اشاره به بالا رفتن کیفیت محصولات گروه خودروسازی 
سایپا در سال جاری، تصریح کرد: از آنجایی که همواره مبحث 
کیفیت محصولات یکی از مهم ترین مسائلی بوده که در گروه 
خودروسازی سایپا به آن پرداخته شده است، بنابراین در این 
زمینه برنامه ای طراحی و اجرا شد که طی انجام آن، تولید تمامی 

محصولات گروه X100 با افزایش کیفیت همراه شد.

بازار خودرو  
فروش قطره ای خودرو در بازار

حدود 2 هفته از اعلام قیمت جدید خودروهای داخلی 
می گذرد و بازار خودرو در خواب است. این درحالی است 
که خریداران با توجه به اظهارات کارشناسان و فعالان بازار 
خودرو مبنی بر اینکه قیمت های فعلا معقول بوده و بهترین 
زمان برای خرید خودرو است، در انتظار کاهش قیمت ها از بازار 
خودروها روی گردانیده اند. از سوی دیگر، بازار خودروهای 
وارداتی با نوسان محسوس قیمتی همچنان داغ تر و پررونق تر از 

خودروهای داخلی است. 
قیمت�برخی�خودروهای�داخلی��

پژوپارس سال یورو4. 2ایربگ 
داشبورد جدید

38میلیون و 100هزار تومان

37میلیون و 500هزار تومانپژو 206 تیپ5 

 LX 32میلیون و 900هزار تومانرانا

38میلیون و 800هزار تومانتندر ال90 ایران خودرو 

 SE 132 20میلیون و 400هزار تومانسایپا

 SE 111 21میلیون و 300هزار تومانسایپا

24میلیون تومانتیبا SX یورو4 

118میلیون تومانهیوندای 130 

128میلیون تومانهیوندای سوناتا2014. 2ایربگ 

141میلیون تومان کیا توسان فول 2 ایربگ 
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صنعت:  گروه  فریدزادگان-  زهرا 
خانه  مالکان  دور،  نه چندان  سال هاي 
و  خود  سکونت  محل  شکل  تغيير  براي 
افزايش طبقات ساختمان ترجيح مي دادند 
با  تا  شوند  عمل  وارد  مستقيم  به صورت 
ساخت وساز  عمليات  بر  مستقيم  نظارت 
در  برده شده  کار  به  مصالح  استحکام  از 
در  اين  اطمينان حاصل کنند.  ساختمان 
حالي است که در سال هاي اخير به دلايل 
متعددي از جمله کمبود زمان و افراد ترجيح 
مي دهند ساخت وساز را به پيمانکار تحويل 
داده يا خانه خود را با يک طبقه آپارتمان 
اگرچه  اتفاق  اين  کنند.  تعويض  نوساز 
باعث خانه دار شدن عده اي شده است، اما 
کردن  فراهم  بر  علاوه  اخير  سال هاي  در 
تخلف  زمينه  افراد،  برخي  فعاليت  زمينه 
و فعاليت هاي غيرمجاز براي توليد و ارائه 
مصالح غيراستاندارد را فراهم کرده است. 
استفاده از مصالح ساختماني غيراستاندارد، 
معضلي است که در سال هاي اخير گريبان 
محسوسي  به صورت  را  ساختمان  صنعت 
گرفته  است تا جايي که کارشناسان مسکن 
در مورد غير استاندارد بودن ساختمان هاي 
نوساز هشدار داده اند. بر اين اساس سعي 
کرده ايم در اين گزارش به استفاده از مصالح 
بي کيفيت و غيراستاندارد و علل و عوامل 
اين روند و همچنين راهکارهاي جلوگيري 
از کاربرد اين مصالح در ساختمان بپردازيم.

کافي��� اندازه� به� استاندارد� مصالح�
وجود�دارد

موضوع مصالح غير استاندارد و به کارگيري 
است  موضوعي  ساخت وسازها،  در  آن 
که مورد تاييد مدير کل نظارت بر اجراي 

استاندارد سازمان ملي استاندارد نيست.
مصالح  همه  بلغاري  فريدون  گفته  به 
به صورت  که  مصالحي  به جز  ساختماني 
فله اي فروخته مي شود، مشمول استاندارد 
مصالح  که  کرد  ادعا  نمي توان  اما  است 
وجود  بازار  در  هيچ وجه  به  غيراستاندارد 

ندارد.
وي وجود توليدي هاي زيرزميني را رد 
ساختماني،  مصالح  مي گويد:  و  مي کند 
فضاي  يک  در  بشود  که  نيست  موادي 
کوچک، آن هم در محيط شهر توليد و ارائه 
شود. اگر توليدي هاي غيرمجاز وجود داشته 
باشد، به يقين خارج از محدوده شهر و در 
دسترسي  امکان  که  دورافتاده  مکان هاي 
به آن کم است. بلغاري ادامه مي دهد: در 
حال حاضر به اندازه کافي مصالح ساختماني 
بازار وجود دارد و نيازي به  استاندارد در 
واردات يا استفاده از مصالح غيراستاندارد 
نيست و افرادي که در کار ساخت وساز از اين 
مصالح استفاده مي کنند، بي شک به دنبال 
درآمد بيشتر هستند نه کيفيت و استاندارد 

ساختمان.

تناقض�ميان�صادرات�و�واردات��
چندي پيش در خبرها آمده بود که ايران 
در حال برنامه ريزي براي صادرات مصالح 
ساختماني به کشور قطر است. خبري که 
به نظر مي رسد با شرايط کنوني بازار مصالح 
ساختماني که گفته مي شود غيراستاندارد 

است، کمي تناقض دارد.
مي گويد:  خبر  اين  توضيح  در  بلغاري 
مصالح صادراتي بايد داراي پروانه کاربرد 
علامت استاندارد باشد، در غير اين صورت 

مجوز صدور را دريافت نمي کند.
وي تاکيد مي  کند: همه مصالح ساختماني 
به جز مصالح فله اي، به صورت بسته بندي و 
شماره گذاري شده، همراه با مهر استاندارد 
به وفور وارد بازار مي شود، بنابراين استفاده 
از مصالح غيراستاندارد، تخلف و در صورت 
شناسايي کارگاه هاي توليدي، جريمه هاي 
سنگيني براي توليدکنندگان در نظر گرفته 
سامانه  به  مراجعه  بلغاري  شد،  خواهد 
سازمان استاندارد را اقدامي ضروري براي 
سازنده ها و خريداران عنوان مي کند: به هر 
کدام از مصالح ساختماني که مورد تاييد 
سازمان استاندارد باشد، کد ۱۰ رقمي داده 
مي شود و افراد مي توانند با مراجعه به سامانه 
افراد سودجو  از سوء استفاده  اين سازمان 

جلوگيري کنند.
واردات؛�مخل�بازار�مصالح��

فعالان  و  مسکن  کارشناسان  از  يکي   
ساختماني  مصالح  وجود  ساخت وساز، 
تاييد  را  صنعت  اين  در  غيراستاندارد 
اينکه نظارت کافي  بر  تاکيد  با  مي کند و 
براي جلوگيري از استفاده اين مصالح وجود 

ندارد، مي گويد: معمولا افرادي که از مصالح 
ساختماني غيراستاندارد استفاده مي کنند، 
بسازوبفروش هستند و ارزان بودن مصالح 
بي کيفيت، محرک خوبي براي استفاده اين 

افراد در ساخت وساز است.
به گفته  بيت الله ستاريان،  بيشترين حجم 
مصالح غيراستاندارد وارداتي است، اگرچه 
نيز  اين مواد در کشور  از  بخش عمده اي 
توليد مي شود، اما مواد وارداتي ارزان تر و 

براي سازنده، به صرفه تر است.
وي مي افزايد: سازنده  ها سعي مي کنند 
از مصالح ساختماني غيراستاندارد آهن يا 
سيمان در شاکله ساختمان استفاده کنند، 
نمي تواند  ساخت،  از  پس  خريدار  چرا که 
غيراستاندارد بودن اين مصالح را تشخيص 
دهد، اما در عوض از مصالح استاندارد مانند، 
رنگ، سراميک و سنگ با برندهاي معروف 

در ظاهر بنا استفاده مي شود.
ستاريان مشکل اصلي استفاده از مصالح 
عمر  شدن  کم  بر  علاوه  را  غيراستاندارد 
ساختمان براي خريدار، هرز رفتن و پرتي 
اين مصالح مي داند: تنها خريدار متحمل 
مصالح  رفتن  به کار  از  ناشي  زيان  و  ضرر 
سازنده  بلکه  نمي شود  غيراستاندارد 
براي  است.  مصالح  اين  متضرر  نخستين 
مثال سازنده براي تهيه آجر هزينه زيادي 
اين  مي  شود،  متحمل  حمل ونقل  بابت  را 
در حالي است که بخشي از آجرها در زمان 
بارگيري دچار شکستگي مي شوند، بخشي 

نيز هنگام تخليه خرد می شوند.
مسئول  را  مهندسي  نظام  سازمان  وي 
تاکيد  و  مي داند  مورد  اين  از  جلوگيري 

مي کند که در صورت نظارت بيشتر ناظران 
متخلف،  افراد  با  برخورد  و  سازمان  اين 
سازنده ها نيز اجازه استفاده از اين مصالح 

را نخواهند داشت.
غيرقابل�تشخيص�بودن�مصالح���

بي�کيفيت
بررسي  و  موضوع  اين  پيگيري  براي 
اين  در  مهندسي  نظام  اقدامات سازمان 
گرفتيم.  تماس  سازمان  اين  با  زمينه 
واگذاري  شد،  تماس  اين  ماحصل  آنچه 
اين مسئوليت به مرکز تحقيقات سازمان 
با  ما  تماس هاي  که  بود  راه وشهرسازي 
مرکز تحقيقات سازمان راه وشهرسازي نيز 
بي پاسخ ماند و در نهايت نتوانستيم عامل 
اصلي و زمينه ساز توليد مصالح ساختماني 

غيراستاندارد را بيابيم.
اما با توجه به موارد مطرح شده به اين 
ساختماني  مصالح  که  مي رسيم  نتيجه 
تشخيص  قابل  مشاهده  با  غيراستاندارد 
اين  ناظران  از  يکي  اگر  بنابراين  نيست، 
يا  بودن  استاندارد  به  نسبت  سازمان 
بايد  باشد،  داشته  ترديد  مصالح  نبودن 
و  کرده  اعلام  شهرداري  به  را  مراتب 
 تقاضاي آزمايش ماده به کارگرفته شده را

ارائه دهد.
مصالح بايد در آزمايشگاه مورد آزمايش 
قرار گيرد و در صورت تخلف يا استاندارد 
نبودن آن، دستور توقف پروژه صادر مي شود 
پاسخگو  به  توجه  با  مي رسد  نظر  به  که 
است  بهتر  سازمان،  اين  مناسب  نبودن 
دقت بيشتري در انتخاب پيمانکار و انتخاب 

مصالح ساختماني صورت گيرد.

با�استفاده�از�مصالح�غيراستاندارد�در�ساختمان�ها

نوسازهازودپيرميشوند

 ایسنا- پيروز حناچی، معاون وزير راه و شهرسازی 
گفت: در سال های اخير آن قدر بارگذاری و بلندمرتبه سازی 
در شهرها اتفاق افتاده که از آستانه های زيست محيطی شهر 
تهران عبور کرده ايم، بنابراين بايد مانع از اين ساخت وسازها 

شويم زيرا ديگر ظرفيتی وجود ندارد.
  مهر- عزيزالله مهديان، معاون مسکن روستايی بنياد 
مسکن انقلاب اسلامی از توقف تسهيلات مسکن روستايی 
در شعب اغلب بانک ها خبر داد و گفت: طرح بهسازی مسکن 
روستايی از سال 84 آغاز شده است و سالانه 2۰۰هزار واحد 

مسکن روستايی از اين تسهيلات استفاده می کردند. 
 ایرنا - هيات وزيران در جلسه ۱5 تيرماه سال جاری 
موافقت کرد، مبلغ 4۰ميليارد ريال به صورت هزينه ای از محل 
منابع ماده ۱2 قانون تشکيل سازمان مديريت بحران کشور، 
موضوع بند »ش« ماده 224 قانون برنامه پنجم توسعه در 
اختيار بنياد مسکن انقلاب اسلامی قرار گيرد تا برابر قوانين 

ومقررات مربوط هزينه شود. 
بابت  اجتماعی  تامين  بيمه  زياده خواهی  فارس-    
دريافت بيشتر حق بيمه برای هر متر مسکن مهر باعث شده تا 
سازندگان اعلام کنند يا دولت برای حل اين مشکل وارد شود يا 
مجبور هستيم از متقاضيان اين مبلغ را دريافت کنيم. با وجود 
اينکه در مصوبه دولت قبلی و با تاييد دولت يازدهم حق بيمه 
پپمانکاری و کارگروهی واحدهای احداثی مسکن مهر به ازای 
هر مترمربع 52۰۰ تومان تعيين شد، خبرها حاکی از اين است 
که بيمه تامين اجتماعی اين مصوبه را قبول ندارد تا به نوعی 

حق بيمه از 52۰۰ تومان به متری 22هزار تومان برسد.
 ایرنا- عليرضا خسروی، عضو کميسيون عمران مجلس از 
بررسی طرح اصلاح قانون بيمه اجتماعی کارگران ساختمانی 
در اين کميسيون خبر داد و گفت: براساس پيشنهادی که در 
کميسيون مطرح است، قرار است از محل منابع دريافتی جواز 

ساختمان کارگران ساختمانی بيمه شوند. 
 تسنیم- حسن ولی پور، مديرعامل شرکت عمران 
پرديس با تاکيد بر اينکه آمادگی تبديل همه مسکن مهر ۹۹ 

ساله به مسکن ملکی را داريم، گفت: در چند روز آينده برای 
تبديل مسکن مهر ۹۹ ساله به مسکن ملکی به متقاضيان 

فراخوان می دهيم.
 ایرنا - رييس هيات مديره انجمن صنفی توليدکنندگان 
توليد  با  در حال حاضر  و سراميک کشور گفت:  کاشی 
5۰۰ميليون مترمربع کاشی و سراميک جايگاه چهارم جهانی 
را در اختيار داريم. محمد روشنفکر با بيان آنکه ماشين آلات 
و تجهيزات نصب شده توليد کاشی و سراميک کشور اکنون 
برابر با 7۰۰ميليون مترمربع است، اظهار کرد: صنعت کاشی و 
سراميک با سرمايه گذاری 3/5ميليارد دلاری به جايگاه کنونی 
دست يافته، درحالی که ۱۰ سال قبل چنين شرايطی وجود 

نداشت.
 خبرگزاری ها- حسام عقبايی، نماينده تام الاختيار 
رئيس اتاق اصناف ايران در کميسيون تخصصی املاک ايران 
شد. عقبايی با حفظ سمت از سوی فاضلی - رئيس اتاق اصناف 
ايران – به عنوان نماينده تام الاختيار کميسيون تخصصی 
املاک ايران منصوب شد. براساس اين گزارش با اجرايی شدن 
قانون جديد نظام صنفی، همه 28 اتحاديه کشوری صنفی 
املاک منحل شدند و تنها اتحاديه کشوری مشاوران املاک در 
قالب کميسيون تخصصی املاک فعاليت می کند که پيش از 
اين مصطفی قلی خسروی - دبير اين کميسيون تخصصی بود. 
 ایسنا- ميزان انعقاد قراردادهای اجاره نشينی در بهار 
امسال نسبت به زمستان پارسال ۱۱ درصد افزايش يافته که 
با توجه به آغاز فصل جابجايی و رونق گرفتن بازار اين بخش 
پيش بينی می شود اين روند ادامه يابد. ميزان قراردادهای 
منعقد شده در فصل بهار نشان دهنده آن است که رونق نسبی 
به اين بازار بازگشته است؛ به طوری که ميزان قراردادهای 
منعقد شده در 3 ماه ابتدايی امسال نسبت به زمستان گذشته 
۱2 درصد افزايش داشته است. در زمستان سال گذشته از 
483 هزار و 7۰8 مورد قرارداد منعقد شده حدود ۱48 هزار 
مورد مربوط به قراردادهای اجاره مسکن بود که در سه ماه 
آغازين امسال در ميان 54۰ هزار و 3۱2 مورد قرارداد منعقد 

شده در اين بخش، قراردادهای اجاره ۱۱ درصد افزايش يافت و 
به حدود ۱67هزار مورد رسيد. طبق آمار کميسيون تخصصی 
املاک کشوری دی ماه پارسال کمترين ميزان قراردادهای 
اجاره خانه منعقد شده اما در بهمن ماه ميزان قراردادهای اجاره 
به اوج خود رسيد و تاکنون هم اين روند افزايشی ادامه يافته 
است. در فصل بهار امسال کل اجاره نامه های منعقد شده ۱67 
هزار و 74۰ مورد بوده است که اين ميزان در خرداد ماه با 72 

هزار مورد به اوج خود رسيده است.
  مهر- مديرکل فرودگاه بين المللی مهرآباد با اشاره به 
اجرای آزمايشی طرح کاهش بار ترافيک فرودگاه مهرآباد، گفت: 
نيازمند تامين زيرساخت هايی چون احداث زيرگذر يا روگذر در 
سه راه پليس، محوطه سازی و اصلاح محوطه جلوی ترمينال 
2 و 4 و تغييراتی در محوطه خيابان های منتهی به ترمينال ها 
هستيم.علی رستمی با اشاره به اجرای طرح کاهش بار ترافيک 
در فرودگاه مهرآباد گفت: برای اجرای اين طرح نيازمند تامين 
زيرساخت هايی چون احداث زيرگذر يا روگذر در سه راه پليس، 
محوطه سازی و اصلاح محوطه جلوی ترمينال 2 و 4 و تغييراتی 

در محوطه خيابان های منتهی به ترمينال ها هستيم.
هيات مديره  رييس  مختاری،  محمدعلی  تسنیم-   
شرکت خدمات هوايی پيام گفت: زمينه حضور خطوط هوايی 
در فرودگاه پيام فراهم و توافق اوليه با 3 شرکت هوايی داخلی 

انجام شد. 
 مهر- محمد سعيد شرفی مدير کل حقوقی و امور 
بين الملل سازمان هواپيمايی کشوری از اعلام آمادگی شرکت 
هلی هلند به منظور حضور در بازارهای ايران خبرداد.وی با 
اشاره به مذاکره سازمان هواپيمايی کشوری با مديرعامل 
شرکت هلی هلند، گفت: اين شرکت اعلام آمادگی کرده 
از  فروند  چندين  استقرار  برای  برنامه ريزی  ضمن  است 
انتقال  ايران، در زمينه  هلی کوپترهای پيشرفته خود در 
تکنولوژی ساخت و تعميرات اساسی هلی کوپتر، تامين قطعات 
اصلی و يدکی، آموزش پرسنل برای خلبانی و تعميرات در 

کشور همکاری کند.

رویخطخبر

يکی از پر مصرف ترين مصالح مورد استفاده در صنعت 
ساخت وساز در دنيا و کشور، بتن است. طی ۱۰ سال 
گذشته، کارخانه های بتن  آماده متعددی در ايران تاسيس 
شده اند که کيفيت بسياری از توليدات  آنها مورد تاييد 
لازم  استانداردهای  از  و  گرفته  قرار  استاندارد  سازمان 
برخوردار است. به همين جهت، فعالان اين بخش از لحاظ 
استاندارد بودن بتن مورد استفاده در ساخت وساز اطمينان 
خاطر دارند، اما متاسفانه در اين ميان، شرکت هايی نيز 
وارد عرصه ساخت مصالح ساختمانی به ويژه بتن شده اند 
که به صورت غيرقانونی و بدون داشتن استانداردهای لازم 
بتن توليد و نياز بازار را با فروش بتن غيراستاندارد برطرف 
می کنند. علاوه بر اين، بخشی از بتن غيراستاندارد مورد 
استفاده در ساختمان، در زمان اجرای کار)ساخت( توليد 
می شود؛ به اين معنا که معمار مواد اوليه بتن را به صورت 
غيراستاندارد مخلوط کرده و مورد استفاده قرار می دهد. 
اين روش توليد به واسطه اينکه از هيچ گونه ضابطه صحيح 
برخوردار نيست، به شدت بر کاهش طول عمر و کيفيت 
ساختمان تاثير می گذارد و در بلندمدت ساکنان ساختمان 
را با خطرات زيادی مواجه می کند. اما آيا می توان در چنين 
شرايطی بی توجه به عواقب ناشی از اين اقدامات همچنان 
شاهد تخلف عده ای سودجو بود؟ راهکار برون رفت از اين 

ماجرا چيست؟
پديده ای که در چند سال اخير نگرانی کارشناسان و 
مهندسان ساخت وساز را دو چندان کرده  و صنعت ساختمان 
کشور را تهديد می کند، پديده مخرب »پروانه فروشی« 
درحال  غيرمنتظره ای  به صورت  که  پديده ای  است. 
رشد است و به صورت آگهی خريد و فروش، در صفحات 

نيازمندی های روزنامه ها به وفور مشاهده می شود. 
ذکر اين نکته حائز اهميت است که آزمايش کنترل کيفی 
مصالح ساختمانی بايد به دست متخصصان آزمايشگاهی 
انجام شود؛ در واقع مصالح ساختمانی از حيث کيفيت و 
استاندارد بايد در آزمايشگاه های تخصصی مورد بررسی 
و ارزيابی قرار گيرد و تنها در چنين شرايطی می توان 
اطمينان داشت که مصالح به کار گرفته شده در ساختمان، 
از استاندارد کافی برخوردار است. از سوی ديگر، تاسيس 
آزمايشگاه های تخصصی در شهر تهران و شهرستان ها، 
منوط به دريافت مجوز و کسب پروانه از سوی وزارت راه و 
شهرسازی است. اما آيا هر فردی که پروانه نظارت از سازمان 
نظام مهندسی کشور داشته باشد )يا پروانه ای را کرايه يا 
خريداری کند( و وسايل آزمايشگاه را اجاره يا خريداری 
کند صلاحيت تاسيس آزمايشگاه و انجام آزمايش های 
مصالح ساختمانی را دارد. آيا اين آزمايشگاه ها نبايد از نظر 
کيفی مورد بررسی و تاييد قرار گيرند؟ جالب اينجا است که 
شهرداری ها فقط شرکت هايی که با اين ضوابط ناقص پروانه 
اشتغال گرفته اند را در فهرست آزمايشگاه های مورد تاييد 
برای دريافت پروانه ساختمان و پايان کار، قرار داده اند. 
اين موضوع به همان اندازه غيرممکن و خطرناک است که 
پزشکی با در دست داشتن مدرک پزشکی عمومی اقدام به 
عمل جراحی کند. خطری که در حال حاضر ساخت وساز 
کشور را تهديد می کند درست مانند بيماری است که قلب 

خود را به تيغ جراحی يک پزشک عمومی بسپارد.
همه بايد بدانيم که يک مهندس ساختمان به صرف 
داشتن پروانه نظارت نمی تواند اقدام به تاسيس آزمايشگاه 
و آزمايش های تخصصی کنترل کيفی مصالح کند، اين 
آزمايشگاه  تاسيس  مجوز  هم اکنون  که  است  درحالی 
و  می شود  فروش  و  خريد  بازار  در  کالا  يک  به صورت 
متاسفانه در بسياری از موارد نتايج ساختگی آزمايش ها 
خريد و فروش می شوند تا به شهرداری ارائه گردد. در 
اين ميان ضررکننده عمده مردم هستند که براساس اين 

ضوابط ناقص جان و مال خود را به خطر می اندازند. 
متاسفانه برخی از افراد منفعت طلبی که وارد عرصه 
ناشی  عواقب  گرفتن  نظر  در  بدون  ساخت وسازشده اند 
از تخلف در توليد و آزمايش مصالح ساختمانی، آينده 

ساخت  وساز در کشور را به خطر انداخته اند. 
مانند  اجرايی  و  نظارتی  دستگاه های  است  اميد 
نظام  سازمان  راه  وشهرسازی ،  وزارت  شهرداری ها، 
مهندسی ساختمان و سازمان ملی استاندارد نظارت خود 
برای پيشگيری از اين پديده های مخرب را هرچه بيشتر 

افزايش دهند. 

ایلامیها
امیدواربهشنیدنسوتقطار

ایرنا - دولت های نهم و دهم در چهار دور سفر استانی 
به ايلام در حالی که يکی از مطالبه های بسيار مهم و 
اصلی مردم اين ديار ايجاد خط آهن و پيوند آن به شبکه 
سراسری ريلی بود تا بتوانند از امنيت اجتماعی، اقتصادی 
و کاهش هزينه تمام شده بهره مند شوند، جز کلنگی که 
با دستان شتابزده رييس دولت وقت به زمين زده شد 
شاهد هيچ اتفاق خوشايندی در اين زمينه نبودند. اين 
کار که در خرداد سال ۹2 ،در آخرين ماه های عمر دولت 
دهم انجام شد، به اعتقاد برخی نمايشی بود زيرا پس از 
کلنگ زنی، رديف بودجه و اعتباری برای آن منظور نشد.  
با سفر ارديبهشت گذشته رييس جمهوری و کاروان تدبير 
و اميد به ايلام در نتيجه پيگيری فراوان مسئولان استان 
خوشبختانه بارقه اميدی در دل مردم اين منطقه از کشور 
درخشيد و اميد آنان برای شنيدن سوت قطار و پيوند استان 

به شبکه ريلی کشور جان دوباره ای گرفت.

هرمز فامیلی 
رئیس هیات مدیره انجمن بتن ایران

تهدیدمصرفمصالح
فاقداستاندارد

حرکتکندصنعتیسازی
وفاصلهزیادبااهدافبرنامهپنجم

مسئله  یزدان فرحی-  یلدا 
ويژه  به  سرمايه گذاری 
به  نياز  سرمايه گذاری  خارجی 
که  نکته ای  دارد.  مناسب  فضای 
سرمايه گذاری  بخش  در  معمولا 
گمشده،  ما  کشور  در  خارجی 
افراد،  بيشتر  که  است  اين 

سرمايه گذاری خارجی را فقط در سوددهی آن می دانند، اما 
اينکه به همراه سرمايه گذاری خارجی مديريت و فناوری نيز 
وارد کشور می شود و به وسيله آن می توان به بازارهای جهانی 
دست پيدا کرد و موجبات رشد شاخص های توسعه فراهم 
می شود، کمتر مورد توجه قرار گرفته  است. اين در حالی 
است که جاذبه ها و موقعيت های خاص سرمايه گذاری در 
صنعت ساخت وساز ايران وجود دارد که فرصت های زيادی 
را پديد آورده است. گفته می شود که نوعی سردرگمی در 
صاحبان سرمايه با وجود امکانات و قوانين قابل ملاحظه 
برای سرمايه گذاری ديده می شود! اين سردرگمی و تعلل 
در صنعت ساخت وساز، عواقب خوشايندی نخواهد داشت. 
در اين زمينه با عليرضا خسروی عضو کميسيون عمران 
مجلس و نماينده مردم سمنان و مهدی شهر گفت وگو 

کرديم که در ادامه می خوانيد.
با توجه به اینکه ایران فاصله زیادی با کشورهای  �

اروپایی در زمینه صنعتی سازی ساخت وساز دارد، 
لزوم ورود سرمایه گذاران خارجی برای رونق این 
صنعت ضروری به نظر می رسد، اما آنچه اکنون در این 
صنعت مشاهده می شود، نبود سرمایه گذار خارجی و 
عدم تمایل سرمایه گذاران داخلی به سرمایه گذاری 
در این بخش است. راهکار چیست؟ در این زمینه 

توضیح بفرمایید.
ما در طول برنامه 5 ساله و چشم انداز 2۰ ساله بايد به 
2۰درصد صنعتی سازی می رسيديم، اما بايد اذعان کنيم 
که در اين مسير بسيار کند حرکت کرديم. تحريم ها، نبود 
نقدينگی و تورم حرکتمان را کندتر کرد، بنابراين بايد 
به فکر چاره بود. ايران در ميان کشورهای خاورميانه در 
موقعيتی قرار دارد که نبايد از کشورهايی که با سرعت 
هرچه بيشتر در حال صنعتی شدن هستند، عقب بماند. 
اين رخداد در صورتی محقق می شود که سياست های 
درست و منطقی برای سرمايه گذاری وجود داشته باشد، 
در واقع سياست های فعلی مورد اعتماد سرمايه گذاران 
داخلی و خارجی نيست. در اين زمينه وزارتخانه بايد اقدام 

به سياست گذاری کند.
نبود امنیت سرمایه برای سرمایه گذار، موضوعی  �

است که همه کارشناسان بر آن اتفاق نظر دارند و 
زمینه های  باید  که  باورند  براین  متفق القول  همه 
سرمایه گذاری فراهم شود، اما همچنان هیچ اقدامی 

صورت نگرفته است. چه باید کرد؟
در واقع بايد گفت که زمينه جذب سرمايه گذار در ايران 
تعريف نشده است. بايد هماهنگی ميان وزارتخانه ها ايجاد 
اتريش،  ترکيه،  مانند  کشورهايی  حاضر  حال   در  شود. 
انگليس و ايرلند تمايل زيادی به سرمايه گذاری دارند و 
نبايد فرصت را از دست داد. نمايندگان مجلس نيز اعلام 
آمادگی خود را برای همکاری در اين زمينه اعلام می کنند.

  - منوچهر سپاسی، سرپرست عمليات حج 
شرکت فرودگاه های کشور گفت: پرونده پروازهای حج عمره 
سال ۹3-۹2 بسته شد و فرودگاه مهرآباد رتبه اول را در اعزام و 

پذيرش زائران از آن خود کرد.
 ایسنا- عليرضا جهانگيريان، رييس سازمان هواپيمايی 
کشوری اعلام کرد: قطعات هواپيما در حال ورود به کشور 
هستند و به زودی محموله های ديگری وارد می شوند و اين 
روند نيز ادامه خواهد داشت. وی با بيان اينکه بعد از مذاکرات 
ژنو روند ورود قطعات هواپيماها به کشور همچنان ادامه دارد، 
افزود: در حال حاضر اين قطعات به کشور وارد می شوند و با 
توجه به مذاکرات اخير، اين روند در آينده نيز ادامه خواهد 

داشت. 
 باشگاه خبرنگاران جوان- سيدسعيد سيدعلايی، 
معاون وزير راه و شهرسازی گفت: »نقشه راه اصلاح نظام 
اداری« مبتنی بر سياست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب که 
در شورای عالی اداری مصوب شده با تشکيل 5کميته تخصصی 
ذيل شورای اداری در وزارت راه و شهرسازی عملياتی می شود. 
 ایسنا- محسن پورسيدآقايی، مديرعامل راه آهن از 
افزايش ۱۰۰درصدی سهم حمل ونقل  برای  برنامه ريزی 
ريلی در ترانزيت کالا خبر داد و گفت: با توجه به ظرفيت بالای 
خطوط ريلی کشور، امنيت و مصرف سوخت پايين، گسترش 
سهم اين بخش در ترانزيت داخلی کالا از اولويت های اصلی 
دولت است و به دنبال آن هستيم با فراهم کردن مقدمات کار، 
اين سهم را در آينده ای نزديک به ۱۰۰درصد افزايش برسانيم.

 ایسنا- علی نورزاد، معاون وزير راه و شهرسازی با اشاره 
به ايمنی ۱5 تا 24 برابری راه آهن نسبت به جاده، توسعه 
کريدورهای ريلی ترانزيتی را اولويت وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کرد و گفت: ايمنی بالای خطوط ريلی و انرژی کمتری 
که در حمل بار و مسافر نسبت به جاده مصرف می کند و 
همچنين توسعه کريدورهای ريلی ترانزيتی اولويت وزارت راه 

و شهرسازی است.
 مهر- به دنبال لغو تحريم ها عليه ايران، نخستين خط 
کشتيرانی خارجی از اين هفته دوباره تردد به بنادر ايران را از 
سر می گيرد. براين اساس، علی جهانديده، معاون امور بندری 
و مناطق ويژه سازمان بنادر و دريانوردی اعلام کرد که خطوط 
کشتيرانی از چين، کره، هند و ايتاليا درخواست های جديدی 
را به سازمان ارائه کردند که در حال بررسی هستيم و فکر 
می کنم که به زودی ورود و خروج کشتی های بزرگ به ايران 

آسان می شود.



500 کارخانه تولید نایلکس
مقابل محیط زیست

گروه آینه:  رئیس ستاد محیط زیست و توسعه پایدار 
شهرداری تهران چندی پیش گفت: 500 کارخانه در حال 
تولید نایلکس هستند. علی محمد شاعری هفته گذشته در 
حاشیه برگزاری مراسم »روز بدون نایلکس« با اشاره به اینکه 
مواد پلاستیکی و نایلکس آثار سویی در سلامت انسان ها 
دارند، اظهار کرد: در حال حاضر متاسفانه حتی از قاشق 
و چنگال پلاستیکی و موادی که با محیط زیست سازگار 
نیستند، استفاده می شود. این خبر شاید چندان هم تازگی 
نداشته باشد. سال هاست بسیاری از گروه های محیط زیستی 
خطرات بالای تولیدات تجزیه ناپذیر پلاستیکی را هشدار 
سوی  از  پلاستیکی  کیسه های  بالای  مصرف  می دهند. 
تولیدکنندگان، فروشندگان و در نهایت مصرف کنندگان 

شرایط دردسرسازی را برای محیط زیست رقم زده است. 
اندازه ای  تا  می تواند  فرهنگ سازی  معتقدند،  برخی 
کیسه های  برای  اگر  آنها  به زعم  چراکه  باشد،  راهگشا 
باشد،  نداشته  وجود  متقاضی  نایلکس  و  پلاستیکی 
طبیعتا تولید چنین کیسه هایی کاهش می یابد و خطرات 
زیست محیطی هم کم می شود. چنین اقداماتی در راستای 
کمپین های روز بدون نایلکس و فعالیت گروه های مردمی 
چند سالی است که انجام می شود اما آیا فرهنگ سازی بدون 
ارائه بدیل های کارآمد می تواند راهگشای معضلی باشد که 
امروز و فردای زندگی بشر را تهدید می کند؟  در حال حاضر 
کارخانه هایی هستند که نایلکس های تجزیه ناپذیر تولید 
می کنند بدون آنکه جریمه هایی برای آنها در نظر گرفته 
شود. شاید توجه به این مسئله خودش یکی از عوامل 
بازدارنده کارساز برای کاهش خطرات ناشی از پلاستیک و 

نایلکس در محیط زیست باشد.
500 کارخانه برای تولید نایلکس رقم کمی نیست و باید 
توجه داشت که علاوه بر فرهنگ سازی و سوق دادن جامعه 
به سمت مصرف مواد زود تجزیه پذیر، ارائه مواد و کالاهای 
زود تجزیه پذیر هم باید در دستورکار نهادهای عمومی و 
مسئولان قرار گیرد. در این میان آگاه سازی جامعه هم نقش 
موثری در کاهش مصرف کیسه ها و ظروف پلاستیکی یک بار 
مصرف دارد،  چراکه اگر مردم بدانند که این مواد چه آثار 
مخرب و سویی بر زندگی و محیط زیست آنها دارد، بدون 
شک در سبک زندگی مصرفی خود بازنگری هایی خواهند 
داشت. در گام نخست شاید کافی باشد یادآور شویم که 

تجزیه ظروف پلاستیکی 400 سال زمان می برد.

نگاه اول: قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور 
تجارت گفت: با عرضه بالای محصولات پتروشیمی در تالار 
بورس شاهد حذف دلالان، واسطه ها و رانت خواران از بازار 

محصولات پتروشیمی خواهیم بود.
نگاه دوم: بزرگ ترین راهی که می توان به تولیدکننده ها 
کمک کرد اصلاح سیستم توزیع است. وقتی سودآوری این 
بخش کنترل شود و به ابعاد واقعی و منصفانه اش برسد دو 
اتفاق خواهد افتاد؛ اول بخش بزرگی از سرمایه به جای توزیع 
به سمت تولید جهت گرفته و با افزایش تولید بخش تجارت 
می تواند به صادراتی بیندیشد که منبع اصلی سود در جهان 
امروز است، از سوی دیگر نرخ های واقعی هزینه تولید را 
کاهش می دهد و امکان فربه تر شدن تولید را فراهم می کند.

فرزندانمان
روی پای خود بایستند

بحثی در یک میهمانی درگرفت، پدری که در حرفه خود 
هم پر درآمد است و هم خوشنام گلایه داشت که پسرهایش 
می خواهند کار را از صفر شروع کنند، یکی شان به سراغ 
موسیقی رفته و دیگری با دوستانش کافه راه انداخته است، 
در حالی که کلی پول در اختیارش قرار داده ام. برای چندرغاز 
در کافه جلوی مردم چای و قهوه می گذارد، صاحب این قلم 
که خوب او را می شناسد، گفت: آنها از شما تقلید کرده اند 
و چه تقلید درستی، شما کلی با افتخار خاطرات خودتان را 
تعریف کرده اید و گفته اید با دست خالی صاحب همه چیز 
شده اند، این گذشته را ذره ذره در جان شان ریخته اید و چقدر 
درست این کار را کرده اید، آنها می خواهند شبیه شما شوند، 
مثل شما روی پای خودشان بایستند، ولی شما پول تان را 
به رخ شان می کشید و آنها مانده اند دو دل که منطق کل 

زندگی تان را بپذیرند یا نصیحت تان.
وقت  هر  تازه  کردم؛  اضافه  من  و  درگرفت  سکوتی 
شکست بخورند ثروت شماست، چرا نگران اید، بگذارید 
ماهیگیری یاد بگیرند، اگر روزی به هر دلیلی ثروت تان 
از دست رفت، می توانند از نو شروع کنند. تازه بچه های 
این  در  تحصیلکرده  جوانان  کلی  خوشبخت اند،  شما 
کشور بیکارند و پدرشان هم پولی ندارد کمک شان کند. 
جواب می شنوم چقدر درست می گویید، چرا از این منظر 
به موضوع نگاه نکرده بودم، خدا پدرم را بیامرزد. همیشه 
می گفت، اگر درد دیگران را نفهمی صاحب درد می شوی، 
خودت می دانی چند نفر کارگر زیر دست من کار می کنند، 
هیچ موقع سراغ کار دلالی نرفته ام. واقعا از عبادت ثواب 
بیشتری می بریم اگر برای این جوانان کار ایجاد کنیم، 
به خدا بیکاری آرامش جامعه را می گیرد، بله قول می دهم 

بگذارم پسرهایم کار خودشان را بکنند.
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  گزارش مردمی: جلوی یکی از دبیرستان های 
غیرانتفاعی تعداد زیادی مرد و زن به حالت 
برای ساختن  ایستاده اند، فرزندان شان  انتظار 
آینده مشغول کلنجار رفتن با پرسش هایی اند 
که جلوی شان گذاشتند. وقتی در مورد بیکاری 
جوانان با آنها وارد گفت وگو می شویم، یکی از 
آنها می گذارد بغض اش بترکد و بعد که آرام 
می شود، می گوید؛ پسر بزرگم کارشناسی ارشد 
شیمی گرفته است و به جای آنکه با شغلی که 
دوست دارد کار کند، به ناچار در شرکت پدرش 
مشغول کار شد، من به عنوان مادر وقتی یاد 
شب زنده داری او و لاغر شدن هایش می افتم 
دلم خون می شود، خوب دیگر نیازی نبود که 
این همه درس بخواند، مرد جاافتاده ای وسط 
حرف این مادر می دود و می گوید: بروید خدا را 
شکر کنید، من شرکت یا دکانی ندارم که پسر 
بیکارم را در آنجا مشغول به کار کنم، منتظرم 
ببینم چه جوابی به این مرد داده می شود، اما 
انتظار حرفی که شنیده ام، نداشتم: اتفاقا تمام 
غصه من آن است که پسرم در شرکت پدرش 
کار می کند و می فهمد پدرش در این همه رکود 
و چک های برگشتی با چه خون دلی خود را سرپا 
نگه می دارد. کار به آنجا رسیده که شب ها از غصه 
خوابش نمی برد. تمام امیدم آن است که در 

دکتری قبول شود و دیگر شرکت نرود.
پزشکی که منتظر پسرش است که از جلسه 
بیرون بیاید به حرف می آید و می گوید: یک 
زمانی پزشکان دغدغه کار نداشتند، ولی امروز 
کلی پزشک بیکار می شناسم، بله مردم فقط 
چند جراح معروف و پولدار را می شناسند، تازه 
تحصیلکرده  بی خبرند،  هم  آنها  مشکلات  از 
دانشگاه ها  است،  زهر  جامعه  هر  برای  بیکار 
توانستند مشکل کنکور را حل کنند، ولی از یاد 
بردند که این  همه جوان مدرک به دست وقتی 
فارغ التحصیل می شوند باید چه بکنند، البته اگر 
بتوانیم به تولید بها بدهیم، ظرفیت های پنهان 
جامعه را دریابیم و با اقتصاد دلالی مقابله کنیم، 
می توانیم درصد زیادی از مشکل را حل کنیم، 
همسر او می گوید؛ دوستم دیروز خانه ما بود 
گفت، همسرش برای پیش دانشگاهی پسرش 
12میلیون تومان چک کشید، برای اینکه این 
پول پاس شود با اینکه بازنشسته است شغل 

دوم هم قبول کرد، اصلا آنقدر خسته می شود که 
برایش نا نمی ماند غذایش را بخورد، امیدمان این 
است که دانشگاه دولتی قبول شود تا کمی بتواند 

استراحت کند.
علی فارغ التحصیل مکانیک خودرو وضعیت 
جوان  دانش آموختگان  تمام  برای  اشتغال 
اطرافش را یکسان می داند و می گوید: بیکاری 
است،  شده  توزیع  رشته ها  همه  در  عادلانه 
همکلاسی هایی که تا به حال کاری برای شان 
پیدا نشده و اگر هم در جایی مشغول اند بی ربط 
با حوزه تخصصی شان است. علی مکثی می کند 
و بعد اضافه می کند: آموزشی که در دانشگاه 
می بینند نامتناسب با تقاضایی است که بازار 
نرم افزاری  آموزش های  آنها  چراکه  دارد؛  کار 
دیده اند و در بازار کار به دنبال نیروی کار برای 
انجام تراشکاری و تنظیم موتور هستند. با این 
حال به گفته او؛ حتی اگر مهارت هایی مانند 
تراشکاری را هم بدانند، باز هم باید به حقوقی در 

سطح 600 هزار تومان تن بدهند. میلاد 3 سال 
است که از رشته معماری فارغ التحصیل شده 
و تاکنون نیز هر کاری انجام داده پروژه ای بوده 
است. او مهم ترین مشکل را عدم امکان فعالیت 
برای شرکت های کوچک می داند، شرکت هایی 
که یا باید دست چندم از شرکت های وابسته به 
نهادها پروژه بگیرند یا اصلا پروژه نگیرند. به 
گفته او، پروژه های عمرانی بزرگ را شرکت های 
بزرگ عمرانی می گیرند و با خرد کردن آن به 
دست شرکت های سازنده می سپارند. از این رو 
شرکت های کوچک نمی توانند پروژه بگیرند، 
ورشکست می شوند و مجبور می شوند نیروی 
کار خود را کم کنند و شخصی هم که سرمایه 
دارد امکان تشکیل کار ندارد. میلاد تعداد زیاد 
را مشکلی دیگر می داند که  فارغ التحصیلان 
علاوه بر انحصاری بودن و سوءمدیریت بازار کار 
تعداد زیادی جوان را با معضل بیکاری مواجه 
سابقه  ایجاد  امکان  می گوید،  او  است.  کرده 

کار برای اکثر فارغ التحصیلان نبوده و بیشتر 
شرکت های خصوصی هم در این بازار کار که 

عرضه متخصص بالا و تقاضا کم است، به دنبال 
افراد با سابقه کار می گردند که فارغ التحصیلان 

عمدتا این سابقه را ندارند.
جویای  افراد  از  دیگر  یکی  احسانی  خانم 
کار حوزه معماری است که می گوید؛ شرکت 
کار  به  مشغول  آن  در  که  مشاور  مهندسین 
بوده است چون پروژه ای برای انجام نداشت، 
همه مهندسین را اخراج کرد، فقط کارکنان 
نگه  را  اداری  و  خدمات 
داشت و البته آنها را هم 
مشمول تعدیل نیرو کرد. 
دکتری  دانشجوی  الهام 
عمومی  سیاست گذاری 
کار  حال  به  تا  که  است 
مرتبط با تخصص خود و 
شرایط مناسب پیدا نکرده 
است. او سابقه تدریس زبان 
انگلیسی و انجام پروژه های 
پراکنده را دارد، اما همه این 
کارها موقتی بوده و حقوق 
نداشته اند.  نیز  مناسبی 
به گفته او، کار پیدا کردن 
سیاست گذاری  حوزه  در 
عمومی آن هم در نهادهای 
امکان ناپذیر  تقریبا  دولتی 
که  کارشناس  یک  است. 
در  نامش  نمی خواست 
گزارش آورده شود در این 
مورد می گوید: گره مشکل 
فارغ التحصیلان بیکار زمانی 
حل می شود که دانشگاه ها 
مراکز  با  همه جانبه  رابطه 
باید  باشند،  تولیدی داشته 
مهندسی  دانشگاه های 
بدانند این مراکز به چه تعداد 
نیرو نیاز دارند تا همین تعداد 
در عمل تربیت شوند، اگر این 
متوجه  جامعه  بیفتد،  اتفاق 
کمک به رشد تولید وکمک 
است  فرزندان شان  آینده  به 
و خودبه خود ترغیب می شوند با خرید کالای 

ایرانی بازار کار فرزندشان را بزرگتر کنند.

گزارش  از وضعیت اشتغال

رویای دست نیافتنی میلیون ها تحصیلکرده

زاهدی اصل، استاد دانشگاه علامه در گفت وگو با 

خودآزاری و دگرآزاری؛ آسیب های بیکاری
 بنفشه رنجی : بیکاری نه تنها خود یک معضل اجتماعی 

نیز  دیگری  آسیب های  بلکه  است، 
زاهدی اصل،  محمد  دارد.  به دنبال 
علامه  دانشگاه  استاد  و  جامعه شناس 
با  از  طباطبایی در گفت وگو 
بیکاری  اجتماعی  و  آسیب های فردی 

و اشتغال به کار از روی اجبار می گوید.
بیکاری چه آسیب های اجتماعی   �

به همراه دارد؟
گذران  برای  که  فردی  شک  بدون 
نیاز  این  و  دارد  اقتصادی  نیاز  زندگی 
تامین نمی شود از روی ناچار به دزدی، 
که  و خشونت هایی  زورگیری  سرقت، 
هستیم،  آن  شاهد  جامعه  در  روز  هر 
که  هنگامی  واقع،  در  می آورد.  روی 
تامین  امکان  بیکاری  به دلیل  فردی 
معاش نداشته باشد و از نظر اخلاقی نیز 
کمی ضعیف باشد به رفتارهایی مانند 

گردن کلفتی و کیف قاپی و... روی می آورد. فردی که دستش 
به خشونت روی می آورد.  و  است، عصبی می شود  خالی 
خشونت درون خانواده به صورت کودک آزاری و همسرآزاری 
خود را نشان می دهد و در جامعه به صورت انواع رفتارهای 

خشونت آمیز مانند ضرب و شتم و دزدی دیده می شود.
بیکاری چه آسیب های فردی ممکن است به همراه  �

داشته باشد؟
بخشی از افرادی که اهل رفتارهای خشونت آمیز نسبت 

به دیگران نیستند، یاد نگرفته اند یا به هر دلیل از این رفتارها 
اقدام  است  ممکن  می کنند،  پرهیز 
اقتصادی  فشار  کنند.  خودکشی  به 
که از حد متعارف بیشتر شود فرد از 
نظر روحی و رفتاری دچار اختلالاتی 
بنابراین  می شود،  روان پریشی  مانند 
ممکن  که  ناهنجاری هایی  از  یکی 
است از بیکاری ناشی شود خودکشی 
است که مصداق خودآزاری می باشد. 
افرادی هستند که جرات آن را ندارند 
که دیگران را آزار دهند، دلشان نمی آید 
با دیگران رفتار بدی داشته باشند و 
به  یا  دهند  نشان  الفت  می خواهند 
دلیل فرهنگی از اذیت و آزار دیگران 
افراد  این  بنابراین  می کنند،  پرهیز 
دست به خودآزاری می زنند. بیکاری 
و فقر اقتصادی پیامدهای فراوانی از 
خودکشی گرفته تا انواع بیماری های 
روانی و رفتاری، پرخاشگری، عصبانیت 
و تحمل نکردن دیگران را به همراه دارد و در نهایت این افراد 

ضداجتماعی می شوند.
برخی افراد به کاری اشتغال دارند که از طریق آن  �

قصد تامین نیاز اقتصادی دارند؛ اشتغال بدون علاقه و 
از روی نیاز و اجبار چه پیامدی دارد؟

از قدیم گفته شده است که انسانی که به کارش علاقه مند 
باشد با کار خود زندگی می کند و احساس خستگی نمی کند. 

کار از روی اجبار اقتصادی فرد را دچار فرسودگی می کند، 
کاری که با ظرفیت و استانداردهای افراد همخوانی ندارد. 
بخش قابل توجهی از افراد در حال حاضر برای معیشت خود 
کار می کنند این کار آنها را از پا می اندازد. یکی از متغیرهای 
مهم در روحیه داشتن برای کار علاقه مندی به کار است. 
هدف دوره راهنمایی در مدارس این بود که در نوجوانی افراد 
گرایش های خود را با توجه به ظرفیت و آمادگی خود مشخص 
کنند و در زمینه ای که علاقه مند هستند زمینه شکوفایی شان 
فراهم شود. اکنون که این دوره حذف شده است، اما همان 
زمان هم روش غلطی پیش گرفته شده بود. افراد زیادی به 
کارهایی مشغول هستند که با خلق و خوی آنها سازگاری 
ندارد. این کار وقتی با زندگی انسان های دیگر سر و کار داشته 
باشد آسیب هایی نیز به افراد دیگر و جامعه خواهد زد. تصور 
کنید شخصی را که بنا بر اقتضای شغلی خود به فردی آسیب 

می زند و حاصل کارش برعکس می شود. 
آیا این آسیب ها در زنان و مردان متفاوت است؟ �

بله. مسئله دیگر این است که آسیب های اجتماعی ناشی از 
بیکاری در جامعه ما با توجه به ویژگی های فرهنگی و اجتماعی 
که جامعه دارد و جامعه ای در حال گذار از سنتی به صنعتی 
است، در زنان و مردان ممکن است متفاوت باشد. با توجه به 
اینکه مردان نان آور خانواده هستند و مسئولیت بیشتری در 
رابطه با سرپرستی خانوار برعهده دارند، بیکاری برای مردان 
مشکلات و آسیب های بیشتری به همراه دارد. البته در مواقعی 
که زنان نیز سرپرست خانوار و تامین کننده معیشت هستند 
این فشار بر زن وارد می شود. اینکه مردان تحت فشار بیشتری 
هستند به این معنا نیست که دیگر اعضای خانواده تحت فشار 
نیستند، اما آن عضو خانواده که مسئول تامین معاش است 

به طور مستقیم تحت فشار قرار می گیرد.

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی  چهارشنبه گذشته، 25 
تیر، اعلام کرد: تحلیل عملکرد اشتغالی 8 سال گذشته نشان 
می دهد که غیر از سال 86، در سایر سنوات نرخ بیکاری جوانان 
افزایش یافته است، همچنین جامعه به سمت غیرفعالی پیش 
می رود. از سویی، تعداد افرادی که در سال92 نسبت به 
سال84 درخواست اضافه کاری داشته اند، افزایش یافته است.
به گزارش خبرنگار مهر، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با ارائه تحلیل جدیدی از وضعیت شاخص های بازار کار کشور 
با تاکید بر وضع موجود اعلام کرد: مسئله بیکاری به ویژه 
برای جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی در تمام کشورها به 
ویژه در کشورهای در حال توسعه موضوع بسیار مهمی برای 
دولت هاست به نحوی که سند چشم انداز نیز برخورداری از 

نرخ بیکاری تک رقمی را مورد نظر قرار داده است.
بررسی تحولات نرخ بیکاری از ابتدای سال اجرای سند 
نشان می دهد از سال 1384 تا سال 1387 نرخ بیکاری در 

وضعیت بهبود قرار داشته است، پس از آن تا سال 1391 
شاهد افزایش جمعیت بیکار بوده ایم. آخرین آمار در دسترس 
مربوط به پاییز 1392 نشان می دهد نرخ بیکاری به رقم 10/3 

رسیده و امید است تا سال 1404 این نرخ تک رقمی شود.
نرخ بیکاری جوانان در حدود دو برابر نسبت به نرخ بیکاری 
کل قرار دارد و وضعیت نامساعدی را به تفسیر می کشد. آمار 
موجود نشان می دهد نرخ بیکاری جوانان از ابتدای دوره که 
23/3درصد بوده به 24/3درصد افزایش پیدا کرده است و در 
طی این دوره 8 ساله به استثنای سال 1386 همواره این نرخ 
روند افزایشی داشته است که اعلام خطری برای مسئولین 
است که درباره جوانان و نیروی های دارای مهارت پایین 

اتخاذ نمایند.وضعیت نرخ بیکاری  اثربخشی  سیاست های 
فارغ التحصیلان دانشگاهی نیز قابل تامل است و روند کاملا 
افزایشی از سال 1384 لغایت سال 1391 وجود داشته است 
به نحوی که از رقم 15/7درصد در سال 1384 به 20/8درصد 
در سال 1391 رسیده است. مقایسه این نرخ در میان مردان 
فارغ التحصیل دارای نرخ  نیز نشان می دهد، زنان  و زنان 
بیکاری به مراتب بیشتری نسبت به مردان هستند و در سال 
1391 این نرخ برای مردان 14/8درصد و برای زنان در حدود 
32درصد بوده است. بنابراین ساختار عرضه نیروی کار کشور 
در حال تغییر است. مشاهده نرخ مشارکت اقتصادی به عنوان 
شاخصی که بیان کننده عرضه نیروی کار در کشور است نشان 

می دهد از سال 1384 تاکنون همواره روندی نزولی داشته 
است. لذا نرخ عدم فعالیت رو به افزایش بوده که به نوعی 
غیرمولد بودن بخش اعظمی از جمعیت در سن کار در کشور 
است. به علاوه سهم شاغلانی که به دلایل اقتصادی کمتر از 
44ساعت در هفته کار می کنند ولیکن خواهان و آماده برای 
انجام کار اضافی هستند )سهم اشتغال ناقص زمانی( نشان 
می دهد در سال 84 این میزان 7/4درصد بوده ولیکن در پاییز 
1392 به رقم 9/2درصد رسیده است. سهم شاغلان با 49 
ساعت کار و بیشتر در کشور همواره رقم بالایی داشته است 
به نحوی که در سال 1384 سهم شاغلان با ساعت کار معمول 
49 ساعت و بیشتر، 46/6درصد را به خود اختصاص داده است 
و با اندکی کاهش به 37/6درصد در پاییز سال 1392 رسیده 
است. مشاهده این شاخص در میان مردان و زنان نیز گویای 
این واقعیت است که سهم مردان بیش از 3برابر سهم زنان در 

این شاخص است.

تلنگر

نگاه روز

دیدگاه

عضو کمیسیون صنایع مجلس:

تخصص ها متناسب با نیاز بازار کار نیست
کمیسیون  عضو  سبحانی فر،  رمضانعلی 
صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با گروه 
آینه معتقد است که صنایع موجود کشور در 
اشتغال  با 50 درصد ظرفیت  حال حاضر 
فعالیت می کنند؛ اگر واحدهای صنعتی با 
تمام ظرفیت خود کار کنند، 30 درصد به ظرفیت بازار کار افزوده 
می شود. سبحانی فر البته می گوید در بخش خودرو در حال حاضر 
ظرفیت های اشتغالزایی خوبی وجود دارد. افزایش تولید در بخش 
خودرو نوید جذب نیروی کار می دهد و این مسئله می تواند به 
بهبود فضای اشتغال کمک کند. فارغ التحصیلان بیکار از دیگر 
موضوعاتی بود که این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس به 
میزان  حاضر  حال  در  است،  معتقد  و  می کند  اشاره  آن 
فارغ التحصیلان با نیازهای بازار کار تناسب ندارد. علاوه بر تعداد 
فارغ التحصیلان، تخصص های آنها نیز با نیازهای بازار صنعت 
 متفاوت است. نماینده مردم سبزوار اضافه می کند:  ما حدود
 4 میلیون دانشجو داریم که از این میزان نهایتا 1میلیون نفر جذب 
بازار کار می شوند. از او درباره راهکار رفع این مشکل می پرسیم که 
می گوید:  باید متناسب با نیاز جامعه دانشجو جذب شود و این 
مسئله نیازمند آن است که وزارت علوم متناسب با نیاز بازار کار در 
کشور، نیروی متخصص تربیت کند یا رشته های جدید ایجاد 
شود. سبحانی فر تاکید می کند، علاوه بر رشته های دانشگاهی باید 
دوره های تخصصی و آموزشی برگزار شود تا افراد برای ورود به 
بازارهای تخصصی آمادگی پیدا کنند. این عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس می گوید:  در حال حاضر علاوه بر صنایع موجود و 
تلاش برای بالا بردن ظرفیت های تولیدی آنها جهت جذب نیروی 
کار بیشتر،  می توان واحدهای صنعتی جدیدی تاسیس کرد تا 

نیازهای کشور به اشتغال مرتفع شود.

نرخ بیکاری جوانان؛ دو برابر نرخ بیکاری کل 
وزارت کار اعلام کرد: 

فشار اقتصادی 
که از حد متعارف 
بیشتر شود فرد 
از نظر روحی 

و رفتاری دچار اختلالاتی 
مانند   روان پریشی 

می شود، بنابراین یکی از 
ناهنجاری هایی که   ممکن 

است از بیکاری ناشی شود 
خودکشی است که مصداق 

خودآزاری است
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الو وزیر

شهرنوشت

من یک مهندس معدنم، به دلیل نوع شغلم همیشه 
اوقات  برای  امیدوارم مقامات  از شهر و خانواده ام،  دور 
فراغت معدنکاران فکری بکنند، این کار باعث می شود که 

کارآمدی نیروها افزایش یابد.
 نکته دقیقی است و باید پی گرفته شود.

کشور  در  را  اول  حرف  روزگاری  نساجی  صنایع 
می زد ند، افسوس می خورم که با افزایش درآمدهای نفتی 
این صنعت از رمق افتاد، چرا در این مورد گزارشی هایی 

تهیه نمی کنید تا توجه مقامات به این موضوع جلب شود.
این مورد گزارش های لازم تهیه   حتما در 

خواهد شد.
چرا فوتبال و سینما این همه جشنواره دارند و جایزه 
می گیرند، ولی اهالی تولید چرا جشنواره ندارند تا برندهای 
برتر جایزه خود را بگیرند تا انگیزه بیشتر شود و تولید 

رونق بگیرد.
 پیشنهاد خوبی است.

را  تجارت  می تواند  بزرگ  فروشگاه های  افزایش 
سروسامان دهد. چرا در این مورد اقدامی اساسی انجام 

نمی شود.
 صفحه تجارت روزنامه در گزارش هایی حتما 
حول این موضوع گفت وگوها و تحلیل هایی منتشر 

می کند.

نگاه دوم
از مخاطبان انتظار داریم که در هر شهر و روستایی که 
حضور دارند اگر با محصولات داخلی با کیفیت روبه رو شدند 
حتما با ما تماس بگیرند و در مورد آن سخن بگویند. حتی 
برخورد خوب یک فروشنده. یک خدماتی که باکیفیت اداره 
می شود، می تواند موضوع تماس شما باشد. در این موارد 
حتی می توانید سوژه بدهید تا ما با غرور این سوژه ها را پی 

بگیریم و با زبان مناسب واتاب دهیم.

آقا نگه دار!

روح الله سپندارند: راننده اتوبوس انگار عجله داشت. 
هوای گرم که از شیشه های باز به صورت مسافرها می خورد، 
سوزاننده بود و ترجیح می دادی تمام شیشه ها را ببندی 
که از توفان گرما رهایی یابی اما مگر می شد. صورت ها 
ورم کرده بود و عرق بر گونه ها جاری. خط ویژه جولانگاه 
خوبی بود برای راننده ای که انگار عجله دارد و بی توجه 
به مسافران هر لحظه بر سرعتش می افزاید. مسافرها در 
تکان های اتوبوس،  انگار بر امواج دریایی توفانی سوار بودند. 
کسی اعتراض نمی کرد. راننده ترمز که گرفت،  خیلی ها به 
جلو پرت شدند. یکی لب به شکوه گشود:  آقای راننده چه 

خبر است؟
راننده اخم هایش در هم بود و چیزی نگفت. مسافر دوباره 

تکرار کرد: با شما هستم!  چرا اینقدر تند می روید؟
راننده از توی آینه نگاهی انداخت و گفت:  مگر نمی بینید؟  
جهنم است، از خیابان آتش می بارد. زنی از انتهای اتوبوس 
اعتراض کرد:  هوای گرم دلیل خوبی برای بازی با جان 
آدم ها نیست. راننده عصبانی شد:  هر کس ناراحت است، 
پیاده شود. همان دم پایش را روی ترمز گذاشت و درها را باز 
کرد. به سلامت،  هر کس ناراضی است،  راه باز و جاده دراز.

مسافرها به یکدیگر نگاه کردند. یکی زیر لب گفت:  دیرم 
شده است،  چاره چیست؟ مسافر کناری عرق از سر و رویش 
می بارید و حالش بد بود. دختربچه ای گریه می کرد و اصرار 
داشت که پیاده شوند. مادرش گفت: صبر کن ببینیم 
نتیجه چه می شود. صدای یک نفر به گوش رسید: مگر جام 

جهانی است که ببینیم نتیجه چه می شود؟ 
راننده دوباره به طرف مسافرها نگاه کرد و گفت:  »تصمیم 
گرفتید یا نه؟« دختر جوانی گفت:  با این وضع نمی شود 

ادامه داد،  من پیاده می شوم.
راننده پوزخند زد:  زندگی شهری همین است،  نمی شود 
که توی شهر بزرگ و شلوغ زندگی کنی و توی خیابان بروی 

و اصلا آب توی دلت تکان نخورد.
پیرمردی با خنده جواب داد:  این دیگر آب تکان خوردن 

نبود، برای خودت توفان راه انداخته بودی.
راننده عصبانی شد:  همین است که هست،  هر کس 
ناراحت است، به سلامت. بعد با دست، در خروج را نشان 

داد.
دختر جوانی که گفته بود با این وضع نمی شود ادامه 
داد، پیاده شد. به دیگران هم نگاه کرد و گفت:  این اولین 

قدم است.
دیگران نیز به دنبال او پیاده شدند. مردی گفت: همگی 

از او شکایت خواهیم کرد.
راننده تنها مانده بود، صحبت از شکایت هم به میان 
آمد. زیر لب گفت:  زندگی شهری همین است دیگر،  جنبه 

داشته باشید. دور و برش را نگاه کرد.
مسافرها رفته بودند.

88105304

در 8 سال گذشته به موزه ها بی توجهی شد

هر3سالیکموردسرقتازموزههاداشتهایم
بنفشه رنجی: به گفته معاون مبارزه با 
سرقت پلیس آگاهی ناجا، در 16 ماه اخیر 
تنها 4 پرونده سرقت از موزه ها ارجاع داده 
شده است که از این میان 2 پرونده متعلق 
به سرقت از موزه های ملی و 2 فقره نیز به 
تحت  که  موزه هایی  یا  استانی  موزه های 
نظارت سازمان ها یا نهادهای خاص هستند 
از جمله سرقت از موزه ملی کنگاور کرمانشاه 
و آتشکده شهرری مربوط می شود. غیاثوند، 
ضعف امنیتی برخی موزه ها را علت وقوع 
این جرایم می داند، این در حالی است که 
میراث  سازمان  موزه های  امور  مدیرکل 
فرهنگی در گفت وگو با گروه آینه وضعیت 
ایمنی موزه ها را مناسب می داند. به گفته 
از موزه ها کاملا  محمدرضا کارگر، سرقت 
عمدی است، همچنین به طور میانگین هر 3 
سال یک مورد سرقت از موزه ها داشتیم که 

75 درصد آنها هم پیدا شده است.
سرقت از موزه ها چقدر در کشور ما  �

رایج است و آیا آماری از آن در دست 
است؟

در کشور ما اگر یک فرآیند 10 ساله را در 
نظر بگیریم درصد پایینی از سرقت اتفاق 
می افتد. در ایران نه جزو رده بالا و نه رده 
پایین و در میانه و حد متوسط هستیم. از 
این رو نه می توانیم بگوییم وضعیت در این 
مورد خیلی بد است و نه می توانیم بگویم 
چنین اتفاقاتی نمی افتد. برای مثال به طور 
از  سرقت  مورد  یک  سال   3 هر  میانگین 
موزه ها داشتیم که 75 درصد آنها هم پیدا 

شده است.

به گفته پلیس آگاهی، تعداد پرونده های 
از  در حوزه سرقت  رسیدگی  برای  واصله 
موزه ها از سال 92 تاکنون تنها 4 فقره بوده 

است.
درباره این آمار چیزی نمی دانم اما از زمانی 
که ما به این سازمان آمدیم تنها یک مورد 
سرقت از موزه ها اتفاق افتاده است که آن هم 

سرقت از موزه کنگاور کرمانشاه بوده است.
موزه  � این  از  شده  دزدیده  اشیای 

چقدر ارزش داشته اند؟
اشیای دزدیده شده موزه کنگاور دارای 
اما  است،  نبوده  چندانی  تاریخی  قدمت 
این مسئله توجیهی برای سرقت ها نیست. 
در واقع باید بگویم که یک اثر مانند لباس 
باید  آمد  موزه  به  وقتی  است،  بیرون  که 
مسئولیت آن  برابر  در  و  شود   حفاظت 

وجود دارد. 
می شود  � انجام  که  سرقت هایی 

معمولا به چه صورت است و نتیجه چه 
می شود؟

انجام  عمدی  کاملا  موزه ها  از  سرقت 
می شود اما بی نتیجه و بی فایده برای سارقان 
است، چراکه همه آثار ثبت شده هستند. 
این آثار در هر جای دنیا باشد و اگر بخواهد 
به کشورهای دیگر برود بلافاصله شناخته 
می شود و مورد پیگیری پلیس اینترپل قرار 

می گیرد.
می شود  � گفته  که  اخیر  8سال  در 

میراث فرهنگی در وضعیت نامناسبی 
قرار داشت، وضعیت موزه ها و سرقت 

از آنها به چه شکل بود؟
موزه ها  به  گذشته  سال   8 طول  در 

مکان هایی  موزه ها  است.  شده  بی توجهی 
هستند که دائم باید مورد بررسی و توجه 
قرار گیرند و سرقت از آنها هم پیگیری شود. 
در حال حاضر وضعیت موزه ها تغییر کرده 
است، به شدت تحت نظارت هستند و کار 

آنها پیگیری می شود. 
آیا اتفاقاتی که در سال های گذشته  �

افتاد در حال پیگیری شدن است؟
اتفاق هایی که در زمینه موزه ها در 8 سال 
گذشته اتفاق افتاده، در حال پیگیری شدن 
است اما لازم به ذکر است که هیچ موزه ای 
در دنیا نیست که سرقت در آن انجام نشود 
و همه موزه ها این اتفاق برایشان می افتد، 
به این صورت که در جایی کمتر و در جایی 
بیشتر است. در 8 سال گذشته وضع چنین 
بوده است که برای مثال یک نظافتچی در 
در  هم  چیزی  می شد،  استخدام  موزه ها 
از  بعد  می برد.  و  می گذاشت  خود  جیب 
آن هم پیگیری می شد و سرقتی هم ثبت 
می شد. این مسئله در ابعاد مختلف اتفاق 
انجام  اما پیگیری ها در حال  افتاده است، 
شدن است. اما اینکه دیوار را خراب کرده 
باشند و چیزی بردارند چنین اتفاقی هرگز 

نیفتاده است.
وضعیت موزه ها را از لحاظ ایمنی و  �

تجهیزات چگونه ارزیابی می کنید؟
موزه ها از نظر امکانات ایمنی و تجهیزات 
در وضعیت بسیار خوبی به سر می برند. در 
خود  با  تصمیم  هم  خصوصی  مکان های 
فرد است. اکنون در حال تلاش هستیم و 

پیگیری ها انجام می شود.

یادداشت

نگاه روز

در سال 1986 بانک جهانی تعهد نمود تا منبعد در 
همه پروژه هایی که تحت حمایت مالی بانک قرار دارند 
امر  این  دلیل  شود.  انجام  زیست محیطی  آثار  ارزیابی 
آن بود که برخی از پروژه های تحت حمایت بانک، آثار 
جبران ناپذیری بر محیط زیست وارد می کردند. به مرور 
مشکلات دیگری به وجود آمد. برخی از پروژه های بانک، 
موجب رشد اعتراضات عمومی شد. بدین معنی که اجرای 
و  فقر  افزایش  بیکاری،  اجباری،  مهاجرت  موجب  آنها 
آسیب های اجتماعی و نزاع های دسته جمعی شد. نتیجه 
تاثیرات  ارزیابی  به  جهانی  بانک  تعهد  اخیر،  مشکلات 
موازات  به  اجتماعی  لذا محیط  بود.  پروژه ها  اجتماعی 
محیط زیست، مورد توجه نهادهای بین المللی قرار گرفت. 
دلیل چنین تعهدی، نگرانی از کاهش سرمایه اجتماعی 
سازمانی بود. در واقع اعتراضات عمومی وجهه  اجتماعی 

بانک را خدشه دار ساخت. 
هدف ارزیابی تاثیرات اجتماعی)معروف به پیوست های 
اجتماعی( پروژه ها، اطلاع از آثار اجتماعی یک پروژه پیش 
از وقوع آن است. در واقع تیم ارزیابی آثار اجتماعی برای 
مجری یک پروژه پیش بینی می کند که در حین ساخت و 
پس از بهره برداری از آن، )احتمالا( کدام آثار اجتماعی رخ 
خواهد داد. این پیش بینی به مجری کمک می کند تا قبل از 
وقوع آثار ناگوار، برای آنها تمهیداتی بیندیشد. لذا موضوع 
هم بسیار ساده و هم بسیار پیچیده است. تصور کنید که 
می خواهید به مسافرت بروید. اینکه قبل از سفر از وضعیت 
آب وهوای مقصد مطلع شوید اقدامی کاملا طبیعی است. 
ارزیابی تاثیر اجتماعی، اطلاع از پیامدهای اجتماعی قبل 
ارزیابی های  شدن  الزامی  است.  پروژه(  سفر)اجرای  از 
زیست محیطی برای پروژه ها به دلیل آثاری بود که برخی 
از آنها بر محیط زیست وارد می کرد. الزامی شدن آثار 
اجتماعی هم به دلیل برخی از آثاری است که پروژه های 
شهری به محیط اجتماعی وارد می کنند. برای مثال اجرای 
پیاده راه سازی محور 17شهریور در شهر تهران موجب 
رشد تابلوهای »پارک ممنوع« در کوچه های منتهی به 
این محور شد. دلیل آن پارک خودرهای متعلق به کسبه 
از طرفی و مهم تر از آن خودروهای فروشی نمایشگاه داران 
اتومبیل بود. چون وضعیت کسب و معیشت آنان قبل از آغاز 
این پروژه به خوبی ارزیابی اجتماعی نشده بود، لذا برخی از 
نمایشگاه داران خودروهای فروشی را در کوچه های اطراف 
این محور پارک کرده و مشتریان را به این کوچه ها گسیل 
می دارند. و یا در منطقه سیاهکل گیلان کارخانه سیمان 
تاسیس می شود. جاده های فرعی محلی که معمولا برای 
باید  ناگهان  به  تردد خودروهای محلی تعریف شده اند 
پذیرای روزانه بیش از 100 وسیله نقلیه موتوری سنگین 
باشند. یکی از تاثیرات اجتماعی این پروژه تحمیل کار 
مضاعف به زنان روستایی است. یافته رساله کارشناسی 
ارشد یکی از دانشجویانم نشان می دهد که به دلیل تردد 
این کامیون ها، لباس های شست وشو شده به زودی و قبل 
از استفاده مجدد آغشته به گردوغبار شده و مجدد نیاز به 

شست وشو دارند! 
نگارنده این سطور معتقد است که ارزیابی آثار اجتماعی 
نه تنها به نفع یک سازمان یا نهاد و حتی بخش خصوصی 
است بلکه بیانگر مسئولیت اجتماعی سازمانی است. یک 
سازمان باید به وارد نکردن صدمه به محیط اجتماعی 
دغدغه  نمی توان  باشد.  متعهد  محیط زیست  بسان 
درختان و گیاهان را از یک سازمان انتظار داشت ولی 
دغدغه سازمان برای انسان ها را نادیده گرفت. در راستای 
مسئولیت اجتماعی سازمانی، باید از نهادهای مختلف، 
انجام ارزیابی تاثیرات اجتماعی را طلب کرد. ارزیابی آثار 
اجتماعی به هیچ وجه تحمیل هزینه به پروژه ها نیست 
 بلکه کمک به مجریان برای تحقق مسئولیت اجتماعی

سازمانی آنهاست. 

شمشیر دو لبه اقتصاد
گروه آینه:  حالا جام جهانی دیگر تمام شده و رسانه ها 
سرشان خلوت است و احتمالا می توانند از آن سوی دنیا 
و آمریکای لاتین  و بازی با توپ فوتبال به این سوی دنیا 
و سرزمینی نگاه بیندازند که جان انسان ها راحت ترین 
چیزی است که می توان با آن بازی کرد. داعش، القاعده و 
دیگر گروه های تندروی اسلامی مدت هاست که در منطقه 
خاورمیانه جنایت به راه انداخته اند؛ اما پیشکسوت جنایات 
انسانی در این منطقه بی تردید اسرائیل است. حالا غزه 
دوباره آبستن جنایات هولناکی است که قربانی بیماری 

مزمنی به نام صهیونیسم می شود.
نخستین سوال این است با این جنایات مداوم و دامنه دار 

چه می توان کرد؟ 
ماهاتیر محمد، رییس بنیاد صلح پردانا و نخست وزیر 
اسبق مالزی خواستار تحریم کالاهای اسرائیلی با بارکد 

729 توسط کشورهای جهان شد.
با این حال شاید بتوان از کارزار اقتصادی به مقابله با 
جنایاتی پرداخت که عاملان آن زیر چتر حمایت های 
بنگاه های بزرگ سرمایه فربه می شوند و جان انسان ها را 

قربانی مقاصد خویش می کنند.

»انتخاب موفق« آماده نمایش می شود
تله فیلم مستند داستانی انتخاب موفق به تهیه کنندگی 
پرویز قدسی و به تحقیق، نویسندگی و کارگردانی امیر 
مومنی اصل پس از پشت سر گذاشتن مراحل تولید در 
4 فاز، روی میز تدوین و صداگذاری امیر مومنی اصل قرار 

گرفت.
انتخاب موفق با موضوع باورهای غلط در ازدواج است و 
در ژانر اجتماعی و استحکام خانواده تولید شده است و با 
حضور کارشناسانی نظیر دکتر شاهین فرهنگ، دکتر حسن 
اکبری و حجت الاسلام حسین دهنوی در بخش مستند 
و ساقی زینتی و علی برقی به عنوان بازیگران میهمان در 
بخش مستند و با حضور بازیگرانی همچون: هما خاکپاش ، 
بهروز خوش فطرت ، اردشیر کاظمی ، شروین مولایی ، بهروز 
محمدی ، مینا دلشاد ، آیدا تبیانیان ، آرزو تبیانیان و رضا 
دیزجی به عنوان بازیگران بخش داستانی به کار خود پایان 
داد. بخش داستانی انتخاب موفق درباره زوجی است که 
ضمن دارا بودن اختلافات مختلف با یکدیگر ، تلفنی به طور 
ناخواسته مشکلات آنان را چند برابر می کند و خانواده ها 
درصدد بهبود رابطه این زوج بر می آیند. بخش مستند با 
ترکیب بخش داستانی ، وارد زندگی زوج های جوان می شود 
و ماجرا با دو نگاه برای مخاطب روایت می کند. انتخاب 
بازیگران بخش داستانی توسط بهروز محمدی انجام گرفته 

است.

فردین علیخواه 
جامعه شناس

از ارزیابی تاثیرات 
اجتماعی نترسید!

گذر

کافه سینما: نسخه نهایی فیلم انیمیشن بلند »ماجراهای 
ملانصرالدین« پس از پایان مراحل فنی آماده نمایش شد. 
علی معلم تهیه کننده این پروژه ضمن اعلام این مطلب، 
گفت: ماجراهای ملانصرالدین کوششی است برای آشنایی 
بیشتر مخاطبان با گنجینه حکمت ها و لطایف ایرانی و 
شرقی. این فیلم انیمیشن که توسط یک گروه جوان به 
شکل دوبعُدی کار شده و مراحل ساخت آن طی 2 سال و نیم 
 انجام شده، مجموعه ای اپیزودیک از حکایت های جذاب
فیلم  سازندگان  وی،  گفته  به  است.  ملانصرالدین 
جشنواره  در  فیلم  عمومی  نمایش  نخستین  امیدوارند 
فیلم های کودک و نوجوان اصفهان باشد و سپس برای 
اکران و توزیع در ایران و فستیوال های جهانی اقدام شود. 
ماجراهای ملانصرالدین نخستین انیمیشن بلند جمال 

رحمتی، کاریکاتوریست معروف است و ترانه تیتراژ آن 
توسط محمدرضا علیمردانی خوانده شده است. فهرست 
جمال  کارگردان:  و  نویسنده  از:  عبارتند  فیلم  عوامل 
رحمتی، مجری طرح و تهیه کننده: علی معلم، تدوین: 
محمدرضا  بازیگران:  صدا  سرپرست  مولایی،  میثم 
ساکی.  سروناز  متحرک سازان:  سرپرست  علیمردانی، 
متحرک سازان: سروناز ساکی، شیدا جمالی، هاجر مرادی، 
مژده فضل الهی، فریال عمویی نژاد، مهسا رحمانی، مریم 
فرحزادی، اجرای فضاسازی: سروناز ساکی، افسانه صانعی، 
سجاد میرمعینی، دستیاران کارگردان: هادی رحمتی، 
سروناز ساکی، دستیار فنی کارگردان: فریال عمویی نژاد. 
صدای بازیگران: مجید آقاکریمی، محمدرضا علیمردانی، 
ارسلان  براتی،  سیمین  مدرس،  حامد  مهدی،  احسان 

جولایی، سعید شریف، نازنین حقیری، دستیار سرپرست 
مرتضی  صداآمیزی:  حقیری،  نازنین  بازیگران:  صدای 
مهدی. میکس: احسان مهدی. استودیو صدا: نماهنگ، 
ترانه، ملودی، صدا بازیگری و خوانندگی تیتراژ: محمدرضا 
علیمردانی و آهنگسازی و تنظیم موسیقی تیتراژ: مهدی 

زنگنه. مدت: 100 دقیقه.

ماجراهای ملانصرالدین

چهارراه ولی عصر محل گذر هزاران عابری است که هر 
روز برای گذر از جنوب به شمال یا غرب به شرق و برعکس 

به ناچار از این چهارراه عبور می کنند، اما آنچه این چهارراه 
این  به  است که  تئاترشهر  متمایز می کند، مجموعه  را 

منطقه خصلتی فرهنگی و هنری می دهد.
مهندس  توسط   1346 سال  در  تئاترشهر  مجموعه 
امیرعلی سردار افخمی طراحی شد و ساخت آن 5 سال 
به طول انجامید، این مجموعه در روز هفتم بهمن 1351 
با روی صحنه رفتن نمایش باغ آلبالو نوشته آنتون چخوف 
و به کارگردانی آربی اوانسیان و با بازی داریوش فرهنگ، 
سوسن تسلیمی، مهدی هاشمی، فهیمه راستکار و پرویز 

پورحسینی به عنوان مدرن ترین سالن تئاتر تهران افتتاح 
شد.

در آغاز تئاترشهر و اجرای تئاترها زیر سرپرستی سازمان 
جشن هنر شیراز بود ولی پس از چندی به سازمان رادیو 
تلویزیون ملی ایران واگذار شد. این مجموعه معماری زیبا و 
چشم نوازی دارد و در 42 سال نسل های متفاوت با تماشای 
در حافظه شان  دلنشینی  بی نظیر خاطرات  نمایش های 
ذخیره کرده اند، این مجموعه که در کنار پارک دانشجو 

ساخته شده است، پاتوق بسیاری از هنردوستان است.

تئاترشهر
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